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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΕΦΑΝΟ ΤΣΙΤΣΙΠΑ

«Δεν μου αρέσει να προσποιούμαι»

Ο Στέφανος Τσιτσιπάς ανοίγει την καρδιά του στην «Κ» και μι-
λάει για τα σχέδιά του, τη φιλοσοφία του, την οικογένειά του,
το παγκόσμιο τένις, τους Ολυμπιακούς Αγώνες και την Ελλά-
δα, που πρέπει να διοργανώσει ένα μεγάλο τουρνουά. Σελ. 24

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

Μόνη λύση,
η πειθαρχία

Η κόπωση της κοινωνίας από τη συ-
νεχιζόμενη δοκιμασία της πανδημίας
είναι καταφανής και η τιθάσευσή
της από την κυβέρνηση είναι ομο-
λογουμένως μια δύσκολη εξίσωση.
Δυστυχώς, δεν υπάρχουν μαγικές
συνταγές και έχουν περάσει αρκετοί
αιώνες από τότε που ηγεμόνας, κλή-
ρος και σύμπασας ο λαός έβγαιναν
σε λιτανείες στη Λευκωσία για να
σηκώσει ο Θεός την οργή. Απαιτείται
να υπάρχει σύνεση από όλους και
όλες, οι πολίτες να κάνουν υπομονή,
ώστε η επιστήμη να μπορέσει να
σηκώσει την οργή του ιού. Βέβαια,
η κυβέρνηση και οι επιστήμονες
που τη συμβουλεύουν θα πρέπει να
είναι πιο φειδωλοί σε δηλώσεις, με-
γάλα λόγια και υποσχέσεις. Δεν βοη-
θάνε κανέναν οι μεγαλοστομίες και
η μεταμφιεσμένη επιστημονική α-
λαζονεία.

ΕΚΘΕΣΗ

«Αναζητώντας Ρίζες»
στο ΝΙΜΑC

Η έκθεση «Αναζητώντας Ρίζες»,
που επιμελείται η Ιουλίτα Τουμα-
ζή στο Δημοτικό Κέντρο Τεχνών
Λευκωσίας βάζει τον θεατή να
σκεφτεί για τις ρίζες του, για την
ταυτότητά του και κατά πόσο αυ-
τή η ταυτότητα μπορεί να προκα-
λέσει διαχωρισμό. Ζωή, σελ. 3

ΨΥΧΟΓΡΑΦΗΜΑ

Η πολιτική
δεν είναι 
η ζωή των αγίων

Μία διαφορετική συνέ-
ντευξη δίνει στην «Κ» ο
Αβέρωφ Νεοφύτου, ξε-
διπλώνοντας πτυχές της
ζωής του. Μιλάει για το

μπούλινγκ, το οποίο ήταν καύσιμο για
να ασχοληθεί με την πολιτική, τις παι-
δικές του αναμνήσεις και τι τον ώθη-
σε να διεκδικήσει έδρα στη Λευκω-
σία. Αποκαλύπτει ότι σκέφτηκε να α-
ποχωρήσει από την πολιτική και εξη-
γεί για ποιο λόγο τελικά παρέμεινε
στον χώρο. Σελ. 9

ΣΥΡΜΑΤΟΠΛΕΓΜΑ

Επιχείρηση έλεγχος
Πράσινης Γραμμής
Οι αποδεδειγμένες αδυναμίες απο-
τελεσματικής φύλαξης της Πράσινης
Γραμμής έφεραν την τοποθέτηση
συρματοπλέγματος. Ωστόσο, οι συ-
νειρμοί που προκαλούνται από την
παρουσία συρματοπλεγμάτων δεν εί-
ναι αυθαίρετοι. Σελ. 15

Η Τουρκία δρομολογεί ριζικές μεταρρυθμίσεις
και κοινωνικοοικονομικής υφής αλλαγές στην
τουρκοκυπριακή κοινότητα, χωρίς να περιμένει
αν θα υπάρξει ή όχι αποτέλεσμα από την άτυπη
Πενταμερή στη Γενεύη στο τέλος του Απρίλη.
Οι «Συμφωνίες Οικονομικής και Χρηματοπι-
στωτικής Συνεργασίας», που υπογράφει η τ/κ

πλευρά τα τελευταία χρόνια με την Τουρκία,
καθορίζουν την παροχή και τη χρήση της
τουρκικής οικονομικής βοήθειας, αλλά και
των δανείων που παραχωρεί η Άγκυρα στην
τ/κ ηγεσία. Αυτό που φαίνεται σήμερα, σε
σχέση με το 2019, όταν στην ηγεσία βρισκόταν
ο Μουσταφά Ακιντζί, είναι ότι η τουρκική οι-

κονομική βοήθεια διπλασιάζεται μετά την α-
νάδειξη του Ερσίν Τατάρ. Από το 2019, στο
2021, η Άγκυρα αύξησε στο 107% τη χορηγία
που δίνει. Συγκεκριμένα, το 2021 η απευθείας
οικονομική βοήθεια σκαρφαλώνει στα
2.250.000.000 τουρκικές λίρες. Τα νέα σχέδια
της Άγκυρας για τους Τ/κ δίνουν την αίσθηση

πως συντελείται σιγά σιγά η προσάρτηση.
Εκτός του ότι η Τουρκία δημιουργεί νέες στρα-
τιωτικές υποδομές στα Κατεχόμενα, φροντίζει
επίσης για την αναβάθμιση των «συνοριακών»
πυλών. Την ίδια στιγμή η Άγκυρα υποβάλλει
στην Ε.Ε. έγγραφο 13 σημείων για οικονομική
στήριξη ανοικτού τέλους. Σελ. 5, 6

Επενδύουν για προσάρτηση των Κατεχομένων
Η Άγκυρα ρίχνει χρήμα σε έργα υποδομής μέσω οικονομικού πακέτου την ώρα που δρομολογείται η άτυπη Πενταμερής

ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΕΣ Σελ. 17-18

Σε τρεις γραμμές 
Γιώργος Λυσανδρίδης: Η πολυφωνία
και ο απογαλακτισμός Κληρίδη

Γιώργος Κουκουμάς: Η ανανέωση
στο ΑΚΕΛ και οι σχέσεις με ΚΚΕ-ΣΥΡΙΖΑ

Παύλος Μυλωνάς: Η ένταξη στο ΔΗΚΟ
και το σενάριο συνεργασίας με ΑΚΕΛ

ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Με το βλέμμα
στραμμένο
στον Ιούνιο 
Στον ενεργό ρόλο της Ε.Ε. στοχεύει η Λευ-
κωσία ενόψει της άτυπης πενταμερούς διά-
σκεψης στη Γενεύη. Ήδη τα επικρατέστερα
σενάρια βρίσκονται στο τραπέζι της Λευ-
κωσίας, με το πιο αισιόδοξο να οδηγεί στην
επίσημη διάσκεψη εντός του Ιούνη, αν δια-
φανεί το ελάχιστο κοινό έδαφος μεταξύ των
δύο πλευρών. Σε αντίθετη περίπτωση, είτε
θα κηρυχθεί ναυάγιο, είτε θα ζητηθούν ΜΟΕ
από τις δύο πλευρές για να βελτιωθεί το με-
ταξύ τους κλίμα. Σελ. 6

Οι δυσκολίες
για τον EastMed
Ποια είναι η επόμενη ημέρα

Δυσκολίες αντιμετωπίζει η κατασκευή
του αγωγού EastMed που σχεδιάστηκε
για να μειώσει την εξάρτηση της Ε.Ε.
από το ρωσικό φυσικό αέριο. Μπορεί η
δημιουργία του αγωγού 1.250 χιλιομέ-
τρων που θα φέρνει αέριο από το Ισραήλ,
την Αίγυπτο και την Κύπρο μέσω της
Ελλάδας στην Ε.Ε. να λειτουργεί ως πο-
λιτικό αφήγημα για τα κράτη που θα
συνεργαστούν, ωστόσο η οικονομική
του βιωσιμότητα αμφισβητείται.Σελ. 20

Ξεπάγωσε
το χαλλούμι
Μία δεκαετία περιπετειών

Οι εξελίξεις στο κεφάλαιο χαλλούμι είναι
αποτέλεσμα εξαντλητικών διαβουλεύσεων
στη Λευκωσία και στις Βρυξέλλες. Το α-
ποτέλεσμα αναμένεται να ανακοινωθεί
τις επόμενες ημέρες, φέρνοντας πιο κοντά
την κατοχύρωση του φακέλου της Προ-
στατευόμενης Ονομασίας Προέλευσης
για το προϊόν με τις ονομασίες χαλλούμι
και hellim. Θα είναι το τέλος μιας μακράς
διαδικασίας που ξεκίνησε το 2009 και πέ-
ρασε από συμπληγάδες. Σελ. 10

Την έδρα τους στην Κύπρο
μεταφέρουν διεθνείς όμιλοι
Σε εξέλιξη επαφές κυρίως στον τομέα των ακινήτων
Αυξημένο ενδιαφέρον από διεθνείς ο-
μίλους για μεταφορά της έδρας τους
στην Κύπρο παρατηρείται το τελευταίο
διάστημα. Πλεονεκτήματα, όπως α-
σφάλεια, σταθερότητα, καλές καιρικές
συνθήκες, μικρές αποστάσεις, χαμηλό
σχετικά κόστος διαβίωσης, παράγοντες
που είναι ιδιαίτερα σημαντικοί για ε-
ταιρείες με χιλιάδες άτομα προσωπικό.
Πολύ σημαντικά είναι επίσης τα φο-

ρολογικά κίνητρα που παρέχει η Κύπρος.
Ιδιαίτερο ενδιαφέρον επιδεικνύεται
από εταιρείες τεχνολογίας. Αρκετοί
ξένοι όμιλοι ή και οι αντιπρόσωποί τους
στην Κύπρο βρίσκονται σε διαβουλεύ-
σεις με άτομα από τον τομέα των ακι-
νήτων για να τους προτείνουν λύσεις
για γραφειακούς, αλλά και οικιστικούς
χώρους στους οποίους θα στεγάζουν
το προσωπικό τους. Οικονομική, σελ. 3

Η βρετανική μοναρχία αποδεικνύεται σκληρό καρύδι
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ΑΣΦΑΛΤΙΚΑ

Το Μιτσερό πρόκειται
να λάβει μέτρα 
Την ώρα που οι κάτοικοι Ιδαλίου ανα-
μένουν τη μετακίνηση των ασφαλτι-
κών μονάδων, η κοινότητα Μιτσερού,
και οι πέριξ αυτού, είναι σε αναβρα-
σμό μετά την ανακοίνωση της κυβέρ-
νησης ότι μία εκ των μονάδων θα με-
ταφερθεί στην περιοχή. Σελ. 8

<<<<<<<

Μετά και την ανάδει-
ξη Τατάρ η Τουρκία
διπλασιάζει την οι-
κονομική βοήθεια.

ΠΑΝΔΗΜΙΑ

Πιέζουν τα δεδομένα
φυσαρμόνικα τα μέτρα
Τα μέτρα που ανακοίνωσε η διυπουρ-
γική ομάδα επιτρέπουν στην κυβέρ-
νηση να ελπίζει ότι τέλος του μήνα οι
επιδημιολογικοί δείκτες θα υποχωρή-
σουν και ως εκ τούτου θα της επιτρέ-
ψουν ευελιξία κινήσεων την περίοδο
του Πάσχα. Σελ. 4

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο θάνατος
του εμποράκου»

Ο σκηνοθέτης Νεοκλής Νεο-
κλέους μιλάει στην «Κ» για την
παράσταση «Ο θάνατος του ε-
μποράκου», του Μίλερ, στην ο-
ποία σκηνοθετεί και παίζει. Το
έργο, λέει, εκπροσωπεί κάθε
κοινωνία που έχει βυθιστεί στις
ψευδαισθήσεις. Ζωή, σελ. 4

Δεκαεπτά εκατομμύρια τηλεθεατές παρακολούθησαν την πρώτη μετάδοση της δίωρης συνέντευξης του πρίγκιπα Χάρι και της Μέγκαν Μαρκλ με την Οπρα την Κυριακή. Οι Σάσεξ έκα-
ναν παραλληλισμούς με τη ζωή της Νταϊάνα, που ανέκαθεν εθεωρείτο ξένο σώμα στο παλάτι, ενώ ο πρίγκιπας Κάρολος για μία ακόμη φορά παρουσιάστηκε ως ο ψυχρός της υπόθε-
σης. Η εκπομπή παρουσιάστηκε ξανά την Παρασκευή στις ΗΠΑ και τη Δευτέρα το βράδυ στη Βρετανία και σε 80 άλλες χώρες, με αποτέλεσμα να αγγίξει τα 49,1 εκατομμύρια τηλεθεα-
τές. Η εκτίμηση των αναλυτών είναι πως τέτοιου είδους επεισόδια έχουν μεν αντίκτυπο στην κοινή γνώμη και αντανακλώνται στη μειωμένη δημοτικότητα συγκεκριμένων μελών της
βασιλικής οικογένειας, δεν πρόκειται όμως να οδηγήσουν σε συντονισμένη αμφισβήτηση της μοναρχίας. Σελ. 22
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΦΟΔΡΗ ΕΠΙΔΡΟΜΗ: Η βρεταννική αεροπορία ενήργησε χθες τας
σφοδροτέρας εξ όσων εγένοντο μέχρι τούδε επιδρομάς εναντίον της
Γερμανίας. Διά πρώτην φοράν κατά το τρέχον έτος εβομβαρδίσθη το
Βερολίνον. Εβομβαρδίσθησαν επίσης το Αμβούργον και η Βρέμη. Η
μεγάλη εξόρμησις της αγγλικής αεροπορίας θεωρείται ως έναρξις της

εαρινής αγγλικής επιθέ-
σεως ήτις συμπίπτει με
τας ήττας των Ιταλών εις
την Αφρικήν και την Αλ-
βανίαν. Η επιδρομή ήρχι-
σεν ολίγον μετά την επέ-
λευσιν του σκότους και
διήρκεσε σχεδόν μέχρι
της αυγής, ήτο δε μία εκ
των αποτελεσματικωτέ-
ρων επιδρομών, καθ’ ην

τα αγγλικά βομβαρδιστικά κατέφερον βαρύτατα πλήγματα, συγκεν-
τρώνοντα τα πυρά των εναντίον ενός εκάστου των στόχων, τους οποί-
ους επρόκειτο να βομβαρδίσουν. Εις το Βερολίνον, τα βομβαρδιστικά
παρέστη ανάγκη να διεισδύσουν διά μέσου του συνεχούς φράγματος
των πυρών των αντιαεροπορικών πυροβόλων.

ΑΝΤΙΣΤΑΣΗ: Το Ρώυτερ αγγέλλει ότι, καθ’ α μετέδωκεν ο ραδιοφω-
νικός σταθμός της Αγκύρας, οι Γιουγκοσλαύοι ανθίστανται εις την
πίεσιν των Γερμανών. Ο εκφωνητής είπεν ότι οι Γιουγκοσλαύοι είναι
αποφασισμένοι να παραμείνουν ουδέτεροι και ότι η γερμανική πίε-
σις προκαλεί εν Γιουγκοσλαυία αίσθημα εναντίον του Αξονος. Ο
Τούρκος εκφωνητής προσέθεσεν ότι, παρ’ όλον ότι χθες ισχυρίζον-
το τινές ότι είχεν επέλθει συνεννόησις μεταξύ Γερμανίας και Γιουγ-
κοσλαυίας, αι επακολουθήσασαι μεταβολαί εις τας γερμανικάς
αξιώσεις φαίνεται ότι ημπόδισαν τους Γιουγκοσλαύους από του να
υπογράψουν συμφωνίαν.

«ΨΑΡΑ»: «Το αντιτορπιλλικόν “Ψαρά”, υπό κυβερνήτην τον αντιπλοί-
αρχον κ. Κώνσταν, συνοδεύον νηοπομπήν, εν τω Αιγαίω, αντελήφθη
εχθρικόν υποβρύχιον επιχειρούν να προσβάλη την νηοπομπήν. Διά
ταχείας και λίαν ευστόχου ενεργείας του κυβερνήτου, το αντιτορπιλλι-
κόν “Ψαρά” επέτυχεν την καταστροφήν του εχθρικού υποβρυχίου».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
14.3.1941
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

« Άγιος Σπυρίδωνας καλεί Άγιο Πο-
λύδωρα, όβερ» έγραψε η Ιουλία
Παλαιολόγου Ουίλσον και απέστει-
λε το μήνυμα στα μέλη του καρέ.
«Άγιος Πολύδωρας, πεδίον ελεύθε-
ρο, όβερ» απάντησε η Φώφη Κού-
ταλου και σε λίγο, άνευ άλλης συ-
νεννόησης, οι κυρίες συναντήθη-
καν στον αυλόγυρο της εκκλησίας
του Καϊμακλίου. «Αυτό το σαφάρι
rapid test είναι ό,τι πιο συναρπαστι-
κό ζήσαμε από την εποχή που βγή-
καμε στους δρόμους για την απα-
γωγή του Αχιλλέα» σχολίασε η χήρα
και οι υπόλοιπες συγκατένευσαν.
«Ωραία χρόνια!» υπερθεμάτισε μια
συνταξιούχος θεολόγος, αντίπαλον
δέος της δεσποινίδος Ουρανίας
Κοκκίνου τα πάλαι ποτέ «ωραία
χρόνια». «Επί Σπύρου η ζωή είχε
σασπένς» είπε η Καλαμαρού για να
εισπράξει το πικρόχολο σχόλιο της
Κουλλίτσας Κυριακού: «Ενώ επί
ημερών σας, η ζωή κυλάει στην κα-
τηφόρα…». 

«Εσύ γύρνα καλύτερα στ’ αριστερά
να δεις ποιος σας κουνάει το κόκκι-
νο μαντίλι» σχολίασε ειρωνικά η
Ιουλία, προκαλώντας κατήφεια στη
φιλενάδα της. «Τουτέστιν;» ενδια-
φέρθηκαν να μάθουν οι κυρίες. «Ο
Γιάννος, υιός του Νίκου Κατσουρίδη,
την βγήκε στο ΑΚΕΛ εξ αριστερών
με το “1948 - Πολιτιστικό Ίδρυμα”.
Με μια “αριστερή ριζοσπαστική θε-
ώρηση των πραγμάτων”, αν πιάνετε
το υπονοούμενο και ένα λογότυπο
όπου η σημειολογία του πράσινου
οδηγεί κατευθείαν στη Θύρα 9»
απάντησε η χήρα, δίνοντας τη χαρι-
στική βολή στον ευαίσθητο ψυχισμό
της συντρόφισσας Κουλλίτσας. 

«Το νούμερο 742» φώναξε ο νοσο-
κόμος, κραδαίνοντας το αποτέλεσμα
του rapid test. Η Ιουλία τον πλησία-
σε, βαδίζοντας νωχελικά και πήρε το
λευκό χαρτάκι στα χέρια της. «Αν πά-
λεψα για κάτι στη ζωή μου είναι να
μην καταλήξω νούμερο, νεαρέ μου»
σχολίασε δηκτικά και τίναξε την πα-

σμίνα της με τη χάρη μιας αληθινής
κυρίας. Ευθύς, όμως, χαμογέλασε,
για ν’ αποφορτίσει μάλλον την ατμό-
σφαιρα, αφού ο νοσηλευτής εκτός
από εξαιρετικά νέος ήταν και αφο-
πλιστικά γυμνασμένος. «Μια που
φτάσαμε στα νούμερα, έχουμε νεό-
τερα από το προεκλογικό μέτωπο;»
ρώτησε τις φιλενάδες της.

« Έχω κάτι μικρό, πλην όμως αρ-
κούντως αιμοβόρικο» πετάχτηκε η
ηγερία του συντηρητισμού Κούτα-
λου και τους διάβασε την ανάρτηση
του υποψηφίου της Δημοκρατικής
Παράταξης Λάκη Ιωάννου: «Με την
είσοδό μου στη Βουλή η πρώτη πρό-
ταση νόμου που θα καταθέσω θα εί-

ναι ο άμεσος χημικός ευνουχισμός
των βιαστών ανηλίκων». «Γερές να
’μαστε και ώς τον Μάιο κάποιος κα-
λός χριστιανός θα ζητήσει τη θεσμο-
θέτηση της θανατικής ποινής»
θριαμβολόγησε η Φώφη. 

Η Ιουλία άφησε τις υπόλοιπες ν’
αναμασούν ασημαντότητες ώσπου
τις ρούμπωσε με μια ατάκα κρότου-
λάμψης: «Προφανώς καμιά σας δεν
έμαθε τίποτα για τον νέο πολιτικό
μετεωρίτη, υποψήφιο βουλευτή της
Αλληλεγγύης στη Λάρνακα, Φίλιππο
Αυξεντίου». Και προτού προλάβουν
οι άλλες ν’ αντιδράσουν, τους διάβα-
σε τις αναρτήσεις του, που έγιναν
ήδη talk of the town…

Ο Φ. Αυξεντίου, μέσα από τα μάτια
των άλλων (οι αναρτήσεις δικές
του): «Αν είναι κάτι που χαρακτηρί-
ζει τον Φίλιππο είναι η ιδέα ότι δεν
μπορείς να σχεδιάσεις το μέλλον
στηριζόμενος στις συνθήκες του πα-
ρόντος. Κάτι που λείπει από την πο-
λιτική ιδεοληψία του σήμερα» – Αγ-
γέλα Χ, φωτογράφος. «Αν δεν εμπι-
στεύεσαι τον Φίλιππο εμπιστεύσου
τα 100 βιβλία best seller που έχει
διαβάσει τα τελευταία 3 χρόνια σε
λειτουργία εγκεφάλου, Διοίκηση και
Κοινωνία» – Σωφρόνης Ν., γείτονας. 

Ο Φ. Αυξεντίου, για τον εαυτό του:
«Είμαι σοβαρός και γι’ αυτό διεκδικώ
μια σοβαρή θέση όπως του βουλευ-

τή. Νιώθω απόλυτη αρμονία με το
διακύβευμα αυτό». Επίσης: «ΕΕΠ…
Πού πας ξυπόλυτος στα τραχιά πε-
τρώματα της βουλής αν δεν έχεις
ΕΕΠ; Επινοητικότητα – Επιμονή – Πε-
ριέργεια». Και κάτι ακόμα: «Είσαι
ανίκανος να ψηφίσεις τον Φ. Αυξεν-
τίου. Δεν θα καταφέρεις να ξεπερά-
σεις το γεγονός ότι είναι πολύ αντι-
συμβατικός κάποτε». Τέλος, η κορυ-
φαία του στιγμή, με μια φωτογραφία
πυραύλου: «Εκτόξευση πολιτικής
αξιοπιστίας». Τιτανοτεράστιος! 

Ενώ η Ιουλία απολάμβανε τον
θρίαμβό της και καθώς οι υπόλοιπες
την κοιτούσαν με το στόμα ανοιχτό,
η Ευγενία η Καλαμαρού με ένα αντι-

περισπασμό τής τη βγήκε από τα δε-
ξιά. «Προτού βιαστείτε κοπέλες να
αποφασίσετε ότι έχουμε νικητή,
δείτε το βίντεο της υποψήφιας βου-
λευτού της ΔΗΠΑ στην Αμμόχωστο,
Θεοδώρας Κυριάκου» είπε. Και πά-
τησε αποφασιστικά το play…

Είναι κάποιες στιγμές που η γλώσσα
αποδεικνύεται φτωχή για να περι-
γράψει το μεγαλείο της εικόνας.
Μια τέτοια περίπτωση είναι και το
προεκλογικό βίντεο της φωτογε-
νούς δημοσιογράφου – φιλολόγου.
Παρόλα αυτά θα προσπαθήσω να
μεταφέρω λίγη έστω από τη συγκί-
νηση που πλημμύρισε το καρέ: Η
Θεοδώρα, σε ένα καθηλωτικό πλάνο
στο μαγευτικό Φρέναρος, εμφανίζε-
ται με κόκκινα χείλια, κόκκινα νύχια
και ένα ΣΥ-ΓΚΛΟ-ΝΙ-ΣΤΙ-ΚΟ μπλου
ιλεκτρίκ σακάκι, το οποίο διαθέτει
πληθωρικά bubble sleeves. Κι ενώ η
Θεοδώρα μιλάει, με την κάμερα να
ταξιδεύει σε θάλασσες και στεριές,
μέσα μας ξυπνούν στοιχειωμένες
στιλιστικές αναμνήσεις… Τζόαν Κόλ-
λινς, Μαρία Αλιφέρη, Φρύνη Παπα-
δοπούλου, μια ολόκληρη εποχή πα-
σπαλισμένη με γκλίτερ. «Η επίθεση
της γιγαντιαίας βάτας» είπε η Φώφη
και η Ιουλία ψιθύρισε «Respect!»

Με τούτα και με κείνα, θυμήθηκαν
τα παλαιολιθικά 90s, όταν πήγαν
κρουαζιέρα στην Αίγυπτο και στο
καράβι γυριζόταν το «Μανώλης και
Κατίνα» για το «Ευχάριστο Σαββατό-
βραδο». Τότε που ξημερώνονταν
στα χαρτιά με τη Βάνια και χάζευαν
την Ειρήνη… ωραία, νέα και λαμπε-
ρή! «Η Χαραλαμπίδου γιατί βγάζει
μονίμως μια ζοχάδα τώρα πια;» ανα-
ρωτήθηκε η Ιουλία. «Γιατί πλέον
βιώνουμε το Δυσάρεστο Καθεβδο-
μαδιάτικο» αντέδρασε η κόκκινη
Κουλλίτσα. Μονάχα όταν απομα-
κρύνθηκε από την ομήγυρη, ψιθύρι-
σε προβληματισμένη: «Χαμογέλα,
ρε Ειρήνη… τι σου ζητάνε;».

Η ζωή κυλάει στην κατηφόρα 

Η αυτοαναφορική ανάρτηση του υποψηφίου της Αλληλεγγύης Φ. Αυξεντίου («Εκτόξευση πολιτικής αξιοπιστίας») ανέβασε τον πολιτικό πήχη σε δυσθεώ-
ρητα ύψη. 

stavros.christodoulou@gmail.com

Εγινε η αρχή!
Μετά από πολλές και δαιδαλώδεις
διεργασίες, αφού ορίστηκαν επιτρο-
πές, συμβουλευτικές και άλλες, στις
οποίες δεν μπήκαν γυναίκες και με-
τά μπήκαν, τελικά, με απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου θα έχουμε
Υφυπουργείο Πολιτισμού. Πώς το
είχε πει ο Άρμστρονγκ, « Ένα μι-
κρό βήμα για έναν άνθρωπο, ένα
μεγάλο άλμα για την ανθρωπότητα»,
έτσι περίπου το έθεσε και ο υπουρ-
γός Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητι-
σμού και Νεολαίας Πρόδρομος Προ-
δρόμου «ένα σημαντικό βήμα για
την πολιτική και φροντίδα του κρά-
τους για τον πολιτισμό». Άντε να το
δούμε και αυτό, μπας και διαφυλά-
ξουμε τον πολιτισμό μας, γιατί κάτι η
Γιουροβίζιον, κάτι οι κατά λάθος κα-
τεδαφίσεις, θα τον αλλοιώσουμε
και μετά δεν θα ξέρουμε πού πατά-
με και πού πάμε και όσα βήματα κι
αν κάνουμε θα είναι κάτι σαν του
Πώποτα το «μπρος πίσω».

Στα μουσεία, αδέλφια μου
Και μιας και πιάσαμε τα πολιτιστικά
θα πρέπει να πιστώσουμε στο
Υπουργείο Μεταφορών, Συγκοινω-
νιών και Έργων για το πολύ σημαντι-
κό έργο της ανακαίνισης του Αρχαι-
ολογικού Μουσείου Πάφου. Θα
πρέπει, επίσης, να υπενθυμίσουμε
ότι τα ωράρια λειτουργίας των μου-
σείων διευρύνθηκαν, και η είσοδος
σε αυτά είναι δωρεάν, μετά από
πρόταση του υπουργού Μεταφορών
Γιάννη Καρούζου. Βέβαια, περιμέ-
νουμε με την ίδια αγωνία –καλά όχι
όλοι– και τα υπόλοιπα σε εκκρεμό-
τητα μουσεία, αυτό της Λάρνακας
και φυσικά το Νέο Αρχαιολογικό

Μουσείο Λευκωσίας, το οποίο σύμ-
φωνα με παλαιές προεδρικές εξαγ-
γελίες θα το είχαμε το 2022. Βέ-
βαια, ποτέ δεν ξέρεις, μπορεί και να
το έχουμε. Ποιος είπε όχι ποτέ σε
μια κορδέλα, σε φωτογράφους και
μαρμάρινες επιγραφές; Ποτέ και
κανείς.

Να ’χαν τα περβόλια αμπάρες
Και μιλώντας για κορδέλες, σκέ-
φτομαι αν εκείνο το συρματόπλεγμα
στη Νεκρή Ζώνη στον Αστρομερίτη
πραγματικά εξυπηρετεί; Θα μου
πείτε ότι θα κρατήσει τις ροές των
παράνομων μεταναστών μακριά
από την περιοχή… ναι, αλλά η ση-
μειολογία δεν μας ενδιαφέρει; Νιώ-
θω ότι σε μεγάλη μερίδα του κό-

σμου αυτές οι λέξεις δημιουργούν
σύγχυση και κατανοητή ενόχληση. Η
Κύπρος διαιρείται σε από εκεί και
από εδώ τα τελευταία εκατό χρόνια,
για να μην πω περισσότερα, με απο-
κορύφωμα το οδυνηρό μοίρασμα
του Ιουλίου-Αυγούστου 1974. Ίσως
θα έπρεπε να το είχαν σκεφτεί κα-
λύτερα. Διότι τα σύρματα και τα
συρματοπλέγματα δεν είναι αστεία
πράγματα, δεν καταλαβαίνουν από
προσωρινότητες. Θα πρέπει, λοιπόν,
να το έχουν εκεί στα Υπουργεία
Εξωτερικών και Εσωτερικών στο
μυαλό τους ότι αν αρχίσουν και στα
Κατεχόμενα να πολλαπλασιάζουν τα
συρματοπλέγματα, θα θέλει πολλή
δουλειά για να γυρίσει ο ήλιος,
όπως λέει και ο ποιητής.

Εισάγουμε τεχνογνωσία
Για το συρματόπλεγμα πήραμε το
παράδειγμα του Έβρου, για το Πουρ-
νάρα θα πάρουμε το παράδειγμα της
Σάμου και ύστερα ήλθαν οι μέλισσες.
Ο Νίκος Νουρής πήγε, είδε και θα φέ-
ρει τεχνογνωσία από την Ελλάδα, η
οποία έχει διαχειριστεί το μετανα-
στευτικό-προσφυγικό εξαιρετικά, ο
δε κυβερνητικός εκπρόσωπος Κ.
Κούσιος μιλάει για «μπάτε σκύλοι» και
τελικά δεν ξέρουμε ποιος θα μας δώ-
σει τα αλεστικά, όχι τίποτε άλλο μπας
και φτιάξουμε κι εμείς δομές σωστές,
που δεν θα μοιάζουν με στρατόπεδα
συγκέντρωσης και οι άνθρωποι που
διαμένουν σε αυτά θα διαβιούν εκεί
αξιοπρεπώς, γιατί κάτι σάπιο συμβαί-
νει στο Πουρνάρα…

Το El Diablo σκανδαλίζει την πίστη μας… αλλά και εμείς κάνουμε ό,τι μπορούμε για να διαγράψουμε τη μνήμη μας.
Αλάριχε, ακούς;
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Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Το απόγευμα της 9ης Μαρτίου 2020,
με έκτακτη συνέντευξη Τύπου, ο
υπουργός Υγείας ανακοίνωσε τον
εντοπισμό των πρώτων δύο επιβε-
βαιωμένων περιστατικών του νέου
κορωνοϊού στην Κύπρο. Βέβαια,
από τον Φεβρουάριο του 2020 το
Υπουργείο Υγείας, ακολουθώντας
τις υποδείξεις του Ευρωπαϊκού Κέν-
τρου Πρόληψης και Ελέγχου Νόσων
(ECDC), προετοιμαζόταν για τη με-
τατροπή του Γενικού Νοσοκομείου
Αμμοχώστου σε Νοσοκομείο Ανα-
φοράς για την πανδημία. Το Νοσο-
κομείο Αναφοράς άρχισε τη λει-
τουργία του στις 11 Μαρτίου 2020
και την προηγούμενη Πέμπτη συμ-
πλήρωσε έναν χρόνο λειτουργίας,
το προσωπικό του βίωσε πολύ δυ-
νατές στιγμές, με κυρίαρχα συναι-
σθήματα τον φόβο, την ανησυχία,
αλλά και τη χαρά και την αίσθηση
της ελπίδας. Πλέον, όμως, όπως
αναφέρουν στην «Κ» δύο από τους
βασικούς πυλώνες του ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού του Νο-
σοκομείου Αναφοράς, η διαχείριση
περιστατικών COVID-19 γι’ αυτούς
είναι πια ρουτίνα και τα πάντα γί-
νονται αυτόματα. Η κούραση, ενίο-
τε, τους καταβάλλει, αλλά είναι έτοι-
μοι να συνεχίσουν να καταθέτουν
την ψυχή τους, βλέποντας τα πράγ-
ματα από την αισιόδοξη πλευρά
τους.

Στο άγνωστο
Οι οδηγίες του ECDC ήταν τα

κράτη μέλη της Ε.Ε. να δημιουρ-
γήσουν ένα νοσοκομείο στο οποίο
θα νοσηλεύονταν αποκλειστικά

ασθενείς με COVID-19. Το Υπουρ-
γείο Υγείας επέλεξε το Γενικό Νο-
σοκομείο Αμμοχώστου και είχε αρ-
χίσει η προετοιμασία του από τον
Φεβρουάριο του 2020 και η στελέ-
χωσή του. Ο παθολόγος και τότε
υπεύθυνος για τα ύποπτα περιστα-
τικά κορωνοϊού στο Γενικό Νοσο-
κομείο Λεμεσού, δρ Χρήστος Κυπρή,
προσφέρθηκε εθελοντικά να μετα-
βεί στο Παραλίμνι και να συμβάλει
στην οργάνωση του νοσηλευτηρίου.

Όταν στις 11 Μαρτίου 2020 υπήρξε
το πρώτο επιβεβαιωμένο περιστα-
τικό στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμε-
σού και χρειάστηκε η μεταφορά
του στην Αμμόχωστο, ο κ. Κυπρή
συνόδευσε τον ασθενή και έτσι ξε-
κίνησε η δική του περιπέτεια, όπως
λέει στην «Κ». Από την πρώτη νύ-
χτα, έκανε την πρώτη του εφημερία
και τότε υπήρχαν μόνο τρεις ασθε-
νείς στην Αμμόχωστο. «Είχα πάει
στο σπίτι να πάρω τα ρούχα και τα
προσωπικά μου αντικείμενα για να

μεταβώ στο Γενικό Νοσοκομείο Αμ-
μοχώστου και η οικογένειά μου
ένιωθε σαν να πήγαινα σε πόλεμο»,
αναφέρει ο δρ Κυπρή. «Ήταν ένα
άγνωστο νοσοκομείο, όπου θα αν-
τιμετωπίζαμε μια άγνωστη ασθέ-
νεια, ενώ παρακολουθούσαμε και
τις εικόνες από την Ιταλία, μη γνω-
ρίζοντας ποια έκταση θα λάμβανε
η νόσος στην Κύπρο», λέει χαρα-
κτηριστικά. 

«Eνιωθαν σαν λεπροί»
Οι πρώτοι ασθενείς ήταν τρομο-

κρατημένοι και βλέποντας το προ-
σωπικό να φορά τον ατομικό προ-
στατευτικό εξοπλισμό για να τους
δει, ένιωθαν σαν λεπροί, αναφέρει
ο γιατρός. Ο ίδιος την πρώτη νύχτα
δεν κατάφερε να κλείσει μάτι, με
τους πρώτους τρεις μήνες να μην
είχε λείψει ούτε μέρα από το νοσο-
κομείο, ενώ έχασε 8 κιλά από το άγ-
χος που βίωνε. Παρ’ όλες τις δυσκο-
λίες, το προσωπικό, από τη διευ-
θύντρια, τους γιατρούς, τους νοση-
λευτές, ακόμα και τους βοηθούς θα-
λάμου, είναι εξαιρετικό και εργάζεται
με φιλότιμο, λέει ο δρ Κυπρή, με
τον βασικό κορμό να παραμένει ο
ίδιος από την αρχή. Στο δεύτερο
κύμα το προσωπικό ήταν ακόμα πιο
έτοιμο, ενώ τώρα όλα γίνονται αυ-
τόματα και συμβάλλει όλη η ομάδα
για τη νοσηλεία των ασθενών. Πλέ-
ον, οι ασθενείς τυγχάνουν χειρισμού
ως να είναι συνηθισμένοι ασθενείς,
σύμφωνα με τον γιατρό.

Στερήσεις και συναισθήματα
Πέρασαν δύο μήνες μέχρι ο δρ

Κυπρή να δει την οικογένειά του
στη Λεμεσό, προσθέτοντας ότι η

στενοχώρια που προκαλεί ο κάθε
θάνατος ασθενούς επιβαρύνει την
ψυχολογική κατάσταση του προ-
σωπικού, το οποίο ουσιαστικά κα-
λείται να παίξει τον ρόλο της οικο-
γένειας των ασθενών. Υπήρξαν
στιγμές στενάχωρες και έντονες
συναισθηματικά, για τον ίδιο, πα-
ραδέχεται, αλλά πολλές φορές δεν
είχε τον χρόνο να τα σκεφτεί. Στον
αντίποδα, λόγω της σύνδεσης που
γίνεται με τους ασθενείς, είναι με-
γάλη η χαρά που αισθάνεται το
προσωπικό, όταν λαμβάνουν εξι-
τήριο και επιστρέφουν στις οικο-
γένειές τους. Αυτό, αλλά και ένα
«ευχαριστώ» μπορούν να δώσουν
μεγάλη δύναμη στο προσωπικό για
να συνεχίσει τον αγώνα.

Η νοσηλεύτρια στο Νοσοκομείο
Αναφοράς, Δήμητρα Κουρουζίδου,
λέει στην «Κ» ότι το προσωπικό
έμαθε να ζει με την COVID-19 εδώ
και έναν χρόνο. Ξέρει πώς να προ-
στατεύσει τον εαυτό του ο καθένας
και την οικογένειά του και οι δια-
δικασίες έγιναν ρουτίνα, όπως και
ο φόβος. Όλοι προσπαθούν συνεχώς
να διατηρούν σε υψηλό επίπεδο
την ποιότητα της φροντίδας των
ασθενών με COVID-19, καθώς είναι
εύκολο να εξελιχθεί σε παγίδα μια
κατάσταση ρουτίνας, προσθέτει.
Πλέον, εκτιμούν περισσότερο τα
μικρά και τα απλά, ενώ ευρύτερα
διαπιστώνει πως οι Κύπριοι στα δύ-
σκολα δένονται και έχουν αλλη-
λεγγύη μεταξύ τους. Υπάρχει η κού-
ραση και είναι κάτι που δεν μπορεί
να κρυφτεί, ενώ στις πλάτες του
το προσωπικό της πρώτης γραμμής
κουβαλά και την κόπωση που επι-
φέρει ο εγκλεισμός, ωστόσο, υπάρ-

χει η αισιοδοξία ότι σύντομα, ένεκα
και των εμβολιασμών, θα τελειώσει
η περιπέτεια.

Ανησυχία, αλλά ευδιαθεσία
Η νόσηση και οι εισαγωγές στο

Νοσοκομείο Αναφοράς νεαρότερων
ασθενών με COVID-19 έχει αρχίσει
να προκαλεί ανησυχία ανάμεσα στο
προσωπικό, το οποίο επίσης είναι
νεαρό. Ο μέσος όρος ηλικίας είναι
περίπου τα 40 έτη, όσο είναι ηλι-
κιακά και αρκετοί νεαροί ασθενείς.
Αυτό έχει ως αποτέλεσμα το προ-
σωπικό να έχει αρχίσει να ανησυχεί

μήπως, αν νοσήσει κάποιος, χρει-
αστεί νοσηλεία, σε αντίθεση με τις
προηγούμενες φάσεις της πανδη-
μίας, όταν οι επαγγελματίες υγείας,
περνούσαν τη νόσο με ήπια συμ-
πτώματα. Είναι, όμως, οι ίδιοι άν-
θρωποι που, σύμφωνα με την κα
Κουρουζίδου, όταν τους ρωτά κά-
ποιος πώς είναι και τι κάνουν, θα
απαντήσουν «καλά», με χαμόγελο
και ευχάριστη διάθεση. Το σοκ του
περασμένου Μαρτίου έχει περάσει,
ωστόσο, η κάθε διασωλήνωση ή η
κάθε απώλεια βαραίνει την ατμό-
σφαιρα, λέει.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ενώπιον αρνητικών σεναρίων ανα-
φορικά με την εξέλιξη της πανδημίας
βρίσκεται η κυβέρνηση, η οποία
υπό την πίεση της επιδημιολογικής
εικόνας των τετρακοσίων και άνω
επιβεβαιωμένων κρουσμάτων σε
ημερήσια βάση, αλλά και των ανη-
συχητικών ενδείξεων για το απο-
τύπωμά τους στο σύστημα υγείας,
αναγκάσθηκε να φρενάρει στον
οδικό χάρτη αποκλιμάκωσης των
περιορισμών που η ίδια είχε απο-
φασίσει. Τα μέτρα που ανακοίνωσε
η διυπουργική ομάδα (Υγείας, Οι-
κονομικών και Εργασίας), επιτρέ-
πουν στην κυβέρνηση να ελπίζει
ότι τέλος του μήνα οι επιδημιολο-
γικοί δείκτες θα υποχωρήσουν και
ως εκ τούτου θα της επιτρέψουν
ευελιξία κινήσεων την περίοδο του
Πάσχα, που είναι το μέγα ζητούμενο
και έχει πολιτικές προεκτάσεις. Το
Προεδρικό, που την προηγούμενη
εβδομάδα ανήκε στους ένθερμους
θιασώτες εφαρμογής των χαλαρώ-
σεων, αναγκάσθηκε να κάνει δεύ-
τερες σκέψεις μετά και τις έντονες
απόψεις κυβερνητικών στελεχών,
οι οποίοι παρεμπιπτόντως δεν συγ-
καταλέγονται στο μπλοκ των λεγό-
μενων «σκληρών» της κυβέρνησης
ως προς τη διαχείριση της πανδη-
μίας. Της εξελίξεως αυτής προηγή-
θηκε η ημερήσια επιδημιολογική
καταγραφή την Πέμπτη το βράδυ,
που επηρέασε τις αποφάσεις την
επομένη στο έκτακτο Υπουργικό
Συμβούλιο. Στο ορατό ενδεχόμενο
η κυβέρνηση να βρεθεί ενώπιον
κριτικής λόγω υιοθέτησης της σκλη-
ρής γραμμής, επέλεξε τη μέση οδό.
Έτσι, από τη μια χρύσωσε το χάπι
ανακοινώνοντας χαλαρώσεις έστω
και με το σταγονόμετρο και από
την άλλη διατήρησε την εστίαση
σε καθεστώς νάρκης μέχρι τέλος
Μαρτίου.

Οι ανατροπές
Οι ανακοινώσεις της προηγού-

μενης Παρασκευής ήταν το επιστέ-
γασμα των έντονων παρασκηνιακών
διεργασιών καθ’ όλη τη διάρκεια
της προηγούμενης εβδομάδας. Σύμ-
φωνα με το ρεπορτάζ της «Κ», μέχρι
και την προηγούμενη Τετάρτη, η
τάση εντός του Υπουργικού Συμ-

βουλίου ήταν υπέρ της εφαρμογής
των κυβερνητικών αποφάσεων που
θα οδηγούσαν σε πλήρη ομαλοποί-
ηση της εκπαίδευσης και σε ουσια-
στικό άνοιγμα της εστίασης. Παρά
την προσπάθεια υπουργού Υγείας
και επιδημιολόγων για μερική ανα-
βολή εφαρμογής των νέων μέτρων,
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας εμ-
φανιζόταν να παίρνει πάνω του,
σύμφωνα με τις διαρροές, την εφαρ-
μογή των χαλαρώσεων. Σημαντικό
ρόλο, σύμφωνα με τις ίδιες πληρο-
φορίες, φαίνεται ότι διαδραμάτισε

και η στάση του υπουργού Οικονο-
μικών Κωνσταντίνου Πετρίδη, ο
οποίος από αρχές του 2021 πίεζε
ανοικτά για άνοιγμα της οικονομίας.
Πρώτα η επιδημιολογική καταγραφή
της προηγούμενης Τετάρτης και
στη συνέχεια η επιβεβαίωση της
αυξητικής τάσης την επομένη, φαί-
νεται ότι κλόνισαν τους θιασώτες
των χαλαρώσεων. Όπως είμαστε
σε θέση να γνωρίζουμε, την Πέμπτη
το βράδυ μετά και τα 431 επιβεβαι-
ωμένα κρούσματα, η πλάστιγγα στο
Προεδρικό έγειρε προς την πλευρά
του υπουργού Υγείας και των επι-
δημιολόγων. Τα στοιχεία όμως που
διαμόρφωσαν το σκηνικό, ήταν
αφενός οι επιμέρους επιδημιολογικοί
δείκτες, με τις εισαγωγές στα νο-
σοκομεία να υπερτερούν των εξι-
τηρίων και αφετέρου η μείωση του
μέσου όρου ηλικίας (κάτω των 60
ετών) των σοβαρά νοσηλευόμενων
ένεκα της βρετανικής μετεξέλιξης
του ιού. Ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας έχοντας ενώπιόν του τα επι-
δημιολογικά δεδομένα της τελευ-
ταίας εβδομάδας, την Πέμπτη το

βράδυ έδωσε οδηγίες για την ανά-
πτυξη άλλων 100 κλινών ΜΕΘ. 

Ο Πετρίδης
Η εικόνα που υπήρχε ενώπιον

της κλειστής κυβερνητικής ομάδας
διαχείρισης της πανδημίας, φαίνεται
ότι έκαμψε και τις τελευταίες εν-
στάσεις της υπουργικής ομάδας του
οικονομικού επιτελείου, με προ-
εξάρχοντα τον Κωνσταντίνο Πε-
τρίδη. Μετά και το Υπουργικό Συμ-
βούλιο της περασμένης Τετάρτης,
ο υπουργός Οικονομικών φέρεται
να συμφώνησε με τον Κωνσταντίνο
Ιωάννου, που ήταν αντίθετος με τις
χαλαρώσεις. Σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες μας, με τις απόψεις Πε-
τρίδη συνταυτίστηκαν άλλοι δύο
υπουργοί, οι Εσωτερικών και Με-
ταφορών, ο δε Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας προσανατολίστηκε προς
το Υπουργικό Συμβούλιο της Πα-
ρασκευής, όπου αποφασίσθηκε να
δουν το όλο θέμα. Μια παράμετρος
που φαίνεται ότι επηρέασε τις τε-
λικές αποφάσεις, είναι οι ανησυχίες
που εκφράσθηκαν από τον πρόεδρο

της επιτροπής, καθηγητή Κωνσταν-
τίνο Φελλά, για την ψυχολογική
ανάκαμψη από τις επιπτώσεις της
πανδημίας, και αφορούν την ψυ-
χολογική κόπωση που όπως παρα-
δέχθηκε και ο υπουργός Υγείας «εί-
ναι διάχυτη σε ολόκληρη την κοι-
νωνία μετά από έναν χρόνο σε πρω-
τόγνωρες και δύσκολες συνθήκες,
και ότι ενδεχομένως τα μέτρα δεν
έχουν αποδώσει λόγω της κόπωσης
αυτής».

Εκπαίδευση
Η αναβολή επιστροφής των μα-

θητών Γυμνασίων στις τάξεις ήταν
αναμενόμενη, εκείνο που μπορεί
να θεωρηθεί μη αναμενόμενο είναι
το κλείσιμο των δημοτικών σχολείων
της Λεμεσού, μέτρο τοπικού χαρα-
κτήρα, με το οποίο φαίνεται να δια-
φωνούσαν το προηγούμενο διάστη-
μα ο πρόεδρος της Δημοκρατίας αλ-
λά και ο υπουργός Υγείας. Και εδώ
όμως τα επιδημιολογικά δεδομένα
για τις εστίες μετάδοσης του ιού,
φαίνεται πως έκαμψαν τις όποιες
ενστάσεις υπήρχαν. 

Eγινε κανονικότητα η πανδημία 
Eνας χρόνος συμπληρώθηκε από τη λειτουργία του Νοσοκομείου Αναφοράς

Από τη Σκύλλα στη Χάρυβδη η άρση μέτρων
Ακροβατούν πάνω στις πιέσεις του συστήματος υγείας, της οικονομίας, αλλά και των κοινωνικών επιπτώσεων τα μέτρα για πανδημία 

<<<<<<<

Ακόμα και ο ίδιος ο υπ.
Οικονομικών φαίνεται 
να θορυβήθηκε από τα
επιδημιολογικά δεδομέ-
να της τελευταίας εβδο-
μάδας και τάχθηκε με 
τη «σκληρή» ομάδα δια-
χείρισης της πανδημίας. 

Η πρώτη ανατροπή στους κυβερνητικούς σχεδιασμούς για τις χαλαρώσεις των περιοριστικών μέτρων έγινε την Πέμπτη το βράδυ, όταν επιβεβαιώθηκε η τάση
του υψηλού αριθμού επιβεβαιωμένων κρουσμάτων από τους ημερήσιους ελέγχους.

Οι συναγερμικοί
προβληματισμοί 
Η παραδοχή της ψυχολογικής
κόπωσης του πληθυσμού από
τα συνεχιζόμενα περιοριστικά
μέτρα είναι ένα ζήτημα με πο-
λιτικές προεκτάσεις που δεν
αφήνει αδιάφορο το κυβερνη-
τικό στρατόπεδο. Η εξέλιξη της
πανδημίας το επόμενο διάστη-
μα θεωρείται βέβαιο ότι θα
αποτυπωθεί στο αποτέλεσμα
της επικείμενης εκλογικής μά-
χης. Η κυβέρνηση, αλλά και ο
Συναγερμός εμφανίζονται ιδι-
αίτερα ανήσυχοι πως ενδεχό-
μενη επιδημιολογική επιβά-
ρυνση θα προστεθεί στο ήδη
αρνητικό κλίμα που έχει δημι-
ουργηθεί. Το σενάριο τα επιδη-
μιολογικά δεδομένα να μην
επιτρέψουν κάποιου είδους
εκτόνωση του πληθυσμού κατά
την πασχαλινή περίοδο, απα-
σχολεί και παρακολουθείται
έντονα. Ο πρόεδρος του κόμ-
ματος, Αβέρωφ Νεοφύτου, ο
οποίος αρχές του χρόνου εμ-
φανιζόταν να υποστηρίζει
άνοιγμα της οικονομίας αλλά
και στη συνέχεια χαλάρωση
των περιορισμών στην εστία-
ση, φαίνεται να προβληματίζε-
ται μπροστά στο ενδεχόμενο
πρότασης των επιδημιολόγων
για επέκταση των μέτρων την
πασχαλινή περίοδο. Το σενά-
ριο αυτό, όπως προκύπτει από
πληροφορίες, τον οδήγησε να
κινηθεί παρασκηνιακά τις προ-
ηγούμενες μέρες και να ταχθεί
με τις απόψεις εκείνες που
υποστήριζαν ότι η κυβέρνηση
δεν πρέπει να αδρανήσει στην
παρούσα φάση, προκειμένου
να υπάρχουν περιθώρια κινή-
σεων το επόμενο διάστημα. Οι
απόψεις αυτές λαμβάνονται
υπόψη στο Προεδρικό, με τον
Νίκο Αναστασιάδη να παρακο-
λουθεί σε ημερήσια βάση
εκτός των άλλων και το σφυγμό
της κοινής γνώμης, όπως αυτή
μπορεί να αποτυπωθεί μέσω
των κοινωνικών δικτύων.

<<<<<<<

Οι διαδικασίες έγιναν 
πια ρουτίνα και εκτε-
λούνται αυτόματα από
τους επαγγελματίες υγεί-
ας στο Νοσοκομείο Ανα-
φοράς. Το στοίχημα είναι
να συνεχίσουν με μεγάλη
προσοχή, ενώ ελπίζουν
ότι σύντομα θα φτάσουμε
στην άκρη του τούνελ.

Δώδεκα μήνες μετά τις πρώτες εισαγωγές ασθενών στο Γενικό Νοσοκομείο
Αμμοχώστου, επαγγελματίες υγείας της πρώτης γραμμής κάνουν τον δικό
τους απολογισμό μέσω της «Κ» και δηλώνουν έτοιμοι να συνεχίσουν τη μάχη.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Να εκμεταλλευθούμε τη διεθνή συγκυρία

Σ τις διαμαρτυρίες πολλών τους
προηγούμενους μήνες γιατί να
μετακυλύεται η ημερομηνία

της πενταμερούς, η δική μου επίμονη
απάντηση ήταν ότι πρώτοι εμείς θα
έπρεπε να επιδιώκουμε η διάσκεψη
να γίνει μετά που θα προλάβει η νέα
αμερικανική κυβέρνηση να διαμορ-
φώσει τη δική της εξωτερική πολι-
τική. Όχι μόνο επειδή το ειδικό βάρος
των ΗΠΑ είναι κρίσιμο, αλλά και
διότι η Ευρώπη εναπόθεσε στην κυ-
βέρνηση Μπάιντεν τη διαχείριση
του θέματος Τουρκία. 

Οι ξεκάθαρες τοποθετήσεις του
Αμερικανού ΥΠΕΞ Μπίλκεν σε όλα
τα ζητήματα που αφορούν την Τουρ-
κία, η πρόθεση ενεργού εμπλοκής,
καθώς και η απόρριψη των δύο κρα-
τών στην Κύπρο, σε συνδυασμό μά-
λιστα με το αντίστοιχο ξεκαθάρισμα
του Βρετανού πρωθυπουργού και
των Ευρωπαίων έχουν ήδη δικαιώσει

τη θέση αυτή. Η μεγαλύτερη ίσως
παθογένεια στην διαχείριση του Κυ-
πριακού από το 1960 είναι η αδυναμία
μας να παραδεχθούμε και να αντι-
μετωπίσουμε δύο μεγάλες πραγμα-
τικότητες: Η πρώτη, ότι, από μόνοι
μας, δεν έχουμε καμία τύχη να δια-
πραγματευθούμε με την Τουρκία.
Είμαστε πολύ μικροί και δεν θα εί-
μαστε ποτέ σε θέση να δώσουμε τα
ανταλλάγματα που θα την ικανοποι-
ούσαν για να συμβιβαστεί. Η δεύτερη,
ότι το Κυπριακό δεν μπορεί να λυθεί,
εάν η λύση του δεν είναι μέρος μιας
ευνοϊκής διεθνούς ανάγκης και συμ-
φωνίας που θα ξεπερνά τα όρια της
Κύπρου. Τέτοιες συνθήκες είχαν δη-
μιουργηθεί δύο φορές. Η πρώτη, το
1978, όταν λόγω του ψυχρού πολέμου
και της εμπλοκής στο ΝΑΤΟ, η ανάγ-
κη να αρθεί το εμπάργκο όπλων προς
την Τουρκία ήταν τεράστια. Η δεύ-
τερη, το 2004, με τη δική μας ένταξη

και την ευρωπαϊκή προοπτική που
η Τουρκία επιζητούσε. Χάθηκαν οι
ευκαιρίες αυτές. Αντίθετα, στο Κραν
Μοντάνα η συγκυρία ήταν απαρά-
δεκτη. Το επίπεδο σχέσεων ΗΠΑ και
Ε.Ε. με την Τουρκία ήταν τόσο ψυχρό,
που δίσταζαν ακόμη και να σηκώ-
σουν το τηλέφωνο για να μιλήσουν
με την Άγκυρα. 

Σήμερα οι σχέσεις Δύσης – Τουρ-
κίας οριοθετούνται στο κορυφαίο
επίπεδο του ανταγωνισμού μεταξύ
ΗΠΑ και Ε.Ε. από τη μία και Ρωσίας
και Κίνας από την άλλη. Η Τουρκία
πολύ θα ήθελε η προσέγγισή της με
την ανατολή να μην εκλαμβάνεται
ως ανταγωνιστική προς τη ΝΑΤΟϊκή
της ιδιότητα, αλλά οι Αμερικανοί
απαιτούν να επιλέξει ξεκάθαρα πλευ-
ρά. Έξι τεράστια ζητήματα δημιουρ-
γούν σήμερα όλη αυτή την ένταση:
Το πρώτο, είναι οι S-400. Οι ΗΠΑ
έχουν ήδη επιβάλει κυρώσεις και

έχουν αποκλείσει την Τουρκία από
τα F-35. Η Τουρκία επιδιώκει μια
λύση αντίστοιχη με εκείνη που δό-
θηκε στους δικούς μας S-300 (να
τους περιθωριοποιήσει κάπου), αλλά
οι ΝΑΤΟϊκοί δεν κάνουν πίσω. 

Το δεύτερο, είναι η Νοτιοανατο-
λική Μεσόγειος. Τα πολλαπλά ζητή-
ματα με Ελλάδα, Αίγυπτο, Λίβανο,
Ισραήλ και – ασφαλώς – εμάς. Η
Τουρκία έχει σήμερα μηδέν φίλους
ανάμεσα στους γείτονές της, ενώ οι
αλλαγέςστην περιοχή είναι τεκτο-
νικές. Πολλοί «καλοβλέπουν» ένα
μορατόριουμ γεωτρήσεων στις «αμ-
φισβητούμενες» περιοχές και επα-
κόλουθη προσέγγιση μεταξύ East
Med Gas Forum και Τουρκίας. Αυτή
όμως θα ήταν αντιπαραγωγική και
απαράδεκτη λύση, δεδομένου κιόλας
ότι ο χρόνος εκμετάλλευσης του αε-
ρίου τελειώνει. Υπάρχουν τα ζητή-
ματα της Συρίας και των Κούρδων,

της Λιβύης και η δικαστική διαδι-
κασία στις ΗΠΑ με την κρατική Halk
bankπου παραβίασε τις αμερικανικές
κυρώσεις στο Ιράν. Όπως και η επι-
μονή του προέδρου Μπάιντεν να
εγείρει ζητήματα ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων και δημοκρατίας στην
Τουρκία, κάτι που επιμελώς απέφευγε
ο Ντόναλντ Τραμπ. 

Τέλος, είναι τα ευρωπαϊκάζητή-
ματα. Κυρίως το μεταναστευτικό και
ο διάλογος που κορυφώνεται για την
ανανέωση της συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρ-
κίας, με δισεκατομμύρια να παίζονται
σε απόλυτη διασύνδεση με τα υπό-
λοιπα ζητήματα. Τα τουρκικά αιτή-
ματα για ανανέωση της τελωνειακής
της ένωσης και κατάργηση της βίζας.
Τα προβλήματα που το Κυπριακό
δημιουργεί στις διεργασίες ανάμεσα
σε Ε.Ε.-ΝΑΤΟ. Και – σημειώστε το
– η  ανανέωση του τουρκικού εν-
διαφέροντος για την ευρωπαϊκή πο-

ρεία της χώρας, στην οποία θα έχει–
υπό προϋποθέσεις – θερμό συμπα-
ραστάτη τις ΗΠΑ. Εξέλιξη που φαν-
τάζει απαραίτητη και για την ανά-
καμψη της τουρκικής οικονομίας. 

Το ερώτημα λοιπόν είναι: Υπάρχει
η διεθνής συγκυρία που ευνοεί την
επίλυση του Κυπριακού; Κατά τη
γνώμη μου ναι, υπάρχει. Εξηγώ πιο
πάνω τα γιατί. Το θέμα είναι να εκ-
μεταλλευθούμε τη συγκυρία αυτή.
Κατανοώντας πρώτα τα όσα συμ-
βαίνουν γύρω μας. Πρωτίστως όμως,
πετυχαίνοντας να τεθεί η λύση στην
Κύπρο ως μια μεγάλη προτεραιότητα
και ευκαιρία, που μπορεί ρηξικέλευθα
να σπάσει το αδιέξοδο σε σειρά από
τα δυσεπίλυτα και βασανιστικά θέ-
ματα που έχουν να κάνουν με την
Τουρκία. 

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι βουλευ-
τής ΔΗΣΥ Λευκωσίας.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η Τουρκία δρομολογεί ριζικές με-
ταρρυθμίσεις και κοινωνικοοικο-
νομικής υφής αλλαγές στην τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα, χωρίς να
περιμένει αν θα υπάρξει αποτέλεσμα
από την άτυπη Πενταμερή στη Γε-
νεύη στο τέλος του Απρίλη. Η Άγ-
κυρα πατάει το κουμπί έναρξης για
μια σειρά σαρωτικών αλλαγών που
αφορούν διάφορες πτυχές της τουρ-
κοκυπριακής καθημερινότητας. Οι
«Συμφωνίες Οικονομικής και Χρη-
ματοπιστωτικής Συνεργασίας» που
υπογράφει η τ/κ πλευρά τα τελευταία
χρόνια με την Τουρκία καθορίζουν
την παροχή και τη χρήση της τουρ-
κικής οικονομικής βοήθειας (χορη-
γήσεις) αλλά και των δανείων που
παραχωρεί η Άγκυρα στην τ/κ ηγε-
σία. Οι «συμφωνίες», εκτός του  ότι
ρίχνουν φως στις νέες προτεραι-
ότητες της Άγκυρας στην Κύπρο,
μας βοηθούν να κατανοήσουμε τη
«σκιώδη-εναλλακτική κυβέρνηση»
την οποία οικοδομεί η τουρκική
πλευρά στην τ/κ κοινότητα. Στον
δυτικό κόσμο ο όρος «σκιώδης κυ-
βέρνηση» χρησιμοποιείται για τα
εναλλακτικά σχήματα κυβέρνησης
που δημιουργούν τα κόμματα της
αντιπολίτευσης, μέσω των οποίων
παρακολουθούν και κριτικάρουν
το κυβερνητικό έργο. Στην περί-
πτωση των Κατεχομένων, παρακο-
λουθούμε μία Τουρκία η οποία, κυ-
ρίως τα τελευταία χρόνια, οικοδομεί
ένα είδους «σκιώδους-εναλλακτικού
κυβερνητικού μηχανισμού». Αυτός
ο μηχανισμός, ο οποίος υπακούει
στις εντολές του αντιπροέδρου της
Τουρκίας, καθορίζει τη χρήση της
τουρκικής οικονομικής βοήθειας
στο βόρειο κομμάτι της Κύπρου. 

Ο ρόλος Οκτάι
Η ανώτατη αρχή για τον μηχα-

νισμό παροχής οικονομικής και
χρηματοπιστωτικής συνεργασίας,
δηλαδή για την απευθείας παροχή
χρηματικής βοήθειας και πίστωσης
από την Τουρκία στους Τ/κ, είναι
η Αντιπροεδρία της Τουρκίας, η
οποία είναι αρμόδια γενικά για θέ-
ματα που αφορούν την Κύπρο. Στην
Άγκυρα, υπό τη διοίκηση του αν-
τιπροέδρου της Τουρκίας, Φουάτ
Οκτάι, λειτουργεί η «Υπηρεσία Συν-
τονισμού των Υποθέσεων της Κύ-
πρου». Υπό την καθοδήγηση αυτής
της υπηρεσίας λειτουργεί η «Τεχνική
Επιτροπή της Δημοκρατίας της
Τουρκίας», η οποία διευθύνει το
πώς, πού και με ποιο τρόπο θα δια-
τεθεί η τουρκική οικονομική βοή-
θεια, αλλά και το ποια θα είναι τα
νέα έργα που δρομολογεί η Άγκυρα
στα Κατεχόμενα. Στη Λευκωσία,
λοιπόν, στους κόλπους της «Πρε-
σβείας» λειτουργεί το «Γραφείο Ανά-
πτυξης και Οικονομικής Συνεργα-
σίας» υπό την προεδρία του «πρέ-
σβη». Το γραφείο αυτό έχει την ευ-
θύνη της εκτέλεσης των έργων τα
οποία αποφασίζονται στην Άγκυρα,
αλλά και τη γενική επιμέλειά τους.
Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η «Πρε-
σβεία» ενημερώνει επίσης σε μη-

νιαία βάση την Άγκυρα για την πο-
ρεία των έργων στα Κατεχόμενα. 

Στην τ/κ κοινότητα, αντιπολι-
τευόμενοι κύκλοι χαρακτηρίζουν
την «Τεχνική Επιτροπή» ως «την
πραγματική διακυβέρνηση του τό-
που». Όπως αναφέρουν, κατά τα
τελευταία χρόνια η συγκεκριμένη
επιτροπή αποφασίζει για τα ουσιώδη
ζητήματα, ενώ η «τ/κ κυβέρνηση»
περιορίζεται στην υλοποίηση των
αποφάσεων που λαμβάνονται στην
Άγκυρα. Τη συγκεκριμένη ανάγνω-
ση των τεκταινομένων ενισχύει μια
σημαντική λεπτομέρεια. Σύμφωνα
με μια πρόνοια των «Συμφωνιών
Οικονομικής και Χρηματοπιστωτι-
κής Συνεργασίας», τα σχέδια που
αποφασίζονται στην Άγκυρα δρο-
μολογούνται με βάση τους τουρκι-
κούς νόμους και όχι με αυτούς που
ισχύουν στα Κατεχόμενα.

Η περίοδος Ακιντζί
Το ενδιαφέρον βεβαίως, είναι η

σύγκριση της οικονομικής βοήθειας
που παρείχε η Άγκυρα στους Τ/κ
τα τελευταία χρόνια επί ηγεσίας
Ακιντζί με σήμερα. Με άλλα λόγια,
πώς προσέγγισε η Τουρκία τους Τ/κ
εν μέσω των πολυδιάστατων προ-
βλημάτων στις διμερείς τους σχέσεις
και στις τουρκικές αναφορές σε πι-
θανά εναλλακτικά σχέδια στο Κυ-
πριακό; 

Το περιεχόμενο της «Συμφωνίας
Οικονομικής και Χρηματοπιστωτι-
κής Συνεργασίας» για το έτος 2019
δίνει μια πρώτη απάντηση στο πα-
ραπάνω ερώτημα. Με τη συμφωνία
που υπεγράφη στις 20 Ιουλίου 2019
στη Λευκωσία, η Τουρκία παρείχε

στους Τ/κ οικονομική βοήθεια
750.000.000 τουρκικών λιρών. Εξ
αυτών, οι 546.500.000 χρησιμοποι-
ήθηκαν για τις ανάγκες της «άμυ-
νας», δηλαδή του τουρκικού στρα-
τού. Το συγκεκριμένο ποσό αφο-
ρούσε επίσης την ανέγερση μιας
νέας φυλακής, καθώς και τη δημι-
ουργία σταθμού «αστυνομίας» και
«πυροσβεστικής» στο Λευκόνοικο.
Υπενθυμίζουμε ότι τη συγκεκριμένη
περίοδο τουρκικά μη επανδρωμένα
αεροσκάφη προσγειώνονταν στο
«αεροδρόμιο» του Λευκόνοικου.
Επίσης, το 2019 η Τουρκία παρείχε
οικονομική βοήθεια 156.000.000
για την αναβάθμιση των υποδομών
των Κατεχομένων.

Στο πλαίσιο αυτής της κίνησης,
εντατικοποιήθηκαν οι προετοιμα-
σίες για τη δρομολόγηση του έργου
«Σχέδιο Μάστερ για τους Αυτοκι-
νητόδρομους της ΤΔΒΚ». Παράλ-
ληλα, δρομολογήθηκαν έργα όπως
ο εκσυγχρονισμός των υποδομών
αστικών κέντρων και χωριών, η
ανάπτυξη της ηλεκτρονικής διακυ-

βέρνησης και η παροχή νέου εξο-
πλισμού στο τ/κ σύστημα υγείας.
Την ίδια περίοδο, η Άγκυρα παρείχε
επίσης οικονομική βοήθεια ύψους
47.500.000 λιρών στην πραγματική
οικονομία των Τ/κ. 

Αύξηση επί πανδημίας…
Ένα έτος μετά, υπό συνθήκες

συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης
σε Τουρκία και Κατεχόμενα και ενώ
είχε ξεσπάσει η πανδημία του κο-
ρωνοϊού, η τουρκική βοήθεια προς
τους Τ/κ σε μορφή χορηγίας αυξή-
θηκε στις 1.038.395.726,92 τουρκικές
λίρες. Επίσης, η Άγκυρα παρείχε
δάνειο στην τ/κ πλευρά ύψους
1.250.580.323,50 τουρκικών λιρών.
Τα συγκεκριμένα ποσά δείχνουν
ότι για τη «Συμφωνία Οικονομικής
και Χρηματοπιστωτικής Συνεργα-
σίας του 2020», η οποία υπογράφηκε
στις 26 Μαΐου 2020, η τουρκική
πλευρά εκτός από την υποτίμηση
της αξίας της τουρκικής λίρας έλαβε
υπόψη της και τις επιπτώσεις της
πανδημίας του κορωνοϊού. Έτσι
στην τουρκική χορηγία του 2020,
οι 650.000.082,84 τουρκικές λίρες
προορίζονταν για την άμυνα, οι
272.973.601,75 για τις υποδομές και
τέλος οι 115.422.042,33 για τις ανάγ-
κες της τ/κ πραγματικής οικονομίας. 

Η συμφωνία του 2020 πλαισιώ-
θηκε από συγκεκριμένο σχέδιο δρά-
σης, το οποίο ζητούσε από την τ/κ
πλευρά να κρατήσει μια ισορροπία
σε εισερχόμενους και εξερχόμενους
υπαλλήλους στον «δημόσιο» τομέα.
Την ίδια στιγμή, δημιουργήθηκε το
σχέδιο της αναδιάρθρωσης της
«Κεντρικής Συνεργατικής Τράπεζας»

και το «Σχέδιο μάστερ για τα λιμά-
νια». Τέλος, δρομολογήθηκε η ενερ-
γειακή ένωση των Κατεχομένων με
την Τουρκία μέσα από τη μεταφορά
ηλεκτρικής ενέργειας και φυσικού
αερίου από την Ανατολία.

Διπλασιασμός με Τατάρ
Λίγο μετά την εκλογή του Ερ-

σίνΤατάρ, η τουρκική οικονομική
βοήθεια προς τους Τ/κ διπλασιάζεται.
Συγκεκριμένα, το 2021 η απευθείας
οικονομική βοήθεια σκαρφαλώνει
στις 2.250.000.000 τουρκικές λίρες.
Την ίδια στιγμή, η Τουρκία παρα-
χωρεί δάνειο ύψους 1.000.000.000
τουρκικών λιρών. 

Το «σχέδιο δράσης του 2021»
περιέχει αξιοσημείωτες πρωτοβου-
λίες της Άγκυρας. Η Τουρκία, λοιπόν,
επιμένει στην ανάγκη «ορθολογικής
χρήσης των δημόσιων πόρων» και
επιβάλλει τον περιορισμό του οι-
κονομικού βάρους που δημιουργούν
οι υπερωρίες στον «δημόσιο τομέα».
Την ίδια στιγμή, πατά το κουμπί
για νέο «Νόμο περί Συνδικάτων»
και «Νόμο Εργασίας». Παράλληλα,
δρομολογεί τη φορολόγηση των
«bet offices» και των καζίνο. Τέλος,
το νέο «σχέδιο» επιφυλάσσει επι-
πτώσεις και σε ολόκληρη την Κύπρο
μέσα από τον πρόνοια της έναρξης
της καταγραφής της ακίνητης πε-
ριουσία του ΕΒΚΑΦ σε όλες τις επαρ-
χίες του νησιού.

Στη «Συμφωνία οικονομικής και
χρηματοπιστωτικής συνεργασίας»
του 2021 η οικονομική βοήθεια για
τον εκσυγχρονισμό των υποδομών
και την υποστήριξη της πραγματικής
οικονομίας ξεπερνά τη χρηματική

υποστήριξη για τον τουρκικό στρατό.
Η τουρκική βοήθεια σε αυτό το πεδίο
σκαρφαλώνει στις 1.480.451.983,81
τουρκικές λίρες (η χορηγία για τον
στρατό το 2021 είναι 769.548.016,19).
Η βοήθεια χρησιμοποιείται για την
προώθηση έργων όπως η ενεργειακή
διασύνδεση Τουρκίας-Κατεχομένων,
η δημιουργία οργανωμένων περιο-
χών βιομηχανίας, η προώθηση του
τ/κ τουρισμού στο εξωτερικό, το
«σχέδιο μάστερ για τους αυτοκινη-
τόδρομους» και η δημιουργία υπο-
δομών ελέγχου θαλάσσιας κίνησης. 

Η νέα οικονομική συμφωνία, επί-
σης, προβλέπει την ανέγερση δύο
νέων, σύγχρονων νοσοκομείων σε
Λευκωσία και Κερύνεια και τη δη-
μιουργία ενός νέου «Προεδρικού».
Συγκεκριμένα, για την ανέγερση
του νέου «Προεδρικού» η Τουρκία
παραχωρεί βοήθεια ύψους
14.000.000 τουρκικών λιρών. 

Τέλος, μαζί με τα προαναφερό-
μενα σχέδια και τη συνέχιση του
έργου της μετάβασης στην ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση, η Τουρκία
προωθεί σημαντικά έργα που αφο-
ρούν τη νεολαία και τον πολιτισμό
των T/κ.

Από τη μια, λοιπόν, συνεχίζεται
η υποστήριξη που παρέχει η Άγκυρα
στην τ/κ νεολαία και τις τ/κ θρη-
σκευτικές δομές. Ενώ από την άλλη,
δρομολογούνται πολιτισμικής υφής
έργα όπως η αναστήλωση του σι-
δηροδρομικού σταθμού της Λευ-
κωσίας, η ανακαίνιση του Τεκκέ
των Μεβλεβήδων και διάφορων άλ-
λων τεμενών στη Λευκωσία και αλ-
λού, αλλά και η δημιουργία του Πο-
λιτισμικού Πάρκου Ατατούρκ. 

Δένει οικονομικά τα Κατεχόμενα η Aγκυρα
Την ώρα που δρομολογείται η άτυπη Πενταμερής στη Γενεύη, η Τουρκία ρίχνει άπλετο χρήμα σε έργα υποδομής

Χορηγήσεις και δάνεια της Τουρκίας στα κατεχόμενα τα τελευταία τρία χρόνια

2019 2020 2021
Tην περίοδο της υπογραφής της

«συμφωνίας» η αντιστοιχία
1 Ευρώ έναντι λίρας ήταν 6.3450 μονάδες.

Tην περίοδο της υπογραφής της
«συμφωνίας» η αντιστοιχία

1 Ευρώ έναντι λίρας ήταν 7.4293 μονάδες

Στις 10 Μαρτίου 2021 η αντιστοιχία
1 Ευρώ έναντι λίρας ήταν 9.1023 μονάδες

Συνολική χορήγηση

ύψους

750.000.000
Τουρκικών Λιρών.

Συνολική χορήγηση

ύψους

1.038.395.727
Τουρκικών Λιρών.

Συνολική χορήγηση

ύψους

2.250.000.000
Τουρκικών Λιρών.

1. Άμυνα: 546.500.000 ΤΛ

2. Υποδομές και πραγματική οικονομία:

156.000.000 + 47.500.000 ΤΛ

1. Άμυνα: 650.000.083 Τ.Λ.

2. Υποδομές και πραγματική οικονομία:

272.973.602 + 115.422.042 ΤΛ

Επίσης, δάνειο ύψους 1.250.580.323 ΤΛ

1. Άμυνα: 769.548.016 ΤΛ

2. Υποδομές και πραγματική οικονομία:

1.480.451.984 ΤΛ

Επίσης, δάνειο ύψους 1.000.000.000 ΤΛ

Η επόμενη ημέρα
Όλα τα προαναφερόμενα σχέδια
της Τουρκίας για την Κύπρου μας
οδηγούν σε τέσσερα βασικά συμπε-
ράσματα τα οποία θα έχουν σημαν-
τικό αντίκτυπο για την διαδικασία
λύσης που δρομολογείται αυτό το
διάστημα στο Κυπριακό. Πρώτον, η
Άγκυρα επιλέγει να υπερδιπλασιά-
σει την οικονομική βοήθεια που πα-
ρέχει στους Τ/κ λίγο μετά την αλλα-
γή της σκυτάλης στην τ/κ ηγεσία αλ-
λά και της κοινής ρητορικής Τουρ-
κίας-τ/κ ηγεσίας στο Κυπριακό. Δεύ-
τερον, η συγκεκριμένη βοήθεια πα-
ρέχεται και διευθύνεται από την Αν-
τιπροεδρία της Τουρκίας, υπό την
διοίκηση της οποίας λειτουργεί στα
Κατεχόμενα ένα είδος εναλλακτικής
σκιώδους κυβέρνησης.Τρίτον, σχε-
δόν όλα τα νέα σχέδια της Άγκυρας
για τους Τ/κ φέρουν το στίγμα της
διχοτόμησης. Ενδεικτικά αναφέρου-
με ότι η Τουρκία εκτός του ότι δημι-
ουργεί νέες στρατιωτικές υποδομές
στα Κατεχόμενα φροντίζει επίσης
για την αναβάθμιση των «συνορια-
κών» πυλών. Τέλος, το πνεύμα που
διέπει τα σχέδια της Άγκυρας για
την τ/κ οικονομική πραγματικότητα
εξακολουθεί να εμπεριέχει ένα κύ-
μα ιδιωτικοποιήσεων και πρόνοιες
οικονομικής λιτότητας.

<<<<<<

Στην «Πρεσβεία» λει-
τουργεί το «Γραφείο Ανά-
πτυξης και Οικονομικής
Συνεργασίας» υπό την
προεδρία του «πρέσβη».
Το γραφείο αυτό έχει την
ευθύνη της εκτέλεσης
των έργων τα οποία απο-
φασίζονται στην Άγκυρα.

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Eγγραφο 13 σημείων υπέβαλε σύμ-
φωνα με πληροφορίες της «Κ» η Άγ-
κυρα προς την Ε.Ε., ενόψει των συ-
ζητήσεων που δρομολογούνται για
«θετική ατζέντα» στη Σύνοδο Κο-
ρυφής (25-26 Μαρτίου). Το έγγραφο
που μετέφερε προς τις Βρυξέλλες
συνεργάτης του Ταγίπ Ερντογάν,
αξιώνει μεταξύ άλλων, την αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης, την
ελευθέρωση των θεωρήσεων δια-
βατηρίων και την ενίσχυση της ευ-
ρωτουρκικής συνεργασίας, λαμβα-
νομένης υπόψη της ενταξιακής πο-
ρείας, καθώς και τη συνεργασία
κρατών-μελών με την Τουρκία στην
αμυντική βιομηχανία και σε εξο-
πλιστικά προγράμματα, παραγρά-
φοντας και παρακάμπτοντας το γε-
γονός ότι κατέχει τμήμα της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, κράτους-μέ-
λους της Ε.Ε. Βασικότερο, ωστόσο,
σημείο αναφοράς του τουρκικού
εγγράφου αποτελεί η εξασφάλιση
ευρωπαϊκών κονδυλίων, από διά-
φορες «γραμμές» της Ε.Ε. Αφενός,
σεμια διαδικασία «ανοικτού τέλους»,
στην οποία η Τουρκία ζητάει από
την Ε.Ε.να βάζει το χέρι στην τσέπη
όσο διαρκεί η προσφυγική/μετανα-
στευτική κρίση, ενώ θέτει ζήτημα
ενός κοινού μηχανισμού διαχείρισης
των κονδυλίων, στον οποίο θα συμ-
μετέχει και η ίδια η κυβέρνηση Ερν-
τογάν. Και αφετέρου, στη βάση των
προενταξιακών κονδυλίων, αιτήματα
που ενδεχομένως αντανακλούν την
κακή κατάσταση των δημόσιων οι-
κονομικών της Άγκυρας και την
ανάγκη εξασφάλισης άμεσης ρευ-
στότητας. 

Συναφείς πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι το έγγραφο συζή-
τησαν εν εκτάσει και σε χωριστές
συναντήσεις, ο εκπρόσωπος του
Ταγίπ Ερντογάν, Ιμπραήμ Καλίν
και ο υφυπουργός Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων Φαρούκ Καϊμακτσί με
εκπρόσωπους της Ε.Ε., καθώς και
με στενούς συνεργάτες της καγ-
κελαρίου της Γερμανίας Άγκελα
Μέρκελ και του προέδρου της Γαλ-
λίας Εμανουέλ Μακρόν. Στο εισα-
γωγικό μέρος σημειώνει την ανάγκη
ενός κοινού ευρωτουρκικού μέλ-
λοντος με επισήμανση και στην
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας,
ενώ στη συνέχεια εκτείνεται στις
εξής 13 παραγράφους:

l Η Τουρκία ζητάει πλήρη εκ-
πλήρωση όλων των δεσμεύσεων
που απορρέουν από τις Δηλώσεις
Ε.Ε.-Τουρκίας (29 Νοεμβρίου 2015,
7 Μαρτίου 2016 και 18 Μαρτίου
2016), ως επίσης και του Κοινού
Σχεδίου Δράσης Ε.Ε.-Τουρκίας (15
Οκτωβρίου 2015). 

l Αξιώνει θεσμοθέτηση τακτικών
συναντήσεων και νέους μηχανι-
σμούς για ευρωτουρκικούς διαλό-
γους υψηλού επιπέδου σε ζητήματα
που άπτονται της καταπολέμησης
της τρομοκρατίας, της ασφάλειας
και της μετανάστευσης, ενώ ζητάει
όπως ενθαρρυνθούν τα κράτη-μέλη
να συνεργαστούν με την Τουρκία
στην αμυντική βιομηχανία και σε
εξοπλιστικά προγράμματα. 

l Θέτει ζήτημα συντονισμού
Ε.Ε.-Τουρκίας στην αναχαίτιση της
πανδημίας. Απαιτεί δέσμευση ότι
σε μεταγενέστερο χρόνο και αφού
το ζήτημα του κορωνοϊού ξεπερα-
στεί, θα δρομολογηθεί η αναβάθ-
μιση της Τελωνειακής Ένωσης και

ότι θα στηριχθεί η προσπάθεια της
χώρας να υλοποιήσει τα κριτήρια
του οδικού χάρτη για ελευθέρωση
των ευρωπαϊκών θεωρήσεων δια-
βατηρίων για τους Τούρκους πο-
λίτες. 

l Συντονισμός Ε.Ε.-Τουρκίας
και στο ζήτημα της διευθέτησης
του Συριακού, με στόχο μια μόνιμη
κατάπαυση του πυρός στο Ιντίλμπ
και την εθελοντική επιστροφή Σύ-
ρων στη χώρα τους. 

l Συνέχιση του σχεδιασμού
«ένας για ένα» και σύσταση ομάδας
εργασίας για τη μετανάστευση.
Τουρκία και Ελλάδα, με τη στήριξη
της Ε.Ε. να συμφωνήσουν σε δια-
δικασίες διευκόλυνσης και επιτή-
ρησης των επιστροφών, το κόστος
των οποίων θα καλύπτεται από την
Ε.Ε. 

l Σχεδιασμός εθελούσιων αν-
θρωπιστικών εισδοχών, με δέσμευ-
ση της Ε.Ε. να αυξήσει τους αριθ-
μούς επανεγκατάστασης Σύρων

και άλλων προσφύγων αιτητών
ασύλου που διέρχονται από την
Τουρκία. Η Ε.Ε., σύμφωνα πάντα
με τις τουρκικές προτάσεις, θα απο-
κτήσει και επικοινωνιακό σχεδια-
σμό, κατά της μεταναστευτικής
φοβίας και της ισλαμοφοβίας. 

l Κοινή δράση για αναχαίτιση
μεταναστευτικών πιέσεων προς
την Τουρκία και προς την υπόλοιπη
Ευρώπη, (σ.σ. την οποία πάντως
σε σχέση με την Κύπρο, κατευθύνει
η ίδια η Άγκυρα για προφανείς πο-
λιτικούς λόγους). Στο πλαίσιο αυτό,
η Τουρκία ζητάει από την Ε.Ε. να
την υποστηρίξει στην προσπάθεια
να ενισχύσει τα ανατολικά της σύ-
νορα με το Ιράν. 

l Παροχή οικονομικής στήριξης
και τεχνογνωσίας από την Ε.Ε.
προς το τουρκικό κράτος, περιλαμ-
βανομένης της τουρκικής ακτοφυ-
λακής και των υπηρεσιών διαχεί-
ρισης της μετανάστευσης και της
Ερυθράς Ημισελήνου. 

l Χορήγηση νέας οικονομικής
βοήθειας από την Ε.Ε προς την
Τουρκία, ανοικτού τέλους για όσο
χρονικό διάστημα συνεχίζεται η
μεταναστευτική κρίση (σ.σ. στο
έγγραφο δεν αναφέρονται αριθμοί,
αλλά πληροφορίες της «Κ» αναφέ-
ρουν ότι οι συζητήσεις παραπέμ-
πουν σε ποσά πέριξ των 5 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ). Σύσταση κοινού
μηχανισμού διάθεσης των χρημά-
των με συμμετοχή και των τουρ-
κικών αρχών, με πρόνοια και για
τον κορωνοϊό στην προσφυγική
κοινότητα, προκειμένου η ιατρική
ασφάλεια των Σύρων προσφύγων
να καταβάλλεται από την Ε.Ε.

l Η ευρωτουρκική συνεργασία
θα καλύπτει όλους τους ξένους
πρόσφυγες και αιτητές ασύλου που
βρίσκονται στην Τουρκία. 

l Να αυξηθεί η οικονομική στή-
ριξη προς την Τουρκία μέσω των
προενταξιακών κονδυλίων IPA και
να υποστηριχθεί η συμμετοχή της

Άγκυρας σε προγράμματα και ευ-
ρωπαϊκά όργανα, με βάση την πρω-
τοβουλία Next Generation EU.

l Άμεση επανέναρξη διαλόγων
υψηλού επιπέδου και Σύνοδοι Κο-
ρυφής Ε.Ε.-Τουρκίας.

l Εγκαθίδρυση κοινής επιτροπής
Ε.Ε.-Τουρκίας για διασφάλιση εφαρ-
μογής της συμφωνίας των πιο πάνω
σημείων. 

Αποφάσεις από Ιούνιο
Οι συζητήσεις στη Σύνοδο Κο-

ρυφής, στις 25-26 Μαρτίου, γύρω
από τη «θετική ατζέντα» της Τουρ-
κίας, δεν αναμένεται να οδηγήσουν
σε ουσιαστικές αποφάσεις, πλην
ενδεχομένως της δρομολόγησης
οικονομικής στήριξης για το προ-
σφυγικό. Και σε αυτό το επίπεδο
πάντως, η υλοποίηση μιας ενδε-
χόμενης κατ’ αρχήν πολιτικής συμ-
φωνίας δεν θα γίνει με αυτοματι-
σμούς αλλά θα απαιτήσει χρόνο,
καθώς δεν έχει ακόμη ξεκαθαρίσει

εάν τα όποια κονδύλια στήριξης
της Τουρκίας στο προσφυγικό, θα
διατεθούν μέσω εθνικών συνει-
σφορών κρατών-μελών ή/και στο
πλαίσιο του ευρωπαϊκού προϋπο-
λογισμού και σε ποια ποσοστά. Σε
κάθε περίπτωση, η λήψη αποφά-
σεων επί των λοιπών μείζονος ση-
μασίας ζητημάτων, περιλαμβανο-
μένης της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης, δεν αναμένεται
πριν τον Ιούνιο. 

Στο μεσοδιάστημα, η Ε.Ε επι-
διώκει να καταγράψει δείγματα
γραφής εκ μέρους της Τουρκίας
στο μεταναστευτικό, στο Αιγαίο
και στο Κυπριακό, προκειμένου
όπως λέγεται, να προχωρήσει σε
«ανταποδοτικές κινήσεις». Αυτή
άλλωστε είναι και η θέση της Λευ-
κωσίας, του ΥΠΕΞ Νίκου Χριστο-
δουλίδη και του προέδρου Ανα-
στασιάδη, οι οποίοι καθιστούν σα-
φές ότι η ενδεχόμενη προώθηση
των τουρκικών ντοσιέ και αιτημά-
των, πρέπει να είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένη με τις υποχρεώσεις της.
Τόσο για επίλυση του Κυπριακού,
υποχρέωση που προκύπτει και από
το Διαπραγματευτικό Πλαίσιο της
Τουρκίας, όσο και για τις λοιπές
κυπρογενείς της υποχρεώσεις, για
εφαρμογή του Πρωτοκόλλου, τερ-
ματισμό των τουρκικών βέτο και
για εξομάλυνση των σχέσεων της
Άγκυρας με την Κυπριακή Δημο-
κρατία.

Με τις πλάτες της Βρετανίας
Οι ενστάσεις της Τουρκίας και

του ψευδοκράτους για τη συμμε-
τοχή της Ε.Ε. στην άτυπη πεντα-
μερή για το Κυπριακό, φαίνεται να
βρίσκουν την κατανόηση της Βρε-
τανίας. Πληροφορίες της «Κ» ανα-
φέρουν ότι η Λευκωσία έχει ενη-
μερωθεί ότι το Λονδίνο «βάζει πλά-
τες» στην τουρκική θέση, κάτι που
ενισχύει τον προβληματισμό για
τον ρόλο του Ηνωμένου Βασιλείου
στο Κυπριακό, υπό το φως και των
συνομοσπονδιακών ιδεών που έχει
λανσάρει για λύση του προβλήμα-
τος. Στις Βρυξέλλες πάντως υπάρχει
η προσδοκία ότι τελικά η τουρκική
πλευρά θα ανάψει το πράσινο φως
για τη συμμετοχή της Ε.Ε. στην
άτυπη πενταμερή, στις 27-29 Απρι-
λίου στη Γενεύη, υπενθυμίζοντας
ότι η Ένωση θα έχει ρόλο παρα-
τηρητή. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κάθε άλλο από σωστή χρονική συγ-
κυρία κρίθηκε η κίνηση της κυβέρ-
νησης να προχωρήσει στο στήσιμο
συρματοπλέγματος ως μέτρο ελέγ-
χου της ροής των μεταναστών. Λά-
θος χρονική συγκυρία, αφενός γιατί
αυτό προκύπτει λίγο πριν από τη
διεξαγωγή της άτυπης πενταμερούς,
αλλά και αφετέρου γιατί αυτό προ-
κάλεσε τη δυσφορία τόσο της Κο-
μισιόν –γιατί δεν υπήρξε όπως λέ-
γεται θεσμοθετημένος διάλογος
πριν από αυτή την κίνηση– όσο και
των Ηνωμένων Εθνών. Το ζήτημα
ήδη ανησύχησε κυβερνητικά στε-
λέχη, καθώς η Λευκωσία προσβλέπει
στον έντονο ρόλο της Ε.Ε. σε αυτή
την άτυπη πενταμερή. Το τι δια-
στάσεις θα λάβει το όλο ζήτημα θα
διαφανεί στην πορεία, σε αυτό το
οποίο επικεντρώνεται η Λευκωσία
επί του παρόντος είναι πως στο εν-
δεχόμενο που θα υπάρξει το ελά-
χιστο κοινό έδαφος, η πενταμερής
διάσκεψη αναμένεται να γίνει τον
Ιούνιο και εκεί θα διαφανεί αν πάμε
σε συνολική διευθέτηση του Κυ-
πριακού ή σε ναυάγιο.

Όπως το Κραν Μοντάνα
Η αλήθεια είναι πως η επίσκεψη

της κας Λουτ είχε περάσει στα ψιλά
αυτή τη φορά. Η ίδια είχε επιχειρήσει
προηγουμένως να διευθετήσει συ-
νάντηση των δύο ηγετών χωρίς
ωστόσο κάτι τέτοιο να στεφθεί με
επιτυχία. Κατά τη διάρκεια της επί-

σκεψής της, ωστόσο, είχαν συζη-
τηθεί διαδικαστικά θέματα και κλεί-
δωσε πως η άτυπη πενταμερής της
Γενεύης, θα ακολουθήσει την ίδια
διαδικασία με αυτή του Κραν Μον-
τάνα. Πιο συγκεκριμένα, θα υπάρξει
κοινή συνάντηση του Αντόνιο Γκου-
τιέρες με τους ηγέτες των δύο κοι-
νοτήτων και τις τρεις εγγυήτριες
δυνάμεις που θα εκπροσωπηθούν
σε επίπεδο υπουργών Εξωτερικών.
Στόχος είναι να συνεχίσουν οι συ-
ζητήσεις την επόμενη μέρα, με τον
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών να βλέπει
την κάθε πλευρά ξεχωριστά, να έχει
κοινή συνάντηση με τους δύο ηγέτες
ή ακόμα συνάντηση με τις τρεις εγ-
γυήτριες δυνάμεις. Ο κύκλος των

διαβουλεύσεων του γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών με τα Ηνωμένα Έθνη
αναμένεται να ολοκληρωθεί την
τρίτη ημέρα. Αν οι διαβουλεύσεις
συνεχίσουν για εξεύρεση κοινού
εδάφους, πιθανότερο σενάριο σύγ-
κλησης πενταμερούς συνάντησης
θα είναι το πρώτο δεκαπενθήμερο
του Ιούνη. Το είχε άλλωστε ξεκα-
θαρίσει και ο Ε/κ διαπραγματευτής
Ανδρέας Μαυρογιάννης, πως η φι-
λοδοξία είναι να συμφωνήσουμε

ότι θα εργαστούμε για τη δημιουργία
κοινού εδάφους για ουσιαστική δια-
πραγμάτευση σε έναν προβλεπτό
ορίζοντα που να είναι μέσα σε ένα
ή δύο μήνες μετά την άτυπη πεν-
ταμερή διάσκεψη. 

Ο ρόλος των Βρυξελλών
Το πόσο επιτυχής θα είναι η άτυ-

πη διάσκεψη θα διαφανεί στην πο-
ρεία. Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», η Άγκυρα, στην πρόσκληση

του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών έχει
απαντήσει, εκφράζοντας την ετοι-
μότητά της να προσέλθει με καλή
διάθεση. Ξεκαθάρισε πως είναι έτοι-
μη να συζητήσει για δύο κράτη στη
βάση της κυριαρχικής ισότητας. Γι’
αυτό ακριβώς το ζήτημα, φαίνεται
να παίζει έντονο παρασκηνιακό
ρόλο η Κομισιόν. Ο Ζοζέπ Μπορέλ
ξεκαθάρισε στον Τ/κ ηγέτη Ερσίν
Τατάρ κατά την επίσκεψή του πως
αν οι Τ/κ βλέπουν το μέλλον τους

εντός της Ε.Ε., τότε θα πρέπει να
επιμείνουν για διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία, καθώς οποιοδήποτε
άλλο σενάριο δεν θα γίνει αποδεκτό
από τις Βρυξέλλες. Μάλιστα, η όποια
απόφαση κινήτρων για την Τουρκία
στη σύνοδο της Ε.Ε., μεταφέρεται
τον Ιούνιο, ούτως ώστε να λειτουρ-
γήσει ως μοχλός πίεσης της Τουρκίας
στο Κυπριακό. Η οικονομική επί-
δραση, όπως σημειώνουν διπλω-
ματικές πηγές, είναι το μόνο όπλο

των Βρυξελλών ούτως ώστε να πιέσει
την Τουρκία να δείξει καλή θέληση
στο τραπέζι των συνομιλιών.

Περί οριστικής κατάρρευσης
Βεβαίως το ελάχιστο κοινό έδαφος

που θα οδηγήσει σε μία νέα Πεντα-
μερή, αποτελεί το θετικό σενάριο.
Από το κάδρο και τις συζητήσεις
δεν παραλείπεται το ενδεχόμενο
ενός πλήρους ναυαγίου, το οποίο
και θα ανακοινώσει στη Γενεύη ο
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών. Όπως
σημειώνεται κάτι τέτοιο θα ανοίξει
ζητήματα της ΟΥΝΦΙΚΥΠ και ενδε-
χομένως την πρόταση που είχε κα-
τατεθεί στο παρελθόν από τις ΗΠΑ

για αποχώρηση της ειρηνευτικής
δύναμης από την Κύπρο. Κάτι τέτοιο
θεωρείται απομακρυσμένο στην Κύ-
προ δεδομένου και του ότι ο Αντόνιο
Γκουτιέρες, όπως λένε μελετά κάθε
κίνησή του. Υπάρχει βεβαίως και το
ενδεχόμενο να ζητήσει την κατά-
θεση μέτρων οικοδόμησης εμπιστο-
σύνης για να βελτιωθεί η κατάσταση
και να επαναρχίσει ο διάλογος. Ένα
σενάριο που δεν αποκλείεται και
συνδέεται με τις τελευταίες κινήσεις
του προέδρου της Δημοκρατίας.

Τα σενάρια της επόμενης μέρας για τη Γενεύη
Τρεις είναι οι πιθανότητες και συγκεκριμένα νέα διάσκεψη τον Ιούνιο, μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης ή οριστικό ναυάγιο

<<<<<<

Μεταφέρεται η πίεση 
των Βρυξελλών προς
την Τουρκία για τον 
προσεχή Ιούνιο.Η κίνηση της κυβέρνησης να τοποθετήσει συρματοπλέγματα προκάλεσε τη δυσφορία της Κομισιόν και παράλληλα την

ανησυχία διπλωματικών κύκλων ότι κάτι τέτοιο τέθηκε σε κακή χρονική συγκυρία.

Eγγραφο 13 σημείων υπέβαλε η Τουρκία 
Αποκαλύπτουμε τι απαιτεί από την Ευρωπαϊκή Ενωση η Αγκυρα ενόψει της Συνόδου Κορυφής - «Shopping list» Ερντογάν

Το έγγραφο συζήτησαν εν εκτάσει και σε χωριστές συναντήσεις, ο εκπρόσωπος του Ταγίπ Ερντογάν, Ιμπραήμ Καλίν
και ο υφυπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων Φαρούκ Καϊμακτσί με εκπρόσωπους της Ε.Ε., καθώς και με στενούς συνερ-
γάτες της καγκελαρίου της Γερμανίας Άγκελα Μέρκελ και του προέδρου της Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν.

<<<<<<

Οικονομική στήριξη
«ανοικτού τέλους», 
όσο διαρκεί η 
προσφυγική/μετανα-
στευτική κρίση.

<<<<<<

Το ελάχιστο κοινό έδα-
φος μπορεί να οδηγήσει
σε πενταμερή διάσκεψη
τον Ιούνιο.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Τα μαθήματα παθήματα;

Ο στόχος που έθεσε ο γ.γ. του
ΟΗΕ για την άτυπη συνάν-
τηση είναι ένας: η επανέναρ-

ξη των διαπραγματεύσεων με προ-
οπτική επιτυχούς κατάληξης σε
ορατό χρονικό ορίζοντα. Αυτό τον
στόχο τον έθεσε μετά την αποτυχία
της διάσκεψης στο Κραν Μοντάνα.
Και, εμφανώς, ο κ. Γκουτιέρες ευ-
νοούσε την επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων το συντομότερο
δυνατό, γνωρίζοντας, ως έμπειρος
πολιτικός, ότι ένα παρατεταμένο
αδιέξοδο θα προκαλούσε περισσό-
τερα προβλήματα στην προσπάθεια
για επίλυση του Κυπριακού.

Ο στόχος για σύντομη επανέ-
ναρξη των διαπραγματεύσεων δεν
επιτεύχθηκε επειδή, όπως επανει-
λημμένα σημείωσε ο γ.γ. στις Εκ-
θέσεις του, δεν είχε πεισθεί ότι οι
δύο πλευρές διαθέτουν την απα-
ραίτητη πολιτική βούληση. Στην
περίοδο του παρατεταμένου αδιε-

ξόδου έγινε αυτό που ο κ. Γκουτιέρες
φοβόταν. Προέκυψαν νέα παράνομα
τετελεσμένα, επιβαρυντικά για τις
προοπτικές επίτευξης λύσης, τα
οποία προκάλεσε η Τουρκία τόσο
στην κυπριακή ΑΟΖ όσο και στην
Αμμόχωστο, ανοίγοντας ένα μέρος
της περίκλειστης περιοχής.

Για την πρόκληση νέων τετελε-
σμένων, η Τουρκία εκμεταλλεύτηκε
την αποενοχοποίησή της από τον
διεθνή παράγοντα για το αδιέξοδο.
Εκμεταλλεύτηκε επίσης τις αστοχίες
και τα λάθη του προέδρου της Δη-
μοκρατίας στη διαχείριση του Κυ-
πριακού όλο αυτό το διάστημα. Ο
Ν. Αναστασιάδης, αντί να μείνει
προσηλωμένος στη συμφωνημένη
βάση λύσης, ερωτοτροπούσε με τη
λύση των δύο κρατών. Επιπρόσθετα,
εμφανίστηκε αντιφατικός και ανα-
ξιόπιστος. Ενώ διακήρυσσε την ετοι-
μότητά του για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων από το σημείο που

διακόπηκαν διαφυλάσσοντας τις
επιτευχθείσες συγκλίσεις, την ίδια
ώρα ακύρωνε συγκλίσεις με τις λε-
γόμενες «νέες ιδέες»τόσο στο θέμα
της πολιτικής ισότητας όσο και στα
ζητήματα του πολιτεύματος και της
αποκεντρωμένης ομοσπονδίας.

Μέσα σ’ αυτό το επιβαρυμένο
από τις εξελίξεις σκηνικό, στην άτυ-
πη συνάντηση θα κριθούν δύο βα-
σικά διακυβεύματα:

Το πρώτο διακύβευμα έχει να
κάνει με τη βάση λύσης του Κυ-
πριακού. Η τουρκική πλευρά επί-
σημα πλέον απορρίπτει τη δικοι-
νοτική, διζωνική ομοσπονδία και
προκρίνει τη λύση των δύο κρατών.
Ενώπιον αυτής της στάσης, η ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά πρέπει να
είναι συνεπής στη συμφωνημένη
βάση λύσης και να απορρίπτει κα-
τηγορηματικά κάθε αναφορά σε άλ-
λη λύση. Ο Ν. Αναστασιάδης πρέπει
οριστικά και αμετάκλητα να τερ-

ματίσει τις όποιες βολιδοσκοπήσεις
για λύση δύο κρατών.

Το δεύτερο διακύβευμα έχει να
κάνει με το πώς και από πού θα επα-
νεκκινήσουν οι διαπραγματεύσεις.
Ο γ.γ. του ΟΗΕ προκρίνει τη συνέ-
χιση των διαπραγματεύσεων από
το σημείο που διακόπηκαν στο Κραν
Μοντάνα, τη διαφύλαξη των επι-
τευχθεισών συγκλίσεων και τη συ-
ζήτηση στη βάση του πλαισίου των
έξι σημείων που έχει καταθέσει.

Ο πρόεδρος Αναστασιάδης δη-
λώνει ότι υιοθετεί αυτή τη θέση του
κ. Γκουτιέρες και καλά κάνει. Για
να γίνει όμως πειστικός χρειάζεται
με σαφήνεια να ξεκαθαρίσει ότι
αποδέχεται την πολιτική ισότητα
και τις συγκλίσεις σχετικά με την
αποτελεσματική συμμετοχή των
δύο κοινοτήτων στο Υπουργικό
Συμβούλιο και, ειδικά, την εκ περι-
τροπής προεδρία με διασταυρού-
μενη ψήφο, καθώς και τη μία θετική

ψήφο των Τουρκοκυπρίων. Αν ο Ν.
Αναστασιάδης συνεχίσει να μην τα
αποδέχεται, τότε δεν θα υπάρξει
συμφωνία για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων και θα φορτωθεί
την ευθύνη για τη συνέχιση του
αδιεξόδου.

Η ίδια αρνητική εξέλιξη θα προ-
κύψει αν ο Ν. Αναστασιάδης επιμένει
να βάλει στο τραπέζι της άτυπης
συνάντησης την αποκεντρωμένη
ομοσπονδία. Τη στιγμή που η άλλη
πλευρά εμφανίζεται αποφασισμένη
να αμφισβητήσει τη συμφωνημένη
βάση λύσης η δική μας πλευρά επέ-
λεξε να ανοίξει το συμφωνημένο
θέμα των αρμοδιοτήτων της κεν-
τρικής κυβέρνησης συζητώντας για
αποκεντρωμένη ομοσπονδία.Ενώ
δεν είναι θέμα αρχής κατά πόσο η
ομοσπονδία θα είναι συγκεντρωτική
ή αποκεντρωμένη, φτάνει βέβαια
ο πρόεδρος επιτέλους να ξεκαθα-
ρίσει τι θέλει να αποκεντρώσει, το

μείζον είναι να διασφαλιστεί η βάση
λύσης.

Ο πιο αποτελεσματικός και ασφα-
λής τρόπος να αντιμετωπιστούν οι
όποιες μεθοδεύσεις για διχοτόμηση
είναι να μην επανανοίγουμε συγ-
κλίσεις και να επιμένουμε σε συ-
νέχιση των διαπραγματεύσεων όπως
επιθυμεί ο γ.γ. Έτσι δεν θα αφεθεί
κανένας χώρος στην τουρκική πλευ-
ρά να κινηθεί προς την κατεύθυνση
της διχοτόμησης. Κι αν το κάνει,
θα είναι ξεκάθαρο ότι θα έχει την
ευθύνη για την αποτυχία. Αν όμως
τελικά αποφασίσει να υιοθετήσει
τις θέσεις του γ.γ. τότε θα έχουμε
επανέναρξη ουσιαστικών διαπραγ-
ματεύσεων συνεχίζοντας απ’ εκεί
που διακόπηκαν. Ας επιτέλους προ-
βληματιστεί ο πρόεδρος και ας κάνει
τα παθήματα, μαθήματα!

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου, είναι βουλευ-
τής, εκπρόσωπος Τύπου ΑΚΕΛ.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Συμπυκνωμένες ήταν ως προς τις
διπλωματικές εξελίξεις οι τελευταίες
εβδομάδες στο νοητό τετράγωνο
Ελλάδας-Κύπρου-Ισραήλ-Αιγύπτου
με φόντο όχι μόνο όσα τεκταίνονται
στο μέτωπο της ενεργειακής συ-
νεργασίας στην περιοχή, αλλά και
σε σχέση με ζητήματα κυριαρχίας,
επιμέρους διμερών σχέσεων και
ρευστότητας ως προς τις δυναμικές
που αναπτύσσονται. Η Ανατολική
Μεσόγειος φαίνεται πως όχι μόνο
συνδιαμορφώνει ιδιαίτερα ποιοτικά
χαρακτηριστικά στη μεγάλη γεω-
πολιτική εικόνα της νέας, υπό δια-
μόρφωση, Μέσης Ανατολής αλλά
παραμένει ένα πεδίο εκδήλωσης
πολιτικής, το οποίο παραμένει ιδι-
αίτερα ασταθές και εμπεριέχει, για
τη Λευκωσία ιδιαιτέρως λόγω Κυ-
πριακού και Τουρκίας, σημαντικό
βαθμό ρίσκου.

Στον άξονα Αθήνας-Καΐρου-Λευ-
κωσίας διαφάνηκε ήδη η πρώτη ση-
μαντική προτεραιοποίηση των επι-
μέρους στόχων: Για την Αθήνα η
μη επέκταση της Αιγύπτου, μετά
τη μεταξύ των μερική οριοθέτηση
θαλάσσιων ζωνών, ανατολικότερα
του 28ου μεσημβρινού προκειμένου
να μην ισχυροποιηθεί η πάγια αν-
τίληψη της Άγκυρας για τον καθο-
ρισμό θαλάσσιων ζωνών στην πε-
ριοχή και δη πέριξ του συμπλέγμα-
τος του Καστελλόριζου, για το Κάιρο,
η σταθερή πρωτοπορία στο κομμάτι
των ενεργειακών συνεργειών στην
περιοχή –απότοκο τόσο της από-
λυτης σύμπλευσης με το Ισραήλ,
της τεχνογνωσίας όσο και της δια-
φοροποίησης με την πρόταση μιας
νέας όδευσης του φυσικού αερίου
προς την Ευρώπη, εκτός του project
του αγωγού EastMed και για τη Λευ-
κωσία, ο μη αποκλεισμός της, ιδίως
μετά την αιγυπτιακή πρόταση προς
την Ελλάδα –η δημοσιοποίηση της
οποίας στον αθηναϊκό Τύπο, προ-
κάλεσε διάφορες αντιδράσεις σε
πολλαπλά επίπεδα, όπως είναι σε
θέση να γνωρίζει η «Κ».

Αντιδράσεις που διαφάνηκαν
και από το ζήτημα της διάψευσης
των ρεπορτάζ από τη Λευκωσία. Το
Κάιρο διασκέδασε τις ανησυχίες
της Αθήνας, αλλάζοντας τις συντε-
ταγμένες στον νέο γύρο αδειοδο-
τήσεων προκειμένου το θαλάσσιο
τεμάχιο εγγύς του 28ου μεσημβρινού
να... «μαζευτεί», ο Ελλαδίτης ΥΠΕΞ
κ. Δένδιας προχώρησε σε διπλωμα-
τικό ταξίδι αστραπή σε Κάιρο και
Λευκωσία και τέλος, το Τελ Αβίβ
προχώρησε σε κάτι το οποίο επι-
βεβαιώνει τα ρεπορτάζ της «Κ» σε
σχέση με τη συνεκμετάλλευση του

τεμαχίου «12» («Αφροδίτη»), ανοί-
γοντας ουσιαστικά τον δρόμο για
διεθνή επιδιαιτησία σε σχέση με
το συνορεύον τεμάχιο «Ισσάι».

Η αίσθηση που αποκομίζει κανείς
θα μπορούσε να περιγραφεί με αυτό
που έμπειρη διπλωματική πηγή πε-
ριγράφει στην «Κ»: Παρά την εμ-
βάθυνση της συνεργασίας στην
περιοχή μέσω των σχημάτων των
Τριμερών η περιφερειακή ολοκλή-
ρωση στα «σκληρά» ζητήματα που
άπτονται στρατηγικών προτεραι-
οτήτων και στόχων, ως προς την
εξωτερική πολιτική, «δεν επιτυγ-
χάνεται όσο δεδομένη τείνει να πα-
ρουσιαστεί». Και η διαφοροποίηση
των εν λόγω στόχων και προτεραι-
οτήτων παραμένει πρώτο ρευστή,
λόγω και της εξισορρόπησης από
την Τουρκία των συνεργειών στην
Ανατολική Μεσόγειο και εν δευτέ-
ροις βαθιά νεωτερική ως προς τις
δυναμικές που αναπτύσσονται στην

περιοχή (ένα καλό παράδειγμα πα-
ραμένει η στάση των ΗΑΕ σε σχέση
με τη νομιμοποίηση του καθεστώ-
τος Άσαντ στην Συρία) και τρίτο
εξ ορισμού δύσκολη, μιας και ο πε-
ριφερισμός που τα σχήματα των
τριμερών προτάσσουν σε θεωρητικό
επίπεδο (π.χ. «το φυσικό αέριο ως
ο Χάλυβας της μεταπολεμικής Ευ-
ρώπης») παραμένει ακόμη, σε επί-
πεδο πολιτικής ολοκλήρωσης, πρω-
τόλειος. Σε κάθε περίπτωση αυτό
που αποκτά ιδιαίτερο ενδιαφέρον,
ιδίως για την Κύπρο στην παρούσα
φάση, είναι σε ποιο βαθμό η κατα-
νόηση των στρατηγικών προτεραι-
οτήτων των χωρών της περιοχής
αποτελεί βασικό εργαλείο κατα-
νόησης του αναδυόμενου υποσυ-
στήματος της Ανατολικής Μεσο-
γείου ή απλά, λόγω και του Κυπρια-
κού, αποκλειστικό εργαλείο απο-
μόνωσης της Τουρκίας. 

Προχωρά η Αίγυπτος
Το Κάιρο δείχνει να εξισορροπεί,

μετά το 2016-17, πάνω σε δύο στα-
θερούς άξονες εξωτερικής πολιτικής
και σε μια αντίληψη για τον ρόλο
του στην υπό διαμόρφωση ενερ-
γειακή συνεργασία της περιοχής.
Προτεραιοποιεί ως προς τις επιδιώ-
ξεις του ενεργητικό ρόλο στα ζη-
τήματα της Λιβύης και του Παλαι-
στινιακού (λόγω Γάζας) σεβόμενο
την αρχιτεκτονική ασφάλειας με
το Ισραήλ και ταυτόχρονα παλεύει
να κλείσει δύο σοβαρές πληγές:

Την οικονομία, που το κατορθώ-
νει σταθερά μετά την εμπορική εκ-
μετάλλευση –ρεκόρ ως προς τους
χρόνους– του κοιτάσματος «Ζορ»

και το ζήτημα της εσωτερικής ασφά-
λειας που αφορά τις συνεχιζόμενες
προκλήσεις ασφάλειας στο Σινά,
λόγω της ισλαμικής τρομοκρατίας. 

Παρά στο ότι εστιάζει συχνά η
ελληνόφωνη ανάλυση στο ζήτημα
της Μουσουλμανικής Αδελφότητας,
η επιρροή της στην Αίγυπτο μετά
το 2017 βρίσκεται σε ιστορικό χα-
μηλό. Τρανή απόδειξη αυτού απο-
τελεί όχι μόνο η σκληρή πολιτική
Σίσι ως προς την αντιμετώπισή της
αλλά και η κοινή «κατανόηση», με
το Τελ Αβίβ, της παραμονής του
ηγέτη της Χαμάς, Yahya al Sinwar
(σ.σ. επανεξελέγη την περασμένη
εβδομάδα για δεύτερη θητεία) στη
Λωρίδα της Γάζας ως προς μια σειρά
σημαντικών ζητημάτων που προ-
κύπτουν εξαιτίας αυτού του γεγο-
νότος. Στο ενεργειακό κομμάτι η
Αίγυπτος διασφαλίζει τον ρόλο της
ως «super-hub» στην Ανατολική
Μεσόγειο –πράγμα που διαφάνηκε
και από την εναλλακτική, στον φι-
λόδοξο EastMed, όδευση που πρό-
τεινε. Το ζήτημα των τουρκοαιγυ-
πτιακών σχέσεων παραμένει μια
ενδιαφέρουσα τάση για να παρα-

κολουθήσει κανείς, η οποία δεν
αποτυπώνεται αμιγώς στο ζήτημα
της οριοθέτησης θαλάσσιων συνό-
ρων αλλά εκτείνεται βαθύτερα ως
προς το αν και πότε οι δύο χώρες
θα αποκαταστήσουν τις διμερείς
τους σχέσεις. Στη Λιβύη, πάντως,
η τάση που διαφαίνεται είναι πως
δεν θα συγκρουστούν απαραίτητα
λόγω των σημαντικών εξελίξεων
που συντελούνται –κυρίως στο επί-
πεδο της ηγεσίας στην Τρίπολη (κυ-
βέρνηση GNA).

Αυτό που μένει να διαφανεί πάν-
τως, στο πλαίσιο των Τριμερών,
είναι πώς η Αίγυπτος θα κινηθεί με-
ταξύ Ελλάδας και Αιγύπτου με το
Κάιρο μέχρι στιγμής να έχει δείξει
πως κατανοεί πλήρως τις ανησυχίες
σε σχέση με την Τουρκία –σε Κυ-
πριακό και ελληνοτουρκικά. 

H εσωστρέφεια του Ισραήλ
Το Ισραήλ παραμένει σε παρα-

τεταμένη πολιτική κρίση πηγαίνον-
τας στις κάλπες στις 23 Μαρτίου,
στην τέταρτη εκλογική αναμέτρηση
σε διάστημα δύο χρόνων. Ωστόσο,
στη μετά Abraham Accords εποχή

δείχνει να προτεραιοποιεί τρία βα-
σικά ζητήματα:

(1) Το πώς η ομαλοποίηση των
σχέσεών του με τις αραβικές μο-
ναρχίες του Κόλπου θα επανακα-
θορίσουν τις δυναμικές ισχύος στην
περιοχή της Μέσης Ανατολής

(2) Την ανάσχεση του Ιράν για
προφανείς λόγους αλλά και στο
πλαίσιο της νέας αμερικανικής δια-
κυβέρνησης και της επαναφοράς,
όπως διαφαίνεται, της συμφωνίας
Ιράν-Δύσης για τα πυρηνικά (JCPO) 

(3) Το Παλαιστινιακό –που δείχνει
τα επόμενα χρόνια να διαμορφώ-
νεται σε τελείως διαφορετικούς άξο-
νες επίλυσης.

Στην Ανατολική Μεσόγειο πάν-
τως το Ισραήλ δείχνει να τηρεί στά-
ση αναμονής (wait&see) ως προς
τη μεγάλη εικόνα της ενεργειακής
σύμπραξης με τα κράτη της περιο-
χής παίζοντας, σοφά, το παιχνίδι
του tempo και φυσικά συνεργαζό-
μενο, για σειρά λόγων πέραν της
ασφαλειοποίησης της ενέργειας για
σκοπούς εσωτερικής κατανάλωσης,
με την Αίγυπτο. Η πρόσφατη συμ-
φωνία για διασύνδεση του κοιτά-
σματος Λεβιάθαν με την Αίγυπτο
καταδεικνύει πως οι εξαγωγικές επι-
λογές του Ισραήλ περνούν μέσα
από την τελευταία, ενώ η καθυστέ-
ρηση της ανάπτυξης του «Αφροδίτη»
δεν φαίνεται, επί του πρακτέου, να
έχει αποβεί σε βάρος του Τελ Αβίβ.
Αυτό που μένει να διαφανεί πάντως,
στο πλαίσιο των Τριμερών, είναι
πώς το Ισραήλ θα κινηθεί μεταξύ
Κύπρου και Ελλάδας. Έμπειροι πα-
ρατηρητές εδώ διαβλέπουν πως
στην περίπτωση της Λευκωσίας η
ποιοτική αναβάθμιση στο πλαίσιο
των Τριμερών έχει αμιγώς οικονο-
μικό πρόσημο –και όχι γεωπολιτικό,
ενώ στην περίπτωση της Αθήνας
εκτείνεται και στο «σκληρό» γεω-
πολιτικό επίπεδο όπως η πρόσφατη
συμφωνία-μαμούθ για τη δημιουργία
διεθνούς αεροπορικού εκπαιδευτι-
κού κέντρου στην Καλαμάτα –από-
φαση που εκτείνεται και στοπλαίσιο
ενός τετραμερούς σχήματος στρα-
τιωτικής συνεργασίας Ελλάδας-Ισ-
ραήλ-Σαουδικής Αραβίας-ΗΑΕ. 

Ρευστός παραμένει
ο γεωπολιτικός
χώρος των Τριμερών 
Η Ανατ. Μεσόγειος και οι στρατηγικές επιδιώξεις των δρώντων της

<<<<<<

Παρά την εμβάθυνση
της συνεργασίας στην
περιοχή μέσω των σχη-
μάτων των Τριμερών, η
περιφερειακή ολοκλή-
ρωση στα «σκληρά» ζη-
τήματα που άπτονται
των στρατηγικών προτε-
ραιοτήτων και στόχων
της εξωτερικής πολιτι-
κής δεν επιτυγχάνεται.

Παρά τα όσα έχουν ειπωθεί ή γραφτεί σε
δημόσιο επίπεδο, ακαδημαϊκά, από αναλυτές
ή δημοσιογράφους, τα σχήματα των τρι-
μερών συνεργασιών έχουν κινηθεί μέχρι
στιγμής εντός των αναμενόμενων πλαισίων
ως προς την αποτελεσματικότητά τους.
Χωρίς ιδιαίτερα θεαματικά αποτελέσματα
ως προς την ποιοτική αναβάθμιση του γε-
ωπολιτικού ρόλου της Κυπριακής Δημο-
κρατίας αλλά και με μια σειρά εξαιρετικών
συνεργειών σε πολλαπλά επίπεδα χαμηλής
πολιτικής, η οποία επιφέρει πολλαπλά
οφέλη συντελώντας στη δημιουργία κουλ-
τούρας συνεργασίας στην περιοχή στο
πλαίσιοτου περιφερισμού και της ανάδειξης
της Ανατολικής Μεσογείου ως ενός νέου
γεωπολιτικού υποσυστήματος με πολλαπλές
προκλήσεις. Η εξίσωση παραμένει δύσκολη
λόγω της Τουρκίας και παρά τις επιμέρους
προσλήψεις, οι διμερείς σχέσεις της Τουρ-
κίας με τα κράτη της περιοχής αλλά και η

ίδια η αναθεωρητική ατζέντα της τελευταίας
(πρότερη χρονικά των τριμερών) αποτελούν
ουσιώδη ζητήματα που πρέπει να ιδωθούν,
κυρίως, εκτός των σχημάτων των τριμερών.
Το δεύτερο εξάμηνο του 2021 θα συμπυ-
κνώσει, επίσης, πολλές διπλωματικές διερ-
γασίες τόσο στον άξονα των ευρωτουρκικών
όσο και των αμερικανοτουρκικών σχέσεων
που αναπόφευκτα θα επηρεάσουν και την
Τουρκία στην Ανατολική Μεσόγειο και στο
επίπεδο των διμερών της σχέσεων με τα
κράτη της περιοχής. Για την Κυπριακή Δη-
μοκρατία το γεωπολιτικό ρίσκο παραμένει,
οι εξελίξεις στο Κυπριακό θα καθορίσουν
σε μεγάλο βαθμό τη συνέχεια –και αναπό-
φευκτα και τη θέση της Κύπρου στην πε-
ριοχή. Τέλος, οι βασικές γεωπολιτικές προ-
τεραιότητες κάθε χώρας στην περιοχή πα-
ραμένουν συγκεκριμένες. Και το Κυπριακό,
σαν άλυτο ζήτημα διεθνών σχέσεων στην
περιοχή, δεν βρίσκεται μεταξύ των. 

Δύσκολη εξίσωση η Τουρκία

Για την Κυπριακή Δημοκρατία το γεωπολιτικό ρίσκο
παραμένει, οι εξελίξεις στο Κυπριακό θα καθορίσουν
σε μεγάλο βαθμό τη συνέχεια.

Το 2015, Κύπρος, Αίγυπτος και Ελλάδα, εγκαινίασαν το σχήμα των τριμερών συνεργασιών στην περιοχή.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τέλος του μήνα εκπνέουν τα χρο-
νοδιαγράμματα για μετακίνηση των
ασφαλτικών μονάδων από το Δάλι
στις επιλεγμένες περιοχές. Φαίνεται,
όμως, ότι ούτε και αυτή τη φορά η
προσπάθεια επίλυσης του προβλή-
ματος είχε αποτέλεσμα, αφού οι
διαδικασίες και οι περιβαλλοντικές
μελέτες συνεχίζονται, ενώ ο νέος
ορίζοντας μετακίνησης είναι αόρι-
στος. Αυτό που ξέρουμε μέχρι στιγ-
μής είναι τα σημεία μεταφοράς των
οχληρών μονάδων, μια απόφαση
που συνοδεύτηκε με έντονες αντι-
δράσεις από τις νέες περιοχές φι-
λοξενίας των εργοστασίων. Η πρώτη
μετακίνηση αφορά τη μονάδα Pro-
metheas Asphalt Ltd από το Τσέρι,
σε περιοχή εντός των κοινοτικών
ορίων Μιτσερού της επαρχίας Λευ-
κωσίας. Για τη συγκεκριμένη περί-
πτωση έχει ήδη κατατεθεί περιβαλ-
λοντική μελέτη, και η γνωμάτευση
αναμένεται εντός της πρώτης εβδο-
μάδας Απριλίου. Οι κοινότητες, την
ίδια ώρα, έχουν διορίσει μελετητή,
ο οποίος συμμετέχει στη διαδικασία

και χαρτογραφεί τις οχληρές εγκα-
ταστάσεις που ήδη επιβαρύνουν
την περιοχή – λατομεία, πεδίο βολής,
επιβάρυνση των υπόγειων υδάτων,
χοιρολύματα, σφαγείο, χοιροστάσια,
κτηνοτροφικές μονάδες. Η «Κ» επι-
σκέφθηκε την περιοχή και κατέ-
γραψε εικόνες που καταδεικνύουν
την επιβάρυνση που υφίστανται οι
κάτοικοι. Αυτό που διαπιστώσαμε
είναι ότι η δημόσια οχληρία, το
κλειδί στην προσπάθεια αναστολής
λειτουργίας των ασφαλτικών στο
Δάλι, είναι καθημερινή για την κοι-
νότητα Μιτσερού όσο και των επτά
άλλων όμορων κοινοτήτων, Αγρο-
κηπιά, Κάτω Μονή, Μένοικο, Άγιος
Ιωάννης, Αρεδιού, Ορούντα, Μα-
λούντα και Κλήρου.

Οι λίμνες χοιρολυμάτων
Εκατό είκοσι λίμνες χοιρολυμά-

των υπάρχουν εντός των ορίων των
εννέα κοινοτήτων. Οι 42 εξ αυτών
βρίσκονται στην Κάτω Μονή. Ο κοι-
νοτάρχης Χαράλαμπος Ματσούκας
αναφέρει ότι τα τελευταία χρόνια ο
αριθμός των λιμνών χοιρολυμάτων
έχει πολλαπλασιαστεί και από 12
έγιναν 42 μόνο στην κοινότητά του.
Σε σημείο της κοινότητας, χοιρο-
τροφικές μονάδες εντός γεωργικής
ζώνης γειτνιάζουν με κατοικίες, κα-
θιστώντας την καθημερινότητα των
κατοίκων ανυπόφορη. Ο κ. Ματσού-
κας αποκάλυψε μάλιστα ότι από το
2014 υπάρχει συζήτηση για μετα-
κίνηση των μονάδων, η οποία ακόμα
δεν έχει τελεσφορήσει. Γνωστά είναι
και τα προβλήματα που έχει προ-
καλέσει η λειτουργία του σφαγείου
Cypra εντός της κοινότητας. Το ση-
μαντικότερο, για την πλευρά των
κατοίκων, είναι η επεξεργασία πε-
ρισσότερου όγκου λυμάτων ημερη-
σίως με αποτέλεσμα τον πολλαπλα-
σιασμό των χοιρολυμάτων. «Πρό-
κειται για λύματα, από τα οποία δεν
αφαιρείται το υδρόθειο, και με το
βράσιμο του νερού αναδίνεται υδρό-
θειο και βιοαέριο που καταλήγουν

στις κοινότητες περιφερειακά», ανα-
φέρει ο κοινοτάρχης της Κάτω Μο-
νής. Σε απόσταση μερικών μέτρων
από τις λίμνες, βρίσκεται και το ση-
μείο στο οποίο θα μεταφερθεί το
ασφαλτικό εργοστάσιο. Σε απόσταση
2.700 μέτρων από το Μιτσερό και
2.900 από την Κάτω Μονή. Δεν υπάρ-
χει περίπτωση το ασφαλτικό να μην
επιβαρύνει κάποια από τις κοινό-
τητες, τονίζει ο κ. Ματσούκας.

«Θα φύγουμε εμείς»
Όταν πνέουν δυτικοί άνεμοι, η

κατάσταση στην Αγροκηπιά γίνεται
ανυπόφορη, αφού μεταφέρονται οι
οσμές από τις λίμνες χοιρολυμάτων.

Αυτός είναι και ο βασικός λόγος ανη-
συχίας από την απόφαση για λει-
τουργία του ασφαλτικού πλησίον
της κοινότητας. Ο κοινοτάρχης Σω-
τήρης Κυριάκου μετέφερε την πε-
ποίθηση των κατοίκων ότι η κυβέρ-
νηση επιχειρεί να επιλύσει ένα πρό-
βλημα, μεταφέροντάς το από περιοχή
σε περιοχή. «Είναι ήδη πολύ βεβα-
ρημένη η περιοχή μας και δεν αν-
τέχουμε άλλο. Δεν αναπνέουμε τη
νύχτα. Έχουμε τόσες οχληρές ανα-
πτύξεις που, αν μας μεταφέρουν και
το ασφαλτικό, θα πρέπει κάποιες
εγκαταστάσεις να μετακινηθούν
από την περιοχή. Εκτός αν προτιμούν
να μετακινηθούμε εμείς». Υπογραμ-

μίζει δε την έντονη απουσία έργων
ανάπτυξης της περιοχής, που θα
μπορούσαν να αναβαθμίσουν την
ποιότητα ζωής των κατοίκων. Ανά-
λογη είναι και η εικόνα στην κοινό-
τητα Μενοίκου. Ο κοινοτάρχης Αν-
δρέας Καλογήρου περιγράφει στην
«Κ» ότι η κοινότητά του είναι βεβα-
ρημένη με 15 μονάδες αιγοπροβά-
των, μία μονάδα αγελάδων, σε από-
σταση 500 μ. δυτικά της κοινότητας
εκτείνεται η κτηνοτροφική Ακακίου
ενώ και ανατολικά υπάρχει χοιρο-
στάσιο. «Κάποιοι μερίμνησαν και
μας πήραν την ποιότητα ζωής μας.
Ζούμε σε τριτοκοσμικές συνθήκες.
Αν αποφασιστεί να γίνει το ασφαλ-

τικό εδώ, θα είναι το τελειωτικό κτύ-
πημα». Ήδη υπάρχει μετακίνηση
της νεολαίας σε άλλες περιοχές, μια
εξέλιξη η οποία δεν είναι καλός οι-
ωνός για το μέλλον της κοινότητας. 

Η περίπτωση του Μιτσερού
Η λειτουργία των μεταλλείων

στην σύγχρονη ιστορία του Μιτσε-
ρού, και σήμερα οι δραστηριότητες
από τα λατομεία και το πεδίο βολής,
δεν θεωρούνται έργα ανάπτυξης
στην περιοχή, αλλά μάλλον υπο-
βαθμίζουν την ποιότητα ζωής των
κατοίκων, κάτι που κατέδειξε και
σχετική έρευνα του ΤΕΠΑΚ, λέει ο
κοινοτάρχης Ανδρέας Κυριάκου.

Επιβαρυντικά για την ποιότητα των
υπόγειων υδάτων λειτουργεί και το
νερό της κόκκινης λίμνης. Είναι γι’
αυτό που η ανακοίνωση της από-
φασης για μεταφορά του εργοστα-
σίου ασφάλτου, αλλά και η παρου-
σίαση της περιβαλλοντικής μελέτης
στη συνέχεια προκάλεσε τις αντι-
δράσεις του συνόλου των επηρεα-
ζόμενων κοινοτήτων. Είναι δε έτοι-
μοι για κινητοποιήσεις. Σύμφωνα
με τον κ. Κυριάκου, ήδη συνεργά-
ζονται με δικηγορικό γραφείο και
θέτουν στο τραπέζι και το ενδεχό-
μενο να αποταθούν στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο διεκδικώντας καλύτερη
ποιότητα ζωής.

Ασφαλτικές μονάδες σε ώρα μηδέν
Καθυστερεί η μετακίνηση του ασφαλτικού από το Δάλι, ενώ προειδοποιούν με μέτρα οι κάτοικοι Μιτσερού

<<<<<<<

Η ταυτόχρονη συνύπαρ-
ξη από τις λίμνες χοιρο-
λυμάτων, τα χοιροστάσια,
τις κτηνοτροφικές μονά-
δες, τα λατομεία, υπο-
βαθμίζουν την ποιότητα
ζωής των κατοίκων.

Διαβεβαιώσεις 
του υπ. Γεωργίας 

Σε περίπτωση που από τις με-
λέτες προκύψει ότι θα δημιουρ-
γούνται ανάλογα προβλήματα
στις νέες περιοχές, προφανώς
δεν θα γίνει η μετακίνηση, δια-
βεβαιώνει ο υπουργός Γεωρ-
γίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Περιβάλλοντος Κώστας Καδής.
Απαντώντας στις ανησυχίες κα-
τοίκων για την αυθεντικότητα
των αποτελεσμάτων της μελέ-
της, αναφέρει ότι στην αξιολό-
γηση θα συμμετέχουν τέσσερις
διακεκριμένοι πανεπιστημιακοί
του Πανεπιστημίου Κύπρου, οι
οποίοι ήδη έχουν δώσει αρνητι-
κή γνωμοδότηση για αντίστοιχο
έργο στην Παρεκκλησιά. Αυτό
είναι και το πρώτο μέτρο που
υιοθετείται σε σχέση με τις αν-
τιδράσεις των κατοίκων. Το δεύ-
τερο είναι η συμμετοχή του με-
λετητή των κοινοτήτων σε όλες
τις διαδικασίες. Σύμφωνα με
τον κ. Καδή, κατά τη διάρκεια
της εγκατάστασης και της λει-
τουργίας της μονάδας θα παρα-
κολουθείται από ομάδα πανεπι-
στημιακών, συμβούλων και
υπηρεσιακών ώστε να διασφα-
λίζεται ότι δεν θα προκαλεί πρό-
βλημα στην περιοχή. Σε σχέση
με τις εγκαταστάσεις χοιρολυ-
μάτων αναφέρει ότι ετοιμάζεται
πρόταση η οποία προωθείται
στο πακέτο με τα σχέδια του Τα-
μείου ανθεκτικότητας και ανά-
καμψης για την αποκατάσταση
της περιοχής και την ορθολογι-
κή διαχείριση των κτηνοτροφι-
κών αποβλήτων στην ευρύτερη
περιοχή. Όσον αφορά τη διαδι-
κασία μετακίνησης των ασφαλ-
τικών και τα νέα χρονοδιαγράμ-
ματα, ως ο συντονιστής του θέ-
ματος από πλευράς κυβέρνη-
σης, ο κ. Καδής ανέφερε ότι
στόχος του είναι η μετακίνηση
της οχληρής μονάδας να ολο-
κληρωθεί πριν από την ερχόμε-
νη σχολική χρονιά. Άρα οι κάτοι-
κοι παραμένουν στο ακουστικό
τους για τα νέα χρονοδιαγράμ-
ματα, αλλά και για το αποτέλε-
σμα της έφεσης την οποία κατέ-
θεσε η Νομική Υπηρεσία, στην
υπόθεση αναστολής λειτουρ-
γίας των ασφαλτικών, με το αί-
τημα της δημόσιας οχληρίας.

Σε απόσταση 296 μέτρων από τις κατοικίες βρίσκονται δύο μονάδες χοιροστασίων στην Κάτω Μονή, ενώ τρίτο χοιροστάσιο βρίσκεται σε απόσταση 280 μέτρων.

Περίπου 120 λίμνες χοιρολυμάτων εκτείνονται σήμερα εντός και μεταξύ των κοινοτήτων Κάτω Μονής, Μένοικου και
Μιτσερού. Μαζί με τη σκόνη από τα λατομεία, το πεδίο βολής και τις οσμές από τις κτηνοτροφικές μονάδες, δημιουρ-
γούν ένα «κοκτέιλ» οχληρίας που μεταφέρεται σε όλες τις κοινότητες.

Αυτό το σημείο έχει επιλεγεί για να μεταφερθεί το εργοστάσιο παραγωγής
ασφάλτου από το Τσέρι. Βρίσκεται σε απόσταση 2700 μ. από την κοινότητα Μι-
τσερού.
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Συνέντευξη στην ΕΛΕΝΗ ΞΕΝΟΥ 

Εντεκα το πρωί στο γραφείο του.
Μόλις έχει αποχωρήσει ένας δημο-
σιογράφος τηλεοπτικού καναλιού,
«η δική μας κουβέντα δεν έχει να
κάνει με την επικαιρότητα» του δι-
ευκρινίζω, «είμαι έτοιμος για την
πρώτη ερώτηση» μου λέει και κά-
θεται αναπαυτικά σε μια πολυθρόνα.
Και κάπως έτσι αρχίζει μια σχεδόν
ανεπίκαιρη κουβέντα με τον κ. Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου σε μια προσπάθεια
να κρυφοκοιτάξω τι υπάρχει πίσω
από τη συνήθη του εικόνα.

–Αλήθεια τι ήταν αυτό που σας
έκανε να ασχοληθείτε με την πο-
λιτική;

–Θα σας πω ειλικρινά από πού
ξεκίνησε αυτή η ιστορία. Ξεκίνησε
από ένα προσωπικό στοίχημα. Γεν-
νήθηκα με πτώση βλεφάρων και
στο αριστερό μου βλέφαρο ήταν
μεγαλύτερη. Αυτό λοιπόν που ονο-
μάζουμε σήμερα μπούλινγκ εμένα
με βοήθησε.
–Τι εννοείτε; 

–Ήμουν καλός μαθητής. Και
όταν είχε να κάνει με τα μαθήματα
όλοι με πλησίαζαν αλλά στα δια-
λείμματα, στο παιχνίδι, άκουγα από
πίσω μου να με αποκαλούνε «ο στρα-
βόμματος». Δεν το έλεγαν κατά πρό-
σωπο, αλλά το εισέπραττα. Και είπα
από μέσα μου «θα σας δείξω ποιος
είμαι». Όταν είχε εκλογές για προ-
έδρους της τάξης, του σχολείου κτλ.
πάντα διεκδικούσα θέση και εκλε-
γόμουν. Και έτσι από μικρός είπα
ότι θα αποδείξω ποιος είμαι όχι με
βάση την ομορφιά των βλεφάρων
μου, αλλά με βάση τα δυνατά μου
στοιχεία.
–Και ποια θεωρούσατε δυνατά
σας στοιχεία;

–Είμαι δυναμικός χαρακτήρας,
έχω αυτοπεποίθηση, πείσμα για
τον στόχο και πολλή ενέργεια. 
–Δεν σας λύγισε ποτέ η συμπε-
ριφορά των άλλων;

–Ποτέ. Και θα σας φέρω και ένα
άλλο παράδειγμα. Μια καλή πρωία,
ήταν το 1972, στην Αργάκα, είπα
του δασκάλου μου πως θέλω να με
βοηθήσει για τις εξετάσεις στην αγ-
γλική σχολή. Και όντως, πέρασα
και το ’73-74 φοίτησα στο English
School. Ήταν κι αυτό ένα πείσμα
να τους αποδείξω πως «εσείς θα μεί-
νετε δαμέ αλλά εγώ εν να πεταχτώ
του χωρκού». 
–Και είναι αυτό το στοίχημα που
σας οδήγησε μέχρι την πολιτική; 

–Ναι από κείνο το μπούλινγκ ξε-
κίνησαν όλα.
–Όχι από μια επιθυμία να προ-
σφέρετε;

–Βέβαια ήταν και το να προσφέ-
ρω. Το μπούλινγκ όμως ήταν το καύ-
σιμο… Και θα σας πω και το εξής:
Στην Πάφο τότε όλος ο κόσμος ήταν
με τον Μακάριο. Οι τότε προσεγγί-
σεις ήταν πως ο Μακάριος είναι το
κράτος και όσοι δεν ήταν μαζί του
ήταν παρακρατικοί. Όταν δημιουρ-
γήθηκε ο Συναγερμός το 1976 ήμουν
έφηβος και όταν διοργανωνόταν η
πρώτη νεολαία ένιωθα να κλίνω
προς τα εκεί. Και θυμάμαι τη μακα-
ρίτισσα τη μάνα μου να μου λέει

«μα γιε μου, αληθεύει ότι πας με
τους παρακρατικούς».
–Γιατί κλίνατε προς τα εκεί;

–Ο πόλεμος εναντίον του Συνα-
γερμού ήταν τόσο μεγάλος ώστε
ένιωσα πως ήθελα να πάω με τον
«αδύνατο», ένιωσα πως για να είναι
όλοι εναντίον κάποια αξία θα έχει,
κρίνοντας και από το προσωπικό
μου βίωμα. Παρότι ήταν μια νέα πο-
λιτική δύναμη, με παλιές ωστόσο
ρίζες, ήξερα πως θα βοηθήσει τον
τόπο και πως για να την πολεμούν
σημαίνει πως τη φοβούνται.
–Ό,τι βάζατε στο μυαλό το πε-
τυχαίνατε; Δεν αποτύχατε ποτέ;

–Μα ξεκίνησα στην πολιτική με
μια αποτυχία. Το 1991 έβαλα υπο-
ψηφιότητα για βουλευτής Πάφου
και έχασα. Μετέτρεψα, λοιπόν, την
αποτυχία σε επιτυχία το 1996. Και
θα σας απαντήσω και με μια άλλη
ιστορία. Όταν αποφάσισα να βάλω
υποψηφιότητα για βουλευτής στην
Λευκωσία, ένας καλός μου φίλος
μου είπε : «Το σκέφτηκες καλά, εμείς
οι χωραΐτες δεν ψηφίζουμε κουβα-

λητούς και χωρκατούθκια όπως εσέ-
να». «Το ξέρω», του είπα, «αλλά εγώ
δεν το κάνω για να βγω βουλευτής.
Είμαι 45 χρονών –ήταν το 2006–
και βάζω υποψηφιότητα στη Λευ-
κωσία γιατί κάποια στιγμή θα διεκ-
δικήσω την προεδρία του κόμματος.
Αν δεν βγω βουλευτής αυτό σημαίνει
πως δεν θα μπορέσω ούτε πρόεδρος
του κόμματος να γίνω, άρα είναι
καλά να το ξέρω από τώρα και επι-
στρέψω στην Αργάκα. Αλλά να ξέ-
ρεις πως αν βγει το χωρκατούδι βου-
λευτής στη Λευκωσία, κάποια ώρα
θα βγει και πρόεδρος του κόμμα-
τος».
–Με λίγα λόγια αυτό που είστε
σήμερα ήταν εκείνο που θέλατε
να γίνετε.

–Ναι. Παρόλο που ζούμε σε μια
εποχή που ο κόσμος θέλει να μας
φτύσει. Αλλά είναι τώρα που χρει-
αζόμαστε, όχι όταν η θάλασσα είναι
ήρεμη.

–Πώς παραμένατε πάντα τόσο
στοχευμένος;

–Διότι πίστευα στον εαυτό μου.
Είμαι δυνατό σκαρί. Κι’ αυτό το
οφείλω στο ανάγιωμά μου.
–Ποιο ήταν το ανάγιωμά σας;

–Η μακαρίτισσα η μάνα μου είχε
πέντε παιδιά και ξυπνούσε το πρωί
να μας ετοιμάσει, να μαγειρέψει,
να πάει στη μάντρα, να κάνει χα-
λούμια, νάρτει πίσω να μαγειρέψει
ξανά και όλα αυτά χωρίς ποτέ της
να παραπονεθεί. Και ποτέ της δεν
έλεγε κακό λόγο για κανένα. Δεν
ήθελε να δημιουργηθεί η παραμικρή
σκιά για να υπάρξει η οποιαδήποτε
αντιπαλότητα. Και εγώ νιώθω πάντα
άσχημα, όταν η αντιπαλότητα είναι
στα ύψη. Νιώθω σαν το ψάρι έξω
από το νερό.
–Αν είναι έτσι τότε αυτή ειδικά
την εποχή θα νιώθετε συνέχεια
άσχημα.

–Ναι, όντως. Γιατί δεν είναι του

χαρακτήρα μου η σύγκρουση.
–Και πώς επιβιώνει κανείς στην
πολιτική εάν δεν είναι συγκρου-
σιακός;

–Προσπαθώ. Δεν είναι καθόλου
εύκολο.
–Τι σας έμαθε η πολιτική που
δεν θα το ανακαλύπτατε αλλιώς;

–Μου χάρισε μια εξαιρετική ικα-
νότητα. Να κατανοώ τον συνομιλητή
μου. Μεγάλη τέχνη να μπορείς να
καταλαβαίνεις πού θέλει ο άλλος
να καταλήξει και χωρίς να νιώθει
ότι φεύγει από την πορεία του στό-
χου του να μπορέσεις ο στόχος του
να συνταυτίζεται με τον δικό σου
και να φέρνεις αποτέλεσμα.
–Δώστε μου ένα παράδειγμα. 

–Ρωτήστε όλους τους πολιτικούς
αρχηγούς. Μπορεί να διαφωνούμε
σε πολλά, αλλά αν τους ρωτήσετε
θα σας πουν όλοι το ίδιο πράγμα.
Πως όταν κουβεντιάσεις με τον Αβέ-
ρωφ και καταλήξεις κάπου αυτό θα

γίνει. Κρατά τον λόγο του. 
–Οι άλλοι έχουν την ικανότητα
να διαβάσουν τη δική σας σκέ-
ψη;

–Ρωτήστε τους…
–Εσείς τι πιστεύετε;

–Είναι στην ανθρώπινη φύση
να μη θέλει ο άλλος να γίνεται το
δικό σου. Και πρέπει να προσέχεις.
Αν περάσει στην αντίληψη του άλ-
λου ότι θέλεις να περάσεις το δικό
σου δεν θα μπορέσεις ποτέ να λύσεις
το πρόβλημα. Πρέπει να βρίσκεις
τρόπο να κάνεις τον καθένα να είναι
μέρος της λύσης και να του δίνεις
πίστωση.
–Σαν ένα ολόκληρο χορευτικό
ελιγμών μου ακούγεται όλο αυ-
τό.

–Και φανταστείτε ότι σας το λέει
ο πιο άρρυθμος άνθρωπος στον κό-
σμο. Στο τραγούδι και στο χορό δεν
υπάρχει πιο άρρυθμος από μένα…
–Στην πολιτική σας διαδρομή

ήρθατε ποτέ αντιμέτωπος με τη
συνείδησή σας;

–Είπα ότι δεν είμαι συγκρουσια-
κός, δεν είπα ότι δέχομαι να παρα-
βιαστούν οι αρχές μου. Είμαι ευέ-
λικτος στην τακτική δεν κάνω όμως
εκπτώσεις στις αρχές μου.
–Με άλλα λόγια έχετε τη συνεί-
δησή σας καθαρή;

–Βεβαίως. Δεν παρεξέκλινα ποτέ
από τις αρχές μου.
–Δεν υπήρξαν φορές που υιοθε-
τήσατε τη μέθοδο «ο σκοπός
αγιάζει τα μέσα»;

–Η πολιτική δεν είναι η ζωή των
αγίων να σε χτυπούν και να γυρνάς
και το άλλο μάγουλο. 
–Ήταν δηλαδή θέση… αυτοά-
μυνας;

–Όταν σου επιτίθενται, η αυτο-
άμυνα εμπεριέχει και το στοιχείο
της αντεπίθεσης. 
–Δεν επιχειρήσατε ποτέ πρώτος
χτυπήματα κάτω από τη μέση;

–Μπορεί κάποιοι να νιώθουν ότι
το έκανα, αλλά εγώ σας λέω έντιμα
ότι ουδέποτε χτύπησα κάποιον κάτω
από τη μέση.
–Αφού η πολιτική δεν είναι ζωή
των αγίων πώς και δεν είχατε
ποτέ συνειδησιακό πρόβλημα;

–Δεν ισχυρίζομαι ότι δεν έχω κά-
νω λάθη. Συνειδησιακά όμως νιώθω
εντάξει με τον εαυτό μου. Και έχει
διαφορά–ξέρετε– η πραγματικότητα
από την αντίληψη. 
–Τι εννοείτε;

–Εννοώ πως κρινόμαστε από την
αντίληψη και όχι από την πραγμα-
τικότητα και δεν σημαίνει ότι η αν-
τίληψη είναι και η πραγματικότητα.
Και εγώ σύμφωνα με την αντίληψη
μπορεί να είμαι ο πιο ανήθικος πο-
λιτικός του κόσμου.
–Και σύμφωνα με την πραγμα-
τικότητα;

–Σας επαναλαμβάνω πως δεν
πρόδωσα ποτέ τις ηθικές μου αρχές. 
–Η αλήθεια είναι ότι το ήθος δεν
είναι το πρώτο πράγμα που έρ-
χεται στο μυαλό μας όταν ανα-
φερόμαστε στους πολιτικούς.
Διαφωνείτε;

–Δεν πιστεύω ότι είναι πιο διε-
φθαρμένοι οι πολιτικοί σήμερα, είτε
στην Κύπρο είτε στο εξωτερικό από
ό,τι ήταν πριν από 20, 30, 50 χρόνια.
Απλώς σήμερα, λόγω των μέσων
κοινωνικής δικτύωσης- κι αυτό είναι
το καλό- τίποτα δεν μένει κρυφό
όπως παλιά.
–Πιστεύετε ότι τίποτα δεν μένει
κρυφό;

–Ναι, παρόλες τις υπερβολές και
τα fake news δεν μπορεί να μείνει
τίποτα κρυφό. Κοιτάξτε…ζούμε σε
δύσκολες εποχές ανά το παγκόσμιο.
Χάνεται το μέτρο. Χάνεται ο ορθο-
λογισμός. Και δεν ισχυρίζομαι ότι
ο κόσμος είναι παράλογος. Έχουν
δίκαιο να είναι καχύποπτοι. Ό,τι
και να πεις δεν σε πιστεύει κανένας. 
–Και πώς επανακερδίζεται η αξιο-
πιστία σας;

–Δεν θα το κερδίσουμε από τη
μια μέρα στην άλλη, αλλά αυτό που
χρειάζεται είναι πλήρης διαφάνεια.
Εμείς οι πολιτικοί πρέπει να κυκλο-
φορούμε γυμνοί –όχι σωματικά βέ-
βαια– αλλάγυμνοί. Να μπορεί όποιος
θέλει να ελέγξει τα γεννοφάσκια μας.

–Δεν θα έπρεπε να κυκλοφορού-
σατε ήδη γυμνοί;

–Μα βήματα έγιναν πολλά αλλά
πρέπει να γίνουν και άλλα πέραν
του κανονικού ώστε να είμαστε εν-
τελώς διάφανοι. Να μας βλέπει κά-
ποιος όπως την κουρτίνα τη διάφα-
νη. Θα χρειαστεί χρόνος. Και πι-
στεύω ότι μπορεί να έρθει το πλή-
ρωμα του χρόνου. Και να μην πα-
ραξενευτείτε αυτοί που στην αντί-
ληψη του κόσμου είναι οι τίμιοι αν
τους γυρίσεις ανάποδα θα τρέχει –
όπως έλεγαν και οι πρωτινοί– η δια-
φθορά από τα ποδινάρκα τους. Και
οι πρωτινοί ήταν σοφοί ξέρετε…
–Εσείς πόσο διάφανος είστε, κ.
Αβέρωφ;

–Εγώ τη διαφάνεια όχι μόνο δεν

τη φοβήθηκα ποτέ, αλλά την επι-
διώκω σε όλες τις πτυχές της. 
–Βρεθήκατε ποτέ ενώπιον φο-
βερών διλημμάτων στην πορεία
σας;

–Βεβαίως και βρέθηκα.
–Πέστε μου ένα.

–Το να φύγω από την πολιτική. 
–Σκεφτήκατε σοβαρά να εγκα-
ταλείψετε την πολιτική;

–Ναι, πέρασα από αυτό το δί-
λημμα και αυτό που σας λέω το ξέρω
μόνο εγώ και η Μαρία μου. Και σας
διαβεβαιώ πως δεν έχει να κάνει με
προσωπικούς λόγους.
–Με τι έχει να κάνει;

–Επιτρέψτε μου να μην απαν-
τήσω. 
–Τι μέτρησε στο να μείνετε;

–Ένα πείσμα μέχρι να επιτευχθεί
ο στόχος.
–Ποιος στόχος;

–Θέλω να είμαι μέσα στη γενιά
των Κυπρίων που δεν τσιμέντωσαν
τη διχοτόμηση. Είναι κρίμα να τσι-
μεντώσουμε τη διχοτόμηση και
ύστερα από μερικές δεκαετίες να
μη μείνει Ελληνοκύπριος σε αυτό
τον τόπο.
–Τι πιστεύετε πως ξεχωρίζει έναν
απλό πολιτικό από έναν ηγέτη,
κ. Νεοφύτου;

–Για μένα ένας ηγέτης δεν κρί-
νεται από το αν είναι δημοφιλής.
Κατά κανόνα οι νερόβραστοι είναι
ψηλά στο δείκτη δημοφιλίας, διότι
δεν έχουν καμία τοποθέτηση που
να δημιουργεί τριβές. Ο λόγος που

περνά απαρατήρητος δεν έχει φθορά
στο πρόσωπο που τον εκφέρει. Είναι
ωραία αλλά αδειανά πουκάμισα.
–Μάλιστα. Αφού το θέσατε κά-
πως…ποιητικά να ρωτήσω κάτι
άλλο. Γιατί έχετε πάνω στο γρα-
φείο σας βιβλίο με ποίηση του
Καβάφη;

–Είναι ο αγαπημένος μου ποι-
ητής. Διαβάζω τα ποιήματά του και
νιώθω λες και τα έγραψε για μας. 
–Η σχέση σας με την τέχνη ποια
είναι;

–Εγώ είμαι παιδί από οικογένεια
αγροτική. Η μακαρίτισσα η μάνα
μου δεν πήγε ούτε μια τάξη σχολείο
και ο πατέρας μου μέχρι την πρώτη
δημοτικού. Καταλαβαίνετε ότι δεν
είχαμε την ευκαιρία στο ανάγιωμά

μας να πηγαίνουμε σε μουσεία ή
γκαλερί ή θέατρο αλλά πιστεύω ότι
βελτιώθηκα πολύ στην πορεία και
έμαθα να αγαπώ τον πολιτισμό και
την τέχνη και να αναζητώ την ποι-
ότητα. Σ’ αυτό με βοήθησε πολύ η
σύζυγός μου.
–Θα λέγατε ότι ο τρόπος που
ζείτε τη ζωή σας την κάνει αξιο-
βίωτη;

–Προσπαθώ. Παλιά βέβαια ένιω-
θα και τον κόσμο να το αναγνωρίζει.
Σήμερα ο κόσμος θέλει να μας κα-
τασπαράξει.
–Τον αδικείτε;

–Όχι, δεν τους αδικώ. Τράβηξαν
πολλά. Γι’ αυτό πρέπει να δείχνουμε
κατανόηση και να προσπαθούμε
να διορθωνόμαστε.

–Ευάλωτος αισθανθήκατε ποτέ,
μιας και η λέξη είναι επίκαιρη; 

–Δεν θέλω να φανεί υπερβολικό
αλλά δεν νιώθω ευάλωτος. Δυσκολίες
πέρασα πολλές. Είναι ξυπόλητος
που ξεκίνησα από την Αργάκα για
να βρεθώ εδώ. Τίποτα δεν μου χα-
ρίστηκε στη ζωή μου, τίποτε εκτός
από το ανάγιωμα των γονιών μου.
–Οι πιο μεγάλοι δάσκαλοί σας
ήταν οι γονιοί σας;

–Με διαφορά. Ευτύχησα όμως
να έχω και κορυφαίους δασκάλους
στο σχολείο.
–Θυμάστε κάτι που σας έλεγαν
και ακόμη το θεωρείτε πολύτιμο;

–Ήμουν ένα θηρίο ανήμερο που
βουρούσα και με τραβούσαν να βου-
ρήσω περισσότερο. Αυτό.

Οι νερόβραστοι ηγέτες είναι ψηλά στο δείκτη δημοφιλίας

Συζητήσεις περί πολιτικής, ηθικής, αισθητικής και άλλων… «δεινών»

Α Β Ε Ρ Ω Φ  Ν Ε Ο ΦΥ Τ ΟΥ

Η πολιτική δεν είναι ζωή των αγίων 
Σκέφτηκα να εγκαταλείψω την πολιτική όμως με κράτησε ότι δεν θέλω να είμαι η γενιά που θα τσιμεντώσει τη διχοτόμηση 

Από μικρός είπα ότι θα αποδείξω ποιος είμαι όχι με βάση την ομορφιά των βλεφάρων μου, αλλά με βάση τα δυνατά μου
στοιχεία λέει ο Αβέρωφ Νεοφύτου, σημειώνοντας πως το μπούλινγκ ήταν το καύσιμο για να ενασχοληθεί με την πολιτική.

«Αλλά να ξέρεις πως αν
βγει το χωρκατούδι βου-
λευτής στη Λευκωσία,
κάποια ώρα θα βγει και
πρόεδρος του κόμματος».

«Όταν σου επιτίθενται,
η αυτοάμυνα εμπεριέχει
και την αντεπίθεση,
δεν γυρνάς και
το άλλο μάγουλο».
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΡΗΣΤΟΥ Ν. ΠΕΤΡΑΚΟΥ

Ρατσιστικό έγκλημα / Eγκλημα μίσους 

Τ ο ρατσιστικό έγκλημα μας αφο-
ρά όλους. Στρέφεται εναντίον
της δημοκρατίας και κατά του

πυρήνα της ίδιας της ανθρώπινης
αξιοπρέπειας. Η ένταση του ρατσι-
στικού εγκλήματος ποικίλλει, μπορεί
να είναι μία εξύβριση, μία απειλή,
μία σωματική βλάβη και η κοινωνική
απαξία του οφείλει να είναι τερά-
στια.

Απέναντι στο ρατσιστικό έγκλημα
όλες οι εξουσίες, η καθεμιά στην
ανεξάρτητη λειτουργία της και από
τη διακριτή θέση της στο κράτος
δικαίου, οφείλουν να μάχονται για
την προστασία όλων των πολιτών
που στοχοποιούνται, λόγω των χα-
ρακτηριστικών τους. Η προστασία
κάθε πολίτη από τη ρατσιστική βία
και τον ρατσιστικό λόγο δεν αποτελεί
μόνο ατομικό δικαίωμα του πολίτη
αλλά και συλλογικό δικαίωμα για τη

διαφύλαξη και την προστασία της
ειρηνικής συνύπαρξης. Στην Ελλάδα,
η Γενική Γραμματεία Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων, υπό την καθοδήγηση
της κας Γιαννακάκη, σε συνεργασία
με το γραφείο Δημοκρατικών Θε-
σμών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
του ΟΑΣΕ, υλοποίησε το Πρόγραμ-
μα «Οικοδομώντας μια ολοκληρω-
μένη αντιμετώπιση των ρατσιστικών
εγκλημάτων στο πλαίσιο της ποινι-
κής δικαιοσύνης».

Το πρόγραμμα υλοποιήθηκε σε
Ελλάδα, Ιταλία, Βουλγαρία και Πο-
λωνία. Απώτερος στόχος των δρά-
σεων είναι μία ολιστική προσέγγιση
για την αποτελεσματικότερη αντι-
μετώπιση του ρατσιστικού εγκλή-
ματος. Η συνολική φιλοσοφία του
Προγράμματος είναι ένα ηχηρό μή-
νυμα στην κοινωνία ότι είμαστε
αποφασισμένοι να πολεμήσουμε

ενάντια σε αυτούς που θεωρούν ότι
η ανθρώπινη αξιοπρέπεια έχει συγ-
κεκριμένο χρώμα, καταγωγή, θρη-
σκεία. Ενάντια σε αυτούς που επι-
θυμούν να υπονομεύσουν τη Δη-
μοκρατία και το κράτος δικαίου. Οι
ανθρωποκεντρικές κοινωνίες είναι
η μόνη απάντηση στον ρατσισμό.

Οι δράσεις του προγράμματος πε-
ριλάμβαναν, α) μια συμφωνία συ-
νεργασίας μεταξύ των Υπουργείων
Δικαιοσύνης, Προστασίας του Πολίτη,
Μεταναστευτικής Πολιτικής και
Υγείας, της ηγεσίας της Δικαιοσύνης
και της Κοινωνίας των Πολιτών. 

Όλα τα μέρη ανέλαβαν συγκε-
κριμένες δεσμεύσεις εντός του πε-
δίου της αρμοδιότητάς τους, καθώς
και κοινές δράσεις, β)  μια ειδικότερη
συμφωνία συνεργασίας μεταξύ του
Δικαστικού Σώματος, του Εισαγγε-
λικού Σώματος και της Αστυνομίας

για τον συντονισμό τους όσον αφορά
τον εντοπισμό και τον χαρακτηρισμό
των περιστατικών ρατσιστικής βίας
που οδηγούνται στην δικαιοσύνη
και την καταγραφή τους.

Στο πλαίσιο του προγράμματος
πραγματοποιήθηκε εκπαίδευση των
εισαγγελικών λειτουργών μέσα από
τη συνεργασία του ODIHR με την
Εισαγγελία του Αρείου Πάγου και
πραγματοποιήθηκε εκπαιδευτική
Ημερίδα στην οποία συμμετείχαν
εκπρόσωποι των συναρμόδιων
Υπουργείων, της Δικαιοσύνης, με-
ταξύ των οποίων και η Εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου. Είναι εξαιρετικά
ελπιδοφόρο ότι, με πρωτοβουλία
της Επιτρόπου Διοίκησης και Προ-
στασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
Μαρίας Λοττίδη, το συγκεκριμένο
Πρόγραμμα σχεδιάζεται να υλοποι-
ηθεί στην Κύπρο. 

Η κα Λοττίδη συμμετείχε ενεργά
στα workshop του Προγράμματος,
και με προτάσεις και παρατηρήσεις
εκδήλωσε το ενδιαφέρον της να
υλοποιηθεί στο νησί, προκειμένου
να χαλυβδωθεί η κυπριακή κοινω-
νία από το σαράκι του ρατσισμού.
Τώρα είναι η κατάλληλη στιγμή
για μεταφορά στην Κυπριακή Δη-
μοκρατία της συγκεκριμένης τε-
χνογνωσίας  γιατί οι προσφυγικές
ροές ξυπνούν αρνητικά  αντανα-
κλαστικά στην κοινωνία. Εξάλλου
είναι και μια πρώτης τάξεως ευ-
καιρία να συντονιστούν οι Οργα-
νώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών
και να εργαστούν από κοινού με
τη Διοίκηση, την Αστυνομία και
την ανεξάρτητη Δικαιοσύνη προς
τον κοινό στόχο. Το παράδειγμα
του Δικτύου που λειτουργεί ως Ομ-
πρέλα Οργανώσεων στην Ελλάδα

είναι εξαιρετικά χρήσιμο και διδα-
κτικό. Η μάχη για την προάσπιση
των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων είναι
αέναη και για αυτό τόσο γοητευτική.
Όσοι εργαστήκαμε σε αυτό το πρό-
γραμμα στην Ελλάδα, είμαστε πάντα
πρόθυμοι να μεταφέρουμε την τε-
χνογνωσία μας, οδηγώντας  και άλ-
λους σε αυτό το μαγικό ταξίδι που
λειτουργεί συνεκτικά και συμπερι-
ληπτικά στις κοινωνίες εξασφαλί-
ζοντας τους κοινωνική συνοχή και
γαλήνη.

Ο κ. Χρήστος Ν. Πετράκος είναι δικηγό-
ρος Αθηνών. 
* Special Coordinator of the OSCE /
ODIHR Program with the Hellenic Mini-
stry of Justice, Transparency and Human
Rights of Greece, «Building a compre-
hensive criminal justice response to hate
crime».

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Το ότι την προπερασμένη εβδομάδα,
με την επίσκεψη του Ύπατου Εκ-
προσώπου της Ε.Ε. Ζοζέπ Μπορέλ
στην Κύπρο, επανήλθε στην επι-
καιρότητα το ζήτημα του φακέλου
του χαλλουμιού, δεν οφείλεται σε
κάποιο κέρασμα που ίσως να προ-
σφέρθηκε στον Ισπανό διπλωμάτη.
Την Παρασκευή το απόγευμα, σύμ-
φωνα με συγκλίνουσες πληροφορίες,
στις Βρυξέλλες ολοκληρώθηκε η
νομοτεχνική προεργασία από τρεις
Γενικές Διευθύνσεις και τη νομική
υπηρεσία της Ε.Ε., ώστε ο φάκελος
χαλλούμι να προχωρήσει και να
έχουμε ανακοινώσεις εντός των
ημερών.

Οι εξελίξεις στο πολύπλοκο ζή-
τημα της κατοχύρωσης της ονομα-
σίας του κυπριακού τυριού, που

κατά ένα κλισέ θεωρείται ο «λευκός
χρυσός» της χώρας αλλά σήμερα
παράγεται ανεξέλεγκτα από εταιρίες
εκτός Κύπρου, είναι αποτέλεσμα
εξαντλητικών διαβουλεύσεων και
εργασιών στη Λευκωσία και στις
Βρυξέλλες. Το αποτέλεσμα αναμέ-
νεται να ανακοινωθεί αρκετά σύν-
τομα, ενδεχομένως και τις επόμενες
ημέρες, φέρνοντας πιο κοντά την
κατοχύρωση του φακέλου της Προ-
στατευόμενης Ονομασίας Προέλευ-
σης (ΠΟΠ) για το προϊόν με τις ονο-
μασίες χαλλούμι και hellim. Θα είναι
το τέλος μιας μακράς διαδικασίας
που ξεκίνησε το 2009 και πέρασε
από τις συμπληγάδες των διαφωνιών
για τη σύσταση και τις προδιαγραφές
του τυριού, αλλά και του Κυπριακού
και της πορεία του.

Όπως έγραψε η «Κ» τον περα-
σμένο Νοέμβριο (8/11/20), Λευκωσία
και Βρυξέλλες έβαλαν μπροστά έναν
νέο γύρο διεργασιών ώστε το προϊόν
να προστατεύεται από τους μιμητές,
αλλά και να διασφαλίζεται η βιωσι-
μότητα της παραγωγής του στην

Κύπρο. Ο υπουργός Γεωργίας Κώ-
στας Καδής έχει συζητήσει επανει-
λημμένα το θέμα με τους αρμόδιους
Επιτρόπους Υγείας και Ασφάλειας
Τροφίμων Στέλλας Κυριακίδου και
Γεωργίας Γιάνους Βοϊτσεχόφσκι,
ενώ στο κάδρο βρίσκονται και οι
υπηρεσίες των οποίων ηγείται η
Επίτροπος Συνοχής και Μεταρρυθ-
μίσεων ΕλίζαΦερέιρα. Η συνεργασία
των τριών διευθύνσεων παραπέμπει
ακριβώς και στα σημεία-κλειδιά που
είχαν αποτρέψει την πρόοδο στη
συζήτηση για το χαλλούμι λόγω και
της έλλειψης του αναγκαίου συν-
τονισμού, ο οποίος πλέον φαίνεται
να επιτυγχάνεται.

Το κύριο ανοιχτό ζήτημα ήταν
το πώς θα τελούνται οι υγειονομικοί
έλεγχοι για το χαλλούμι που θα πα-
ράγεται στην τ/κ κοινότητα. Γι’ αυτό
και για άλλα ζητήματα συνεργάζον-
ται από πέρυσι η Γενική Διεύθυνση
για τη Γεωργία και την Αγροτική
Ανάπτυξη (DFAGRI), η Γ.Δ. για την
Υγεία και την Ασφάλεια Τροφίμων
(DGHEALTH) και η Γ.Δ. Διαρθρω-

τικών Μεταρρυθμίσεων (DGRE-
FORM) στην οποία υπάγονται πλέον
τα ζητήματα που αφορούν την στή-
ριξη της τ/κ κοινότητας και τη στή-
ριξη της επανένωσης (έχοντας με-
τακινηθεί από τη Γ.Δ. Διεύρυνσης).

Κληρονομιά Γιούνκερ
Τη στιγμή που το Προεδρικό

επενδύει στην κατάληξη του θέμα-
τος του χαλλουμιού για να δοθούν
θετικές ενδείξεις πριν την Πεντα-
μερή, οι αρμόδιες υπηρεσίες βρί-
σκονται σε διάλογο και με την τ/κ
πλευρά. Όπως σημειώνεται σε σχε-
τικό ρεπορτάζ του Νίκου Στέλγια
στην ιστοσελίδα της «Κ» (6/3/2021),
και η τ/κ ηγεσία ελπίζει πως η κα-
τάληξη θα είναι θετική, παραπέμ-
ποντας στον διορισμό υγειονομικών
ελεγκτών από την Ε.Ε. Σε δηλώσεις
του τη Δευτέρα, ο υπουργός Γεωρ-
γίας Κώστας Καδής θέλησε να υπο-
γραμμίσει – μετά από συνάντηση
με τον πρόεδρο της ΕΔΕΚ – πως η
θέση της Κυπριακής Δημοκρατίας
είναι ότι «η κατοχύρωση του χαλ-

λουμιούθα πρέπει να γίνει στηβάση
του πλήρους σεβασμού του ευρω-
παϊκού κεκτημένου» και ότι σε αυτό
το πλαίσιο γίνονται οι συζητήσεις
με την Κομισιόν.

Οι δηλώσεις Καδή είναι ενδει-
κτικές και της προσοχής που επι-
δεικνύει η κυβέρνηση, αλλά και του
ότι βάση για την επίλυση του ζη-
τήματος παραμένει η συναντίληψη
Αναστασιάδη - Ακιντζί το 2015 για
ελέγχους από διεθνή εταιρία υγει-
ονομικής πιστοποίησης Bureau Ve-
ritas.

Στη συναντίληψη αυτή, την
οποία είχε σφραγίσει με την επί-
σκεψή του στην Κύπρο ο τέως πρό-
εδρος της Κομισιόν Ζαν Κλοντ Γι-
ούνκερ το 2015, είχε παραπέμψει
εκπρόσωπος της Κομισιόν απαν-
τώντας σε γραπτές ερωτήσεις της
«Κ» τον Νοέμβριο. «Η Κομισιόν βρί-
σκεται σε επαφή με όλα τα μέρη
ώστε να διασφαλίσει πως το απο-
τέλεσμα θα αντικατοπτρίζει όλα τα
στοιχεία της συναντίληψης αυτής»
είχε σημειώσει η ίδια εκπρόσωπος.

Κλείσαμε δεκαετία
Το ζήτημα του χαλλουμιού έχει

περάσει από δαιδαλώδεις και δύ-
σκολες συζητήσεις στην Κύπρο και
στις Βρυξέλλες, τόσο όσον αφορά
τα ποσοστά αγελαδινού και αιγο-
πρόβειου γάλακτος στην παραγωγή
του, όσο και στον τρόπο με τον
οποίο θα ελέγχεται υγειονομικά η
ασφάλεια του χαλλουμιού που πα-
ράγεται στα Κατεχόμενα.

Το έπος του χαλλουμιού δεν ξε-
κινά με τον Γιούνκερ. Το 2009 η Κυ-
πριακή Δημοκρατία κατέθεσε αί-
τηση για κατοχύρωση του χαλλου-
μιούως ΠΟΠ. Η κυβέρνηση απέσυρε
την αίτηση το 2012 λόγω διαφωνιών
στο εσωτερικό σε σχέση με τη σύ-
σταση του χαλλουμιού. Το 2014, η
Κυπριακή Δημοκρατία προχώρησε
στην κατάθεση νέας αίτησης, πε-
ριλαμβάνοντας αυτή τη φορά και
την τουρκική ονομασία για να προ-
στατέψει και τους Τ/κ παραγωγούς.
Ο φάκελος δημοσιεύτηκε στην Επί-
σημη Εφημερίδα της Ε.Ε. το 2015,
ανοίγοντας τη νέα διαδικασία.

Ξεπάγωσε στις Βρυξέλλες το κεφάλαιο χαλλούμι
Μετά από μία δεκαετία δαιδαλωδών διαδικασιών και περιπετειών φαίνεται να μπαίνει στον ορίζοντα η κατοχύρωση του προϊόντος 

Η πρόοδος στην κατοχύρωση του χαλλουμιού έμελλε να ήταν παράλληλη με την επιδείνωση των σχέσεων των δύο κοινοτήτων αρχικά το 2016 και στη συνέχεια
τη ρήξη που ακολούθησε το 2017.

Παράλληλος
βίος
Εκτοτε ο φάκελος εκκρε-
μεί λόγω κυρίως των πολι-
τικών ζητημάτων, παρά την
προσπάθεια που έγινε να
ξεπεραστούν με τη συναν-
τίληψη Αναστασιάδη - Ακιν-
τζί. Ουσιαστικά η πρόοδος
στην κατοχύρωση του χαλ-
λουμιού έμελλε να ήταν
παράλληλη με την επιδεί-
νωση των σχέσεων των δύο
κοινοτήτων αρχικά το 2016
και στη συνέχεια τη ρήξη
που ακολούθησε το 2017. Η
Κομισιόν έχει πάντως ήδη
τροποποιήσει τον Κανονι-
σμό της Πράσινης Γραμμής,
λαμβάνοντας υπόψη τη συ-
ναντίληψη Αναστασιάδη -
Ακιντζί, η οποία χαρακτηρί-
ζεται προσωρινή λύση ενό-
ψει της επανένωσης της
χώρας. Από την ανάληψη
των καθηκόντων της νέας
Κομισιόν το 2019, ο υπουρ-
γός Γεωργίας σε συνεργα-
σία με τους Επιτρόπους
Υγείας και Γεωργίας εργά-
ζονται για να ανακινήσουν
το θέμα. Οι προσπάθειες
εντάθηκαν ιδιαίτερα το
2020, αν και επιβραδύνθη-
καν λόγω της πανδημίας
του κορωνοϊού.
Ο φάκελος που έχει κατα-
τεθεί από την Κυπριακή
Δημοκρατία καλύπτει όλες
τις προδιαγραφές, από τα
φυσικά χαρακτηριστικά, τη
σύσταση, τα συστατικά και
τη γεωγραφική περιοχή
στην οποία παράγεται και
καλύπτει όλη την επικρά-
τεια της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Σε αυτόν περιλαμ-
βάνονται λεπτομέρειες
που αφορούν κάθε στάδιο
της παραγωγής, από το γά-
λα που θα χρησιμοποιείται,
τη διαδικασία πήξης, το
ψήσιμο, μέχρι και το δί-
πλωμα του χαλλουμιού, αλ-
λά και τα γεωγραφικά χα-
ρακτηριστικά της περιοχής
παραγωγής.

<<<<<<

Οι δύσκολες διεργασίες
πάγωσαν μαζί με το Κυ-
πριακό, καθώς η αισιοδο-
ξία του 2014 εξελίχθηκε
στη ρήξη του 2017.
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Οι συμπάθειες..
Ο Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος της Επι-
τροπής Ελέγχου της Βουλής, ως εκ της θέ-
σεώς του, ήταν υπεύθυνος για την τήρηση
των υγειονομικών πρωτοκόλλων από τους
καλεσμένους στη συνεδρία της περασμέ-
νης Πέμπτης. Και αν κάποιος δεν πειθαρ-
χούσε, ο κ. Κουλίας όφειλε να καλέσει τις
αρμόδιες αρχές προκειμένου να εφαρμό-
σουν τις πρόνοιες των διαταγμάτων. Όπως
γένεται δηλαδή με του υπόλοιπους κοι-
νούς θνητούς και τα 300 ευρώ πρόστιμο.
Τι από τα παραπάνω έπραξε ο κ. Κουλίας;
Απολύτως τίποτα. Ο γενικός ελεγκτής,
όταν τουϊτάρει περί πικρόχολων σχολίων,
έπρεπε να γνωρίζει ότι εντός της επιτρο-
πής ήταν άλλα 31 άτομα και είδαν αν έβγα-
λε η όχι τη μάσκα του για να απολαύσει
τον καφέ του. Αν στη θέση του γενικού
ελεγκτή ήταν κάποιος άλλος, μη αρεστός,
ο κ. Κουλίας θα τον είχε περάσει από σα-
ράντα κύματα. Αλλά εδώ βλέπετε οι συμ-
πάθειες δεν κρύβονται. 

••••
Οι αστικές ευθύνες
Στα θετικά η πρωτοβουλία του ΑΚΕΛ να
καταθέσει διά του γενικού του γραμματέα,
πρόταση νόμου προκειμένου να μην γίνει
πράξη  η παραγραφή αστικών αδικημάτων
σε σχέση με τον Συνεργατισμό. Το ΑΚΕΛ
με την πρόταση νόμου επιδιώκει ο χρόνος
παραγραφής, ειδικά για τα αγώγιμα δι-
καιώματα που αφορούν σε απαίτηση για
αμέλεια ή παράβαση θέσμιου καθήκοντος
κατά προσώπων, που είναι υπεύθυνα για
την κατάρρευση του Συνεργατισμού, να
ανασταλεί για ένα χρόνο. Ο υπουργός Οι-
κονομικών επίσης απέστειλε επιστολή στη
Νομική Υπηρεσία για οδηγίες πώς πρέπει
να κινηθεί. Αλήθεια ο γενικός εισαγγελέ-
ας και η Αστυνομία τι κάνουν; Ο αρχηγός
της δύναμης είναι στην Κύπρο; Και ύστερα
ενοχλούνται που κάποιοι υποστηρίζουν
πως η Αστυνομία μας είναι μόνο για τα εύ-
κολα. Στα δύσκολα ή χάνονται ή βγάζουν
τον Αίαντα και αλλοίμονο όποιος βρεθεί
μπροστά τους. 

••••
Η κρυφή ψήφος
Τρεις περίπου μήνες πριν από τις βουλευ-
τικές εκλογές και για τα μεγάλα κόμματα,
οι δημοσκοπήσεις που έχουν στα χέρια
τους ή αυτές που θα πάρουν το επόμενο
διάστημα, είναι ένα από τα μεγάλα στοιχή-
ματα. Αυτό που τα φοβίζει είναι η κρυφή
ψήφος, η οποία υπάρχει. Όπως μαθαίνω
στον Συναγερμό ανησυχούν ήδη για το εν-

δεχόμενο οι δημοσκοπήσεις που έχουν να
πέσουν έξω λόγω κρυφής ψήφου. Επίσης,
ένα άλλο θέμα που προβληματίζει, περισ-
σότερο το ΑΚΕΛ και τον ΔΗΣΥ και λιγότερο
το ΔΗΚΟ, είναι το όπλο της προσωπικής
επαφής. Η πρακτική αλίευσης ψήφων με
τη μέθοδο από πόρτα σε πόρτα, ουσιαστι-
κά έχει ακυρωθεί λόγω πανδημίας. Ειδικά
στην Εζεκία Παπαϊωάννου που η στενή
επαφή με τον κόσμο ήταν ένα από τα πλε-
ονεκτήματα του κόμματος σε παλιότερες
εκλογικές αναμετρήσεις, έχουν αρχίσει
να καταστρώνουν νέα πλάνα προσαρμο-
σμένα σε περιβάλλον πανδημίας. Στον Συ-
ναγερμό με περισσότερη high tech κουλ-
τούρα, έχουν ξαποληθεί στις διαδικτυακές
συνάξεις στα «παράθυρα», με συζητήσεις
επί παντός επιστητού. Τρίζουν τα κόκαλα
των πολιτευτών της μεγάλης οθόνης Μαυ-
ρογιαλούρου και Γκόρτσου. 

••••

Από Υφυπουργεία...
Έτσι που το πάει ο κ. Νίκος και με τη φόρα
που έχει πάρει μέχρι το τέλος της θητείας
του, οι υφυπουργοί θα είναι περισσότεροι
από τους υπουργούς. Εκτός από το Υφυ-
πουργείο Πολιτισμού που πέρασε πρό-
σφατα από το Υπουργικό Συμβούλιο, δεν
πρέπει να μας διαφεύγει πως ενώπιον της
Βουλής υπάρχει και η έγκριση σύστασης
Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, ανε-
βάζοντας τον αριθμό των υφυπουργείων
στα πέντε με προοπτική να γίνουν έξι αν
αποκτήσουμε και υφυπουργείο Αθλητι-
σμού. Έχω την εντύπωση πως αν προχω-
ρήσει η σύσταση όλων των υφυπουργεί-
ων, το Προεδρικό Μέγαρο θα χρειασθεί
νέα αίθουσα για τις συνεδρίες του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου. Και όπως συμβαίνει σε
τέτοιες περιπτώσεις κάποιοι ξεκίνησαν
ήδη να πλασάρονται για τις θέσεις υφυ-
πουργών που θα προκύψουν. Οι πρώτες
διαρροές με ονόματα έχουν κάνει την εμ-

φάνισή τους, ειδικά για το υφυπουργείο
Πολιτισμού. 

••••
Η Νατάσα
Η Νατάσα Πηλείδου συνεχίζει την παρά-
δοση που υπάρχει τα τελευταία χρόνια με
τους δημοσιογράφους που καλύπτουν το
υπουργείο Ενέργειας. Τόσο η ίδια όσο και
οι συνεργάτες της είναι ιδιαίτερα υποβοη-
θητικοί. Η ίδια, ακόμα και αν το πρόγραμμά
της είναι επιβαρυμένο, θα κλέψει πέντε
λεπτά για να απαντήσει σε όσα τηλεφωνή-
ματα δεχθεί από δημοσιογράφους, αντι-
λαμβανόμενη το έργο και τις πιεστικές
ανάγκες προκειμένου να υπάρχει έγκυρη
και έγκαιρη ενημέρωση. Μπορεί να είναι
αθόρυβη σε σχέση με τον προκάτοχό της
Γιώργο Λακκοτρύπη, ωστόσο το έργο που
επιτελείται αυτή την περίοδο σε θέματα
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας είναι ση-

μαντικό και ουσιαστικό για την Κύπρο και
τις υποχρεώσεις της έναντι της Ε.Ε., αλλά
και για τον απλό πολίτη. Δικαιολογημένα ο
Νίκος Αναστασιάδης της εμπιστεύτηκε το
συγκεκριμένο πόστο.

••••
Τα rapid test
Ο υπουργός Υγείας σε κάποιες περιπτώ-
σεις δέχεται αυστηρή κριτική για τη δια-
χείριση της πανδημίας, ωστόσο σε γενικές
γραμμές για μια πρωτόγνωρη για όλους
μας κατάσταση, τα έχει πάει καλά. Ειδικά
από τον νέο χρόνο όπου έσφιξαν τα ζωνά-
ρια, ο Κωνσταντίνος Ιωάννου σε κάποιες
περιπτώσεις πάτησε πόδι, όσο μπορούσε.
Τουλάχιστον, όταν άρχισαν τα δύσκολα δεν
χάιδεψε αυτιά και αυτό θα πρέπει να του
πιστωθεί στα θετικά. Δεν ξέρω ποιανού
ευθύνη είναι αλλά το Υπουργείο Υγείας θα
πρέπει να δει το θέμα με τα rapid test. Η
περίπτωση με τον Γενικό Ελεγκτή είναι χα-
ρακτηριστική. Είναι θεμιτό το ένα τεστ να
είναι θετικό και μετά από 10 λεπτά το άλλο
να είναι αρνητικό; Επίσης και με το εμβό-
λιο της AstraZeneca. Η ανησυχία που προ-
κλήθηκε συνεχίζει να υπάρχει. Ξέρω από
πρώτο χέρι ότι συνεχίζονται οι ακυρώσεις
εμβολιασμών, τις ερχόμενης εβδομάδας.
Κάντε κάτι γιατί εάν σας παραλάβει ο
Οδυσσέας καλά ξεμπερδέματα.

Δεν φοράει τη μάσκα του λέει και ψέματα

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Στην Επιτροπή Ελέγχου της περασμένης Πέμπτης βρίσκονταν 31 άτομα, όπως φαίνεται και στην φωτογραφία. Από αυτούς, είκοσι φορά-
νε κανονικά τη μάσκα τους, τρεις τη χρησιμοποιούν για να προστατεύουν το πιγούνι τους και ένας, μαντέψτε ποιος, ποζάρει με δημοσιο-
γραφικό στιλάκι. Παρεμπιπτόντως υπάρχει και βίντεο με τον χαλαρό γενικό ελεγκτή το οποίο είναι διαθέσιμο. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΝΙΚΟΣ ΝΟΥΡΗΣ

Καλά εκεί στο ΥΠΕΣ δεν υπήρχε ένας
χριστιανός να θυμίσει στον υπουργό
Εσωτερικών πως σε 45 μέρες πραγ-
ματοποιείται η άτυπη πενταμερής
στη Γενεύη και πως η τοποθέτηση
συρματοπλέγματος στην Πράσινη
Γραμμή θα προκαλούσε περίεργους,
να το πω κομψά, συνειρμούς; 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Πώς τα καταφέραμε; 
Σύμφωνα με όσα δήλωσε η εκπρό-
σωπος της Κομισιόν την Παρα-
σκευή, η Ε.Ε. δεν είχε ενημερωθεί
για την απόφαση της κυβέρνησης
να τοποθετήσει φράχτη σε περιοχή
της γραμμής αντιπαράταξης. Αν και
η εκπρόσωπος σημείωσε ότι «το
άρθρο 3 του κανονισμού για την
πράσινη γραμμή προβλέπει ότι η
αποτελεσματική επιτήρηση πραγ-
ματοποιείται από την Κυπριακή Δη-
μοκρατία κατά μήκος της γραμμής,
κατά τρόπο που να αποθαρρύνει
τους ανθρώπους να παρακάμπτουν
τους ελέγχους στα σημεία διέλευ-
σης που αναφέρονται», σημείωσε
και κάτι άλλο, άκρως ανησυχητικό.
Όπως δήλωσε: «Εξετάζουμε το ζή-
τημα, τα νέα και την κατάσταση επί
του εδάφους και το συζητούμε με
τις αρχές της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας». Αν κατάλαβα καλά, φτάσαμε
στο σημείο η Κυπριακή Δημοκρα-
τία, θύμα της τουρκικής εισβολής
και κατοχής και των οδοφραγμάτων
του κατοχικού στρατού, να λογοδο-
τεί για την τοποθέτηση οδοφραγμά-
των στην γραμμή αντιπαράταξης;
Πώς αλήθεια τα καταφέραμε; Να
φταίει άραγε ο Νουρής γι’ αυτό και
η απόφαση της κυβέρνησης; Να
φταίνε μήπως οι καλοθελητές που
καταγγέλλουν με την πρώτη ευκαι-
ρία την κυβέρνηση στην Ε.Ε.; Ή μή-
πως όλα μαζί; Θα μπορούσαμε άρα-
γε να κάναμε καλύτερο δώρο στην
τουρκική πλευρά ενόψει της πεντα-
μερούς; 

Σύναξη πολιτικών κεφαλών
Την Τρίτη οι αρχηγοί θα ανέβουν
στον Λόφο για ένα ακόμα Εθνικό
Συμβούλιο. Μπορεί οι περισσότεροι
να θεωρούν ότι θα πρόκειται για άλ-

λη μία σύναξη των πολιτικών κεφα-
λών του τόπου και ότι θα έχουν για
άλλη μία φορά την πολυτέλεια να
τσακωθούν και να ανταλλάξουν κα-
τηγορίες με την άνεση που το έκα-
ναν πάντα. Ιδιαίτερα σε προεκλογι-
κές περιόδους όπως καλή (;) ώρα.
Ωστόσο, τα περιθώρια στενεύουν
πολύ και θα πρέπει να το αντιλη-
φθούν οι κεφαλές πως δεν υπάρχει
άλλος χρόνος για χάσιμο, για μαγ-
κιές, επίδειξη και κούφια λόγια.

Οφείλουν αυτή τη φορά να βρουν
κοινό λόγο, κοινό δρόμο για το κοι-
νό μέλλον.

Ο Αβέρωφ με ορμή
Με ορμή συνεχίζει ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου τις συναντήσεις του στα Κα-
τεχόμενα. Την εβδομάδα που μας
πέρασε συναντήθηκε με πολλούς
Τ/κ πολιτικούς αρχηγούς σε ένα πο-
λιτικό οδοιπορικό που πολύ θα το
ζήλευε το ΑΚΕΛ. Μεταξύ άλλων συ-

ναντήθηκε με τους πρώην ηγέτες
των Τουρκοκυπρίων Μεχμέτ Αλί Τα-
λάτ και Μουσταφά Ακιντζί, αρχη-
γούς και εκπροσώπους κομμάτων,
τον πρώην διαπραγματευτή Οζντίλ
Ναμί και τον Τουφάν Ερχιουρμάν
του Τουρκικού Ρεπουμπλικανικού
Κόμματος. Ο τελευταίος, όπως πλη-
ροφορούμαι, θα ανταποδώσει την
επίσκεψη πολύ σύντομα στα γρα-
φεία της Πινδάρου. Ο Αβέρωφ επα-
νέλαβε στους Τ/κ συνομιλητές του

τη θέση που τελευταία διαλαλεί ο
ΔΗΣΥ υπέρ της ΔΔΟ με πολιτική
ισότητα και με την απαραίτητη «ου-
ρά», όπως αυτή καθορίζεται στα
σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ και εν-
τός των παραμέτρων του πλαισίου
Γκουτιέρες. Όπως μου έλεγε προχ-
θές η Μάνταμ του Φούλη, η συγκο-
μιδή του μεγάλου αρχηγού από αυ-
τές τις συναντήσεις ήταν πολύ πε-
ρισσότερη απ’ όσα αρχικά ανέμενε
και πως εντός των επομένων ημε-

ρών ενδέχεται να κάνει και δημόσια
τον απολογισμό του. Καλά δεν τους
λυπάται καθόλου εκεί στο ΑΚΕΛ;

Πόλεμος υποψηφίων
Πολύ έντονες είναι οι αντιπαραθέ-
σεις σε μεγάλο κόμμα μεταξύ υπο-
ψηφίων σε συγκεκριμένη επαρχία.
Όπως υποστηρίζουν κάποιοι υπο-
ψήφιοι, δέχονται έντονο πόλεμο
από ανθυποψηφίους τους οι οποίοι
τυγχάνουν υπερπροβολής στα ΜΜΕ
λόγω των επαγγελματικών και άλ-
λων ιδιοτήτων τους. Κάποιοι, όπως
ακούω, έθεσαν το θέμα και σε ανώ-
τατο επίπεδο στην ηγεσία του κόμ-
ματος, λαμβάνοντας υποσχέσεις για
στοχευμένη αντίδραση, κάτι που
δεν έχει γίνει μέχρι στιγμής. Η κα-
τάσταση στη συγκεκριμένη επαρ-
χία, που δεν είναι η μόνη που έχει
προβλήματα στο ίδιο κόμμα, απει-
λεί να προκαλέσει τεράστιο ρήγμα
μεταξύ παλαιών και νέων στελεχών
με σοβαρές επιπτώσεις στην κομ-
ματική συνοχή. Και αυτό το λένε
στελέχη του κόμματος που προει-
δοποιούν πως πρέπει να υπάρξει
ειρήνη και συνεργασία μεταξύ των
υποψηφίων και να τερματιστούν οι
προσωπικές ατζέντες που το συγ-
κεκριμένο κόμμα υποτίθεται ότι
απαγορεύει…

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι το πριγκιπικό,
αρχηγικό ταξίδι στην Αθήνα προκά-
λεσε πολλά προβλήματα στο ΔΗΚΟ;
Τα μισά προβλήματα αφορούσαν τη
συνοδεία που επέλεξε ο πρίγκιπας
Νικόλαος, δηλαδή τον Χρύση, και
όσα ακολούθησαν εντός του κόμμα-
τος. Τα άλλα αφορούσαν τα πριγκι-
πικά παράπονα ότι το ταξίδι δεν κα-
λύφθηκε όσο του άξιζε από τα
ΜΜΕ…

Η σύναξη των πολιτικών κεφαλών και η ορμή του Αβέρωφ

Πάντως, με κάποιους Τουρκοκύπριους οι διαφωνίες είναι λιγότερες από ό,τι με κάποιους Ελληνοκύπριους.
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Άκουσα με προσοχή τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας να υπόσχεται ένα δεύτερο successstory
στην οικονομία. Ότι δηλαδή θα αποδείξει, για
δεύτερη φορά στα χρόνια που κυβερνά, πως
μπορεί να παραλάβει καμένη γη και να την
κάνει να καρπίσει. Η προσπάθειά του να πείσει

για το επερχόμενο θαύμα είναι βεβαίως θεμιτή. Αν και οποι-
οσδήποτε διαθέτει στοιχειώδη ρεαλισμό αντιλαμβάνεται ότι
το οικονομικό μέλλον της χώρας προδιαγράφεται δυσοίωνο
στη μετά την πανδημία εποχή. 

Δυστυχώς για τον Νίκο Αναστασιάδη, η πανδημία δεν είναι
το μόνο σύννεφο που σκιάζει την κυβέρνησή του. Μαζεύτηκαν
και άλλα, εξίσου σκοτεινά, που αφορούν στη σύγκρουση συμ-
φέροντος, στην πολιτική ευθιξία, στο ύφος και το ήθος της
εξουσίας. Και από δίπλα να τρέχουν οι εξελίξεις στο Κυπριακό,
με τους Τούρκους να σκληραίνουν τη στάση τους και τον πρό-
εδρο να καλείται να διαψεύσει τη ρετσινιά περί δύο κρατών. 

Η σούμα των πιο πάνω αναδεικνύει μια βαριά για την κυ-
βέρνηση περιρρέουσα ατμόσφαιρα. Οπότε εύλογα μπορεί να
αναρωτηθεί κανείς, τι ακριβώς προσέθεσε στη βεβαρημένη
κυβερνητική εικόνα ένας φράκτης κατά μήκος της πράσινης
γραμμής; Ποιο φωτεινό μυαλό σκέφτηκε, σε αυτό το χρονικό
σημείο που βρισκόμαστε λίγο πριν από την άτυπη πενταμερή,
ότι έπρεπε να χαράξει σύνορα με συρματοπλέγματα; Για να
ανακοπούν οι μεταναστευτικές ροές από τα Κατεχόμενα,
ήταν το επίσημο κυβερνητικό αφήγημα. Αλήθεια; Έντεκα
χιλιόμετρα συρματόπλεγμα, που μπορεί ο καθένας εύκολα
να κόψει, θα εμποδίσει τους διακινητές; Και με τα υπόλοιπα
χιλιόμετρα τι θα γίνει δηλαδή; Θα χαράξουν σύνορα, απ’ άκρη
σ’ άκρη της πράσινης γραμμής, προσφέροντας στην τουρκική
προπαγάνδα το μεγαλύτερο δώρο εν όψει των επικείμενων
συνομιλιών;

Πρόκειται, κατά την άποψή μου, για κραυγαλέα περίπτωση
ανικανότητας και μικρών πολιτικών κυβικών. Με ενορχηστρωτή
τον μετρίως μέτριο υπουργό Εσωτερικών και συνήγορο υπε-
ράσπισης τον συμπαθή μεν, πλην όμως απολύτως ακατάλληλο
γι’ αυτή τη δουλειά, κυβερνητικό εκπρόσωπο. «Η χώρα δεν
είναι μπάτε σκύλοι αλέστε» δήλωσε ο Κυριάκος Κούσιος, πυ-
ροβολώντας εξ επαφής όχι μόνο την πολιτική ορθότητα αλλά
και την κοινή λογική. «Σκύλοι» οι μετανάστες, κύριε εκπρόσωπε;
Είμαστε σοβαροί σε αυτό τον τόπο που μισό αιώνα πριν
βούλιαξε μέσα στον πόνο της προσφυγιάς;

Οι αντιδράσεις ήταν πολλές, τόσο από αυτούς που έκριναν
αναποτελεσματική την ενέργεια όσο και από εκείνους που
διέκριναν ύποπτα πολιτικά κίνητρα πίσω από την απόφαση
του Νουρή. Γιατί δεν είναι μόνο η συγκυρία του Κυπριακού
και το μήνυμα που στέλνουμε στην τουρκοκυπριακή κοινότητα.
Είναι και η υποψία ότι η κυβέρνηση λειτουργεί ψηφοθηρικά,
φλερτάροντας με το ακροατήριο που βρίσκεται δεξιότερά της.

Οι φράχτες ή τα τείχη προστασίας από τους μετανάστες
δεν είναι κυπριακή επινόηση. Να θυμίσουμε την κατασκευή
του τείχους στα σύνορα ΗΠΑ – Μεξικού από τον Ντόναλντ
Τραμπ και την κατακραυγή που προκάλεσε. Αλλά και την
τοξική ρητορική του Βίκτορ Όρμπαν στην Ουγγαρία για το
τείχος που θα προστατεύει τους Ευρωπαίους πολίτες από τις
«πλημμύρες των παράνομων μεταναστών». Η κυβέρνηση,
στην προσπάθειά της να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα,
επικαλέστηκε το τείχος στον Έβρο. Υποθέτω δεν χρειάζεται
να σχολιάσουμε το γελοίον του πράγματος για την ατυχή σύγ-
κριση. 

Όποιος πιστεύει ότι τα πιο πάνω παραδείγματα αδικούν
τον Νίκο Νουρή μάλλον αγνοεί το πολιτικό του ποιόν. Όπως
είχα γράψει τον περσινό Μάιο, ο υπουργός Εσωτερικών διαθέτει
πλούσιο αντιμεταναστευτικό βιογραφικό: «17 πρόσωπα τα
οποία έφτασαν ως μετανάστες επιβεβαιώθηκε ότι καταζητούνται
για τρομοκρατικές οργανώσεις και έχουν εμπλοκή με τον ISIS
/ στη Χλώρακα αιτούντες άσυλο εμφανίζουν βίαιη και εγκλη-
ματική συμπεριφορά / αντιεξουσιαστές και υποκινούμενοι
όσοι εξέφρασαν τη στήριξή τους στους έγκλειστους στο χώρο
φιλοξενίας Πουρνάρα / η κυβέρνηση δεν θα επιτρέψει να συ-
νεχιστούν φαινόμενα αναρχίας / μαϊμού φοιτητές με πλαστά
χαρτιά – αν θέλουν να τους κλείσουμε στα κλειστά κέντρα
αλλιώς να τους στείλουμε πίσω…» και άλλα παρόμοια, αντί-
στοιχου πολιτικού μεγαλείου. 

Το τελευταίο κρούσμα προστίθεται ως ένα ακόμα αυτογκόλ
στην πολυτάραχη υπουργική πορεία του Νίκου Νουρή. Με
μεγάλο χαμένο τον πολιτικό του προϊστάμενο, ο οποίος
παραμένει υπεύθυνος για την επιλογή ενός ακόμα «άριστου
των αρίστων». 

Το αυτογκόλ
του Νουρή
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Εδώ και ένα χρόνο ζούμε σε περιορισμό.
Με την αγωνία, την ανασφάλεια, τον φόβο,
τις μάσκες, τα μηνύματα, τα αντισηπτικά,
την έγνοια. Και με ένα σωρό συναισθημα-
τικές διακυμάνσεις που μας έχουν μετα-
τοπίσει. Προς τα πού, εναπόκειται στον

προσωπικό απολογισμό του καθενός. Την ίδια ώρα η
χώρα σε μία από τις χειρότερές της φάσεις. Με τη διαφθορά
να μολύνει την ατμόσφαιρα και τις αντιπαραθέσεις των
κομματαρχών να διαπερνούν κάθε μέτρο προστασίας
της ψυχικής μας υγείας. Και την ίδια ώρα τα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης να παίρνουν φωτιά από θυμωμένες
αναρτήσεις και από μια ψυχολογία που αγγίζει τα όρια
και προκαλεί ερωτήματα για το σήμερα, το αύριο αλλά
και για το χθες μας. Ένας χρόνος μετά λοιπόν από τότε
που εμφανίστηκε ο επικίνδυνος ιός και μας καθήλωσε
σε μια πρωτόγνωρη συνθήκη.

Εμάς και ολόκληρο τον πλανήτη. Με εκατομμύρια
θανάτους. Και με μια αδιανόητη μοναξιά να στιγματίζει
αυτούς τους θανάτους. Το πώς θα είναι η επόμενη μέρα
κανείς ακόμα δεν γνωρίζει μετά βεβαιότητας, γιατί οι
μέχρι τώρα βεβαιότητες έχουν ανατραπεί και στη θέση
τους κατοικούν ερωτηματικά και προβληματισμοί. Και
είναι αυτά τα ερωτηματικά και αυτούς τους προβλημα-
τισμούς που οφείλουμε να κοιτάξουμε κατάματα προ-
κειμένου να νοηματοδοτήσουμε αυτή την τόσο πρωτό-
γνωρη συνθήκη που βιώνουμε. Τι εννοώ; Η απάντηση
βρίσκεται στα λόγια ενός νοσηλευτή από το νοσοκομείο
αναφοράς τα οποία και δανείζομαι από το δημοσίευμα
που τα φιλοξένησε: «…Με το τέλος της πανδημίας δεν
θα είμαστε ποτέ ξανά οι ίδιοι. Γιατί;

Γιατί έχουμε συνειδητοποιήσει πόσο σημαντική είναι
η ανθρώπινη ζωή. Τη μια στιγμή ζεις και μέσα σε δευτε-
ρόλεπτα ο ιός σε χτυπά ανελέητα και εγκαταλείπεις τα
εγκόσμια μόνος, κλεισμένος σε ένα δωμάτιο, χωρίς ένα
δικό σου. Όταν βλέπεις και ζεις όλα αυτά που ζήσαμε
και ζούμε αντιλαμβάνεσαι πόσο πολύτιμη είναι η ζωή.
Ακούω τους ανθρώπους να μεμψιμοιρούν, να παραπο-
νιούνται, να φωνάζουν και να αντιδρούν γιατί είναι κλει-
σμένοι, γιατί δεν είναι ελεύθεροι, γιατί δεν μπορούν να
κυκλοφορήσουν όπως παλιά. Αν όλοι αυτοί είχαν την
ευκαιρία να περάσουν τον τελευταίο χρόνο από το νο-
σοκομείο αναφοράς σίγουρα θα είχαν αναθεωρήσει όσα
βιώνουν και όσα σκέφτονται. Όπως κάναμε και εμείς οι
νοσηλευτές. Αναθεωρήσαμε τη ζωή μας και όσα θεω-
ρούσαμε σημαντικά…».

Και είναι σ’αυτή ειδικά την τελευταία φράση που βρί-
σκεται συμπυκνωμένη η απάντηση. Γιατί ναι, οφείλουμε
να αναθεωρήσουμε τη ζωή μας και τα σημαντικά μας
προκειμένου να νοηματοδοτήσουμε την κατάσταση
στην οποία ζούμε και η οποία μας στέρησε ένα σωρό
ελευθερίες υπενθυμίζοντάς μας ωστόσο την ευθραυ-
στότητα της ζωής.

Και την ίδια ώρα μας κάλεσε να γίνουμε πιο ανθρώπινοι
και να σκεφτόμαστε πιο συλλογικά. Να μη μένουμε προ-
σκολλημένοι στο δικό μας πρόβλημα, βάσανο και έγνοια
αλλά να το ιεραρχούμε σωστά στην κλίμακα της αξίας
της ίδιας της ζωής. Και να έχουμε πάντα στο πίσω μέρος
του μυαλού μας ότι την ίδια ώρα που εμείς επικεντρω-
νόμασταν στις δικές μας ανατροπές κάποιοι πάλευαν
με τον ιό είτε ως ασθενείς, είτε ως επαγγελματίες υγείας.
Αν δεν συμβεί αυτή η μετατόπιση μέσα μας, αν δεν
αλλάξει το κέντρο βάρους μας και αν δεν συνειδητοποι-
ήσουμε πως ένα χρόνο μετά οφείλουμε να υπερβούμε
εαυτούς και να κοιτάξουμε ευρυγώνια την ίδια την ουσία
της ανθρώπινης ζωής τότε το σημείο εκκίνησης για προ-
βληματισμούς που αφορούν σε όλα τα υπόλοιπα που
μας απασχολούν (είτε στην πολιτική ζωή, είτε στην οι-
κονομική προοπτική, είτε στο εθνικό μας θέμα) θα είναι
μια ακόμα λάθος αφετηρία. Διότι μόνο αν αφομοιώσουμε
τα μαθήματα της πανδημίας θα μπορέσουμε να γίνουμε
καλύτεροι άνθρωποι και αυτό κατ’ επέκταση σημαίνει
πολλά.

Όπως το να σκεφτόμαστε αλλιώς, να αντιδρούμε
αλλιώς, να δρούμε αλλιώς, να προβληματιζόμαστε αλλιώς
και να στοχεύουμε αλλιώς και αυτό το αλλιώς να εκπο-
ρεύεται από την ανάγκη να ανταποκριθούμε στην αξία
της ζωής υποβαθμίζοντας όσους και ό,τι προσπαθεί να
την υποτιμήσει ως δευτερεύουσα.

Εναν χρόνο
μετά

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Των Κυπρίων οι κοινότητες,
είτε με τις αρχαιότητες, είτε
με ορθοδοξία, φτιάχνουν άλλο
γαλαξία… θα μπορούσε κά-
ποιος να παραφράσει τον μο-
ναδικό στίχο του Διονύση

Σαββόπουλου, αναλογιζόμενος την τραγική
ιστορία της τοπικής αυτοδιοίκησης. Και
βεβαίως: «τι να φταίει η Βουλή τι να φταιν
οι εκπρόσωποι, έρημοι και απρόσωποι βρε,
αν πονάει η κεφαλή…». Η θρυαλλίδα, η
οποία πυροδότησε το Κυπριακό, όπως το
ξέρουμε σήμερα, ήταν οι καβγάδες για τα
ξεχωριστά δημαρχεία, τα οποία, σύμφωνα
με το Σύνταγμα του 1960, είχαν δικαίωμα
να συστήσουν οι Τουρκοκύπριοι. Νομικά
τερτίπια και κουτοπονηριές έφεραν τον δι-
χασμό και την αποχώρηση των Τουρκοκυ-
πρίων από την κυβέρνηση. Το κακό δεν
ήταν κεραυνός εν αιθρία, αλλά ήταν το
αποκορύφωμα, παθών και μικροτήτων, κυ-
ρίως στην τότε δικοινοτική Βουλή των Αν-
τιπροσώπων. Όπως ομολογούσαν παλαι-

ότερα σιωπηλά, βουλευτές και πολιτευτές,
«παίρναμε νερό και ηλεκτρικό ρεύμα στα
ελληνικά χωριά και αφήναμε τα τούρκικα
χωριά χωρίς ρεύμα και νερό. Νομίζαμε ότι
θα αναγκάζαμε τους Τούρκους να εγκατα-
λείψουν το νησί, όπως εγκατέλειψαν ή κα-
λύτερα εκδιώχθηκαν, οι Έλληνες από την
Κωνσταντινούπολη. Τελικά πληρώσαμε
μαζεμένες τις αμαρτίες μας». 

Οι τοπικές κοινότητες είναι και σήμερα
κράτος εν κράτει, αφού στο όνομα της αυ-
τονομίας, των μικρών τάχα κυβερνήσεων,
«τρων και πίνουν» και φορτώνουν τα χρέη
στους φορολογούμενους πολίτες. Έφθασαν
μέχρι το σημείο να αναγκάσουν το κράτος,
δηλαδή τους φορολογούμενους πολίτες,
να πληρώσουν εκατομμύρια σε χρέη των
κοινοτήτων στα Συμβούλια Υδατοπρομή-
θειας. Με άλλα λόγια πάτησαν την κυβέρ-
νηση στον «κάλο», αφού δεν επρόκειτο να
αφήσει εκατοντάδες χιλιάδες νοικοκυριά
χωρίς νερό. Με την ίδια «πονηριά» Δήμοι
και Κοινότητες έχουν «πατημένη» την κυ-

βέρνηση, ως εγγυητή, για χρέη εκατοντάδων
εκατομμυρίων ευρώ. Φυσικά ξεχνούν ότι
όλα τα χρήματα βγαίνουν από την ίδια τσέ-
πη, δηλαδή τις τσέπες των φορολογούμενων
πολιτών. Σε όλα αυτά θα πρέπει να προ-
στεθούν οι εκθέσεις της Ελεγκτικής Υπη-
ρεσίας, οι οποίες καταχωνιάζονται εδώ και
χρόνια σε σκονισμένα συρτάρια. Υπάρχουν
και οι εξαιρέσεις του κανόνα με Δήμους
και Κοινότητες να αποτελούν πρότυπο,
αφού πληρώνουν κανονικά τα χρέη και τις
υποχρεώσεις τους.

Σε αυτή την πολύπαθη ιστορία, εντάσ-
σεται και η πολύχρονη αντιπαράθεση για
τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Τα «μικρά βασίλεια» κατά τον Σωκράτη
Χάσικο, πολεμούν εδώ και χρόνια, ναρκο-
θετώντας κάθε προσπάθεια μεταρρύθμισης.
Ειδικοί από όλο τον κόσμο, εδώ και δεκαετίες
ετοίμασαν πανάκριβες μελέτες, οι οποίες
καταλήγουν στο κοινό συμπέρασμα ότι
πρέπει να μειωθούν δραστικά οι Δήμοι και
οι Κοινότητες. Επίσης, να μεταφερθούν

πολεοδομικές και άλλες σημαντικές αρμο-
διότητες, είτε στο κεντρικό κράτος, είτε σε
επαρχιακό επίπεδο. Η μικρή Κύπρος, με
σχεδόν ένα εκατομμύριο πολίτες, δεν είναι
δυνατόν να έχει δεκάδες δημάρχους, εκα-
τοντάδες δημοτικούς συμβούλους και χι-
λιάδες υπαλλήλους στις τοπικές αρχές. Το
κόστος είναι τεράστιο και η γραφειοκρατία
είναι εξωφρενική. Η λεγόμενη οικονομία
κλίμακας, το πρώτο πράγμα το οποίο μα-
θαίνουν όλοι όσοι ασχολούνται με τις επι-
χειρήσεις, δεν φαίνεται να απασχολεί ούτε
τους άρχοντες, ούτε τους πολίτες. Και το
πιο απλό, η κοινή λογική δεν είναι καθόλου
κοινή σε επίπεδο τοπικών αρχόντων. 

Πίσω από όλα αυτά υπάρχει και το σύ-
στημα εξουσίας, το οποίο θέλει θέσεις, θέλει
διορισμούς, θέλει αξιώματα για τους επίδοξους
πολιτικούς. Οι Δήμοι και οι Κοινότητες προ-
σφέρονται ιστορικά για ικανοποίηση των
αγνών ή πονηρών φιλοδοξιών ανθρώπων,
οι οποίοι θέλουν να προσφέρουν στα κοινά.
Τα παραδείγματα αρχόντων, οι οποίοι πρό-

σφεραν και την «ψυχή» τους για τους συ-
νανθρώπους τους είναι πάρα πολλά. Δυστυ-
χώς, υπάρχουν και παραδείγματα αρχόντων,
οι οποίοι πάτησαν επί πτωμάτων και έκλεψαν
τα δημόσια ταμεία, για να πλουτίσουν. 

Η αδιαφορία μπορεί να είναι ανεχτή, όχι
όμως θεμιτή, στην εποχή των «παχιών αγε-
λάδων», όπου το χρήμα ρέει άκοπο. Στην
εποχή όμως των «ισχνών αγελάδων» στην
εποχή της ανεργίας και της ανέχειας, τότε
τα πράγματα αλλάζουν και δημιουργούν
συνθήκες για κοινωνικές αντιδράσεις. Οι
εκλογές ιστορικά κερδίζονται με το «καλάθι
της νοικοκυράς», δηλαδή με την οικονομική
ικανοποίηση των ψηφοφόρων. Τα περί με-
γάλων στόχων και ουτοπικών ιδεών είναι
«κούφια λόγια», τα οποία επηρεάζουν κατά
κανόνα, ελάχιστους πολίτες. Κατά τα άλλα,
όλα εδώ πληρώνονται, είτε γρήγορα είναι
αργά, για όσους δεν σέβονται τον εαυτό
τους και τους συνανθρώπους τους.

Των Κυπρίων οι κοινότητες ζουν σε άλλο γαλαξία
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Εξόριστες Θιβετιανές που ζουν στην Ινδία πραγματοποιούν ειρηνική διαμαρτυρία, με αφορμή την 62η
Εθνική Ημέρα Εξέγερσης των Γυναικών, κοντά στην πόλη Δαραμσάλα.
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Ο Ρόμπερτ Φροστ σημείωνε πως
πριν χτίσουμε ένα τείχος θα πρέπει
να διερωτηθούμε: ποιον θα χτί-
σουμε μέσα και ποιον απ’ έξω. Το
τείχος που υποσχόταν να κτίσει ο
Τραμπ, στα σύνορα ΗΠΑ-Μεξικού,

ως μέτρο πάταξης της παράνομης μετανάστευσης
ήταν ίσως το καταλληλότερο παράδειγμα για
το εμπόριο φόβου που στήθηκε τα τελευταία
χρόνια απέναντι στον «άλλο». Το προεκλογικό
αφήγημα ενός «ενός σπουδαίου, μεγάλου, όμορ-
φου τείχους» βρήκε πρόθυμους ακροατές και
σίγουρα πρόσφορο έδαφος. Όμως όλα αυτά
προσέκρουσαν ακόμα και στο «βαθύ κράτος»
του Ρεπουμπλικανικού Κόμματος, το οποίο,
ανησυχώντας για τις προεκτάσεις, θέλησε να
το παρουσιάσει ως μία μεταφορά για καλύτερη
ασφάλεια των συνόρων. Βεβαίως για τον Τραμπ
δεν ήταν ούτε κωδικός, ούτε μεταφορικός όρος.
Είχε κτίσει ολόκληρο προεκλογικό γύρω από
το εννέα μέτρων ύψους τείχος έστω και αν γι’
αυτό το τείχος δεν έδωσε ούτε σεντ. 

«Ίσως το πιο διάσημο ανύπαρκτο τείχος στον
κόσμο» έλεγε ο Τιμ Μάρσαλ στο βιβλίο του
«Υψώνοντας τείχη». «Αλλά παρόλο που δεν έχει
κατασκευαστεί ακόμη, αποτελεί ισχυρό σύμβολο
του τρόπου με τον οποίο η διαίρεση επηρέασε
και συνεχίζει να επηρεάζει τον πολιτιστικό και
πολιτικό οδοστρωτήρα που είναι οι ΗΠΑ».

Η ζημιά που έκανε o Τραμπ και με τα τείχη
του στις συνειδήσεις του κόσμου αποτυπώθηκε
προσφάτως έξω από το Καπιτώλιο. Δεν ξέρω αν
ο Νίκος Νουρής, ο Κυριάκος Κούσιος ή ο ίδιος
ο Πρόεδρος εξέφραζαν τότε αποτροπιασμό για
όσα συνέβησαν στο Καπιτώλιο. Αν γέλασαν ή
είδαν σκωπτικά τα καμώματα Τραμπ για το πε-
ριβόητο τείχος. Αν όμως έγινε κάτι τέτοιο θα
ήταν τουλάχιστον υποκρισία. Γιατί οι δικές τους
κινήσεις δεν έχουν ούτε πολλή διαφορά ούτε
περισσότερη σοβαρότητα. 

Γιατί σε ένα σοβαρό κράτος, εκείνος που θα
σκεφτόταν κάτι τόσο ευφάνταστο όσο ένα συρ-
ματόπλεγμα 10 χιλιομέτρων, παραλληλίζοντάς
την κατάσταση με αυτή του Έβρου θα είχε πάει
ήδη σπίτι του.Και για την ανοησία και για τις
προεκτάσεις όλων αυτών. Την ανοησία των επι-
χειρημάτων τους κατέδειξε με τον πιο παραστα-
τικό τρόπο ο συνάδελφος Γιώργος Χρυσάνθου
στον ALPHA, όταν με ένα πόντο της οικοδομής
που βρήκε λίγο πιο κάτω κατάφερε να περάσει
το συρματόπλεγμα σε είκοσι μόλις δευτερόλεπτα.

Ήταν ένα μήνυμα στους διακινητές που θησαυ-
ρίζουν εξήγησε ο Νίκος Νουρής και θεώρησε
πως έκλεισε το θέμα. Επειδή οι διακινητές θα
ντρέπονταν ένα συρματόπλεγμα 10 χιλιομέτρων.
Και επειδή οι μετανάστες που βάζουν σε βάρκες
με άγνωστη πορεία τα παιδιά τους για να γλυ-
τώσουν, θα έκαναν ένα βήμα πίσω μόλις αντί-
κρυζαν το φράγμα τους. Αν, όμως, το μετανα-
στευτικό μετατρέπεται πράγματι σε μία από τις
μεγαλύτερες προκλήσεις, γι’ αυτό η κυβέρνηση
οφείλει να λογοδοτήσει. Κυνηγώντας και τιμω-
ρώντας όλους αυτούς που πλουτίζουν τα τελευταία
χρόνια από αυτή τη σύγχρονη δουλεία. Όμως,
αντί να πουν συγγνώμη, λάθος, το συνέχισαν!
«Έχουμε μία κουλτούρα να προστατεύσουμε»
εξήγησε ο Κυριάκος Κούσιος καταδεικνύοντας
πως για τον ίδιο η προστασία της κουλτούρας
μας είναι ταξική. Γιατί βεβαίως αυτή δεν κινδύνευε
ποτέ από τις χιλιάδες σκιώδεις πολιτογραφήσεις
που μοίραζαν αβέρτα, αλλά από τους φτωχούς
και τους κατατρεγμένους. Ούτε σκέφτηκαν τους
συμβολισμούς όλου αυτού. Πως δηλαδή μέχρι
χθες μιλούσαμε για το συρματόπλεγμα της ντρο-
πής και της διαίρεσης και σήμερα τα τοποθετούμε
μόνοι μας, λίγο πριν από την Πενταμερή. 

Το πιο ανησυχητικό όμως αυτής της κίνησης
είναι οι προθέσεις τους. Τα ένστικτα που θέλουν
να καλλιεργήσουν στην κοινωνία. Γιατί προφανώς
είδαν πως βάσει δημοσκοπήσεων, ο φόβος για
τον «άλλο» έχει πρόσφορο έδαφος. Το να θωπεύεις
όμως τα χειρότερα ένστικτα μιας κοινωνίας δεν
είναι πολιτική, είναι πολιτικαντισμός. Είναι ο
τραμπισμός με άλλο προσωπείο. Μπορεί να σε
πάρει μέχρι τις εκλογές του Μάη, όμως μετά θα
πρέπει να θερίσεις ό,τι έσπειρες. Το ότι βεβαίως
ο αναπληρωτής πρόεδρος του μεγαλύτερου κόμ-
ματος τα στηρίζει κάνουν το όλο ζήτημα ακόμα
πιο ανησυχητικό. Γιατί είναι αυτοί που έλεγαν
πως είναι σοβαροί. Αυτοί που θα έφερναν νέα
κουλτούρα στην πολιτική. Αυτοί που διαμαρ-
τύρονται καθημερινά για τον τοξικό λόγο που
κατά τα άλλα έχει προκληθεί.

Και επειδή οι πολιτικές τους δεν έχουν στόχο
να μας βελτιώσουν ως κοινωνία, αλλά να βγάλουν
τα χειρότερά μας ένστικτα, για τον προεκλογικό
τους, θα πρέπει εμείς ως πολίτες να προστα-
τεύσουμε τον τόπο μας. Και να αποφασίσουμε
σε ποια πλευρά αυτού του αόρατου τείχους θέ-
λουμε να βρισκόμαστε την επόμενη μέρα.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τα τείχη και οι προεκτάσεις

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Για δεύτερη φορά μέ-
σα στην πανδημία,
βλαστοί ανοίγουν πά-
νω στα ξερά κλαδιά
της μουριάς στην αυ-
λή. Eνα χρόνο μετά

την πρώτη απαγόρευση κυκλοφο-
ρίας στη χώρα μας, σκάνε τα πρώτα
σημάδια της άνοιξης. Πέρυσι, τα
πράσινα φυλλαράκια συμβόλιζαν
την ελπίδα ότι αργά ή γρήγορα θα
επανέλθουμε στην κανονικότητα.
Σήμερα μας θυμίζουν την ανάγκη
για περισσότερη υπομονή και προ-
σοχή.

Στον χρόνο που πέρασε έγιναν
πολλά. Μια γιγαντιαία προσπάθεια
από τους ανθρώπους της επιστήμης
οδήγησε στην τάχιστη δημιουργία
και έγκριση αποτελεσματικών εμ-
βολίων καθώς και σε βελτιώσεις στη
θεραπευτική αγωγή. Ομως, παρά τα
μέτρα περιορισμού που ελήφθησαν,
παρά τη χορήγηση 268,2 εκατ. εμ-
βολίων έως τώρα, η νόσος εξαπλώ-
θηκε σε όλη τη Γη. Εως σήμερα έχουν
καταγραφεί 117,6 εκατ. κρούσματα
και 2,6 εκατ. θάνατοι. Στη χώρα μας,
έως την Πέμπτη, είχαν καταγραφεί
214.661 κρούσματα και 6.937 θάνα-
τοι. Ο ρυθμός εμβολιασμού είναι
από τους υψηλότερους στην Ε.Ε.:
έχουν πραγματοποιηθεί 1,19 εκατ.

εμβολιασμοί, με 383.441 άτομα να
έχουν λάβει και τη δεύτερη δόση.
Ομως, ο αριθμός κρουσμάτων πα-
ραμένει υψηλός και το σύστημα
υγείας και οι άνθρωποί του βρίσκον-
ται στα όριά τους.

Το κόστος των μέτρων στήριξης
της οικονομίας και των πολιτών
στην Ελλάδα εκτιμάται σε περίπου
13 δισ. ευρώ ήδη. Η ύφεση το 2020
«συγκρατήθηκε» στο -8,2%. Αδυνα-
τούμε να υπολογίσουμε το συνολικό
κόστος για τις επιχειρήσεις, για το
κράτος, για την Ε.Ε., για τον καθένα,
καθώς δεν γνωρίζουμε πότε θα λήξει
η πανδημία και πώς θα είναι η επό-
μενη ημέρα. Τεράστια προγράμματα
στήριξης και ανάκαμψης επιδιώκουν
να κρατήσουν οικονομίες και κοι-
νωνίες όρθιες, να σχηματίσουν «γέ-
φυρες» από τη ζωή που αφήσαμε
προς ένα μέλλον που θα θέλαμε να
πιστεύουμε ότι θα προωθήσει την
πράσινη οικονομία, την καινοτομία
και μεγαλύτερη κοινωνική δικαιο-
σύνη. Οσα και αν περιμένουμε από
τα προγράμματα, όμως, οι άμεσες
συνέπειες της πανδημίας εξαρτώνται
από το πόσο γρήγορα θα ανακάμψει
η δραστηριότητα που είχαμε πριν
από ένα χρόνο. Το εμπόριο, η εστίαση
και ο τουρισμός θα μπορέσουν να
ανοίξουν πριν οι επιχειρήσεις υπο-

στούν ανεπανόρθωτη βλάβη – χωρίς,
όμως, να διακινδυνεύσει η δημόσια
υγεία; Θα μπορέσουν τα παιδιά να
επιστρέψουν στα σχολεία και οι φοι-
τητές στα πανεπιστήμια χωρίς νέα
έξαρση στη διασπορά της νόσου;
Οι ενδείξεις από το Ισραήλ, όπου το
πρόγραμμα εμβολιασμού είναι πιο
προχωρημένο, επιτρέπουν αισιοδο-
ξία. Αυτή τη στιγμή, όμως, στην Ελ-
λάδα δεν έχουμε το δικαίωμα να χα-
λαρώσουμε.

Εκεί βρίσκεται το ειδικό, δικό
μας πρόβλημα. Ενα χρόνο μετά, η
κόπωση και το γεγονός ότι τα κρού-
σματα δεν μειώνονται οδηγούν σε
ολοένα μεγαλύτερη αμφισβήτηση
των μέτρων και των ανθρώπων που
τα προτείνουν, που τα αποφασίζουν,
που τα εφαρμόζουν. Στο πρώτο
«απαγορευτικό», τα κρούσματα που
κυκλοφορούσαν ήταν λίγα, οι εικόνες
από την Ιταλία τρόμαζαν τον κόσμο
και η παρουσία του καθηγητή Σω-
τήρη Τσιόδρα (άνθρωπος που ξέρει
τι λέει και το λέει καλά) ήταν τόσο
ασυνήθιστη, που ο κόσμος συμμορ-
φώθηκε χωρίς να αμφισβητεί τα μέ-
τρα. Βοήθησε και το γεγονός ότι η
αντιπολίτευση, εξίσου φοβισμένη
με τους πολίτες, άφησε το πεδίο
ελεύθερο για την κυβέρνηση. Εκτο-
τε, όμως, η επιμονή της νόσου, που

φουντώνει πάλι σε σχεδόν όλο τον
κόσμο με μεταλλάξεις, κάποια στρα-
βοπατήματα της κυβέρνησης (κυ-
ρίως σε συμβολικό παρά σε ουσια-
στικό επίπεδο) και η αυξανόμενη
απείθεια κάποιων μελών της κοι-
νωνίας οδήγησαν και τη διαχείριση
της πανδημίας στον βάλτο της πο-
λιτικής αντιπαράθεσης. Σε συνδυα-
σμό με μαζικές διαδηλώσεις που
αμφισβητούν ευθέως την αυθεντία
των ειδικών και της κυβέρνησης,
αυτά υπονομεύουν τις ολοένα πιο
αυστηρές απαγορεύσεις. Υποσκά-
πτουν την εμπιστοσύνη στα μέτρα
και την υπομονή των πολιτών. Η
διάρκεια της κρίσης μάς έκανε να
εξοικειωθούμε με τον θάνατο (με
τον πόνο άλλων, για όσους είχαν
την τύχη να μην θρηνήσουν δικούς
τους). Μας έκανε να θεωρούμε δε-
δομένες τις θυσίες ιατρών, νοση-
λευτών, των εργαζομένων στα κρί-
σιμα επαγγέλματα που κρατούν όρ-
θια την κοινωνία.

Κι όμως, είναι σίγουρο ότι οι πε-
ρισσότεροι που δεν βρίσκονται στην
πολιτική αντιπαράθεση μπορεί να
ανυπομονούν και να ανησυχούν,
αλλά κατανοούν τις δυσκολίες της
εποχής και την ανάγκη της κοινής
προσπάθειας. Γνωρίζουμε ότι όσο
και αν αργεί η άνοιξη, θα έρθει.

Η άνοιξη άργησε ένα χρόνο
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Βιέννη, τέλη Φε-
βρουαρίου 1815. Το
Συνέδριο βραδυπο-
ρεί. Οι χοροεσπερί-
δες διαδέχονται η
μία την άλλη στο

Redouten Hall της πόλεως. Ο κό-
μης Ογκύστ Λουί de La Garde de
Chambonas, γόνος παλαιοτάτης
οικογενείας Γάλλων ευγενών, δια-
σχίζει έφιππος το Πράτερ – τον
κήπο κοσμικών περιπάτων την
εποχή εκείνη. Οπου και η συνάν-
τησή του με τον πρίγκιπα Αλέ-
ξανδρο Υψηλάντη, επιστήθιο φίλο
του και τότε υπασπιστή του τσά-
ρου Αλεξάνδρου.

«Ο Ναπολέων δραπέτευσε από
τη νήσο Ελβα», λέει με έξαψη ο
Υψηλάντης. Η είδηση είχε φτάσει
το πρωί με αγγελιαφόρο από τη
Φλωρεντία στην Αγγλική Πρε-
σβεία. «Σε λίγο θα περάσουμε
από την όπερα στην τραγωδία...
Ο πόλεμος θα ρίξει την Ευρώπη
ξανά στις φλόγες. Αυτό είναι το
σύνθημα που περιμέναμε εγώ
και οι φίλοι μου». Το έργο μου εί-
ναι «να σπάσω τα δεσμά της Ελ-
λάδος, να την τοποθετήσω ξανά
εις την προτέρα θέση της μεταξύ
των Εθνών», λέει ο Υψηλάντης.

Επί μισή ώρα ο Ογκύστ Λουί
αγωνιζόταν ματαίως να τον πείσει
για το ανέφικτο του εγχειρήματός
του. Οταν εξαίφνης δύο έφιπποι
στρίβουν το μονοπάτι. Ο ένας εξ
αυτών φάνηκε να είναι ο κόμης
Καποδίστριας. «Λοιπόν κράτησαν
τον λόγο τους, αναφώνησε ο Υψη-
λάντης και ιππεύσας τους ακο-
λούθησε», γράφει ο κόμης de La
Garde de Chambonas στις «Ανα-
μνήσεις από το Συνέδριο της Βιέν-
νης». Στην αναστάτωση που δη-
μιούργησε η απόδραση του Να-
πολέοντα από τη νήσο Ελβα και
η έναρξη του νέου Ευρωπαϊκού
Πολέμου των 100 ημερών, οι κι-

νήσεις του Υψηλάντη και των φί-
λων του είχαν περάσει απαρατή-
ρητες. Και ενώ αυτά συνέβαιναν
στη Βιέννη από ευγενείς της ανω-
τάτης τάξεως των Ελλήνων, λίγους
μήνες πριν, στη Οδησσό, τρεις
άλλοι πατριώτες από τη «μέση
τάξη» προχώρησαν στη σύσταση
της «Εταιρείας των Φιλικών».

Πέντε χρόνια αργότερα, ο Ογ-
κύστ Λουί θα συναντούσε τυχαία
στο Louseburg της σημερινής
Βαυαρίας τον Υψηλάντη, γηρα-
σμένο, να υποφέρει από τα τραύ-
ματά του, αλλά «αποφασισμένο
να ελευθερώσει τη χώρα του από
τον ζυγό, υπολογίζοντας στη συμ-
πάθεια του αυτοκράτορα Αλεξάν-
δρου της Ρωσίας».

Ο κόμης de La Garde de Ch-
ambonas προσπάθησε να του
επισημάνει ότι ήταν απλώς «απί-
θανο πως η Ρωσία θα επέτρεπε
τη δημιουργία ανεξαρτήτου ελ-
ληνικού κράτους», αλλά ο επι-
στήθιος φίλος του παρέμεινε αμε-
τάπειστος. Φεύγοντας ο Υψηλάν-
της τού εμπιστεύθηκε ένα χει-
ρόγραφο με τα σημαντικότερα
γεγονότα της ζωής του. Αγνωστη
η τύχη του. Ισως να βρίσκεται
στην κατοχή του Γκυ Αζαΐς de La
Garde de Chambonas, της ίδιας
οικογενείας, που είχε υπηρετήσει
ως υπαρχηγός των γαλλικών μυ-
στικών υπηρεσιών το 1993-1997.

Η ιστορία είχε τη γνωστή συ-
νέχεια. Στις 28 Φεβρουαρίου 1821
ο Υψηλάντης διέβη τον Προύθο
ποταμό και κήρυξε την Επανά-
σταση. Στις 7 Ιουνίου ο στρατός
του συνετρίβη στη μάχη του Δρα-
γατσανίου. Ενα μήνα πριν, αρχές
Μαΐου, ο Ναπολέων, που τόσο
είχε εξάψει το φρόνημα του Υψη-
λάντη στη Βιέννη, πεθαίνει εξό-
ριστος στην Αγία Ελένη. Αλλά η
Επανάσταση είχε πια ξεσπάσει
στην Ελλάδα.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Για όσους διασώζουν κριτική σκέψη
και οξυδερκή ευαισθησία, γίνεται
φανερή η συντελούμενη, σε διεθνή
κλίμακα, αλλαγή πολιτισμικού «πα-
ραδείγματος». Ο Καβάφης θα έλεγε:
«ανεπαισθήτως». Και θα εξηγούσε:
«Χωρίς περίσκεψιν, χωρίς λύπην,
χωρίς αιδώ».

Περάσαμε από μιαν εκδοχή ή
πρότυπο της ανθρώπινης ύπαρξης
ως συνύπαρξης (κοινότητας, «πό-
λεως», συμμετοχικής γλώσσας, Ιστο-
ρίας, μεταφυσικής ελπίδας), σε μια
στεγανή ταύτιση της ύπαρξης με
το αδιαφοροποίητο άτομο του αν-
θρώπινου είδους, αριθμητικά δια-
κρινόμενο (ΑΔΤ, ΑΦΜ, ΑΜΚΑ) –
απρόσωπη μονάδα, φορέα ίδιων για
όλους νομικών δικαιωμάτων, κατα-
σφάλισης των εγωτικών του καθενός
επιλογών.

Στη διάρκεια των προγενέστερων
αιώνων, πρώτο μέλημα της νομο-
θεσίας ήταν η προστασία των σχέ-
σεων κοινωνίας: η χαλιναγώγηση
της εγωκεντρικής πλεονεξίας - απλη-
στίας - αυθαιρεσίας. Είναι εμπειρικά
και διαχρονικά βεβαιωμένη η τότε
προτεραιότητα του κοινωνείν: να
τιθασεύεται, με ποικίλους θεσμούς,
η αμετρία της ατομικής ασυδοσίας,
η μέθη εγωτικής ισχύος. Θεσμοποι-
ημένη η τιθάσευση, ελευθερώνει
το πεδίο του δημιουργικού αντα-
γωνισμού, της ευγενικής άμιλλας,
κυοφορεί τη χαρά της φιλίας και το
αποκούμπι της συγγένειας, καθιστά
ευγενικό άθλημα τη δημοκρατία.

Οταν πρώτιστη ανάγκη των αν-
θρώπων ήταν η κοινωνία των αναγ-
κών και των στόχων του βίου, τότε
οι θεσμοί και οι νόμοι χαλιναγω-
γούσαν τις εγωκεντρικές ορέξεις

και απαιτήσεις. Οταν πρώτιστη επι-
δίωξη έγινε η κατασφάλιση των
ατομικών δικαιωμάτων, τότε άλλα-
ξαν και οι στοχεύσεις (σκοποθεσίες)
νόμων και θεσμών. Η οργανωμένη
συλλογικότητα θέλει να εγγυηθεί
ατομικές φιλοδοξίες και επιδιώξεις,
όχι τη δυναμική των σχέσεων.

Προοδεύουν σε αρτιότητα οι συλ-
λογικές μας συμβάσεις, μειώνεται
όμως σταθερά η αποτελεσματικό-
τητά τους. Συμφωνούμε στην προ-
στασία της εγωτικής αυτάρκειας,
αλλά τη συμφωνία την επικροτεί ο
νους, δεν συντονίζεται η κοινή θέ-
ληση. Το δίπολο νομικισμού και ηθι-
κισμού θριαμβεύει, με αποτέλεσμα
τον κυρίαρχο σήμερα στον πλανήτη
μηδενισμό και αμοραλισμό – αφού
«νόμος» είναι «το δίκιο του εγώ μας»
και «ηθική», η καταιγιστικά διαφη-
μιζόμενη ηδονοθηρία.

Η ελευθερία έχει μια εγγενή πα-
ραδοξότητα: όλοι την τιμούν και
την υμνούν, αλλά ως σύμβαση, όχι
ως κατάκτηση. Τη θέλουν να προ-
κύπτει από διεθνείς συμφωνίες (εξ
ορισμού υποκριτικές), όχι από «κό-
καλα ιερά» θυσιαστικής αυταπάρ-
νησης. Κάθε απόπειρα επιβολής της
ελευθερίας ισοδυναμεί με κατάρ-
γησή της. Δεν υπάρχει ηλιθιότερο
πρόταγμα από το να διεκδικούμε
την ελευθερία σαν «δικαίωμα»: να
την υποτάσσουμε a priori σε ωφε-
λιμιστικές (ατομοκεντρικές) προ-

διαγραφές. Σήμερα πια, η προτε-
ραιότητα του ατομικού δικαιώματος
λειτουργεί ως υπερ-όπλο εγωτικής
ισχύος, δεν υποτάσσεται ούτε καν
στις χρηστικές απαιτήσεις της συλ-
λογικότητας.

Το δικαίωμα δεν ξέρει τη σχέση,
ξέρει μόνο τη χρήση. Δεν ξέρει τον
έρωτα, την έκπληξη όταν γεννιέται
η αμοιβαιότητα. Ξέρει τον αυτοη-
δονισμό του ναρκισσισμού, τον αυ-
τεξευτελισμό της υποταγής στην
τυφλή ορμή. Και το οξύ πρόβλημα
(πολιτικό) σήμερα είναι ότι, αυτός
ο πρωτογονισμός και η υπανθρωπία
του «δικαιώματος» επιβάλλεται στα-
νικά σαν μονόδρομος «πληροφό-
ρησης», «ενημέρωσης», «ψυχαγω-
γίας» προϋποθέτοντας τους πολίτες
παθητικούς δέκτες αρρωστημένης
περιέργειας.

Διατίθεται χρόνος τηλεοπτικός
αφειδώλευτος για να «πληροφορη-
θεί» η ελλαδική κοινωνία, με λεπτο-
μέρειες, τα βίτσια ανθρώπων τιμη-
μένων από την πολιτεία με ευθύνες
κεντρικές, προκειμένου να συνεχί-
ζουν, στα ίδια χώματα. Τέχνη ελλη-
νική «σπουδαία και τελεία». Ακατά-
σχετη τηλεοπτική φλυαρία, μετα-
σκευάζει σε δήθεν «πικάντικη» την
εφιαλτική απανθρωπία και διαστρο-
φική κακουργία, επιβάλλοντας, πριν
από τη δίκη, τη διαπόμπευση, για
χάρη της εμπορικής τηλεθέασης.

Το τηλεοπτικό πεδίο, στη σημε-
ρινή Ελλάδα, γεννάει ανυπόφορη
ντροπή και αγανάκτηση, εμπεδώνει
στον πολίτη τον τρόμο της βεβαι-
ότητας ότι «κράτος δεν υπάρχει».
Οταν η ίδια διαφήμιση επαναλαμ-
βάνεται, ως μία ενιαία, δύο και τρεις
φορές, αποδείχνεται στην πράξη,

με χυδαία αναίδεια, ότι Εθνικό Ρα-
διοτηλεοπτικό Συμβούλιο δεν υφί-
σταται, μόνο πληρώνεται για να
είναι ανύπαρκτο.

Το κράτος στην Ελλάδα δεν υπη-
ρετεί τον πολίτη – το αντίθετο ισχύει:
ο πολίτης είναι σκλάβος του κράτους,
ανυπεράσπιστο θύμα μιας παρα-
νοϊκής θηριωδίας. Το κράτος, κα-
ταγωγικά και επί διακόσια χρόνια
τώρα, συγκροτείται, στελεχώνεται
και λειτουργεί σαν διαστροφική
απόφυση της κοινωνίας, μόνο για
να υπηρετεί την κομματική παρά-
νοια, το αλκοολίκι της εξουσίας των
κομματανθρώπων.

Ας τολμούσε ένας αξιόπιστος φο-
ρέας (το Ιδρυμα Νιάρχου, λ.χ., ή το
Ιδρυμα Ωνάση) μιαν αμερόληπτη
απογραφή: Πόσοι Ελληνες τρέφονται
ισοβίως από το κράτος με κομματική
μεσολάβηση. Από ποιον διορίστη-
καν, αν συνδέθηκε ποτέ η προσφορά
τους με τις απολαβές τους. Για πόσα
χρόνια εργασίας, παίρνουν, επί πόσα
χρόνια, σύνταξη. Με ποιες θεσμικές
μεταρρυθμίσεις, θα μπορούσε ο
κρατικός μηχανισμός και οι λειτουρ-
γίες του να αποσυνδεθούν από κάθε
κομματική παρέμβαση, εξάρτηση,
διαπλοκή;

Το τηλεοπτικό πεδίο, στη σημε-
ρινή Ελλάδα, είναι παγιδευμένο στην
αυτοκαταστροφική της κοινωνίας
λογική (και στις συναφείς πρακτικές)
που έχει επιβάλει η κομματοκρατία.
Αυτή η λογική λογαριάζει σαν «ελευ-
θερία» το «δικαίωμα» και το δικαίωμα
σαν κατασφαλισμένη ακοινωνησία.
Καμιά   ομάδα (δικαστές, στρατιω-
τικοί) δεν έχει το «δικαίωμα» να
απαιτήσει, δυναμικά, δημοκρατικές
ελευθερίες.

Ποιος να απαιτήσει δημοκρατικές ελευθερίες

Προεπαναστατικά

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Βελουχιώτη ή επενδύσεις;
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Ελλάδα είναι μια
χώρα χρεοκοπημέ-
νη και με ένα brand
name το οποίο δυ-
σφημίστηκε παγκο-
σμίως όσο λίγα. Σε

τι μπορεί να ελπίζει για να βγει
στο ξέφωτο; Σε νέες επενδύσεις
και χαμηλά επιτόκια δανεισμού,
στα ομόλογα τόσο της Ελληνικής
Δημοκρατίας όσο και των ελλη-
νικών επιχειρήσεων. Τα τελευταία
χρόνια, και παρά τη λαίλαπα της
πανδημίας, η χώρα τα πήγε καλά
και στα δύο. Οι αγορές, για τις
οποίες μάθαμε με πολύ επώδυνο
τρόπο ότι δύσκολα χορεύουν στον
ρυθμό του ζουρνά..., πείστηκαν
ότι κάτι αλλάζει στην Ελλάδα. Με-
γάλες διεθνείς εταιρείες άρχισαν
πάλι να κοιτούν τη χώρα μας σαν
ευκαιρία, για ακίνητα ή άλλες
επενδύσεις. Μερικές από αυτές
είχαν ενδιαφερθεί πολύ για την
Ελλάδα το 2014, όμως τρόμαξαν
από την πολιτική αβεβαιότητα
και όσα ακολούθησαν το πρώτο
καταραμένο εξάμηνο του 2015.
Επανήλθαν διότι είδαν έναν πρω-
θυπουργό και μια κυβέρνηση που
είχαν ένα μεταρρυθμιστικό αφή-
γημα και πίστευαν στην επιχει-
ρηματικότητα και στην προσέλ-
κυση επενδύσεων.

Οι αγορές και οι μεγάλες επι-
χειρήσεις μετρούν ένα βασικό
πράγμα πριν πάρουν αποφάσεις:
το ρίσκο. Τα τελευταία δέκα χρόνια,
υπήρξαν πολλές περιπτώσεις όπου
CEO ξένων εταιρειών ήθελαν να
επενδύσουν στην Ελλάδα. Οταν
όμως έφτανε το θέμα στα διοικη-
τικά συμβούλια ή στην αρμόδια
επιτροπή, η ιδέα πνιγόταν. Αλλος
έλεγε «μα δεν έχετε δει τι γίνεται
στους δρόμους της Αθήνας κάθε
μέρα;»· άλλος πως «δεν είναι χώρα
να την εμπιστευθείς. Κάθε κυβέρ-
νηση που έρχεται αλλάζει τους
νόμους και τη φορολογία. Και απο-
κλείεται να βγάλεις άκρη με τη Δι-
καιοσύνη εάν δεν περάσουν δέκα
χρόνια». Κάποιοι αγνόησαν την
κινδυνολογία και επένδυσαν. Γιατί
οι τιμές ήταν φθηνές, αλλά και
γιατί πίστεψαν ότι η χώρα πέρασε
την κρίση του ακραίου λαϊκισμού
πρώτη παγκοσμίως και θα βγει

πρώτη από αυτήν. Για να είμαστε
ωμά ειλικρινείς, βοήθησε το γε-
γονός πως ο κ. Τσίπρας στη μνη-
μονιακή μεταμόρφωσή του δια-
σφάλισε την υλοποίηση επενδύ-
σεων που έμοιαζαν μετέωρες με
την έλευση του ΣΥΡΙΖΑ στην εξου-
σία. Και πούλησε καλά την εικόνα
του «άτακτου» ηγέτη που ήταν
έτοιμος να μιλήσει business.

Τώρα τα επιτόκια εξαρτώνται
προφανώς από το διεθνές περι-
βάλλον, τον πιθανό πληθωρισμό
και άλλους παράγοντες. Εξαρτών-
ται όμως και από το επίπεδο του
ρίσκου της χώρας. Σήμερα είναι
χαμηλά, γιατί οι αγορές βλέπουν
πολιτική σταθερότητα, έναν πρω-
θυπουργό που εμπιστεύονται και
γιατί, βέβαια, η ΕΚΤ βοηθάει να
μείνουν χαμηλά. Αν όμως η Αθήνα
αρχίσει να καίγεται συχνά και η
χώρα μπει σε μια περίοδο ανεξέ-
λεγκτης έντασης, η εικόνα θα αλ-
λάξει άρδην. «Αντε πάλι τα ίδια»,
θα λένε οι καχύποπτοι. Αφήνω τον
παράγοντα Τουρκία στην άκρη.

Μην ξεχνάμε, επίσης, ότι στην
εξίσωση του ρίσκου μπαίνει η ποι-
ότητα όχι μόνον της κυβέρνησης,
αλλά και της αντιπολίτευσης. Ενας
καλός πρωθυπουργός κάνει τη δια-
φορά. Ωστόσο, αλλιώς βλέπουν
αγορές και επενδυτές μια χώρα
στην οποία η εναλλαγή των κομ-
μάτων στην εξουσία φέρνει αλλα-
γές αλλά δεν διαλύει τα πάντα και
αλλιώς μια χώρα όπου η αντιπο-
λίτευση φεύγει από τις ράγες της
λογικής.

Ολα αυτά μοιάζουν γραφικά
ίσως την ώρα του επίμονα επανα-
λαμβανόμενου μεγάλου πάθους,
την ώρα όπου τσακωνόμαστε για
τον Βελουχιώτη και διάφορα άλλα,
που καμία σχέση δεν έχουν με το
μέλλον. Μόνο με το παρελθόν. Ο
ρεαλισμός και η σύνεση, άλλωστε,
είναι είδη σε μεγάλη έλλειψη σε
αυτόν τον τόπο, ειδικά όταν τα
έχουμε ανάγκη.

Εχουμε όμως ευθύνη, όλοι. Αν
χάσουμε την ευκαιρία να βρούμε
μια θέση στον παγκόσμιο χάρτη,
θα μείνουμε μίζεροι, φτωχοί, ορ-
γισμένοι, να τρώμε τις σάρκες μας,
με μια Ευρώπη να μας κοιτάει με
οίκτο και μια Τουρκία με... όρεξη.
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Εχουμε αυτοαποκλειστεί
από τη λογική των 
σχέσεων κοινωνίας.
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Π ώς αντιμετωπίζεται το με-
ταναστευτικό ζήτημα; Ο
ΥΠΕΣ Ν. Νουρής λέει πως

για «αποτροπή των μεταναστευ-
τικών ροών» (10/3), τοποθετήθηκε
συρματόπλεγμα στη «νεκρή ζώνη».
Ο φράκτης μπήκε στην περιοχή
Αστρομερίτη με στόχο να φτάσει
τα 11 χιλιόμετρα- από τον Αστρο-
μερίτη μέχρι το αεροδρόμιο Λευ-
κωσίας, μεταλλικοί πάσσαλοι ανά
10 μέτρα. Την επομένη ημέρα,
πηγή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
μιλώντας στην εφημερίδα «Πολί-
της», χαρακτήρισε την ενέργεια
«βεβιασμένη και πολιτικώς ακα-
τανόητη» και πως «οι Βρυξέλλες
δεν έτυχαν επίσημης ενημέρωσης
για την πρόθεση της Λευκωσίας».Το
ΥΠΕΣ απάντησε πως «δεν προκύ-
πτει υποχρέωση της Κυπριακή Κυ-
βέρνησης να ενημερώσει γραπτώς
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή».Την
ίδια ημέρα ο Αλέμ Σιντίκ, εκπρό-
σωπος της Ειρηνευτικής Δύναμης
του ΟΗΕ στη νήσο, δήλωσε στο
δημοσιογράφο Κ. Πιερίδη πως «εί-
μαστε σε επαφή με τις αρχές για
να εξηγήσουμε και να παραθέσουμε
τις ανησυχίες της αποστολής». 

Η εξήγηση που δίνω για την το-
ποθέτηση του φράκτη στα εξής
σημεία: (1) Συμπληρώνεται ένας
χρόνος από την ημέρα που έκλεισαν
τα σημεία διέλευσης από και προς
την κατεχόμενη Κύπρο. Με πρω-
τοβουλία Ν. Αναστασιάδη έκλεισαν
τέσσερα. Μετά πήρε τη σκυτάλη
ο Ε. Τατάρ, ο οποίος επεξέτεινε τα
εμπόδια στη διακίνηση Τ/κ και Ε/κ.
Το κλείσιμο δεν αφορούσε την παν-
δημία γιατί, αν την αφορούσε, οι
δύο ηγέτες (Αναστασιάδης και Ακιν-
τζί) θα διαβουλεύονταν και θα ακο-

λουθούσαν τις συμβουλές των ει-
δικών. Άλλωστε αυτό συμβούλευε
επίμονα ο γ.γ. του ΟΗΕ: αξιοποιήστε
την πανδημία, αλλάξτε την ατμό-
σφαιρα, λύστε ζητήματα συνεργα-
ζόμενοι. Το κλείσιμο ήταν μια πο-
λιτική επιλογή με στόχο την πε-
ραιτέρω παρεμπόδιση της επικοι-
νωνίας. (2) Η κυβέρνηση την τε-
λευταία επταετία έλαβε 100 εκατ.
ευρώ από την Ε.Ε. για να αντιμε-
τωπίσει το ζήτημα της μετανά-
στευσης-υποδομές, ακτοφυλακή,
εκπαίδευση προσωπικού, εξέταση
των αιτήσεων, έγκριση, απόρριψη,
επαναπροώθηση, όταν υπάρχει
συμφωνία με τη χώρα προέλευσης.
Στο τελευταίο σημείο σημειώνω
ότι ποσοστό λιγότερο του 2% από
τους αιτητές που δεν πληρούσαν
τα σχετικά κριτήρια για παραμονή,
στάλθηκαν πίσω στη χώρα προ-
έλευσής τους.

Η πολιτική και οργανωτική ανι-
κανότητα, η πανηγυρική αποτυχία
της κυβέρνησης να εφαρμόσει ένα
πλήρες ευρωπαϊκό πρόγραμμα,
έφερε αυτό που βλέπουμε σήμερα:
την εφαρμογή της «μεθόδου
Τραμπ» για το μεταναστευτικό ζή-
τημα! (3)Λέει ο ΥΠΕΣ Ν. Νουρής
πως πίσω από όλα αυτά είναι «σχέ-
διο της Τουρκίας» για να στέλνει
μετανάστες στις περιοχές που ελέγ-
χει η Κυπριακή κυβέρνηση. Τον
ισχυρισμό αυτό, ουδείς διεθνής
οργανισμός, ή κάποια οργάνωση
με ειδίκευση στο ζήτημα, τον επι-
βεβαιώνει. Άλλωστε, η Τουρκία φι-
λοξενεί 4 εκατ. μετανάστες και γι’
αυτό τον λόγο η Ε.Ε., μαζί και η
κυβέρνηση της Κύπρου, έχουν ψη-
φίσει όλα τα προγράμματα στήριξής
τους. (4) Μπορεί να χαίρεται ο Ν.

Νουρής για την τετελεσμένη το-
ποθέτηση συρματοπλεγμάτων, αλ-
λά χαίρεται τριπλά ο Ε. Τατάρ. Πα-
ραμονές της σύγκλησης της άτυπης
πενταμερούς, είναι το καλύτερο
δώρο για την «κυριαρχική ισότητα»
που προωθεί ο Τ/κ ηγέτης. Με τέ-
τοιες ενέργειες εξατμίζεται ακόμα
περισσότερο το περιεχόμενο της
«άτυπης, καθίσταται ακόμα πιο
«τυπική». Ήδη υπάρχει ένα τερά-
στιο έλλειμμα εμπιστοσύνης στο
προοδευτικό τμήμα της τ/κ κοινό-
τητας απέναντι στον Ν. Αναστα-
σιάδη, εξαιτίας της στάσης του στο
Κυπριακό από το 2017 μέχρι σή-
μερα. Ο μετριοπαθής Τ/κ διαπραγ-
ματευτής (επί ηγεσίας Ακιντζί) Οζν-
τιλ Ναμί σημείωσε πως «η απόφαση
(Αναστασιάδη) να αφήσει το τρα-
πέζι στο Κραν Μοντάνα έχει κα-
ταστρέψει την αξιοπιστία του ακό-
μη και στα μάτια Τ/κ σαν εμένα.
Επομένως, δεν θα μπορούσα πλέον
να πάρω όρκο όταν λέει ότι θέλει
να λύσει το Κυπριακό» («Πολίτης»,
14/2/2021). (5) Η διαχείριση των
προβλημάτων που ανακύπτουν
από την επιτήρηση της «νεκρής
ζώνης», είναι ένα ιδιαίτερα πολύ-
πλοκο ζήτημα. Ο Ν. Αναστασιάδης
ενισχύει το «σκληρό σύνορο» μι-
κραίνοντας τη «νεκρή ζώνη», από
το συρματόπλεγμα μέχρι τα σημεία
που ελέγχει UNFICYP, έδαφος που
αντιστοιχεί στο 3% του συνολικού
κυπριακού εδάφους,180 χλμ. Η
ιστορία του Κυπριακού δείχνει πως
κάθε λάθος κίνηση έχει παρενέρ-
γειες και ενδεχομένως η συγκεκρι-
μένη ενέργεια να ανοίξει τον ασκό
του Αιόλου (μετά την «άτυπη») για
άλλες σκέψεις από τον Τατάρ σε
άλλα επίπεδα-κυρίως στα Στροβίλια

ή το Βαρώσι. (6) Ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Α. Νεοφύτου έκανε μια ση-
μαντική προσπάθεια για να πείσει
ότι ο ΔΗΣΥ παραμένει στη γραμμή
της ομοσπονδιακής λύσης. Με την
κίνησή του αυτή ο Ν. Νουρής έρ-
χεται να αποδείξει ότι ο εθνικολαϊ-
κισμός παραμένει η κυρίαρχη γραμ-
μή στον ΔΗΣΥ, κάτω από τον πραγ-
ματικό του ηγέτη, Ν. Αναστασιάδη.
Οι αναφορές στην «Ευρώπη» είναι
το φύλλο συκής για να κρύψει τον
κανονικό αντιευρωπαϊσμό ως δο-
μικό χαρακτηριστικό του. (7) Η το-
ποθέτηση των συρματοπλεγμάτων
συνιστά εκλογική τράμπα με τους
ψηφοφόρους του ΔΗΣΥ που «βλέ-
πουν» με συμπάθεια μια ψήφο δια-
μαρτυρίας στο ΕΛΑΜ. Δημοσκο-
πικά ένας αριθμός της τάξης του
1,5%. σκέφτεται να αποδοκιμάσει
πτυχές της πολιτικής Αναστασιάδη
με αυτόν τον τρόπο.

Με το συρματόπλεγμα πάει το
μήνυμα σε αυτούς να γυρίσουν πί-
σω στον ΔΗΣΥ- ο Ν. Νουρής «με-
ριμνά» επί του θέματος. (8) Καθώς
η υπόθεση βγήκε από το πουθενά,
εύλογα τίθεται το ερώτημα: από
ποιον προϋπολογισμό βγήκαν τα
χρήματα για τα συρματοπλέγματα;
Έγινε κάποια προκήρυξη; Ζητή-
θηκαν προφορές; Πότε εγκαταστά-
θηκαν; Ποιοι έκαναν την εγκατά-
σταση σε μια νύχτα; Την όλη υπό-
θεση και τα πιο πάνω ερωτήματα,
διακωμώδησε με θαυμαστό τρόπο
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Κ.
Κούσιος λέγοντας στο ράδιο «Πο-
λίτης» πως «έχουμε μια κουλτούρα
και μια ασφάλεια που πρέπει να
προστατέψουμε»!

Με συρματόπλεγμα στην «κυριαρχική ισότητα»! 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Η παρουσία της Ε.Ε. στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων
αποτελεί μόνιμο αίτημα

Λευκωσίας-Αθηνών και αντίστοιχα
μόνιμο σημείο ενστάσεων Άγκυ-
ρας-ψευδοκράτους. Πιθανότατα
καμιά πλευρά δεν έχει δίκαιο, κα-
θώς η Ε.Ε. έχει αποδείξει εδώ και
πολλά χρόνια ότι ξέρει να «μοιράζει
παιχνίδι» μεταξύ ελληνικής και
τουρκικής πλευράς. 

Στο Κραν Μοντάνα, ο αντιπρό-
εδρος (και σήμερα και τότε) της
Κομισιόν Φρανς Τίμερμανς που
εκπροσωπούσε τον Ζαν Κλοντ Γι-
ούνκερ, τάχθηκε μεν υπέρ του
τερματισμού των «αναχρονιστι-
κών» εγγυήσεων της Τουρκίας
στην Κύπρο, αλλά την ίδια ώρα
άφησε ανοικτό παράθυρο στην
ικανοποίηση του αιτήματος της
Άγκυρας ώστε οι Τούρκοι πολίτες
να απολαμβάνουν των τεσσάρων
θεμελιωδών ελευθεριών στην Κύ-
προ, μετά από μια ενδεχόμενη λύ-
ση. Όπως ακριβώς οι Έλληνες πο-

λίτες, οι οποίοι, ωστόσο, δεν έχουν
εξασφαλίσει κάποιο προνομιακό
καθεστώς στην Κύπρο, αλλά έχουν
την ιδιότητα του κοινοτικού πολίτη
και συνεπώς μπορούν να διακι-
νούνται και να διαμένουν ελεύθερα
σε ευρωπαϊκό έδαφος.

Παράλληλα, η Ε.Ε. διαβεβαίωσε
γραπτώς την τουρκοκυπριακή
πλευρά ότι τα δικαιώματα εγκα-
τάστασης και απόκτησης περιου-
σίας ελληνοκυπρίων στα Κατεχό-
μενα θα μπορούσαν να «περιορι-
στούν» στο πλαίσιο μιας ενδεχό-
μενης λύσης, ως εσωτερικό ζήτημα
του νέου κράτους και ότι μια τέτοια
εξέλιξη δεν θα συνιστούσε παρέκ-
κλιση από την ευρωπαϊκή νομο-
θεσία. 

Σήμερα, η Κομισιόν απορρίπτει
τη ρητορική Άγκυρας-ψευδοκρά-
τους για δύο χωριστά κράτη στην
Κύπρο, για ευνόητους λόγους που
σχετίζονται με την εκπλήρωση
των υποχρεώσεων της οντότητας
της Κύπρου στην Ε.Ε. Η Λευκωσία
και η Αθήνα χαμογελούν και η Άγ-
κυρα και το ψευδοκράτος φωνά-
ζουν, ρόλοι που ενδεχομένως θα
αναστραφούν, όταν η Ε.Ε. κληθεί
να τοποθετηθεί σε άλλα ζητήματα. 

Είναι, λοιπόν, τουλάχιστον ου-
τοπία να θεωρούμε ότι η Ε.Ε. θα
καθορίσει το πλαίσιο διευθέτησης
του Κυπριακού και θα επιβάλει
στην Τουρκία μια «ευρωπαϊκή λύ-
ση». Η Ε.Ε.δεν θα μας πει τι λύση
να βρούμε, γιατί απλώς δεν καί-
γεται ούτε για το περιεχόμενο,

ούτε για την ποιότητά της. Το
μόνο για το οποίο κόπτεται είναι
η ενδεχόμενη διευθέτηση που θα
προκύψει να μην οδηγεί στην ει-
σαγωγή ενός μεγαλύτερου προ-
βλήματος από αυτό που έχει σή-
μερα ενώπιόν της. Και θέτει μόνο
μια αρχή: Το κράτος, που θα συ-
νεχίσει να είναι μέλος της Ε.Ε., να
είναι σε θέση να εκπληρώνει τις
υποχρεώσεις του, με μια φωνή,
στα Συμβούλια της Ε.Ε. 

Με βάση αυτή την αρχή και
αυτά τα δεδομένα, εύλογα θα μπο-
ρούσε κάποιος να διερωτηθεί εάν
μια συγκεκαλυμμένη συνομοσπον-
δία όπως αυτή που προτείνει η
Βρετανία «ατύπως» (σε προφανή
συντονισμό με Άγκυρα-ψευδο-
κράτος), καλύπτει την Ε.Ε. Κύκλοι
στην έδρα της Ε.Ε. εκτιμούν πως
«είναι θέμα διατύπωσης»! Με άλλα
λόγια, όλα θα εξαρτηθούν από το
περιτύλιγμα των όποιων διευθε-
τήσεων στο Κυπριακό, από το λε-
κτικό που θα επιλεγεί, κάτι που
αφήνει ανοικτό πεδίο στις βρετα-
νικές αλχημείες.

Άλλωστε, η Ευρωπαϊκή Ένωση
μάς έχει πει πολλές φορές ότι είναι
σε θέση να ενσωματώσει την όποια
λύση (μιας οντότητας) στο κοινο-
τικό κεκτημένο, ανεξαρτήτως ποι-
ότητας και περιεχομένου.

Οι αλησμόνητοι συνεργάτες
του Γκούντερ Φερχόιγκεν είχαν
διαμηνύσει το 2004 ότι το κεκτη-
μένο έχει τέτοια ελαστικότητα
ώστε μπορεί να υποδεχθεί με άνε-
ση την όποια διευθέτηση, ενώ ο
ειλικρινής Όλι Ρεν είχε αναφέρει
δημοσίως, ενώπιον της Ευρωβου-
λής, ότι η Ε.Ε. είναι σε θέση να
τετραγωνίσει τον κύκλο, σε ό,τι
αφορά στο Κυπριακό. Και οι δύο
έθεταν ως μοναδική προϋπόθεση
την αποτελεσματική εκπροσώπη-
ση του κράτους με μια φωνή στα
Συμβούλια της Ε.Ε. 

Η ενωμένη Ευρώπη είχε ξεκα-
θαρίσει τη θέση της όμως πολύ
πιο πριν, από το 2001, διά του τότε
πρόεδρου της Κομισιόν Ρομάνο
Πρόντι: «Επιτρέψτε μου να ση-
μειώσω ότι η Ε.Ε., με το κεκτημένο
της, δεν θα αποτελέσει ποτέ πρό-
βλημα στην εξεύρεση λύσης στο
Κυπριακό πρόβλημα. Η Ε.Ε. δεν
επιδιώκει ποτέ να καθορίσει τις
συνταγματικές διευθετήσεις ή τις
διευθετήσεις για ζητήματα ασφά-
λειας των κρατών-μελών της. Αυτά
τα θέματα είναι στο δικό τους
χέρι» ανέφερε ο κ. Πρόντι στις 25
Οκτωβρίου 2001, σε ειδική συνε-
δρία της Βουλής των Αντιπροσώ-
πων, ενώπιον της κυπριακής κυ-
βέρνησης και των κοινοβουλευ-
τικών κομμάτων που γνωρίζουν
εδώ και 20 χρόνια πόσο μπορούν
να βασιστούν στην Ε.Ε. και τι μπο-
ρούν να περιμένουν… 

Η Ε.Ε. και το περιτύλιγμα
της λύσης
Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Γ ια να κατανοήσουμε τη σχέση
ανάμεσα στην εργασία και την
παιδεία, πρέπει να συλλάβουμε

την παιδεία με οικονομικούς όρους.
Αυτό δεν σημαίνει ούτε ότι εργα-
λειοποιούμε την εκπαίδευση ούτε
ότι «πραγμοποιούμε» τους συναν-
θρώπους μας, υποβιβάζοντάς τους
σε χρηστικά αντικείμενα και στε-
ρώντας τους τον ανθρώπινο χαρα-
κτήρα τους, όπως πίστευε ο μαρξι-
στής φιλόσοφος Georgvon Lukacs
(1885-1971). Δεν σημαίνει επίσης
ότι εκχυδαΐζουμε το ανθρώπινο
πνεύμα, την τέχνη και τον πολιτισμό
θυσιάζοντάς τα στον βωμό του χρή-
ματος και του κέρδους, όπως πι-
στεύει μεγάλη μερίδα της γενιάς
της πολιτισμικής κριτικής. Τουναν-
τίον, ένας τέτοιος τρόπος σκέψης
μάς εμποδίζει να ερευνήσουμε μια
σημαντική παράμετρο της σχέσης
του πολιτισμικού μας περιβάλλοντος
με το βαθύτερο εγώ μας. Αν ορί-
σουμε την οικονομία ως την τέχνη
της διαχείρισης και της επένδυσης
των σπάνιων πόρων, τότε θα κατα-
νοήσουμε εύκολα ότι η σχέση μας
με τον εαυτό μας είναι πρωτίστως
«οικονομική», αφού για τον καθένα

από εμάς ο εαυτός μας είναι ο πιο
σπάνιος πόρος, καταδικασμένος
μάλιστα να στερέψει σε ένα όχι και
τόσο μακρινό μέλλον. Όταν μάλιστα
η μέρα αυτή μοιάζει αναπάντεχα
να πλησιάζει λόγω της πανδημίας,
τότε η φροντίδα του εαυτού μας γί-
νεται επιτακτική. Αυτή ακριβώς η
έκτακτη κατάσταση ανοίγει ένα πα-
ράθυρο στη σχέση μας με τον εαυτό
μας και με τον κόσμο. 

Στην πραγματεία του για το «Αν-
θρώπινο Κεφάλαιο» (1964), ο βρα-
βευμένος με το βραβείο Νόμπελ οι-
κονομίας το 1992 Γκάρι Μπέκερ
(1930-2014) αποδεικνύει μέσω στα-
τιστικής συσχέτισης ότι η εκπαί-
δευση εξασφαλίζει υψηλότερα ει-
σοδήματα. Αναλύοντας τα εισοδή-
ματα των Αμερικανών απόφοιτων
ανώτατων ιδρυμάτων καταλήγει
στο συμπέρασμα ότι όσοι έχουν
πτυχίο πανεπιστημίου έχουν καλύ-
τερη επαγγελματική αποκατάσταση
και πληρώνονται συστηματικά κα-
λύτερα από όσους δεν έχουν. Ο
Μπέκερ κάνει τη διαπίστωση ότι η
ευφυΐα, η μάθηση ή η δεξιότητα
προσδίδει αξία στο άτομο. Πιο συγ-
κεκριμένα, του προσθέτει μεγαλύ-

τερη ικανότητα παραγωγής κέρδους,
αν θεωρήσουμε ότι ο κάθε εργαζό-
μενος αποτελεί ατομικό κεφάλαιο
που επενδύεται στην αγορά εργα-
σίας.

Στην πραγματικότητα, υποστη-
ρίζει ο Μπέκερ, η ικανότητα για ερ-
γασία επενδύεται όπως ακριβώς και
οι άλλες μορφές κεφαλαίου, επί πα-
ραδείγματι το χρήμα ή η γη. Με αυ-
τόν τον τρόπο, ο οικονομολόγος
μπορεί να υποστηρίξει ότι στην
πραγματικότητα ο μισθός είναι η
απόδοση του ανθρώπινου κεφαλαί-
ου του εργαζομένου. Υπό αυτήν την
έννοια, το ανθρώπινο κεφάλαιο
είναι ένα πλεονέκτημα που συνί-
σταται στην καλλιέργεια της αν-
θρώπινης νοημοσύνης, συλλογικής
ή ατομικής. Για παράδειγμα το θε-
σμικό πλαίσιο και ο πολιτισμός ενός
κράτους είναι συλλογικά ανθρώπινα
κεφάλαια, τα οποία επιδρούν ση-
μαντικά στον πλούτο των εθνών.

Μελετώντας τις θέσεις αυτές στο
σεμινάριό του για την «βιοπολιτική»
στο Κολέγιο της Γαλλίας το 1979, ο
Μισέλ Φουκώ καταλήγει σε ορισμέ-
να αξιοσημείωτα συμπεράσματα.
Αυτό που εκτιμά ιδιαίτερα ο Γάλλος

φιλόσοφος είναι η χρησιμοθηρική
πλευρά της παιδείας, επειδή ξεφεύγει
από τη συνήθη και ξεπερασμένη
ηθικιστική και πατερναλιστική θε-
ώρηση. Εξάλλου, αυτή η θεώρηση
είχε αναδείξει μια εντελώς αναχρο-
νιστική αντίληψη του ανθρωπισμού,
σύμφωνα με την οποία για να γίνει
κανείς «καλύτερος άνθρωπος» έπρε-
πε να έχει σπουδάσει. Αν αναλογι-
στεί κανείς πόσα εκατομμύρια απα-
τεώνων έχουν λαμπρή ακαδημαϊκή
παιδεία και πόσα δισεκατομμύρια
έντιμων ανθρώπων δεν διαθέτουν
παιδεία, τότε γίνεται εύκολα κατα-
νοητό πόσο εσφαλμένη ήταν αυτή
η θέση.

Ο Φουκώ εντάσσει την απόκτηση
ανθρώπινου κεφαλαίου στον ευρύ-
τερο προβληματισμό του για τη σω-
κρατική «επιμέλεια εαυτού». Οτι-
δήποτε κάνει ο άνθρωπος για τον
εαυτό του μπορεί να θεωρηθεί ως
επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιό
του. Η κατανάλωση, η ενασχόληση
με τον αθλητισμό, τη μουσική, τον
κινηματογράφο ή με άλλα χόμπι,
οι καθημερινές του συναναστροφές
ή ο χρόνος που περνάει με την οι-
κογένειά του, με τους φίλους και

τις παρέες του, τα ταξίδια ή οι δια-
δικτυακές περιπλανήσεις αποτελούν
εξίσου επένδυση όπως και η φοί-
τηση στο σχολείο ή στο πανεπιστή-
μιο. Με τον ίδιο τρόπο, οι διακοπές
είναι επένδυση όπως και η εργασία.
Μάλιστα, υπ’αυτή την έννοια, μπο-
ρούμε να πούμε ότι κάθε επαγγελ-
ματική απασχόληση είναι επένδυση
στον χώρο της εργασίας. Η τελευ-
ταία, σε συνδυασμό με όλες τις άλλες
επενδύσεις στον εαυτό μας, θα αυ-
ξήσει το ανθρώπινο κεφάλαιό μας
και θα μας επιφέρει ακόμη καλύτερες
αποδόσεις και υψηλότερα εισοδή-
ματα. Συνεπώς στο επίκεντρο του
ανθρώπινου κεφαλαίου δεν βρίσκε-
ται η εργασία αλλά η φροντίδα του
εαυτού μας. Αυτό δεν σημαίνει ότι
όλες οι επενδύσεις είναι απαραίτητα
καλές. Υπάρχουν και ζημιογόνες
επενδύσεις, οι οποίες όχι μόνο δεν
αυξάνουν το ανθρώπινο κεφάλαιό
μας, αλλά το κατασπαταλούν, υπο-
νομεύοντας έτσι τις ικανότητές μας
για εργασία.

Στην περίοδο της πανδημίας πλέ-
ον τα όρια ανάμεσα στον οικογε-
νειακό και τον επαγγελματικό χώρο,
τη φυσική και την εικονική παρου-

σία συγχέονται. Η απουσία κοινω-
νικής επαφής, η αδυναμία μετακί-
νησης για λόγους ψυχαγωγίας ή ερ-
γασίας, η βίαιη αλλαγή στις συνθή-
κες κατά τις οποίες απολαμβάνουμε
πολιτισμικά αγαθά όπως το θέατρο,
η μουσική και ο κινηματογράφος,
ακόμη και οι περιορισμοί στην κα-
τανάλωση υλικών αγαθών ή η σχε-
δόν μόνιμη απαγόρευση εξόδου σε
μπαρ και εστιατόρια, βασικοί χώροι
κοινωνικοποίησης, έχουν ανατρέψει
τα δεδομένα μας. Όλες αυτές οι αλ-
λαγές μάς οδηγούν στο συμπέρασμα
ότι τελικά μάθηση δεν είναι η τυφλή
προσήλωση σε τρόπους και νοο-
τροπίες του παρελθόντος, αλλά η
βιωματική εμπειρία και η ικανότητα
του ατόμου να εμπλουτίζει διαρκώς
τον πνευματικό και ψυχικό του κό-
σμο. Η μεταβατική περίοδος που
διανύουμε αποδεικνύει περίτρανα
ότι μάθηση είναι η διαρκής επανε-
φεύρεση του εαυτού μας.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Η μάθηση στην εποχή της πανδημίας (μέρος II)
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Μοναχοί διαδηλώνουν στην πόλη Μανταλάι της Μιανμάρ εναντίον του πραξικοπήματος. 

<<<<<<

Από τον Πρόντι στην
Ούρσουλα – Τι θα κάνει
με τις 4 ελευθερίες που
απαιτεί η Άγκυρα.

xanthoulis.pavlos@gmail.com www.larkoslarkou.org.cy
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ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ 
ΚΑΙ ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 

ΤΗΛ:  22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

Πονοκέφαλο
Ημικρανία
Οσφυαλγία
Οδοντικό πόνο
Μυϊκό πόνο

Αντιμετωπίζει:

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τοποθέτηση συρματοπλέγματος,
μήκους σχεδόν δύο χιλιομέτρων
επί της γραμμής καταπαύσεως του
πυρός στην περιοχή Αστρομερίτης,
παρά τα αρνητικά μηνύματα και
τους συμβολισμούς, αποτελεί ένα
από τα βήματα της κυβέρνησης
προκειμένου να ελεγχθεί αποτελε-
σματικά η Πράσινη Γραμμή. Μια
επιδίωξη που δεν είναι τωρινή αλλά
πάει πίσω αρκετά χρόνια. Οι απο-
δεδειγμένες αδυναμίες αποτελε-
σματικής φύλαξης εντάθηκαν τα
τελευταία χρόνια με την αύξηση
των μεταναστευτικών ροών προς
την Κύπρο. Η αύξηση των ροών
οδήγησε στη διαπίστωση, βάσει
επίσημων στοιχείων, πως τα Κατε-
χόμενα αποτελούν τον υπ’ αριθμόν
ένα χώρο παράνομης εισόδου στα
εδάφη που ελέγχει η Κυπριακή Δη-
μοκρατία.

Η κίνηση του Υπουργείου Εσω-
τερικών να τοποθετήσει συρματό-
πλεγμα προκαλεί δικαιολογημένες
αντιδράσεις, ασχέτως αν η Κυπριακή
Δημοκρατία κινείται στο πνεύμα
της ευρωπαϊκής νομοθεσίας ή αν
ενημέρωσε ή όχι τις Βρυξέλλες. Οι
συνειρμοί που προκαλούνται από
την παρουσία συρματοπλεγμάτων,
τα οποία είναι συνυφασμένα με την
κατοχή, δεν είναι αυθαίρετοι. Εν-
θαρρύνονται, μάλιστα, τη στιγμή
που βρίσκεται σε εξέλιξη η θωράκιση
της Πράσινης Γραμμής με σύγχρονα
ηλεκτρονικά μέσα, τα οποία δεν
παραπέμπουν σε μετατροπή της σε
«σκληρό» εξωτερικό σύνορο της
Ε.Ε. Οι προβληματισμοί για τις ενέρ-
γειες του Υπουργείου Εσωτερικών
εντείνονται, αν ληφθεί υπόψη πως
οι σχετικές διεργασίες για τοποθέ-
τηση ηλεκτρονικού συστήματος
επιτήρησης και παρατήρησης της

Πράσινης Γραμμής βρίσκονται σε
προχωρημένο στάδιο και ο στόχος
που έχει τεθεί είναι να υλοποιηθεί
η τοποθέτηση μέχρι τέλος του 2021. 

Σύστημα C4i
Οι σχετικές διεργασίες για κλεί-

σιμο των κενών, που υπάρχουν
στην Πράσινη Γραμμή από το 1974
και εντεύθεν, έχουν ξεκινήσει από
τα τέλη του 2019, όπως είχε απο-
καλύψει η «Κ» και επί υπουργίας
Σάββα Αγγελίδη. Το Υπουργείο Άμυ-
νας, που έχει αναλάβει την εκτέλεση
του έργου, βρίσκεται σε προχωρη-
μένες συζητήσεις με εταιρείες εκτός
Κύπρου. Αν και αρχικά η τοποθέ-
τηση του ηλεκτρονικού συστήματος
επιτήρησης προσδιοριζόταν ότι θα
είχε ολοκληρωθεί εντός του 2020,
εντούτοις παρατηρείται καθυστέ-
ρηση, με νεότερες εκτιμήσεις να
τοποθετούν χρονικά την υλοποίηση
του έργου μέχρι τέλος του 2021.
Σύμφωνα με τις λιγοστές πληροφο-
ρίες που έχουν διαρρεύσει, η Λευ-
κωσία έχει στρέψει την προσοχή
της στο γειτονικό Ισραήλ και πιο
συγκεκριμένα σε τέσσερις εταιρείες
για την προμήθεια του συστήματος
που παρομοιάζει με αυτό του C4i.

Αν οι πληροφορίες αποτυπώνουν
την πραγματική εικόνα, πρόκειται
για ένα σύστημα ασφάλειας καθο-
λικής παρακολούθησης.Αποτελείται
από 31 υποσυστήματα «παρακο-
λούθησης και καταγραφής ευρείας
κλίμακας και κύριο χαρακτηριστικό
του είναι η διαλειτουργικότητα, δη-
λαδή η επικοινωνία των συστημά-
των, η συγκέντρωση και η διασταύ-
ρωση όλων των πληροφοριών και
η αποστολή τους σε ένα κέντρο πα-
ρακολούθησης», σύμφωνα με τις
τεχνικές προδιαγραφές ενός παρό-
μοιου συστήματος που αγοράσθηκε
από την Ελλάδα την περίοδο των
Ολυμπιακών Αγώνων.

Το κυπριακό C4i
Στην περίπτωση της Κύπρου η

περιγραφή του συστήματος, που
γίνεται από πηγές κοντά στις δια-
δικασίες προμήθειας, παραπέμπει
σε ένα σύστημα πολλαπλών χρή-
σεων και δυνατοτήτων. Λαμβάνον-
τας υπόψη την πρακτική που ακο-
λουθείται από τις αρμόδιες υπηρε-
σίες του Υπουργείου Άμυνας, η προ-
μήθειά του θα γίνει με τη μέθοδο
της απευθείας ανάθεσης δηλαδή
με την υπογραφή διακρατικής συμ-
φωνίας με το Ισραήλ, όπως έγινε
με την απόκτηση του πρώτου πλοίου
ανοικτής θαλάσσης, το «Αρχιπλοί-
αρχος Ανδρέας Ιωαννίδης».

Στην παρούσα φάση οι πληρο-
φορίες λένε πως οι διαδικασίες βρί-
σκονται στο στάδιο των προκαταρ-
κτικών διαβουλεύσεων με τέσσερις
ισραηλινές εταιρείες για το πακέτο

των τεχνικών προδιαγραφών και
δυνατοτήτων, αλλά και για το οι-
κονομικό σκέλος. Το σύστημα που
θα επιλεγεί, θα επιτηρεί το συνολικό
μήκος της Πράσινης Γραμμής 24
ώρες το 24ωρο,θα διαθέτει σύστημα
εντοπισμού κίνησης, θα δίνει εικόνα
σε πραγματικό χρόνο, ενώ λέγεται
πως θα διαθέτει και υποδομή για
υποδοχή και εξυπηρέτηση τηλεκα-
τευθυνόμενων συστημάτων (Dro-
nes), τα οποία θα λειτουργούν υπο-
στηρικτικά και θα συνεργάζονται
με το ηλεκτρονικό σύστημα επιτή-
ρησης. 

Η χρήση τους
Και εδώ η λογική προμήθειας

του συστήματος κινείται στην πε-
πατημένη των πολλαπλών χρήσεων,
δηλαδή να εξυπηρετεί πρώτιστα
τις ανάγκες της Εθνικής Φρουράς,
αλλά και άλλων υπηρεσιών. Για
στρατιωτικούς σκοπούς το σύστημα
θα αλλάξει τον παραδοσιακό τρόπο
επιτήρησης και φύλαξης της Πρά-
σινης Γραμμής. Σύμφωνα με το ρε-
πορτάζ της «Κ», τα ηλεκτρονικά μά-
τια επί της Γραμμής θα ελέγχονται
από κεντρική μονάδα από την οποία
θα επιτηρείται, σε 24ωρη βάση, από
το νοτιότερο έως το βορειότερο ση-
μείο της. Πέρα από τα τυφλά σημεία,
εντός κατοικημένων περιοχών, οι
κάμερες θα επιτηρούν δύσβατες
περιοχές που σήμερα είναι αφύλα-
χτες, προς τον Πύργο Τυλληρίας
αλλά και τη Δερύνεια. Η τοποθέτηση
καμερών εκ των πραγμάτων απο-
σκοπεί στην αντικειμενική κάλυψη
επιχειρησιακών αναγκών της Εθνι-
κής Φρουράς, έχοντας συμβολή και
στον εκσυγχρονισμό της δύναμης,
θα προκαλέσει δε αλλαγές στη δια-
χείριση του ανθρώπινου δυναμικού
της Εθνικής Φρουράς στην Πράσινη
Γραμμή. 

Αποτελεσματικός έλεγχος
Δευτερευόντως το υπό αγορά

ηλεκτρονικό σύστημα επιτήρησης
και παρατήρησης θα κλείσει τις
τρύπες που υπάρχουν σήμερα σε
επτά περιοχές κατά μήκος της Πρά-
σινης Γραμμής: Στον Πύργο Τυλ-
ληρίας, Αστρομερίτη, Αυλώνα –
Ακάκι, Ύπατη Αρμοστεία, ΣΟΠΑΖ,
Άγιο Κενδέα, Βρυσούλες-Πέργαμο-
Πύλα, σημεία τα οποία χαρακτηρί-
ζονται αδύναμα και μέσω των οποί-
ων πραγματοποιείται η διακίνηση
μεταναστευτικών ροών. Επίσημα
στοιχεία αρμοδίων αρχών της Δη-
μοκρατίας δείχνουν πως τα 2/3 των
συνολικών διελεύσεων από τα Κα-
τεχόμενα, πραγματοποιούνται από
μη νόμιμα σημεία ελέγχου. Επίσης,
το ηλεκτρονικό σύστημα θα απο-
τελέσει ένα σοβαρό εργαλείο στην
πάταξη κάθε μορφής εγκληματικών
ενεργειών, όπως λαθρεμπορίου προ-
ϊόντων ή και διακίνησης ναρκωτικών
ουσιών. Το ηλεκτρονικό σύστημα,
το οποίο θα είναι συνδεδεμένο και
με το Κέντρο Συντονισμού Έρευνας
και Διάσωσης (ΚΣΕΔ), θα επιτηρεί
τις περιοχές στο ελεύθερο κομμάτι
και για πυρκαγιές εντός της νεκρής
ζώνης, ένα ζήτημα που κατά τους
καλοκαιρινούς μήνες δημιουργεί
ουκ ολίγα προβλήματα στην Πυρο-
σβεστική. Πάντως, η ιστορία με την
τοποθέτηση καμερών επί της Πρά-
σινης Γραμμής, ως ιδέα είχε πέσει
στο τραπέζι πολύ πριν από το 2010,
αλλά ουδέποτε πήρε σάρκα και οστά.
Την περίοδο εκείνη η προμήθεια
καμερών από την Εθνική Φρουρά
είχε προκύψει ως ανάγκη, κυρίως
στις περιοχές εκείνες της νεκρής
ζώνης, όπου τα φυλάκια της Εθνικής
Φρουράς και κατοχικών δυνάμεων
είναι σε κοντινή απόσταση και είχαν
προκληθεί επεισόδια, στα οποία
εθνοφρουροί έχασαν τη ζωή τους

Μετά το συρματόπλεγμα… οι κάμερες
Ξεκινούν οι διαβουλεύσεις με τέσσερις ισραηλινές εταιρείες για το σύστημα επιτήρησης και παρατήρησης της Πράσινης Γραμμής

<<<<<<

Το υπό αγορά σύστημα
φαίνεται να είναι παρό-
μοιο με αυτό του C4i , ένα
σύστημα καθολικής πα-
ρακολούθησης όλο το
24ωρο και με δυνατότη-
τες που εξυπηρετούν τις
ανάγκες της Ε.Φ. καθώς
και άλλων υπουργείων
και υπηρεσιών.

Ο στόχος του Υπουργείου Άμυνας, που τρέχει τις διαδικασίες προμήθειας του
συστήματος ασφάλειας, είναι να έχει ολοκληρωθεί η υλοποίηση του έργου
εντός του 2021 με τη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης.
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Σ την βιογραφία του Σαλαντίν,
ο βιογράφος του, Μπάχα αλ
Ντιν Ιμπν Σαντάντ, εξιστορεί

πώς η πανστρατιά του χαρισματικού
μουσουλμάνου πολιτικού και στρα-
τιωτικού ηγέτη έκανε επιδρομές
στην Κύπρο, στην ανάπαυλα μεταξύ
των μεγάλων συγκρούσεων στη Μέ-
ση Ανατολή με τα χριστιανικά με-
σαιωνικά βασίλεια. Ήταν μια δια-
φορετική Ανατολική Μεσόγειος τον
12ο αιώνα, εν μέσω σταυροφοριών.
Ο Σαλαντίν έμεινε στην ιστορία όχι
μόνο ως ένας χαρισματικός ηγέτης
στην περιοχή του Λεβάντ, αλλά και
ως ο άνθρωπος που κατατρόπωσε
τον Γκυ ντε Λουζινιάν, τον ιδρυτή
του βασιλείου της Κύπρου, στην
περίφημη μάχη του Χαττίν, το 1187.

Σε ένα κεφάλαιο της βιογραφίας
του, ο Σαντάτ εξιστορεί το πόσο με-
γάλη εντύπωση έκανε στα στρα-
τεύματα του Σαλαντίν –που λεηλα-
τούσαν σε ευκαιριακές επιδρομές
τα κυπριακά παράλια– η «παντελής
απουσία, στο νησί, αποχετευτικού
συστήματος» σε αντίθεση με τις
μεγάλες πόλεις του χαλιφάτου των
Αγιουβιδών. Στο εν λόγω χαλιφάτο
ανήκε, τον 12ο αιώνα, μία από τις
αρχαιότερες πόλεις του κόσμου :
το Χαλέπι της Συρίας, το αποχετευ-
τικό σύστημα του οποίου, ο «Καν-
τακουζηνός» από το γνωστό τηλε-
οπτικό σίριαλ, θα το κατέτασσε με-
ταξύ των αρχαιοτέρων του ανθρώ-
πινου πολιτισμού. 

Το 2016, στο Χαλέπι της Συρίας
έγινε μία από τις μεγαλύτερες μάχες
του συριακού εμφυλίου. Για την
ακρίβεια κορυφώθηκε μια μάχη που
ξεκίνησε το 2012 μεταξύ των δυ-
νάμεων του Άσαντ και της συριακής
αντικαθεστωτικής αντιπολίτευσης.
Τον Δεκέμβριο του 2016 η πόλη
ανακτήθηκε από τις δυνάμεις του
καθεστώτος Άσαντ μετά από σφο-
δρούς βομβαρδισμούς της ρωσικής
πολεμικής αεροπορίας. Κανείς δεν
έχει υπολογίσει τις συνολικές αν-
θρώπινες απώλειες αυτής της μάχης.
Οι εκτιμήσεις όμως κάνουν λόγο
για απώλειες που αγγίζουν, συνολικά
επί αμάχων και ενόπλων, τις 100.000.
Η πτώση του Χαλεπιού, όπως συ-
νηθίζεται να λέγεται στη βιβλιογρα-
φία του συριακού εμφυλίου, δημι-
ούργησε το 2016 μία από τις μεγα-
λύτερες προσφυγικές ροές του 21ου
αιώνα. Που κορυφώθηκε στο πλαίσιο
της μεγαλύτερης προσφυγικής κρί-
σης που ξέσπασε, ήδη από το 2015,
εντός της Ευρώπης. 

Η Κύπρος από τα τέλη του 2015
βρέθηκε και αυτή στο επίκεντρο
προσφυγικών ροών. Διά θαλάσσης
ή κατά μήκος της πράσινης γραμμής
από αφύλακτα σημεία της νεκρής
ζώνης. Μια πενταετία μετά η Κυ-
πριακή Δημοκρατία, που μετρούσε
ήδη μια κοινότητα Σύρων πολύ πριν
από την έναρξη του πολέμου στην
χώρα, το 2011, διαχειρίζεται την
πτυχή της προσφυγικής κρίσης με

τον χειρότερο δυνατό τρόπο ως
προς τη διάσταση που εδράζεται
στο χαρτοφυλάκιο του αρμόδιου
υπουργείου, αυτού του Εσωτερικών.
Του υπουργείου που βρέθηκε στο
επίκεντρο της κριτικής για το σκάν-
δαλο των χρυσών διαβατηρίων. Μια
χώρα όπου οι κάτοικοί της περπά-
τησαν από τις «χωράφες της Κυ-
θρέας» για να καταλήξουν στη ση-
μερινή, γεμάτη από ζωή, λεωφόρο
Κερυνείας, προκειμένου να γλυτώ-
σουν από τις ορδές του Αττίλα και
τις βόμβες «Ναπάλμ» γίνονται κα-
θημερινά αποδέκτες μιας ρητορικής
περί «ορδών λαθρομεταναστών».
Ο κ. Νουρής, ο αρμόδιος ΥΠΕΣ, μι-
λάει για τζιχαντιστές σε δομή φι-
λοξενίας μεταναστών, μη ύπαρξη
ανηλίκων, και για ένα συρματόπλεγ-
μα στα πρότυπα του Έβρου ενώ
αξιακή θέση κάθε πατριώτη Κύπριου
πολίτη είναι το σύνθημα «τα σύνορά
μας είναι στην Κερύνεια», με το
οποίο μεγάλωσαν γενιές και γενιές.
Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος κ. Κού-
σιος μιλάει «για προστασία της κουλ-
τούρας μας» τη στιγμή που σχεδόν
κάθε διαφημιστική ταμπέλα και στο
τελευταίο περίπτερο της Τουριστι-
κής περιοχής είναι γραμμένη στα
κυριλλικά.

Στη χώρα που κάθε διανομέας
φαγητού παγκύπρια είναι ασιατικής
καταγωγής, δηλωμένος φοιτητής
σε κάποιο κολλέγιο της κακιάς ώρας
που ανήκει σε Κύπριο, και που κάθε
εγκληματίας το σκάει στα Κατεχό-
μενα, στο υπουργείο Εσωτερικών
στοιβάζονται αιτήσεις ασύλου για
χρόνια τη στιγμή που όλοι είδαμε
γνωστούς introducers, με τα μάτια
μας, στον προαύλιο χώρο του Mi-
gration την τελευταία τριετία να
εξυπηρετούν πολιτογραφήσεις σε
λίγες μόνο εργάσιμες. 

Είναι το προσφυγικό, εν δυνάμει,
υβριδική απειλή για την Κύπρο λόγω
της εργαλειοποίησής του από την
Τουρκία; Ασφαλώς. Κάνουμε λάθος
να βάζουμε στο ίδιο καζάνι, προ-
σφυγικό και μεταναστευτικό, ενώ
παραμένουν δύο ξεχωριστά ως προς
τις προκλήσεις ζητήματα; Ναι. Πα-
ραμένει η Κύπρος, σε επίπεδο κρα-
τικών capacities, αναποτελεσματική
στο να διαχειριστεί τον μεγάλο αριθ-
μό αιτήσεων ασύλου ή πολιτογρα-
φήσεων αλλοδαπών, που διαμένουν
μόνιμα στην Κύπρο; Ασφαλώς, σε
ένα νησί, που εξορισμού δεν μπορείς
να αποδράσεις εύκολα, το προσφυ-
γικό και τα κρίσιμα ζητήματα πέριξ
αυτού μετατρέπονται σε άγρα ψή-
φων από τα συντηρητικά ακροα-
τήρια. Εξ ωσμώσεως μέσω του ρα-
τσισμού. Μακάρι να μην μπούμε
σε βάρκες ή να κληθούμε να περά-
σουμε συρματοπλέγματα. Κι όταν
συζητάμε περί αλλοίωσης της κουλ-
τούρας μας να θυμόμαστε και την
τουαλέτα στο Χαλέπι.

Τ α τελευταία 20 χρόνια η εξέ-
λιξη του αθλητισμού –σε όλες
τις εκφάνσεις του– υπήρξε

ραγδαία. Με αφορμή τις επικείμενες
βουλευτικές εκλογές, οι «φωνές»
για σύσταση Υφυπουργείου Αθλη-
τισμού αυξάνονται. Μολονότι δεν
έχουν κατατεθεί στον δημόσιο διά-
λογο απόψεις για τα ξεκάθαρα και
συγκεκριμένα πλεονεκτήματα που
θα μπορούσε να συνεπάγεται η
προτεινόμενη θεσμική αλλαγή, αυ-
τή καθαυτή η πρόταση είναι εν-
διαφέρουσα. Στην Ελλάδα, η οποία
διαθέτει τέτοιο Υφυπουργείο, οι
θεσμικές αλλαγές που συντελούνται
στο ευρύτερο αθλητικό οικοσύ-
στημα είναι πρωτοφανείς. Ας δούμε,
όμως, τι πραγματικά συμβαίνει. 

Η κρατική εξουσία (δηλαδή η
κυβέρνηση) εμφανίζεται να ανέ-
χεται «κατώτερες» μορφές εξουσίας
(δηλαδή αθλητικούς φορείς) να
αναλαμβάνουν δράση σε έναν το-
μέα (βλέπε αθλητισμό) και να επι-
τρέπει σε αυτές τις μορφές εξουσίας
να εμφανίζονται ως εκδοχείς διεύ-
θυνσης και διαχείρισης (δηλαδή
διακυβέρνηση).

Ως προς τον αθλητισμό, αυτό
συμβαίνει διότι άνθρωποι εντός
αθλητικών οργανισμών έχουν κατά
τεκμήριο καλύτερη γνώση όσον
αφορά τα προβλήματα του αθλη-
τισμού και τους τρόπους επίλυσής
τους. Η διακυβέρνηση, λοιπόν,
αναφέρεται στην ανάδυση νέων
«δρώντων» –μη προερχόμενων
από τη γνωστή αρένα της πολιτι-
κής– και στην ισότιμη εμπλοκή
τους στην παραγωγή πολιτικών

και ρυθμιστικών κανόνων, στην
περίπτωσή μας, εντός του αθλητι-
κού οικοσυστήματος. 

Τα τελευταία χρόνια, ωστόσο,
πολλοί αθλητικοί οργανισμοί βρέ-
θηκαν αντιμέτωποι με ένα «έλλειμμα
νομιμότητας» εξαιτίας των αλλε-
πάλληλων σκανδάλων που σχετί-
ζονται με ζητήματα διαφθοράς, κα-
κοδιαχείρισης και αβλεψιών. Αυτή
η εξέλιξη έχει θέσει υπό αμφισβή-
τηση τη (διαχρονική) αυτονομία
τους.

Στην ουσία, εκείνο που προκαλεί
το «έλλειμμα νομιμότητας» των
αθλητικών οργανισμών πρέπει να
αναζητηθεί στο γεγονός ότι αυτοί
(βεβαίως υπάρχουν και φωτεινές
εξαιρέσεις) δεν κατάφεραν να αν-
τεπεξέλθουν επαρκώς στις προ-
κλήσεις που επέφεραν η αυξανό-
μενη εμπορευματοποίηση και η
συνεπακόλουθη πολυπλοκότητα
του αθλητισμού – γεγονός που αν-
τικατοπτρίζεται στην ποιότητα δια-
κυβέρνησης των ίδιων των αθλη-
τικών οργανισμών. Ας μην ξεχνάμε
ότι η πρόσφατη ευρωπαϊκή έρευνα
που διεξήχθη στο πλαίσιο του προ-
γράμματος «Παρατηρητήριο Δια-
κυβέρνησης Εθνικών Αθλητικών
Ομοσπονδιών» κατέδειξε την Κύπρο
ως τη χώρα που παρουσιάζει «αρ-
νητική ακραία τιμή» (27%) και στις
τέσσερεις διαστάσεις της «χρηστής»
διακυβέρνησης. 

Ως αποτέλεσμα όλων των πα-
ραπάνω, οι δημόσιοι φορείς έχουν
αρχίσει να εκφράζουν όλο και εν-
τονότερα τη δυσαρέσκειά τους για
τη διακυβέρνηση των αθλητικών

οργανισμών. Τα εργαλεία που χρη-
σιμοποιούν οι εθνικές κυβερνήσεις,
προκειμένου να επιτύχουν τους
πολιτικούς τους στόχους σχετικά
με τον αθλητισμό, λαμβάνουν συ-
νήθως τη μορφή ηθικής πίεσης ή
απειλής ρύθμισης, που πρακτικά
μεταφράζεται σε «μόχλευση χρη-
ματοδότησης». 

Παίρνοντας ως παράδειγμα την
περίπτωση της Ελλάδας, είμαστε
μάρτυρες της πρώτης ουσιαστικής,
κατά τη γνώμη μου, «μεταδιακυ-
βέρνησης» του ελληνικού αθλητι-
σμού. Αλλά τι σηματοδοτεί ο όρος
«μεταδιακυβέρνηση»; 

Κατά κάποιον τρόπο, η μετα-
διακυβέρνηση είναι μια έννοια που
αμφισβητεί τις αξίες, τους κανόνες,
τις αρχές και τα παραδείγματα/ιδε-
ολογίες που υποστηρίζουν τα νυν
συστήματα διακυβέρνησης. Εκλαμ-
βάνεται ως μια ανακλαστική ανα-
μόρφωση που προκαλείται από την
αναποτελεσματική διακυβέρνηση,
την κακοδιαχείριση, την κατακερ-
ματισμένη επικοινωνία και τη δυ-
σπιστία απέναντι σε συμπεριφορές
βασικών «δρώντων» της διακυβέρ-
νησης. Με άλλα λόγια, αναφέρεται
στη «διακυβέρνηση της διακυβέρ-
νησης» και στην «οργάνωση των
συνθηκών της αυτοοργάνωσης».

Η μεταδιακυβέρνηση υποστη-
ρίζει ότι ο καταλληλότερος τρόπος
για τον έλεγχο πολύπλοκων δικτύων
διακυβέρνησης (βλέπε αθλητισμός)
είναι η «καθοδήγηση». Αυτό ση-
μαίνει ότι, μέσω μιας σειράς πε-
ρισσότερο ή λιγότερο λεπτών και
έμμεσων μορφών διακυβέρνησης,

οι πολιτικοί επιδιώκουν να διαμορ-
φώσουν τις ελεύθερες ενέργειες
των φορέων του δικτύου σύμφωνα
με έναν αριθμό προκαθορισμένων
γενικών διαδικαστικών προτύπων
και ουσιαστικών στόχων, ό,τι, λόγου
χάριν, προσπαθεί να προσφέρει ο
Κώδικας Χρηστής Διακυβέρνησης
για τις αθλητικές ομοσπονδίες της
Κυπριακής Δημοκρατίας, ή ό,τι
ακριβώς αφορά στην Ελλάδα η πρό-
σφατη αναμόρφωση του θεσμικού
πλαισίου περί αρχαιρεσιών των
αθλητικών φορέων, η δημιουργία
του Μητρώου Αθλητικών Σωμα-
τείων, η αξιολόγηση των αθλητικών
ομοσπονδιών μέσω του προγράμ-
ματος «Χίλων» (και το αντίστοιχο
πρόγραμμα που σύντομα θα εκπο-
νήσει ο Κυπριακός Οργανισμός
Αθλητισμού), η Εθνική Πλατφόρμα
Αθλητικής Ακεραιότητας κ.ά. 

Για πρώτη φορά, επομένως, η
κυβέρνηση στην Ελλάδα, αναλαμ-
βάνοντας αυτόν τον «μεταδιακυ-
βερνητικό ρόλο», παρέχει τους κα-
νόνες της αθλητικής διακυβέρνη-
σης, διασφαλίζει τη συμβατότητα
μεταξύ των διαφορετικών μηχα-
νισμών της, αναπτύσσει την ορ-
γανωτική γνώση και πληροφόρηση
βάσει της οποίας διαμορφώνονται
(αθλητικές) προσδοκίες. Φρονώ ότι
η μεταδιακυβέρνηση στον αθλη-
τισμό έχει ήδη ξεκινήσει τόσο στη
Κύπρο όσο και στην Ελλάδα. 

Ο δρ Χρήστος Αναγνωστόπουλος είναι
αναπληρωτής κοσμήτορας Σχολής Διοί-
κησης Επιχειρήσεων στο Πανεπιστήμιο
UCLan Κύπρου.

Η έννοια της «μεταδιακυβέρνησης» στον αθλητισμό
Του δρος ΧΡΗΣΤΟΥ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ

Όταν στο Χαλέπι
είχαν τουαλέτα

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Δ ιανύουμε μια πολύ σημαντική
περίοδο κοινωνικών, οικονο-
μικών και πολιτικών μετατο-

πίσεων. Οι φεμινίστριες και διάφορες
ομάδες πολιτικής πίεσης στον τόπο
μας και σε ολόκληρο τον κόσμο
προειδοποιούσαν πολύ πιο πριν
από την πανδημία COVID-19 για
τον αντίκτυπο της κλιματικής αλ-
λαγής, των πολέμων και την επι-
κείμενη παγκόσμια κρίση υγείας
και οικονομίας. Αυτή η στιγμή πο-
λιτικής αφύπνισης αποτελεί και μια
ευκαιρία για κοινωνικό και πολιτικό
μετασχηματισμό. Απορρίπτοντας
την επικρατούσα ανδροκρατούμενη
πολιτική, οι γυναίκες αρχίζουν να
αναζητούν νέες ιδέες, οργανισμούς
και συμμαχίες, για την καταπολέ-
μηση της πατριαρχίας, του ρατσι-
σμού, της οικονομικής εκμετάλλευ-
σης, των συγκρούσεων και της οι-
κολογικής κρίσης. Αμφισβητούν τη
διαφθορά των κρατικών θεσμών,
των πολιτικών ελίτ και αυτών που
συσσωρεύουν ιδιωτικό πλούτο. Θέ-
τουν στο τραπέζι κρίσιμες ερωτήσεις
σχετικά με το έλλειμα δικαιοσύνης
όσον αφορά τη σεξουαλική βία, την
ανικανότητα των θεσμών να προ-

στατεύσουν τις ευάλωτες ομάδες. 
Θα πρέπει να σημειωθεί βέβαια

ότι το διαδίκτυο και τα μέσα/εργαλεία
κοινωνικής δικτύωσης έχουν προ-
σφέρει στις γυναίκες μια σημαντική
πλατφόρμα για να εκφράσουν τις
σκέψεις και τις απόψεις τους. Αυτό
συνδέεται άμεσα με τις κοινωνικές
και πολιτικές διαδικασίες. Την τε-
λευταία δεκαετία και ειδικά τον τε-
λευταίο χρόνο τα φεμινιστικά κινή-
ματα ανακατασκευάζουν την έννοια
της απεργίας, της διαδήλωσης και
των επαναστάσεων παγκοσμίως (βλ.
hashtags: #metoo #NosotrasPara-
mos, #WeStrike, #VivasNosQuere-
mos, #TimesUp, #Feminism4the99,
#blacklivesmatter, #OneBillionRi-
sing, και από Κύπρο #IBelieveHer,
#ΕίναιΗΩρα, #CyprusGangRape,
#ΩςΔαμε). Αυτές οι νέες ομάδες πίε-
σης, συμβάλλοντας και στα παγκό-
σμια φεμινιστικά δίκτυα/κινήματα,
ανακατασκευάζουν την έννοια της
εξουσίας. Αναδεικνύουν τη δύναμη
από τα κάτω. Μας δείχνουν ότι έχουν
αρκετή δύναμη για να αμφισβητή-
σουν και να διαταράξουν τις υπάρ-
χουσες δομές εξουσίας και να ξανα-
γράψουν τον πολιτικό χάρτη. 

Απ’ ό,τι φαίνεται η κοινωνία είναι
έτοιμη για αλλαγή και ουσιαστική
ισότητα των φύλων. Ωστόσο, τα πο-
λιτικά κόμματα είναι οι φορείς/θε-
σμοί που δεν ανταποκρίνονται σε
αυτή την ανάγκη. Αυτό φαίνεται
από τα μεγάλα ποσοστά αποχής
στις εκλογές, αλλά και από τις δια-
δηλώσεις που γίνονται καθημερινά
στον τόπο μας. Γιατί; Επειδή απει-
λείται η αποκλειστική και ιεραρχική
εξουσία τους – η πατριαρχική και
ανδροκρατούμενη δομή τους. Παρά
το γεγονός ότι η ισότητα φύλων θε-
ωρείται στη χώρα μας κατοχυρω-
μένη σε θεσμικό επίπεδο, δεν αναι-
ρείται η ισχνή παρουσία των γυ-
ναικών σε δομές εξουσίας, κέντρα
λήψης πολιτικών αποφάσεων και
αντίστοιχες διαδικασίες. Τόσο το
Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών
Κοινωνικού Φύλου, το Κυπριακό
Λόμπι Γυναικών, όσο και άλλες φε-
μινιστικές ομάδες/δίκτυα της κοι-
νωνίας των πολιτών καταδικάζουμε
τις διαδικασίες και καθυστερήσεις
με τις οποίες γίνεται η σύσταση
των εκλογικών καταλόγων και προ-
γραμμάτων για όλες τις εκλογικές
αναμετρήσεις.

Είναι σημαντικό, λοιπόν, ότι πρέ-
πει να αλλάξει η μαρκετίστικη προ-
σέγγιση στη θέσπιση δημόσιων πο-
λιτικών. Οι πολιτικές του κράτους
(π.χ. Εθνικά Σχέδια Δράσης) πρέπει
να αντικατοπτρίζουν τις ανάγκες
της κοινωνίας. Παρά τις αποσπα-
σματικές προσπάθειες, τα μεγαλύ-
τερα εμπόδια για ουσιαστική ισό-
τητα των φύλων είναι: (1) Η έλλειψη
οράματος και ολιστικού στρατηγικού
σχεδιασμού που να είναι βασισμένος
στις αρχές της ισότητας των φύλων,
(2) η έλλειψη συγκεκριμένων/με-
τρήσιμων μακροπρόθεσμων και
βραχυπρόθεσμων στόχων, (3) δεν
περιλαμβάνουν συγκεκριμένους
ποιοτικούς και ποσοτικούς δείκτες
παρακολούθησης της αποτελεσμα-
τικότητας και της επίδρασης των
δράσεων που προνοούν (4) απου-
σιάζει ένας ουσιαστικός διάλογος
με την κοινωνία των πολιτών και
δεν γίνεται εμπλοκή περιθωριοποι-
ημένων ομάδων ή/και όλων των
ομάδων γυναικών που επηρεάζον-
ται, (5) οι κρατικοί προϋπολογισμοί
είναι εξευτελιστικά ανεπαρκείς. Γι’
αυτό, λοιπόν, η Κύπρος παραμένει
ανάμεσα στις χώρες με τον χαμη-

λότερο Δείκτη Ισότητας και συγκε-
κριμένα στην 21η θέση ανάμεσα
στις 28 χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης (Δείκτης Ισότητας του Ευρω-
παϊκού Ινστιτούτου για την Ισότητα
των Φύλων-EIGE, 2020). 

Και επειδή οι αριθμοί έχουν ση-
μασία: Η απουσία έμφυλων στατι-
στικών για παράδειγμα από την
εκλογική υπηρεσία – κάτι πολύ απλό
που όμως χρειάζεται μια πολιτική
απόφαση για να γίνει. Αυτό είναι
ένα μόνο παράδειγμα, π.χ. χρειαζό-
μαστε ενιαίο σύστημα καταγραφής
όλων των μορφών έμφυλης βίας,
για τις αμβλώσεις κ.λπ. Μόνο με
αυτό τον τρόπο μπορούμε να έχουμε
πολιτικές που να αντικατοπτρίσουν
τις ανάγκες αυτές. 

Η δε συνεργασία κράτους και κοι-
νωνίας των πολιτών είναι αναγκαία
και πρέπει να υπάρχει, όμως από
κριτική φεμινιστική ματιά τα προ-
βλήματα δημιουργούνται όταν αυτή
η σχέση δεν γίνεται συνεργατικά
αλλά μέσα από μια προσπάθεια ιδιω-
τικοποίησης της ευθύνης, οικειο-
ποίησης της εμπειρογνωμοσύνης ή
του λόγου (της γλώσσας) των ΜΚΟ
και κάποιες φορές «φίμωσης» κά-

ποιων ομάδων/οργανισμών. Τέλος,
ας μιλήσουμε για φεμινιστική χρη-
ματοδότηση (feminist funding). Οι
αριθμοί και τα ποσοστά της συμμε-
τοχής γυναικών στα κέντρα λήψης
αποφάσεων παραμένουν αμετακί-
νητα τα τελευταία δέκα χρόνια. Ου-
σιαστική ισότητα των φύλων στον
τομέα της εξουσίας δεν σημαίνει
μόνο ισόρροπη συμμετοχή σε όλα
τα κέντρα λήψης των αποφάσεων.
Σημαίνει: πολυφωνία, πρόσβαση σε
δικαιώματα, έλεγχος όλων των θε-
σμών εξουσίας, ολιστική και φεμι-
νιστική προσέγγιση στις πολιτικές
του κράτους, και πολιτικές ισότητας
χωρίς εξαιρέσεις, προϋπολογισμοί
που να αντικατοπτρίσουν τις ανάγκες
όλων των γυναικών χωρίς αποκλει-
σμούς. Γιατί, λοιπόν, να μη διεκδι-
κήσουμε χρηματοδότηση που να εί-
ναι βασισμένη στις αρχές της ισό-
τητας των φύλων και η οποία να έχει
την ευελιξία να στηρίξει τις οργανικές
ανάγκες των κοινοτήτων μας;

Η κα Χριστίνα Καϊλή (Μεσογειακό Ινστι-
τούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου) είναι
υποψήφια διδάκτωρ Κοινωνιολογίας,
Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Κρίσιμα σημεία για το φύλο και την εξουσία
Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΚΑΪΛΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. grioannoug@kathimerini.com.cy
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ο Κληρίδης είναι ο ιδρυτής του ΔΗΣΥ
και όχι κάποιος τυχαίος ηγέτης. Το
όραμά του και οι διαχρονικοί του
αγώνες έχουν συνεχιστές, λέει ο Γιώρ-
γος Λυσανδρίδης κληθείς να απαν-
τήσει γιατί δεν έχουν απογαλακτιστεί
από αυτόν. Απαντά για την πολυφω-
νία στον ΔΗΣΥ και αν εξαιτίας της
θέσης του στο κόμμα, ο κομματικός
μηχανισμός θα δουλέψει υπέρ του.

–Υιοθετείτε και εσείς τη θέση πως
ο ΔΗΣΥ είναι ο Κληρίδης; 

– Ο ΔΗΣΥ είναι δημιούργημα του
Γλαύκου Κληρίδη. Οι παρακαταθήκες
που άφησε είναι η πυξίδα της νέας
γενιάς. Οι διάδοχοί του στην ηγεσία
του κόμματος, αφήνουν το δικό τους
αποτύπωμα, εκσυγχρονίζοντας τον
ΔΗΣΥ, σε ένα ευρωπαϊκό σύγχρονο
κόμμα, στηριγμένο στη βάση όλων
των περγαμηνών του Γλ. Κληρίδη. 

–Γιατί τα νέα πολιτικά πρόσωπα
έχουν την ανάγκη να τον επικα-
λούνται; Δεν είναι καιρός για απο-
γαλακτισμό από πρόσωπα και φι-
γούρες του παρελθόντος;

–Ο Κληρίδης είναι ο ιδρυτής του
ΔΗΣΥ και όχι κάποιος τυχαίος ηγέτης.
Το όραμά του και οι διαχρονικοί του
αγώνες έχουν συνεχιστές. Μετά τον
Γλαύκο Κληρίδη ο Νίκος Αναστασιά-
δης έχει αφήσει το δικό του στίγμα
και τώρα στο πηδάλιο του ΔΗΣΥ ο
Αβέρωφ Νεοφύτου συνεχίζει να εκ-
συγχρονίζει το κόμμα χωρίς να απο-
κλίνει από τη βάση του, τις αρχές,
τα ιδεώδη και ιδανικά.

–Ανήκετε στη φιλελεύθερη τάση
του Συναγερμού ή σε αυτήν που
ονομάζεται συντηρητική Δεξιά; 

–Ανήκω στη δεξιά χωρίς ταμπέλες
και χαρακτηρισμούς. Σέβομαι και
αφουγκράζομαι την προσφορά της
συντηρητικής δεξιάς, ωστόσο, με
την πάροδο των χρόνων η φιλελεύ-
θερη τάση κερδίζει έδαφος στη νέα
γενιά πολιτικών. 

–Ο ΔΗΣΥ επικρίνεται για πολιτικές
σουπερμάρκετ. Πού σταματά για
σας η πολυφωνία στο κόμμα σας
και πού ξεκινά η Βαβέλ; 

–Δεν το υιοθετώ απόλυτα, αλλά
θεωρώ πως η πολυφωνία και οι ποι-
κίλες απόψεις είναι χαρακτηριστικά
της Δημοκρατίας που σέβεται και
εφαρμόζει απόλυτα ένα πολυταξικό
κόμμα όπως ο ΔΗΣΥ. Η διαφορετι-
κότητα απόψεων και προσεγγίσεων
δεν είναι κατ’ ανάγκη Βαβέλ ειδικό-
τερα όταν αυτές εκφράζονται στα
συλλογικά όργανα. Δεν είμαστε κόμμα
που «φιμώνει» τα στελέχη του, για
να βγαίνει η ομοφωνία προς τα έξω. 

–Αν η τουρκική πλευρά εξαγγείλει
αύριο άνοιγμα των Βαρωσίων υπό
τ/κ διοίκηση, τι θα συμβουλεύσετε
τους Βαρωσιώτες;

–Θα τους συμβούλευα να μην αν-
τιδράσουν συναισθηματικά, να αν-
τιμετωπίσουν ορθολογιστικά τα όποια
νέα δεδομένα και κυρίως να μην πέ-
σουν σε παγίδες που τεχνηέντως
προσπαθεί να στήσει η Άγκυρα, πον-
τάροντας στη δίψα των προσφύγων
για επιστροφή. Έχουμε ακόμα μία
ανοιχτή πληγή με τα τελευταία τε-
χνάσματα στην κλειστή πόλη. 

–Σε τρεις γραμμές, ποια είναι η
ιδανική λύση που θέλετε; Ίσως
να πρέπει να βάλουμε κάτω στο
τραπέζι και νέες ιδέες;

–Η λύση δεν μπορεί να είναι δια-
φορετική από τη συμφωνημένη στα

ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών.
Νέες ιδέες δεν θα μπορούσαν να απο-
τελέσουν βάση για λύση. Μετά τη
λύση θα μπορούσαν κάποιες νέες
ιδέες να ενισχύσουν την εφαρμογή
της συμφωνίας, για μια βιώσιμη λύση
που να διασφαλίζει τη δίκαιη κατα-
νομή βαρών, την ειρηνική συνύπαρξη
με τους Τ/κ και ένα μέλλον σε συν-
θήκες ασφάλειας χωρίς στρατό κα-
τοχής.

–Μέχρι σήμερα, ήσασταν στο πα-
ρασκήνιο, αναλαμβάνοντας τις
εκλογικές μάχες του ΔΗΣΥ, σήμερα
βγαίνετε για πρώτη φορά στο προ-
σκήνιο ως υποψήφιος. Ποιος ρόλος
είναι τελικά ο πιο δύσκολος; 

–Κάθε ρόλος έχει το βαθμό δυ-
σκολίας του. Το να εκτίθεσαι στο
εκλογικό σώμα ως υποψήφιος είναι
πολύ πιο δύσκολο, καθώς κρίνεσαι
καθημερινά για τις θέσεις, τις απόψεις
και φιλτράρεται η κάθε πρόθεση και
συμπεριφορά. Το να είμαι υποψήφιος
είναι πρόκληση και συνάμα πολύτιμη
εμπειρία. 

–Έχετε συνεργαστεί στενά τόσο
με τον Νίκο Αναστασιάδη όσο και
με τον Αβέρωφ Νεοφύτου. Η δια-
φορά φιλοσοφίας και νοοτροπίας
των δύο είναι τόσο μεγάλη όσο
λέγεται; 

–Πρόκειται για δύο ισχυρές προ-
σωπικότητες με διαφορετικό τρόπο
σκέψης και λειτουργίας, αλλά πάντα
με τις ίδιες έγνοιες. Οι διαφορετικές
προσωπικές προσεγγίσεις τους κά-
ποιες φορές σε φλέγοντα ζητήματα

και ο διάλογος μόνο τα βέλτιστα απο-
τελέσματα πετυχαίνουν. Στις κρίσιμες
όμως ώρες ενώνονται σαν μια γροθιά
και αγωνίζονται για το καλό του τόπου
και των πολιτών του. Ο ένας συμ-
πληρώνει τον άλλο, στην ώρα των
σημαντικών αποφάσεων. 

–Η μεγάλη πλειοψηφία όπως φαί-
νεται και στις δημοσκοπήσεις κα-
ταλογίζει σε κυβέρνηση και ΔΗΣΥ
την κύρια ευθύνη για όλη αυτή
τη διαφθορά που παρατηρείται.
Ένας νέος άνθρωπος που κατέρ-
χεται με τον ΔΗΣΥ νιώθει αυτό
το βάρος;

–Είναι άδικο να καταλογίζεται
η κύρια ευθύνη για τη διαχρονική
διαφθορά στην παρούσα διακυ-
βέρνηση, από την άλλη κατανοώ
ότι είναι βολικό για κάποιους να
χτυπούν μόνο την κυβέρνηση και
τον ΔΗΣΥ. Μια παράταξη που δεν
δίστασε να σταθεί απέναντι στη
διαφθορά και να δρομολογήσει δια-
δικασίες ακόμα και φυλάκισης σε
κρούσματα διαφθοράς. Το βέβαιο
ότι δεν στήσαμε λαϊκά δικαστήρια
σε καμία των περιπτώσεων. 

–Είθισται στην πολιτική ο οργα-
νωτικός ή διευθυντής του κόμμα-
τος να κατέρχεται στις εκλογές;
Να υποθέσουμε πως ο κομματικός
μηχανισμός θα δουλέψει υπέρ
σας; 

–Ο κομματικός μηχανισμός θα
συμπεριφερθεί ισότιμα και ισάξια
έναντι όλων των υποψηφίων όπως
ο πρόεδρός του, αλλά και εγώ εκ της
θέσεώς μου πράξαμε σε άλλες εκλο-
γικές διαδικασίες.Είμαι στην κρίση
του κομματικού μηχανισμού. Αν με
εμπιστεύεται να με στηρίξει ανάλογα. 

–Ποιο είναι το βιβλίο στο οποίο
επανέρχεστε; 

–Το «Ηγέτης δίχως τίτλο» του
Robin Sharma. Πραγματεύεται τρό-
πους με τους οποίους μια προσωπι-
κότητα βελτιώνει τη συνεργασία
της με τους πολίτες, με θετική επιρ-
ροή στην κοινωνία, είτε κατέχει κά-
ποιο τίτλο είτε όχι. 

–Ποια ήταν η πιο σημαντική εκλο-
γική μάχη που λάβατε μέρος; 

–Η δεύτερη εκλογική μάχη του
Αναστασιάδη το 2018, για την οποία
λειτούργησε όλος ο μηχανισμός υπο-
στηρικτικά να δοθεί συνέχεια στην
υλοποίηση του έργου που δρομολο-
γήθηκε. 

–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο εκλο-
γής σας τον Μάη;

–Να δώσουμε ξανά ζωή στην Αμ-
μόχωστο. Θα εξαρτηθεί βέβαια από
το αποτέλεσμα της νέας προσπάθειας
που γίνεται στο εθνικό ζήτημα. Δεν
μπορεί να είναι κάτι διαφορετικό από
τη στήριξη του προσφυγικού κόσμου,
στα όποια νέα δεδομένα, με τα οποία
θα βρεθούν αντιμέτωποι.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η Αριστερά πρέπει να είναι υπόλογη
μόνο στον λαό και απέναντι από
το σύστημα, λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο υποψήφιος βου-
λευτής του ΑΚΕΛ για την επαρχία
Αμμοχώστου Γιώργος Κουκουμάς.
Απαντά αν για την επίλυση εθνικών
ζητημάτων μπορούμε να μιλούμε
για συμπόρευση με τη Δεξιά. «Ποια
δεξιά; Αυτή που δακρύζει θεατράλε
στις οθόνες; Αυτή που στήνει συρ-
ματοπλέγματα; Ή αυτή που συζη-
τάει στα κρυφά τη λύση δύο κρα-
τών; Ενότητα του λαού απαιτείται»,
σημειώνει. Αναλύει γιατί μεγάλη
μερίδα της Αριστεράς βρίσκεται
εκτός κόμματος και αν το ΑΚΕΛ
πρέπει να θυμίζει ΚΚΕ ή ΣΥΡΙΖΑ. 

–Σε τρεις γραμμές ποια είναι η
πεμπτουσία της Αριστεράς;

–Να έχει προτάσεις για το σή-
μερα και όραμα για το αύριο. Να
είναι στην όχθη των πολλών και
απέναντι από το σύστημα. Υπόλογη
μόνο στον λαό. Αδιάλλακτη σε θέ-
ματα αρχών και ήθους. Ανοικτό-
μυαλη στη διαφορετική άποψη.

–Ισχύει αυτό που λέγεται πως
πρώτα θα πρέπει να επιλυθούν
τα εθνικά ζητήματα και μετά
να γίνει ταξικός αγώνας; 

–Δεν υπάρχει η επιλογή να ανα-
βληθούν οι αγώνες των εργαζο-
μένων, όταν μάλιστα οι μισθοί
στην Κύπρο υποχώρησαν στα επί-
πεδα της προηγούμενης 20ετίας.
Το αντίθετο. Ωστόσο, τα μεγάλα
οράματα της κυπριακής Αριστεράς
αφορούν ολόκληρη την Κύπρο
και ολόκληρο το λαό, Ε/κ και Τ/κ.
Αυτό προϋποθέτει να πέσει το τεί-
χος της κατοχής και της διαίρε-
σης.

–Για την επίλυση αυτών των
εθνικών ζητημάτων μπορούμε
να μιλάμε ακόμη και για συμ-
πόρευση με τη Δεξιά; 

–Ποια δεξιά; Αυτή που δακρύζει
θεατράλε στις οθόνες; Αυτή που
στήνει συρματοπλέγματα; Ή αυτή
που συζητάει στα κρυφά τη λύση
δύο κρατών; Ενότητα του λαού
απαιτείται. Πάνω στον στόχο της
απελευθέρωσης και επανένωσης,
στη συμφωνημένη βάση και πλαί-
σιο.

–Πιστεύετε πως το ΑΚΕΛ θα
πρέπει να μοιάζει λίγο περισ-
σότερο με το ΚΚΕ ή με τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ; 

–Ούτε να αντιγράψει την πο-
λιτική του αδελφού κόμματος μιας
άλλης χώρας, ούτε να γίνει σαν
ένα άλλο κόμμα με διαφορετική
ιδεολογία. Να είναι το ΑΚΕΛ. Της
Κύπρου και των Κυπρίων. Συνεπές
στην ιδεολογία του και στην ιστο-
ρία ενός αιώνα. Δεμένο με τον κό-

σμο της εργασίας και τη νέα γενιά,
με τη διανόηση και τον πολιτισμό.
Μαζικό, εξωστρεφές και πρωτα-
γωνιστικό.

–Πλέον δεν ακούμε για τον πε-
ριβόητο ιμπεριαλισμό που έθετε
στο παρελθόν το ΑΚΕΛ. Να υπο-
θέσουμε πως σταμάτησαν να
υπάρχουν ιμπεριαλιστικές πα-
ρεμβάσεις; 

–Μάλλον δεν μας ακούτε προ-
σεκτικά. Όχι μόνο δεν σταμάτη-
σαν, αλλά εντάθηκαν. Γι’ αυτό φω-
νάζουμε ότι δεν πέφτουν από τον
ουρανό τα εκατομμύρια πρόσφυγες
της περιοχής. Ότι δεν είναι για

ανθρωπιστικούς λόγους που ΗΠΑ
και Ισραήλ θέλουν την Κύπρο
«προκεχωρημένο φυλάκιο».

–Η βουλευτική έδρα είναι τε-
λικά υπόθεση κληρονομική;  

–Όταν αποφασίζει ο λαός, ούτε
κληρονομείται ούτε κληροδοτείται
τίποτα.

–Υπάρχει μία μεγάλη μερίδα
που ανήκει στον αριστερό χώρο
αλλά αρνείται να ενταχθεί στο
ΑΚΕΛ. Έγιναν λάθος χειρισμοί
από το ΑΚΕΛ με αυτές τις ομά-
δες; 

–Νομίζω ότι χρειάζεται να έχου-
με διαρκώς ανοικτά τα αφτιά μας
στις απόψεις του κόσμου της Αρι-
στεράς. Για να διορθώνουμε τις
αδυναμίες, όταν η κριτική είναι
δίκαιη. Και για να βρίσκουμε τα
λόγια και τις πράξεις που πείθουν
και τους πιο δύσπιστους, όταν η
κριτική είναι άδικη. Βέβαια, αυτός
ο κόσμος δεν είναι κάτι ομοιογε-
νές. Υπάρχουν διαφορετικές αφε-
τηρίες, προτεραιότητες, ιδέες. Το
μόνο σίγουρο είναι ότι δεν απαι-
τείται να ενταχθούν κομματικά
στο ΑΚΕΛ για να μπορέσουμε να
σταθούμε μαζί απέναντι στις με-
γάλες απειλές των ημερών, τη δι-
χοτόμηση, τον αυταρχισμό, τον
ρατσισμό, την περιβαλλοντική
καταστροφή. Ζητούμενο είναι να
συναντηθεί όλος ο κόσμος της

Αριστεράς απέναντι στην κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη και το σύστη-
μα που υπηρετεί. Και στους δρό-
μους αλλά και στην κάλπη. Γιατί
η αλλαγή μπορεί να ξεκινήσει από
τον ερχόμενο Μάη. 

–Τα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης αντιμετωπίζονται από το
ΑΚΕΛ ως αμάρτημα, κρατώντας
το πίσω σε θέματα επικοινωνίας
και μετάδοσης του πολιτικού
μηνύματός του. Ισχύει; 

–Όχι. Πόσο μάλλον όταν οι λο-
γαριασμοί του ΑΚΕΛ έχουν το
προβάδισμα στα μεγαλύτερα ΜΚΔ.
Αυτό που ισχύει βέβαια, είναι ότι
εμείς γνωρίζουμε ότι ο κόσμος
του facebook δεν ταυτίζεται πάντα
με τον πραγματικό κόσμο. 

–Βλέποντας και τα ποσοστά
που καταγράφει το κόμμα στις
δημοσκοπήσεις, ίσως είναι και-
ρός για μία γερή ανανέωση; 

–Η ανανέωση δεν πρέπει να
γίνεται κάθε κάμποσα χρόνια ούτε
αναλόγως δημοσκοπήσεων. Πρέ-
πει να είναι διαρκής διαδικασία.
Βέβαια, το κρίσιμο κριτήριο δεν
είναι η γενιά, αλλά τα μυαλά. 

–Αν η τουρκική πλευρά εξαγ-
γείλει αύριο άνοιγμα των Βα-
ρωσίων υπό τουρκοκυπριακή
διοίκηση, τι θα συμβουλεύσετε
τους Βαρωσιώτες;  

–Για αρχή να αποταθούν στον
κ. Χριστοδουλίδη που μιλούσε για
πυροτεχνήματα των Τούρκων.
Ταυτοχρόνως, να απαιτήσουν πιο
δυναμικά από ποτέ την επανέναρ-
ξη των συνομιλιών από το σημείο
που διακόπηκαν το 2017, γιατί μό-
νο έτσι επιστρέφει στο τραπέζι ο
χάρτης του εδαφικού με το Βαρώσι
υπό ε/κ διοίκηση. Ο κάθε Βαρω-
σιώτης έχει δικαίωμα να πράξει
ό,τι ο ίδιος πιστεύει αλλά δεν θα
προτρέψω κανένα να επιστρέψει
υπό κατοχική διοίκηση. 

–Σε ποιο βιβλίο ανατρέχετε; 
–Tα δύο βιβλία του Yuval Harari

για την ιστορία και το μέλλον της
ανθρωπότητας -Sapiens και Homo
Deus- αξίζει να ξαναδιαβάζονται.

–Σε ποιον θεωρητικό πέραν
του Μαρξ ανατρέχετε συχνά; 

–Ο Μπρεχτ συμπύκνωσε, αρι-
στουργηματικά, τη θεωρία σε Τέ-
χνη.

–Ποια θα είναι η πρώτη σας πο-
λιτική πράξη στο ενδεχόμενο
που εκλεγείτε; 

–Προτεραιότηταγια το ΑΚΕΛ
είναι να υψωθεί κοινωνική ασπίδα
απέναντι στις συνέπειες της παν-
δημίας. Με μέτρα όπως η νομο-
θετική κατοχύρωση κατώτατου
μισθού και ελάχιστων δικαιωμά-
των για κάθε εργαζόμενο που είναι
σήμερα απροστάτευτος.

Οι νέες ιδέες δεν
αποτελούν βάση λύσης
Ο Γιώργος Λυσανδρίδης απαντά γιατί στον ΔΗΣΥ
δεν έχουν απογαλακτιστεί από τον Γλαύκο Κληρίδη

Ανήκω στη δεξιά χωρίς ταμπέλες και χαρακτηρισμούς. Σέβομαι και αφουγκράζομαι την προσφορά της συντηρητικής
δεξιάς, ωστόσο, με την πάροδο των χρόνων η φιλελεύθερη τάση κερδίζει έδαφος στη νέα γενιά, πολιτικών λέει ο
Γιώργος Λυσανδρίδης.

Η πολυφωνία και οι
ποικίλες απόψεις είναι
χαρακτηριστικά της
Δημοκρατίας που σέβεται
και εφαρμόζει απόλυτα
ένα πολυταξικό κόμμα
όπως ο ΔΗΣΥ.

Η ανανέωση δεν πρέπει
να γίνεται κάθε κάμπο-
σα χρόνια ούτε αναλό-
γως δημοσκοπήσεων.
Πρέπει να είναι διαρ-
κής διαδικασία. Βέ-
βαια, το κρίσιμο κριτή-
ριο δεν είναι η γενιά,
αλλά τα μυαλά.

Η ανανέωση στο ΑΚΕΛ
πρέπει να είναι συνεχής 
Ο Γιώργος Κουκουμάς απαντά γιατί μία μεγάλη μερίδα
της Αριστεράς βρίσκεται εκτός κόμματος και κάλπης

Το ΑΚΕΛ δεν πρέπει ούτε να αντιγράψει την πολιτική του αδελφού κόμματος μιας άλλης χώρας, ούτε να γίνει σαν
ένα άλλο κόμμα με διαφορετική ιδεολογία. Να είναι το ΑΚΕΛ. Της Κύπρου και των Κυπρίων, λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο Γιώργος Κουκουμάς.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Πώς ένας αντιομοσπονδιακός βρί-
σκεται σε ένα κόμμα που προσπαθεί
να κάνει σημαία του τη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία; Ο Παύλος
Μυλωνάς το εξηγεί σημειώνοντας
πως πολλοί δηλώνουμε χριστιανοί
αλλά πόρρω απέχουμε από τον χρι-
στιανικό τρόπο ζωής. «Οι θεωρη-
τικές προσεγγίσεις του θέματος της
ομοσπονδίας δεν έχουν νόημα.
Ενώπιόν μας έχουμε συγκεκριμένες
πρόνοιες, οι οποίες πιθανόν να οδη-
γήσουν στη διάλυση της Κυπριακή
Δημοκρατίας και τη μετατροπή της
πατρίδας μας σε τουρκικό προτε-
κτοράτο», αναφέρει. Απαντά αν
έχει προδώσει τον ιδεαλισμό της
νιότης του και τι αποτελεί τη λύση
με σωστό περιεχόμενο. Χαρακτη-
ρίζει εμμέσως θεωρίες συνωμοσίας
τη συζήτηση συνεργασίας ΑΚΕΛ -
ΔΗΚΟ στις προεδρικές εκλογές του
2023 τη στιγμή που αυτή τη στιγμή
η Κυπριακή Δημοκρατία βάλλεται
από παντού. Ξεκαθαρίζει, ωστόσο,
πως θα είναι «στρατιώτης στην
προσπάθεια υπεράσπισης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, επιβίωσης
του Ελληνισμού της Κύπρου και
αποκατάστασης της δικαιοσύνης
στον τόπο μας».

–Από το βίωμά σας, υπάρχει αν-
τικειμενική δημοσιογραφία ή όλα
μπαίνουν κάτω από τoν υποκει-
μενικό φακό του δημοσιογράφου; 

–Δενυπάρχει αντικειμενική δη-
μοσιογραφία και είναι φυσικό. Όλες
οι ειδήσεις και οι πληροφορίες υπό-
κεινται στο φιλτράρισμα της αντί-
ληψης ενός εκάστου δημοσιογρά-
φου. Αφήνω έξω τα άλλα συμφέ-
ροντα που μπορεί να επηρεάζουν
τη δημοσιογραφία.

–Η πολιτική ήταν πάντα στα πλά-
να σας ή προέκυψε στην πορεία;

–Η πολιτική είναι η ζωή μας. Η
τουρκική εισβολή και κατοχή –είμαι
πρόσφυγας από την επαρχία Κερύ-
νειας–, ο πόνος και η αδικία για
τους παππούδες, τους γονιούς μας
και εμάς με οδήγησε στη δημοσιο-
γραφία. Η αναζήτηση της αλήθειας
και της δικαιοσύνης πρέπει να είναι
τρόπος ζωής, είτε είσαι στη δημο-
σιογραφία είτε στην πολιτική.

–Από τη μέχρι τώρα πορεία σας
στην πολιτική, νιώσατε ποτέ
πως προδώσατε τον ιδεαλισμό
των νεανικών σας χρόνων; 

–Ποτέ δεν θα μπορέσω να απω-
λέσω το όνειρό μου. Είναι παρα-
καταθήκη από τους παππούδες και
τους γονιούς μου. Η επίτευξη του
στόχου της ελευθερίας, της αυτο-
γνωσίας και της ταυτότητας είναι
μια διαδρομή με διάφορους σταθ-
μούς. 

–Σε τρεις γραμμές, ποια είναι η
λύση με το σωστό περιεχόμενο;

–Είναι η λύση όπου θα εφαρμό-
ζονται τα ανθρώπινα δικαιώματα,
θα ελευθερώνει την πατρίδα και
τον άνθρωπο, θα επιστρέφουν οι

πρόσφυγες στα σπίτια τους και θα
ζούμε όλοι οι νόμιμοι κάτοικοι σε
συνθήκες δημοκρατίας.

–Μπορεί ένα πρόσωπο που απο-
κηρύσσει την ομοσπονδία να
βρίσκεται σε ένα κόμμα που τη
θεωρεί σημαία του;

–Οι θεωρητικές προσεγγίσεις
του θέματος της ομοσπονδίας δεν
έχουν νόημα. Ενώπιόν μας έχουμε
συγκεκριμένες πρόνοιες, οι οποίες
πιθανόν να οδηγήσουν στη διάλυση
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τη
μετατροπή της πατρίδας μας σε
τουρκικό προτεκτοράτο. Για να κα-

ταλάβετε, κάποιοι δηλώνουμε χρι-
στιανοί αλλά πόρρω απέχουμε από
τον χριστιανικό τρόπο ζωής.

–Έχετε νιώσει ποτέ ξένο σώμα
εντός του ΔΗΚΟ δεδομένου ότι
είχατε άλλη πολιτική αφετηρία; 

–Όχι ποτέ. Διαφωνίες έχω, όπως
έχουν πάρα πολλοί συναγωνιστές
σε διάφορα ζητήματα. Ο Νικόλας
Παπαδόπουλος ακούει, ανέχεται
και προσπαθεί να συνθέσει καθη-
κόντως ως πρόεδρος του κόμματος.

–Υιοθετήσατε ποτέ τη ρήση «τα
κόμματα διχάζουν, η πατρίς ενώ-

νει»; Ίσως τα κόμματα να είναι
τελικά απλώς το «αναγκαίο κακό»
για να ασκήσει κάποιος πολιτική; 

–Τα κόμματα είναι ζωντανοί ορ-
γανισμοί. Αποτελούνται από αν-
θρώπους με τα καλά τους και τα
κακά τους. Το στοίχημα είναι η αλ-
λαγή σε όλα τα επίπεδα. Αν θα αλ-
λάξεις κάτι, πρέπει πρώτα να αλλά-
ξεις εσύ.

–Πώς θα εκλαμβάνατε προσω-
πικά την προσπάθεια συνεργα-
σίας με το ΑΚΕΛ στις εκλογές;
Κάτι τέτοιο θα ήταν λόγος απο-
χώρησής σας από το ΔΗΚΟ; 

–Η Κυπριακή Δημοκρατία βάλ-
λεται από παντού. Θα ήταν αστείο
να θεωρήσει κάποιος ότι σχεδόν
τρία χρόνια πριν από τις προεδρικές
εκλογές, εν μέσω πανδημίας και οι-
κονομικής δυσπραγίας, θα μπορού-
σα εγώ να απαντήσω σήμερα σε
θεωρίες συνωμοσίας. Θα είμαι στρα-
τιώτης στην προσπάθεια υπερά-
σπισης της Κυπριακής Δημοκρατίας,
επιβίωσης του Ελληνισμού της Κύ-
πρου και αποκατάστασης της δι-
καιοσύνης στον τόπο μας. 

–Η Λεμεσός των Πύργων τι σχέ-
ση έχει με τη Λεμεσό στην οποία
εσείς ζείτε; 

–Η Λεμεσός που έζησα, της γει-
τονιάς, των ανοιχτών σπιτιών και
της ανθρωπιάς, χάνεται στα εκθαμ-
βωτικά φώτα ενός τρόπου ζωής ξένου
προς εμένα. Η ανάπτυξη είναι απα-
ραίτητη. Η επιχειρηματικότητα το
ίδιο. Αλλά τόπος είναι ο άνθρωπος.

–Σε ποιο βιβλίο επανέρχεστε
συχνά;

–Στο βιβλίο του Ζαν-Κλωντ Μισεά
«Η εκπαίδευση της αμάθειας». Θα
ήταν καλό να το διαβάσουν οι πο-
λιτικοί, οι δημοσιογράφοι και οι πο-
λίτες αυτού του τόπου. Πραγμα-
τεύεται τον εξανδραποδισμό του
ανθρώπου μέσα στο πλαίσιο της
παγκοσμιοποίησης.

–Ποια ήταν η τελευταία παρά-
σταση που είδατε; 

–Εννοείς θεατρική παράσταση…
Ήταν πριν από δύο χρόνια περίπου,
ο συγκλονιστικός «Αποχαιρετισμός»
του Γιάννη Ρίτσου σε παραγωγή
Πόλυ Κυριάκου.

–Ποια θα είναι η πρώτη πολιτική
πράξη σας αν επανεκλεγείτε; 

–Θα ψηφίσω πρόεδρο της Βου-
λής! Θα συνεχίσω να μιλώ με τους
συμπολίτες μου και να παλεύω για
τον άνθρωπο και την πατρίδα μου.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Το πρωί της περασμένης Δευτέρας
στο Κάιρο βρίσκονταν σε εξέλιξη
δύο παράλληλες συναντήσεις. Σε
μια αίθουσα συζητούσαν πάνω από
ώρα οι υπουργοί Εξωτερικών Νίκος
Δένδιας και Σάμεχ Σούκρι. Παρα-
πλεύρως, οι αντιπροσωπείες Ελλάδας
και Αιγύπτου προσπαθούσαν επί
μία ώρα να βρουν λύση στο πρό-
βλημα που είχε προκύψει με ένα οι-
κόπεδο της αιγυπτιακής ΑΟΖ που,
εμμέσως πλην σαφώς, αναγνώριζε
τα νότια όρια της τουρκικής υφα-
λοκρηπίδας, όπως αυτά είχαν κα-
τατεθεί από την Αγκυρα στον ΟΗΕ
στις 13 Νοεμβρίου 2019. Το αδιέξοδο
δεν ήταν νέο, καθώς όλες τις προ-
ηγούμενες ημέρες σε διπλωματικό
επίπεδο η αιγυπτιακή άρνηση να
υποχωρήσει στηριζόταν όχι τόσο
στην έμμεση αναγνώριση της τουρ-
κικής υφαλοκρηπίδας, όσο στην
επιμονή ότι είναι αδύνατη υποχώ-
ρηση από μια κυρίαρχη απόφαση.
Στις επαφές αυτές, βασικοί συντε-
λεστές ήταν ο γ.γ. του υπουργείου
Εξωτερικών και ο πολύπειρος πρέ-
σβης της Ελλάδας στο Κάιρο Νίκος
Γαριλίδης, που προσπαθούσαν να
εξηγήσουν ότι η Αθήνα δεν αμφι-
σβητεί το κυρίαρχο δικαίωμα της
Αιγύπτου να χαράξει ΑΟΖ με βάση
τη μέση γραμμή, αλλά την επιλογή
να γίνει αυτό ενώ ακόμα δεν υπάρχει
συμφωνία. Μόλις τελείωσε η συ-
νάντηση Δένδια - Σούκρι, οι δύο
υπουργοί ανακοίνωσαν στους πα-
ρευρισκομένους ότι το θέμα θα πρέ-
πει να θεωρείται λήξαν.

Η πιο σημαντική εμπειρία που
αποκόμισε η διπλωματική αποστολή
της Αθήνας στο Κάιρο, ήταν η δια-
πίστωση ότι Αίγυπτος και Τουρκία
είναι ακόμα πολύ μακριά από την
εξεύρεση κοινού τόπου και πως η
Αγκυρα εκμεταλλεύθηκε στο έπακρο
τον χάρτη του υπουργείου Πετρε-
λαίου της Αιγύπτου. Κατά τη διάρ-
κεια αυτής της –σχεδόν μονοθεμα-
τικής– επίσκεψης του κ. Δένδια

στην Αίγυπτο, η Αθήνα ανέμενε κά-
ποια απόκριση για τις διερευνητικές
από την Αγκυρα. Η τουρκική πλευρά
είχε απορρίψει με πράξεις τις ημε-
ρομηνίες της Αθήνας (3 έως 5 Μαρ-
τίου) και δεν είχε προτείνει τίποτε
μέχρι την Τετάρτη, όταν ο πρέσβης
της Τουρκίας Μπουράκ Οζουγκέργ-

κιν μετέφερε στο υπουργείο Εξω-
τερικών την αντιπρόταση της Τουρ-
κίας για τις 16 Μαρτίου, που έγινε
αποδεκτή από την Αθήνα. 

Παράλληλα, ανακοινώθηκε ότι
την επόμενη ημέρα, 17 Μαρτίου,
θα γίνουν πολιτικές διαβουλεύσεις
σε επίπεδο γ.γ. υπουργείων Εξωτε-

ρικών ανάμεσα στον κ. Δεμίρη και
τον Σεντάτ Ονάλ (η θέση του οποίου
έχει μετατραπεί σε μόνιμου υφυ-
πουργού), ο οποίος θα βρίσκεται
ούτως ή άλλως στην Αθήνα. Ο τε-
λευταίος γύρος αυτού του τύπου
των πολιτικών διαβουλεύσεων πραγ-
ματοποιήθηκε στην Αγκυρα τον Ια-
νουάριο του 2020. Είναι απολύτως
σαφές ότι η Αγκυρα εφευρίσκει τε-
χνάσματα ώστε να δείξει προς τα
έξω ότι διαπραγματεύεται και προς
το εσωτερικό, πως δεν συζητάει
στο περιοριστικό (γι’ αυτήν) πλαίσιο
των διερευνητικών επαφών, άρα
μόνο για θαλάσσιες ζώνες, αλλά για
το σύνολο των διμερών εκκρεμο-
τήτων. Γι’ αυτό και στις τουρκικές
ανακοινώσεις οι πολιτικές διαβου-
λεύσεις παρουσιάζονται ορθώς, ενώ
οι διερευνητικές μετονομάστηκαν
σε «συμβουλευτικές» επαφές.

Οι διερευνητικές έχουν τις ευ-
λογίες των ΗΠΑ, ωστόσο, όπως φά-
νηκε από την πρόσφατη τοποθέ-
τηση του υπουργού Εξωτερικών
Αντονι Μπλίνκεν, η τουρκική επι-
χείρηση δημοσίων σχέσεων, αν και
ευπρόσδεκτη, δεν πείθει για τις

πραγματικές προθέσεις της Αγκυρας
στην περιοχή, οι οποίες αντιμετω-
πίζονται ως αποσταθεροποιητικές. 

Εχοντας κατά νουν αυτή την πε-
ρίπλοκη πραγματικότητα, ο κ. Δέν-
διας προετοιμάζεται για μια σειρά
από επαφές στο εξωτερικό (Ανατο-
λική Μεσόγειο και Βαλκάνια) με
σκοπό να κρατήσει ανοιχτούς τους
διαύλους με μια σειρά από κρίσιμους
παράγοντες.

Οδηγία για φρεγάτες
Οπως είναι γνωστό, πέρα από τη

διπλωματία η Αθήνα επενδύει και
στην αποτροπή, με σημαντικότερο
πρόγραμμα των τελευταίων ετών
την απόκτηση νέων φρεγατών. Σύμ-
φωνα με αρμόδιες πηγές, ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
έχει δώσει σαφή κατεύθυνση προς
τον υπουργό Εθνικής Αμυνας Νίκο
Παναγιωτόπουλο και, κυρίως, προς
το Πολεμικό Ναυτικό (Π.Ν.) το οποίο
θα λάβει και τη σχετική τεχνοκρα-
τική απόφαση, πως πρέπει να επι-
λεγούν τα τέσσερα καλύτερα πλοία.
Ουσιαστικά, η πολιτική κατεύθυνση
που δίνει η κυβέρνηση αποσυνδέει

την υπόλοιπη συζήτηση, που φαί-
νεται ότι κακοφορμίζει, περί στρα-
τηγικών συνεργασιών και συγκρι-
τικών πλεονεκτημάτων, ναυπηγείων
και λοιπών παραμέτρων και παρο-
τρύνει το Π.Ν. να επιλέξει, εν ολίγοις,
τα τέσσερα καλύτερα πλοία. Αυτό
σημαίνει ότι οι προτάσεις Γαλλίας,
Γερμανίας, Ηνωμένου Βασιλείου,
ΗΠΑ, Ισπανίας, Ιταλίας και Ολλαν-
δίας ξεκινούν από την ίδια αφετηρία,
ανεξάρτητα από το τι θα γίνει με
την υπόθεση της εγχώριας βιομη-
χανικής παραγωγής. Γι’ αυτό και το
επόμενο χρονικό διάστημα, από το
υπουργείο Εθνικής Αμυνας θα στα-
λούν προσκλήσεις προς όλους τους
ενδιαφερόμενους και όχι μόνο προς
τις ΗΠΑ και τη Γαλλία. Προφανώς
στο Π.Ν. υπάρχουν προτιμήσεις ως
προς τις προτάσεις που έχουν έως
τώρα παρουσιαστεί και σκοπός είναι
οι τελικές αποφάσεις να έχουν λη-
φθεί το αργότερο τον ερχόμενο
Μάιο. Οι παρουσιάσεις δεν έχουν
ολοκληρωθεί ακόμα. 

Tην Παρασκευή, εκπρόσωποι
της Babcock και της Thales UK πα-
ρουσίασαν στους επιτελείς του Π.Ν.
τη βρετανική πρόταση, τη φρεγάτα
«Arrowhead 140» που έχει επιλεγεί
ώστε να αποτελέσει το νέο πλοίο
(Type 31) του Βασιλικού Ναυτικού.
Το κόστος των Arrowhead εκτιμάται
στα 250 εκατ. λίρες ανά πλοίο, δίχως
τον οπλισμό, και οι Βρετανοί εμφα-
νίζονται διατεθειμένοι να ναυπη-
γήσουν και τα τέσσερα που ζητεί
η Αθήνα σε ελληνικά ναυπηγεία.
Αν και η τελική πρόταση για την
ενδιάμεση λύση δεν έχει οριστικο-
ποιηθεί, οι αρχικές σκέψεις των
Βρετανών κινούνται γύρω από την
υπενοικίαση (leasing) φρεγατών
«Type 23», έως ότου ολοκληρωθεί
η αναβάθμιση των ΜΕΚΟ. Η φρε-
γάτα που προτείνουν οι Βρετανοί
έχει εκτόπισμα 6.000 τόνων και
ανάλογα με τις επιλογές του πελάτη
(εν ολίγοις τι συστήματα θα τοπο-
θετηθούν), μπορεί να φθάσει και
τους 7.000 τόνους.

Δεν ένιωσα ποτέ ξένο σώμα στο ΔΗΚΟ
Ο Παύλος Μυλωνάς απαντά πώς ένας αντιομοσπονδιακός βρίσκεται σε ένα κόμμα που έχει κάνει σημαία του τη ΔΔΟ

Τα κόμματα είναι 
ζωντανοί οργανισμοί.
Αποτελούνται από 
ανθρώπους με τα καλά
τους και τα κακά τους. Το
στοίχημα είναι η αλλαγή
σε όλα τα επίπεδα. Αν 
θα αλλάξεις κάτι, πρέπει
πρώτα να αλλάξεις εσύ.

Η προσέγγιση του Καΐρου με το βλέμμα στην Αγκυρα
H αποστολή της Αθήνας στο Κάιρο διαπίστωσε ότι Αίγυπτος και Τουρκία είναι πολύ μακριά από την εξεύρεση κοινού τόπου

Θα είμαι στρατιώτης στην προσπάθεια υπεράσπισης της Κυπριακής Δημοκρατίας , επιβίωσης του Ελληνισμού της Κύ-
πρου και αποκατάστασης της δικαιοσύνης στον τόπο μας, λέει ο Παύλος Μυλωνάς στην ερώτηση αν η συνεργασία ΔΗΚΟ -
ΑΚΕΛ το 2023, θα ήταν λόγος αποχώρησης από το κόμμα.

Τον Απρίλιο τα δύο HERON στη Σκύρο
Τις επόμενες ημέρες αναμένεται να επιστρέψουν από το Ισραήλ και οι
επιτελείς της Πολεμικής Αεροπορίας (Π.Α.) που επέλεξαν τα δύο UAV
τύπου HERON, τα οποία θα τοποθετηθούν στη Σκύρο, εκτός απρο-
όπτου τον Απρίλιο. Ηδη η εκπαίδευση των στελεχών της Π.Α. στο Ισ-
ραήλ στα συγκεκριμένα συστήματα έχει ολοκληρωθεί. Η υπόθεση των
HERON άρχισε τον Ιανουάριο του 2020, κατά τη συνάντηση του κ. Πα-
ναγιωτόπουλου με τον τότε ομόλογό του Ναφτάλι Μπένετ, με τη συμ-
φωνία να ολοκληρώνεται διά υπογραφής τον Μάιο του ίδιου έτους.
Εκτοτε ο κ. Παναγιωτόπουλος και ο εν συνεχεία υπουργός Αμυνας του
Ισραήλ Μπέντζαμιν Γκαντζ μίλησαν αρκετές φορές για ζητήματα συ-
νεργασίας με το Ισραήλ, ανάμεσα στα οποία και τα HERON. Το επόμενο
χρονικό διάστημα ο κ. Παναγιωτόπουλος αναμένεται να φέρει στη
Βουλή ένα ακόμα ισραηλινό πρόγραμμα (τα κιτ πτερυγίων τύπου «Spi-
ce»), ενώ προγραμματίζεται να λάβει τη νομοθετική οδό και η προμή-
θεια των τεσσάρων αμερικανικών ελικοπτέρων τύπου ΜΗ-60R (Ro-
meo) για το Π.Ν.

H «Υδρα» είναι μία από τις τέσσερις φρεγάτες του Πολεμικού Ναυτικού που πρόκειται να αναβαθμιστούν.
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Φόβους για διαδοχικά κύματα έντα-
σης και ενδεχομένως βίας προκα-
λούν τα γεγονότα της περασμέ-
νης εβδομάδας, με αποκορύφωμα 
την άγρια επίθεση κατά αστυνομι-
κού στη Νέα Σμύρνη, παρότι από 
το σύνολο του πολιτικού κόσμου 
προτάσσεται το μήνυμα να πέ-
σουν οι τόνοι και η χώρα να μην 
εγκλωβιστεί σε έναν φαύλο κύκλο 
διχασμού.

Σύμφωνα με στενούς συνεργά-
τες του πρωθυπουργού, ο Κυρ. Μη-
τσοτάκης σε καμία περίπτωση δεν 
επιθυμεί στην πολιτική αντιπαρά-
θεση να κυριαρχήσει ένα σκηνι-
κό έντασης που δρα σωρευτικά 
στο ήδη εξαιρετικά βαρύ, λόγω 
της πανδημίας, κλίμα. Είναι όμως 
σαφές πως πολλά θα εξαρτηθούν 
από τη στάση του ΣΥΡΙΖΑ και το 
κατά πόσον ο Αλ. Τσίπρας θα κι-
νηθεί «ως επικεφαλής ενός κόμ-
ματος του 3% ή του 33%», όπως 
λέγεται χαρακτηριστικά. Εξάλλου, 
όπως επρόκειτο να αναφέρει ο κ. 
Μητσοτάκης κατά τη χθεσινή 
συζήτηση στη Βουλή –όπου «θα 
απαντούσε εάν τον προκαλούσε 
ο κ. Τσίπρας»–, το πρόβλημα της 
αστυνομικής βίας «δεν είναι ούτε 
σημερινό ούτε ελληνικό». Μάλι-
στα, ο πρωθυπουργός επρόκειτο 
να εξαγγείλει ότι οι καταγγελίες 
για κρούσματα αστυνομικής βί-
ας θα εξετάζονται πλέον από τον 
Συνήγορο του Πολίτη, που είναι 
θεσμοθετημένη ανεξάρτητη αρ-
χή και η οποία θα ενισχυθεί, ενώ 
ιδιαίτερο βάρος θα δοθεί εφεξής 
στην εκπαίδευση των αστυνομι-
κών για τη συμπεριφορά τους σε 
δημόσιους χώρους.

Ομως, η ανησυχία παραμένει: 
Οπως αναφέρεται από κυβερνητι-
κά στελέχη, το τελευταίο διάστημα 
φαίνεται πως αναδύονται δύο δι-
αφορετικά ρεύματα που λειτουρ-
γούν αποσταθεροποιητικά για την 
ομαλότητα, με συνεχείς κινητοποι-
ήσεις που καθίστανται πολλαπλώς 
επικίνδυνες, καθώς, εκτός των άλ-
λων, οδηγούν σε καταστρατήγηση 
των μέτρων ανάσχεσης της πανδη-

μίας. Το πρώτο ρεύμα συνθέτουν 
οργανώσεις όπως ο «Ρουβίκωνας» 
και άλλες ίδιου τύπου «συλλογικό-
τητες» σε συνδυασμό ακόμη και 
με χούλιγκαν, όπως κατέδειξαν 
και οι συλλήψεις στη Νέα Σμύρ-
νη. Και το δεύτερο συγκροτεί μια 
πιο «πολιτικοποιημένη» τάση, που 

φαίνεται να επιδιώκει την ανα-
βίωση του 2008 και του 2011 ή, 
όπως αναφέρει η κυβέρνηση, τη 
συγκρότηση ενός μετώπου «νεο-
αγανακτισμένων».

Η κυβέρνηση, όπως προανα-
φέρθηκε, επιθυμεί να υπάρξει άμε-
σα αποκλιμάκωση και η ατζέντα 
της πολιτικής αντιπαράθεσης να 
αλλάξει. Ομως, μεσοπρόθεσμα θε-
ωρείται πολύ πιθανό η ένταση να 
αναζωπυρωθεί, με αφορμή:
• Τυχόν εξελίξεις στην υπόθεση 
Κουφοντίνα, στην οποία δεν δια-
φαίνεται δικαστική διέξοδος.
• Σε δεύτερο χρόνο –αφού τώρα 
τα πανεπιστήμια είναι κλειστά λό-
γω κορωνοϊού–, τα μέτρα φύλαξης 
των ΑΕΙ. 

Οι τελευταίες εξελίξεις έχουν 

ευθεία αντανάκλαση και στο πο-
λιτικό σκηνικό. 

Παρά τους ισχυρισμούς ότι γε-
γονότα όπως αυτά της περασμένης 
εβδομάδας λειτουργούν αποπρο-
σανατολιστικά και διευκολύνουν 
την κυβέρνηση, στην πραγματι-
κότητα οι εικόνες έντασης υπο-
νομεύουν το κυβερνητικό αφή-
γημα πως η χώρα βρίσκεται στο 
«τελευταίο μίλι» πριν από την επι-
στροφή στην κανονικότητα μετά 
τη διάρκειας ενός έτους περιπέ-
τεια με τον κορωνοϊό. Παράλληλα, 
όμως, κόστος σωρεύεται και για 
τον ΣΥΡΙΖΑ: Η «διασύνδεση» της 
Κουμουνδούρου ή μερίδας στελε-
χών του κόμματος της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης με το ντόμινο των 
κινητοποιήσεων των τελευταίων 

εβδομάδων υπονομεύει την προ-
σπάθεια του κ. Τσίπρα για προ-
σέγγιση του λεγόμενου μεσαίου 
χώρου. Οπως αναφέρει χαρακτη-
ριστικά κυβερνητικό στέλεχος, 
«η κόπωση των πολιτών από το 
παρατεταμένο lockdown και οι 
υγειονομικές και οικονομικές συ-
νέπειες της πανδημίας πρόσφεραν 
στον ΣΥΡΙΖΑ ένα πολιτικό δώρο, 
που όμως αυτός απέτυχε να εκμε-
ταλλευθεί».

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι το 
πολιτικό κλίμα το επόμενο διάστη-
μα θα φορτιστεί περαιτέρω, καθώς 
ο χρόνος μετράει αντίστροφα για 
τη σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής στη Βουλή με αντικείμενο 
τις καταγγελίες Καλογρίτσα κατά 
του κ. Ν. Παππά και τον διαγωνι-

σμό για τις τηλεοπτικές άδειες. 
Στενοί συνεργάτες του πρωθυ-
πουργού απορρίπτουν τον ισχυ-
ρισμό ότι η πρόταση κατατέθηκε 
ως κίνηση αντιπερισπασμού με-
τά τον θόρυβο που προκάλεσε ο 
ξυλοδαρμός πολίτη στην πλατεία 
της Νέας Σμύρνης την περασμέ-
νη Κυριακή. Οπως αναφέρουν, ο 
αρχικός σχεδιασμός προέβλεπε η 
πρόταση να υποβληθεί τη ∆ευτέ-
ρα και η κίνηση των 30 βουλευ-
τών της Ν.∆. μετατέθηκε για την 
Τρίτη ακριβώς προκειμένου να 
μην συνδεθεί με τα γεγονότα της 
Νέας Σμύρνης. Οι ίδιες πηγές προ-
σθέτουν πως η σύσταση της προ-
ανακριτικής επιτροπής ήταν «μο-
νόδρομος», καθώς το καλοκαίρι, με 
τη λήξη των εργασιών της Ολομέ-
λειας της Βουλής, τυχόν αδικήμα-
τα θα παραγράφονταν. Σε μια τέ-
τοια περίπτωση το κόστος για την 
κυβέρνηση θα ήταν πολύ μεγάλο, 
καθώς στην υπόθεση Καλογρίτσα 
υπάρχουν αναφορές σε κινήσεις 
μεγάλων χρηματικών ποσών, ενώ 
η Ν.∆. ως αντιπολίτευση την είχε 
χαρακτηρίσει μεγάλο σκάνδαλο.

Η προτεραιότητα

Κορυφαία προτεραιότητα του 
Μεγάρου Μαξίμου είναι η επιστρο-
φή στην οικονομική κανονικότητα, 
με αποτέλεσμα να αποτελεί πηγή 
μεγάλου προβληματισμού το ότι ο 
αριθμός των ημερήσιων κρουσμά-
των κορωνοϊού παραμένει υψηλός. 
Είναι πλέον σαφές ότι τα σχέδια 
για άνοιγμα του λιανεμπορίου στις 
22 του μηνός θα παραμείνουν επί 
χάρτου και πλέον ο στόχος μετα-
τίθεται για τις 29 του μηνός το νω-
ρίτερο, ενώ επιθυμία της κυβέρνη-
σης είναι περί τα μέσα Απριλίου 
να επαναλειτουργήσει και η εστί-
αση σε ανοικτούς χώρους. Οπως 
αναφέρεται, οι ειδικοί θα πρέπει, 
όταν κληθούν να προβούν σε ει-
σηγήσεις, να προσμετρήσουν ότι 
το πολύμηνο αυστηρό lockdown 
οδηγεί τους πολίτες σε συγκεντρώ-
σεις σε σπίτια χωρίς μέτρα ασφα-
λείας και τελικώς πιθανότατα έχει 
αντίθετα από τα προσδοκώμενα 
αποτελέσματα.

Κινήσεις κατά του διχαστικού κλίματος
Φόβοι ότι τα κύματα έντασης και βίας είναι πιθανόν να συνεχιστούν – Αναδύονται δύο ρεύματα που λειτουργούν αποσταθεροποιητικά
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Την εβδομάδα που πέρασε, στην 
Κουμουνδούρου μια φράση ακου-
γόταν πολύ συχνά: «Η ποσοτική 
συσσώρευση φέρνει την ποιοτική 
αλλαγή». Και όταν στον ΣΥΡΙΖΑ 
θυμούνται τον Μαρξ, που μιλάει 
για το κλείσιμο ενός κύκλου, για 
ανατροπές και περαιτέρω εξέλι-
ξη, δεν είναι μυστικό πια πως κάτι 
νέο ετοιμάζεται. Η συνεχιζόμενη 
κακή δημοσκοπική εικόνα, άλλω-
στε, απαιτεί άμεσες παρεμβάσεις.

Τα στελέχη που βρίσκονται κο-
ντά στον πρόεδρο εκτιμούν πως 
η αναταραχή που προέκυψε με 
αφορμή τα γεγονότα της Ν. Σμύρ-
νης είναι η μεγάλη ευκαιρία του 
Αλέξη Τσίπρα να αναδειχθεί επι-
κεφαλής της δημοκρατικής πα-
ράταξης. Το δίλημμα και το πρώ-
το νέο μότο έχει ήδη ετοιμαστεί 
και θα ακουστεί το επόμενο διά-
στημα: «Είτε με τη σύγχρονη Κε-
ντροαριστερά είτε με το αυταρ-
χικό κράτος». Μπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ 
για άλλη μια φορά να δώσει μια 
και να «χύσει την καρδάρα με το 
γάλα;» Ξεκάθαρα ναι! Το απέδει-
ξε με την αστοχία του Θεόδωρου 
∆ρίτσα, το καταφέρνει συνεχώς ο 
Παύλος Πολάκης, ενώ με τη «φω-
τιά» έπαιξαν οι τρεις βουλευτές του 
κόμματος που μέσα στην εβδομά-
δα βρέθηκαν έξω από το ΑΠΘ για 
να υπερασπιστούν την κατάληψη 
του ιδρύματος.

Οσα ειπώθηκαν στην αναλυτι-
κή συζήτηση του Αλέξη Τσίπρα με 
τους πιο στενούς συνεργάτες του 
την Τετάρτη το βράδυ –και είναι 
σε θέση να γνωρίζει με λεπτομέ-
ρειες η «Κ»– είναι ενδεικτικά της 
στρατηγικής που θα ακολουθήσει 
το κόμμα μετά τις τελευταίες εξε-
λίξεις. Συμπερασματικά:
• Ο Αλέξης Τσίπρας, σύμφωνα με 
καλά πληροφορημένες πηγές, εί-
πε στα μέλη του άτυπου οργάνου 

πως στην ασφάλεια που επένδυ-
σε προεκλογικά ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης έχει αποτύχει και συ-
μπλήρωσε: «Τώρα είναι η στιγμή 
να κερδίσουμε στο μέτωπο της 
ασφάλειας συνολικά. Στην καθη-
μερινότητα, στην υγεία και στην 
εργασία».
• Τα μέλη τόνισαν πως η καταστο-
λή και ο αυταρχισμός που επιδει-
κνύει η κυβέρνηση έχει περάσει 
στα μεσαία στρώματα της κοινω-
νίας και δεν αντιδρούν μόνο οι 
προερχόμενοι από την Αριστερά.
• Το Μαξίμου και προσωπικά ο πρω-
θυπουργός με τη στάση του «πα-
ράγει τα κινήματα», με εμπόρους, 
καλλιτέχνες και την εκπαιδευτική 
κοινότητα να πρωτοστατούν αυτή 
την περίοδο. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει να 
απολογηθεί για τίποτα, όπως υπο-
στήριξαν χαρακτηριστικά.

• Οι αντιδράσεις έχουν μεταφερ-
θεί στις γειτονιές.
• Στην αναλυτική συζήτηση που 
έγινε για το αν οι περιπτώσεις της 
βίας από την πλευρά της αστυνο-
μίας είναι επιλογή της κυβέρνησης 
ή απλώς η κατάστασή της έχει ξε-
φύγει, η πλειοψηφία υποστήριξε 
πως συνειδητά στην Ηρώδου Ατ-
τικού έχουν διαλέξει τον δρόμο 
του αυταρχισμού.
• «Η δημοκρατική αντεπίθεση 
με στόχο τη δημοκρατική ομαλό-
τητα» είναι το νέο σύνθημα που 
προκρίθηκε στη συνεδρίαση του 

Πολιτικού Κέντρου ενόψει και της 
προ ημερησίας που κατέθεσε ξα-
νά στη Βουλή ο Αλέξης Τσίπρας.
• Θέση στην κουβέντα είχαν για 
άλλη μια φορά και οι πρόωρες 
εκλογές, με τα στελέχη της Κου-
μουνδούρου να εμφανίζονται μοι-
ρασμένα. Κάποιοι στοιχημάτιζαν 
πως ο πρωθυπουργός θα εξαντλή-
σει κάθε πιθανότητα να προσφύγει 
στις κάλπες μέχρι τον Ιούνιο. Οι 
υπόλοιποι ισχυρίστηκαν πως για 
να προλάβει τις εξεγέρσεις στα 
ανώτατα ιδρύματα, εξαιτίας του 
νέου νόμου για την πανεπιστη-

μιακή αστυνομία, θα φθάσει μά-
ξιμουμ μέχρι τον Οκτώβριο. Εκτί-
μησαν πως θα χρησιμοποιήσει ως 
«παράθυρο» για εκλογές την παν-
δημία και το νέο πρόγραμμα που 
θα πρέπει να έχει η χώρα μετά την 
ολοκλήρωση των εμβολιασμών.

Ξορκίζουν το 2008

Αν και η ρητορική πολλών στε-
λεχών για την υπόθεση του πολυ-
ϊσοβίτη τρομοκράτη Κουφοντίνα 
θόλωσε αρκετά το τοπίο, στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ορκίζονται πως ό,τι συμβαί-
νει αυτή την περίοδο στη χώρα 

δεν θα γυρίσει το κόμμα πίσω στο 
2008, αλλά ούτε και στην περίοδο 
2012-2015. Οι πιο ψύχραιμοι, άλλω-
στε, χτυπούν καμπανάκι και θυμί-
ζουν ότι πριν από 13 χρόνια ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν αποδοκίμασε ξεκάθαρα 
τις εκτεταμένες καταστροφές των 
«∆εκεμβριανών» και βρέθηκε αμυ-
νόμενος να απολογείται και να κα-
τηγορείται πως καλύπτει ή ακόμα 
και οργανώνει τις ακρότητες. Ετσι, 
η ανοδική πορεία που παρουσίαζε 
εξαϋλώθηκε και το 2009 οδηγήθη-
κε στο οριακό ποσοστό του 4,6%, 
πιο χαμηλά και από το 2007.

Επιχειρώντας να μην μείνει κα-
μία σκιά που να γυρίζει τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ πίσω, ο Αλέξης Τσίπρας όχι 
μόνο καταδίκασε την άνανδρη 
επίθεση στον αστυνομικό στη Ν. 
Σμύρνη, αλλά έστειλε τον Χρή-
στο Σπίρτζη να τον επισκεφθεί 
στο νοσοκομείο. Με το σκεπτι-
κό να μην αφήσει καμία υπόνοια 
για τις προθέσεις του κόμματος, 
ο αρμόδιος τομεάρχης με μήνυ-
μά του ευχήθηκε περαστικά και 
δήλωσε τη συμπαράστασή του 
σε όσους έχουν υποστεί βία «είτε 
φορούν στολή είτε όχι», όπως δή-
λωσε χαρακτηριστικά. «Ημασταν 
έτοιμοι να αντιδράσουμε», τόνισε 
εμφατικά μέλος του «πρωινού κα-
φέ» στην «Κ», εξηγώντας πως είχε 
αποφασιστεί να γίνουν οι κατάλ-
ληλες κινήσεις ώστε ο ΣΥΡΙΖΑ να 
μην ξαναβρεθεί σε δεινή θέση από 
τη δράση των «μπαχαλάκηδων».

Η απάντηση στα πιο μικρο-
μεσαία στελέχη, που πολλές φο-
ρές κάνουν τη ζημιά μέσω των 
social media, ακολουθώντας και 
τη νεολαία, έρχεται από τον Αλέξη 
Τσίπρα. Το τρίτο σύνθημα που θα 
ανασύρουν στην Κουμουνδούρου 
προέρχεται από την τελευταία συ-
νέντευξη του τέως πρωθυπουργού 
στην «Κ» της Κυριακής τον περα-
σμένο Ιούνιο. «Το στοίχημα είναι 
να επανέλθουμε όχι ως κόμμα δι-

αμαρτυρίας, αλλά ως δύναμη δη-
μιουργίας», είχε δηλώσει στο ερώ-
τημα αν φοβάται τις εκλογές. Οσοι 
διαβάζουν πίσω από τις γραμμές 
εκτιμούν σήμερα πως πριν από 
εννέα μήνες ο Αλέξης Τσίπρας, 
στέλνοντας μήνυμα στο εσωτερι-
κό του, «έθαψε» τον Συνασπισμό 
Ριζοσπαστικής Αριστεράς και μί-
λησε με τη γλώσσα του ΣΥΡΙΖΑ - 
Προοδευτική Συμμαχία.

«Κλειδί» η οικονομία

Στον ΣΥΡΙΖΑ πιστεύουν πως 
μέχρι το τέλος της άνοιξης, που 
θα συνοδευτεί από το άνοιγμα 
της αγοράς, η κυβέρνηση θα δεί-
ξει ποιες είναι οι αντοχές της. «Την 
ημέρα που θα ανοίξουν οι επιχει-
ρήσεις, πολλοί που τώρα είναι σε 
αναστολή θα βρεθούν απολυμέ-
νοι», τόνιζε στέλεχος της Κουμουν-
δούρου προοικονομώντας αύξηση 
της ανεργίας και πολλά «λουκέτα» 
μετά το παρατεταμένο lockdown 
στο λιανεμπόριο και στην εστίαση.

Ο Ευκλείδης Τσακαλώτος, η 
Εφη Αχτσιόγλου και ο Αλέξης Χα-
ρίτσης είναι σε συνεχή επικοινω-
νία προκειμένου να βάλουν τις τε-
λευταίες πινελιές στην πρόταση 
του κόμματος για το ιδιωτικό χρέ-
ος. Μια πρώτη παρουσίαση φαί-
νεται πως κέρδισε εμπόρους και 
επιχειρηματίες, καθώς προβλέπει 
«κούρεμα» των οφειλών που δημι-
ουργήθηκαν στην πανδημία, άνω 
του 40% ανά περίπτωση (δεν θα 
είναι οριζόντια). Θα προβλέπεται 
επίσης η διευκόλυνση των 120 
δόσεων, όπως είχε κάνει ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ με το χρέος των επιχειρήσεων 
προς τα ασφαλιστικά ταμεία. Οι 
πρόσθετες υποχρεώσεις κατά την 
περίοδο της πανδημίας φτάνουν 
κοντά στα 10 δισεκατομμύρια και 
με αυτή την παρουσίαση η αξιω-
ματική αντιπολίτευση ετοιμάζει 
την πολιτική αντεπίθεσή της στο 
πεδίο της οικονομίας.

Η στρατηγική του Αλέξη Τσίπρα μετά τη Νέα Σμύρνη

«Το κόμμα δεν θα 
γυρίσει πίσω στο 
2008 ή στο 2012» – 
Το παρασκήνιο της 
κλειστής σύσκεψης
της περασμένης 
Τετάρτης.

Ως τη μεγάλη ευκαιρία του Αλ. Τσίπρα να αναδειχθεί επικεφαλής της δημοκρα-
τικής παράταξης «βλέπουν» στελέχη που βρίσκονται κοντά στον πρόεδρο του 
ΣΥΡΙΖΑ την αναταραχή που προέκυψε με αφορμή τα γεγονότα της Ν. Σμύρνης.
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Ο «μονόδρομος» 
της προανακριτικής 
επιτροπής για την 
υπόθεση Καλογρίτσα 
και ο προβληματισμός 
για την επιμονή 
των κρουσμάτων. 

Σύμφωνα με στενούς συνεργάτες του πρωθυπουργού, ο Κυρ. Μητσοτάκης σε καμία περίπτωση δεν επιθυμεί στην πολιτική αντιπαράθεση να κυριαρχήσει 
ένα σκηνικό έντασης που δρα σωρευτικά στο ήδη εξαιρετικά βαρύ, λόγω της πανδημίας, κλίμα.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ
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Από τον Φεβρουάριο του 2002, στη 
διεθνή ενεργειακή διπλωματία κυ-
ριαρχούσε για 11 χρόνια ένα μεγα-
λεπήβολο project, ο τουρκοαυστρι-
ακός αεριαγωγός Nabucco. Εργο 
τεραστίων διαστάσεων και σημασί-
ας, ανάλογο του σημερινού EastMed 
ή των Nord Stream I & II. Η υλοποί-
ησή του θα αναβάθμιζε καθοριστι-
κά τον ενεργειακό και γεωπολιτικό 
ρόλο της Τουρκίας. Η Ελλάδα δεν 
είχε ρόλο σε αυτό. Εντέλει το project 
ματαιώθηκε.

 
Μεταξύ Nabucco (χάρτης 1) και 
EastMed υπάρχουν πολλές ομοι-
ότητες:
1. Oι δύο αεριαγωγοί σχεδιάστηκαν 
για να μειώσουν την ενεργειακή 
εξάρτηση της Ε.Ε. από ρωσικό φυ-
σικό αέριο. To 2018 ήταν ήδη 40%. 
Με τη μελλοντική λειτουργία του 
κλάδου Nord Stream II (γερμανο-
ρωσικής επινόησης, που ολοκλη-
ρώθηκε κατά 90% και κόστισε 11 
δισ. δολάρια), η ρωσική εξάρτηση 
θα αυξηθεί.
2. Οι δύο αγωγοί Nabucco και 
EastMed, με αντίστοιχες παροχές, 
10-23 bcm/y (δισ. κυβικά μέτρα ετη-
σίως) και 10-20 bcm/y, στηρίζονται 
πολιτικά από την Ε.Ε., τις ΗΠΑ και 
διεθνή πιστωτικά ιδρύματα, όπως 
ΕΙΒ, EBRD, IFC κ.λπ.
3. Κοινό χαρακτηριστικό είναι οι 
τεράστιοι προϋπολογισμοί τους. Ο 
Nabucco, μήκους 1.329 χλμ., ήταν 
της τάξεως των 8-10 δισ. ευρώ και 
ο EastMed, μήκους 1.250 χλμ. (μόνο 
υποθαλάσσιας όδευσης), είναι της 
τάξεως των 6 δισ. ευρώ. Η εκτίμη-
ση των 6 δισ. ευρώ είναι εμφανώς 
υποεκτιμημένη. Ρεαλιστικότερες 
είναι κοστολογήσεις ανάλογες του 
Nabucco που δεν είχε επιπλέον κο-
στοβόρες υποθαλάσσιες ζεύξεις.
4. Οι αγωγοί καλύπτονται από πο-
λυμερείς διακρατικές συμφωνίες. 
Ο Nabucco σχεδιάστηκε να τρο-
φοδοτεί την Ε.Ε. με φυσικό αέριο 
από το Ιράκ, το Αζερμπαϊτζάν, το 
Τουρκμενιστάν και την Αίγυπτο 
και πιθανώς το Ιράν (ανάθεμα για 
τις ΗΠΑ), με χώρα-κλειδί την Τουρ-
κία. Το 2013 εγκαταλείφθηκε ως μη 
ρεαλιστικό, προς όφελος του περι-
ορισμένης εμβέλειας ΤΑΡ (Trans 
Adriatic Pipeline), που διέρχεται 
και από την Ελλάδα.
5. Και οι δύο αγωγοί αντιμετώπι-
σαν από την αρχή πρόβλημα δια-
σφάλισης των ελάχιστων ποσοτή-
των «βεβαιωμένων» κοιτασμάτων 
φυσικού αερίου που απαιτούνται 
προς μεταφορά. Για τον EastMed, 
είναι της τάξεως των 280-300 bcm 
(~ 10 Tcf). Οι ποσότητες αυτές, με 
εξαίρεση το αιγυπτιακό κοίτασμα 
ZOHR (~30 Tcf, 850 bcm), δεν είναι 
σήμερα διαθέσιμες προς εξαγωγή 
στην κυπριακή και στην ισραηλινή 
ΑΟΖ, παρά τις αισιόδοξες δηλώσεις 
Ισραηλινού υπουργού.

 
Τι ενδεχομένως θα εμπόδιζε την 
πραγματοποίηση του EastMed;

Η απάντηση στο ρητορικό ερώ-
τημα συνοψίζεται σε επτά αντικει-
μενικούς λόγους, ανεξάρτητα από 
τις δεδομένες και διαχρονικά εκ-
πεφρασμένες βουλήσεις Ελλάδος 
και Λευκωσίας:
1. Οι υπό διαμόρφωση ευρωπαϊκές 
πολιτικές για την κλιματική αλλα-
γή προβλέπουν μείωση των ρύπων 
κατά 55% μέσα σε εννέα μόλις χρό-
νια (2030) και μηδενικό αποτύπωμα 
άνθρακα μέχρι το 2050.
2. Αυτό συνεπάγεται περιορισμό 
οικονομικής ενίσχυσης και χρημα-
τοδότησης έργων κοινού ενδιαφέ-
ροντος (όπως οι αγωγοί) που είναι 
μη επιλέξιμες δαπάνες.
3. Ο EastMed όπως και ο Nabucco 
δεν φαίνεται να έχουν εξασφαλίσει 
τις απαραίτητες ποσότητες προς 
εξαγωγή φυσικού αερίου (~10 bcm/
year), ικανές να καταστήσουν το 
έργο χρηματοδοτήσιμο (bankable) 
από τράπεζες και κοινοπραξίες ενερ-
γειακών και κατασκευαστικών εται-
ρειών.
4. Λόγω της πανδημίας, η ζήτηση 
και οι τιμές πετρελαίου και αερί-
ου πιέστηκαν (με πιθανή εξαίρε-
ση το LNG), δημιουργώντας ζημίες, 
προβλέψεις και διαγραφές στοιχεί-
ων από τους ισολογισμούς των με-
γάλων εταιρειών τους. Ο CEO της 
BlackRock, Larry Fink, κατά τους 
Financial Times κάλεσε τις εται-
ρείες πετρελαίου να υιοθετήσουν 
πρακτικές «greenwashing» και «bad 
bank», ώστε να απομονώσουν τα το-

ξικά (λόγω της πανδημίας) στοιχεία 
των ισολογισμών τους από τα υγιή.  
5. Τυχόν ανάκαμψη πιθανώς θα γί-
νει αισθητή μετά το 2023. Μέχρι 
τότε δεν υπάρχει διάθεση για επεν-
δύσεις σε αεριαγωγούς και πετρελαι-
αγωγούς. Τέλος, διαμορφώνεται τά-
ση διαφοροποίησης (diversification) 
των εταιρειών από τους υδρογο-
νάνθρακες, προς όφελος των ΑΠΕ 
και, στο βάθος, της οικονομίας του 
υδρογόνου.
6. Οι αεριαγωγοί είναι έργα μακράς 
πνοής και εντάσεως κεφαλαίου. 
Aκόμη και αν είχε διασφαλιστεί η 
χρηματοδότησή τους, είναι δύσκολο 
αν στο διάστημα μέχρι το 2050 θα 
είχε μελετηθεί, κατασκευαστεί, λει-
τουργήσει και κυρίως αποσβεστεί το 
μεγάλο επενδεδυμένο κεφάλαιο που 
απαιτείται για ένα τεράστιο έργο.
7. Ορισμένοι αναλυτές υποστηρί-
ζουν ότι ο EastMed είναι δυσεπί-
τευκτα βιώσιμος ως οικονομική 
επιλογή, αντιθέτως λειτουργεί σαν 
ένα αποτελεσματικό ενιαίο πολιτικό 
αφήγημα, ένα είδος «συγκολλητικής 
ύλης» στα τριμερή σχήματα πολιτι-
κής συνεργασίας μεταξύ Ελλάδος - 
Ισραήλ - Κύπρου + ΗΠΑ ή μεταξύ 
Ελλάδος - Αιγύπτου - Κύπρου (Ιορ-
δανίας). Τα σχήματα αυτά δεν θα 
πρέπει να ιδωθούν ως αντιτουρκικά.

 
Τούτων δοθέντων, στις 21 Φεβρουαρί-
ου 2021, στην πρώτη επίσκεψή του 
στο Ισραήλ, ο Αιγύπτιος υπουργός 
Πετρελαίου Tareq El Molla συνα-
ντήθηκε με τον ομόλογό του, Yuval 
Steinitz, και έβαλαν τις βάσεις αξι-
οποίησης της μεταξύ τους ενεργει-
ακής συνεργασίας με την εκμετάλ-
λευση του γιγαντιαίου κοιτάσματος 
φυσικού αερίου Leviathan. Αυτό θα 
επιτευχθεί με τη μεταφορά του αερί-
ου από υποθαλάσσιους αεριαγωγούς 
στα αιγυπτιακά τερματικά LNG, στο 
Idcu ή στην Damietta στο δέλτα του 
Νείλου, που δραστηριοποιήθηκαν 
έπειτα από οκτώ χρόνια αδράνειας. 
Η εξέλιξη αυτή αφαιρεί σημαντικές 
ποσότητες προς εξαγωγή από τον 
EastMed, απομακρύνοντας το κατώ-
φλι της οικονομικής βιωσιμότητάς 
του. Οι Ισραηλινοί είναι κατά βάση 

πρακτικοί άνθρωποι. Επείγονται να 
αναδείξουν το αποδεδειγμένα αξιό-
λογο δυναμικό τους στη λεκάνη του 
Λεβάντε. Ενδεχομένως να εκτίμη-
σαν πως, περιμένοντας μελλοντικά 
τον EastMed, ενδεχομένως καθυ-
στερούν απτές (tangible) ευκαιρίες 
ανάπτυξης του παρόντος.

 
Για την Κύπρο, στην οποία εδώ και 
μερικά χρόνια έχει ανασταλεί κάθε 
ερευνητική δραστηριότητα λόγω 
του τουρκικού σφετερισμού των κυ-
ριαρχικών της δικαιωμάτων, πιθα-
νόν διαγράφονται δύο δυνατότητες:
α. Να εντάξει το κοίτασμά της 
«Αφροδίτη» σαν δορυφόρο-κοίτα-
σμα του ισραηλινού Leviathan και 
από κοινού να παροχετεύσει το αέ-
ριό του στα τερματικά LNG της Αι-
γύπτου προς κοινή εκμετάλλευση. 
Ενδεχομένως τότε να επανέλθουν, 
από την τουρκική πλευρά, θέματα 
μερισμού της προσόδου.
β. Να συνδέσει ίσως σε ευθετότερο 
χρόνο το κοίτασμα της «Αφροδίτης» 
και όσων μελλοντικά ανακαλυφθούν 
στην περιοχή, μέσα από υποθαλάσ-
σιο αγωγό, με μονάδα πλωτής απο-
θήκευσης και επαναεριοποίησης 
(FSRU) στη θέση «Βασιλικό» της 
Κύπρου. Το LNG τερματικό στο Βα-
σιλικό, με αποθηκευτική ικανότητα 
120.000-250.000 m3, εκτιμήθηκε 
από το Forbes (2015) σε 6 δισ. δο-
λάρια. Η έναρξη παραγωγής στην 
Κύπρο πιθανόν να συσχετιστεί με 
την πορεία επίλυσης του Κυπρια-
κού, εκτός και αν επέλθει εν τω με-
ταξύ μερική/προσωρινή συμφωνία 
μεταξύ των δύο μερών.

 
Τι σημαίνει για την Ελλάδα ενδεχό-
μενη εγκατάλειψη του EastMed.

∆ύο τα ενδεχόμενα. Το βασικό 
και το βέλτιστο σενάριο:
Το βασικό σενάριο (Base Case) αφο-
ρά τη δραστηριοποίηση στο έπακρο 
της ελληνόκτητης και κυπριακής 
εμπορικής ναυτιλίας με τα ειδικά 
σκάφη μεταφοράς (LNG Carriers, 
μεταφορικής ικανότητας ~180.000 
M3) από και προς την Αίγυπτο σε ευ-
ρωπαϊκούς και ασιατικούς τερματι-
κούς σταθμούς, μεταξύ των οποίων 
και ελληνικοί, όπως DESFA - Ρεβυ-
θούσα, Καβάλα, Gastrade - Αλεξαν-
δρούπολη κ.λπ.). Τα ελληνόκτητα 
LNG carriers κατέχουν την πρώτη 
θέση διεθνώς ως προς την αξία του 
στόλου, με δεύτερη την Ιαπωνία. 
(Πηγή: Ναυτεμπορική, 18/9/2020)
Το βέλτιστο σενάριο (Best Case) 
εδράζεται σε σύμπραξη με την Αί-
γυπτο, το Ισραήλ και τις ΗΠΑ, τό-
σο σε διακρατικό επίπεδο όσο και 
σε επίπεδο εταιρειών που δραστη-
ριοποιούνται στην περιοχή. Σε μι-

κρότερο βαθμό αφορά δομές της 
Ε.Ε. Η ιδέα είναι η Ελλάδα (Κρήτη) 
να ζεύξει ενεργειακά την Αίγυπτο 
και μέσω των τερματικών της το 
Ισραήλ, την Κύπρο, δυνητικά την 
Παλαιστινιακή Αρχή ώς και πιθα-
νόν τον Λίβανο, λειτουργώντας σαν 
ομφάλιος ευρωπαϊκός ενεργειακός 
λώρος εξαγωγής του φυσικού αερίου 
τους πέραν των αγορών της Μέσης 
και Απω Ανατολής, αποφεύγοντας 
ήδη τρίτες, υπερκορεσμένες χώρες 
διέλευσης.

Στόχος είναι η συγκέντρωση πο-
σοτήτων αερίου προς εξαγωγή από 
τα κοιτάσματα φυσικού αερίου στον 
κώνο του Νείλου (βλέπε χάρτη 2) 
και της λεκάνης του Λεβάντε, αλλά 
και όσων πιθανών εν τω μεταξύ θα 
ανακαλυφθούν νοτίως της Κρήτης 
από τις δυνάμει ενεργές ελληνικές 
παραχωρήσεις (βλέπε χάρτη 4).

Ουσιαστικά πρόκειται για δρα-
στική απομείωση (downsizing) του 
σκοπού, του μεγέθους και του κό-
στους του αρχικού EastMed με τη 
δημιουργία ενός νέου, σχετικά 
μικρομεσαίου μεγέθους (μήκους 
~380 χλμ.) υποθαλάσσιου αερι-
αγωγού, που θα συνδέει το Sidi 
Baranni, στη μεσογειακή ακτή της 
Αιγύπτου, 95 χλμ. από τα αιγυπτο-
λιβυκά σύνορα και 430 χλμ. δυτι-
κά της Αλεξάνδρειας (βλέπε χάρτη 
3). Ο αεριαγωγός, διατρέχοντας το 
Λιβυκό και στη συνέχεια το Κρητι-
κό πέλαγος σε μήκος 40% μικρό-
τερο από τα 675 χλμ. του αρχικού 
EastMed αγωγού (Κύπρος - ∆υτική 
Κρήτη), θα διασχίζει τα ελληνικά 
τεμάχια παραχωρήσεων (blocks) 
με αριθμούς 15 και 20 με βάση τον 
νόμο 4001/2011, πάνω στην υφαλο-
κρηπίδα της Κρήτης (βλέπε χάρτη 
4). Αφού διέλθει από το Κουφονήσι 
Λασιθίου, θα καταλήγει στην ανα-
τολική Κρήτη, στη θέση Αθερινό-
λακκος, όπου οι εγκαταστάσεις της 
∆ΕΗ. Για συμβολικούς λόγους, ίσως 
και προσωπικού αβδηριτισμού, θα 
ονόμαζα τον αεριαγωγό «Κλεοπά-
τρα» ή «Πτολεμαίος».

Στην Κρήτη ούτως ή άλλως θα 
μπορούσε να δημιουργηθεί ένας με-
γάλος τερματικός σταθμός LNG, που 
θα κάλυπτε κατ’ αρχήν τις ενεργει-
ακές ανάγκες του νησιού, σε συν-
δυασμό με τη μεγάλη ηλεκτρική 
διασύνδεση με το εθνικό δίκτυο 
που θα ολοκληρωθεί το 2023. Στην 
πρώτη φάση δεν χρειάζονται οι με-
γάλες επεκτάσεις - συνδέσεις με την 
ηπειρωτική Ελλάδα και από εκεί με 
την Ιταλία, η οποία, παρά την τυπι-
κή διπλωματική στήριξή της στον 
EastMed, κράτησε επαμφοτερίζου-
σα στάση. Απουσίασε ηχηρά από 
την τριμερή πανηγυρική διακρα-

τική συμφωνία του EastMed που 
υπεγράφη στις 2 Ιανουαρίου 2021 
στην Αθήνα. Η στάση της Ιταλί-
ας είναι απολύτως συμβατή με τη 
φιλοτουρκική θέση της στην Ε.Ε., 
όπως και άλλων δύο κρατών-μελών 
της Ε.Ε. του Νότου (πλην Γαλλίας): 
Ισπανίας και Μάλτας.

Το σημαντικότερο είναι ότι ο 
αεριαγωγός θα οδεύει μέσα στα 
οριοθετημένα επισήμως όρια της 
μερικής οριοθέτησης ΑΟΖ Ελλάδος 
και Αιγύπτου, όντας σύμφωνος με 
την UNCLOS 1982 και τις συνα-
φείς διατάξεις του διεθνούς δικαί-
ου. Κανένα ανύπαρκτης διεθνούς 
νομιμότητας ψευδο-τουρκολιβυκό 
μνημόνιο δεν μεταβάλλει αυτή την 
πραγματικότητα.

 
Προϋποθέσεις δημιουργίας διασυν-
δετηρίου αεριαγωγού Ελλάδος - Αι-
γύπτου (IGE: Interconnector Greece 
Egypt).

Πρώτη και κύρια προϋπόθεση 
είναι η απόδειξη της οικονομικής 
βιωσιμότητάς του. Αν αυτό επι-
τευχθεί, τότε, όπως είπε και ο ∆η-
μοσθένης, «δεῖ δὲ χρημάτων, καὶ 
ἄνευ τούτων οὐδὲν ἔστι γενέσθαι 
τῶν δεόντων».

Ισχύουν στο ακέραιο οι λόγοι 
που αναλύθηκαν παραπάνω για 
τον EastMed. Η διαφορά έγκειται 
στην τάξεως μεγέθους μικρότερη 
κλίμακα του έργου, που το καθιστά 
περισσότερο ρεαλιστικό. Βεβαίως, 
δεν πρέπει να υπάρχουν αυταπά-
τες για τη συνδρομή της Ε.Ε. στη 
χρηματοδότηση. Η Γερμανία, έχο-
ντας εξασφαλίσει για τον εαυτό 
της απεριόριστη ενεργειακή τρο-
φοδοσία από τη Ρωσία μέσω Nord 
Stream I & II, έκλεισε πίσω της τις 
πύλες σε μελλοντικές διασυνδέσεις 
άλλων κρατών-μελών, εν ονόματι 
της κλιματικής αλλαγής.

Σε πρόσφατη συνάντηση στη 
Βιέννη (European Gas Conference), 
ο Γερμανός αναπληρωτής γενικός 
διευθυντής της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Klaus-Dieter Borchardt 
υπήρξε περισσότερο από σαφής. 
∆ήλωσε πως «οι ευρωπαϊκές ενερ-
γειακές πολιτικές δεν θα καθοδη-
γούνται στο εξής από τις επιταγές 
της αγοράς (market driven), αλλά 
από πολιτικές που θα υπερκερά-
σουν εμπόδια επίτευξης του στόχου 
μηδενικών ρύπων το 2050. Μακρο-
πρόθεσμες συμβάσεις προμήθειας 
αερίου δημιουργούν δεσμεύσεις 
που αντιστρατεύονται τους παρα-
πάνω στόχους».

 
Αν η Ελλάδα το εννοεί πραγματικά, 
θα πρέπει να αποκτήσει την «ιδι-
οκτησία» (ownership) του έργου, 

με διάθεση σημαντικού διπλωμα-
τικού κεφαλαίου και με κινητοποί-
ηση του ελληνικού και εβραϊκού 
λόμπι στις ΗΠΑ, μοχλεύοντας τη 
διεθνή επιρροή τους στις εταιρείες 
ερευνών στην Ανατολική Μεσόγειο 
και στα διεθνή χρηματοπιστωτικά 
ιδρύματα. Τέλος, ενεργοποιώντας 
τα ανακλαστικά των ΗΠΑ στο πλαί-
σιο της 3+1 συνεννόησης (Ισρα-
ήλ - Ελλάς - Κύπρος + ΗΠΑ) με το 
επιχείρημα ότι η Αίγυπτος, η με-
γαλύτερη αραβική χώρα, θα μπο-
ρούσε μαζί με το Ισραήλ και την 
Κύπρο να έρθουν πολιτικά - οικο-
νομικά και ενεργειακά πλησιέστε-
ρα προς την Ελλάδα, την Ευρώπη 
και τη ∆ύση, προς όφελος της πε-
ριφερειακής ασφάλειας και σταθε-
ρότητας. Η ελληνική διπλωματία 
παράλληλα θα κινητοποιούσε τον 
Robert Menendez της Επιτροπής 
∆ιεθνών Σχέσεων της Γερουσίας, 
ώστε να τροποποιηθεί το σχετικό 
με τον EastMed ψήφισμα S.1102 
- Eastern Mediterranean Security 
and Energy Partnership Act of 2019 
του Κογκρέσου των ΗΠΑ και να πε-
ριλάβει τα νέα, επικαιροποιημένα 
δεδομένα. Τέλος, σε πρακτικούς 
όρους, επιβάλλεται να συσταθεί πο-
λυεθνική εταιρεία ειδικού σκοπού 
με έδρα το Κάιρο, έδρα του EastMed 
Gas Forum (EMGF ή EGF), για την 
προώθηση και εκμετάλλευση του 
έργου. Στο μετοχικό κεφάλαιο να 
επιδιωχθεί να μετάσχουν η Σαου-
δική Αραβία, τα ΗΑΕ, η Αίγυπτος, 
η Κύπρος, η Ελλάδα, το Ισραήλ, η 
Γαλλία και βεβαίως οι ΗΠΑ.

Με την αυτονόητη προϋπόθεση 
οικονομικής βιωσιμότητας του έρ-
γου, λογικά δεν θα είναι ανυπέρ-
βλητη η εκτός Ε.Ε. χρηματοδότηση 
ενός μικρομεσαίου υποθαλάσσι-
ου αγωγού που στηρίζεται από τις 
ΗΠΑ και ευρύτερα. Επιπλέον, με 
την αποχώρηση της καγκελαρίου 
Αγκελα Μέρκελ το φθινόπωρο του 
2021 και την πιθανή αναβάθμιση 
του ρόλου της Γαλλίας, δεν θα ήταν 
απίθανη η επιδίωξη μιας «ειδικής, 
εφάπαξ» (derogation) αντιμετώπι-
σης πιθανής ευρωπαϊκής χρημα-
τοδότησης. Η Ε.Ε., διαθέτοντας 
στρατιές νομικών και υψηλόβαθ-
μων γραφειοκρατών, έχει εδώ και 
χρόνια αναγάγει σε επιστήμη τη 
μετατροπή του «κρέατος σε ψά-
ρι», κατά τη γνωστή μοναστηρια-
κή πρακτική των νηστειών, ενόψει 
ιδιαιτέρως της επερχόμενης Μεγά-
λης Τεσσαρακοστής.

 
* Ο κ. Μ. Λ. Μυριάνθης, Ph.D., 
υπήρξε ανώτατο στέλεχος εταιρειών 
πετρελαίου. Από το 2003 είναι ειδικός 
σύμβουλος του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Πρώτη και κύρια προϋ-
πόθεση για τη δημι-
ουργία διασυνδετηρίου 
αεριαγωγού Ελλάδος - 
Αιγύπτου είναι η από-
δειξη της οικονομικής 
βιωσιμότητάς του.

Αεριαγωγός EastMed, ένας νέος Nabucco;
Του Μ. Λ. ΜΥΡΙΑΝΘΗ*
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Από το ξεκίνημα της πανδημίας ο 
Χρήστος έχει ένα βασικό κίνη-
τρο για να βγει εκτός σπιτιού: τις 
συνεδρίες στο τμήμα Προβλημα-
τικής Χρήσης ∆ιαδικτύου της μο-
νάδας απεξάρτησης «18 Ανω». Το 
τελευταίο διάστημα έκανε ακόμη 
ένα βήμα λειτουργικότητας βοη-
θώντας την αδελφή του στις δου-
λειές του σπιτιού. Χωρίς εργασία, 
όμως, στα 27 του χρόνια και υπό 
τους περιορισμούς της εποχής, 
εξακολουθεί να περνάει τον πε-
ρισσότερο χρόνο του βυθισμένος 
σε μια οθόνη. Ανακυκλώνει τέσ-
σερα βιντεοπαιχνίδια που έχει και 
μόλις στερέψει το ενδιαφέρον του 
για αυτά, παρακολουθεί συνήθως 
άλλους να παίζουν διαδικτυακά. 
Μια μονότονη καθημερινότητα 
σε έναν εικονικό κόσμο.

«Θες δε θες η κατάσταση σε 
σπρώχνει εκεί», λέει σε τηλεφω-
νική μας επικοινωνία. «Νιώθω σαν 
να σκοτώνω τον χρόνο μου. Σαν 
να περνάω τις μέρες επειδή πρέ-
πει να περάσουν, σαν να επιβιώνω 
στο παρόν και να μην κοιτάω στο 
μέλλον. Προσπαθώ να το διώξω, 
γιατί ξέρω ότι είναι άσχημο, αλλά 
έχει παγιωθεί μέσα μου».

Τον Μάιο του 2019 ο Παγκό-
σμιος Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ) 
αναγνώρισε και επίσημα τον εθι-
σμό στα βιντεοπαιχνίδια ως δια-
ταραχή της διανοητικής υγείας, 
μια απόφαση που προκάλεσε τις 
αντιδράσεις εκπροσώπων της βι-
ομηχανίας gaming. Οι ώρες που 
δαπανά κάποιος σε οποιοδήποτε 
βιντεοπαιχνίδι δεν αποτελούν από 
μόνες τους κριτήριο εξάρτησης. Η 
χρήση θεωρείται υπερβολική όταν 
μεταξύ άλλων ένα άτομο δεν είναι 
πλέον λειτουργικό στην υπόλοιπη 
ζωή του, όταν η ενασχόληση είναι 
μονοδιάστατη.

Ωσπου τον Μάρτιο του 2020, ο 
ΠΟΥ υιοθετώντας νέα ρητορική, 
τόνισε τη χρησιμότητα των βιντε-
οπαιχνιδιών κατά την πανδημία 
του νέου κορωνοϊού. Τα βιντεο-

παιχνίδια ήταν πλέον ένα χρήσι-
μο εργαλείο που θα μπορούσε να 
κρατήσει τον κόσμο εντός σπιτιού 
για τον περιορισμό της διασποράς 
της νόσου COVID-19.

«Ηταν μια στροφή 180 μοιρών», 
λέει στην «Κ» ο δρ Πέτρος Λεβού-
νης, επικεφαλής του ψυχιατρι-
κού τμήματος του Πανεπιστημί-
ου Rutgers στο Νιου Τζέρσεϊ. «Οι 
ασθενείς που θα έρθουν σε εμάς 
είναι πολύ προχωρημένες περι-
πτώσεις, δεν μιλάμε για ελαφράς 
μορφής εξάρτηση στα βιντεοπαι-
χνίδια. Το ζήτημα είναι για τους 
ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται 
στο μεταίχμιο της προβληματικής 
χρήσης και ενώ προηγουμένως θα 
αντιμετωπίζονταν ως ασθενείς, 

τώρα η ενασχόλησή τους προσεγ-
γίζεται ως μέρος της φυσιολογικής 
τους διασκέδασης και της καθη-
μερινής ζωής».

Χωρίς προοπτική

Προ πανδημίας οι ειδικοί ψυχι-
κής υγείας που αναλάμβαναν την 
απεξάρτηση νέων από τα βιντεο-
παιχνίδια προσπαθούσαν σταδιακά 
να τους στρέψουν προς τον έξω κό-
σμο. Τους έβαζαν σε ένα μονοπάτι 
πρωτοβουλιών και αυτονόμησης. 
Τους προέτρεπαν να βρουν δου-
λειά, να συνεχίσουν και να ολο-
κληρώσουν τις σπουδές τους, να 
κάνουν μια σχέση, να γεμίσουν τον 
χρόνο τους ώστε το ∆ιαδίκτυο να 
μη λειτουργεί ως δεκανίκι ή κατα-
φύγιο για συσσωρευμένο άγχος ή 
για συμπτώματα κατάθλιψης. Τον 
τελευταίο χρόνο, όμως, αυτές οι 

επιλογές του έξω κόσμου έχουν 
περιοριστεί αισθητά και οι νέοι 
που προσπαθούν να απεξαρτηθούν 
μοιάζει να δίνουν μια άνιση μάχη.

Η ψυχίατρος Στέλλα Χρηστίδη, 
επιστημονική υπεύθυνος στο τμή-
μα Προβληματικής Χρήσης ∆ιαδι-

κτύου του «18 Ανω», διευκρινίζει 
ότι τα παιδιά που ήταν εθισμένα 
στο ∆ιαδίκτυο εξακολουθούν να 
παραμένουν πολλές ώρες μέσα σε 
αυτό και ότι τα διαδικτυακά μαθή-
ματα ή η ηλεκτρονική συνομιλία 
με συγγενείς ή φίλους δεν οδηγεί 

στον εθισμό. Αυτό που έχει αλλά-
ξει είναι ότι για κάποιους νέους οι 
οποίοι παρακολουθούν προγράμ-
ματα απεξάρτησης η χρήση πλέον 
μοιάζει απενοχοποιημένη. «∆εν θα 
τους μαλώσουν, δεν θα τους κρί-
νουν. Εχουν ως δικαιολογία την 
καραντίνα για να συνεχίσουν μέσα 
στο ∆ιαδίκτυο», λέει. «Πλέον όμως 
δεν υπάρχουν πολλές προοπτικές 
προσωπικής ανάπτυξης. ∆εν μπο-
ρούν να πάνε στη σχολή τους, να 
βρουν εργασία. Κάποιος που είναι 
εθισμένος στον υπολογιστή βιώνει 
μια πολύ δύσκολη συναισθηματική 
κατάσταση και πάρα πολύ άγχος».

Στο τμήμα του «18 Ανω», που 
σχετίζεται με το ∆ιαδίκτυο, δέ-
χονται ενήλικες, οι περισσότε-
ροι εκ των οποίων είναι από 19 
έως 25 ετών. Αντίστοιχα στη μο-
νάδα έγκαιρης παρέμβασης της 
Προβληματικής Χρήσης ∆ιαδι-
κτύου του ΚΕΘΕΑ συμβουλεύουν 
ανήλικους και νέους από 13 έως 
21 ετών, αλλά και οικογένειες. Η 
Αναστασία Βλαχογεωργάκη, σύμ-
βουλος εξαρτήσεων και θεραπεύ-
τρια οικογένειας στο ΚΕΘΕΑ, προ-
βληματίζεται από τις συνθήκες 
που έχει επιβάλλει τον τελευταίο 
χρόνο η πανδημία. Μιλάει για κά-
ποιους εφήβους οι οποίοι αποσύ-
ρονται και μπορεί επί τρεις συνε-

χόμενες εβδομάδες να μη βγουν 
από τα σπίτια τους, έστω για λίγο 
περπάτημα, ή για φιλίες που λό-
γω της απόστασης αναγκαστικά 
κρατιούνται μέσα από μηνύματα.

Το τελευταίο διάστημα η κ. 
Βλαχογεωργάκη λέει ότι δέχο-
νται και αρκετά αιτήματα για εκ-
παίδευση προσωπικού από δομές 
ασυνόδευτων ανηλίκων, καθώς 
και εκεί εντοπίζεται σε κάποιους 
εφήβους μεγάλη ενασχόληση με 
βιντεοπαιχνίδια και έλλειψη εναλ-
λακτικών δραστηριοτήτων.

«Ελειπε το κίνητρο»

Ο 27χρονος Χρήστος, ο οποίος 
δέχθηκε να μιλήσει για την ιστο-
ρία του και η «Κ» δεν δημοσιεύ-
ει το πραγματικό όνομά του, λέει 
ότι η πρώτη επίπτωση της υπερ-
βολικής ενασχόλησης με βιντεο-
παιχνίδια ήταν στις σπουδές του. 
Πέρασε σε τμήμα Πληροφορικής, 
αλλά δεν αποφοίτησε. Προσπάθη-
σε κατά καιρούς να βρει δουλειά, 
αλλά όχι όπως λέει ο ίδιος με με-
γάλο ζήλο. «Ελειπε το κίνητρο, το 
έκανα σαν αγγαρεία», λέει. «Στό-
χος μου τώρα είναι να καταπιαστώ 
με κάτι που θα μου αρέσει και θα 
μου πάρει την εξάρτηση, να βρω 
κάτι που θα με γεμίζει, αλλά δεν 
είναι εύκολο».

Πίσω από τις κλειστές πόρτες στην 
εποχή της πανδημίας και του 
lockdown, οι φιάλες του αλκοόλ 
ανοίγουν πιο εύκολα και πίνονται 
πιο μοναχικά από ανθρώπους που 
μάταια προσπαθούν να ποτίσουν 
μια καθημερινότητα η οποία στε-
γνώνει διαρκώς από σχέσεις, ενδι-
αφέροντα και ενδιαφέρον. Τα πρώ-
τα στοιχεία, τα εμπειρικά δεδομένα, 
αλλά και η εικόνα των δομών που 
ασχολούνται με την αντιμετώπιση 
της υπερβολικής χρήσης αλκοόλ 
επιβεβαιώνουν την ύπαρξη ενός 
αυξανόμενου προβλήματος.

Οι χώροι εστίασης έχουν παρα-
μείνει κλειστοί για πολλούς μήνες, 
με αποτέλεσμα να έχει συρρικνωθεί 
η πώληση αλκοολούχων ποτών μέ-
σω αυτού του δικτύου. Από την άλ-
λη, όμως, οι πωλήσεις ποτών μέσω 
των σούπερ μάρκετ απογειώθηκαν, 
με αύξηση έως και 85% σύμφωνα 
με ορισμένες καταγραφές.

«Εχουμε αύξηση των αιτημά-
των βοήθειας μέσω τηλεφωνημά-
των στο πρόγραμμά μας», λέει η κ. 
Ελένη Βοτίκα, επιστημονικά υπεύ-
θυνη του προγράμματος «Αλφα» 
του ΚΕΘΕΑ, ένα από τα λίγα προ-
γράμματα που ειδικεύεται στην 
αντιμετώπιση της προβληματικής 
χρήσης αλκοόλ.

«Το πρόβλημα με το αλκοόλ εί-
ναι πολυπαραγοντικό, αλλά οι κοι-
νωνικές συνθήκες παίζουν ρόλο, όχι 
σε ευθεία γραμμή αλλά σε αλληλε-
πίδραση με άλλους παράγοντες. Η 
ουσία είναι πως σήμερα υπάρχει μια 

στρεσογόνος κατάσταση, η οποία 
δημιουργεί πρόσφορο έδαφος για 
ανάπτυξη εξαρτησιακής συμπερι-
φοράς. Στα άτομα που απευθύνο-
νται στο “Αλφα” αυτή την περίοδο 
καταγράφεται αποξένωση, μοναξιά, 
άγχος και φόβος για το εάν θα νο-
σήσουν», συμπληρώνει η κ. Βοτίκα.

Οπως σημειώνει, «πριν από τα 
lockdowns οι άνθρωποι είχαν άλλες 
διεξόδους, υγιείς, ενώ τώρα κλείνο-
νται. Σε άτομα που ήταν ήδη επιβα-

ρυμένα επιδεινώθηκε η κατάστα-
σή τους». Εκδηλώσεις αγχώδους 
διαταραχής, κατάθλιψης, ακόμα 
και κακοποιητικών συμπεριφορών 
μέσα στην οικογένεια αυξήθηκαν. 
Υπάρχει και η άλλη πλευρά. «Καθώς 
πολλά προβλήματα έγιναν πιο πιε-
στικά, μπορεί ο αλκοολικός σύντρο-
φος ή συγγενής να μην αποτελεί 
πρώτη προτεραιότητα για το περι-
βάλλον του», σημειώνει η υπεύθυ-
νη του «Αλφα».

«Την περίοδο της καραντίνας 
τρεις στις πέντε κλήσεις είναι για 
αλκοόλ. Κι αυτό παρότι η δική μας 
τηλεφωνική γραμμή ασχολείται μό-
νο με τις ουσίες. Αποκαλύπτονται 

έτσι και η έκταση του προβλήματος 
και η έλλειψη δομών», λέει στην 
«Κ» η κ. Χριστίνα Σωτηροπούλου, 
υπεύθυνη της ανοικτής τηλεφωνι-
κής γραμμής υποστήριξης της μο-
νάδας απεξάρτησης «18 Ανω» του 
ΨΝΑ (210-36.38.833). «∆υστυχώς 
είναι πολύ λίγες οι θεραπευτικές 
υπηρεσίες και τα εξειδικευμένα 
προγράμματα για το αλκοόλ, σε 
σχέση με τις ανάγκες που υπάρ-
χουν. Το πρόβλημα είναι ακόμα 
μεγαλύτερο στην επαρχία και στα 
νησιά. Ανύπαρκτες είναι και οι δο-
μές πρόληψης», συμπληρώνει η κ. 
Σωτηροπούλου.

Αξιοσημείωτη είναι η εικόνα 

που μεταφέρει η ίδια, σύμφωνα 
με την οποία από την περίοδο του 
Νοεμβρίου και μετά, ύστερα από το 
δεύτερο lockdown, αυξήθηκαν ιδι-
αίτερα τα τηλεφωνήματα σε σχέ-
ση με το πρώτο απαγορευτικό της 
άνοιξης, με αιτήματα για ραντε-
βού και βοήθεια. «Φάνηκε σαν να 
μπούκωσε ο κόσμος, σαν να μην 
αντέχει άλλο», σχολιάζει.

Βεβαίως στο πεδίο των ψυχο-
κοινωνικών εκδηλώσεων τίποτα 
δεν είναι άσπρο-μαύρο. «Στο δικό 
μας πρόγραμμα δεν καταγράφη-
κε αύξηση αιτημάτων την περί-
οδο αυτή. Ισως είναι αποτέλεσμα 
μιας λανθάνουσας μορφής κατάθλι-

ψης. Ατομα που είναι σε εξάρτηση, 
μπορεί να βουλιάξουν μέσα στον 
φόβο και την ανασφάλεια και να 
μην έχουν ούτε τη δύναμη να ζη-
τήσουν βοήθεια», λέει στην «Κ» η 
κ. Βασιλική Τσιουγκρή, ψυχολόγος 
και επιστημονικά υπεύθυνη στο 
«∆ανάη», ένα από τα προγράμμα-
τα της μονάδας απεξάρτησης αλ-
κοολικών του ΨΝΑ.

Ο φόβος και το άγχος μπορούν 
να εκδηλωθούν πολύ πιο έντονα 
σε ανθρώπους που αντιμετωπί-
ζουν προβλήματα εξαρτήσεων. Η 
κ. Τσιουγκρή μας μίλησε μάλιστα 
για μια πρόσφατη περίπτωση: «Μια 
κυρία από τη Νέα Σμύρνη τηλεφώ-
νησε και μας είπε πως δεν θα έρθει 
στο ραντεβού γιατί φοβάται μην 
τη σταματήσει κάποιος αστυνο-
μικός και της κόψει πρόστιμο». Ο 
φόβος των προστίμων απασχολεί 
πολλούς. «Παρότι χορηγούμε επί-
σημο έγγραφο από το νοσοκομείο, 
αρκετοί φοβούνται. “Σε τι αστυνο-
μικό θα πέσω;”, μας λένε», σημει-
ώνει η κ. Τσιουγκρή.

Αρκετοί εξαρτημένοι σταμάτη-
σαν να πηγαίνουν στις συναντή-
σεις, καθώς ανήκαν σε ευπαθείς 
ομάδες ή ήταν ηλικιωμένοι. Ανη-
συχούσαν, δεν ήθελαν να μπουν 
στις δημόσιες συγκοινωνίες, με 
την κατάσταση που επικρατεί. 
Ταυτόχρονα, στα εξωτερικά προ-
γράμματα του ΨΝΑ οι ομάδες των 
έξι-οκτώ ατόμων περιορίστηκαν 
στους τέσσερις, για λόγους προ-
φύλαξης από τον κορωνοϊό. «Προ-
σπαθούμε τηλεφωνικά, αλλά δεν 
είναι το ίδιο», λέει η ψυχολόγος 

του ΨΝΑ. «∆ίνουμε μάχη για να 
κρατηθεί η λειτουργία του προ-
γράμματος μέσα σε αυτές τις συν-
θήκες, και διά ζώσης ατομικά ή με 
ζευγάρια/οικογένειες και ομαδικά 
διαδικτυακά. ∆εν είναι βεβαίως το 
ίδιο με τη ζωντανή επικοινωνία 
αλλά βοηθάει. Σήμερα έχουμε συ-
νολικά 50 άτομα στο πρόγραμμα 
για το αλκοόλ και 80 σε αυτό για 
τον τζόγο. Υπάρχουν όμως ακόμη 
περισσότερα αιτήματα, αλλά τό-
σους μπορούμε να καλύψουμε με 
βάση το προσωπικό», αναφέρει η 
κ. Βοτίκα από το ΚΕΘΕΑ.

«Αγχος για το αύριο»

Πέρα από το άγχος για την 
υγεία στην εποχή του κορωνοϊού, 
αυτό που φαίνεται να «βασανίζει» 
πολύ είναι η ανασφάλεια στο οι-
κονομικό πεδίο. «Συναντάμε πολύ 
μεγάλη πίεση. Εργαζόμενους στον 
τουρισμό ή σε εποχικά επαγγέλ-
ματα που έχουν σταματήσει. Θα 
μπορώ να στηρίξω τα παιδιά μου; 
Θα έχω τη δουλειά μου; Υπάρχει 
τρομερό άγχος για το αύριο. Ακό-
μα και σε νέα παιδιά που δούλευ-
αν στην εστίαση», σημειώνει η κ. 
Τσιουγκρή.

Ολο και πιο νέοι άνθρωποι αντι-
μετωπίζουν πρόβλημα με το αλ-
κοόλ. «Παλιότερα ο αλκοολικός 
ήταν πάνω από 50-55 ετών ή και 
περισσότερο. Τώρα η κατάχρηση 
αλκοόλ μπορεί να ξεκινά ακόμα 
και από τα 25. Εχουμε ομάδα όπου 
η πλειονότητα είναι κάτω των 35 
ετών», λέει στην «Κ» η υπεύθυνη 
του «∆ανάη».

Μεταξύ πρώτου και τελευταίου, πολλά ποτηράκια...

«Σήμερα υπάρχει μια 
στρεσογόνος κατάσταση, 
η οποία δημιουργεί 
πρόσφορο έδαφος για 
ανάπτυξη εξαρτησιακής 
συμπεριφοράς».

Την περίοδο της καραντίνας, στην τηλεφωνική γραμμή υποστήριξης της μο-
νάδας απεξάρτησης «18 Ανω», τρεις στις πέντε κλήσεις είναι για αλκοόλ. 
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«Κάποιος που είναι εθισμένος στον υπολογιστή βιώνει μια πολύ δύσκολη συναισθηματική κατάσταση και πάρα πολύ άγχος», λέει η ψυχίατρος Στέλλα Χρηστίδη.

«Νιώθω σαν
να σκοτώνω
τον χρόνο μου»
Η απεξάρτηση από βιντεοπαιχνίδια

υπό τους περιορισμούς της πανδημίας 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Ο Χρήστος έχει αφιερώσει πολύ χρόνο την τελευταία δεκαετία σε 
διάφορα βιντεοπαιχνίδια. Αρχικά κυρίως στα μαζικά διαδικτυακά παι-
χνίδια πολλαπλών παικτών (MMORPG) για τα οποία λέει ότι «είναι 
φτιαγμένα ώστε να μην έχουν απαραίτητα κάποιο τελικό σκοπό, αλλά 
χρειάζεται να περνάς σε αυτά πολλές ώρες για να γίνεσαι καλύτερος». 
Τελευταία ανακυκλώνει όπως λέει τέσσερα βιντεοπαιχνίδια, οδήγησης 
και στρατηγικής. Η κ. Χρηστίδη επισημαίνει ότι δεν ζητούν από τους 
νέους που συμβουλεύουν να μην ξαναμπούν στο ∆ιαδίκτυο. «Η χρήση 
του ∆ιαδικτύου είναι τρόπος ζωής για όλους μας, δεν μπορεί από τη 
μια στιγμή στην άλλη να το κόψεις. Θα είναι σαν να τους στερείς ένα 
κομμάτι της ζωής», λέει. «Μέσα από τη θεραπεία και την προσπάθειά 
μας στόχος είναι να βρουν τη δύναμη να γεμίζουν τον χρόνο τους αλ-
λιώς». Υπάρχουν πάντως και κάποιοι από τους θεραπευόμενους που 
παρακολουθεί κατά τη διάρκεια της πανδημίας οι οποίοι επιδιώκουν 
τώρα να βγαίνουν πιο συχνά από το σπίτι ως αντίδραση στους ισχύο-
ντες περιορισμούς. Ο Χρήστος λέει ότι πλέον παίζει «με μισή καρδιά». 
«Βλέπω ότι τα παιχνίδια δεν μπορούν να με κρατήσουν όπως πριν, ότι 
δεν μου αρέσει και πολύ η ζωή μόνο στο ∆ιαδίκτυο, φαντάζομαι ότι 
ίσως βοηθούν και οι συνεδρίες. Με τους μήνες πέφτουν και τα τείχη 
που έχτιζα παλιά για να καλύπτω με δικαιολογίες τις ώρες που περ-
νούσα συνδεδεμένος».

«Πέφτουν τα τείχη που έχτιζα παλιά»Τελευταία, οι επιλογές 
του «έξω κόσμου» έχουν 
περιοριστεί αισθητά και 
οι νέοι που προσπαθούν 
να απεξαρτηθούν 
μοιάζει να δίνουν 
μια άνιση μάχη.
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Η τέταρτη σεζόν της τηλεοπτικής σει-
ράς «Crown» στο Netflix ολοκληρώ-
θηκε, αλλά οι εθισμένοι θεατές είχαν 
την ευκαιρία να παρακολουθήσουν 
ένα εξίσου χορταστικό, πλην περισ-
σότερο ρεαλιστικό, θέαμα αυτήν 
την εβδομάδα, που περιελάμβανε τα 
πάντα: δράμα, αιχμές, ίντριγκα και 
άφθονο φυλετικό ρατσισμό. Ο λό-
γος για την πολύκροτη συνέντευξη 
του πρίγκιπα Χάρι και της Μέγκαν 
Μαρκλ, του δούκα και της δούκισ-
σας του Σάσεξ, στην Οπρα Ουίνφρεϊ 
την περασμένη Κυριακή. Σε αυτήν 
το ζεύγος αποκάλυψε το φύλο του 
παιδιού που κυοφορεί η δούκισ-
σα –είναι κορίτσι–, ανακοίνωση 
που πυροδότησε φημολογία ότι το 
όνομα της κόρης θα είναι Νταϊάνα. 
Ωστόσο, η πιο ενδιαφέρουσα στιγ-
μή των εκμυστηρεύσεων ήταν ότι 
σε ανύποπτο χρόνο ο Χάρι ρωτή-
θηκε από μέλος της βασιλικής οι-
κογένειας εάν υπάρχει περίπτωση 
ο πρωτότοκος γιος τους, ο Αρτσι, 
να έχει μαύρο δέρμα. 

Από την πλευρά της, η Μέγκαν, 
εμφανώς συγκινημένη, διηγήθηκε 
ότι εξαιτίας της διαρκούς πίεσης 
πέρασε από το μυαλό της η σκέψη 
της αυτοκτονίας, ενώ το Παλάτι 
δεν της συμπαραστάθηκε σε αυ-
τήν την προσωπική της οδύσσεια. 

Η Νταϊάνα

Οι Σάσεξ έκαναν παραλληλι-
σμούς με τη ζωή της Νταϊάνα, που 
ανέκαθεν εθεωρείτο ξένο σώμα στο 
παλάτι, ενώ ο πρίγκιπας Κάρολος 
για μία ακόμη φορά παρουσιάστηκε 
ως ο ψυχρός της υπόθεσης, ο οποί-
ος δεν απαντάει καν στα τηλεφω-
νήματα του δευτερότοκου γιου του 
από πίκα. Καθ’ όλη τη διάρκεια της 
συνέντευξης, το ζευγάρι απέφυγε 
τις προσωπικές αναφορές αποκα-
λώντας το Παλάτι «το σύστημα, ο 
θεσμός ή η εταιρεία», υιοθετώντας 
παράλληλα μια «αντισυστημική» θέ-
ση. «Ο ρατσισμός είναι ρατσισμός. 
∆εν έχει σημασία αν ζεις σε τρώγλη 
ή παλάτι», σχολίασε αναλυτής του 
CNN, ενώ η Ντάιαν Αμποτ, η πρώ-
τη μαύρη βουλευτής του Ηνωμένου 
Βασιλείου, απέδωσε τις επιθέσεις 
εναντίον της Μέγκαν στον συνδυ-
ασμό ρατσισμού και μισογυνισμού. 
Πολλοί τηλεθεατές αναρωτήθηκαν 
κατά πόσον η συνέντευξη μπορεί 
να αποτελέσει κάτι παραπάνω από 
μια συνέχεια στην παρατεταμένη 

βασιλική σαπουνόπερα, με δεδομέ-
να τον πλούτο και τη διασημότητα 
του ζευγαριού. 

Επί περίπου τρεις ημέρες, το 
Μπάκιγχαμ μελετούσε προσεκτι-
κά τα επόμενα βήματα, αφήνοντας 
να διαρρεύσει ότι δεν είναι δυνα-
τόν να μείνουν αναπάντητες οι 
αιτιάσεις των Μέγκαν και Χάρι. Ο 
πρίγκιπας Κάρολος αρνήθηκε να 

τις σχολιάσει λίγες ημέρες αργό-
τερα, όταν επισκέφθηκε εμβολι-
αστικό κέντρο. Τελικά εκδόθηκε 
μία λιτή ανακοίνωση εκ μέρους 
του Παλατιού και ειδικότερα της 
βασίλισσας Ελισάβετ Β΄. «Τα ζη-
τήματα που εθίγησαν ειδικά περί 
φυλετικών διακρίσεων προκαλούν 
ανησυχία. Αν και οι μνήμες συ-
χνά είναι διαφορετικές, όλα όσα 

ελέχθησαν λαμβάνονται σοβαρά 
υπόψη και θα συζητηθούν σε ιδι-
ωτικό κύκλο», αναφέρεται στην 
αντίδραση του Μπάκιγχαμ. 

Στο εσωτερικό της Βρετανίας η 
συνέντευξη θεωρήθηκε λάθος από 
τους μισούς και πλέον πολίτες της 
χώρας, ενώ η δημοτικότητα των 
περισσότερων μελών της βασιλι-
κής οικογένειας βρίσκεται σε ελεύ-
θερη πτώση, επιβεβαιώνοντας ότι 
τέτοιου είδους αποκαλύψεις πλήτ-
τουν συνολικά τον θεσμό. 

Ειδικά όμως για τους Σάσεξ, η 
εμφάνιση στην Οπρα είχε ως απο-
τέλεσμα η δημοτικότητα της Μέ-
γκαν να κατρακυλήσει κάτω και 
από αυτήν ακόμη του πρίγκιπα 
Αντριου, ο οποίος θεωρείται το 
μαύρο πρόβατο της οικογένειας. 
Σοβαρό ήταν το πλήγμα και για 
το κύρος του Χάρι, αλλά και του 
πρίγκιπα Καρόλου. 

Οι αναλυτές

Η εκτίμηση των αναλυτών εί-
ναι πως τέτοιου είδους επεισόδια 
έχουν μεν αντίκτυπο στην κοινή 
γνώμη και αντανακλώνται στη μει-
ωμένη δημοτικότητα συγκεκρι-
μένων μελών της βασιλικής οικο-
γένειας, δεν πρόκειται όμως να 
οδηγήσουν σε συντονισμένη αμ-
φισβήτηση της μοναρχίας. ∆εν εί-
ναι άλλωστε η πρώτη φορά που 
υποσκάπτεται η αξιοπιστία του 
θεσμού. Από τον περασμένο αιώνα 
μέχρι σήμερα το Μπάκιγχαμ έχει 
γνωρίσει αρκετά σκάνδαλα, από 
τη σχέση της χωρισμένης Ουόλις 
Σίμσον με τον βασιλιά Εδουάρδο 
Η΄, που εξώθησε τον δεύτερο σε 
παραίτηση, μέχρι τον τραγικό θά-
νατο της Νταϊάνα σε αυτοκινητικό 
ατύχημα στο Παρίσι έπειτα από 
καταδίωξη από παπαράτσι. 

Στις ΗΠΑ, οι καταγγελίες για 
ρατσιστική αντιμετώπιση από το 
Παλάτι προκάλεσαν μεγαλύτερη 
συμπάθεια προς το ζεύγος, ίσως 
και εξαιτίας του πρόσφατου κινή-
ματος Black Lives Matter (#ΒLM). 
Υπενθυμίζεται πως η Μέγκαν έχει 
υποστηρίξει εξαρχής το #ΒLM, 
σε μήνυμά της στη γιορτή απο-
φοίτησης στο παλιό της γυμνάσιο 
στο Λος Αντζελες. Eτσι η τραγου-
δίστρια Μπιγιονσέ δήλωσε την 
αμέριστη συμπαράστασή της στην 
πρώην πρωταγωνίστρια της σειράς 
«Suits», λέγοντας ότι αποτελεί πη-
γή ενδυνάμωσης και έμπνευσης 
για το θάρρος της. 

Το Παλάτι «τρίζει», αλλά η μοναρχία αντέχει
Οι εκμυστηρεύσεις του πρίγκιπα Χάρι και της Μέγκαν Μαρκλ και ο ανθεκτικός θεσμός της βρετανικής μοναρχίας

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Δεκαεπτά εκατομμύρια 
τηλεθεατές παρακολούθη-
σαν την πρώτη μετάδοση 
της δίωρης συνέντευξης 
του ζεύγους με την Οπρα 
την Κυριακή. Η εκπομπή 
παρουσιάστηκε ξανά την 
Παρασκευή στις ΗΠΑ και τη 
∆ευτέρα το βράδυ στη Βρε-
τανία και σε 80 άλλες χώ-
ρες, με αποτέλεσμα να αγ-
γίξει τα 49,1 εκατομμύρια 
τηλεθεατές. Η Αμερικανίδα 
δημοσιογράφος αποκάλυ-
ψε ότι της πήρε περίπου 
τρία χρόνια να κλείσει τη 
συμφωνία για την αποκλει-
στική εμφάνιση των Σάσεξ 
στην εκπομπή της στο CBS. 
Μεταξύ άλλων, οι τρεις 
τους συμφώνησαν το 2019 
την από κοινού παραγωγή 
ενός ντοκιμαντέρ για την 
ψυχική υγεία. Στην άλλη 
όχθη του Ατλαντικού, τα 
ταμπλόιντ και οι ειδικοί ρε-
πόρτερ που καλύπτουν τις 
εξελίξεις στο Μπάκιγχαμ 
τελούν σε αναβρασμό. Οι 
αγγλικές εφημερίδες κα-
ταγράφουν τις ερωτήσεις 
που δεν έκανε η Οπρα 
στη «συνέντευξη του αιώ-
να», όπως την αποκαλούν. 
Οπως, π.χ., «δεν έπαιξε 
ρόλο το πριγκιπικό στάτους 
του Χάρι στην εξασφά-
λιση συμβολαίου ύψους 
100 εκατ. δολαρίων με το 
Netflix»; Την ίδια στιγμή, 
αίσθηση προκαλεί η πα-
ρέμβαση της Μέγκαν στην 
πρωινή εκπομπή του δημο-
σιογράφου Πιρς Μόργκαν, 
ο οποίος την αποκάλεσε 
«πριγκίπισσα Πινόκιο», λέ-
γοντας ότι δεν πιστεύει λέ-
ξη από τα λόγια της. Η δι-
αμαρτυρία της Μέγκαν στο 
ITV, αλλά και τα παράπονα 
σαράντα και πλέον χιλιά-
δων θεατών για το χολερι-
κά σχόλιά του, φαίνεται ότι 
οδήγησαν το κανάλι σε συ-
στάσεις προς τον Μόργκαν, 
ο οποίος ωστόσο προτίμη-
σε να παραιτηθεί. 

Η «συνέντευξη
του αιώνα»

Το Χριστιανοδημοκρατικό Κόμμα της 
Γερμανίας μαστίζεται από τη χει-
ρότερη κρίση της τελευταίας εικο-
σαετίας και αυτό δεν είναι πολιτική 
εκτίμηση της αντιπολίτευσης, αλλά 
δήλωση της αντιπροέδρου της κοι-
νοβουλευτικής ομάδας του κόμμα-
τος, Γκίτα Κόνεμαν. Ο συνάδελφός 
της, επίσης αντιπρόεδρος της κοινο-
βουλευτικής ομάδας του CDU/CSU, 
Γκέοργκ Νίσλαϊν, υποχρεώθηκε σε 
παραίτηση μετά την καταγγελία ότι 
έγινε κατά 660.000 ευρώ πλουσιότε-
ρος μεσολαβώντας στην προμήθεια 
υγειονομικού υλικού από την ομο-
σπονδιακή κυβέρνηση. Πιο «αναιμι-
κή» (250.000 ευρώ) ήταν η «σοδειά» 
του βουλευτή Νίκολας Λέμπελ, ο 
οποίος επίσης παραιτήθηκε, ενώ το 
κόμμα, προκειμένου να εντοπίσει 
και άλλα κρούσματα, ζήτησε από 
όλους τους βουλευτές να υπογρά-
ψουν δήλωση ότι δεν επωφελήθη-
καν οικονομικά από την πανδημία. 

Σύμφωνα με έρευνα του περιο-
δικού Spiegel, οι βουλευτές του κυ-
βερνώντος κόμματος που λειτούρ-
γησαν ως μεσάζοντες για κάποιες 
από τις προμήθειες-εξπρές, ύψους 
6 δισεκατομμυρίων, που έκανε το 
υπουργείο Υγείας τους πρώτους 
μήνες της πανδημίας, ξεπερνούν 
τους 20. ∆εν υπάρχουν στοιχεία 
που να δείχνουν ότι η μεσολάβη-
ση όλων έγινε επ’ αμοιβή – και, 
όπως εξελίσσεται η υπόθεση, δεν 
είναι απαραίτητα. Τα «μεγάλα ψά-

ρια» δεν είναι οι βουλευτές, αλλά 
ο πρόεδρος των Χριστιανοδημο-
κρατών, Αρμιν Λάσετ, ο πιθανός 
υποψήφιος καγκελάριος και πρω-
θυπουργός της Βαυαρίας Μάρκους 
Ζέντερ και ο υπουργός Υγείας Γενς 
Σπαν. Για τον μεν Λάσετ, ερωτήμα-
τα εγείρει η ανάθεση σε εταιρεία 
του γιου του συμβολαίου προμή-
θειας μασκών, ενώ για τον Ζέντερ 
διερευνάται το εξωφρενικά υψη-
λό τίμημα (10,5 ευρώ το κομμάτι) 
που κατέβαλε η Βαυαρία για ένα 
εκατομμύριο μάσκες από εταιρεία 

που εκπροσωπείται από την κόρη 
του πρώην υπουργού Γκέρολντ Τά-
ντλερ σε συνεργασία με την κόρη 
του «πατριάρχη» του κόμματος, 
Φραντς-Γιόζεφ Στράους. (Τέτοιου 
είδους υποθέσεις διαπλοκής στη 
Βαυαρία έχουν ξεχωριστό όνομα, 
λέγονται «amigo».) Τέλος, ο Σπαν, 
ο οποίος το καλοκαίρι αγόρασε 
υπερπολυτελή κατοικία στο Βε-
ρολίνο, δέχεται κριτική για απευ-
θείας αναθέσεις και υπερκοστο-
λογήσεις, αλλά και συνολικά για 

τη διαχείριση της πανδημίας. Η 
«υπόθεση των μασκών» δεν θα 
προξενούσε τόση ζημιά στο κόμ-
μα εάν δεν συνέτρεχαν δύο πα-
ράγοντες. Πρώτον, το γεγονός ότι 
οι Χριστιανοδημοκράτες εδώ και 
χρόνια παρεμποδίζουν κάθε προ-
σπάθεια για ουσιαστική διαφάνεια 
ως προς τη δράση των λόμπι στο 
Κοινοβούλιο και στα υπουργεία, με 
αποτέλεσμα να υπάρχει εύλογη δυ-
σπιστία απέναντι στις υποσχέσεις 
τους για άπλετο φως. ∆εύτερον και 

κυριότερο, ότι η γερμανική κοινω-
νία υποφέρει όλο και περισσότε-
ρο εξαιτίας της πανδημίας, ενώ τα 
σχολεία παραμένουν κλειστά και 
το τρίτο κύμα βρίσκεται προ των 
πυλών. Παρά τα οικονομικά βοη-
θήματα που χορηγεί η κυβέρνηση, 
πολλές εταιρείες, ιδίως μικρομε-
σαίες, καθώς και πολλοί επισφα-
λώς εργαζόμενοι αντιμετωπίζουν 
προβλήματα επιβίωσης, και το θέ-
αμα πολιτικών στελεχών που θη-
σαυρίζουν δεν μπορεί να χωνευ-

τεί εύκολα. Θα υπήρχε ίσως ένα 
ελαφρυντικό για το φαγοπότι εάν 
η διαχείριση της πανδημίας ήταν 
επιτυχημένη, αλλά με 70.000 νε-
κρούς και μια βασανιστικά αργή 
διαδικασία εμβολιασμών, δύσκολα 
μιλάει κάποιος για επιτυχία. Προς 
τιμήν της, η καγκελάριος Μέρκελ 
δεν χρυσώνει το χάπι, αποφεύγο-
ντας εκφράσεις όπως «το τελευ-
ταίο μίλι», «έξοδος από την κρίση» 
και επισημαίνοντας όχι απλώς ότι 
το επόμενο τετράμηνο θα είναι δύ-
σκολο, αλλά και ότι σε μια πανδη-
μία το τέλος είναι πάντα αβέβαιο, 
λόγω πιθανών μεταλλάξεων.

Η ελπίδα των Χριστιανοδημο-
κρατών είναι ότι έως τις βουλευτι-
κές εκλογές της 26ης Σεπτεμβρίου, 
οι δυσκολίες θα έχουν σχεδόν ξε-
χαστεί, γιατί ο πληθυσμός θα έχει 
εμβολιαστεί και η οικονομία θα 
έχει ανοίξει ξανά. Ισως έχουν δί-
κιο, ίσως και όχι, πάντως το σίγου-
ρο είναι ότι αυτή την περίοδο το 
συναίσθημα που εξαπλώνεται στη 
χώρα είναι η οργή. Σήμερα προ-
σέρχονται στις κάλπες ψηφοφόροι 
σε δύο κρατίδια, τη Βάδη-Βυρτεμ-
βέργη και τη Ρηνανία-Παλατινάτο, 
με τους Χριστιανοδημοκράτες να 
αναμένεται να έρθουν δεύτεροι και 
στις δύο· στη μεν Βάδη προβλέ-
πεται νίκη των Πρασίνων, στη δε 
Ρηνανία των Σοσιαλδημοκρατών.

Η απόχρωση του Πρασίνου που 
επικρατεί στη Βάδη είναι από-
λυτα συμβατή με το μαύρο των 
Χριστιανοδημοκρατών, έτσι το 

αποτέλεσμα δεν είναι εξ ορισμού 
ανησυχητικό για τους Χριστιανο-
δημοκράτες, οι οποίοι, αντιθέτως, 
θα καλωσόριζαν την άνοδο των 
Πρασίνων ως προπομπό για μια 
αλλαγή κυβερνητικού εταίρου σε 
ομοσπονδιακό επίπεδο (Πράσινοι 
αντί Σοσιαλδημοκρατών). Από την 
άλλη πλευρά, οι υποθέσεις διαφθο-
ράς στην κοινοβουλευτική ομάδα 
του CDU/CSU κραυγάζουν ότι το 
κόμμα έχει παραμείνει υπερβολι-
κά πολύ καιρό στην εξουσία. ∆εν 
είναι μόνον οι μάσκες, ή οι 4-5 
άλλοι βουλευτές που ερευνώνται 
ή έχουν παραδεχθεί εμπλοκή σε 
ανάλογες υποθέσεις. Είναι ολόκλη-
ρο το σύστημα εξουσίας (κρατικές 
αρχές, ρυθμιστικές αρχές, επο-
πτικές αρχές) που επέτρεψε να 
γιγαντωθεί το μεγαλύτερο οικο-
νομικό σκάνδαλο της τελευταίας 
δεκαετίας, το σκάνδαλο Wirecard. 
Μια εταιρεία-φούσκα, την οποία 
κυβερνητικοί παράγοντες διαφή-
μιζαν στις επαφές τους στο εξω-
τερικό, ρούφηξε τις οικονομίες 
πολιτών κοροϊδεύοντας ότι δή-
θεν διαθέτει κεφάλαια 1,9 δισε-
κατομμυρίου ευρώ, τα οποία απο-
δείχθηκαν ανύπαρκτα. Ολα αυτά 
ενώ το πολιτικό μήνυμα ήταν η 
«ενάρετη», σκληρή δημοσιονομι-
κή πειθαρχία, γνωστή ως μαύρο 
μηδενικό, που έχει υποχρεώσει τις 
υγειονομικές αρχές να προσπα-
θούν να συντονίσουν τη διαχεί-
ριση της πανδημίας στέλνοντας 
μεταξύ τους φαξ...

Πέφτουν οι μάσκες στους Χριστιανοδημοκράτες 
Κρίση στο κυβερνών κόμμα της Γερμανίας μετά το πρόσφατο σκάνδαλο παράνομου πλουτισμού εν μέσω πανδημίας

Πρώτη δοκιμασία
για τον νέο ηγέτη
του κόμματος, Αρμιν 
Λάσετ, οι σημερινές 
εκλογές σε δύο 
γερμανικά κρατίδια.

Ο πρωθυπουργός της Βαυαρίας, Μάρκους Ζέντερ. Σάλο έχει προκαλέσει 
το τίμημα (10,5 ευρώ το κομμάτι!) που κατέβαλε η Βαυαρία για ένα εκατομ-
μύριο μάσκες από εταιρεία που εκπροσωπείται από την κόρη του πρώην 
υπουργού Γκέρολντ Τάντλερ σε συνεργασία με την κόρη του «πατριάρχη» 
των Χριστιανοκοινωνιστών, Φραντς-Γιόζεφ Στράους.
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Πολλοί αναρωτήθηκαν 
αν η συνέντευξη 
αποτελεί κάτι παραπάνω 
από μια συνέχεια
στην παρατεταμένη 
βασιλική σαπουνόπερα.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Η ιδέα για τα διαβατήρια εμβολια-
σμού, τις κάρτες που θα εκδίδο-
νται από τις εθνικές κυβερνήσεις 
ή τα σήματα στα smartphones 
που θα δηλώνουν ότι ο κάτοχός 
τους έχει εμβολιαστεί κατά του 
κορωνοϊού έχει ήδη προκαλέσει 
κραυγές διαμαρτυρίας περί τυ-
ραννίας στη Βρετανία, διαμαρ-
τυρίες στη ∆ανία, ψηφιακή πα-
ραπληροφόρηση στις ΗΠΑ και 
γεωπολιτική διαμάχη εντός της 
Ε.Ε. Στόχος της πρότασης είναι 
να επιτραπεί στις οικογένειες να 
επανενωθούν, να επανεκκινή-
σουν οι οικονομίες και οι εκατο-
ντάδες εκατομμύρια άνθρωποι 
που έχουν εμβολιαστεί να επι-
στρέψουν σε ένα βαθμό κανο-
νικότητας, κι όλα αυτά χωρίς να 
εξαπλωθεί περαιτέρω ο ιός. Σύμ-
φωνα με μια εκδοχή, ενδέχεται να 
επιτραπεί στους κομιστές των εν 
λόγω διαβατηρίων ή καρτών να 
ταξιδεύουν διεθνώς. Σύμφωνα με 
μια άλλη, θα επιτραπεί η είσοδος 
των κατόχων τους σε ορισμένους 
χώρους, όπως γυμναστήρια, χώ-
ροι συναυλιών και εστιατόρια.

Ενώ τα διαβατήρια εμβολια-
σμού εξακολουθούν να αποτε-
λούν ιδέα προς συζήτηση στα 

περισσότερα κράτη, το Ισραήλ 
έγινε η πρώτη χώρα που κυκλοφό-
ρησε το δικό της την περασμένη 
εβδομάδα, αξιοποιώντας το υψη-
λό ποσοστό εμβολιασμού. Αρκε-
τές ευρωπαϊκές χώρες σκέφτονται 
να ακολουθήσουν. Ο πρόεδρος 
Μπάιντεν ζήτησε από τις ομο-
σπονδιακές υπηρεσίες των ΗΠΑ 
να διερευνήσουν επιλογές και 
ορισμένες αεροπορικές εταιρείες 
και βιομηχανίες που εξαρτώνται 
από τον τουρισμό αναμένεται να 
τις απαιτήσουν.

Ο διαχωρισμός του κόσμου με-
ταξύ εμβολιασμένων και μη, εγεί-
ρει πολιτικά και ηθικά ζητήματα. 
Τα εμβόλια ανέρχονται σε συντρι-
πτικά ποσοστά σε πλούσιες χώ-
ρες και προνομιακές ομάδες. Η 
χορήγηση ειδικών δικαιωμάτων 
για τους εμβολιασμένους, με πα-
ράλληλη επιβολή αυστηρότερων 
περιορισμών στους μη εμβολια-
σμένους, κινδυνεύει να οξύνει 
τις ήδη επικίνδυνες κοινωνικές 
ανισότητες. 

«Τα διαβατήρια εμβολιασμού 
υπόσχονται έναν τρόπο να επι-
στρέψουμε σε μια πιο φυσιολο-
γική κοινωνική και οικονομική 
ζωή», έγραψαν οι Νικόλ Χασούν 
και Αντερς Χέρλιτζ, οι οποίοι με-
λετούν τη δεοντολογία στη δημό-
σια υγεία. Ωστόσο, με τα εμβόλια 

να κατανέμονται άνισα ανά φυλή, 
τάξη και εθνικότητα, «δεν είναι 
προφανές ότι δικαιολογείται ηθι-
κά η ύπαρξή τους». Ειδικά προ-
νόμια για τους εμβολιασμένους, 
εξ ορισμού, θα ευνοούσαν τους 
πληθυσμούς που εμβολιάστηκαν 

σε υψηλότερα ποσοστά. Στις δυ-
τικές χώρες, αυτές οι κοινότητες 
τείνουν να είναι λευκές και εύπο-
ρες. Αυτό δημιουργεί μια δυσάρε-
στη εικόνα: οι λευκοί επαγγελμα-
τίες θα έχουν δυσανάλογα υψηλή 
πρόσβαση σε καταστήματα, γή-
πεδα και εστιατόρια, σε σχέση με 
τους έγχρωμους και τα μέλη των 
λαϊκών τάξεων. Εάν οι χώροι ερ-
γασίας απαιτούν απόδειξη εμβο-
λιασμού, θα μπορούσε επίσης να 
επηρεαστεί και η απασχόληση.

Επειτα υπάρχει και το θέμα 
της επιβολής. «Εχουμε ήδη δει, 
με τα μέτρα και το lockdown, δυ-
σανάλογα ποσοστά ελέγχου νέων 
ανδρών μειονοτήτων», δήλωσε η 

Χαλιμά Μπεγκούμ, διευθύντρια 
του ινστιτούτου για θέματα φυ-
λετικής ισότητας Runnymede 
Trust, αναφερόμενη σε αστυνο-
μικούς ελέγχους και πρόστιμα. 
«Ετσι, μπορείτε να δείτε ποιος 
είναι πιο πιθανό να ελεγχθεί και 
επειδή δεν έχει το διαβατήριο να 
του απαγορευτεί η πρόσβαση». 
Κατά τη Ρενέ Ντιρέστα, ειδικό 
παραπληροφόρησης του Παρα-
τηρητηρίου ∆ιαδικτύου του Στάν-
φορντ, «ο διάλογος της Ε.Ε. γύρω 
από τα διαβατήρια έχει φτάσει 
στις κοινότητες των αμφισβητι-
ών του εμβολιασμού στις ΗΠΑ, 
τροφοδοτώντας θεωρίες συνω-
μοσίες».

Τα διαβατήρια θα μπο-
ρούσαν, θεωρητικά, να βο-
ηθήσουν στον έλεγχο της 
πανδημίας, μειώνοντας τα 
κρούσματα και τις οικονο-
μικές επιπτώσεις των απα-
γορευτικών. Ωστόσο, πρέ-
πει να ληφθεί υπόψη και 
η ανισότητα μεταξύ των 
κρατών, κυρίως σχετικά με 
τα διεθνή ταξίδια. Τα εγκε-
κριμένα εμβόλια αφορούν 
κυρίως χώρες που είναι αρ-
κετά πλούσιες για να τα αγο-
ράσουν ή να τα παράγουν. 
Οι φτωχότεροι μπορεί να 
μείνουν εκτός της διαδικα-
σίας για δύο ή τρία χρόνια. 
Παράλληλα, υπάρχουν δι-
σεκατομμύρια άνθρωποι σε 
μια ενδιάμεση κατάσταση, 
με τα μέσα και ενίοτε την 
ανάγκη να ταξιδέψουν, αλλά 
χωρίς πρόσβαση στα εμβό-
λια. Ορισμένες φτωχότερες 
χώρες που βασίζονται στον 
τουρισμό αγκαλιάζουν την 
ιδέα. Τα κράτη της Νότιας 
Ευρώπης, όπως η Ισπανία 
και η Ελλάδα, πιέζουν την 
Ε.Ε. να εγκρίνει τα έγγρα-
φα, ενώ Γερμανοί και Γάλλοι 
εκφράζουν προς το παρόν 
επιφυλάξεις. Οι χώρες τους 
έχουν χαμηλότερα ποσοστά 
εμβολιασμού, πράγμα που 
σημαίνει ότι οι ταξιδιωτικοί 
περιορισμοί θα έβαζαν τους 
κατοίκους τους σε σχετικά 
μειονεκτική θέση.

Ο τουρισμόςΤα υπέρ και τα κατά
της ιδέας για διαβατήρια
εμβολιασμού

Πριν ακριβώς από ένα χρόνο, έκπλη-
κτοι μαθαίναμε ότι η Ιταλία επέ-
βαλλε καθολικό «απαγορευτικό» 
προκειμένου να καταπολεμήσει 
κάποιον παράξενο ιό που είχε έρ-
θει από την Κίνα. Το επόμενο δε-
καπενθήμερο, το παράδειγμά της 
ακολούθησαν η Ισπανία, η Γαλλία 
και η Βρετανία. Σήμερα, μετά έναν 
ολόκληρο χρόνο, παραμένουμε σε 
κατάσταση εκτάκτου ανάγκης.

 
Εργαζόμαστε από το σπίτι και ζού-
με στο ∆ιαδίκτυο. Τα παιδιά μας 
είναι διαρκώς στο Zoom. Η χρήση 
μάσκας και η κοινωνική αποστα-
σιοποίηση φαντάζουν, πλέον, ως η 
νέα κανονικότητα. Οι γλώσσες μας 
κατακλύστηκαν από νέους όρους: 
«δεύτερο κύμα», «επιπέδωση της 
καμπύλης», «ανοσία της αγέλης», 
«βρετανική μετάλλαξη». Οι δημο-
γράφοι θα ανιχνεύουν τις μακρο-
πρόθεσμες συνέπειες της πανδημι-
κής χρονιάς τα επόμενα 100 χρόνια. 
Κάποιοι, άλλωστε, εκτιμούν ότι ήδη 
υπάρχει μια Γενιά C(ovid).

 
Υπήρξαν και άλλες στιγμές κοινής ευ-
ρωπαϊκής εμπειρίας, όπως το 1968 
ή το τέλος του Ψυχρού Πολέμου. 
Ωστόσο, πρέπει να επιστρέψουμε 
στοv ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο 
για να ανακαλύψουμε μια συλλο-
γική εμπειρία που επηρέασε ταυ-
τόχρονα, σε προσωπικό επίπεδο, 
τόσο πολλούς Ευρωπαίους. Ποια 
άλλη χρονική στιγμή, μετά το 1945, 
συνειδητοποιήσαμε εξίσου σαφώς 
ότι οι ενέργειες μας, και αυτές των 
κυβερνήσεών μας, μπορούν να κα-
θορίσουν άμεσα αν εμείς και οι αγα-
πημένοι μας θα ζήσουμε ή θα πεθά-
νουμε; Αυτή τη φορά, όμως, εμείς 
οι Ευρωπαίοι δεν αλληλοσπαρασ-
σόμαστε αλλά πολεμούσαμε έναν 
κοινό εχθρό: τον πανούργο μεταλ-
λασσόμενο κορωνοϊό, έναν Χίτλερ 
στο αίμα μας, έναν Στάλιν στους 
πνεύμονές μας.

 
Η κοινή εξωτερική απειλή θα έπρεπε 
να μας φέρει πιο κοντά. Αραγε, το 
έκανε; Τι θα συμβεί όταν η όποια 
άμεση αλληλεγγύη φθίνει και οι δι-
αφοροποιημένες μακροπρόθεσμες 
συνέπειες γίνουν αισθητές; Η Ευρω-
παϊκή Ενωση θα αναδυθεί ισχυρό-
τερη ή πιο αδύναμη; Την απάντηση 
δεν πρέπει να την αναζητήσουμε 
στα άστρα, αλλά μέσα μας. 

 
Μέχρι στιγμής, η διαχείριση της 
COVID από την Ε.Ε. εμπεριέχει 
μία μεγάλη επιτυχία και μία μεγά-
λη αποτυχία.

 
Επιτυχία είναι η συμφωνία του πε-

ρασμένου καλοκαιριού για επταε-
τή προϋπολογισμό και δημιουργία 
ευρωπαϊκού Ταμείου Ανάκαμψης 
(Next Generation EU), που συνδυ-
αστικά ανέρχονται σε 1,8 τρισεκα-
τομμύριο ευρώ. Με την εισαγωγή 
του κοινού ευρωπαϊκού χρέους, το 
Ταμείο Ανάκαμψης σηματοδοτεί το 
σπουδαιότερο βήμα για την οικονο-
μική ολοκλήρωση, μετά την εισαγω-
γή του ευρώ. Προσφέρει στην Ε.Ε. 
την πιθανότητα να βοηθήσει στη 
βελτίωση και αποτελεσματικότερη 
ανοικοδόμηση της οικονομίας των 
κρατών-μελών.

 
Η μεγάλη αποτυχία, από την άλλη, 
συνίσταται στην προσπάθεια να 
φανεί ότι μόνον η Ε.Ε. μπορεί να 
παραδώσει εμβόλια, γρήγορα και 
δίκαια, για όλα τα κράτη-μέλη. Ο 
Γερμανός υπουργός Οικονομικών 
περιέγραψε, με κομψότητα, την 
επίδοση της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής στην προμήθεια εμβολίων ως 

«πραγματικά σκ...». Η Bild, η με-
γαλύτερη γερμανική ταμπλόιντ, 
ενθουσίασε τους Βρετανούς θια-
σώτες του Brexit με τον πηχυαίο 
τίτλο της «We Beneiden You» (Σας 
ζηλεύουμε). Εις απάντησιν, η βρε-
τανική εφημερίδα Sun, επίσης τα-
μπλόιντ, έγραψε «Wir Beneiden 
Dich Nicht για το χάος της Ε.Ε. στα 
εμβόλια», γεγονός που ίσως βελτί-
ωσε τις γνώσεις γερμανικής των 
Βρετανών (παρότι θα έπρεπε να 
γράφει Euch, not Dich.)

 
Σήμερα, Ουγγαρία, Πολωνία, Σλο-
βακία και Τσεχία προμηθεύονται 
εμβόλια από την Κίνα ή τη Ρωσία, 
ενώ η ∆ανία και η Αυστρία ανα-
πτύσσουν κοινοπραξία με το Ισ-
ραήλ για την παραγωγή τους. Πρό-
κειται για προσωπική αποτυχία της 
προέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, 
και της αρμόδιας επιτρόπου, όπως 
και του αντίστοιχου τμήματος. Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή χειρίστηκε 
το ζήτημα ανεπιτυχώς επειδή δεν 
έχει ούτε την ικανότητα ούτε την 
αρμοδιότητα. Η δημόσια υγεία εί-
ναι, κατά βάσιν, εθνική αρμοδιό-
τητα, υπό την έννοια της νoμίμως 
κατοχυρωμένης δικαιοδοσίας. Οι 
ευρωπαϊκοί θεσμοί δεν διαθέτουν 
την ικανότητα και εμπειρία για να 
επιτελέσουν αποτελεσματικά έργο. 
Αυτό υποδεικνύει την εξαρχής πα-
ρανόηση των δεξιοτήτων της Ε.Ε. 

Η ισχυρότερη ικανότητά της, σύμ-
φωνα με τον Αμερικανό ακαδημαϊ-
κό Αντριου Μοράβσικ, είναι «η τε-
χνοκρατική και σταδιακή χάραξη 
πολιτικής». Εδώ η λέξη-κλειδί είναι 
η «σταδιακή». Επειδή η Ε.Ε. είναι 
τόσο περίπλοκη, η ανάγκη συνε-
κτίμησης των απόψεων 27 εθνικών 
κυβερνήσεων, τριών ευρωπαϊκών 
θεσμών και αρκετών ευρωπαϊκών 
κομματικών ομάδων, αναπόφευ-
κτα βραδυπορεί. Επίσης, υπάρχει 
γραφειοκρατία. Αυτή τη φορά, oι 
συνθήκες απαιτούσαν ταχύτητα, 
βούληση ανάληψης κινδύνων και 
πρόκριση της ανθρώπινης ζωής 
έναντι της γραφειοκρατίας. Οι Βρυ-
ξέλλες θα τα κατάφερναν καλύτε-
ρα εάν διαδραμάτιζαν μικρότερο, 
επιβοηθητικό ρόλο, υποστηρίζο-
ντας τις φτωχότερες και μικρότε-
ρες χώρες, που τελικά θα έμεναν 
ουραγοί στην αναζήτηση των ελά-
χιστων εμβολίων.

 
Ποιο είναι, λοιπόν, το μεγάλο μά-
θημα που πρέπει να λάβουμε; Την 
επόμενη τριετία, η Ε.Ε. οφείλει να 
επικεντρωθεί στην επιτέλεση του 
έργου της. ∆ημοσκόπηση στα κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε., που πραγματο-
ποιήθηκε για την ερευνητική μου 
ομάδα, στο Πανεπιστήμιο της Οξ-
φόρδης, καταλήγει στο ίδιο συμπέ-
ρασμα με τους άλλους αναλυτές: 
η νομιμοποίηση της Ε.Ε. πηγάζει 
περισσότερο από τα αποτελέσμα-

τα των ενεργειών της, παρά από 
τη θεσμική και πολιτική διαδικα-
σία με την οποία καταλήγει εκεί. 
Ετσι, παρότι ένα μεγάλο ποσοστό 
των ερωτηθέντων απάντησε ότι 
είναι αναγκαία η ύπαρξη Ευρω-
κοινοβουλίου, το 59% συμφώνη-
σε πως η ύπαρξη ή ανυπαρξία του 
είναι δευτερεύουσας σημασίας, 
εφόσον η Ε.Ε. ενεργεί αποτελε-
σματικά». Η επιτέλεση του έργου 
είναι το άπαν.

 
Το τελευταίο που χρειάζεται η Ε.Ε. 
αυτή τη στιγμή είναι ένα όργιο 
εσωστρέφειας στην προτεινόμε-
νη «διάσκεψη για το μέλλον της 
Ευρώπης», που επί του παρόντος, 
έχει «σκαλώσει» στις χαρακτηρι-
στικές αντιπαραθέσεις μεταξύ των 
θεσμών. Εάν οι Ευρωπαίοι ηγέτες 
πράγματι ενδιαφέρονται για το 
μέλλον της, θα πρέπει να στρέ-
ψουν τα νώτα τους στη διάσκεψη 
και να εστιάσουν στο τι πραγματι-

κά μπορεί να παράσχει η Ε.Ε. για 
τους πολίτες της. 

 
Το επόμενο βήμα είναι το «πράσινο 
ψηφιακό διαβατήριο», που θα επι-
τρέψει σε όσους Ευρωπαίους εμ-
βολιάστηκαν να ξαναταξιδέψουν 
στην ήπειρο χωρίς περιορισμούς. 
Οι πολίτες της Ε.Ε. εκτιμούν πε-
ρισσότερο από όλα την ελευθερία 
μετακίνησης. Το 74% των ερωτη-
θέντων συμφώνησε με τη φράση 
«εάν η Ε.Ε. δεν παρείχε τη δυνατό-
τητα ελεύθερης μετακίνησης, εργα-
σίας, σπουδών και εγκατάστασης 
σε άλλα κράτη-μέλη δεν θα είχε 
λόγο ύπαρξης». Η ελευθερία μετα-
κίνησης είναι αυτό που μας έλειψε 
περισσότερο τη χρονιά των απα-
γορευτικών. Η επιστροφή της δυ-
νατότητας θα είναι μια σημαντική 
επιτυχία της Ε.Ε. 

 
Πέρα από αυτά, υπάρχει το τεράστιο 
καθήκον να διασφαλιστεί ότι τα 750 
δισεκατομμύρια ευρώ του Ταμείου 
Ανάκαμψης θα διοχετευθούν γρήγο-
ρα, αποτελεσματικά, χωρίς γραφει-
οκρατικά προσκόμματα, με απόλυ-
τη διαφάνεια, κατά τρόπους που θα 
ωφελήσουν πραγματικά τους λαούς 
της Ευρώπης. Είναι αναγκαία η δη-
μιουργία ευκαιριών και νέων, μετά 
COVID, θέσεων εργασίας. Ενα σημα-
ντικό τμήμα των πόρων πρέπει να 
διοχετευτεί σε αυθεντικά πράσινα 
προγράμματα και όχι για επίπλαστα 
οικολογικά «κόλπα». Τα διαρκώς αυ-
ξανόμενα επίπεδα δημόσιου χρέους, 
ιδιαίτερα στη νότια Ευρώπη, δεν 
θα πρέπει να καταλήξουν σε μια 
νέα κρίση χρέους της Ευρωζώνης. 

 
Πολιτικά, η αποφασιστική δοκιμασία 
έγκειται στο κατά πόσον τα φιλο-
ευρωπαϊκά κόμματα θα κυριαρχή-
σουν, όχι μόνο στις φετινές εκλογι-
κές αναμετρήσεις σε Ολλανδία και 
Γερμανία, αλλά και στην προεδρι-
κή εκλογή της Γαλλίας, την επόμε-
νη χρονιά, και μετέπειτα σε Ιταλία, 
Ισπανία, Πολωνία και τελικά στις 
ευρωεκλογές το 2024.

 
Εν ολίγοις, η Ε.Ε. αντιμετωπίζει μία 
από τις μεγαλύτερες προκλήσεις 
από συστάσεώς της. Οι Ευρωπαίοι 
ηγέτες αντί να χάνουν τον χρόνο 
τους σε οργιώδεις ομφαλοσκοπή-
σεις στη «διάσκεψη για το μέλλον 
της Ευρώπης», οφείλουν να θυρο-
κολλήσουν σε όλες τις πόρτες των 
Βρυξελλών το «σλόγκαν» της Nike: 
«Απλώς κάν’ το».

 
* Ο κ. Τίμοθι Γκάρτον Ας είναι 
καθηγητής Ευρωπαϊκών Σπουδών 
στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης, 
συνεργάτης του Ιδρύματος Χούβερ 
του Πανεπιστημίου Στάνφορντ.

Τα 750 δισ. ευρώ του 
Ταμείου Ανάκαμψης 
πρέπει να διοχετευθούν 
γρήγορα, κατά τρόπους 
που θα ωφελήσουν 
πραγματικά τους λαούς 
της Ευρώπης.

Ανάγκη να ληφθούν 
μέτρα ώστε 
να μην ευνοηθούν 
προνομιούχες 
κοινωνικές ομάδες και 
έθνη εις βάρος άλλων.

Η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή χειρίστηκε 
το ζήτημα των εμβολίων 
ανεπιτυχώς, επειδή 
δεν έχει ούτε 
την ικανότητα 
ούτε την αρμοδιότητα.

Το μάθημα από τη χρονιά της πανδημίας

Γκαργκόιλ στην Παναγία των Παρισίων με μάσκα! Η κοινή απειλή θα έπρεπε να φέρει πιο κοντά τους Ευρωπαίους. Το έκανε;

Tο Ισραήλ έγινε η πρώτη χώρα που κυκλοφόρησε το δικό της διαβατήριο εμβολιασμού την περασμένη εβδομάδα, 
αξιοποιώντας το υψηλό ποσοστό εμβολιασμού που έχει επιτύχει.

Του ΤΙΜΟΘΙ ΓΚΑΡΤΟΝ ΑΣ*

Του MAX FISHER
THE NEW YORK TIMES
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Αντί για γιορτή, πόλεμος
Δικαίως χαρακτηρίζουν το ποδόσφαιρο
ως προϊόν, αφού τη σύγχρονη εποχή
ανθεί σ’ ένα καπιταλιστικό σύστημα που
η αγορά επιβάλλει τους κανόνες της και
όλοι εμείς, καταναλωτές, επιχειρήσεις,
πιστά τους υπηρετούμε. Ως τέτοιο και
επειδή ακριβώς απευθύνεται στην πλατιά
μάζα του κοινού, όλων των ηλικιακών
ομάδων και κοινωνικών τάξεων, ανεξαρ-
τήτου επιπέδου μόρφωσης του καθενός,

θα έπρεπε να βασιζόταν στην εξωστρέφεια ούτως ώστε
το προϊόν να πωλείται ή να διοχετεύεται στον κάθε εν-
διαφερόμενο και όχι μόνο. Επί τούτου τα τελευταία είκοσι
τουλάχιστον χρόνια, οι επιχειρήσεις-ομάδες, θέσπισαν
και συνάμα εκσυγχρόνισαν τον τομέα της επικοινωνίας
και του μάρκετινγκ ακριβώς για να ενισχύσουν έτσι την
σχέση μεταξύ πελάτη και προϊόντος. Εξωτερικεύουν
δηλαδή τις υπηρεσίες τους, αναδεικνύοντας το προϊόν,
ούτως ώστε να γίνει εφικτή όσο γίνεται η εξάπλωση του.
Μια εκ των μεθόδων που χρησιμοποιείται ιδιαίτερα στον
τομέα της επικοινωνίας είναι η δημόσια προβολή των
παικτών- προπονητών, ούτως ώστε να παρουσιάζονται
προσιτοί στο κοινό με σκοπό και στόχο να ταυτιστεί
ακόμη περισσότερο με τον αγαπημένο του ποδοσφαιρικό
ήρωα. Επί τούτου, στα προηγμένα ποδοσφαιρικά πρωτα-
θλήματα, οι ομάδες φροντίζουν ν’ ανανεώνουν τις μεθό-
δους- τακτικές διατηρώντας τη σχέση με τους οπαδούς-
πελάτες άμεση και συνεχή. Σ’ αντίθεση με το τι συμβαίνει
στις περισσότερες των χωρών ανά την Ευρώπη και πολύ
περισσότερο στις Ηνωμένες Πολιτείες, οι ποδοσφαιρι-
στές- εργαζόμενοι στην Κύπρο ελέγχονται από τις ομά-
δες- επιχειρήσεις ωσάν και είναι πράκτορες μυστικών
υπηρεσιών όπου πρέπει να διατηρούν μυστικοπαθή στάση
μήπως και αποκαλυφθούν από τους εχθρούς και αντιπάλους. 

Το ν’ ακούσει κανείς ποδοσφαιριστή στην Κύπρο ν’
αποκαλύπτεται, να τοποθετείται για θέματα ποδοσφαιρικά
και όχι μόνο, μοιάζει τόσο σπάνια όσο τα χιόνια στο κέντρο
της Λεμεσού. Το ίδιο ισχύει και για τους προπονητές οι
οποίοι εκφράζονται ολιγόλεπτα συνήθως πριν και μετά
τα ματς, κινούμενοι σ’ ένα πέρα για πέρα αυστηρό πλαίσιο
λογοκρισίας όπως το επιβάλλει η ΚΟΠ και  οι κανόνες
της. Άμα σ’ αυτά προσθέσει κανείς και τον έλεγχο της
κάθε σχεδόν λέξης που γράφεται από τα επικοινωνιακά
επιτελεία των ομάδων  από τους αντίστοιχους ρεπόρτερ
ή ακόμη και την αποπομπή δημοσιογράφων που κρίνονται
«εχθρικοί» από την περιγραφή των αγώνων θα συμπεράνει
κανείς εύκολα πόσο στείρα και λειψή, μη αντικειμενική
και αμερόληπτη είναι η ενημέρωση για τον κόσμο και
κυρίως πόσο εσωστρεφές είναι το ποδοσφαιρικό γίγνεσθαι
του νησιού, που αντί να προσεγγίζει την ψυχαγωγία
μοιάζει μ’ ένα ατελείωτο κατασκοπευτικό θρίλερ χωρίς
κανόνες και ηθική. Και αντί για γιορτή μαίνεται πόλεμος.

Τρεις μήνες VΑR…
11 Δεκεμβρίου 2020, το VAR στο κυπριακό
ποδόσφαιρο. Συμπληρώθηκαν από τότε
τρεις μήνες, το λες και αξιόπιστο δείγμα,
για μια πρώτη αξιολόγηση της κατάστα-
σης. Ως προς τη δυνατότητα μείωσης
λαθών από διαιτητικές αποφάσεις, σαφώς
και η αποτίμηση είναι θετική. Προβλή-
ματα υπήρχαν από την αρχή, κάτι τέτοιο
ήταν αναμενόμενο, προβλήματα εξακο-
λουθούν να υπάρχουν και δεν θα μπο-
ρούσε να ανέμενε κάποιος πως όλα θα

μπορούσαν να επιλυθούν. Αρνητικό, ωστόσο, το γεγονός
πως προβλήματα εξακολουθούν να προκύπτουν ως προς
την αντίληψη των κύπριων διαιτητών και σε σχέση με
τη διαχείριση του VAR. Και μετά από τρεις μήνες και
έχοντας προηγηθεί μια μακρά περίοδος εκπαίδευσης,
λογική κρίνεται η προσδοκία για λιγότερα προβλήματα
και θέματα συζήτησης ως προς την αξιοποίηση του VAR.

Θα περίμενε λοιπόν κάποιος, πως μετά από τρεις μήνες
και πολλά παιγνίδια πρωταθλήματος και κυπέλλου σε
αυτό το διάστημα, ο διαιτητής ενός αγώνα σε συνεργασία
με τον διαιτητή (και το βοηθό του) στο van του VAR, θα
είχαν μια καλύτερη συνεργασία, θα είχαν πολύ καλύτερα
ποσοστά σωστών αποφάσεων σε καθοριστικές φάσεις,
με τη βοήθεια της τεχνολογίας. Πολύ περισσότερο, όλοι
αναμέναμε, πως οι λάθος (τελικές) αποφάσεις σε κρίσιμες
φάσεις, θα είχαν εκμηδενιστεί, από τη στιγμή που ο διαι-
τητής αποφασίζει έχοντας δει εικόνα από αρκετές κάμερες,
επαναληπτικές προβολές αλλά και επεξεργασμένη την
εικόνα, είτε σε μεγέθυνση είτε… παγοποιημένη. Αντί
αυτού, διαιτητές στο VAR, υπό αυτά τα δεδομένα, δεν
διόρθωσαν λανθασμένες αποφάσεις και διαιτητές στον
αγωνιστικό χώρο δεν άλλαξαν γνώμη, μη μπορώντας να
αντιληφθούν λάθη που όλοι οι υπόλοιποι είδαν!  Το πρώτο
και σημαντικό από το οποίο καθορίζεται η παρέμβαση η
όχι του VAR, είναι το ξεκάθαρο και προφανές λάθος, με
βάση την τηλεοπτική εικόνα. Ούτε αυτό φαίνεται να είναι
ακόμη ξεκάθαρο στους κύπριους διαιτητές. Γι’ αυτό και
η αδράνεια τους σε κάποιες περιπτώσεις αλλά και η κα-
θυστέρηση λήψης τελικής απόφασης σε κάποιες άλλες. 

Τι να φταίει; Μακάρι η απάντηση να περιορίζεται στην
ικανότητα κάποιων διαιτητών. Γιατί αν πάμε σε θέματα
αμεροληψίας ή σκοπιμότητας, η κατάσταση χειροτερεύει.
Η αδυναμία κάποιων διαιτητών μπορεί να αντιμετωπιστεί.
Είτε με προσπάθεια καλύτερης εκπαίδευσής τους για να
βελτιωθούν, είτε με αντικατάστασή τους. Θέληση να
υπάρχει. Και από τη θέληση των αρμοδίων, μπορεί να
αποκλειστεί και οποιοδήποτε άλλο ενδεχόμενο, οποι-
αδήποτε άλλη ερμηνεία, για λάθη που δεν δικαιολογούνται
στην εποχή του VAR…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ορισμοί διαιτητών
Το ότι ξεμείναμε από διαιτητές ικα-
νούς, έμπειρους ή γενικότερα έτοι-
μους για αγώνες πρωταθλήματος
πρώτης κατηγορίας είναι πλέον ξεκά-
θαρη διαπίστωση αλλά και παραδοχή
από τους αρμόδιους οι οποίοι δεν
φρόντισαν για να αντιμετωπιστεί έγ-
καιρα το φαινόμενο. Απ’ εκεί και πέ-
ρα όμως, ακόμη και με περιορισμένες
τις επιλογές, είναι γενικά παραδεχτό
πως οι ορισμοί θα έπρεπε να έδιναν
καλύτερα αποτελέσματα. Πιο απλά,
διαιτητής ο οποίος αποδεδειγμένα
έχει καταγράψει τα περισσότερα και
κυρίως συνεχόμενα λάθη, είτε στον
αγωνιστικό χώρο, είτε στο van του
VAR, δεν θα έπρεπε να ορίζεται, μόνι-
μα, σε κάθε αγωνιστική και σε δύο μά-
λιστα παιγνίδια, είτε στο ένα, είτε στο
άλλο πόστο…

* * * * *

Γκάγιας Ζαχίντ
Ήταν, εδώ και αρκετές μέρες και πα-
ραμένει στο προσκήνιο του όνομα του
Γκάγιας Ζαχίντ. Θέμα συζήτησης το

ποδοσφαιρικό του μέλλον, σε σχέση
με το ΑΠΟΕΛ αλλά και το κυπριακό πο-
δόσφαιρο γενικότερα, γιατί πολλά
ακούστηκαν στη Λευκωσία… Πλέον τα
δεδομένα δείχνουν κάπως πιο ξεκά-
θαρα. Ο ποδοσφαιριστής εξέφρασε
την προτίμηση του στην ομάδα που
τώρα αγωνίζεται, απαραίτητη προϋπό-
θεση, ωστόσο, για το ενδεχόμενο πα-
ραμονής του στο ΑΠΟΕΛ, να εξαντλη-
θούν όλες του οι πιθανότητες για να
αγωνιστεί σ’ ένα άλλο πρωτάθλημα,
ψηλότερου επιπέδου και καλύτερης
προοπτικής για τον ίδιο. Το μόνο σί-
γουρο, είναι πως το θέμα Ζαχίντ έχει
ακόμη πολύ δρόμο να διανύσει, μέχρι
την τελική κατάληξη και την υπογρα-
φή του ποδοσφαιριστή στο επόμενο
του συμβόλαιο.

* * * * *

Κυριαρχία 
Η Ομόνοια πανηγυρίζει από το βράδυ
της Δευτέρας τον τίτλο της πρωταθλή-
τριας 2020-2021. Ο τίτλος αυτός είναι ο
5ος τίτλος πρωταθλήματος στην ιστο-
ρία της.  Η επικράτηση της Ομόνοιας

στο χώρο του φιλέ για μια ακόμη φορά
κατά τα τελευταία χρόνια ήταν η φυ-
σιολογική εξέλιξη των αγωνιστικών πε-
πραγμένων, αφού η  ομάδα του  τρι-
φυλλιού ήταν  με διαφορά η καλύτερη
ομάδα του πρωταθλήματος, συμπλη-
ρώσασα  20 νίκες σε  ισάριθμους αγώ-
νες. Τώρα βαδίζει ολοταχώς προς την
υλοποίηση του επόμενου στόχου που
είναι η κατάκτηση του πρωταθλήματος
χωρίς ήττα. Η φετινή κατάκτηση απο-
τελεί συνέχεια  μιας εξαιρετικής πο-
ρείας διά μέσου της οποίας η Ομόνοια
μετρά 6 πρωταθλήματα (2014–2015,
2015–2016, 2016–2017, 2018–2019,
2020-21) 3 κύπελλα (2015–2016, 2017–
18, 2018–19) και 6 σούπερ καπ (2014,
2015, 2016, 2017, 2018, 2019). Αδιαμ-
φισβήτητη κυριαρχία.

* * * * *

Φάιναλ φορ, είπατε; 
Φάιναλ φορ στο μπάσκετ είχαμε την
Πέμπτη και το Σάββατο με τους ημιτε-
λικούς και τον τελικό Κυπέλλου ΟΠΑΠ
Basket League που πραγματοποιήθη-
κε  στο στάδιο «Τάσσος Παπαδόπου-

λος» Ελευθερία στη Λευκωσία. Ένα
φάιναλ φορ πολύ αλλιώτικο.  Πανδη-
μίας ένεκεν.  Πάντοτε αυτές οι διορ-
γανώσεις παραπέμπουν σε κόσμο.
Έτσι δεν είναι;

* * * * *

Πρωτάθλημα Επίλεκτης 
Για το πρωτάθλημα της Επίλεκτης Κα-
τηγορίας της ΚΟΠ  ούτε φωνή ούτε
ακρόαση.  Όσο περνά ο καιρός , τόσο
πιο κατανοητό γίνεται σε όσους εμπλέ-
κονται ότι…τέλος η δράση για φέτος.
Μπορεί να μίλησε για πρωτάθλημα
ανάγκης ο πρόεδρος της ΚΟΠ Γιώργος
Κούμας αλλά ούτε αυτό φαίνεται να  γί-
νεται.

* * * * *

Φάκελοι 
Φάκελοι εμφανίζονται ξανά για παι-
χνίδια της Β’ κατηγορίας.  «Τι είχες
Γιάννη, τι είχα πάντα», που λέει και η
ρήση. Βέβαια η νομική πλευρά ούτε
καν  θίγεται. Όλες οι περιπτώσεις παίρ-
νουν το δρόμο της αρχειοθέτησης.

Της ΣΠΥΡΙΔΟΥΛΑΣ ΣΠΑΝΕΑ

«Φτάσε όπου δεν μπορείς» ήταν η
προτροπή του «ανεχόρταγου παππού»
Ελ Γκρέκο στον Νίκο Καζαντζάκη, στο
αυτοβιογραφικό βιβλίο του μεγάλου
Κρητικού συγγραφέα «Αναφορά στον
Γκρέκο». Κι ο Στέφανος Τσιτσιπάς μπο-
ρεί να έχει φτάσει μέχρι εκεί όπου δεν
έχει «πατήσει» κανένας Ελληνας τε-
νίστας, αλλά έχει ακόμα πολύ δρόμο
για να οδηγηθεί μέχρι εκεί όπου δεν
μπορεί. Εξάλλου, όπως λέει ο ίδιος
στην «Κ», «η αυτοβελτίωση αποτελεί
καθήκον».     

Στα 22 χρόνια του βρίσκεται στην
5η θέση του κόσμου. Εχει νικήσει Φέν-
τερερ, Ναδάλ, Τζόκοβιτς και διαθέτει
εκατομμύρια θαυμαστές. Ο ίδιος όμως
δεν μπαίνει σε… καλούπι. Δεν είναι
τυχαίο ότι η Telegraph τον είχε χαρα-
κτηρίσει «φωτογράφο, ταξιδιώτη, φι-
λόσοφο». Ο Στέφανος είναι αυτά, και
πολλά ακόμη. 

Με μια βαλίτσα στο χέρι γυρίζει
ανά τον κόσμο. Οπου τον καλεί το
άθλημα. Τον εντοπίσαμε ανάμεσα στις
διοργανώσεις του Ρότερνταμ και της

Μασσαλίας. Η συζήτηση ξεκίνησε από
το γκραν σλαμ της Μελβούρνης. «Η
πορεία μου στην Αυστραλία ήταν
άκρως ικανοποιητική. Νομίζω ότι κα-
τάφερα να κάνω ακόμα ένα σημαντικό
βήμα στην αγωνιστική εξέλιξή μου.
Εξαιτίας της πανδημίας έχει αλλάξει
η καθημερινότητα και στο τένις. Οι
μετακινήσεις είναι πιο δύσκολες και
περιορίζεται η ελευθερία για κοινωνική
ζωή». 

Τα πρώτα βήματα του Στέφανου
Τσιτσιπά δεν ήταν στρωμένα με… ρό-
δα. Η οικογένειά του, αντιλαμβανόμενη
το μεγάλο ταλέντο του, χρειάστηκε
να βάλει βαθιά το χέρι στην τσέπη,
και ο ίδιος από την παιδική ηλικία άρ-
χισε να συλλέγει… ταξιδιωτικά μίλια.
«Ισως η μεγαλύτερη δυσκολία που
ένιωσα είναι η παρατεταμένη απουσία
από το σπίτι αλλά και η έλλειψη κα-
νονικότητας στα παιδικά μου χρόνια.
Δυστυχώς, πρωταθλητισμός χωρίς θυ-
σίες δεν υπάρχει και ούτε θα υπάρξει.
Η παρατεταμένη απουσία από την οι-
κογένειά μου και τους φίλους μού στοί-
χισαν. Σύντομα όμως κατάλαβα ότι τα
υψηλά ιδανικά του αθλητισμού θα με
βοηθήσουν να γίνω καλύτερος άνθρω-

πος. Ο πατέρας μου, ως συνοδοιπόρος
μου, πάντα με στήριζε να αντέξω ψυ-
χολογικά, και να έχω σωστά κίνητρα
και στόχους στην εξέλιξή μου ως αθλη-
τής αλλά και ως άνθρωπος», μας λέει.    

Ποιος όμως είναι ο ρόλος της οικο-
γένειας δίπλα από έναν τενίστα που
στη μετεφηβική ηλικία βρέθηκε στην
«ελίτ»; «Η οικογένεια παίζει σημαντικό
ρόλο στη διατήρηση της σιγουριάς
στη ζωή μου, της κανονικότητας. Αυτό
είναι το λιμάνι μου για να ξαποστάσω
και να συνεχίσω να παλεύω. Είμαι ευ-
λογημένος που είμαι κοντά τους. Ο
δρόμος του τενίστα είναι μοναχικός.
Μέσα στην αρένα είσαι μόνος σου με
τον εαυτό σου, τον χαρακτήρα σου,

τα συναισθήματά σου, τις ανασφάλειές
σου, τους φόβους σου. Είσαι εσύ και
ο άλλος μαχητής. Είναι μια μοναχική
μάχη» υπογραμμίζει και όταν τον ρω-
τάμε για τον μεγαλύτερο φόβο του,
μας λέει: «Να σταματήσω να είμαι
ελεύθερος στη σκέψη μου και στα συ-
ναισθήματά μου». 

Και αφού η συζήτηση έφτασε στην
ελευθερία της σκέψης, τα social media
αποτέλεσαν την επόμενη… στάση.
«Είναι καλό οι αθλητές να δείχνουν
μία ειλικρινή εικόνα της κατάστασής
τους, διότι αποτελούν πρότυπο. Είμαι
κατά της προσποίησης. Μου αρέσει
η αλήθεια έστω και εάν πολλές φορές
δεν είναι αρεστή. Ζούμε σε μία ελεύ-

θερη κοινωνία και η κριτική αποτελεί
μέρος της ελευθερίας μας. Οταν γίνεται
καλοπροαίρετα, τότε αποτελεί σημαν-
τικό εργαλείο για βελτίωση της κοι-
νωνίας και ατομική αυτοβελτίωση». 

Η φράση «ατομική αυτοβελτίωση»
έφερε την ερώτηση για τις βελτιώσεις
που θα μπορούσε να κάνει στο παιχνίδι
του. «Νομίζω η βελτίωση αλλά και η
αυτοβελτίωση είναι καθήκον κάθε αν-
θρώπου. Προσπαθώ να προσθέτω κα-
θημερινά στη ζωή μου πράγματα που
θα με βοηθήσουν να εξελιχθώ σωμα-
τικά και πνευματικά. Πρέπει να βρω
τρόπους να εκφράζω πιο αποτελεσμα-
τικά τον αυθορμητισμό μου στο παι-
χνίδι. Από την άλλη, νομίζω ότι δεν
φοβάμαι την πίεση και μου αρέσει  να
αναλαμβάνω ευθύνες». 

Ο Στέφανος ανήκει στη γενιά που
«πολιορκεί» τους «Big 3». Είναι εύκολο
να σπάσει η τριάδα; «Ηδη στην παγ-
κόσμια ATP βαθμολογία έσπασε. Ετσι
είναι η ζωή, ανοίγεις τον δρόμο και
τον δείχνεις στις επόμενες γενιές.
Αυτοί οι αθλητές πέτυχαν εντυπωσιακά
πράγματα σε αυτό το άθλημα. Το ανέ-
βασαν στο υψηλότερο σκαλί της δη-
μοτικότητάς του. Μακάρι να ήταν εδώ
για πάντα, αλλά δεν γίνεται. Πιστεύω
οι επόμενες γενιές θα είναι ισάξιοι συ-
νεχιστές αυτής της ιστορίας» υπο-
γραμμίζει και όταν τον ρωτάμε για τον
μεγαλύτερο τενίστα όλων των εποχών,
μας συνιστά υπομονή: «Πρέπει να πε-
ριμένουμε, διότι ακόμα υπάρχει μεγάλη
δυναμική από τους τρεις αθλητές που
ανταγωνίζονται για αυτό. Εάν οπωσ-
δήποτε πρέπει να απαντήσω, νομίζω
ότι εάν μπορούσαμε να κατατάξουμε
το τένις στα elegance αθλήματα τότε,
ίσως, είναι ο Ρότζερ Φέντερερ».  

«Καθήκον η αυτοβελτίωση»
Ο Στέφανος Τσιτσιπάς μιλάει στην «Κ» για το τένις, την καριέρα του και τη φιλοσοφία του

Να μπει η Ελλάδα πιο ενεργά στο τένις
Σε όποιο μήκος και πλάτος του κόσμου και να βρίσκεται, ο Στέφανος Τσιτσι-
πάς μεταφέρει μέσα του την Ελλάδα. «Νιώθω μόνο ευγνωμοσύνη για αυτά
που μου έχουν προσφέρει οι συμπατριώτες μου. Τους αγαπώ όλους ξεχωρι-
στά. Μακάρι να μπορούσα να μιλήσω στον καθένα ατομικά και να μοιραστού-
με σκέψεις και ιδέες για τις ζωές μας». Μαζί με τη Μαρία Σάκκαρη αποτε-
λούν τους πρεσβευτές του αθλήματος της χώρας. «Το τένις άρχισε να παίρνει
μια σημαντική θέση στην καθημερινή αθλητική ζωή των Ελλήνων. Η Ομο-
σπονδία προσπαθεί να δημιουργήσει συνθήκες για την αγωνιστική ανάπτυξή
του, με αγώνες ETA, ITF juniors ITF pro, δίνοντας ευκαιρίες στους νέους
αθλητές να κάνουν τα πρώτα τους επαγγελματικά βήματα. Από εκεί και πέρα
πρέπει η πολιτεία να εμπλέξει ιδιωτικούς φορείς, να δημιουργήσει το σωστό
περιβάλλον ώστε επιχειρηματίες να επενδύσουν στον χώρο. Αυτό θα κάνει
καλό στο άθλημα αλλά και στην κοινωνία, μέσα από την ανάπτυξη του αθλητι-
κού τουρισμού. Η διοργάνωση ενός επαγγελματικού τουρνουά θα βοηθήσει
στην εδραίωση της χώρας μας ως ενός “ελίτ” τενιστικού προορισμού».
Ο χρόνος μετράει αντίστροφα για τους Ολυμπιακούς Αγώνες και ο τενίστας
το ίδιο για να βρεθεί στο Τόκιο. «Οι Ολυμπιακοί Αγώνες αποτελούν ίσως τον
μεγαλύτερο στόχο μου για το άμεσο μέλλον. Είναι τιμητικό να είσαι μέρος αυ-
τής της ιστορικής διοργάνωσης και να ξέρεις ότι είναι άρρηκτα συνδεδεμένη
με την Ιστορία της χώρας σου».

Φοβάμαι να σταματήσω
να είμαι ελεύθερος 
στη σκέψη μου και στα
συναισθήματά μου. 

«Είναι καλό οι αθλητές να δείχνουν μία ειλικρινή εικόνα της κατάστασής τους, διότι αποτελούν πρότυπο. Είμαι κατά της προ-
σποίησης», εξομολογείται στην «Κ» ο κορυφαίος Ελληνας τενίστας. 
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Οι κοινωνικο-οικονομικές προκλή-
σεις του 21ου αιώνα είναι οικου-
μενικής φύσεως και η ευημερία
κάθε χώρας βασίζεται στην ικα-
νότητα προσαρμογής της στις με-
ταβαλλόμενες συνθήκες. Αξίζει
λοιπόν να εξετάσουμε το υπόβαθρο
της παγκόσμιας οικονομίας, το
οποίο αντικατοπτρίζει τις εξελισ-
σόμενες πολιτισμικές αντιλήψεις. 

Όταν το 1776 ο Adam Smith
δημοσίευσε το διαχρονικής ση-
μασίας βιβλίο του «O Πλούτος των
Εθνών» τα οικονομικά δεν ήταν
μια διακριτή επιστήμη αλλά, αν-
τίθετα, μέρος μιας φιλοσοφικής
αναζήτησης. Έκτοτε, αν και η πο-
ρεία των οικονομιών διαμορφώ-
θηκε στη βάση ανόμοιων αντιλή-
ψεων που οδήγησαν σε διαμετρικά
αντίθετα μοντέλα σε διαφορετικές
χρονικές περιόδους και γεωγρα-
φικές περιοχές, η σημερινή παγ-
κόσμια οικονομική αντίληψη εδρά-
ζεται σε ορισμένες βασικές αρχές
που υποστήριξε ο Adam Smith,
εμπλουτισμένες με τη θεωρία που
ανέπτυξε ο JohnMaynardKeynes,
κυρίως τη δεκαετία του 1930.

Σημαντικό ποσοστό της αν-
θρωπότητας διαβιοί σε χώρες που

δραστηριοποιούνται στα πλαίσια
ενός διεθνούς συστήματος παρα-
γωγής και κατανάλωσης, με κοινά
χαρακτηριστικά. Οι άνθρωποι σή-
μερα, είτε κατοικούν στις ΗΠΑ,
Ευρώπη, Ρωσία, Κίνα ή Αφρική,
επηρεάζονται από συστήματα οι-
κονομικής διακυβέρνησης που
μοιράζονται ως φιλοσοφική αφε-
τηρία την καπιταλιστική θεώρηση.
Παράλληλα, η κατανάλωση εστιά-
ζεται όλο και περισσότερο σε πα-
ρόμοια πρότυπα παρά τις σημαν-
τικές πολιτισμικές και θρησκευ-
τικές διαφορές των λαών.

Κοινό γνώρισμα του σύγχρονου
παγκοσμιοποιημένου οικονομικού
μοντέλου αποτελεί η λειτουργία
του μηχανισμού της αγοράς. Παρά
τις διάφορες ουσιαστικές παραλ-
λαγές του, έχει ως βασικά στοιχεία
την ατομική ιδιοκτησία και την
επιχειρηματικότητα, βασισμένη
στην ιδιωτική πρωτοβουλία, ενώ
εδράζεται στο ελεύθερο εμπόριο,
όπως διαμορφώνεται στα πλαίσια
του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμ-
πορίου.

Αναντίλεκτα, το οικουμενικό
μοντέλο παρουσιάζει σοβαρές
αδυναμίες, κυρίως σε ό,τι αφορά

την κοινωνική ανισότητα, την
περιβαλλοντική διάσταση και την
κλιματική αλλαγή, καθώς και την
αντιμετώπιση του φαινομένου
της δημογραφικής γήρανσης. Αυ-
τές οι αδυναμίες καθιστούν ανα-
γκαίες ρυθμιστικές κρατικές πα-
ρεμβάσεις, ως απαραίτητο συμ-
πληρωματικό στοιχείο της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας.

Σε ό,τι αφορά την πολιτική διά-
σταση, το οικουμενικό οικονομικό
σύστημα είναι συμβατό με διαφο-
ρετικές πολιτικές αντιλήψεις. Στις
ΗΠΑ, την Ευρώπη και άλλα παρό-
μοιας φύσης συστήματα, βασικές
αρχές αποτελούν το κράτος δι-
καίου, οι ελεύθερες εκλογές και η
διασφάλιση μειονοτικών δικαιω-
μάτων ενώ, σε διεθνές επίπεδο,
προστίθενται οι αρχές της ειρη-
νικής επίλυσης διαφορών και ο
σεβασμός της διεθνούς νομιμό-
τητας και των διακρατικών συμ-
φωνιών. Όσον αφορά το ατομικό
επίπεδο, τέτοια οικονομικά συ-
στήματα στηρίζονται στις ελεύ-
θερες επιλογές, την πολυμορφία,
την ισότητα των φύλων, καθώς
και στο δικαίωμα ελεύθερης δια-
κίνησης και μετανάστευσης. Δυ-

στυχώς, αυτές οι αρχές δεν ικανο-
ποιούνται από όλες τις χώρες στον
επιθυμητό βαθμό – ακόμη και στην
Ε.Ε. κάποιες χώρες, π.χ. Ουγγαρία,
Πολωνία, αποκλίνουν ουσιαστικά
από αυτά τα πρότυπα.

Η εμπειρία των τελευταίων δε-
καετιών κατέδειξε ότι το οικονο-
μικό σύστημα που επικρατεί, οδη-
γεί γενικά σε βελτίωση του βιο-
τικού επιπέδου, αλλά και σε πα-
ρενέργειες που αφορούν την κα-
τανομή του πλούτου και την κα-
ταπόνηση του περιβάλλοντος.
Αυτό που απαιτούν οι σημερινές
προκλήσεις είναι ένα νέο δημι-
ουργικό συνδυασμό των ιδεών
του Adam Smith και του John
Maynard Keynes, ενός συνδυα-
σμού της οικονομίας που να στη-
ρίζεται στην ιδιωτική επιχειρη-
ματική πρωτοβουλία, με ένα με-
ταρρυθμισμένο κράτος που επι-
κεντρώνεται στο στρατηγικό του
ρόλο και στην έξυπνη ρύθμιση,
χωρίς άμεση ανάμειξη στην πα-
ραγωγική διαδικασία.

Προφανώς, το σημερινό οικο-
νομικό σύστημα δεν είναι τέλειο
και θα συνεχίσει να αλλάζει εντός
ενός συνδεδεμένου κόσμου όπου

η πληροφόρηση, οι επιστημονικές
ανακαλύψεις και οι τεχνολογικές
εφευρέσεις δημιουργούν τόσο τη
βάση, όσο και την απειλή για την
ευημερία μας. Μέσα στο πλαίσιο
αυτό, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε
και στην Κύπρο τις οικονομικές
μας αντιλήψεις, εφόσον αυτές δη-
μιουργούν το υπόβαθρο για τη λή-
ψη αποφάσεων που θα επηρεά-
σουν τις μελλοντικές γενιές. Απώ-
τερος σκοπός δεν μπορεί και δεν
πρέπει να είναι η επικράτηση ενός
συστήματος στη βάση ιδεολογίας
ή προ-αντιλήψεων αλλά η ενίσχυ-
ση των θετικών στοιχείων από
όλες τις κατευθύνσεις, στοχεύον-
τας στη δημιουργία ενός καλύτε-
ρου συστήματος. Τα οικονομικά
συστήματα δεν πρέπει να είναι
αυτοσκοπός αλλά αντίθετα τα
μέσα για την επίτευξη του σκοπού
εξυπηρέτησης του ανθρώπου και
γενικότερα του πλανήτη.

Ο κ. Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οι-
κονομολόγος και πρώην διευθυντής
στο Υπουργείο Οικονομικών.
Ο κ. Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse
Coopers Investment Services. 

Παγκόσμιο οικονομικό σύστημα και κοινωνικο-οικονομικές προκλήσεις 

Σε τεντωμένο
σχοινί βαδίζει
ο τουρισμός
Συνέντευξη Β. Μαντοβανη

Τις προοπτικές και τις νέες τάσεις
στον τουρισμό ένεκα πανδημίας,
αναλύει ο επίτιμος πρόεδρος του
συνδέσμου ταξιδιωτικών πρακτό-
ρων Κύπρου, Βίκτωρ Μαντοβάνη.
Επισημαίνει ότι ο τουρισμός ισορ-
ροπεί σε τεντωμένο σχοινί  και δίνει
τις δικές του εισηγήσεις για τις αλ-
λαγές που πρέπει να γίνουν. Σελ. 4

Μέτρα ανάχωμα
στην ανεργία
Νέα μέτρα στήριξης
Ενας από τους βασικούς στόχους
των μέτρων στήριξης και μεγάλο
στοίχημα για την κυβέρνηση είναι
ο περιορισμός της ανεργίας, η οποία
λόγω της πανδημίας αυξάνεται.
Αναπτύχθηκαν ειδικά σχέδια προς
εργοδότηση ανέργων. Στο 7,6 % η
ανεργία το 2020. Σελ. 5

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ

Πάνω τα ενοίκια, κάτω
οι πωλήσεις ακινήτων
Αποκαλυπτική της δομικής αλλαγής που
έχει σημειωθεί στην αγορά κατοικίας τα
τελευταία 10 χρόνια είναι η πορεία των
τιμών των ενοικίων και των τιμών πώλη-
σης στην Ελλάδα. Τα ενοίκια αυξήθηκαν
κατά 11,1%, ενώ οι τιμές πώλησης ακινή-
των υποχώρησαν κατά 30%, σύμφωνα
με έρευνα. Σελ. 12

ΕΚΤ

Αυξάνει για
τρεις μήνες
τις  αγορές
ομολόγων

Σελ. 8

Μεταφέρουν την έδρα τους στην Κύπρο
Ενδιαφέρον από διεθνείς ομίλους και επαφές με διάφορες υπηρεσίες – Οφέλη για την οικονομία

Αξιοποιώντας τα πολλά πλεονε-
κτήματα που προσφέρει η Κύπρος
διεθνείς όμιλοι επιδεικνύουν εν-
διαφέρον για μεταφορά της έδρας
των εργασιών τους στο νησί. Ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον επιδεικνύεται
από εταιρείες τεχνολογίας, αφού

το πρόσφατα αναθεωρημένο πλαί-
σιο εργοδότησης εξειδικευμένου
προσωπικού από τρίτες χώρες
λειτουργεί θετικά στην όλη προ-
σπάθεια. Με τη σταδιακή επα-
ναλειτουργία των αεροδρομίων
και τη γενικότερη ομαλοποίηση

της κατάστασης στις αερομετα-
φορές, θεωρείται βέβαιο ότι το
ενδιαφέρον που υπάρχει, θα γίνει
πράξη. Αρκετοί ξένοι όμιλοι ή
και οι αντιπρόσωποί τους στην
Κύπρο βρίσκονται σε διαβουλεύ-
σεις με άτομα από τον τομέα των

ακινήτων για να τους προτείνουν
λύσεις για γραφειακούς αλλά και
οικιστικούς χώρους στους οποί-
ους θα στεγάζουν το προσωπικό
τους. Πλεονεκτήματα, όπως
ασφάλεια, σταθερότητα, καλές
καιρικές συνθήκες, μικρές απο-

στάσεις, χαμηλό σχετικά κόστος
διαβίωσης, παράγοντες που είναι
ιδιαίτερα σημαντικοί για εταιρείες
με χιλιάδες άτομα προσωπικό.
Πολύ σημαντικά είναι επίσης τα
φορολογικά κίνητρα που παρέχει
η Κύπρος. Σελ. 3

Επειτα από τέσσερα χρόνια εμπορικού πολέμου που είχε κηρύξει εναντίον της ο Ντόναλντ Τραμπ αλλά και με την προοπτική μιας νέας εκδοχής
του με την κυβέρνηση Μπάιντεν, το Πεκίνο προσπαθεί να απεξαρτήσει πλήρως την κινεζική οικονομία από τις εισαγωγές αμερικανικής
τεχνολογίας. Για αυτό σκοπεύει να διαθέσει δεκάδες δισεκατομμύρια δολάρια σε δάνεια που θα διατεθούν στους κινεζικούς τεχνολογικούς
κολοσσούς με στόχο την περαιτέρω ανάπτυξή τους σε όσους τομείς υστερεί ώς τώρα. Σελ. 8

Κύπρος 0,34% -0,05%

Γερμανία -0,34% 0,00%

Γαλλία -0,05% 0,00%

Ιταλία 0,60% 0,14%

Ισπανία 0,29% 0,08%

Ιρλανδία 0,02% -0,03%

Ελλάδα 0,77% -0,19%

Ην. Βασίλειο 0,73% 0,01%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Στη μάχη των μικροτσίπ
με επένδυση 30 δισ.
Την τεχνολογική και ψηφιακή «εθνική
κυριαρχία» της θέτει στόχο τώρα η Ευρω-
παϊκή Ένωση προκειμένου να προστα-
τεύσει τις βιομηχανίες της. Σχεδιάζει να
αυξήσει την ευρωπαϊκή παραγωγή μικρο-
επεξεργαστών και για το σκοπό αυτό εξε-
τάζει τη δυνατότητα να επενδύσει από 20
ώς 30 δισ. ευρώ. Σελ. 10

ΕΛΛΑΔΑ

Στήριξη και μετά από
την lockdown εποχή
Tα μέτρα για την ομαλή μετάβαση των
επιχειρήσεων στη μετά lockdown εποχή
επεξεργάζεται το οικονομικό επιτελείο
στην Ελλάδα, προκειμένου να βοηθήσει
επιχειρήσεις και νοικοκυριά να επιστρέ-
ψουν στην κανονικότητα χωρίς άμεση
κρατική στήριξη. Νέα μέτρα ύψους 2,5
δισ. ευρώ. Σελ. 6-7

Δεκάδες δισεκατομμύρια στην τεχνολογία από την Κίνα
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Νέα προβλήματα 
Αριθμός χωρών έχουν προχωρήσει σε μερική
διακοπή χορήγησης του εμβολίου της AstraZe-
neca με αφορμή θανάτους που έχουν επισυμ-
βεί και σχετίζονται με θρομβώσεις του αίμα-
τος. Στις χώρες που εφάρμοσαν το μέτρο περι-
λαμβάνονται οι Αυστρία, Δανία Εσθονία, Λι-
θουανία, Λουξεμβούργο, Λετονία και Ιταλία
καθώς και οι Νορβηγία και Ισλανδία. Στις πε-
ρισσότερες χώρες το μέτρο αφορούσε στη δέ-
σμευση συγκεκριμένων παρτίδων του εμβολί-
ου με εξαίρεση τη Δανία που εφάρμοσε πλήρη
διακοπή των εμβολιασμών για δύο εβδομάδες.
Η εξέλιξη έρχεται να προστεθεί στα προβλή-
ματα που έχει συσσωρεύσει η Ευρώπη σχετικά
με το εμβολιαστικό της πρόγραμμα. Τον χορό
των δεσμεύσεων ξεκίνησε η Αυστρία σχετικά
με συγκεκριμένη παρτίδα του εμβολίου που
έχει διανεμηθεί σε 17 χώρες περιλαμβανομέ-
νης και της Κύπρου. 

••••
Νέες επιλογές
Τις πρώτες δόσεις των εμβολίων μιας δόσης
της J&J θα αναμένουμε εντός του Απριλίου,
μετά την έγκριση την προηγούμενη Πέμπτη
του τέταρτου στη  σειρά εμβολίου για χρήση
στην ΕΕ. Πάντως οι πρώτες εκτιμήσεις είναι
συγκρατημένες αφού εκφράζονται ανησυχίες
λόγω του ότι το συγκεκριμένο εμβόλιο θα εμ-
φιαλώνεται αποκλειστικά στις ΗΠΑ. Σημει-
ώνεται, επίσης, ότι η εταιρεία δεν έχει κάνει
γνωστό το πρόγραμμα παραδόσεων στην Ευ-
ρώπη που σκοπεύει να εφαρμόσει, γεγονός
που επιτείνει τις ανησυχίες. Διπλωματικές πη-
γές αναφέρουν ότι το ενδεχόμενο να μπλοκα-
ριστούν από την αμερικανική κυβέρνηση οι
εξαγωγές των εμβολίων είναι πολύ πιθανό. Η
Ευρώπη συνεχίζει την προσπάθεια να ξεπε-
ραστούν τα προβλήματα ενώ βρίσκονται προς
έγκριση από τα αρμόδια ευρωπαϊκά σώματα
τρία νέα εμβόλια, αυτά των CureVac, Novavax
και Sputnik.

••••
Τρίτο κύμα 
Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκεται το τρίτο κύμα της
πανδημίας, προειδοποιούν οι ειδικοί. Η δήλω-
ση γίνεται έναν ακριβώς χρόνο από όταν ο ΠΟΥ
κήρυξε πανδημία, η οποία θεωρήθηκε ότι θα
ήταν σύντομης διάρκειας. Τα ημερήσια κρού-
σματα ακολουθούν ραγδαία αυξητική πορεία
και τα συστήματα υγείας βρίσκονται κάτω από
μεγάλη πίεση. Τα προβλήματα στην εφοδιαστι-
κή αλυσίδα των εμβολίων φαντάζουν ανυπέρ-
βλητα και όλων οι ελπίδες πλέον μετατοπίζον-
ται για εμβολιαστική ανοσία εντός φθινοπώ-
ρου. Μέχρι τότε, η συνέχιση των μέτρων σε
διάφορες παραλλαγές και εντάσεις φαντάζει
ως η μοναδική διαθέσιμη λύση. Μέχρι στιγμής,

στην Ευρώπη οι χώρες που ετοιμάζονται για
αυξημένη εγρήγορση είναι η Ιταλία και η Γερ-
μανία. Στα καλά νέα, έρχεται η είδηση ότι το
εμβόλιο των Pfizer-BioNTech έχει εξαιρετικά
αποτελέσματα και πλέον το ποσοστό αποτελε-
σματικότητας ανεβαίνει στο 97% σύμφωνα με
στοιχεία από το Ισραήλ. 

••••

Περισσότερη στήριξη 
Η επέτειος της πανδημίας βρίσκει και την ΕΚΤ
έτοιμη να ανεβάσει ρυθμούς στην αγορά των
ομολόγων καθώς οι αποδόσεις αυξάνονται και
οι τιμές διολισθαίνουν. Η μείωση αποδίδεται
στις ανησυχίες των επενδυτών όσον αφορά
στον χρόνο και την έκταση της ανάκαμψης της
ευρωπαϊκής οικονομίας. Η παρέμβαση της ΕΚΤ
στόχο έχει να μην επιτρέψει την αύξηση του κό-
στους δανεισμού την ίδια ώρα που η ευρωπαϊκή
οικονομία «παλεύει» ξανά με τη ραγδαία εξά-
πλωση της covid-19. Ένας δεύτερος στόχος της
παρέμβασης είναι ασφαλώς να καθησυχαστούν
οι αγορές και να διατηρηθεί η εμπιστοσύνη. 

••••
Εμπορικά βάρη 
Επιπλέον κόστος και καθυστερήσεις μέχρι δύο
εβδομάδων «φόρτωσε» στις εμπορικές συναλ-
λαγές το Brexit, σύμφωνα με στοιχεία έρευνας
που δείχνει ότι αυτό συνέβη στο 74% των περι-
πτώσεων. Από την πλευρά τους οι Βρετανοί εμ-
πορευόμενοι δεν εμφανίζονται αισιόδοξοι ότι
κάτι μπορεί να αλλάξει και ζητούν από την κυ-
βέρνησή τους να επιστρέψει στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων και να φέρει μια καλύτερη
συμφωνία. Η αγγλική κυβέρνηση από την πλευ-
ρά της, μέσω της αρμόδιας υπουργού, δρομολο-
γεί και νέες συμφωνίες με τρίτες χώρες εκτός ΕΕ
αν και δεν αναμένεται πως μπορούν να επιλύ-
σουν το πρόβλημα. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΚΏΣΤΑ ΚΑΛΛΊΤΣΗ

Εχει μαζευτεί πολύ
προσάναμμα…

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Διατραπεζικό Επιτόκιο
Δανεισμού  

Διατραπεζικό Επιτόκιο Δα-
νεισμού καλείται το επιτόκιο
με το οποίο πραγματοποιεί-
ται βραχυπρόθεσμος δανει-
σμός μεταξύ των Τραπεζών
(στη διατραπεζική αγορά)
σε συγκεκριμένη χρονική

περίοδο, με σκοπό την όσο το δυνατόν κα-
λύτερη διαχείριση της ρευστότητάς τους,
σύμφωνα με τις ανάγκες της αγοράς.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus 
Business School

Από τι κινδυνεύει η οικονομία;
Οι δυσκολίες είναι πολλές. Το κό-
στος των μέτρων στήριξης που
φέτος προϋπολογιζόταν σε 7,5
δισ. έχει ήδη ξεφύγει στα 13 δισ.
(ίσως αποδειχθεί μεγαλύτερο από
το κόστος που θα είχε το μοντέλο
της Νέας Ζηλανδίας, το οποίο θα
έσωζε ζωές…) και μεγαλώνει κα-
θώς η στήριξη παρέχεται χωρίς
αυστηρά κριτήρια σε ό,τι κινείται
στην επικράτεια – και σε ζόμπι.
Οτι μέσα στη γενική αναστάτωση
πολλά πάνε πίσω, από αναγκαίες
δράσεις νοικοκυρέματος του Δη-
μοσίου έως ώριμες (παράδειγμα,
στη Δικαιοσύνη…) ή επιτακτικές
(παράδειγμα, στο ΕΣΥ…) μεταρ-
ρυθμίσεις, είναι μια δεύτερη με-
γάλη δυσκολία. Οτι η κεντρική
κρατική διοίκηση υπολειτουργεί
αισθητά συγκριτικά με την προ

COVID περίοδο (που δεν έτρε-
χε…) και υπάρχουν κεντρικές
υπηρεσίες που έχουν καταστεί
ψιλο-virtual, μια τρίτη. Οτι δεν
υπάρχει σχέδιο για τις συνέπειες
από την κατάρρευση μεγάλου
μέρους της οικονομίας ούτε σχέ-
διο «ρυμούλκησης» βιώσιμων μι-
κρομεσαίων από ισχυρές μονάδες
στην επόμενη ημέρα της ανά-
πτυξης με μοχλό τα ευρωπαϊκά
κεφάλαια, είναι πρόσθετες δυ-
σκολίες. Αλλά η μεγαλύτερη απει-
λή είναι άλλη: Στη χώρα, ειδικά
στα μεγάλα αστικά κέντρα, που
πληρώνουν βαρύτερα την οικο-
νομική και την υγειονομική κρί-
ση, έχει μαζευτεί πολύ προσά-
ναμμα. 

Η κοινωνία μας είναι εξαντ-
λημένη από μια βαθιά και παρα-
τεταμένη, πέραν της 10ετίας,
κρίση. Βλέπει όχι μόνο να φτω-
χαίνει (το ΑΕΠ μας συρρικνώθηκε
στα 168,5 δισ. πέρυσι) ούτε μόνο
να καταστρέφονται θέσεις ερ-
γασίας, αλλά να χάνονται ολό-

κληρες γενιές παιδιών της. Πολύ
ανήσυχη από τις εντάσεις στα
ανατολικά μας σύνορα, τις εξε-
λίξεις στο Αιγαίο και την ευρύ-
τερη περιοχή μας. Ταλαιπωρη-
μένη από το διαρκές ακορντεόν
μεταξύ εφησυχασμού και της
φρίκης των θανάτων, μεταξύ των
προσδοκιών που κάθε λίγο καλ-
λιεργούνται και της έξαρσης της
πανδημίας που τις διαδέχεται
και τις διαψεύδει. Το δάπεδο του
κοινού μας σπιτιού έχει πλημ-
μυρίσει χυμένη βενζίνη. Ο κίν-
δυνος της πυρκαγιάς είναι υπαρ-
κτός. Το προσάναμμα μπορεί εύ-
κολα να αρπάξει. Αυτό είναι η
μεγαλύτερη απειλή.

Η κατάσταση της οικονομίας
είναι εύθραυστη, όπως και η εμ-
πιστοσύνη των αγορών σε αυτήν.
Στην τελευταία 10ετία, με σκλη-
ρές προσπάθειες και βαριές θυ-
σίες κυρίως των πιο αδύναμων
κοινωνικών στρωμάτων και εις
βάρος των νεότερων γενιών, η
ελληνική οικονομία επούλωσε
πολλές από τις πληγές που της
προκάλεσε ο εκτροχιασμός του
2007-9, μάζεψε ξεχειλωμένες δα-
πάνες, τόνωσε την παραγωγή
διεθνώς εμπορεύσιμων προϊόν-
των και υπηρεσιών, βελτίωσε
την ανταγωνιστικότητά της, άρ-
χισε να δημιουργεί ξανά νέες θέ-
σεις εργασίας. Αλλά η ισορροπία
παραμένει εξαιρετικά ευαίσθητη
και (όχι δύσκολα) ανατρέψιμη.
Μας διασώζει το ότι έχουμε εν-
ταχθεί στο έκτακτο πρόγραμμα
επαναγοράς ομολόγων της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.
Για αυτό δανειζόμαστε (αν και
βαρύτατα υπερχρεωμένοι…) φτη-
νά από τις αγορές και υπάρχει η
δυνατότητα δημοσιονομικών μέ-
τρων στήριξης της οικονομίας.
Στηριζόμαστε στην κ. Λαγκάρντ,
όχι στα δικά μας πόδια.

Για να μη χυθεί το γάλα, χρει-
αζόμαστε κάποιου είδους εθνική
συνεννόηση – όχι κομματική πό-
λωση και νέους διχασμούς. Ιδού
η Ρόδος. Το δημοκρατικό πολιτικό
σύστημα καλείται να επιβεβαι-
ώσει την αποτελεσματικότητα
και τη χρησιμότητά του.

kallitsiskostas@yahoo.com

Η ώρα των σημαντικών αποφάσεων για την κυπριακή οικονομία όσον αφορά στο αναπτυξιακό
πρότυπο βρίσκονται ενώπιόν μας. 

Η πράσινη ενέργεια συναντά τις εξορύξεις
Νέο επενδυτικό μοντέλο συνδυάζει τα project των υδρογονανθράκων με τα αιολικά πάρκα και την παραγωγή υδρογόνου

Της ΧΡΎΣΑΣ ΛΙΆΓΓΟΥ 

Ενα δελεαστικό πακέτο προς τις εται-
ρείες που έχουν εμπλακεί στην έρευ-
να και στην εκμετάλλευση υδρογο-
νανθράκων, με σκοπό να κρατήσει
ζωντανό το ενδιαφέρον τους για την
εγχώρια αγορά ενέργειας, ετοιμάζει
η ΕΔΕΥ (Ελληνική Διαχειριστική
Εταιρεία Υδρογονανθράκων). Η εται-
ρεία που συστάθηκε προ δεκαετίας,
με σκοπό τη διαχείριση των δικαιω-
μάτων έρευνας και εκμετάλλευσης
των εγχώριων υδρογονανθράκων,
καλείται σήμερα να διαχειριστεί την
έξοδο από την Ελλάδα της ισπανικής
Repsol αλλά και τη μείωση της έκ-
θεσης της Total στην ελληνική αγο-
ρά, με την αποχώρησή της από την
περιοχή του Ιονίου και αναζητάει
συνέργειες στην «πράσινη» οικο-
νομία, συνδυάζοντας τις εξορύξεις
φυσικού αερίου με την ανάπτυξη
πλωτών αιολικών πάρκων, την πα-
ραγωγή «μπλε» και «πράσινου» υδρο-
γόνου αλλά και την αποθήκευση
διοξειδίου του άνθρακα (CO2). H
στροφή εξάλλου της πετρελαϊκής
βιομηχανίας στην πράσινη οικονομία
αποτελεί διεθνή τάση που υπαγο-
ρεύεται από την ενεργειακή μετά-
βαση. Κεφάλαια που προορίζονταν
για εξορύξεις  κατευθύνονται στα
υπεράκτια αιολικά πάρκα, τεχνολογία
που προσφέρει ταχεία διείσδυση
στην αγορά των ΑΠΕ αλλά και στο
υδρογόνο, μια αγορά για την οποία
η Ε.Ε. έχει δεσμεύσει 500 δισ. ευρώ
για να επισπεύσει την κατασκευή
της αναγκαίας υποδομής.

Αυτό που η ΕΔΕΥ επιχειρεί, αξιο-
λογώντας και τη στροφή των πε-

τρελαϊκών προς την πράσινη ενέρ-
γεια, είναι να εμπλουτίσει τα project
των υδρογονανθράκων στα οποία
συμμετέχουν μεγάλες πολυεθνικές
όπως η ExxonMobil και η Total με
ένα μείγμα καθαρών τεχνολογιών
που να «κουμπώνει» με τους στόχους
της ενεργειακής μετάβασης. Ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της ΕΔΕΥ Αρι-
στοφάνης Στεφάτος,  με εμπειρία
15 χρόνων στον πετρελαϊκό τομέα
της Νορβηγίας, περιγράφει στην
«Κ» ένα μοντέλο κυκλικής οικονο-
μίας που, σύμφωνα με τον ίδιο, «εάν
το χειριστούμε σωστά θα βάλει τα
θεμέλια όχι μόνο για την ενεργειακή
απεξάρτηση της χώρας, αλλά θα
δημιουργήσει και προοπτικές για
εξαγωγές ενέργειας και τεχνολο-
γίας».

Το νέο επενδυτικό πακέτο που
έχει παρουσιαστεί στις πετρελαϊκές
εταιρείες και έχει κεντρίσει το εν-
διαφέρον τους, περιλαμβάνει εξόρυξη
φυσικού αερίου με εγκαταστάσεις
που θα λειτουργούν με ρεύμα από

πλωτές ανεμογεννήτριες, το οποίο
θα χρησιμοποιείται για την παρα-
γωγή «μπλε» υδρογόνου και προ-
οδευτικά για παραγωγή «πράσινου»
υδρογόνου από ΑΠΕ και θα κλείνει
με τη μετεξέλιξη των κοιτασμάτων
σε αποθήκες δέσμευσης του διοξει-
δίου του άνθρακα (CO2), προσφέ-
ροντας λύσεις στη βαριά βιομηχανία
της χώρας που επιβαρύνεται από
το υψηλό κόστος ρύπων.

«Το φυσικό αέριο αποτελεί το εν-
διάμεσο καύσιμο για τη μετάβαση
στην οικονομία των μηδενικών ρύ-
πων και είναι αναπόσπαστο στοιχείο
της πράσινης οικονομίας γιατί δη-
μιουργεί συνέργειες κατασκευαστικά
αλλά και επενδυτικά, να μπορέσουμε

να υλοποιήσουμε τις τεχνολογίες
του αύριο και αυτές οι τεχνολογίες
του αύριο, οι οποίες σε κάποιες χώρες
έχουν γίνει ήδη του σήμερα, είναι
τα πλωτά αιολικά πάρκα, το πράσινο
και μπλε υδρογόνο, τα οποία όταν
συνδυαστούν με τη μετεξέλιξη ου-
σιαστικά των κοιτασμάτων σε μό-
νιμες αποθήκες διοξειδίου του άν-
θρακα επιτυγχάνουν μηδενικούς
ρύπους», εξηγεί ο κ. Στεφάτος. Ως
προς την απήχηση του εγχειρήματος
στους επενδυτές σημειώνει:

«Εχουμε ήδη προσελκύσει στην
Ελλάδα κορυφαίες εταιρείες σε αυτό
το αντικείμενο,  οπότε θεωρούμε
ότι είναι ευκαιρία να χτίσουμε πάνω
σε αυτούς τους ήδη υπάρχοντες

επενδυτές προσελκύοντας και άλ-
λους, αξιοποιώντας τις συνέργειες
με τις αντίστοιχες ελληνικές εται-
ρείες, ΕΛΠΕ και Energean, διότι
είναι μια αγορά που δημιουργείται.
Η ευκαιρία δηλαδή επενδυτικά είναι
ότι βρισκόμαστε μπροστά σε μια
επανίδρυση της ενεργειακής βιο-
μηχανίας και αυτό δημιουργεί πολύ
ενδιαφέρουσες συνέργειες και για
τους εγχώριους ενεργειακούς επεν-
δυτές». Ο ίδιος εκτιμά ότι «αν παν-
τρέψουμε τους δικούς μας ενεργει-
ακούς «παίκτες» με τους ξένους
επενδυτές, είναι πολύ πιθανόν να
κινηθούν και προς τις άλλες γειτο-
νικές αγορές, γιατί είμαστε οι πρώτοι
στην περιοχή που θα αναπτύξουμε

το μείγμα αυτών των ενεργειακών
τεχνολογιών».

Το επενδυτικό αυτό μοντέλο δεν
θα περιοριστεί μόνο στις υφιστά-
μενες περιοχές που έχουν παραχω-
ρηθεί για έρευνα και εκμετάλλευση
υδρογονανθράκων. «Βλέπουμε εφαρ-
μογές και σε περιοχές που είχαν
προκηρυχθεί στο παρελθόν αλλά
δεν υπήρξε ενδιαφέρον, καθώς και
σε οποιαδήποτε άλλη περιοχή, εάν
έχουμε περισσότερο από έναν λό-
γους να θεωρούμε ότι έχει δυναμικό
είτε σε υδρογονάνθρακες είτε σε
ΑΠΕ», τονίζει ο κ. Στεφάτος, συμ-
πληρώνοντας ότι «αυτό καθιστά το
εγχείρημα πιο στέρεο».

Ο ίδιος μεταφέρει τη θετική αν-
ταπόκριση των πετρελαϊκών εται-
ρειών, σημειώνοντας ότι οι επεν-
δυτές αναγνωρίζουν τα συγκριτικά
πλεονεκτήματα της Ελλάδας, όπως
η γεωγραφική της θέση, το πλούσιο
αιολικό δυναμικό των ελληνικών
θαλασσών και το ανεξερεύνητο δυ-
ναμικό κοιτασμάτων φυσικού αερίου
σε συνδυασμό και με τους αγωγούς
μεταφοράς φυσικού αερίου μέσω
των οποίων μπορεί να μεταφερθεί
και το υδρογόνο. Το θαλάσσιο αι-
ολικό δυναμικό της Ελλάδας υπο-
λογίζεται με βάση μελέτη της Ε.Ε.
στα 263 GW και έχει προσεγγίσει
ήδη το ενδιαφέρον μεγάλων ευρω-
παϊκών εταιρειών του κλάδου. Η
πολλά υποσχόμενη αγορά των πλω-
τών αιολικών πάρκων θα ανοίξει με
την ολοκλήρωση του θεσμικού πλαι-
σίου τον Ιούνιο, που θα ρυθμίζει
κρίσιμα ζητήματα όπως η χωροθέ-
τηση, η αδειοδότηση και η αποζη-
μίωση της παραγόμενης ενέργειας.

<<<<<<

Ας μην έχουμε αυτα-
πάτες, στηριζόμαστε
στην κ. Λαγκάρντ, όχι
στα δικά μας πόδια.

<<<<<<

Στόχος, ένα δελεαστικό
πακέτο προς τις εταιρεί-
ες που έχουν εμπλακεί
στην έρευνα υδρογο-
νανθράκων, με σκοπό
να κρατηθεί ζωντανό το
ενδιαφέρον τους για
την εγχώρια αγορά
ενέργειας.

Ο διευθύνων σύμβουλος της ΕΔΕΥ Αριστοφάνης Στεφάτος εκτιμά ότι «αν παντρέψουμε τους δικούς μας
ενεργειακούς “παίκτες” με τους ξένους επενδυτές, είναι πολύ πιθανόν να κινηθούν και προς τις άλλες γειτονικές
αγορές, γιατί είμαστε οι πρώτοι στην περιοχή που θα αναπτύξουμε το μείγμα αυτών των ενεργειακών τεχνολογιών».
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Καθώς αρχίζει να φαίνεται φως
στην άκρη του τούνελ της πανδη-
μίας, γίνονται εντονότερες και πιο
απτές οι ενδείξεις από πλευράς διε-
θνών ομίλων για μεταφορά εργα-
σιών τους στην Κύπρο. Ιδιαίτερο
ενδιαφέρον επιδεικνύεται από εται-
ρείες τεχνολογίας, αφού το πρό-
σφατα αναθεωρημένο πλαίσιο ερ-
γοδότησης εξειδικευμένου προ-
σωπικού από τρίτες χώρες, λει-
τουργεί ιδιαίτερα θετικά στην όλη
προσπάθεια. Αξίζει να σημειωθεί
ότι από την στιγμή που άλλαξε το
σχετικό πλαίσιο, θεσμοί όπως ο In-
vest Cyprus ξεκίνησε μία στοχευ-

μένη εκστρατεία σε αγορές - στό-
χους του εξωτερικού για να ενη-
μερώσει για τη συγκεκριμένη αλ-
λαγή, αφού είχε από καιρό εντοπίσει
από τις επαφές των στελεχών του
με διεθνείς εταιρείες ότι ήταν κάτι
που αποζητούσαν. Με τη σταδιακή
επαναλειτουργία των αεροδρομίων
και τη γενικότερη ομαλοποίηση
της κατάστασης στις αερομεταφο-
ρές, θεωρείται βέβαιο ότι το απτό
ενδιαφέρον που ήδη υπάρχει, θα
εξελιχθεί σε τελεσίδικες αποφάσεις
από πλευράς των εταιρειών. Οι
πληροφορίες θέλουν το ενδιαφέρον
από ξένες εταιρείες για δημιουργία
περιφερειακής έδρας στην Κύπρο,
να μην καταγράφεται απλώς από
ερωτήματα και διαδικτυακές συ-
ναντήσεις. Ηδη αρκετοί ξένοι όμιλοι

ή και οι αντιπρόσωποί τους στην
Κύπρο βρίσκονται σε διαβουλεύσεις
με άτομα από τον τομέα των ακι-
νήτων για να τους προτείνουν λύ-
σεις για γραφειακούς αλλά και οι-
κιστικούς χώρους στους οποίους
θα στεγάζουν το προσωπικό τους.
Ιδιαίτερα θετικό για τη χώρα είναι
επίσης το γεγονός πως υπάρχουν
ήδη αρκετά ξενόγλωσσα σχολεία
αν και έχει ήδη αρχίσει να παρα-
τηρείται έλλειψη για συγκεκριμένες
γλώσσες εκμάθησης. Την ίδια ώρα,
από πλευράς επιχειρηματιών ανά-
πτυξης γης (ντιβέλοπερς), φαίνεται
πως πλέον μπαίνουν στο κάδρο
των σχεδιασμών τους οι συμπλεγ-
ματοποιημένες αναπτύξεις, οι οποί-
ες θα περιλαμβάνουν τόσο γραφει-
ακούς όσο και οικιστικούς χώρους,
σε πολύ κοντινή απόσταση μεν αλ-
λά χωρίς να νιώθει ο εργαζόμενος
ότι ο χώρος που διαμένει είναι ο
ίδιος με αυτόν στον οποίο εργάζε-
ται. Το φαινόμενο της εργασίας
από το σπίτι που ανέδειξε η παν-
δημία του κορωνοϊού, φαίνεται
πως ευνοεί μεσοπρόθεσμα την Κύ-
προ όπως μεταφέρεται στην «Κ»,
αφού οι υπεύθυνοι ανθρώπινου
δυναμικού αυτών των μεγάλων ορ-
γανισμών κρίνουν το γενικότερο
περιβάλλον στη χώρα μας ιδιαίτερα
θετικό γι’ αυτού του είδους εργασία.
Πλεονεκτήματα, όπως ασφάλεια,
σταθερότητα,  καλές καιρικές συν-
θήκες, μικρές αποστάσεις, χαμηλό
σχετικά κόστος διαβίωσης, παρά-
γοντες που είναι ιδιαίτερα σημαν-
τικοί για εταιρείες με χιλιάδες άτομα
προσωπικό. Υπάρχουν βέβαια πα-
ράγοντες – αγκάθια που σίγουρα
χρήζουν βελτίωσης, όπως οι συγ-
κοινωνίες και η αεροπορική συν-
δεσιμότητα, ωστόσο, εκφράζεται
η αισιοδοξία πως με την αύξηση
της ζήτησης θα υπάρξει και η ανά-
λογη αύξηση στην προφορά.

Το ενδιαφέρον σε πράξεις 
Προ μερικών μηνών -όπως ήδη

είχε γίνει γνωστό- μέρος των ερ-
γασιών τους στην Κύπρο μετέφεραν
οι λιβανέζικων συμφερόντων εται-
ρείες Technorion (στην Κύπρο έχει
εγγραφεί η εταιρεία Technorion
Software Solutions Limited) και
Swittle. Επίσης έγινε γνωστό πως
η γαλλική εταιρεία ανάπτυξης λο-
γισμικού, Murex, προτίθεται να

λειτουργήσει δορυφορικό γραφείο
στην Κύπρο το δεύτερο εξάμηνο
του τρέχοντος έτους. Παράλληλα,
κι άλλες εταιρείες από τον τομέα
της τεχνολογίας έχουν ήδη λάβει
την απόφαση για μεταφορά μέρους
των εργασιών τους στην Κύπρο,
ενώ σημαντικός αριθμός υφιστά-
μενων ξένων εταιρειών προχωρά
στην αναβάθμιση της βάσης που
διατηρούν στο νησί μας μεταφέ-
ροντας εξειδικευμένο προσωπικό
από άλλες χώρες. Σύμφωνα με την
μέχρι τώρα πληροφόρηση, αυτήν
τη στιγμή υπάρχουν ακόμα έξι διε-
θνείς όμιλοι οι οποίοι εξετάζουν
σοβαρά το ενδεχόμενο εγκατάστα-
σης στην Κύπρο. Το ενδιαφέρον
προέρχεται τόσο από εταιρείες που
εδρεύουν στη γύρω περιοχή εκτός
ΕΕ, όσο και από ασιατικές εταιρείες

αλλά και από τις ΗΠΑ. Κληθείς να
σχολιάσει τα παραπάνω o Γενικός
Διευθυντής του Invest Cyprus,
Γιώργος Καμπανέλλας, δήλωσε
στην «Κ» τα εξής: «Το ενδιαφέρον
αυξάνεται συνεχώς και είμαστε αι-
σιόδοξοι πως τους επόμενους μήνες
θα δούμε ακόμα περισσότερες διε-
θνείς εταιρείες να επιλέγουν την
Κύπρο ως περιφερειακό κέντρο για
τις εργασίες τους. Τα τελευταία
χρόνια έχει γίνει μία τεράστια προ-
σπάθεια προς αυτήν την κατεύ-
θυνση, με τον Οργανισμό μας να
επενδύει στον στρατηγικό αυτό
στόχο σημαντικό μέρος των οικο-
νομικών και ανθρώπινων του πό-
ρων και είμαστε ιδιαίτερα ικανο-
ποιημένοι που βλέπουμε ότι απο-
δίδει, ακόμα και υπό συνθήκες παν-
δημίας».

Εταιρείες τεχνολογίας επιλέγουν Κύπρο 
Μία σειρά από πλεονεκτήματα και κίνητρα κερδίζουν το ενδιαφέρον μεγάλων ομίλων από το εξωτερικό

Η Κύπρος προσφέρει ένα συνδυασμό
από πλεονεκτήματα τα οποία είναι
ιδιαίτερα σημαντικά για εταιρείες
τεχνολογίας. Ενδεχομένως το ση-
μαντικότερο να αφορά στο καθε-
στώς πνευματικής ιδιοκτησίας (ΙΡ
Regime) γύρω από εταιρείες τε-
χνολογίας. Το κυπριακό IP Regime
συμμορφώνεται πλήρως με τις κα-
τευθυντήριες γραμμές του ΟΟΣΑ
και έχει ελεγχθεί από το ευρωπαϊκό
Code of Conduct. Το σημαντικό
πλεονέκτημα που δημιουργείται
για τέτοιου είδους εταιρείες οι οποί-
ες δραστηριοποιούνται μέσω Κύ-
πρου, είναι πως μέχρι και το 80%
των κερδών τα οποία εμπίπτουν
στο IP Regime, μπορούν να εξαι-
ρεθούν από τη φορολογία, κάτι
που δυνητικά μειώνει τον φορο-
λογικό συντελεστή από 12,5% σε
2,5%. Αξίζει να σημειωθεί πως αυ-

τήν την περίοδο οι κυπριακές Αρχές
ετοιμάζονται για διαβούλευση με
τις ευρωπαϊκές για ανανέωση του
Σχεδίου. Στο Σχέδιο εμπίπτουν δι-
πλώματα ευρεσιτεχνίας, προγράμ-
ματα λογισμικού τα οποία προστα-
τεύονται από πνευματικά δικαιώ-
ματα κι άλλα άυλα περιουσιακά
στοιχεία τα οποία μπορεί να μην
είναι τόσο εμφανή. Το σχέδιο δεν
καλύπτει εμπορικά σήματα και
πνευματικά δικαιώματα. Όπως λοι-
πόν μεταφέρεται στην «Κ», το ΙΡ
Regime, σε συνδυασμό με τους χα-
μηλούς συντελεστές φορολογίας
εργαζομένων, αποτελούν από τους
πιο ελκυστικούς συνδυασμούς στην
Ευρώπη. Υπενθυμίζεται ότι ισχύουν
ειδικά κίνητρα για υψηλόβαθμα
στελέχη από το εξωτερικό και νέους
φορολογικούς κατοίκους Κύπρου.
Τα συγκεκριμένα φορολογικά κί-

νητρα, σε συνδυασμό με όσα ανα-
φέρθηκαν προηγουμένως αλλά και
το χαμηλό κόστος λειτουργίας -
τόσο σε σχέση με άλλους προορι-
σμούς όσο και σε σχέση με το επί-
πεδο των υπηρεσιών που προσφέ-
ρονται- δημιουργούν ένα πλήρες
πακέτο, το οποίο είναι ιδιαίτερα
ελκυστικό για οργανισμούς από το
εξωτερικό ώστε να εντάξουν την
Κύπρο ψηλά στις επιλογές τους για
μετεγκατάσταση ή μεταφορά έδρας.
Τέλος, η εγκατάσταση ξένων εται-
ρειών στην Κύπρο, όχι υπό τη μορ-
φή των «shell companies» όπου
φυσικά υπήρξαν μεγάλοι περιορι-
σμοί τα προηγούμενα χρόνια, δεν
είναι καινούργιο φαινόμενο. Εται-
ρείες όπως η TSYS, η Amdocs, η
Wargaming, η NCR, η eToro, δε-
κάδες ναυτιλιακές, ακόμα και εται-
ρείες οι οποίες ξεκίνησαν ως start-

ups, όπως η ρωσικών συμφερόντων
εταιρεία ανάπτυξης παιχνιδιών,
Nexters, της οποίας η έδρα είναι
στη Λάρνακα. Η Nexters δε, ετοι-
μάζεται να μετατραπεί σε δημόσια,
με στόχο να αντλήσει εκατοντάδες
εκατομμύρια, αφού η αξία της υπο-
λογίστηκε σε 1,9 δισ. ευρώ.

Όσον αφορά δε, στον τομέα της
στέγασης μεγάλων επιχειρήσεων
που θέλουν να εγκατασταθούν Κύ-
προ, υπάρχει επί παραδείγματι η
ανάπτυξη 30 εκατ. ευρώ που είχε
καταγράψει η «Κ» σε παλαιότερο
ρεπορτάζ της, του Labs Tower από
τον Ισραηλινό μεγιστάνα Teddy
Sagi. Παρότι θα αξιοποιηθεί για να
στεγάσει αριθμό επιχειρήσεων τις
οποίες διαχειρίζεται ο κ. Sagi, υπο-
λογίζεται πως θα είναι από τις με-
γάλες επενδύσεις στο κέντρο της
Λευκωσίας.

Πόλος έλξης τα πολλά πλεονεκτήματα

<<<<<<

Αρκετοί ξένοι όμιλοι ή
και οι αντιπρόσωποί
τους στην Κύπρο βρί-
σκονται σε διαβουλεύ-
σεις με άτομα από τον
τομέα των ακινήτων για
να τους προτείνουν λύ-
σεις για γραφειακούς,
αλλά και οικιστικούς χώ-
ρους στους οποίους θα
στεγάζουν το προσωπι-
κό τους.

Η υλοποίηση του ενδιαφέροντος επηρεάζει θετικά όλο το φάσμα της οικονομίας, από την εκπαίδευση και την ανάπτυξη εξειδικευμένων χώρων διαμονής και
εργασίας, μέχρι τα κρατικά έσοδα. 

Βελτίωση του δείκτη DESI
H κάθοδος εταιρειών τεχνολογίας
στην Κύπρο δημιουργεί και παρά-
πλευρα σημαντικά οφέλη, όπως εί-
ναι η συμβολή στη βελτίωση του
δείκτη DESI (Digital Economy and
Society Index) στον οποίο παραδο-
σιακά η Κύπρος είναι ανάμεσα
στους τελευταίους στην ΕΕ. Οι εται-
ρείες τεχνολογίας και το εξειδικευ-
μένο προσωπικό που μεταφέρουν
στην Κύπρο, συμβάλλει στη βελ-
τίωση επιμέρους στοιχείων του
δείκτη, όπως το ανθρώπινο δυναμι-
κό, η παροχή διαδικτυακών υπηρε-
σιών, η συμπερίληψη ψηφιακής
τεχνολογίας σε μία επιχείρηση. Το
2020, η Κύπρος ήταν τέταρτη από

το τέλος στον δείκτη DESI, πάνω
μόνο από Ιταλία, Ρουμανία, Ελλάδα
και Βέλγιο, συγκεντρώνοντας 44
βαθμούς. Παρόλο που υπήρξε βελ-
τίωση σε σχέση με το 2019 και το
2018, εντούτοις, η χώρα ακόμα
υστερεί από τον μέσο όρο στην ΕΕ,
ο οποίος είναι στο 52,6 και πολύ πε-
ρισσότερο από την πρωτοπόρο της
κατάταξης, την Φινλανδία, της οποί-
ας η βαθμολογία ξεπερνά το 70. H
ενίσχυση της ψηφιακής οικονομίας
περιλαμβάνεται στους πυλώνες
τους οποίους αναπτύσσει το
υπουργείο Οικονομικών στα πλαί-
σια του Πολυετούς Σχεδίου και του
Ταμείου Ανάκαμψης της ΕΕ.

Στο Σχέδιο εμπίπτουν διπλώματα ευρεσιτεχνίας, προγράμματα λογισμικού τα
οποία προστατεύονται από πνευματικά δικαιώματα κι άλλα άυλα περιουσιακά
στοιχεία τα οποία μπορεί να μην είναι τόσο εμφανή.

Η βρετανική κυβέρνηση σκοπεύει
να αυξήσει τον συντελεστή φορο-
λόγησης των εταιρικών κερδών το
2023, αντιστρέφοντας μία πολιτική
σαράντα ετών υπέρ της μείωσής
του. Σύμφωνα με την εφημερίδα
των Financial Times, το σχέδιο προ-
κάλεσε αντιδράσεις στους κόλπους
των επιχειρήσεων, θεωρώντας ότι
θα λειτουργήσει αποτρεπτικά για
τις επενδύσεις τους. Εν τω μεταξύ,
η απόφαση αυτή έρχεται σε αντί-
θεση με τον στόχο του πρωθυπουρ-
γού Μπόρις Τζόνσον να καταστήσει
το Ηνωμένο Βασίλειο μία φιλικότερη

προς τις επιχειρήσεις οικονομία.
Ο τρέχων συντελεστής του 19% θα
αυξηθεί στο 25% το 2023 κι αυτό
ανατρέπει τον μακροπρόθεσμο στό-
χο των διαδοχικών κυβερνήσεων
των Συντηρητικών, εφόσον το εν
λόγω κόμμα εξασφάλισε την εξουσία
το 2010 για να μειώσει τελικά το
συνολικό φόρο στο 17% – κάτι, το
οποίο θα ήταν μακράν το χαμηλό-
τερο μεταξύ των προηγμένων οι-
κονομιών. 

Ο συντελεστής 25% θα ισχύει
για εταιρείες με ετήσια κέρδη άνω
των 250.000 στερλινών (292.000

ευρώ), δηλαδή για όλες τις επιχει-
ρήσεις των δεικτών FTSE100 και
FTSE250, ενώ μικρότερος θα είναι
ο συντελεστής για εταιρείες με κέρ-
δη κάτω των 250.000 στερλινών.
Για όσες έχουν κέρδη κάτω των
50.000 λιρών (58.000 ευρώ) ο φόρος
θα διατηρηθεί στο 19%.

Το αν τώρα θα προχωρήσει όν-
τως σε αυξήσεις φόρων η βρετανική
κυβέρνηση παραμένει αδιευκρίνι-
στο. Οι υπουργοί Οικονομικών συ-
χνά προαναγγέλλουν φορολογικές
αυξήσεις, τις οποίες μετέπειτα ανα-
βάλλουν ή αναθεωρούν. Κι αυτό

συμβαίνει, όταν η οικονομική από-
δοση ξεπερνά τις προβλέψεις που
ενσωματώθηκαν στα αρχικά δη-
μοσιονομικά σχέδια. Εάν η ενίσχυση
της ανάπτυξης υπερβεί την πρό-
βλεψη του Γραφείου Προϋπολογι-
σμού, κατά την άποψή μας, είναι
πολύ πιθανό η κυβέρνηση να αυ-
ξήσει τον αρχικό φορολογικό συν-
τελεστή λιγότερο από ό,τι είχε προ-
γραμματιστεί ή να καθυστερήσει
την εφαρμογή του μέχρι τις εκλογές
του 2024.

Η Βρετανία στην εποχή μετά τη
διάλυση της Lehman Βrothers το

2008 προσπάθησε να αυξήσει την
παραγωγικότητά της, αλλά η δε-
καετής λιτότητα, η γενικευμένη
αβεβαιότητα και η έξοδος από την
Ε.Ε. μέσα σε συνθήκες εξασθενη-
μένης ανάπτυξης διεθνώς, περιό-
ρισαν την οικονομική δυναμική
και μείωσαν δραματικά τη μέση
αύξηση της παραγωγικότητας. Από
τη ζωηρή ετήσια αύξηση 2,4% το
1995-2007, η ωριαία παραγωγικό-
τητα αυξήθηκε κατά μέσον όρο μό-
λις 0,4% το 2010-2019. Εν όψει της
εντεινόμενης αισιοδοξίας για τις
προοπτικές μετά την πανδημία, οι

αγορές διερωτώνται εάν η αύξηση
των εταιρικών φόρων λειτουργήσει
βλαπτικά. 

Οι ανησυχίες αυτές δικαιολο-
γούνται εν μέρει μόνο κατά την
άποψή μας. Μία αύξησή τους θα
μειώσει την κερδοφορία και μπορεί,
πέραν του παράγοντα της εξόδου
από την Ε.Ε., να ελαττώσει περαι-
τέρω την ελκυστικότητα του Η.Β.
έναντι άλλων προηγμένων οικονο-
μιών.

* Ο κ. Κallum Pickering είναι
οικονομολόγος της Βerenberg Bank.

Ρίσκο για τη Βρετανία η αύξηση φόρου στα εταιρικά κέρδη
Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΚALLUM PICKERING*
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A Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Με την εξάπλωση της πανδημίας
του κορωνοϊού πριν από έναν χρόνο
περίπου, αρκετές χώρες στον κόσμο
αποδείχθηκε ότι δεν ήταν κατάλ-
ληλα προετοιμασμένες για την αν-
τιμετώπισή της. Στην Ευρώπη κά-
ποιοι ηγέτες κρατών προσπαθού-
σαν να πείσουν τους πολίτες ότι
οι χώρες τους θα παρέμεναν αλώ-
βητες και ότι ο ιός δεν θα παγκο-
σμιοποιηθεί. Για να στηρίξουν τη
θέση τους ότι η πανδημία θα πα-
ρέμενε περιορισμένη όπως πί-
στευαν στην Ασία, χρησιμοποίησαν
τη γνωστή τεχνική του ψεύδους,
της παραπληροφόρησης και του
λαϊκισμού. 

Ο όρος λαϊκισμός έχει σήμερα
παραβιαστεί αφού, όπως επεξηγεί
ο Γ. Μπαμπινιώτης, λαϊκισμός είναι
η ιδέα σύμφωνα με την οποία οι
επιθυμίες και οι πεποιθήσεις των

λαϊκών μαζών αποτελούν βάσιμο
οδηγό πολιτικής δράσης. Στην πε-
ρίπτωση, όμως, της πανδημίας, ο
όρος λαϊκισμός, χρησιμοποιήθηκε
από μερίδα ηγετών με την κακό-
σημη πλευρά που είναι το ψεύτικο,
φτιαχτό λαϊκό στοιχείο, που μιμείται
τη συμπεριφορά του λαού με σκοπό
την εξασφάλιση της εύνοιάς του.

Αυτή η προσφιλής τακτική λαϊ-
κιστών ηγετών στοχεύει κυρίως
στη χειραγώγηση του λαού, δημι-
ουργώντας κλίμα πολιτικής πόλω-
σης. Σε αυτή την περίπτωση, ο λαϊ-
κισμός ως ιδεολογία του λαού πα-
ρερμηνεύθηκε και ήλθε σε σύγ-
κρουση με τη δημοκρατική δρα-
στηριότητα των απλών πολιτών.

Η λαϊκιστική ιδεολογία, με την
ορθή έννοια, δεν πρέπει να περιο-
ρίζει την ελευθερία, τη δημοκρατία
και τα ανθρώπινα δικαιώματα των

πολιτών, αλλά αντιθέτως να απο-
σκοπεί στη διεκδίκηση και ικανο-
ποίηση των λαϊκών συναισθημάτων
και προσδοκιών όπως γράφει ο Γ.
Μπαμπινιώτης. Πολλές φορές λαϊ-
κιστές ηγέτες προσφεύγουν στην
αντιπαλότητα με άλλους και στους
όρους «εμείς» και «εκείνοι» κάτι
που παραπέμπει, όπως έγραψε και
η Ιταλίδα καθηγήτρια Νάντια Ουρμ-
πινάτι, στον διαχωρισμό μεταξύ
των λίγων και των πολλών.

Στις 9 Μαΐου 1950 ο Ρομπέρ Σου-
μάν έθεσε τα θεμέλια της Ευρω-
παϊκής Κοινότητας Άνθρακα και
Χάλυβα, διακηρύσσοντας τη δη-
μιουργία μιας πραγματικής αλλη-
λεγγύης μεταξύ των κρατών-μελών.
Αυτή τη βαρυσήμαντη διακήρυξη
δεν φαίνεται να τηρούν ευλαβικά
σήμερα αρκετοί Ευρωπαίοι ηγέτες,
οι οποίοι μπορεί να δηλώνουν πίστη

στην εφαρμογή της Πράσινης Συμ-
φωνίας, για να καταστεί η Ευρώπη
η πρώτη κλιματικά ουδέτερη ήπει-
ρος μέχρι το 2050, όμως αρνούνται
να απαλλαγούν από τον άνθρακα
και τη χρήση ορυκτών καυσίμων.

Η Ε.Ε. περηφανεύεται, επίσης
ότι από το 1950 δεν υπήρξε κανένας
πόλεμος στην Ευρώπη μεταξύ κρα-
τών-μελών, όμως οι πόλεμοι σε διά-
φορες χώρες του κόσμου γίνονται
με τη χρήση ευρωπαϊκών όπλων.Ο
Χάρτης Θεμελιωδών Δικαιωμάτων
της Ε.Ε. μιλά για διασφάλιση των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, απαγο-
ρεύει τις διακρίσεις λόγω φύλου,
φυλετικής ή εθνοτικής καταγωγής,
θρησκείας ή πεποιθήσεων, ανα-
πηρίας, ηλικίας ή σεξουαλικού προ-
σανατολισμού, αλλά σε πολλές χώ-
ρες της Ε.Ε. οι διακρίσεις μεταξύ
γυναικών και ανδρών, κοινωνικών

στρωμάτων και οι επιθέσεις εναν-
τίον προσφύγων/μεταναστών απο-
τελούν καθημερινό φαινόμενο.

Σύμφωνα με το Νορβηγικό Συμ-
βούλιο για τους Πρόσφυγες (NRC),
ευάλωτες ομάδες πληθυσμού, εγ-
καταλείπουν τις χώρες τους για να
διασφαλίσουν ένα καλύτερο μέλλον
σε μια ξένη χώρα, βιώνοντας συγ-
κρούσεις, βασανιστήρια, ψυχολο-
γική και σωματική βία, ταπείνωση,
ζώντας σε άθλιες συνθήκες και
ευάλωτοι στην πανδημία του κο-
ρωνοϊού.Στη Λαϊκή Δημοκρατία
του Κονγκό, την Υεμένη, το Τσαντ,
τον Νίγηρα, το Αφγανιστάν, την
Κεντροαφρικανική Δημοκρατία,
τη Συρία, τη Σομαλία, τη Μιανμάρ
και αλλού, άνθρωποι υποφέρουν
εξευτελίζονται, εκτοπίζονται και
εκτίθενται στην πανδημία.

Όλοι αυτοί οι αδύναμοι άνθρω-

ποι αποτελούν στόχο των πανταχού
λαϊκιστών, οι οποίοι χρησιμοποιούν
τον ανθρώπινο πόνο και την δυ-
σκολία τους να έχουν εύκολη πρό-
σβαση σε απλές ανθρώπινες συν-
θήκες διαβίωσης, για να διατηρή-
σουν τα πολιτικά τους αξιώματα.

Η Ε.Ε. θα δαπανήσει 3,5 τρισε-
κατομμύρια ευρώ περίπου για αν-
τιμετώπιση της ανθρωπιστικής
κρίσης μαζί με το συμπληρωματικό
Ευρωπαϊκό Ταμείο Ανάκαμψης για
προστασία της υγείας των πολιτών
και για ενίσχυση της ανάκαμψης
της ευρωπαϊκής οικονομίας.Μακάρι
αυτά τα κονδύλια να μείνουν μα-
κριά από λαϊκιστικές αντιπαραθέ-
σεις που διαχωρίζουν τους πολίτες
στους «Αυτούς» και στους «Εμείς».

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι
δήμαρχος Δερύνειας.

Η πανδημία του λαϊκισμού

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ο τουρισμός ανακάμπτει πολύ πιο
γρήγορα από άλλους τομείς της οι-
κονομίας, ωστόσο θα πρέπει να
συντρέχουν κάποιες προϋποθέσεις
δηλώνει στην «Κ» ο επίτιμος πρό-
εδρος του συνδέσμου ταξιδιωτικών
πρακτόρων Κύπρου, Βίκτωρ Μαν-
τοβάνη. Δίνει τις δικές του ειση-
γήσεις για τις αλλαγές που πρέπει
να γίνουν, αναλύει τις προοπτικές
και τις νέες τάσεις στον τουρισμό
ένεκα πανδημίας, και εξηγεί γιατί
δεν είναι η ώρα να διαφοροποι-
ήσουμε το τουριστικό μας προϊόν. 
-Ποιες οι προοπτικές του του-
ρισμού για το φετινό καλοκαίρι;
Βλέπουμε φως στο τέλος του
τούνελ;

-Κατ΄ αρχή πρέπει να λάβουμε
υπόψη ότι καμμιά οικονομική δρα-
στηριότητα στο νησί μας αλλά και
παγκόσμια δεν κτυπήθηκε σε τέτοιο
βαθμό από την πανδημία όσο ο του-
ρισμός. Άρα ναι, υπάρχουν οπωσ-
δήποτε καλύτερες προοπτικές για
το 2021 αλλά να μην περιμένουμε
θαύματα. Πρέπει επίσης να μην ξε-
χνάμε ότι υπάρχουν ακόμη πολλοί
απρόβλεπτοι παράγοντες και ιδιαί-
τερα οι μεταλλάξεις του ιού που
μπορούν να ανατρέψουν εύκολα
τα σημερινά δεδομένα. Λαμβάνον-
τας λοιπόν υπόψη τις σημερινές εν-
δείξεις μπορούμε να είμαστε συγ-
κρατημένα αισιόδοξοι για την φετινή
χρονιά φτάνει να αποφύγουμε τις
υπερβολές διότι η ζήτηση θα συ-
νεχίσει να είναι σε χαμηλότερα επί-
πεδα από την προσφορά και ο αν-
ταγωνισμός θα είναι αδυσώπητος.
-Τι ακριβώς εννοείτε με το «να
αποφύγουμε τις υπερβολές»;  

-Πρέπει να ζυγίσουμε προσε-
κτικά τα δεδομένα που έχουμε και
τα οικονομικά οφέλη για την χώρα
μας από τον τουρισμό και να πά-
ρουμε τις ορθές αποφάσεις χωρίς
ευθυνοφοβία. Οπωσδήποτε το πιο
σημαντικό είναι η δημόσια υγεία
αλλά το εγχείρημα θα είναι να δια-
σφαλίσουμε μεν την υγεία των πο-
λιτών, αλλά να βρούμε και την φόρ-
μουλα για να προσελκύσουμε του-
ρισμό. Είναι επίσης αποδεδειγμένο
ότι μετά από μεγάλες κρίσεις ο του-
ρισμός έχει το χαρακτηριστικό να

ανακάμπτει γρηγορότερα από άλ-
λους τομείς της οικονομίας. 

Απλοποίηση του flight pass
-Τι πρωτόκολλα και τι μέτρα λοι-
πόν εισηγείστε; 

-Σε γενικές γραμμές είναι ση-
μαντικό να βρούμε τον τρόπο ώστε
να απλοποιήσουμε τις διαδικασίες
και να μην δυσκολεύουμε τη ζωή
των επισκεπτών μας είτε κατά την
διάρκεια της πτήσης τους, είτε στο
αεροδρόμιο, είτε κατά την διαμονή
τους. Βάσει των περσινών στοιχεί-
ων η διασπορά του ιού στην χώρα
μας από τουρίστες ήταν σε εξαι-
ρετικά χαμηλά επίπεδα και αυτό
πρέπει να ληφθεί υπόψη. Είναι επί-
σης αναγκαίο να έχουμε όσο το
δυνατό πιο σταθερή πολιτική. Οι
περσινές παλινδρομήσεις με την
κατηγοριοποίηση χωρών είχαν κα-
ταστροφικά αποτελέσματα. 
-Μια εισήγηση είναι να γίνονται
rapid test σε όλους τους επιβάτες
στα αεροδρόμια.

-Το ιδανικό θα ήταν να γινόν-
τουσαν rapid test πριν την επιβί-
βαση στο αεροπλάνο όπως ήδη κά-
νουν μερικές αερογραμμές στην
Αμερική και στην Ιταλία. Δεν γνω-

ρίζω όμως πόσο εφικτό είναι αυτό
το μέτρο. Το rapid test κατά την
άφιξη είναι και αυτό ένα καλό μέ-
τρο. Συζητείται βεβαίως και το Ευ-
ρωπαϊκό πιστοποιητικό εμβολια-
σμού, ένα άλλο καλό εργαλείο αν
και πολύ φοβάμαι ότι με τους ρυθ-
μούς που κινούνται οι Βρυξέλλες
δεν θα το έχουμε σύντομα. Πρέπει
επίσης να απλοποιηθεί η συμπλή-
ρωση του flight pass και να μετα-
φραστεί σε περισσότερες γλώσσες.
Είναι αδικαιολόγητα πολύπλοκη
και δημιουργεί αχρείαστο άγχος
στους ταξιδιώτες. Ας παραδειγμα-
τιστούμε από το flight passτης Ελ-

λάδος και άλλων χωρών.
-Οι ξενοδόχοι εισηγήθηκαν επί-
σης τον εμβολιασμό κατά προ-
τεραιότητα του ξενοδοχειακού
προσωπικού.

-Γιατί όχι. Ό,τι μπορούμε να κά-
νουμε ώστε οι επισκέπτες μας να
νιώθουν ασφάλεια αλλά και αυτοί
που έρχονται σε επαφή μαζί τους,
ας το κάνουμε. Το πόσο εφικτό
όμως είναι αυτό το μέτρο βάσει
της διαθεσιμότητας των εμβολίων
άλλοι θα το αποφασίσουν!
-Πώς βλέπετε την συμφωνία της
Κυπριακής Δημοκρατίας με το
Ισραήλ;

-Οι διακρατικές συμφωνίες σπά-
νια φέρνουν αποτελέσματα σε θέ-
ματα τουρισμού. Αυτή όμως είναι
μια διαφορετική περίπτωση και πι-
στεύω ότι θα έχει πολύ θετικό αν-
τίκτυπο.  Η Κυβέρνηση ως εκ τού-
του καλείται να προχωρήσει σε πα-
ρόμοιου τύπου συμφωνίες και με
άλλα κράτη και ειδικότερα με το
Ηνωμένο Βασίλειο και την Ρωσία
που είναι οι δυο κυριότερες αγορές
μας. Εδώ πρέπει να προσθέσουμε
ότι η ανακοίνωση του Υφυπουρ-
γείου Τουρισμού για άνοιγμα του
νησιού μας στους εμβολιασθέντες
Βρετανούς  ήταν μια εξαιρετικά

πετυχημένη και εύστοχη κίνηση
που έδωσε τεράστια ώθηση στις
κρατήσεις έστω και πρόσκαιρα.
Επίσης η προβολή που έχει γίνει
για το νησί μας αυτές τις μέρες
στην Μεγάλη Βρετανία δεν μετριέ-
ται σε χρήμα.

Η νέα κανονικότητα
-Πιστεύετε ότι θα υπάρξουν αλ-
λαγές στον τουριστικό τομέα
μετά το τέλος την πανδημίας;

-Το τελευταίο διάστημα έχουν
εκπονηθεί εκατοντάδες μελέτες
για το πόσο θα μεταλλαχθεί(!) ο
τουρισμός, ποιοι οργανισμοί και

αερογραμμές θα επιβιώσουν, ποιοι
προορισμοί θα βγουν νικητές και
ποιοι χαμένοι. Μέχρι και νέες δια-
μορφώσεις της καμπίνας επιβατών
των αεροσκαφών έχουν σχεδιαστεί
για να ελεγχθεί η μετάδοση του
ιού. Η αλήθεια είναι ότι κανείς δεν
γνωρίζει με βεβαιότητα τι θα συμ-
βεί. Αν θέλετε όμως μια πρόβλεψη,
η προσωπική μου άποψη είναι ότι
μόλις τεθεί η πανδημία υπό έλεγχο
τα πράγματα θα επιστρέψουν πολύ
πιο γρήγορα από ότι φανταζόμαστε
στην κανονικότητα. Το 2021 θα εί-
ναι βέβαια μια διαφορετική και δύ-
σκολη χρονιά. Κατ΄ αρχή οι πρώτοι
6 μήνες έχουν ήδη χαθεί. Άλλο
στοιχείο που πρέπει να ληφθεί υπό-
ψη είναι ότι θα ξεκινήσουν να τα-
ξιδεύουν συντομότερα οι νεαρό-
τερες ηλικίες που έχουν μικρότερη
αγοραστική δύναμη. Οι αγορές θα
κινηθούν επίσης σε μεγάλο βαθμό
με κρατήσεις της «τελευταίας στιγ-
μής». Πέρα από αυτά, αρχικά θα
δούμε ένα δισταγμό στα μεγάλα
ταξίδια και σε άγνωστους προορι-
σμούς ενώ πολλοί θα προτιμήσουν
τον εγχώριο τουρισμό, την μετα-
κίνηση με ιδιωτικό όχημα και ίσως
την διαμονή σε διαμέρισμα. Όσο
αφορά τα επαγγελματικά ταξίδια
και τα συνέδρια εδώ τα πράγματα
θα είναι πιο δύσκολα και θα χρει-
ασθεί πολύ περισσότερος χρόνος
για να επανέλθουμε στα προ-παν-
δημίας επίπεδα. 
-Πολλοί λένε ότι αυτή είναι η
ευκαιρία που περιμέναμε για να
στοχεύσουμε σε πιο ποιοτικό
τουρισμό.

-Πολλοί επίσης λένε ότι «η κρίση
φέρνει και ευκαιρίες». Κάτι που εγώ
θεωρώ ένα κλισέ παρηγοριάς. Δεν
χρειαζόμαστε αυτή την κρίση για
να στοχεύσουμε σε ποιοτικότερο
τουρισμό. Ούτε για να διαφοροποι-
ήσουμε τις αγορές μας ή το τουρι-
στικό προϊόν μας. Αυτή εξάλλου δεν
είναι η κατάλληλη περίοδος. Για να
πετύχουμε τα πιο πάνω χρειαζόμαστε
πρωτίστως το κατάλληλο προϊόν
και υψηλού επιπέδου υπηρεσίες.
Κάτι που αυτή την στιγμή δεν δια-
θέτουμε. Πρώτα πρέπει να βελτιώ-
σουμε τα κακώς έχοντα και μετά να
στοχεύσουμε στον ποιοτικότερο
τουρισμό και όχι αντίστροφα.

Δεν περιμένουμε θαύματα στον τουρισμό
Πώς θα κερδίσουμε το στοίχημα για το β’ εξάμηνο του 2021 - Συνέντευξη Βίκτωρα Μαντοβάνη στην «Κ»

Ισορροπούμε σε
τεντωμένο σχοινί
-Καταληκτικά, τι να περιμένουμε
από αυτό το καλοκαίρι;
-Θα έλεγα ότι ισορροπούμε
σε τεντωμένο σχοινί. Κατ’
αρχήν είναι αναγκαίο  να
βελτιώσουμε την επιδημιο-
λογική μας εικόνα. 
Με τον αριθμό κρουσμάτων
που έχουμε αυτή την στιγμή
είμαστε χαμένοι από χέρι.
Είναι επίσης εκ των ων ουκ
άνευ να βρούμε την χρυσή
τομή μεταξύ του τουριστικού
πρωτοκόλλου και της δια-
σφάλισης της δημόσιας υγεί-
ας. Η διαθεσιμότητα των εμ-
βολίων στην Ευρώπη θα παί-
ξει και αυτή τον δικό της ρό-
λο όπως και οι πιθανές με-
ταλλάξεις. Τέλος να μην ξε-
χνάμε ότι δεν είμαστε ο μο-
ναδικός τουριστικός προορι-
σμός της υφηλίου.
Γνωρίζουμε ότι το λειτουργι-
κό μας κόστος δεν είναι το
χαμηλότερο στην Μεσόγειο,
άρα ο τουριστικός κλάδος θα
χρειασθεί κρατική στήριξη
για να μπορέσει να προσφέ-
ρει ανταγωνιστικές τιμές. 
Αν όλα κυλήσουν ομαλά
υπάρχει μεγάλη πιθανότητα
να έχουμε θετικές εκπλήξεις
το δεύτερο εξάμηνο του
2021.               «Πρώτα πρέπει να βελτιώσουμε τα κακώς έχοντα και μετά να στοχεύσουμε

στον ποιοτικότερο τουρισμό και όχι αντίστροφα, σημειώνει ο κ. Μαντοβάνη».

<<<<<<

Μόνο υπό συγκεκριμέ-
νες προϋποθέσεις 
μπορεί να έχουμε 
θετικές εκπλήξεις 
το β΄ εξάμηνο του 2021.

Την εκτίμηση ότι μόλις τεθεί η πανδημία υπό έλεγχο τα πράγματα θα επιστρέψουν πολύ πιο γρήγορα από ότι φανταζόμαστε στην κανονικότητα, διατυπώνει ο Βίκτωρ Μαντοβάνη.
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Την Κυριακή 21 Μαρτίου  μαζί με τηνυριακή 21 Μαν ΚηΤ τίου  μαζρυριακή 21 Μα ί με τητίου  μαζ νί με τη

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Όσο καθυστερεί η παγκόσμια οικο-
νομική ανάκαμψη το 2021, τόσο οι
επιπτώσεις της πανδημίας θα πλη-
θαίνουν για όλα τα κράτη. Στην πε-
ρίπτωση της Κύπρου, αν και τη βρή-
κε με πλεονάσματα και όχι με ελ-
λείμματα, δεν στάθηκαν από μόνα
τους ικανά να ανακόψουν έστω και
μερικώς κάποιες από τις επιπτώσεις,
όπως είναι της ανεργίας. Αν και
υπάρχουν αποκλίσεις σχετικά με
τα επίπεδα ανεργίας της Κύπρου
από τη Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου
(CyStat) και την Ευρωπαϊκή Στατι-
στική Υπηρεσία Κύπρου (Eurostat)
και οι δύο υπηρεσίες αποτυπώνουν
αύξηση. Η Κυβέρνηση εξήγγειλε
την Παρασκευή νέα μέτρα στήριξης
της οικονομίας με εφάπαξ καταβολή
ποσών, αλλά και την συνέχιση των
προγραμμάτων ενίσχυσης των μι-
σθών σε επιχειρήσεις και αυτοτελώς
εργαζομένους. Η καταβολή χρη-
μάτων που έχει γίνει από πέρυσι,
όπως έχουν μεταφέρει κατ΄ επανά-
ληψη οι οικονομολόγοι του Υπουρ-
γείου Οικονομικών, δεν πρέπει να
σταματήσει απότομα και η δε στή-
ριξη να συνεχιστεί. Η μέχρι τούδε
οικονομική στήριξη και συγκεκρι-
μένα από το Μάρτη του 2020 έως
και τη δεδομένη στιγμή, θα «πιάσει
τόπο» μόνο αν συνεχιστεί μέχρι να
επέλθει -και μάλιστα σθεναρά- η
οικονομική ανάκαμψη. Σύμφωνα
με την Eurostat, στην Κύπρο η ανερ-
γία μειώθηκε σε 6,8% τον Ιανουάριο
του 2021 (31.000 άτομα 7,2% για
τους άνδρες και 6,3% για τις γυναί-
κες) από 7,3% το Δεκέμβριο του
2020. Ένα χρόνο νωρίτερα, όμως,
το ποσοστό της ανεργίας ήταν 6,4%
(29.000 άτομα). Η ανεργία των νέων
ανήλθε στο 20,1% (8.000 άτομα)
τον Δεκέμβριο του 2020 βάσει των

τελευταίων διαθέσιμων στοιχείων,
ενώ ένα χρόνο νωρίτερα, το ποσοστό
αυτό ήταν 13,4% (5.000 άτομα). Σύμ-
φωνα με την CyStat, στο 7,6% δια-
μορφώθηκε το ποσοστό της ανερ-
γίας το 2020, σε σύγκριση με 7,1%
το 2019, δείχνοντας επίσης μια αυ-
ξητική τάση.

Την Παρασκευή ανακοινώθηκε
το νέο πακέτο στήριξης της οικο-
νομίας ύψους 70 εκατ. ευρώ λόγω

της παράτασης των περιοριστικών
μέτρων ενόψει αντιμετώπισης της
πανδημίας. Το νέο πακέτο περιλαμ-
βάνει πλάνο για εφάπαξ χορηγία
στις επιχειρήσεις ύψους 30 εκατ.
ευρώ και φυσικά ένα σχέδιο στή-
ριξης των μισθών των εργαζομένων
ύψους 40 εκατ. ευρώ. Το κλειδί όμως
για όλα τα παραπάνω –και απαραί-
τητη προϋπόθεση συμμετοχής-
είναι η εργοδοσία να μην έχει προβεί

σε οποιεσδήποτε απολύσεις, ενώ
το ύψος της στήριξης που παρέχεται
σε μισθωτούς εργαζόμενους ανέρ-
χεται στο 60% των ακαθάριστων
απολαβών τους, με μέγιστο τα 1.214
ευρώ σε μηνιαία βάση και ελάχιστο
τα 360 ευρώ. Δεν είναι το πρώτο
μήνυμα που έχουν στείλει από κοι-
νού, ο Υπουργός Οικονομικών Κων-
σταντίνος Πετρίδης και η Υπουργός
Εργασίας Ζέτα Αιμιλιανίδου. Από
το καλοκαίρι του 2020 άρχισαν να
στέλνουν αυστηρά μηνύματα προς
την εργοδοσία, από τη μία να εκ-
μεταλλευθούν (εάν φυσικά πρέπει)
τα σχέδια στήριξης, αλλά και από
την άλλη να μην προχωρήσουν σε
μονομερείς αποφάσεις που συνι-
στούν καταπάτηση των εργασιακών
θέσμιων σε μια προσπάθεια μη αύ-
ξησης της ανεργίας. Αναπτύχθηκαν
ειδικά σχέδια προς εργοδότηση
ανέργων, μέσα στο πλαίσιο των μέ-
τρων που υπάρχουν για την αντι-
μετώπιση των οικονομικών δυσκο-
λιών που προκύπτουν ή προέκυψαν
από την πανδημία. Το ειδικό σχέδιο
στήριξης των ανέργων απευθύνεται
σε οποιοδήποτε πρόσωπο, το οποίο
είναι εγγεγραμμένο ως κανονικός
άνεργος στο Μητρώο της Δημόσιας
Υπηρεσίας Απασχόλησης καθ’ όλη
τη διάρκεια του μήνα που έχει εξαγ-
γελθεί η στήριξη.

Ίδια συνταγή
Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικο-

νομικών Κωνσταντίνο Πετρίδη κατά
την παρουσίαση του νέου πακέτου,
ανέφερε πως το συνολικό πακέτο
στήριξης, μαζί με τα άλλα στοχευ-
μένα μέτρα στήριξης της οικονομίας
και των εργαζομένων αγγίζει μέχρι
σήμερα τα 1,6 δισ. ευρώ. Εξήγησε
πως, στις αρχές Ιουλίου του 2020,
δόθηκε η πρώτη εφάπαξ κρατική
στήριξη ύψους 100 εκατ. ευρώ σε

30.000 επιχειρήσεις και αυτοτελώς
εργαζόμενους για κάλυψη των λει-
τουργικών τους εξόδων, όπως ενοί-
κια και δόσεις για αντιμετώπιση
των επιπτώσεων της πανδημίας.
Συνέχισε πως τον Νοέμβριο του
2020 δόθηκε το δεύτερο εφάπαξ
πακέτο, λόγω των στοχευμένων πε-
ριοριστικών μέτρων σε Λεμεσό και
Πάφο, ενώ τον Φεβρουάριο του 2021
εξαγγέλθηκε το τρίτο εφάπαξ σχέδιο
ύψους 200 εκατ. ευρώ για όλες τις
επιχειρήσεις και τους αυτοτελώς
εργαζομένους που είχαν πληγεί από
την πανδημία, λόγω του δεύτερου
γενικότερου lockdown. Παράλληλα,
μέσα σε ένα χρόνο, οι δαπάνες για
τη στήριξη των εργαζομένων μέσω
των ειδικών σχεδίων που υλοποιεί
το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανήλ-
θαν στα 630 εκατ. ευρώ. Ποιες είναι
όμως οι λεπτομέρειες του πακέτου
στήριξης της οικονομίας που εξαγ-
γέλθηκε την Παρασκευή, το ύψος
του οποίου ανέρχεται στα 70 εκατ.
ευρώ και που τα 30 εκατ. αφορά
εφάπαξ ποσά; Θα δοθούν σε αυτο-
τελώς εργαζόμενους, χωρίς οποι-
ονδήποτε εργοδοτούμενο, περιλαμ-
βανομένων και των συνταξιούχων,
το ποσό των 700 ευρώ. Σε εργοδότες
που εργοδοτούν ένα εργαζόμενο
1.200 ευρώ, σε εργοδότες που ερ-
γοδοτούν δύο εργαζόμενους 2.000,
σε εργοδότες που εργοδοτούν 3-5
εργαζόμενους 3.500 ευρώ, σε εργο-
δότες που εργοδοτούν 6-9 εργαζό-
μενους 5.000, σε εργοδότες που ερ-
γοδοτούν 10-20 εργαζόμενους 7.500,
σε εργοδότες που εργοδοτούν 21 –
50 εργαζόμενους 10.000 και σε ερ-
γοδότες που εργοδοτούν άνω των
50 εργαζομένων θα δοθούν 15.000.
Τα υπόλοιπα 40 εκατ. αφορούν την
μισθολογική στήριξη που παραχωρεί
το Υπουργείο Εργασίας.

Μεγάλο στοίχημα ο περιορισμός της ανεργίας
Το συνολικό πακέτο στήριξης, μαζί με τα μέτρα της οικονομίας και των εργαζομένων αγγίζει μέχρι σήμερα τα 1,6 δισ.

<<<<<<

Το ύψος του πακέτου
στήριξης της οικονομίας
που εξαγγέλθηκε την
Παρασκευή ανέρχεται
στα 70 εκατ. ευρώ.

Αναπτύχθηκαν ειδικά σχέδια προς εργοδότηση ανέργων, μέσα στο πλαίσιο των μέτρων που υπάρχουν για την αντιμε-
τώπιση των οικονομικών δυσκολιών.
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Aπρίλιο ανοίγει η λιανική, Μάιο η 
εστίαση και ο τουρισμός και Ιού-
λιο, ίσως, τα μπαρ σε κλειστούς 
χώρους. Αυτό είναι το νέο αφήγη-
μα στην κυβέρνηση, που θέτει το 
πλαίσιο για έναν υποτυπώδη σχε-
διασμό, καθώς η πανδημία συνεχί-
ζει να καλπάζει, ανατρέποντας τις 
προβλέψεις και εκτινάσσοντας το 
κόστος για την οικονομία.

Ο πρωθυπουργός και το οικο-
νομικό επιτελείο της κυβέρνησης 
ανακοίνωσαν την Πέμπτη ένα νέο 
πακέτο μέτρων στήριξης, 2,5 δισ. 
ευρώ, που κανονικά θα ήταν το 
τελευταίο, αλλά έτσι όπως εξελίσ-
σεται η κατάσταση, ίσως και να 
μην είναι. ∆εν είναι τυχαίο ότι ενώ 
μόλις ανακοινώθηκε ο 7ος κύκλος 
της επιστρεπτέας προκαταβολής, 
κανείς δεν αποκλείει το ενδεχόμε-
νο ενός 8ου κύκλου, αν χρειαστεί.  

«∆εν υπάρχει κανένας που να 
μη θέλει να ανοίξει η οικονομία… 
χθες!», λένε στο οικονομικό επι-
τελείο. Αλλά αναγνωρίζουν ότι 
αυτή τη στιγμή δεν είναι εφικτό.

Η αγωνία της κυβέρνησης και 
ο βασικός προσανατολισμός των 
μέτρων σε αυτή τη φάση είναι να 
αποτραπούν λουκέτα και να δια-
τηρηθούν θέσεις εργασίας έως 
ότου αρχίσει να βγαίνει η οικο-
νομία από το τούνελ, όποτε κι 
αν γίνει αυτό. Εν τω μεταξύ, θα 
μπουν μπροστά και τα έργα και 
προγράμματα του Ταμείου Ανά-
καμψης, ζεσταίνοντας την οικο-
νομία με 5,5 δισ. ευρώ, σύμφωνα 
με την πρόβλεψη του προϋπολο-
γισμού. Το πρόγραμμα έχει σχε-
δόν ολοκληρωθεί και θα κατατε-
θεί στην Κομισιόν στο διάστημα 
2-10 Απριλίου.

Στην κατεύθυνση αυτή, τα μέ-
τρα έχουν γίνει περισσότερο στο-
χευμένα, σε σχέση με το παρελ-
θόν, ώστε να καλύψουν αυτούς 
που πραγματικά επλήγησαν από 
την πανδημία και κινδυνεύουν να 
κλείσουν, αλλά έχουν προοπτικές 
επιβίωσης μακροπρόθεσμα. Ετσι, 
όπως υποστηρίζουν στην κυβέρ-
νηση, τα τελευταία μέτρα και η 
λογική τους έχουν ως εξής:
• Με την κάλυψη των παγίων δα-
πανών του 2020 στηρίζονται οι 
μεγαλύτερες επιχειρήσεις που δεν 
επωφελήθηκαν όσο είχαν ανάγκη 
από τις επιστρεπτέες προκαταβο-
λές. Θα αποζημιωθούν με «πιστω-
τικό» για μελλοντικές φορολογικές 
και ασφαλιστικές υποχρεώσεις, 
για τις δαπάνες ασφαλιστικών ει-
σφορών, ύδρευσης, τηλεπικοινω-

νιών κ.τ.λ. του 2020, που δεν κα-
λύφθηκαν με τις επιστρεπτέες, 
υπό την προϋπόθεση ότι είχαν 
πτώση τζίρου τουλάχιστον 30% 
και ζημίες τουλάχιστον 30% των 
ακαθάριστων εσόδων τους. Είναι 
υποχρεωμένες να διατηρήσουν 
τον ίδιο αριθμό προσωπικού ώς 
το τέλος του χρόνου.
• Με τη ρύθμιση των οφειλών 
των τριών πρώτων κύκλων της 
επιστρεπτέας προκαταβολής, 
όπως έγινε και στους επόμενους 
κύκλους, ελπίζεται, επίσης, να 
διευκολυνθεί η μετάβαση των 
επιχειρήσεων στη νέα πραγμα-
τικότητα και να διορθωθεί μια αδι-
κία. Ετσι, δεν θα επιστρέψουν τη 
μισή στήριξη όσες είχαν πτώση 
τζίρου τουλάχιστον 30%, ενώ όσες 

είχαν πτώση τουλάχιστον 15% δεν 
θα επιστρέψουν το 30%.  
• Ανάσα κατά την έξοδο από την 
πανδημία αποσκοπεί να δώσει και 
η αύξηση του αριθμού των δόσε-
ων από 40 σε 60 για όλες τις επι-
στρεπτέες προκαταβολές, με την 
εξόφληση να λήγει στις 31/1/2027.
• Για όποιον παρ’ όλα αυτά έχει τη 
δυνατότητα άμεσης εξόφλησης, 
δίνεται κίνητρο να το κάνει ώς 
το τέλος του χρόνου, με έκπτωση 
15%. Στην κυβέρνηση θεωρούν 
ότι η αύξηση των αποταμιεύσε-
ων κατά 20 δισ. ευρώ δείχνει ότι 
υπάρχει τέτοιο περιθώριο.

Μαζί με το παραπάνω πακέτο 
των 2,5 δισ. ευρώ, ο λογαριασμός 
των παρεμβάσεων στήριξης φέ-
τος διαμορφώνεται μέχρι στιγμής 
στα 11,6 δισ. ευρώ, από 7,5 δισ. 
ευρώ του προϋπολογισμού. Ωστό-
σο, την ίδια ώρα, η παράταση του 
lockdown στο λιανεμπόριο έχει ως 
συνέπεια να χάνονται άλλα 700 
εκατ. ευρώ από τα φορολογικά έσο-
δα τον μήνα. Ηδη, έχουν χαθεί δύο 
μήνες, Φεβρουάριος και Μάρτιος, 
ενώ είναι πιθανό να συνεχιστεί η 
διαρροή τον Απρίλιο και τον Μάιο.

Η κατάσταση αυτή των δη-
μοσίων οικονομικών καθιστά 
ακόμη πιο επιτακτική την ανά-

γκη να αξιοποιηθεί εγκαίρως και 
αποτελεσματικά το Ταμείο Ανά-
καμψης. Μετά τις διαπραγματεύ-
σεις με την Κομισιόν, αλλά και τη 
διαβούλευση στο εσωτερικό, το 
επιτελείο που επεξεργάζεται τις 
προτάσεις έχει σχεδόν καταλήξει 
στον προσδιορισμό των επιλέξι-
μων προγραμμάτων και έργων για 
επιχορήγηση, ύψους 17 δισ. ευρώ. 
Σημειώνεται ότι αρχικά είχαν υπο-
βληθεί προτάσεις 28 δισ. ευρώ.

Η Κομισιόν «έκοψε» τους οδι-
κούς άξονες, πλην του Βόρειου 
Οδικού Αξονα Κρήτης και του Ε65, 
καθώς και το φυσικό αέριο. Ακό-
μη δίνεται μάχη για τη διατήρηση 
του Ειδικού Λογαριασμού Ανανε-
ώσιμων Πηγών Ενέργειας. Εκκρε-
μεί, επίσης, η τελική συζήτηση 
για τα 13 δισ. ευρώ των δανείων 
του Ταμείου, που επιδιώκεται να 
δοθούν για ιδιωτικές επενδύσεις.

Εντός του Μαρτίου προγραμ-
ματίζεται να ανοίξει η πλατφόρμα 
για τα voucher που θα δοθούν σε 
οικογένειες μαθητών για αγορά 
tablet και Η/Υ, προκειμένου να βο-
ηθηθούν στην τηλεκπαίδευση, με 
τη χρηματοδότηση να ξεκινά με 
εθνικούς πόρους, έως ότου εκτα-
μιευθούν οι κοινοτικοί, το δεύτε-
ρο εξάμηνο.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Πάνω από 100.000 ελεύθεροι επαγ-
γελματίες, ατομικές, πολύ μικρές, 
μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις 
εκτιμάται ότι θα επωφεληθούν 
από το πρόγραμμα «Γέφυρα 2» του 
υπουργείου Οικονομικών που ενερ-
γοποιείται από τον Απρίλιο και μέ-
σω του οποίου θα επιδοτηθούν οι 
δόσεις των επιχειρηματικών δανεί-
ων για οκτώ μήνες, αρχής γενομέ-
νης από τον επόμενο μήνα.

Η επιδότηση θα ξεκινά από το 
90% της δόσης για τις συνεπείς 
επιχειρήσεις και θα μειώνεται έως 
και το 70% κατά τη διάρκεια της 
8μηνης περιόδου, ενώ για όσες 
επιχειρήσεις είχαν δάνεια σε κα-
θυστέρηση, η επιδότηση θα ξεκινά 
από το 80% και θα μειώνεται έως 
και το 60%. Στόχος του υπουργεί-
ου Οικονομικών είναι στο μέτρο 
της επιδότησης να ενταχθούν και 
επιχειρηματικά δάνεια που έχουν 
καταγγελθεί από τις τράπεζες, για 
τα οποία η επιδότηση θα ξεκινά 
από το 70% και θα μειώνεται στο 
50%. Οι λεπτομέρειες για αυτή την 
κατηγορία οφειλετών θα εξειδικευ-
θούν τις προσεχείς ημέρες.

Η ένταξη στο πρόγραμμα θα κα-
λύψει ελεύθερους επαγγελματίες 
και επιχειρήσεις με τζίρο έως 50 
εκατ. ευρώ, δηλαδή μικρομεσαί-

ες με βάση τον κοινοτικό ορισμό, 
ανεξάρτητα από το ύψος των οφει-
λών που έχουν προς τις τράπεζες. 
Σύμφωνα με τις λεπτομέρειες που 
δημοσιοποίησε το υπουργείο Οικο-
νομικών, η επιδότηση θα καθορί-
ζεται με βάση συγκεκριμένα κρι-
τήρια –κόφτες– σε σχέση με τον 
κύκλο εργασιών, τον αριθμό των 
εργαζομένων και την περιουσιακή 
κατάσταση μιας επιχείρησης. Σε 
κάθε περίπτωση, το μέγιστο ύψος 
της επιδότησης δεν θα ξεπερνά τα 
600 ευρώ για τις ατομικές επιχει-
ρήσεις και τους ελεύθερους επαγ-
γελματίες, τις 5.000 ευρώ για πο-
λύ μικρές επιχειρήσεις, τις 15.000 
ευρώ για τις μικρές και τις  50.000 
ευρώ για τις μεσαίες επιχειρήσεις 
με τζίρο έως 50 εκατ. ευρώ. 

Προϋπόθεση για την ένταξη 
των επιχειρήσεων στο πρόγραμ-
μα είναι να έχουν αποδεδειγμένα 
παρουσιάσει μείωση του τζίρου 
τους ίση ή μεγαλύτερη του 20% 
και να έχουν ενταχθεί σε κάποιο 
από τα μέτρα που έχουν ληφθεί 
για την αντιμετώπιση των επιπτώ-
σεων της πανδημίας. Στις επιλέ-
ξιμες προς επιδότηση κατηγορίες 
εντάσσονται επίσης επιχειρήσεις 
που έχουν ως αντικείμενο την εκ-
μετάλλευση ακινήτων και έλαβαν 
μειωμένο μίσθωμα, εταίροι προσω-
πικών ή κεφαλαιουχικών εταιρει-

ών, των οποίων η λειτουργία έχει 
ανασταλεί υποχρεωτικά ή έχουν 
λάβει ενίσχυση ή έχουν ενταχθεί 
σε άλλα μέτρα στήριξης, καθώς και 
όσοι έλαβαν ενίσχυση με τη μορφή 
της επιστρεπτέας προκαταβολής, ή 
έχουν εργαζομένους που μπήκαν 
σε καθεστώς αναστολής εργασίας.

Σε ό,τι αφορά τους συνεπείς δα-
νειολήπτες, δηλαδή αυτούς που 
δεν είχαν οφειλές σε καθυστέρη-
ση άνω των τριών μηνών έως και 
τα τέλη του 2020, τα κριτήρια επι-
δότησης είναι τα εξής:
1. Εάν είναι ατομική επιχείρηση ή 
ελεύθερος επαγγελματίας να μην 

απασχολεί προσωπικό, να έχει ετή-
σιο κύκλο εργασιών έως 42.000 
ευρώ, οι καταθέσεις που διατηρεί 
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό 
να μην ξεπερνούν τις 40.000 ευ-
ρώ, τα λοιπά χρηματοοικονομι-
κά προϊόντα –όπως μετοχές και 
ομόλογα– που έχει στην κατοχή 
του να είναι αξίας έως 40.000 ευ-
ρώ και η ακίνητη περιουσία –μη 
υποθηκευμένη– που διαθέτει να 
μην υπερβαίνει τις 600.000 ευρώ.
2. Εάν είναι πολύ μικρή επιχείρη-
ση να απασχολεί έως 10 άτομα 
προσωπικό, να έχει ετήσιο κύ-
κλο εργασιών έως 2 εκατ. ευρώ, 
οι καταθέσεις που διατηρεί στην 
Ελλάδα και στο εξωτερικό να είναι 
έως 1 εκατ. ευρώ, τα λοιπά χρη-
ματοοικονομικά προϊόντα –όπως 
μετοχές και ομόλογα– που έχει 
στην κατοχή της να είναι αξίας 
έως 150.000 ευρώ και η ακίνητη 
περιουσία που διαθέτει –μη υπο-
θηκευμένη– να μην υπερβαίνει 
τα 2,5 εκατ. ευρώ.
 3. Εάν είναι μικρή επιχείρηση να 
απασχολεί έως 50 άτομα προσωπι-
κό, να έχει ετήσιο κύκλο εργασιών 
έως 10 εκατ. ευρώ, οι καταθέσεις 
που διατηρεί στην Ελλάδα και στο 
εξωτερικό να είναι έως 5 εκατ. ευ-
ρώ, τα λοιπά χρηματοοικονομικά 
προϊόντα –όπως μετοχές και ομό-
λογα– που έχει στην κατοχή της 

να είναι αξίας έως 750.000 ευρώ 
και η ακίνητη περιουσία που δια-
θέτει –μη υποθηκευμένη– να μην 
υπερβαίνει τα 10 εκατ. ευρώ.
4. Εάν είναι μεσαία επιχείρηση να 
απασχολεί έως 250 άτομα προσωπι-
κό, να έχει ετήσιο κύκλο εργασιών 
έως 50 εκατ. ευρώ, οι καταθέσεις 
που διατηρεί στην Ελλάδα και στο 
εξωτερικό να είναι έως 25 εκατ. ευ-
ρώ, τα λοιπά χρηματοοικονομικά 
προϊόντα –όπως μετοχές και ομό-
λογα– που έχει στην κατοχή της 
να είναι αξίας έως 3,75 εκατ. ευρώ 
και η ακίνητη περιουσία που δια-
θέτει –μη υποθηκευμένη– να μην 
υπερβαίνει τα 50 εκατ. ευρώ.

Σε ό,τι αφορά τις επιχειρήσεις 
που ήταν σε τρίμηνη ή μεγαλύτερη 
καθυστέρηση, οι κόφτες θα είναι 
πιο αυστηροί και βασική προϋπό-
θεση θα είναι να έρθουν προηγου-
μένως σε συμφωνία με την τράπε-
ζα ή την εταιρεία διαχείρισης για 
να ρυθμίσουν την οφειλή τους. 
Με στόχο να περιοριστεί ο ηθικός 
κίνδυνος και να αποτραπεί η δη-
μιουργία μιας νέας γενιάς «κόκκι-
νων» δανείων, οι χορηγήσεις αυ-
τά θα παρακολουθούνται στενά 
όχι μόνο καθ’ όλη τη διάρκεια της 
επιδότησης, δηλαδή τους 8 μήνες, 
αλλά από 12 έως και 18 συνεχείς 
μήνες, ανάλογα με τη διάρκεια της 
καθυστέρησης.

«Γέφυρα» επιβίωσης για πάνω από 100.000 επιχειρήσεις 

To άνοιγμα της αγοράς αναβάλλεται,
το κόστος της στήριξης αυξάνεται
Νέα μέτρα αξίας 2,5 δισ., καθώς το χρονοδιάγραμμα πάει ένα μήνα πίσω

Το οικονομικό επιτε-
λείο ανακοίνωσε
τον 7ο κύκλο της επι-
στρεπτέας προκατα-
βολής, ενώ κανείς δεν 
αποκλείει το ενδεχό-
μενο για 8ο κύκλο.

Ο πρωθυπουργός ανακοίνωσε την Πέμπτη ένα νέο πακέτο μέτρων στήριξης, 2,5 δισ. ευρώ, που κανονικά θα 
ήταν το τελευταίο, αλλά έτσι όπως εξελίσσεται η κατάσταση, ίσως και να μην είναι.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Η ένταξη στο πρόγραμμα «Γέφυρα ΙΙ» θα καλύψει ελεύθερους επαγγελμα-
τίες και επιχειρήσεις με τζίρο έως 50 εκατ. ευρώ, δηλαδή μικρομεσαίες με 
βάση τον κοινοτικό ορισμό.
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Αντοχές συνεχίζουν να επιδεικνύ-
ουν οι ελληνικές εξαγωγές, κα-
θώς, παρά την παγκόσμια οικο-
νομική ύφεση, ξεκίνησαν το 2021 
με θετικό πρόσημο, έστω και με 
χαμηλό ρυθμό ανάπτυξης. Στους 
επιβαρυντικούς παράγοντες για 
τις εξαγωγές θα πρέπει να συμπε-
ριληφθούν, πέραν της ύφεσης, οι 
σημαντικές καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται στις θαλάσσιες 
μεταφορές των εμπορευμάτων 
εξαιτίας της δρομολόγησης λι-
γότερων πλοίων, καθώς και οι 
καθυστερήσεις και το αυξημένο 
κόστος στις εισαγωγές πρώτων 

υλών και υλικών που χρειάζονται 
οι εξαγωγικές επιχειρήσεις, λό-
γω της έλλειψης κοντέινερ που 
παρατηρείται τους τελευταίους 
μήνες. Χημικά, τρόφιμα, πρώ-
τες ύλες και ποτά - καπνός ήταν 
οι κατηγορίες στις οποίες κατα-
γράφηκε σημαντική αύξηση των 
εξαγωγών τον πρώτο μήνα του 
τρέχοντος έτους.

Ειδικότερα, σύμφωνα με όσα 
ανακοίνωσε η Ελληνική Στατιστι-
κή Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), οι εξαγωγές, 
συμπεριλαμβανομένων των πε-
τρελαιοειδών, τον Ιανουάριο του 
2021 σημείωσαν μείωση 12,1% 
και διαμορφώθηκαν στα 2,51 
δισ. ευρώ, από 2,85 δισ. ευρώ 
τον αντίστοιχο μήνα του 2020. 

Εξαιρουμένων των πετρελαιοει-
δών, όμως, οι εξαγωγές εμφανί-
ζονται ενισχυμένες κατά 1%, στα 
2,01 δισ. ευρώ, από 1,99 δισ. ευρώ 
τον Ιανουάριο του 2020.

Πτωτικά κινήθηκαν όμως και 
οι εισαγωγές τον Ιανουάριο του 
2021, καθώς συρρικνώθηκαν κα-
τά 794,5 δισ. ευρώ ή κατά 16,7% 
και διαμορφώθηκαν σε 3,95 δισ. 
ευρώ έναντι 4,75 δισ. ευρώ τον 
Ιανουάριο του 2020. Εξαιρουμέ-
νων των πετρελαιοειδών, οι ει-
σαγωγές αγαθών υποχώρησαν 
στα 3,06 δισ. ευρώ, από 3,44 δισ. 
ευρώ, κάμψη δηλαδή της τάξεως 
του 10,9%.

Το έλλειμμα του εμπορικού 
ισοζυγίου μειώθηκε κατά 23,8% 
τον Ιανουάριο του 2021 σε σύ-
γκριση με τον Ιανουάριο του 
2020. Εξαιρουμένων των πετρε-
λαιοειδών, η μείωση του ελλείμ-
ματος του εμπορικού ισοζυγίου 
ήταν 27,3%.

Εξαιρουμένων των πετρελαι-
οειδών, οι ελληνικές εξαγωγές 
προς τις χώρες-μέλη της Ευρω-
παϊκής Ενωσης κατέγραψαν αύ-
ξηση 3,8%, ενώ οι εξαγωγές προς 
τις τρίτες χώρες υποχώρησαν κα-
τά 4,5%.

Οι εξαγωγές των πετρελαιοει-
δών εξακολουθούν να υποχωρούν 
σε ποσότητα και αξία, φαινόμενο 
που παρατηρείται από πέρυσι, με 
βασική αιτία την πανδημία. Τον 
Ιανουάριο του 2021 οι εξαγωγές 
πετρελαιοειδών υποχώρησαν κα-
τά 40,6%. Μείωση καταγράφηκε 
επίσης στις εξαγωγές μηχανημά-
των κατά 11,7%, διαφόρων βιομη-
χανικών προϊόντων κατά 18,7%, 
στις εξαγωγές λαδιών κατά 2,1%, 
καθώς και στις εξαγωγές των λε-
γόμενων εμπιστευτικών προϊό-
ντων κατά 30,1%.

Από την άλλη, υψηλή ώθηση 
στις ελληνικές εξαγωγές εξακο-
λουθούν να δίνουν οι μεγάλοι 
εξαγωγικοί κλάδοι των τροφίμων 
και των χημικών, όπου ανήκουν 
τα φάρμακα. 

Οι εξαγωγές τροφίμων αυξή-
θηκαν κατά 2,4%, στα 416 εκατ. 
ευρώ, οι εξαγωγές βιομηχανικών 
ειδών κατά 5%, στα 420,7 εκατ. 
ευρώ, οι εξαγωγές χημικών κατά 
13,2%, στα 425 εκατ. ευρώ, από 
375,6 εκατ. ευρώ τον Ιανουάριο 
του 2020, οι εξαγωγές πρώτων 
υλών κατά 11,7%, στα 143,9 εκατ. 
ευρώ, ενώ τέλος ενισχύθηκαν 
και οι εξαγωγές ποτών - προϊό-
ντων καπνού κατά 16,9%, στα 
65,7 εκατ. ευρώ.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Χημικά, τρόφιμα, 
πρώτες ύλες και 
ποτά - καπνός ήταν 
οι κατηγορίες στις 
οποίες καταγράφηκε 
σημαντική αύξηση.

Στα 2,5 δισ. ευρώ 
διαμορφώθηκε 
η αξία των ελληνικών 
εξαγωγών τον Ιανουάριο
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Με την υγειονομική κρίση να επη-
ρεάζει το σύνολο της οικονομίας, 
η κυβέρνηση σχεδιάζει τις επόμε-
νες κινήσεις που οδηγούν σε αύ-
ξηση του διαθέσιμου εισοδήματος 
για επιχειρήσεις και νοικοκυριά 
μέσω της αναστολής φόρων και 
στη διευκόλυνση πληρωμών για 
τα χρέη που δημιουργήθηκαν το 
2020, αλλά και σε περισσότερες 
δόσεις για την αποπληρωμή του 
φετινού φόρου εισοδήματος και 
του ΕΝΦΙΑ.

Συγκεκριμένα, το οικονομικό 
επιτελείο σχεδιάζει πέντε μέτρα 
που θα βοηθήσουν επιχειρήσεις 
και νοικοκυριά να μπορέσουν να 
βρουν τον βηματισμό τους όταν 
η αγορά ανοίξει και επιστρέψουν 
οι εργαζόμενοι που είναι σε ανα-
στολή στην εργασία τους. Η ζη-
μιά που έχει γίνει είναι μεγάλη 
και χιλιάδες επιχειρήσεις και ερ-
γαζόμενοι αντέχουν ακόμα, κα-
θώς βρίσκονται υπό τη σκέπη των 
μέτρων που έχει λάβει η κυβέρ-
νηση. Προκειμένου όμως να κα-
ταφέρουν να λειτουργήσουν και 
την επόμενη μέρα, η κυβέρνηση 
δρομολογεί την αναστολή προ-
καταβολής φόρου, νέα ρύθμιση 
οφειλών, αναστολή τεκμηρίων 
και e-αποδείξεων και περισσότε-
ρες δόσεις αντίστοιχες με τις πε-
ρυσινές για την πληρωμή των φε-
τινών φόρων. Ειδικότερα:
1. Ηλεκτρονικές αποδείξεις

∆εν θα ισχύσει, όπως όλα δεί-
χνουν, η υποχρέωση συγκέντρω-
σης ηλεκτρονικών αποδείξεων 
ίσων με το 30% του εισοδήματος. 
Το μέτρο αναστέλλεται, αλλά μόνο 

για τα εισοδήματα του 2020. Αυτό 
σημαίνει ότι όσοι συγκέντρωσαν 
λιγότερες αποδείξεις το 2020 γλι-
τώνουν τον επιπλέον φόρο για τις 
αποδείξεις που λείπουν, ο οποίος 
επιβάλλεται με συντελεστή 22% 
(στη διαφορά των αποδείξεων που 
απαιτούνται και αυτών που λεί-
πουν). Η πανδημία, αν και οδή-
γησε στην αύξηση του όγκου των 
ηλεκτρονικών συναλλαγών, έχει 
δημιουργήσει σημαντικά προβλή-
ματα σε ομάδες του πληθυσμού, 
οι οποίες από τη μία δαπανούν τα 
απολύτως απαραίτητα, από την 
άλλη αποταμιεύουν τα όποια δι-
αθέσιμα έχουν, φοβούμενες την 
επόμενη μέρα. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, το πιθανότερο σενάριο 
είναι να εξαιρεθούν όλοι οι φορο-
λογούμενοι από το «πέναλτι» 22% 

επί της διαφοράς των αποδείξεων 
που έπρεπε να συγκεντρωθούν 
και αυτών που τελικά συγκεντρώ-
θηκαν.
2. Τεκμήρια διαβίωσης

Στην επανεξέταση των τεκμη-
ρίων διαβίωσης για το 2020 προ-
χωράει το οικονομικό επιτελείο 
της κυβέρνησης, καθώς η υγειο-
νομική κρίση συρρίκνωσε τα εισο-
δήματα του προηγούμενου έτους, 
με αποτέλεσμα χιλιάδες φορολο-
γούμενοι να κινδυνεύουν να φο-
ρολογηθούν επί πλασματικών ει-
σοδημάτων. Ενα από τα σενάρια 
προβλέπει την απαλλαγή από τα 
τεκμήρια διαβίωσης των φορολο-
γουμένων που έχουν πληγεί από 
την κρίση της πανδημίας. Συγκε-
κριμένα, η απενεργοποίηση των 
τεκμηρίων θα αφορά εργαζομέ-

νους οι οποίοι ήταν σε αναστολή 
εργασίας το 2020, επαγγελματί-
ες των οποίων ο τζίρος μειώθηκε 
σημαντικά, καθώς και ατομικές 
επιχειρήσεις. Επίσης εξετάζεται 
να μην ανασταλούν γενικώς τα 
τεκμήρια και να προσμετρηθούν 
οι αποζημιώσεις ειδικού σκοπού 
ύψους 534 ευρώ μηνιαίως και οι 
επιστρεπτέες προκαταβολές για 
τους ελεύθερους επαγγελματίες 
προκειμένου να καλυφθούν τα 
τεκμήρια. Η ρύθμιση θα εξαιρεί 
τους φορολογουμένους που δεν 
έχουν πληγεί από την κρίση, όπως 
για παράδειγμα οι δημόσιοι υπάλ-
ληλοι, οι συνταξιούχοι και όσοι ερ-
γαζόμενοι του ιδιωτικού τομέα δεν 
τέθηκαν σε αναστολή εργασίας.
3. Προκαταβολή φόρου 

Νέα ανάσα ρευστότητας στις 
επιχειρήσεις δίνει το υπουργείο 
Οικονομικών αναβιώνοντας τη 
μειωμένη έως και 100% προκατα-
βολή φόρου, αλλά στοχευμένα. Οι 
περισσότερες επιχειρήσεις κατα-
γράφουν το 2020 μείωση του τζί-
ρου σε σύγκριση με το 2019, εξέ-
λιξη που θα τις οδηγήσει αφενός 
στην καταβολή μειωμένου φόρου, 
αφετέρου στη συρρίκνωση και του 
ποσού της προκαταβολής φόρου. 
Μάλιστα πολλές επιχειρήσεις όχι 
απλώς δεν θα κληθούν να πληρώ-
σουν φόρο για τα αποτελέσματα 
του 2020, αλλά θα καταγράψουν 
ζημίες, με αποτέλεσμα να μην εί-
ναι υπόχρεες προκαταβολής φό-
ρου. Επί της ουσίας, για το 2021 
το κόστος λόγω της κατάστασης 
θα είναι μικρό για τον προϋπολογι-
σμό, στον οποίο ήδη έχουν εγγρα-
φεί χαμηλά έσοδα από τη φορο-
λόγηση των νομικών προσώπων.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Πέντε παρεμβάσεις «ανάσα» 
για νοικοκυριά και επιχειρήσεις
Διευκολύνσεις για την αποπληρωμή οφειλών και αναστολή φόρων

Οπως όλα δείχνουν, δεν θα ισχύσει η υποχρέωση συγκέντρωσης ηλεκτρο-
νικών αποδείξεων ίσων με το 30% του εισοδήματος. 

Οσον αφορά τη διευκόλυνση απο-
πληρωμής χρεών, του ΕΝΦΙΑ και 
του φόρου εισοδήματος προβλέ-
πονται τα ακόλουθα:
4. Χρέη στην εφορία και στα ταμεία

Οφειλές που έχουν «παγώσει» 
από την περίοδο της πρώτης κα-
ραντίνας, ο φόρος εισοδήματος 
και ο ΕΝΦΙΑ θα ενταχθούν στην 
έκτακτη ρύθμιση οφειλών που θα 
ξεκινήσει το 2022. Στη ρύθμιση 
μπορούν να ενταχθούν: επιχει-
ρήσεις που ανέστειλαν τη λει-
τουργία τους, ελεύθεροι επαγγελ-
ματίες που επλήγησαν από την 
υγειονομική κρίση, εργαζόμενοι 
σε κλειστές επιχειρήσεις που βρί-
σκονται σε αναστολή σύμβασης 
και ιδιοκτήτες ακινήτων που ει-
σέπραξαν μειωμένα ενοίκια. Συ-
γκεκριμένα, οφειλές βεβαιωμένες 
στις εφορίες που δεν τελούν σε 
καθεστώς ρύθμισης και για τις 
οποίες έχει χορηγηθεί αναστολή 
είσπραξης και παράταση καταβο-
λής έως τις 31/12/2021 θα εντα-
χθούν στην ανωτέρω ρύθμιση, 
καθώς και οι οφειλές που δεν ανε-
στάλησαν και αφορούν τον φόρο 
εισοδήματος και τον ΕΝΦΙΑ. Οι 
εν λόγω οφειλές, μετά τη λήξη 
της παράτασης (31/12/2021), θα 
μπορούν να ενταχθούν σε πρό-
γραμμα ρύθμισης τμηματικής κα-
ταβολής, η οποία θα προβλέπει 
επιλογή μεταξύ 24 άτοκων δό-
σεων ή 48 δόσεων με επιτόκιο 
ύψους 2,5%. Η πρώτη δόση της 
ρύθμισης αυτής θα καταβληθεί 
έως την 31η Ιανουαρίου 2022 
και οι υπόλοιπες την τελευταία 
εργάσιμη ημέρα των επόμενων 
μηνών. Στη ρύθμιση μπορούν 
να ενταχθούν:
• Επιχειρήσεις που ανέστειλαν τη 

λειτουργία τους με κρατική εντολή.
• Επιχειρήσεις, ελεύθεροι επαγ-
γελματίες και αυτοαπασχολού-
μενοι που επλήγησαν και συνε-
χίζουν να πλήττονται από την 
πανδημική κρίση και παρουσιά-
ζουν μείωση του τζίρου την πε-
ρίοδο Μαρτίου - Ιουνίου 2020 και 
υπάγονται στις λίστες με τους 
πληττόμενους ΚΑ∆.
• Εργαζόμενοι που βρέθηκαν σε 
προσωρινό καθεστώς αναστολής 
σύμβασης εργασίας και έλαβαν 

την αποζημίωση ειδικού σκοπού.
• Ιδιοκτήτες ακινήτων που εισέ-
πραξαν μειωμένα ενοίκια.
5. Πληρωμή φόρου εισοδήματος και 
ΕΝΦΙΑ

Σχεδιάζεται η αποπληρωμή 
του φετινού φόρου εισοδήματος 
και του ΕΝΦΙΑ τόσο για τα φυσι-
κά όσο και για τα νομικά πρόσω-
πα να αποπληρωθεί σε 8 μηνιαίες 
δόσεις, όπως έγινε και το προ-
ηγούμενο έτος. Η πρώτη δόση 
είναι εξαιρετικά πιθανό να μην 
πληρωθεί στα τέλη Ιουλίου, όπως 
προβλέπει η νομοθεσία, αλλά τον 
Αύγουστο ή τον Σεπτέμβριο. Το 
ηλεκτρονικό σύστημα για την 
υποβολή των φορολογικών δη-
λώσεων αναμένεται να ανοίξει 
στα μέσα Μαΐου. 

Ειδική ρύθμιση
για τα χρέη
της πανδημίας 

Οι οφειλές
που έχουν «παγώσει» 
μέχρι τα τέλη
του 2021 θα αποπλη-
ρωθούν σε έως 48 δό-
σεις από το 2022.

Χείρα βοηθείας στις επιχειρήσεις και 
στους επαγγελματίες, προκειμένου 
να αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις 
τους την «επόμενη ημέρα» της παν-
δημίας αλλά και να εκπληρώσουν τις 
δεσμεύσεις που έχουν αναλάβει το τε-
λευταίο 12μηνο, τείνει το οικονομικό 
επιτελείο. Ο κατάλογος με τα μέτρα 
στήριξης ολοκληρώνεται σιγά σιγά, 
καθώς μετά τα επιπλέον 2,5 δισ. ευρώ 
που «μοιράστηκαν» την Πέμπτη, εκ-
κρεμεί πλέον να αποφασιστεί:
• Η παράταση υφιστάμενων μέτρων 
στήριξης –«κούρεμα» ενοικίου, ανα-
στολή συμβάσεων εργασίας, νέα επι-
στρεπτέα προκαταβολή– και για τον 
Απρίλιο.
• Οι διευθετήσεις για την πληρωμή 
του φετινού φόρου εισοδήματος από 
φυσικά και νομικά πρόσωπα (σ.σ. μει-
ώσεις τεκμηρίων για πληττόμενους, 

επιλεγμένη μείωση της προκαταβο-
λής φόρου των επιχειρήσεων κ.λπ.).

Σταδιακά, οι επαγγελματίες θα αρ-
χίσουν να αναλαμβάνουν οι ίδιοι τα 
οικονομικά βάρη λειτουργίας των επι-
χειρήσεών τους, ενώ ταυτόχρονα θα 
πρέπει να τηρούν τις «ρήτρες» βάσει 
των οποίων δόθηκαν τα μέτρα στήρι-
ξης μέσα στους τελευταίους 12 μήνες. 
Η ρήτρα διατήρησης των θέσεων ερ-
γασίας επεκτείνεται πλέον μέχρι το 
τέλος του χρόνου ειδικά για τις επι-
χειρήσεις που θα κάνουν χρήση του 
προγράμματος επιδότησης παγίων 
δαπανών. Οι δόσεις των στεγαστικών 
και των επαγγελματικών δανείων θα 
πρέπει να αποπληρώνονται ακόμη και 
18 μήνες μετά τη λήξη της περιόδου 
επιδότησης καθώς σε διαφορετική 
περίπτωση η επιδότηση θα πρέπει να 
επιστραφεί. Από τις αρχές του 2022 θα 
αρχίσει και η επιστροφή των χρημά-
των που δόθηκαν (ή θα δοθούν) στο 

πλαίσιο των 7 επιστρεπτέων προκα-
ταβολών και ενώ ταυτόχρονα θα «τρέ-
χουν» οι φορολογικές υποχρεώσεις 
του επόμενου έτους. Το επιστρεπτέο 
τμήμα των 7 φάσεων ενίσχυσης των 
επιχειρήσεων ξεπερνάει τα 4 δισ. ευ-
ρώ ακόμη και μετά τα «κουρέματα» 
που ανακοινώθηκαν την Πέμπτη. Για 
να διευκολύνει τις επιχειρήσεις να ση-
κώσουν τα βάρη μετά την πανδημία, 
το οικονομικό επιτελείο:
1. Αύξησε σε 60 τις δόσεις αποπλη-

ρωμής του επιστρεπτέου τμήματος 
των επιστρεπτέων προκαταβολών. 
Με τα μέχρι τώρα δεδομένα, το επι-
στρεπτέο τμήμα ανέρχεται σε τουλά-
χιστον 4 δισ. ευρώ (σ.σ. αντιστοιχεί 
περίπου στο 50% των 7 φάσεων των 
επιστρεπτέων προκαταβολών, συνο-
λικού ύψους 8,3 δισ. ευρώ με τα μέχρι 
τώρα δεδομένα).
2. ∆ίνει τη δυνατότητα για έκτακτη 
ενίσχυση ρευστότητας μέσα στον 
Μάιο –ίση με το 35% των ενισχύσε-
ων που δόθηκαν στο πλαίσιο των επι-
στρεπτέων προκαταβολών 1, 2 και 
3– προκειμένου να αποπληρωθούν 
οι φόροι και οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές του 2021. ∆υνητικά, αυτή η έκτα-
κτη ενίσχυση ρευστότητας μπορεί 
να φτάσει και το 1 δισ. ευρώ αν όλοι 
αποφασίσουν να κάνουν χρήση του 
ευεργετήματος.
3. Εχει ήδη αυξήσει σε 24-48 τις δό-
σεις για την αποπληρωμή των συσ-

σωρευμένων μέσα στην πανδημία 
φορολογικών και ασφαλιστικών υπο-
χρεώσεων με παράταση της περιόδου 
χάριτος έως και το τέλος του χρόνου. 
Πιθανή είναι μάλιστα η νέα αύξηση 
των δόσεων εφόσον κριθεί απαραίτη-
το, καθώς οι συσσωρευμένες φορολο-
γικές και ασφαλιστικές υποχρεώσεις 
της περιόδου Μαρτίου 2020 - Μαρτίου 
2021 θα συμπέσουν χρονικά με την 
έναρξη αποπληρωμής των επιστρε-
πτέων προκαταβολών. Τα δύο ποσά 
μαζί (4 δισ. ευρώ των επιστρεπτέων 
προκαταβολών και περισσότερα από 
2 δισ. ευρώ που είναι οι «παγωμένοι» 
φόροι του 2021 και του 2022), βγά-
ζουν συνολικό λογαριασμό άνω των 
6 δισ. ευρώ.

Η αγωνία και της αγοράς αλλά και 
του οικονομικού επιτελείου είναι να 
ελαχιστοποιηθούν οι απώλειες –και 
σε αριθμό εν λειτουργία επιχειρήσε-
ων αλλά και σε αριθμό θέσεων εργα-

σίας– κατά το διάστημα της «απο-
σωλήνωσης» της αγοράς από τον 
κρατικό «αναπνευστήρα». Σύμφωνα 
με το βασικό σενάριο, αυτή η διαδικα-
σία θα ξεκινήσει από τον Ιούνιο. Για 
τη διατήρηση των θέσεων εργασίας 
αλλά και για την αποφυγή δημιουρ-
γίας νέας γενιάς κόκκινων δανείων, 
έχουν μπει «περιοριστικά» μέτρα:

Και οι 7 φάσεις των επιστρεπτέων 
προκαταβολών έχουν ρήτρα μη μεί-
ωσης προσωπικού. Οποιος δεν έχει 
τηρήσει τη ρήτρα στο πλαίσιο των 
επιστρεπτέων προκαταβολών 1, 2, 3, 
θα χάσει και τη δυνατότητα του «κου-
ρέματος» σε ποσοστό που θα κυμαί-
νεται από 30% έως 50%. Η 7η φάση 
μάλιστα αναμένεται ότι θα δεσμεύσει 
περισσότερους από 300.000 επαγγελ-
ματίες μέχρι και τον Αύγουστο. Οσο 
για το πρόγραμμα της επιδότησης 
των παγίων δαπανών, επεκτείνει τη 
δέσμευση μέχρι τον ∆εκέμβριο.

Παράταση μέτρων στήριξης τον Απρίλιο για ομαλή έξοδο από το lockdown

Σταδιακά, οι επαγγελ-
ματίες θα αρχίσουν να 
αναλαμβάνουν οι ίδιοι 
τα οικονομικά βάρη 
λειτουργίας των επι-
χειρήσεών τους.

Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Με «όπλο» την ποιότητα ζωής που 
μπορεί να προσφέρει, η Ελλάδα 
αναδεικνύεται στον υπ’ αριθμόν 
ένα προορισμό των Βρετανών επεν-
δυτών και συγκεκριμένα εκείνων 
που ενδιαφέρονται να αποκτήσουν 
κάποιο ακίνητο κι ενδεχομένως 
και τη σχετική άδεια παραμονής, 
αξιοποιώντας το πρόγραμμα «Χρυ-
σή βίζα». Σε σχετική έρευνα της 
βρετανικής εταιρείας επενδυτικής 
μετανάστευσης Astons, το ελλη-
νικό πρόγραμμα χορήγησης αδει-
ών παραμονής συγκεντρώνει την 
προτίμηση του 19% των Βρετανών 
υποψήφιων επενδυτών, ενώ στη 
δεύτερη θέση, με ποσοστό 11%, 
έρχεται η Αντίγκουα και Μπαρ-
μπούντα, με την πρώτη τριάδα να 
συμπληρώνει η Ισπανία.

Η επιλογή της Ελλάδας αποτελεί 
μια «φυσιολογική επιλογή», όπως 
τονίζει η Astons. «Η Ελλάδα προ-
σφέρει ένα πολύ πιο ευνοϊκό κλί-
μα και σαφώς πιο προσιτό κόστος 
απόκτησης κατοικίας συγκριτικά 
με τη Μεγάλη Βρετανία. Επιπλέ-
ον, η εξασφάλιση άδειας παραμο-
νής είναι εξίσου οικονομική, καθώς 

το ελάχιστο ύψος της επένδυσης 
δεν ξεπερνάει τις 250.000 ευρώ, με 
την όλη διαδικασία να μην απαιτεί 
περισσότερο από δύο μήνες», ση-
μειώνει χαρακτηριστικά η Astons. 
Με τον τρόπο αυτό εξασφαλίζεται 
η δυνατότητα ελεύθερων μετακι-
νήσεων εντός της Ζώνης Σένγκεν.

Σε σχετικές δηλώσεις του ο Αρ-
θουρ Σαρκισιάν, γενικός διευθυ-
ντής της Astons, ανέφερε ότι το 
ελληνικό πρόγραμμα χορήγησης 
αδειών παραμονής αποδεικνύεται 
ιδιαίτερα δημοφιλές μεταξύ των 
Βρετανών στην παρούσα συγκυρία, 
καθώς προσφέρει έναν ιδιαίτερα 
ελκυστικό συνδυασμό εξαιρετικής 
ποιότητας ζωής, μιας κουλτούρας 
με την οικογένεια στο επίκεντρο, 

ταχείας οδού προς τη λήψη άδειας 
παραμονής και γενικότερου προσι-
τού ύψους επένδυσης. Ιδιαίτερα ση-
μαντικό είναι μάλιστα ότι η έρευνα 
της Astons επικεντρώθηκε σε αν-
θρώπους υψηλών εισοδημάτων και 
συγκεκριμένα σε όσους διαθέτουν 
προς επένδυση κεφάλαια τουλάχι-
στον 1 εκατ. στερλινών. Ακόμα πιο 
ενδιαφέρον είναι το συμπέρασμα 
που προκύπτει ότι μόνο το 21% εξ 
αυτών εδράζει την απόφασή του 
να επενδύσει εκτός της Μεγ. Βρε-
τανίας για να αποκτήσει άδεια πα-
ραμονής/υπηκοότητα στην έξοδο 
της χώρας από την Ε.Ε.  Σύμφωνα 
με την έρευνα της Astons, ο σημα-
ντικότερος παράγοντας (68%) που 
λαμβάνουν υπόψη οι επενδυτές για 
την επιλογή χώρας προορισμού 
είναι η βελτίωση της ποιότητας 
ζωής που δύναται να προσφέρει 
στους ίδιους και στις οικογένειές 
τους. Αντίστοιχα, ένα επιπλέον 16% 
αναφέρει ότι η τοποθεσία είναι βα-
σικός παράγοντας, ενώ το κόστος 
της επένδυσης είναι σημαντικός 
λόγος για το 14% των επενδυτών.

Ν. Χ. Ρ.

Η Ελλάδα, πρώτη επιλογή των Βρετανών 
πολιτών που θέλουν «χρυσή βίζα»

Οι σχετικά χαμηλές 
τιμές, η ποιότητα
ζωής και το κλίμα,
τα βασικά «όπλα»
της χώρας μας.
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Αντιδρώντας στην πρόσφατη άνο-
δο του κόστους δανεισμού χωρών-
μελών της Ευρωζώνης, η ΕΚΤ ανα-
κοίνωσε ότι τους επόμενους τρεις 
μήνες θα αυξήσει τις αγορές ομο-
λόγων στο πλαίσιο του έκτακτου 
προγράμματος κατά της πανδη-
μίας. Η απόφασή της προκάλε-
σε άμεση αντίδραση στις αγορές 
ομολόγων, με τις αποδόσεις των 
δεκαετών του ιταλικού δημοσίου 
να υποχωρούν αυτομάτως κατά 10 
μονάδες βάσης.

Στη σχετική ανακοίνωσή της, 
η Τράπεζα τόνισε πως «θα αγορά-
ζει ομόλογα επιδεικνύοντας ευε-
λιξία αναλόγως με τις συνθήκες 
που επικρατούν στην αγορά και 
με στόχο να αποτρέψει την επι-
βολή δυσχερέστερων όρων χρη-
ματοδότησης, καθώς κάτι τέτοιο 
δεν συνάδει με την προσπάθεια 
να αντιμετωπιστεί ο οικονομικός 
αντίκτυπος της πανδημίας». Σχο-
λιάζοντας στο Bloomberg την ανα-
κοίνωση της ΕΚΤ, ο Λουί Αρό, ανα-
λυτής για θέματα της ΕΚΤ στην 
Credit Agricole, τόνισε πως η Τρά-
πεζα «επιτέλους διασαφήνισε την 
αντίδρασή της και κατέστησε σα-
φές ότι σκοπεύει να εκμεταλλευ-
θεί τα περιθώρια ελιγμών που της 
δίνει το έκτακτο πρόγραμμα κατά 
της πανδημίας προκειμένου να 
συμπιέσει τις αποδόσεις». Προ-

έβλεψε μάλιστα πως αυξάνοντας 
τις αγορές ομολόγων η ΕΚΤ θα 
φτάσει να αποκτά τίτλους αξίας 
20 ώς 25 δισ. ευρώ την εβδομά-
δα. Είχαν προηγηθεί αλλεπάλλη-
λες προειδοποιήσεις από πλευράς 
οικονομολόγων που εφιστούσαν 
την προσοχή της Τράπεζας ότι οι 
μαζικές πωλήσεις ομολόγων της 
Ευρωζώνης υπονομεύουν την ήδη 
ασταθή ανάκαμψη της οικονομίας 
της εφόσον έχουν ως αποτέλεσμα 
να αυξάνεται το κόστος χρηματο-
δότησης των ευρωπαϊκών επιχει-
ρήσεων και νοικοκυριών.

Η Τράπεζα είχε, όμως, κωφεύ-
σει στις προειδοποιήσεις και πα-
ρά τη συνεχιζόμενη άνοδο των 
αποδόσεων τις τελευταίες εβδο-
μάδες είχε μειώσει τις αγορές ομο-
λόγων. Αναγνωρίζοντας, πάντως, 
τώρα την ουσία του προβλήμα-
τος στην καθιερωμένη συνέντευ-
ξη Τύπου που παραχώρησε μετά 
τη συνεδρίασή της, η πρόεδρος, 
Κριστίν Λαγκάρντ, τόνισε πως το 
αυξημένο κόστος του δανεισμού 
θα μπορούσε «να μεταφραστεί 
σε μια πρόωρη επιβολή δυσχε-
ρέστερων συνθηκών χρηματοδό-
τησης για όλους τους τομείς της 
οικονομίας». Ανέφερε, άλλωστε, 
πως ο πληθωρισμός έχει επιτα-
χυνθεί τους τελευταίους μήνες, 
αλλά απέδωσε την εξέλιξη κυρίως 

σε «παροδικούς παράγοντες και 
στην άνοδο των τιμών της ενέρ-
γειας». Προέβλεψε, έτσι, ότι μεσο-
πρόθεσμα ο δείκτης θα παραμεί-
νει κάτω από τον επίσημο στόχο 
της Τράπεζας. Σημειωτέον ότι η 
υποχώρηση των αποδόσεων του 
κρατικού χρέους χωρών της Ευ-
ρωζώνης ήταν γενική. 

Οι αποδόσεις των δεκαετών 
ομολόγων του γερμανικού δημο-

σίου υποχώρησαν κατά 5 μ.β. στο 
-0,37%.

Μιλώντας στο Bloomberg, ο 
Νικ Κούνις, στέλεχος του τομέα 
ερευνών στην ABN Amro Bank, 
υπογράμμισε πως «η ΕΚΤ χάρα-
ξε μια γραμμή που αποτελεί το 
όριο μέχρι πού επιτρέπει να αυ-
ξηθεί το κόστος δανεισμού». Ο 
ίδιος χαρακτήρισε την απόφαση 
της ΕΚΤ «σημαντικό μήνυμα προς 
την αγορά, δεδομένου ότι η Τρά-
πεζα έχει ισχυρό οπλοστάσιο σε 
ό,τι αφορά τη δυνατότητά της να 
αγοράζει τίτλους». 

Σύμφωνα με τον Αντριου Κένιν-
γχαμ, οικονομολόγο της Capital 
Economics που μίλησε στους 
Financial Times, η ανακοίνωση 
της ΕΚΤ ήταν μια έκπληξη που 
καταδεικνύει ότι η Τράπεζα «σκο-
πεύει να εναρμονίσει την πολιτι-
κή της με τις δηλώσεις της, καθώς 
τελευταία έλεγε πως ήταν έτοιμη 
να στηρίξει αλλά φαινόταν σαν 
να έχει αδιαφορήσει για την κα-

τάσταση». Αιτία της φαινομενικά 
τουλάχιστον αντιφατικής αυτής 
στάσης ήταν εν μέρει και η διχο-
γνωμία που επικρατούσε στους 
κόλπους της.

Μερίδα των στελεχών της ΕΚΤ 
έχει εκφράσει φόβους ότι οι μαζι-
κές πωλήσεις των ομολόγων της 
Ευρωζώνης και η συνεπακόλου-
θη άνοδος των αποδόσεών τους 
θα ανακόψουν πλήρως την πο-
ρεία των χωρών-μελών της προς 
την ανάκαμψη την ώρα κατά την 
οποία οι οικονομίες τους χειμάζο-
νται ακόμη από τα περιοριστικά 
μέτρα για την ανάσχεση της παν-
δημίας. ∆εν συμμερίζονται, όμως, 
όλοι την ανησυχία τους, καθώς 
άλλοι παράγοντες επιμένουν πως 
η άνοδος του κόστους δανεισμού 
αντανακλά τις προσδοκίες για βελ-
τίωση της οικονομίας. 

Η μερίδα αυτή των στελεχών 
της επιμένει, επίσης, ότι ακόμη 
και στα επίπεδα που είχε φτάσει 
το κόστος δανεισμού των χωρών 

της Ευρωζώνης, παρέμενε χαμηλό 
και ευνοούσε την ανάπτυξη των 
οικονομιών τους.

Σχολιάζοντας σχετικά η Λέ-
να Κομίλεβα, οικονομολόγος της 
G+Ecoomics, εξέφρασε την εκτί-
μηση ότι η ΕΚΤ έχει εγκλωβιστεί 
σε έναν νέο «πολιτισμικό πόλεμο» 
ανάμεσα σε όσους θέλουν να δια-
τηρήσουν χαμηλό το κόστος δα-
νεισμού, ώστε να στηρίξουν την 
ανάκαμψη της οικονομίας και να 
επιτύχουν τον στόχο του πληθω-
ρισμού και σε όσους ανησυχούν 
πως η πολιτική αυτή απειλεί την 
ανεξαρτησία της, καθώς την ανα-
γκάζει να ενισχύει υπερχρεωμένες 
κυβερνήσεις. 

Η ίδια προβλέπει πως «αν δεν 
διευθετηθεί αυτή η διαμάχη, θα 
υπονομεύσει την εμπιστοσύνη 
της αγοράς στην Τράπεζα και σε 
βάθος χρόνου θα οδηγήσει σε νέα 
προβλήματα στο χρηματοπιστω-
τικό σύστημα, ενώ θα βγαίνουμε 
από την πανδημία».

Η απόφαση προκάλεσε 
άμεση αντίδραση 
στις αγορές, 
με τις αποδόσεις 
των δεκαετών 
του ιταλικού δημοσίου 
να υποχωρούν κατά 
10 μονάδες βάσης.

Η ΕΚΤ αυξάνει
τις αγορές
ομολόγων
για τρεις μήνες
Θα φτάσει να αποκτά τίτλους αξίας 

20 ώς 25 δισ. ευρώ την εβδομάδα 

Η πρόεδρος της τράπεζας, Κριστίν Λαγκάρντ, μετά την απόφαση τόνισε πως το αυξημένο κόστος του δανεισμού θα μπορούσε «να μεταφραστεί σε μια πρόω-
ρη επιβολή δυσχερέστερων συνθηκών χρηματοδότησης για όλους τους τομείς της οικονομίας».

Επειτα από τέσσερα χρόνια εμπο-
ρικού πολέμου που είχε κηρύξει 
εναντίον της ο Ντόναλντ Τραμπ 
αλλά και με την προοπτική μιας 
νέας εκδοχής του με την κυβέρ-
νηση Μπάιντεν, το Πεκίνο προ-
σπαθεί να απεξαρτήσει πλήρως 
την κινεζική οικονομία από τις 
εισαγωγές αμερικανικής τεχνο-
λογίας. Για αυτό σκοπεύει να δι-
αθέσει δεκάδες δισεκατομμύρια 
δολάρια σε δάνεια που θα δια-
τεθούν στους κινεζικούς τεχνο-
λογικούς  κολοσσούς με στόχο 
την περαιτέρω ανάπτυξή τους 
σε όσους τομείς υστερεί ώς τώρα. 
Μέσα στα επόμενα πέντε χρόνια 
θα αυξήσει τις δαπάνες για έρευ-
να και ανάπτυξη κατά 7% ετησί-
ως, περισσότερο δηλαδή από το 
6,8% που προτίθεται να αυξήσει 
τις αμυντικές δαπάνες. Τα απαι-
τούμενα κεφάλαια πρόκειται να 
προέλθουν από σύμπραξη δημό-
σιου και ιδιωτικού τομέα. 
Το σχετικό σχέδιο ανακοίνωσε 
η κινεζική ηγεσία στο πλαίσιο 
του νέου πενταετούς προγράμ-
ματος που φιλοδοξεί να αναδεί-
ξει τη χώρα σε πρώτη παγκόσμια 
υπερδύναμη στην καινοτομία.

Επιλέγει να ενισχύσει ειδικό-
τερα τους τομείς στους οποίους 
εκτιμά ότι θα αντιμετωπίσουν 
προβλήματα οι κινεζικές εται-
ρείες από εμπάργκο και περιορι-
σμούς που μπορεί να έχει θέσει 
είτε η Ουάσιγκτον είτε οποιαδή-
ποτε άλλη χώρα. Κύριος τομέας 
που θέτει σε προτεραιότητα εί-
ναι των επεξεργαστών από τους 
οποίους εξαρτάται το μεγαλύτε-
ρο μέρος των βιομηχανιών της. 
Παρά τα δισ. δολάρια που έχει 
επενδύσει στον κλάδο, η εγχώρια 
παραγωγή της Κίνας σε επεξεργα-
στές δεν καλύπτει παρά μόνον το 
15,9% της εγχώριας ζήτησης. Ως 
εκ τούτου η δεύτερη οικονομία 
στον κόσμο αναγκάζεται να εισά-
γει επεξεργαστές και καθίσταται 
ευάλωτη αφενός σε εμπορικές 
διενέξεις με την υπερδύναμη ή 
άλλους εμπορικούς της εταίρους 
και αφετέρου σε τυχόν προβλή-
ματα της παγκόσμιας εφοδιαστι-

κής αλυσίδας. Η προτεραιότητα 
που δόθηκε στο θέμα οφείλεται 
στην παγκόσμια έλλειψη επεξερ-
γαστών που παρουσιάστηκε στη 
διάρκεια του περασμένου έτους 
και εξακολουθεί να πλήττει τις 
βιομηχανίες ανά τον κόσμο και 
είναι σε μεγάλο βαθμό απόρροια 
της πανδημίας.

Εχουν, άλλωστε, προηγηθεί 
τα προβλήματα που αντιμετώ-
πισε η Κίνα όταν η κυβέρνηση 
Τραμπ επέβαλε εμπάργκο σε κι-
νεζικές εταιρείες τεχνολογίας με 
σημαντικότερη όλων τον κινεζικό 
κολοσσό των τηλεπικοινωνιών, 
τη Huawei, την οποία κατηγό-
ρησε ότι αποτελεί όχημα για να 
κατασκοπεύει η Κίνα τη ∆ύση. 
Εκτιμώντας πως η κυβέρνηση 
Μπάιντεν θα επιδιώξει να προ-
βάλει εμπόδια στην τεχνολογι-
κή αναβάθμισή της,  η κινεζική 
ηγεσία επισπεύδει το σχέδιό της 
για απεξάρτησή της από τη με-
γαλύτερη οικονομία του κόσμου.

Μεταξύ άλλων, θέτει στόχο 
να αντιμετωπίσει όποιες παθο-
γένειες του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος της χώρας εκτιμά ότι 
θα μπορούσαν να υπονομεύσουν 

τη φιλοδοξία της να αναδειχθεί 
σε παγκόσμια υπερδύναμη σε 
κλάδους όπως τα έξυπνα κινητά 
και η βιομηχανία κινητήρων αε-
ροσκαφών.

∆ηλώσεις Κινέζων οικονομο-
λόγων και παραγόντων της κινε-
ζικής αγοράς προδίδουν την ανη-
συχία του Πεκίνου που εκτιμά ότι 
δεν μπορεί πλέον να βασίζεται 
στη ∆ύση για τον εξοπλισμό και 
τα εξαρτήματα που χρειάζονται 
οι βιομηχανίες της.

Μιλώντας από το βήμα του 
ετήσιου συνεδρίου του Λαϊκού 
Κογκρέσου, ο Ζανγκ Σιαοζίνγκ, 
οικονομολόγος και στέλεχος της 
Κινεζικής Ακαδημίας Κοινωνικών 
Επιστημών τόνισε πως «οι ΗΠΑ 
από τη στιγμή κατά την οποία 
ανέβηκαν στην κορυφή θέλουν 
να πετάξουν τη σκάλα για να μην 
ανεβεί κανένας άλλος». Ο Κινέζος 
πρόεδρος Σι Τζιπίνγκ επανέλαβε, 
πάντως, την αποφασιστικότητα 
της χώρας του να φτάσει στην 
κορυφή και τόνισε ότι έχει ήδη 
χαράξει ανοδική πορεία και θα 
αναδειχθεί σε «κορυφαία δύνα-
μη της τεχνολογίας». 

THE NEW YORK TIMES

Η Κίνα δίνει δεκάδες δισεκατομμύρια για 
να απεξαρτηθεί τεχνολογικά από τις ΗΠΑ

Η Κίνα θέτει σε άμεση προτεραιότητα την ανάπτυξη του τομέα των επε-
ξεργαστών από τους οποίους εξαρτάται το μεγαλύτερο μέρος των βιομηχα-
νιών της.

A
P
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Σωκράτους

Λίγο έξω από τις ακτές του Λος 
Αντζελες, κάπου 25 πλοία μετα-
φοράς εμπορευματοκιβωτίων πα-
ραμένουν εδώ και δύο εβδομάδες 
ακινητοποιημένα και γεμάτα με 
όργανα γυμναστικής, ηλεκτρονικά 
είδη και άλλα προϊόντα με μεγάλη 
ζήτηση. Στο Κάνσας Σίτι, οι αγρό-
τες αναζητούν αγωνιωδώς τρόπο 
να εξαγάγουν τη σόγια τους στην 
Ασία. Στην Κίνα, συσσωρεύονται 
στις αποθήκες τα έπιπλα που προ-
ορίζονται για να εξαχθούν στη Βό-
ρεια Αμερική.

Η πανδημία έχει προκαλέσει 
πρωτοφανείς διακοπές στο εμπό-
ριο σε όλον τον κόσμο, οδηγώντας 
σε άνοδο το κόστος της μεταφοράς 
προϊόντων και προσθέτοντας πε-
ραιτέρω εμπόδια στην ανάκαμψη 
της παγκόσμιας οικονομίας. Στην 
καρδιά της καταιγίδας βρίσκεται η 
μεταφορά εμπορευματοκιβωτίων, 
κινητήριος δύναμη της παγκοσμιο-
ποίησης. Κλεισμένοι αναγκαστικά 
στα σπίτια τους, οι Αμερικανοί πα-
ραγγέλλουν μαζικά προϊόντα από 
τα εργοστάσια της Κίνας, μεγάλο 
μέρος των οποίων μεταφέρεται 
μέσω του Ειρηνικού σε εμπορευ-
ματοκιβώτια. Τα αμερικανικά νοι-
κοκυριά έχουν γεμίσει τις κρεβα-
τοκάμαρες με εξοπλισμό γραφείου, 

με αποτέλεσμα η ζήτηση για φορ-
τώσεις προϊόντων να υπερβαίνει 
τα διαθέσιμα εμπορευματοκιβώ-
τια στην Ασία και τα αμερικανικά 
λιμάνια να γεμίζουν με προϊόντα.

Τα εμπορευματοκιβώτια που 
στην αρχή της πανδημίας μετέφε-
ραν εκατομμύρια μάσκες σε χώρες 
της Αφρικής και της Νότιας Αμερι-
κής τώρα παραμένουν εκεί άδεια 

χωρίς να μπορούν να χρησιμοποι-
ηθούν, καθώς οι ναυτιλιακές που 
μεταφέρουν φορτία έχουν επιστρα-
τεύσει τα πλοία τους στα πιο δημο-
φιλή δρομολόγια, εκείνα που συν-
δέουν Βόρεια Αμερική, Ευρώπη και 
Ασία. Και τα πλοία που φτάνουν 
στα λιμάνια για να ξεφορτώσουν 
προϊόντα, συχνά αναγκάζονται να 
παραμένουν εκεί επί μέρες, αφού 
επικρατεί συνωστισμός από άλλα 

πλοία. Η πανδημία και οι περιορι-
σμοί για την ανάσχεσή της έχουν 
περιορίσει τον αριθμό των λιμενερ-
γατών και των οδηγών φορτηγών, 
με αποτέλεσμα να καθυστερεί η δι-
αχείριση των φορτίων από τη νότια 
Καλιφόρνια μέχρι τη Σιγκαπούρη. 
Σε κάθε εμπορευματοκιβώτιο που 
δεν μπορεί να ξεφορτωθεί σε ένα 
λιμάνι αντιστοιχεί ένα άλλο εμπο-
ρευματοκιβώτιο που δεν μπορεί 
να φορτωθεί σε κάποιο πλοίο σε 
κάποιο άλλο λιμάνι.

«∆εν έχω ξαναδεί κάτι τέτοιο», 
σχολιάζει ο Λαρς Μάικλ Τζένσεν, 
επικεφαλής του ανοικτού δικτύου 
ωκεανών στη μεγαλύτερη ναυτιλι-
ακή μεταφοράς φορτίου στον κό-
σμο, την A.P. Moller-Maersk. Οπως 
τονίζει ο ίδιος, «έχουν πιεστεί όλοι 
οι κρίκοι της εφοδιαστικής αλυσί-
δας, τα πλοία, τα φορτηγά και οι 
αποθήκες». Στα λιμάνια της Αυ-
στραλίας και της Νέας Ζηλανδίας 
συσσωρεύονται άδεια εμπορευ-
ματοκιβώτια, ενώ στο λιμάνι της 
Καλκούτας, στην Ινδία, υπάρχει 
έλλειψη.

Οι εξαγωγείς ρυζιού από την 
Ταϊλάνδη, το Βιετνάμ και την Κα-
μπότζη παραιτούνται από την προ-
σπάθεια να στείλουν κάποιες πα-
ραγγελίες στη Βόρεια Αμερική, 
καθώς δεν κατορθώνουν να δια-
σφαλίσουν εμπορευματοκιβώτια.

Ολο αυτό το χάος στις θάλασ-
σες και στα λιμάνια έχει αποδειχθεί 
κερδοφόρο για τις ναυτιλιακές με-

ταφοράς φορτίου όπως η Maersk, 
που τον Φεβρουάριο απέδωσε στην 
εκτίναξη των τιμών του φορτίου τα 
προ φόρων έσοδά της, που υπερέ-
βησαν τα 2,7 δισ. δολάρια το τε-
λευταίο τρίμηνο του 2020. Κανείς 
δεν ξέρει πόσο θα διαρκέσει αυτή 
η κατάσταση. Ορισμένοι εμπει-
ρογνώμονες του κλάδου, πάντως, 
υποθέτουν πως θα παραταθεί αυτή 
η έλλειψη εμπορευματοκιβωτίων 
έως τα τέλη του έτους, αφού οι βιο-
μηχανίες που τα παράγουν, σχεδόν 
όλες στην Κίνα, δυσκολεύονται να 
ανταποκριθούν στη ζήτηση.

Από το 1956, οπότε άρχισαν να 
χρησιμοποιούνται για πρώτη φο-
ρά, τα εμπορευματοκιβώτια έφεραν 
επανάσταση στο διεθνές εμπόριο 

καθώς έδωσαν τη δυνατότητα στις 
εταιρείες να πακετάρουν τα εμπο-
ρεύματα σε τυποποιημένα μεγέθη 
συμβατά με τους χώρους στους 
οποίους τοποθετούνται σε σιδη-
ροδρομικά βαγόνια και σε φορτη-
γά. Οποιοδήποτε εμπόδιο μπορεί 
να προκαλέσει καθυστέρηση και 
επομένως αύξηση του κόστους για 
κάποια εμπλεκόμενη πλευρά.

Οταν εκδηλώθηκε ο μυστηριώ-
δης ιός στην Κίνα και οι κυβερνή-
σεις αναγκάστηκαν να κλείσουν 
τις βιομηχανίες για να ανακόψουν 
τη μετάδοσή του, ο κλάδος των 
ναυτιλιακών μεταφοράς φορτί-
ου αναμενόταν να πληγεί όπως 
στην παγκόσμια χρηματοπιστω-
τική κρίση. Παρά την οικονομι-

κή κρίση που προκλήθηκε, όμως, 
αυξήθηκαν οι παραγγελίες για χει-
ρουργικές μάσκες και φόρμες, που 
στην πλειονότητά τους παράγονται 
στην Κίνα. Οι κινεζικές βιομηχα-
νίες επέσπευσαν την παραγωγή 
και τα πλοία μεταφοράς φορτίου 
μετέφεραν τα προϊόντα σε όλον 
τον κόσμο.

Μετά τη χρηματοπιστωτική 
κρίση χρειάστηκαν χρόνια για να 
ανακάμψει η οικονομία. Αυτή τη 
φορά, αντιθέτως, οι κινεζικές βιο-
μηχανίες άρχισαν από το δεύτερο 
εξάμηνο του 2020 να παράγουν με 
ιλιγγιώδεις ρυθμούς εξαιτίας ακρι-
βώς της μεγάλης ζήτησης. Και οι 
ναυτιλιακές επιστράτευσαν όσα 
πλοία μπορούσαν να πλεύσουν.

Στα λιμάνια της Αυστραλίας και της Νέας Ζηλανδίας συσσωρεύονται άδεια εμπορευματοκιβώτια που μένουν ανεκ-
μετάλλευτα και την ίδια στιγμή στο λιμάνι της Καλκούτας, στην Ινδία, υπάρχει μεγάλη έλλειψη. 

A
.P

.

Των PETER S. GOODMAN,
ALEXANDRA STEVENSON,
NIRAJ CHOKSHI και MICHAEL CORKERY
THE NEW YORK TIMES

Η πανδημία έχει 
περιορίσει τον αριθμό 
των λιμενεργατών 
και των οδηγών 
φορτηγών,
με αποτέλεσμα
να καθυστερεί
η διαχείριση
των φορτίων.

Χάος στις θαλάσσιες 
μεταφορές προϊόντων 
σε όλο τον κόσμο
Το εμπόριο ανακάμπτει, αλλά σκοντάφτει στην έλλειψη κοντέινερ
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Την τεχνολογική και ψηφιακή «εθνι-
κή κυριαρχία» της θέτει στόχο 
τώρα η Ε.Ε. προκειμένου να δια-
σφαλίσει ότι δεν θα πλήττονται 
οι βιομηχανίες της είτε από τις 
ελλείψεις στην παγκόσμια αγο-
ρά είτε από τις εντάσεις ανάμε-
σα στην Ουάσιγκτον και το Πεκί-
νο. Το σχέδιο παρουσίασαν από 
κοινού ο επίτροπος Βιομηχανίας 
και Ενιαίας Αγοράς, Τιερί Μπρε-
τόν, και η αντιπρόεδρος της Κομι-
σιόν και επίτροπος Ανταγωνισμού, 
Μαργκρέτε Βεστάγκερ, που τόνι-
σαν ότι  στοχεύει στο να υλοποι-
ήσει τις ψηφιακές φιλοδοξίες της 
Ε.Ε. Ειδικότερα η Ε.Ε. σχεδιάζει να 
αυξήσει την ευρωπαϊκή παραγω-
γή μικροεπεξεργαστών στο 20% 
της παγκόσμιας παραγωγής μέχρι 
το 2030, ενώ αυτή τη στιγμή το 
αντίστοιχο ποσοστό δεν υπερβαί-
νει το 10%.

Για τον σκοπό αυτό εξετάζει τη 
δυνατότητα να επενδύσει στον 
κλάδο από 20 ώς 30 δισ. ευρώ. 
Θέτει, παράλληλα, στόχο να ανα-
πτύξει αποκεντρωμένη και χωρίς 
αντίκτυπο στο περιβάλλον υπο-
δομή για τις υπηρεσίες «νέφους» 
του Ιντερνετ, να καλύψει όλες τις 
κατοικημένες περιοχές με δίκτυα 
πέμπτης γενιάς (5G) και να προ-
σφέρει όλες τις δημόσιες υπηρε-
σίες διαδικτυακά μέχρι το 2030. 
Οπως τόνισαν οι δύο επίτροποι, 
η Ε.Ε. σκοπεύει επίσης μέσα στα 
επόμενα πέντε χρόνια να σχε-
διάσει και να κατασκευάσει τον 

πρώτο υπολογιστή της που θα λει-
τουργεί με τους νόμους της κβα-
ντομηχανικής. Σκιαγραφώντας το 
νέο ευρωπαϊκό όραμα, ο επίτροπος 
Μπρετόν τόνισε πως «η Ευρώπη 
πρέπει να διασφαλίσει ότι οι πο-
λίτες της και οι επιχειρήσεις της 
έχουν πρόσβαση και επιλογή στις 
τεχνολογίες αιχμής που θα κάνουν 
τη ζωή τους καλύτερη, ασφαλέ-
στερη ακόμη και πιο φιλική προς 
το περιβάλλον υπό τον όρο ότι θα 
έχουν τις απαιτούμενες δεξιότη-
τες για να τις χρησιμοποιήσουν».

Το φιλόδοξο σχέδιό της ανα-
κοινώνεται σε μια στιγμή κατά 
την οποία η παγκόσμια αγορά πά-
σχει από έλλειψη μικροεπεξεργα-
στών εξαιτίας της πανδημίας και 
της συνεπακόλουθης διακοπής σε 
μεταφορές και ταξίδια. Η έλλειψη 
έχει πλήξει καίρια τις βιομηχα-
νίες ανά τον κόσμο, που έχουν 
αναγκαστεί να περιορίσουν την 
παραγωγή τους. Ανάμεσά τους 
και οι ευρωπαϊκές αυτοκινητοβι-
ομηχανίες, καθώς δεν διαθέτουν 
τους μικροεπεξεργαστές που χρει-
άζονται για την κατασκευή σύγ-
χρονων ηλεκτροκίνητων και αυ-
τοκινούμενων οχημάτων. Κι ενώ 
το πρόβλημα ενδέχεται να εξα-
φανιστεί όταν αντιμετωπιστεί η 
πανδημία, η Ε.Ε. έχει περαιτέρω 
λόγους να επιδιώκει την ψηφιακή 
και τεχνολογική απεξάρτησή της 
από τις εισαγωγές και τους κολοσ-
σούς των ΗΠΑ, της Κίνας και της 
Νότιας Κορέας.

 Εχουν προηγηθεί τα τελευ-
ταία χρόνια, χωρίς να αποτελούν 
παρελθόν, οι εμπορικές διενέξεις 
ανάμεσα στις δύο μεγαλύτερες 
οικονομίες του κόσμου. Ιδιαίτε-
ρη σημασία είχε για την Ε.Ε. το 
εμπάργκο που επέβαλε η Ουάσι-
γκτον στον κινεζικό τηλεπικοι-
νωνιακό κολοσσό Huawei, που 
κατηγόρησε ότι χρησιμοποιεί κα-
κόβουλο λογισμικό για να κατα-

σκοπεύει τη ∆ύση. Η υπερδύναμη 
άσκησε παράλληλα συστηματικές 
πιέσεις στους Ευρωπαίους εταί-
ρους της να την ακολουθήσουν. 
Από την πλευρά του το Πεκίνο 
μπλοκάρει επί χρόνια αμερικα-
νικές διαδικτυακές πλατφόρμες 
όπως τις Google, Facebook και 
Twitter. Και όπως τόνισε προ 
μηνών ο κ. Μπρετόν, όταν η Ε.Ε. 
επεξεργαζόταν το σχέδιο που 
ανακοίνωσε τώρα, «ενόψει της 
οξυνόμενης έντασης ανάμεσα στις 
ΗΠΑ και την Κίνα, η Ευρώπη δεν 
μπορεί να μείνει απλώς παρατη-
ρητής και πολλώ δε μάλλον να 
αποτελέσει πεδίο μάχης. Για αυ-
τό και είναι καιρός να πάρουμε 
την τύχη στα χέρια μας και αυ-
τό σημαίνει να εντοπίσουμε και 
να επενδύσουμε στις τεχνολογί-
ες που θα ενισχύσουν την εθνική 
μας κυριαρχία και το μέλλον των 
βιομηχανιών μας».

Οπως υπογραμμίζει ο αναλυτής 
τεχνολογίας Μπένεντικτ Εβανς, 
πρώην συνεργάτης της κοινοπρα-
ξίας Abtreessen Horrowitz, είναι 
ιδιαίτερα σημαντική η τεχνολογι-
κή απεξάρτηση της Ευρώπης από 
την Κίνα και τις ΗΠΑ, καθώς «η 
εφοδιαστική της αλυσίδα βρίσκε-
ται σε μια χώρα που δεν είναι φιλι-
κή και αυτό προκαλεί ανησυχία».

Ως τώρα η Ε.Ε. είναι σε μεγάλο 
βαθμό εξαρτημένη από τις αμερι-
κανικές και ασιατικές βιομηχανίες 
που κυριαρχούν στην παγκόσμια 
αγορά τεχνολογίας.

Ανάμεσά τους η αμερικανι-
κή Cisco και η κινεζική Huawei, 
καθώς έχουν κατασκευάσει την 
υποδομή για το Ιντερνετ που 
χρησιμοποιούν τα 700 και πλέον 
εκατομμύρια των κατοίκων της 
Ευρώπης. Ειδικότερα οι μικρο-
επεξεργαστές προέρχονται από 
κατασκευαστές όπως οι Nvidia, 

Qualcomm και Intel των ΗΠΑ, 
Foxconn της Κίνας, Samsung της 
Νότιας Κορέας και TSMC της Τα-
ϊβάν. Και βέβαια οι διαδικτυακές 
πλατφόρμες που χρησιμοποιούν 
εκατοντάδες εκατομμύρια Ευρω-
παίοι όπως οι Google, Facebook, 
Instagram είναι αμερικανικές και 
κινεζική η δημοφιλής στην αμερι-
κανική νεολαία εφαρμογή TikTok.

Μιλώντας στο αμερικανικό δί-
κτυο CNBC, ο Αμπισούρ Πρακάς, 
αναλυτής θεμάτων γεωπολιτικής 
στη συμβουλευτική εταιρεία του 
Τορόντο Center for Innovating 
the Future, «πολλές χώρες έχουν 
αρχίσει να ανησυχούν ότι μέσω 
της τεχνολογίας διάφορες ξένες 
δυνάμεις κατορθώνουν να κυριαρ-
χήσουν και να τους επιβληθούν. 
Αυτός είναι ο λόγος που πολλές 
κυβερνήσεις βλέπουν πλέον την 
τεχνολογία μέσα από ένα άλλο 
πρίσμα».

Στόχος, να διασφαλίσει 
ότι δεν θα πλήττονται 
οι βιομηχανίες της είτε 
από ελλείψεις είτε 
από εντάσεις ανάμεσα 
σε Ουάσιγκτον 
και Πεκίνο.

Η Ευρώπη
μπαίνει με 30 δισ.
στη μάχη 
των μικροτσίπ 
Σχεδιάζει να αυξήσει την παραγωγή τους 

από το 10% στο 20% μέχρι το 2030

Το ευρωπαϊκό σχέδιο για την ψηφιακή ανεξαρτησία, εκτός από την αύξηση της παραγωγής μικροεπεξεργαστών, θέτει παράλληλα στόχο να καλύψει όλες 
τις κατοικημένες περιοχές με δίκτυα πέμπτης γενιάς (5G) και να προσφέρει όλες τις δημόσιες υπηρεσίες διαδικτυακά μέχρι το 2030.

Η προοπτική ανόδου του πληθωρι-
σμού προκαλεί προβληματισμό και 
στις ΗΠΑ: τον Φεβρουάριο αυξήθη-
καν οι τιμές της βενζίνης, με αποτέ-
λεσμα να προκαλέσουν άνοδο των 
τιμών καταναλωτή. Ειδικότερα, οι 
τιμές της βενζίνης ενισχύθηκαν κα-
τά 6,4% τον Φεβρουάριο και αντι-
προσωπεύουν το ήμισυ της αύξησης 
στις τιμές καταναλωτή. Είχε προη-
γηθεί επίσης άνοδος των τιμών της 
βενζίνης κατά 7,4% τον Ιανουάριο. 
Εξαιρουμένων των ευμετάβλητων 
τιμών των τροφίμων και της ενέργει-
ας, ο πληθωρισμός σημείωσε ελαφρά 
επιτάχυνση 0,1% μετά δύο τρίμηνα 
σταθερότητας.

Εκτιμάται πάντως ότι οι πληθω-
ριστικές πιέσεις παραμένουν ακόμα 
περιορισμένες λόγω της χαμηλής ζή-
τησης για μεγάλο φάσμα υπηρεσιών 
όπως για παράδειγμα για αεροπο-
ρικά ταξίδια. Σύμφωνα με επίσημα 

στοιχεία που έδωσε χθες το αμερι-
κανικό υπουργείο Εργασίας, ο δεί-
κτης τιμών καταναλωτή σημείωσε 
αύξηση 0,4% τον περασμένο μήνα, 
ενώ είχε προηγηθεί ενίσχυση 0,3% 
τον Ιανουάριο. Συνολικά στη διάρ-
κεια των 12 μηνών από τον Φεβρου-
άριο του 2020 μέχρι τον περασμένο 
μήνα ο δείκτης τιμών καταναλωτή 
αυξήθηκε κατά 1,7%. Κατέγραψε, 
έτσι, τη μεγαλύτερη άνοδο των τε-
λευταίων 12 μηνών. Αναμένεται πως 

ο πληθωρισμός θα επιταχυνθεί στις 
ΗΠΑ τους επόμενους μήνες, αν και 
επικρατεί διχογνωμία μεταξύ οικο-
νομικών αναλυτών ως προς το πώς 
θα επηρεαστεί από την εμβολια-
στική διαδικασία και αν οι εμβο-
λιασμοί θα επιτρέψουν να ανοίξει 
γρηγορότερα η οικονομία. Οικονο-
μολόγοι στις ΗΠΑ προειδοποιούν 
πως η άκρως αναπτυξιακή δημοσι-
ονομική πολιτική που εφαρμόζει η 
χώρα μπορεί να οδηγήσει σε εκτί-
ναξη του πληθωρισμού. Αναφέρο-
νται ταυτοχρόνως στο πακέτο των 
900 δισ. δολαρίων που αποφάσισε 
το Κογκρέσο στα τέλη του περα-
σμένου έτους αλλά και στο λεγόμε-
νο πακέτο Μπάιντεν, τη δέσμη μέ-
τρων συνολικής αξίας 1,9 τρισ. δολ. 
που αναμένεται να εγκριθεί από το 
αμερικανικό Κογκρέσο μέσα στην 
εβδομάδα. Εκτιμούν μάλιστα πως 
οι δαπάνες αυτές, σε συνδυασμό 

με το πρόγραμμα αγορών ομολό-
γων της Federal Reserve, εγκυμο-
νούν τον κίνδυνο υπερθέρμανσης 
της αμερικανικής οικονομίας, που 
σημειωτέον βυθίστηκε στην ύφε-
ση ακριβώς πριν από ένα χρόνο. Εν 
μέσω προσδοκιών για επιτάχυνση 
των ρυθμών οικονομικής ανάπτυ-
ξης μέσα στο επόμενο έτος, σημεί-
ωσαν άνοδο οι αποδόσεις των ομο-
λόγων του αμερικανικού δημοσίου. 
Σημαντική μερίδα άλλων οικονομι-
κών αναλυτών, μεταξύ των οποίων 
και ο πρόεδρος της ομοσπονδιακής 
Τράπεζας των ΗΠΑ, Τζερόμ Πάουελ, 
θεωρεί πως η αύξηση των πληθω-
ριστικών πιέσεων είναι απλώς ένα 
στάδιο σε μια μεταβατική περίοδο. 
Στο μεταξύ, όμως, χαίνουσα πληγή 
της αμερικανικής οικονομίας παρα-
μένει η ανεργία με τουλάχιστον 18 
εκατομμύρια Αμερικανούς να εξαρ-
τώνται από τα επιδόματα ανεργίας.

Ανησυχία για άνοδο του πληθωρισμού στις ΗΠΑ

Φοβούνται 
υπερθέρμανση 
της οικονομίας λόγω 
της επεκτατικής 
δημοσιονομικής 
πολιτικής.

Πιο καθησυχαστικός ο πρόεδρος της Fed, Τζερόμ Πάουελ, που εκτιμά πως 
οι πληθωριστικές πιέσεις είναι απλώς ένα στάδιο σε μια μεταβατική περίοδο.

Eυοίωνες είναι οι προβλέψεις που 
κάνει η κυβέρνηση της Ελβετί-
ας για την πορεία της οικονομί-
ας κατά τη φετινή χρονιά. Οπως 
αναφέρει το Bloomberg σε σχε-
τικό δημοσίευμά του, η οικονο-
μική δραστηριότητα αναμένεται 
να ενισχυθεί τους μήνες που θα 
ακολουθήσουν καθώς οι εμβολια-
σμοί συνεχίζονται αλλά και οι πε-
ριορισμοί που έχουν τεθεί για τη 
συγκράτηση της πανδημίας έχουν 
αρχίσει να αίρονται. Ετσι, όπως 
ανέφερε χθες η γενική γραμματεία 
υπεύθυνη για οικονομικά θέματα 
(SECO), το ελβετικό ΑΕΠ αναμένε-
ται να ενισχυθεί κατά 3% φέτος, 
πρόβλεψη που ευθυγραμμίζεται 
με τις πρώτες εκτιμήσεις που είχε 
κάνει για την πορεία της οικονομί-
ας. Παράλληλα, όπως διαφαίνεται 
σε σχετικό γράφημα που παραθέ-
τει και το Bloomberg, η ανεργία 
αναμένεται να διαμορφωθεί στο 

3,3%, ενώ ο πληθωρισμός θα πε-
ριοριστεί στα επίπεδα του 0,4%. 
Ακόμη πιο ευοίωνες είναι οι προ-
βλέψεις για την επόμενη χρονιά, 
δηλαδή το 2022, οπότε η ανάπτυ-
ξη τοποθετείται στα επίπεδα του 
3,3%, με την ανεργία να περιο-
ρίζεται στο 3% και τον πληθωρι-
σμό να κινείται στα επίπεδα του 
2021. «Πολλές από τις ευκαιρίες 
που είχαν οι καταναλωτές και οι 
οποίες δεν ήταν διαθέσιμες τους 
χειμερινούς μήνες θα επανεμφανι-
στούν και θα οδηγήσουν και πάλι 

σε αύξηση του τζίρου των κλάδων 
της οικονομίας που επλήγησαν 
από την πανδημία», επεσήμανε 
η SECO, τονίζοντας ότι η παρα-
γωγή έως το τέλος του χρόνου θα 
ξεπεράσει τα επίπεδα στα οποία 
κινούνταν πριν από το ξέσπασμα 
της πανδημίας. «Την ίδια στιγμή, 
η παγκόσμια ζήτηση αναμένεται 
να αυξήσει τις εξαγωγές», πρό-
σθεσε στην ανακοίνωσή της. Ενώ 
λοιπόν οι επενδυτές εκτιμούν πως 
η οικονομική δραστηριότητα στις 
ΗΠΑ θα σημειώσει άνοδο, οι ευ-
ρωπαϊκές χώρες είναι πιθανόν να 
αργήσουν να ανακάμψουν λόγω 
των καθυστερήσεων που παρα-
τηρούνται στην διαδικασία εμ-
βολιασμών. 

Οπως αναφέρει το Βloomberg, 
ορισμένα μέτρα που έχει λάβει η 
κεντρική τράπεζα της Ελβετίας 
όπως τα αρνητικά επιτόκια, έχουν 
σχεδιαστεί για να υπάρξει έλεγ-

χος του τοπικού νομίσματος. Ο 
δε αντιπρόεδρος της τράπεζας, 
Φριτζ Ζούρμπρουεγκ, επεσήμανε 
σε συνέντευξή του στην εφημερί-
δα Blick νωρίτερα αυτή την εβδο-
μάδα, πως η χαλαρή νομισματική 
πολιτική παραμένει σημαντική. 
Παράλληλα, σημαντικό στήριγμα 
για τις ελβετικές εξαγωγές είναι η 
ζήτηση από χώρες της Ασίας, γε-
γονός που θα συμβάλει στην ενί-
σχυση της ανάπτυξης της χώρας. 
Yπενθυμίζεται ότι τον Ιανουάριο, 
ο επικεφαλής οικονομολόγος της 
ελβετικής κυβέρνησης μιλώντας 
για τις επιπτώσεις της πανδημίας 
στην ελβετική οικονομία το 2020, 
τόνισε ότι ένα μεγάλο μέρος του 
κλάδου των υπηρεσιών παρέμεινε 
σε αναστολή την περυσινή χρο-
νιά, ενώ το κόστος από το κλεί-
σιμο της οικονομίας έφθασε στα 
81,32 δισ. δολ.  

LOOMBERG, REUTERS

Αύξηση ΑΕΠ κατά 3% περιμένει η Ελβετία το 2021

Ακόμη πιο ευοίωνες 
είναι οι προβλέψεις 
για την επόμενη χρονιά 
οπότε η ανάπτυξη 
τοποθετείται στο 3,3%.

Το κόστος από το κλείσιμο της ελβετικής οικονομίας έφθασε στα 81,32 δισ. δολ.
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Δυσκολίες αντιμετωπίζουν οι αρ-
μόδιες ρυθμιστικές αρχές στις 
Βρυξέλλες για να συγκεντρώσουν 
επαρκή αποδεικτικά στοιχεία και 
να απαγγείλουν κατηγορίες εις 
βάρος της Amazon για άσκηση 
μονοπωλιακής πολιτικής, όπως 
αναφέρει σε σχετικό της δημοσί-
ευμα η εφημερίδα των Financial 
Times – κι αυτό συμβαίνει, παρά 
το γεγονός ότι εργάζονται στην 
υπόθεση-ορόσημο σχεδόν δύο 
χρόνια, σύμφωνα με άτομα που 
έχουν άμεση γνώση του θέμα-
τος. Ειδικότερα, τον Ιούλιο του 
2019 η Κομισιόν κατηγόρησε 
τον αμερικανικό κολοσσό λιανι-
κού εμπορίου ότι χρησιμοποίη-
σε τον αλγόριθμό του για να ενι-
σχύσει τεχνητά τα ίδια προϊόντα 
εις βάρος εκείνων των ανταγω-
νιστών του, που φιλοξενούνται 
στην πλατφόρμα του. Το αποτέ-
λεσμα είναι πως αρκετά συχνά 
οι χρήστες καταλήγουν να αγο-
ράζουν προϊόντα χαμηλότερης 
ποιότητας σε υψηλότερη τιμή. 
Ωστόσο, ακόμα και μετά σχεδόν 
δύο χρόνια ερευνών, οι αρμόδιοι 
Ευρωπαίοι αξιωματούχοι αγωνί-
ζονται να καταλάβουν πώς λει-
τουργεί ο σχετικός αλγόριθμος 
της Amazon, κι ενώ έχουν απο-
στείλει αίτημα στην εταιρεία με 
λεπτομερέστατες ερωτήσεις σχε-
τικά με τα κριτήρια που χρησι-
μοποιεί για να ενδυναμώσει την 
προβολή ενός προϊόντος, σύμφω-
να με άτομα που γνωρίζουν από 
κοντά το θέμα.

Απόρρητο
Αυτοί οι παράγοντες προσέ-

θεσαν ότι οι αξιωματούχοι είναι 
επίσης απίθανο να μπορούν να 
δουν τον ιδιόκτητο κώδικα του 
ομίλου της Amazon για να στοι-
χειοθετήσουν την υπόθεσή τους 
εξαιτίας των νομοθετικών περιο-
ρισμών που υφίστανται και αφο-
ρούν τα εμπορικά μυστικά. Οσοι 
άνθρωποι ασχολούνται με έρευ-
νες σχετικές με τη δραστηριότη-
τα των κολοσσών υψηλής τεχνο-
λογίας βρίσκονται προ εμποδίων 
πολύ συχνά. Και τα εμπόδια ανα-

κύπτουν όταν προσπαθούν να δι-
απιστώσουν τι ακριβώς συμβαίνει 
στα «μαύρα κουτιά» των ομίλων, 
δηλαδή στον κώδικα, τον οποίο 
χρησιμοποιούν. Και όπως επι-
σημαίνει στους Financial Times 
εμπειρογνώμονας σε νομικά θέ-
ματα με έδρα στις Βρυξέλλες, «οι 
περιπτώσεις που περιλαμβάνουν 

αλγορίθμους είναι περίπλοκες. 
Ωστόσο, η Ε.Ε. δεν χρειάζεται 
να υπαγορεύσει το πώς ακριβώς 
λειτουργεί ένας κώδικας, εφόσον 
επαφίεται στην εκάστοτε εται-
ρεία να αποδείξει πως ο τρόπος 
με τον οποίον τον χρησιμοποιεί 
είναι θεμιτός». 

Παρά ταύτα, πολλοί άνθρωποι 
από όσους γνωρίζουν τα τεκται-
νόμενα, επισημαίνουν ότι ειδι-
κά η υπόθεση κατά της Amazon 
προχωρεί πιο αργά συγκριτικά με 
άλλες συναφείς. Λόγου χάριν, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι ήδη 
έτοιμη να απαγγείλει κατηγορίες 
εις βάρος της Apple, η οποία φέ-
ρεται να έκανε κατάχρηση της δε-
σπόζουσας θέσης της στην πλατ-
φόρμα της για τη ροή μουσικής 
εις βάρος ανταγωνιστριών της, 
όπως προέκυψε έπειτα από έρευ-
νες δύο χρόνων. Την προσπάθεια 
της Κομισιόν στην υπόθεση της 
Amazon έρχεται να επιβαρύνει 

και το χάσμα το οποίο υπάρχει 
ανάμεσα στους δικούς της μεγα-
λόπνοους στόχους για να χαλινα-
γωγήσει τους «4 μεγάλους της 
τεχνολογίας» (Apple, Amazon, 
Facebook, Google) και του πό-
σο πιο περίπλοκη αποδεικνύε-
ται η πραγματικότητα ως προς 
την υποχρέωση των εν λόγω επι-
χειρήσεων να αναλαμβάνουν τις 
ευθύνες τους και να λογοδοτούν. 
Στα τέλη του 2020 οι Βρυξέλλες, 
άλλωστε, δημοσίευσαν νέα σχέ-
δια νόμων με στόχο να περιορί-
σουν την ισχύ –συχνά μονοπωλι-
ακή– των ομίλων. Τον Νοέμβριο, 
τέλος, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κα-
τηγόρησε επίσημα την Amazon 
για παραβίαση των ευρωπαϊκών 
κανόνων θεμιτού ανταγωνισμού, 
διότι όσες πληροφορίες συλλέγει 
από τις πωλήσεις τρίτων εμπόρων 
στην πλατφόρμα της, τις εκμε-
ταλλεύεται για να προωθήσει τα 
δικά της προϊόντα.

Τον Νοέμβριο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατηγόρησε επίσημα την Amazon για παραβίαση των ευρωπαϊκών κανό-
νων θεμιτού ανταγωνισμού, διότι όσες πληροφορίες συλλέγει από τις πωλήσεις τρίτων εμπόρων στην πλατφόρ-
μα της τις εκμεταλλεύεται για να προωθήσει τα δικά της προϊόντα.

Καταστροφικά ήταν τα αποτελέ-
σματα μεγάλης πυρκαγιάς, η οποία 
ξέσπασε τα ξημερώματα της Πέ-
μπτης σε εγκαταστάσεις εταιρείας, 
η οποία παρέχει υπηρεσίες λογι-
σμικού νέφους στο Στρασβούρ-
γο στη βορειοανατολική Γαλλία. 
Πρόκειται για τη μεγαλύτερη στην 
Ευρώπη στο είδος της και είναι η 
OVHcloud, η οποία διαθέτει τέσ-
σερα κέντρα δεδομένων στο Στρα-
σβούργο από τα συνολικά δεκα-
επτά στη Γαλλία. Ενα εξ αυτών 
παραδόθηκε στις φλόγες και κα-
ταστράφηκε μέρος ενός δεύτερου. 
Ως αποτέλεσμα ένα μεγάλο τμήμα 
του ∆ιαδικτύου με το .FR ως τελευ-
ταίο τμήμα της ηλεκτρονικής διεύ-
θυνσης τέθηκε εκτός λειτουργίας, 
πάμπολλες πύλες καταστράφηκαν, 
καθώς και εκατομμύρια ιστότοποι 
και λογαριασμοί υπουργείων και 
δημοσίων υπηρεσιών, τραπεζών, 
του Κέντρου Πομπιντού, εφημε-
ρίδων και ΜΜΕ, καταστημάτων, 
καθώς και πλήθους πολιτών. Εν τω 
μεταξύ, ακόμα δεν είναι δυνατόν 
να γίνει αντιληπτό τι προκάλεσε 
την καταστροφή, η οποία έλαβε 
χώρα, μόλις δύο 24ωρα αφότου η 
OVHcloud είχε ανακοινώσει πως 
επεξεργάζεται σχέδια για την αρχι-
κή δημόσια εγγραφή των μετοχών 
της, δηλαδή για την εισαγωγή της 
στο χρηματιστήριο. Η OVHcloud 
ζήτησε από την κυβέρνηση, το 
Κέντρο Πομπιντού, αλλά και το 
ψηφιακό χρηματιστήριο Deribit 
να θέσουν σε εφαρμογή τα εφε-
δρικά τους σχέδια για την αποκα-
τάσταση καταστροφών.

Αν και έσπευσαν οι πυροσβε-
στικές δυνάμεις στον τόπο της 
πυρκαγιάς, δεν ήταν δυνατόν να 
την ελέγξουν. Τα σχετικά ανέφε-
ρε ο ιδρυτής και πρόεδρος της 
εταιρείας, Οκτάβ Κλαμπά. Επί-
σης, προσέθεσε πως για τις επό-
μενες 15 ημέρες το σχέδιό του 
περιλαμβάνει την αποκατάσταση 
και ανανέωση του εξοπλισμού των 
κέντρων και τον έλεγχο των συν-
δέσεών τους με οπτικές ίνες. Αξί-
ζει να αναφερθεί ότι η OVHcloud 
ιδρύθηκε από τον Οκτάβ Κλαμπά 
το 1999 και έχει τη δυνατότη-
τα να ανταγωνιστεί κολοσσούς 
των ΗΠΑ, όπως η Amazon Web 
Services, η Azure της Microsoft 
και η Google Cloud της Alphabet, 

οι οποίες και διαδραματίζουν κυρί-
αρχο ρόλο στην παγκόσμια αγορά. 
«Η OVH είναι μια πολύ σημαντι-
κή εταιρεία παροχής υπηρεσιών 
ηλεκτρονικής φιλοξενίας στο ∆ι-
αδίκτυο», δήλωσε ο Μάικ Πρίτι-
τζον, ο οποίος είναι διευθυντής 
της εταιρείας ασφάλειας ∆ιαδι-
κτύου, Netcraft, με έδρα το Ηνω-
μένο Βασίλειο. Είπε, ακόμα, ότι οι 
διακομιστές οι οποίοι δέχθηκαν 
πλήγμα από την πυρκαγιά φιλο-
ξενούσαν περί τα 3,6 εκατομμύρια 
ιστοτόπους, συμπεριλαμβανομέ-
νων και εξειδικευμένων κρατικών 
πλατφορμών σε Γαλλία, Βρετανία, 
Πολωνία και στην Ακτή του Ελε-
φαντοστού. Κατά τις εκτιμήσεις 
του κ. Πρίτιτζον, έχει επηρεαστεί 
λιγότερο από το 2% των ιστοτό-
πων με το γαλλικό χαρακτηριστι-
κό .FR στο τελευταίο τμήμα της 
ηλεκτρονικής τους διεύθυνσης.

Πυρκαγιά στη γαλλική 
OVHcloud κατέστρεψε
πλήθος ιστοτόπων

Η Ε.Ε. δεν μπορεί να σπάσει
τον αλγόριθμο της Amazon
Μεγάλα τα εμπόδια για να στοιχειοθετηθούν μονοπωλιακές πρακτικές της εταιρείας

Εκτός λειτουργίας 
βγήκαν λογαριασμοί 
υπουργείων και δημο-
σίων υπηρεσιών, τρα-
πεζών, εφημερίδων 
και καταστημάτων.

Οι αρμόδιοι Ευρωπαίοι 
αξιωματούχοι αγωνί-
ζονται δύο χρόνια 
να καταλάβουν πώς 
λειτουργεί ο κώδι-
κας που χρησιμοποιεί-
ται για να ενδυναμώ-
σει την προβολή ενός 
προϊόντος.

Η OVHcloud διαθέτει τέσσερα κέντρα 
δεδομένων στο Στρασβούργο από τα 
συνολικά δεκαεπτά στη Γαλλία.
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Κλείνουμε ένα χρόνο από τη διάρ-
ρηξη της κανονικότητας μας που
μας ανάγκασε να ζούμε με τρόπους
που δεν μπορούσαμε να φαντα-
στούμε ούτε στους μεγαλύτερους
μας εφιάλτες.  

Κάτι που κυκλοφόρησε τις τε-
λευταίες μέρες και είναι απόλυτα
σωστό, είναι το ότι όσοι ρωτήθηκαν
το 2015 για το που έβλεπαν τους
εαυτούς τους το 2020, βγήκαν όλοι
λάθος! Όχι πως άλλες περιόδους
όλοι πετύχαιναν διάνα στις προ-
βλέψεις τους, αλλά αυτή την φορά
όλοι ήταν λάθος.

Ένα στιγμιαίο σοκ ή ένα σοκ
μικρής διάρκειας πολλές φορές
αναδεικνύει τη δύναμη της ανθρώ-
πινης ψυχής και την εύκολη προ-
σαρμοστικότητα του ανθρώπου
στα νέα δεδομένα που διαδραμα-
τίζονται γύρω του και πάνω του.
Είναι κάτι που το βλέπουμε συνέ-
χεια σε όλες τις εκφάνσεις της ζωής.
Αυτή είναι και η αιτία που βλέπουμε
σχεδόν τα πάντα να πραγματώ-
νονται σε κύκλους – μικρούς ή με-
γάλους.

Αυτή η αναστάτωση όμως του
τελευταίου χρόνου δεν ήταν ένα
στιγμιαίο σοκ.  

Μπορεί η εξαγγελία των πρώτων
περιορισμών να ήταν ένα στιγμιαίο
σοκ, αλλά η διάρκεια, το εύρος και
ο επαναλαμβανόμενος άτακτος
ρυθμός των μέτρων έχουν επιφέρει
ασύλληπτη κόπωση στον κόσμο
που σε συνδυασμό με τον οικονο-

μικό στραγγαλισμό των πολλών,
οδηγούν σε ψυχολογικό εκτροχια-
σμό.  Έναν εκτροχιασμό που θέτει
ξεκάθαρα σε κίνδυνο την επανα-
φορά στην «κανονικότητα» όταν
οι συνθήκες το επιτρέψουν.

Το πιο σημαντικό ενδεχομένως
μέτρο προς τη σωστή κατεύθυνση
είναι η μη αναβολή των μέτρων
χαλάρωσης. Όμως επειδή η χαλά-
ρωση είναι άρρηκτα δεμένη με την
υγειονομική εικόνα και πιο συγ-
κεκριμένα με το δείκτη διασποράς
του ιού, στην κοινότητα και τον
ρυθμό που γεμίζουν οι θάλαμοι και
οι κλίνες από κρούσματα που ανα-
πτύσσουν βαριά συμπτώματα, το
πιο σημαντικό μέτρο πάει ένα βήμα
πίσω, δηλαδή στο σημείο που δεν
δημιουργείς τέτοιες προσδοκίες
που τελικά δεν μπορείς να τηρή-
σεις.

Και αυτό έχει συμβεί με την
εστίαση και την εκπαίδευση.  

Η κατηγορία της εστίασης έχει
δύο πλευρές.  Η μία είναι οι επι-
χειρήσεις που επιδίδονται στην
επιχειρηματική δραστηριότητα και
η άλλη είναι η πελατεία, δηλαδή ο

κόσμος.  Οι μεν επιχειρήσεις κατά
πλειοψηφία είναι στραγγαλισμένες
οικονομικά.  Περίμεναν να ανοίξουν
στις 16 του μήνα, γέμισαν τα ψυγεία
τους με τρόφιμα και τώρα με την
τροπή που πήραν τα πράγματα,
κάποιες δεν θα ανοίξουν καν, ενώ

άλλες θα ανοίξουν, αν μετρώντας
τα κουκιά τους, έχουν τα αναγκαία
τετραγωνικά που επιβάλλουν τα
νέα πρωτόκολλα.  Ο δε κόσμος πε-
ρίμενε και πως περίμενε να ανοίξει
η εστίαση.  Ενόψει του προανα-
κοινωθέντος ανοίγματος όλοι οι

χώροι εστίασης ήταν fully booked.
Τόση είναι η ανάγκη του κόσμου
να βγει εκτός σπιτιού και να απο-
λαύσει λίγες στιγμές χαλάρωσης.
Με την τελική μορφή των μέτρων,
ένα μικρό ποσοστό θα καταφέρει
να ικανοποιήσει την επιθυμία του
και αυτό νοουμένου ότι το επιτρέπει
ο καιρός.

Η εστίαση λοιπόν αντιμετωπίζει
ένα παρατραβηγμένο υπερακον-
τισμό του προβλήματος της που
θα αλλάξει τον χάρτη όπως τον ξέ-
ραμε.  Μπορεί αυτό να αποτελούσε
πριν κάποιους μήνες μια πρόβλεψη
που ευελπιστούσαμε να μην πραγ-
ματοποιείτο, αλλά σήμερα φαντάζει
σίγουρο.  

Αυτή η διαταραχή του κλάδου,
μπορεί να έχει κάποια θετικά στοι-
χεία, αλλά κατά πλειοψηφία κρί-
νεται ως αρνητική λόγω των αλυ-
σιδωτών επιπτώσεων σε άμεσα
επηρεαζόμενους τομείς όπως είναι
η εργασία και τα εμπορικά ακίνητα.
Πιστεύω πως η εστίαση έπρεπε να
ανοίξει κανονικά και οι κρατήσεις
να γίνονταν στη βάση παρουσίασης
είτε αρνητικού τεστ κάποιου ασφα-
λούς χρονικού διαστήματος ή από-
δειξης εμβολιασμού.  Ούτως ή άλ-
λως, το πράγμα εκεί οδηγείται σχε-
δόν παγκοσμίως.

Το άλλο κεφάλαιο είναι η εκπαί-
δευση.  Τα παιδιά αποτελούν ίσως
τα μεγαλύτερα θύματα αυτής της
παρατεταμένης κατάστασης.  Εκτός
του ότι τα γεμίσαμε με τεράστια

ψυχολογικά προβλήματα που εν-
δεχομένως θα τους συνοδεύουν
σε όλη τους τη ζωή, ένα άλλο πράγ-
μα που θα κουβαλούν και δύσκολα
θα αποβάλουν είναι οι ελλείψεις
στην ίδια τους την εκπαίδευση.
Και που να πεις τώρα ότι κανονικά
η μόνη λύση είναι πως θα πρέπει
τα σχολεία να λειτουργήσουν Πά-
σχα και καλοκαίρι για να καλύψουν
οι μαθητές το χαμένο έδαφος…

Και ενώ ασυζητητί έπρεπε τα
σχολεία να λειτουργούν κανονικά
και απρόσκοπτα για το καλό των
παιδιών μας, έχουμε τους ελάχι-
στους γονείς και εκπαιδευτικούς
που γαυγίζουν – για να χρησιμο-
ποιήσω ελαφριά γλώσσα – θεω-
ρώντας δήθεν βιασμό και καταπά-
τηση ανθρωπίνων δικαιωμάτων
ακόμα και τη διενέργεια απλών
τεστ κορωνοϊού.  

Και αυτοί που κηρύσσουν πως
τα μέτρα πρέπει να είναι αναλογικά,
τι λένε για αυτή τη δυσανάλογη
αρνητική επίπτωση στους πολλούς
εξαιτίας των λίγων

Σε καμία περίπτωση δεν θα ανε-
χτούμε τους λίγους να καθορίζουν
τις ζωές των πολλών.  Και πιστέψτε
με αν φτάσουμε σε αυτό το σημείο,
τα «ανθρώπινα δικαιώματα» των
λίγων θα είναι η τελευταία αμμα-
τοπόνηση των πολλών.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Είδαμε και τα νέα μέτρα…

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αποκαλυπτική της δομικής αλλαγής
που έχει σημειωθεί στην αγορά
κατοικίας τα τελευταία δέκα χρόνια
είναι η πορεία που έχουν διαγράψει
στο διάστημα αυτό οι τιμές των
ενοικίων και οι τιμές πώλησης. Ο
λόγος για τη συρρίκνωση της αγο-
ραστικής δύναμης των νοικοκυριών
και την κατάρρευση της στεγαστι-
κής πίστης, που είχαν ως αποτέ-
λεσμα τη στροφή της συντριπτικής
πλειονότητας των νοικοκυριών
προς την επιλογή της ενοικίασης
αντί της αγοράς κατοικίας. Ετσι,
παρά τη μακροχρόνια οικονομική
κρίση, τα ενοίκια καταγράφουν
άνοδο κατά 11,1% από το 2011 έως
και το 2020, ενώ αντιθέτως οι τιμές
πώλησης έχουν υποχωρήσει κατά
30%. Το συμπέρασμα αυτό προκύ-
πτει από σχετική ανάλυση της πο-
ρείας του δείκτη τιμών SPI (Spito-
gatos Property Index), που προκύ-
πτει από τα δεδομένα αγγελιών
του δικτύου του Spitogatos
(www.spitogatos.gr).

Πάντως, οι διακυμάνσεις και οι
διαφορές από περιοχή σε περιοχή
είναι σημαντικές. Για παράδειγμα,
στην Αθήνα, από το 2014, όταν ση-
μειώθηκε η χαμηλότερη ζητούμενη
τιμή ενοικίασης κατοικίας, και έως
το 2020, η αύξηση ήταν μόλις
4,65%, στα 8,9 ευρώ/τ.μ. Στον αν-
τίποδα, στη Θεσσαλονίκη η αύξηση
από το 2014 μέχρι σήμερα άγγιξε
το 60,7% και διαμορφώθηκε στα
6,9 ευρώ/τ.μ. Στο σύνολο της χώρας
η μέση τιμή ενοικίασης διαμορ-
φώθηκε σε 7,4 ευρώ/τ.μ. στο τέλος
του 2020, που συνιστά αύξηση
κατά 37,7% από το 2015, όταν η
αγορά είχε βρεθεί στο κατώτερο
σημείο της.

Υπήρξαν βέβαια και περιοχές
όπου τα ενοίκια κινήθηκαν διαφο-
ρετικά. Ειδικότερα, στο Κουκάκι
οι τιμές ενοικίασης από το 2011
έως σήμερα καταγράφουν άνοδο
κατά 48,6%, στα 10 ευρώ/τ.μ., ενώ
και οι ζητούμενες τιμές πώλησης
έχουν αυξηθεί κατά 41,4%, σε 2.575
ευρώ/τ.μ., δείγμα της επίδρασης

που είχε το φαινόμενο των βραχυ-
χρόνιων μισθώσεων στην περιοχή
αυτή του κέντρου της Αθήνας. Τη
μεγαλύτερη αύξηση στις τιμές των
ενοικίων έχει σημειώσει πάντως
η περιοχή του Ελληνικού, όπου το
μέσο κόστος διαμορφώνεται σή-

μερα σε 12,5 ευρώ/τ.μ., ή 56,2%
υψηλότερα σε σχέση με το 2011.
Μεγάλες αυξήσεις έχουν καταγρά-
ψει επίσης τα ενοίκια των κατοικιών
στη Γλυφάδα με 40,4%, στο Μα-
ρούσι με 33,3% και στον Αλιμο με
32,7%. Σύμφωνα με τον διευθύ-
νοντα σύμβουλο του Spitogatos,
Δημήτρη Μελαχροινό, «με βάση
τα στοιχεία μας, οι ζητούμενες
τιμές στις πωλήσεις είναι ακόμα
αρκετά μειωμένες σε σχέση με
δέκα χρόνια πριν, ωστόσο οι ζη-
τούμενες τιμές στις ενοικιάσεις
κατοικιών είναι αυξημένες. Στους
πυρήνες των δύο μεγαλουπόλεων
και στις τουριστικές περιοχές έχουν
παρατηρηθεί οι μεγαλύτερες αυ-
ξήσεις τόσο στη ζήτηση κατοικιών
προς πώληση, με κίνητρο τη διά-

θεσή τους προς βραχυχρόνια μί-
σθωση, όσο και στις ενοικιάσεις,
καθώς τα σημαντικά λιγότερα δια-
θέσιμα ακίνητα για μακροχρόνια
μίσθωση που απέμειναν είχαν αυ-
ξημένη ζήτηση».

Οσον αφορά τα επαγγελματικά
ακίνητα, η έρευνα του Spitogatos
αναφέρει ότι οι αξίες έχουν μειωθεί
κατά 41,6% και τα ενοίκια κατά
34,5%.  Ωστόσο, και η συγκεκριμένη
κατηγορία ακινήτων σημειώνει
σταθερή ανάκαμψη από το 2018
και μετά (σε Αθήνα και Θεσσαλο-
νίκη), με αποτέλεσμα στη μεν Αθή-
να τα ενοίκια να έχουν αυξηθεί
κατά 11,1% μέχρι σήμερα (μέση
ζητούμενη τιμή 7,9 ευρώ/τ.μ.), ενώ
στη Θεσσαλονίκη η αύξηση αγγίζει
το 9%, σε 5,4 ευρώ/τ.μ.

Αύξηση των ενοικίων κατά 11,1%,
μείωση 30% των τιμών πώλησης
Aλλαξε η αγορά την περίοδο 2011-2020, δείχνει η έρευνα του δικτύου Spitogatos

Πιστεύω πως η εστίαση έπρεπε να ανοίξει κανονικά και οι κρατήσεις
να γίνονταν στη βάση παρουσίασης είτε αρνητικού τεστ κάποιου
ασφαλούς χρονικού διαστήματος ή απόδειξης εμβολιασμού.  

<<<<<<

Η μείωση του διαθέσι-
μου εισοδήματος 
και η δυσκολία 
τραπεζικού δανεισμού
ώθησαν μεγάλο μέρος
της ζήτησης στη μίσθω-
ση κατοικίας.

<<<<<<

Σε καμία περίπτωση 
δεν θα ανεχτούμε τους
λίγους να καθορίζουν
τις ζωές των πολλών.  

Μηδενικά ενοίκια
και τον Απρίλιο για
κλειστές επιχειρήσεις
Την επέκταση και τον Απρίλιο των
μηδενικών ενοικίων για τις επι-
χειρήσεις που είναι κλειστές,
αλλά και των μειωμένων κατά
40% για τις πληττόμενες σχεδιάζει
το οικονομικό επιτελείο, με στόχο
να στηρίξει την αγορά κατά την
επανεκκίνησή της. Το κόστος
της νέας αυτής παρέμβασης θα
ανέλθει στα 70 εκατ. ευρώ, ενώ
συνολικά από τις αρχές του έτους
υπολογίζεται στα 210 εκατ. ευρώ.
Οπως ανακοίνωσε ο υφυπουργός
Οικονομικών Απ. Βεσυρόπουλος,
η κυβέρνηση αντιμετώπισε δύο
σημαντικά ζητήματα που είχαν
ανακύψει σχετικά με τα μισθώ-
ματα, δίνοντας λύσεις. Συγκεκρι-
μένα, επιλύθηκε το θέμα που είχε
δημιουργηθεί με τις νεοϊδρυθείσες
επιχειρήσεις, οι οποίες έκαναν
έναρξη εργασιών μετά τις
20/3/2020, καθώς και το θέμα με
τα υποκαταστήματα πληττόμε-
νων επιχειρήσεων.

Με σχετική απόφαση (Α.
1040/2021) προβλέπεται ότι σε
υποκατάστημα πληττόμενης επι-
χείρησης στο οποίο επιβάλλονται
περιοριστικά μέτρα, ενώ η έδρα
εντάσσεται στις πληττόμενες επι-
χειρήσεις που δικαιούνται υπο-
χρεωτική μείωση μισθώματος
κατά 40%, τότε η επιχείρηση συ-
νολικά δικαιούται πλήρη απαλ-
λαγή του ενοικίου. Σε αυτή την
περίπτωση το υποκατάστημα
συμπαρασύρει την έδρα και απαλ-
λάσσεται 100% της καταβολής
του μισθώματος το σύνολο της
επιχείρησης. Για παράδειγμα: Το
κεντρικό κατάστημα της πλητ-
τόμενης επιχείρησης με κύρια
δραστηριότητα «Επεξεργασία
τσαγιού και καφέ» που δικαιούται
μείωση μισθώματος κατά 40%
και το υποκατάστημα είναι κα-
φετέρια που έχει κλείσει με κρα-
τική εντολή και δικαιούται απαλ-
λαγή κατά 100% της καταβολής
του μισθώματος, τότε συνολικά
η επιχείρηση δικαιούται πλήρη
απαλλαγή από την υποχρέωση
καταβολής του μισθώματος, τόσο
για το κεντρικό όσο και για το
υποκατάστημα.

Πάντως, χιλιάδες ιδιοκτήτες
ακινήτων αναμένουν να ανοίξει
εκ νέου η εφαρμογή προκειμένου

να γίνουν οι απαραίτητες διορ-
θώσεις και να αντιμετωπισθούν
προβλήματα του 2020 που τους
άφησαν εκτός αποζημίωσης. Συγ-
κεκριμένα, ιδιοκτήτες ακινήτων
που είχαν δώσει το δικαίωμα
υπεκμίσθωσης θα μπορέσουν να
αποζημιωθούν εφόσον τόσο ο
υπεκμισθωτής όσο και ο τρίτος
είναι πληττόμενοι. Παράλληλα,
η κυβέρνηση αναμένεται να ανα-
κοινώσει το προσεχές διάστημα
την αποζημίωση για όσους προ-
χώρησαν εθελοντικά στη μείωση
κατά τουλάχιστον 30% των ενοι-
κίων του περασμένου Σεπτεμ-
βρίου και Οκτωβρίου. Η νομοθε-
σία προβλέπει ότι σε περίπτωση
που κατόπιν σχετικής συμφωνίας
με τον μισθωτή, το μίσθωμα των
μηνών Σεπτεμβρίου, Οκτωβρίου
2020 μειώνεται σε ποσοστό του-
λάχιστον 30%, σύμφωνα με τις
ισχύουσες διατάξεις για την αν-
τιμετώπιση των επιπτώσεων του
κορωνοϊού COVID-19, οι εκμι-
σθωτές ακινήτων υποβάλλουν
δήλωση περί μεταβολής του μι-
σθώματος («Δήλωση COVID») και
έχουν έκπτωση φόρου 12% επί
του αρχικού μισθώματος.

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΆΟΥ

<<<<<<

Το δημοσιονομικό κό-
στος του μέτρου φθά-
νει τα 70 εκατ. ευρώ.

Για τις πληττόμενες επιχειρήσεις η
μείωση ενοικίου είναι 40%.
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Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Ομολογώ την αμαρτία μου: βαδί-
ζοντας προς το Μουσείο Κυκλα-
δικής Τέχνης όπου με περίμενε η 
ιστορικός τέχνης Φανή-Μαρία Τσι-
γκάκου να με ξεναγήσει στο μεγά-
λο αφιέρωμα «Αρχαιολατρεία και 
Φιλελληνισμός», σκεπτόμουν ότι 
μάλλον θα έπληττα στη θέα των 
χρυσών επιτραπέζιων ρολογιών 
και των ελαιογραφιών με εξεγερμέ-
νους φουστανελοφόρους ανάμεσα 
σε αρχαίες κολόνες.

Τα ιδεώδη της αγάπης των ξέ-
νων προς την Ελλάδα με συγκινού-
σαν πάντοτε, αλλά σπανίως και 
τα εκλεπτυσμένα διακοσμητικά 
αντικείμενα που εξέφραζαν αυτό 
το πνεύμα. Ενιωθα ότι ανήκαν σε 
μια «άψυχη βιτρίνα» την ώρα που 
η Επανάσταση είχε γίνει σε λόγ-
γους και ράχες, με το αίμα να κυ-
λάει ποτάμι (αυτό δεν μαθαίναμε 
και στο σχολείο;). Πέρασα λοιπόν 
το κατώφλι προκατειλημμένη. Και 
με την πρώτη ματιά, αναγκάστηκα 
να αναθεωρήσω.

∆εν ήταν μόνο μία από τις ωραι-
ότερα σκηνογραφημένες εκθέσεις 
που έχω δει στην Ελλάδα. Η σπου-
δαία Χλόη Ομπολένσκυ (με τη βο-
ήθεια του Ανδρέα Γεωργιάδη) έχει 
δημιουργήσει εξαιρετική ατμόσφαι-

ρα στο Μέγαρο Σταθάτου. Τα εκ-
θέματα που επέλεξε η Τσιγκάκου 
και προέρχονται από τη συλλογή 
του Θανάση και της Μαρίνας Μαρ-
τίνου πραγματικά λάμπουν μέσα 
στον χρόνο. Τοποθετούν τον θε-
ατή με τρόπο συναρπαστικό στη 
γενεσιουργό εποχή του σύγχρονου 
ελληνικού κράτους. Από κοντά και 
ορισμένα σπαράγματα της αρχαι-
ότητας που ενέθεσε με πολλή σο-
φία ο Νίκος Σταμπολίδης, για να 
βάλει τις συνδετικές βελονιές σε 
ένα αφήγημα όπου η αρχαιότητα 
συμβιώνει με τον 19ο αιώνα.

Η έκθεση θα είχε ήδη ανοίξει 
τις πόρτες της στο κοινό, ώστε να 
αποτελέσει ένα είδος οπτικού μα-
θήματος για την κινητήριο δύνα-
μη στην Ευρώπη που έδωσε σάρκα 
και οστά στην Ελληνική Επανάστα-
ση. Ομως η πανδημία μάς κρατάει 

ακόμη μακριά από τους μικρούς 
θησαυρούς που μας περιμένουν 
στο Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης.

Θησαυροί που δεν συγκεντρώ-
θηκαν τυχαία. Ο Θανάσης Μαρτί-
νος βρέθηκε εξ απαλών ονύχων 
μέσα στην ομορφιά των αντικειμέ-
νων. Ο πατέρας του Γιάννης Μαρ-
τίνος ήταν ένας εκ των πρώτων 
και καλύτερων αρχαιοπωλών στη 
χώρα μας, με εκπληκτικές γνώσεις 
και μάτι που μπορούσε να ξεχω-
ρίσει μοναδικά κομμάτια. Η αδελ-
φή του Ελένη Μαρτίνου συνεχίζει 
την οικογενειακή παράδοση στο 

κατάστημα της Πανδρόσου, που 
έχει κλείσει 100 χρόνια ζωής. Η 
συλλογή έγινε και με τη δική της 
συμβολή, καθώς και του Θανάση 
και της Μπέσυς Γιαννούκου και 
του Απόστολου Αργυριάδη.

«∆εν είναι ένα corpus έργων αλ-
λά μοναδικά αυθεντικά αριστουρ-
γήματα που δεν έχουμε ξαναδεί 
από κοντά», λέει η Φανή-Μαρία 
Τσιγκάκου, η οποία είναι η πλέον 
ειδική στην Ελλάδα σε αυτήν την 
περίοδο. (Είναι μάλιστα η μοναδι-
κή Ελληνίδα που γράφει στο Λε-
ξικό του Φιλελληνισμού, που μό-

λις εξέδωσε το Πανεπιστήμιο του 
Χάρβαρντ σε επιμέλεια Πασχάλη 
Κιτρομηλίδη.)

Ετσι, μέσα από μια πολύ γερή 
ομάδα, προέκυψαν μια έκθεση και 
ένας εκπληκτικός κατάλογος, που 
από μόνος του στέκεται σαν απα-
ραίτητο απόκτημα.

Η χρονοκάψουλα
«Στο αφιέρωμα αυτό, έχουμε το 

ευτύχημα να μπορούμε να βάλου-
με τον θεατή στην ατμόσφαιρα 
του 19ου αιώνα μέσα από το ίδιο 
το νεοκλασικό Μέγαρο Σταθάτου. 

Εχει τεράστια σημασία, διότι όλα 
τα αντικείμενα που εκτίθενται εδώ 
κοσμούσαν μεγαλοπρεπείς οικίες 
της εποχής, συνεπώς εντάσσονται 
στο φυσικό τους περιβάλλον, και 
έτσι γίνεται η σύζευξη της αρχαι-
ότητας με την περίοδο του φιλελ-
ληνισμού», εξηγεί η ιστορικός τέ-
χνης. Προσθέτει ότι πολλά από τα 
70 εκθέματα είχαν παρουσιαστεί 
για πρώτη φορά σε ειδικές εκθέ-
σεις και φιλελληνικά μπαζάρ επι-
τροπών του Αγώνα στο εξωτερικό, 
που γίνονταν για να ενισχυθούν 
οι επαναστατημένοι Ελληνες, να 

αγοραστεί πολεμικός εξοπλισμός 
ή να καταβληθούν λύτρα για την 
απελευθέρωση αιχμαλώτων: «Είναι, 
λοιπόν, έργα τέχνης που στοχεύουν 
στη συγκίνηση, έχουν μέσα τους 
τεράστια δύναμη».

Πώς όμως φτάσαμε στην ελλη-
νομανία του 18ου αιώνα και συ-
νεπώς σ’ εκείνη την καίρια στιγ-
μή της ευρωπαϊκής ιστορίας, όταν 
ο Βίκτορ Ουγκό έγραφε: «Εις την 
Ελλάδα, εις την Ελλάδα. Λεβέντες, 
γεια σας! Πέρα για πέρα. (…) Φτά-
νει η Ελλάδα η δοξασμένη, Σήμε-
ρα ακόμα σκλάβα να μένει;»; Πώς 
ο Μπότσαρης ήταν στα μάτια των 
ξένων ο σύγχρονος Λεωνίδας, που 
με μια χούφτα ανδρών έπεσε τόσο 
ηρωικά όσο ο βασιλιάς της Σπάρ-
της; Γιατί οι πολεμιστές του 1821 
απεικονίζονταν ως ημίθεοι;

Η περιήγηση στην έκθεση απο-
τυπώνει ανάγλυφα τις απαντήσεις 
σε αυτά τα ερωτήματα. Μπροστά 
στο έργο του Πέτερ φον Χες του 
1829, «Ελληνες μάχονται ανάμε-
σα σε αρχαία ερείπια», στο οποίο 
συνεργάστηκε με τον υπολοχαγό 
Καρλ Κρατζάιζεν, συμμετέχοντα 
στη στρατιωτική αποστολή των 
Βαυαρών στην Ελλάδα το 1826, 
αισθάνεται κανείς αυτές τις ιερές 
συνδέσεις.

Μια άλλη σειρά από ζωγραφικά 

έργα και σχέδια απεικονίζουν αυ-
τό το θέμα, δίνοντας έμφαση στο 
γεγονός ότι οι εξεγερμένοι ήταν 
χριστιανοί – ένας ακόμη λόγος για 
τον οποίον οι Ευρωπαίοι θα έπρε-
πε να σταθούν στο πλευρό τους. 
Αρχαία μνημεία, ναυμαχίες, προ-
σωπογραφίες αγωνιστών, φιλελ-
λήνων, αλλά και του πρώτου βασι-
λικού ζεύγους Οθωνα και Αμαλίας, 
κάνουν την Ιστορία να περνάει σαν 
σεκάνς μέσα από το βλέμμα. Τερά-
στια σημασία έχουν και τα γλυπτά, 
τόσο εκείνα που έγιναν από ξένους 
καλλιτέχνες όσο και από Ελληνες 
όταν πια είχαν κερδίσει την ελευ-
θερία τους. 

Ο σκοπός ήταν να «μνημειωθεί» 
ο Αγώνας μέσα από τη σμίλη τους, 
να φτιάξουν τους ήρωες του 1821 
με την αθανασία που είχαν στα 
μάτια τους τα αρχαία αγάλματα. 

Η συλλογή Μαρτίνου δεν περιέχει μό-
νο έργα της εποχής της Επαναστά-
σεως αλλά και κατοπινά, στα οποία 
φαίνεται η ανάγκη των σύγχρονων 
Ελλήνων να οικοδομήσουν την ταυ-
τότητά τους πάνω στην αρχαιότη-
τα», υπογραμμίζει η Φανή-Μαρία 
Τσιγκάκου. «Ο θεατής θα έχει την 
ευκαιρία να δει εξαιρετικά δείγματα 
γλυπτικής του Φυτάλη ή του Ιωάννη 
Κόσσου». Το έκθεμα που μου έκλεψε 
κυριολεκτικά την καρδιά είναι ένα 
μικρό γλυπτό από μπρούντζο του 
Ιταλού Μπενεντέτο Τσιβιλέτι του 
1873, ένα σύμπλεγμα του Κωνστα-
ντίνου Κανάρη με τον πηδαλιούχο 
(ήταν ο δαδούχος Ιωάννης Θεοφι-
λόπουλος). Είναι έτοιμοι να κάνουν 
επίθεση, κοιτάζουν αποφασιστικά 
τον ορίζοντα για τα τουρκικά πλοία 
και ο αέρας τούς φυσάει τα μαλλιά. 

Εξίσου όμορφα είναι τα ακρόπλωρα 
της έκθεσης, μια έκπληξη για τον θε-
ατή. Σκαλιστά κομμάτια ξύλου που 
βρέχονταν από τα κύματα και τώρα 
πια στη στεριά έχουν πολλές ιστο-
ρίες να διηγηθούν. Ποιος ξέρει, λ.χ., 
ότι όλα τα πλοία του Αγώνα είχαν 
ονόματα αρχαίων ηγετών;

Γίνονται και άλλες ενδιαφέρουσες 
συνάψεις. Ενα γαλλικής κατασκευής 

ομοίωμα αμαζόνας του τέλους του 
18ου αιώνα «σμίγει» μ’ ένα μαρμά-
ρινο άγαλμα Αμαζόνας τύπου Σωσι-
κλέους του 2ου αιώνα π.Χ. Είναι ένα 
από τα μοναδικά αρχαία αντικείμενα 
που εξασφάλισε ο Νίκος Σταμπολί-
δης από μεγάλα μουσεία της Ιταλί-
ας και της Ελλάδας, χάρις στο κύρος 
και στον σεβασμό που διαθέτει στο 
εξωτερικό.

Παρά τις δυσκολίες που προκάλε-
σε η πανδημία, μπόρεσε να συμπερι-
λάβει στο αφιέρωμα σπουδαία εκθέ-
ματα όπως μια μαρμάρινη ερμαϊκή 
στήλη της Σαπφούς από τη ρωμαϊκή 
περίοδο, ένα μαρμάρινο άγαλμα του 
Οδυσσέα της ίδιας περιόδου ή μια ατ-
τική ερυθρόμορφη υδρία. Πρόκειται 
για εξαιρετικές επιλογές, που αναδει-
κνύουν τη σχέση του αρχετυπικού 
με τη μετέπειτα αναπαραγωγή του, 

με τον βιωματικό τρόπο που ο διευ-
θυντής του ΜΚΤ και ανασκαφέας 
της Ελεύθερνας μας έχει συνηθίσει 
στις εκθέσεις του.

Γιατί αξίζει, εντέλει, να πάμε στο 
Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης, όταν 
αυτό ανοίξει τις πόρτες του επιτέ-
λους; Η έκθεση είναι ένα αντίστρο-
φο grand tour στην ταυτότητά μας 
ως νεοελλήνων. Είναι δηλαδή σαν 
να επιστρέφουμε την επίσκεψη που 
μας έκαναν κάποτε οι φιλοπερίεργοι 
Ευρωπαίοι στη ρημαγμένη μας γη 
για να βρουν την αρχαιοελληνική 
κληρονομιά. Τώρα πάμε εμείς στο 
Παρίσι, στο Λονδίνο, στη Βιέννη, 
να ανακαλύψουμε τι τους ώθησε να 
σταθούν στο πλάι μας. Και κυρίως, 
να δούμε τον φιλελληνισμό ως την 
πιο στέρεη γέφυρα προς τη ∆ύση 
που άρδευσε τη δική μας πατρίδα.

«Λεβέντες, γεια σας!»
Η έκθεση «Αρχαιολατρεία και Φιλελληνισμός» φωτίζει την αγάπη των ξένων για τα σύμβολα της Ελληνικής Επανάστασης

Σπαράγματα της αρχαιότητας ενέθεσε ο Νίκος Σταμπολίδης για να βάλει τις συνδετικές βελονιές σε ένα αφήγημα όπου η αρχαιότητα συμβιώνει με τον 19ο αιώνα.

«Δεν είναι ένα corpus έργων, αλλά μοναδικά αυθεντικά αριστουργήματα που 
δεν έχουμε ξαναδεί από κοντά», λέει η επιμελήτρια Φανή-Μαρία Τσιγκάκου.

Η Φανή-Μαρία Τσιγκάκου είναι η μοναδική Ελληνίδα που γράφει στο Λε-
ξικό του Φιλελληνισμού, που μόλις εξέδωσε το Πανεπιστήμιο του Χάρβαρντ 
σε επιμέλεια Πασχάλη Κιτρομηλίδη.

Τα εκθέματα πραγματικά λάμπουν μέσα στον χρόνο. Τοποθετούν τον θεατή με 
τρόπο συναρπαστικό στη γενεσιουργό εποχή του σύγχρονου ελληνικού κράτους. 
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Τα εκθέματα στο 
Μουσείο Κυκλαδικής 
Τέχνης προέρχονται 
από τη συλλογή 
του Θανάση και 
της Μαρίνας Μαρτίνου.

«Ευτύχημα ότι 
βάζουμε τον θεατή 
στην ατμόσφαιρα 
του 19ου αιώνα μέσα από 
το ίδιο το νεοκλασικό 
Μέγαρο Σταθάτου».

Εξίσου όμορφα είναι 
τα ακρόπλωρα της 
έκθεσης, σκαλιστά 
κομμάτια ξύλου που 
έχουν πολλές ιστορίες 
να διηγηθούν.

Αντίστροφο grand tour στην ταυτότητά μας ως Νεοελλήνων
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ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Μετά βίας βλέπω,
μετά βίας ακούω. 

Επιπλέω»

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μ
ετά από προσπάθειες χρόνων τελικά 
η δημιουργία Υφυπουργείου Πολι-
τισμού πήρε τον δρόμο της. Καλά, 

δεν πιστεύω ότι θα το έχουμε αύριο, που 
λέει ο λόγος, αλλά τουλάχιστον μπήκε το 
νερό στ’ αυλάκι. Όπως και να έχει, όμως, 
η σύσταση του Υφυπουργείου κατά τη 
γνώμη μου, και ελπίζω να μην αποδειχθώ 
εντελώς λάθος, θα βάλει τα πράγματα σε 
μια σειρά. Πρώτο και κύριο θα υπάρχει 
ένας πολιτικός προϊστάμενος, ο οποίος θα 
απασχολείται αποκλειστικά για ζητήματα 
που θα αφορούν τον πολιτισμό, σε όλες 
του τις εκφάνσεις. Θα εποπτεύονται τα 
Τμήματα και οι διευθύνσεις περισσότερο 
αποτελεσματικά. Θα δημιουργηθεί δηλα-
δή μία πολύ πιο μικρή αλυσίδα, λιγότεροι 
κρίκοι και ελπίζω να υπάρχει μεγαλύτερη 
ευελιξία. Όπως καταγράφεται στο ρεπορ-
τάζ το Υφυπουργείο θα έχει υπό την επο-
πτεία του όλες τους πολιτιστικούς φορείς 
και σχετικά Τμήματα που σήμερα επο-
πτεύονται από το Υπουργείο Παιδείας, το 
Υπουργείο Ενέργειας (!), το Υπουργείο Με-
ταφορών και το Υπουργείο Οικονομικών, 
ήτοι Εθνική Επιτροπή Unesco, Θεατρικός 
Οργανισμός Κύπρου, Ίδρυμα Συμφωνικής 
Ορχήστρας, Τμήμα Αρχαιοτήτων, Κέντρο 
Χειροτεχνίας και πολλοί άλλοι. Η νομοτε-
χνική επεξεργασία του νομοσχεδίου έγινε, 

λύθηκαν διάφορα ζητήματα συνταγματι-
κότητας και πλέον εναπόκειται στη Βου-
λή των Αντιπροσώπων να προχωρήσει το 
ζήτημα της ψήφισής του και να καταστεί 
νόμος, ώστε ο πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
να μπορέσει να επιλέξει το καταλληλότερο 
πρόσωπο για τη θέση. 

Και εδώ μπαίνουμε στα δύσκολα –κατά 
τη γνώμη– διότι, όπως πολλάκις έχω πει, το 
πρόσωπο που θα επιλεγεί δεν θα πρέπει να 
είναι ούτε αποτέλεσμα τυχαίας επιλογής, 
ούτε ξόφλημα χάρης, ούτε και πρόσωπο 
που θα είναι κόρη ή νέος ευγενών καταβο-
λών, γιατί νομίζω ότι όλοι έχουμε δει πού 
οδηγούν γενικά όλες οι παραπάνω επιλο-
γές. Θεωρώ ότι το νέο πρόσωπο θα πρέπει 
να είναι ελεύθερο βαρών, οικογενειακών ή 
άλλων, δεν θα πρέπει να είναι κομματικό 
στέλεχος, τουλάχιστον να μην προέρχεται 
από τον σκληρό πυρήνα κανενός κόμματος, 
και προς Θεού να μην είναι αγκυλωμένο. 
Η γυναίκα ή ο άνδρας που θα αναλάβει το 
νέο Υφυπουργείο θα πρέπει να είναι ικα-
νό να αφουγκράζεται τη σύγχρονη εποχή, 
θα πρέπει να είναι έτοιμο να συγκρουστεί 
προκειμένου να ξεπεραστούν εμπόδια, που 
σήμερα όχι απλώς εμποδίζουν τα πράγματα 
να πάνε μπροστά, αλλά τα ακινητοποιούν 
εντελώς και τα αφήνουν σε μία λίμπο κατά-
σταση, βλέπε για παράδειγμα τα «Κύπρια», 

τα οποία εδώ και πολλά χρόνια γίνονται για 
να γίνονται. Κανείς δεν έχει χρόνο για να 
σκεφτεί πώς γίνεται σήμερα ένα διεθνές 
φεστιβάλ, όση και είναι καλή η θετική διά-
θεση των εμπλεκομένων, δεν είναι αρκετή. 

Επίσης, θεωρώ ότι το πρόσωπο που θα 
αναλάβει θα πρέπει να έχει όραμα για το πώς 
θέλει να δει τον Πολιτισμό της Κύπρου το 
2030, όχι το 2045, ούτε το 2022, ούτε βρα-
χυπρόθεσμα ούτε μακροπρόθεσμα σχέδια, 
διότι κοιτώντας κανείς πολύ μακριά σκοντά-
φτει στα εμπόδια που βρίσκονται μπροστά 
του, και απλώνει τα πόδια του πιο μακριά 
απ’ όσο είναι το πάπλωμα. Από την άλλη 
όταν κάποιος κοιτάει συνέχεια τα πόδια 
του και το κάθε βήμα του δεν καταφέρνει 
παρά να εξετάζει το εμπόδιο, θεωρώντας 
το συνήθως ως πραγματικά ανυπέρβλητο. 
Θα πρέπει, λοιπόν, να μπορεί να καταστρώ-
νει μεσοπρόθεσμα σχέδια. Όποιος ή όποια 
αναλάβει θα πρέπει επίσης να μπορεί να 
συνενώνει τα διεστώτα, να είναι συνεκτι-
κός και ανεκτικός. Θα πρέπει να μπορεί να 
διοργανώσει μια σειρά εκδηλώσεων που 
θα είναι πραγματικά αποτέλεσμα πολλών 
και διαφορετικών φορέων και θεσμών της 
∆ημοκρατίας. ∆είτε για παράδειγμα τι συμ-
βαίνει με τους εορτασμούς για τα 200 χρό-
νια από την Ελληνική Επανάσταση, οι εκ-
δηλώσεις θυμίζουν διαλυμένη διαδήλωση, 

άλλου τα ράσα και αλλού ο παπάς, κατά την 
έκφραση. Υπάρχει μια επίσημη επιτροπή 
που κάνει εκδηλώσεις, υπάρχει η Εκκλησία 
που κάνει εκδηλώσεις, Επισκοπές κάνουν 
άλλες, σχολεία και μουσεία κάνουν άλλες 
και γενικά όλοι μαζί και ο καθένας χώρια. 
Τώρα θα μου πείτε ένας υφυπουργός θα τα 
κατάφερνε καλύτερα από έναν υπουργό; 
Ναι, διότι η ∆ημοκρατία θα του ανέθετε 
να κινητοποιήσει τους φορείς του, να συ-
νεννοηθεί με άλλους δημόσιους φορείς, 
να διαβουλευτεί με τους διευθυντές και τις 
διευθύντριες του Υφυπουργείου του. Ενώ 
τώρα ο υπουργός κάνει μια επιτροπή, διό-
τι δεν προλαβαίνει να κάνει και κάτι άλλο 
και μετά ο καθένας τραβάει τον δρόμο του 
και εκεί βρίσκουν τον τρόπο και διάφοροι 
να παρεισφρέουν…  

Οι διαδικασίες για σύσταση Υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού είναι μια καλή αρχή, 
καλά θα είναι λοιπόν ο πρόεδρος να αρχί-
σει να σκέφτεται και ονόματα ή να ζητή-
σει να αρχίσουν να ψάχνουν και να βολι-
δοσκοπούν για πρόσωπα κατάλληλα να 
αναλάβουν ένα τόσο σημαντικό πόστο. 
Και εννοείται ότι τα διαπιστευτήριά του 
θα πρέπει να τα δίνει μόνο στον Πρόεδρο 
και σε κανέναν αρχιεπίσκοπο.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Αρχή ήμισυ παντός

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Η Fresh Target Theatre Ensemble παρου-
σιάζει σε πανελλήνια πρώτη το θεατρικό 
έργο «Lemons Lemons Lemons Lemons 
Lemons» του Σαμ Στέινερ σε σκηνοθε-
σία Μαρίας Βαρνακκίδου. Το συγγραφικό 
ντεμπούτο του Σαμ Στέινερ στα θεατρικά 
δρώμενα, διαδραματίζεται σε μια εποχή 
που τα κοινωνικά δίκτυα έχουν «στοιχειώ-
σει» την ζωή μας. Μια αλληγορική ιστορία 
ενός ζευγαριού που προσπαθεί να γνωρί-
σει, να επικοινωνήσει και να κατανοήσει 
ο ένας τον άλλον. Παρουσιάζει μια δυστο-
πική συνθήκη που θυμίζει ανησυχητικά 

το σήμερα, μια συνθήκη με αμφισβητή-
σιμες πολιτικές και ολοένα και πιο λογο-
κριμένες σκέψεις. To «Lemons Lemons 
Lemons Lemons Lemons» αναδεικνύει τη 
δύναμη της γλώσσας και εξερευνά τη ση-
μασία της επικοινωνίας μέσα στις ανθρώ-
πινες σχέσεις. Το έργο παρουσιάζεται για 
πρώτη φορά στα ελληνικά. Πρωταγωνι-
στούν: Άντρια Ζένιου και Μάριος Κωνστα-
ντίνου. Παραστάσεις: 14, 16 ,17 Μαρτίου 
στις 6:30 μ.μ. Πολιτιστικό και Ερευνητικό 
ίδρυμα ARTos, λεωφ Αγ. Ομολογητών 64, 
Λευκωσία. Πληροφορίες: 7777 7040

ΘΕΑΤΡΟ

Lemons Lemons του Σαμ Στέινερ

Περίεργα αποξενωμένοι από τον εαυτό τους και 
τους υπόλοιπους, οι τρεις ηθοποιοί / περφόρμερ 
ασχολούνται με μια αλλόκοτη δραστηριότητα. Ανα-
παράγουν εικόνες από ένα μεγάλο φωτογραφικό αρ-
χείο ως τρόπο κατανόησης της παρουσίας, του τόπου 
και της σύνδεσής τους με τον κόσμο. Η βραβευμένη 
ομάδα SRSLYyours Ensemble δημιουργεί μια νέα θε-
ατρική εμπειρία, συνδέοντας τρεις πρωταγωνιστές, 
ένα εικονικό μπάτλερ και το κοινό σε μια ομαδική 
συνομιλία (chat). Ενώ οι θεατές παρακολουθούν την 
παράσταση εν μέρει ζωντανά, εν μέρει μέσω ενός 
σεναρίου βασισμένου σε εικόνα και κείμενο στις ψη-
φιακές τους συσκευές, ξεπροβάλλουν θραύσματα 
μιας κομματιασμένης ιστορίας: ο ήχος ενός πουλιού, 
οι Kardashians, η Χιροσίμα, ένα πνιγμένο αγόρι. Σκη-
νοθεσία/δραματουργία: Achim Wieland. Συν-δρα-

ματoυργία: Μάριος Ιωάννου. Ερμηνεύουν: Μάριος 
Ιωάννου, Έλενα Καλλινίκου, Μαρίνα Μακρή. Κείμε-
να: Achim Wieland, Μάριος Ιωάννου (με τη συμβο-
λή των περφόρμερ και λοιπών συνεργατών της πα-
ράστασης). Για να μπορέσει να παρακολουθήσει την 
παράσταση, κάθε θεατής χρειάζεται ένα προσωπι-
κό smartphone. Το smartphone προορίζεται μόνο 
για προσωπική χρήση και θα χρησιμοποιηθεί ως συ-
σκευή ανάγνωσης / παρακολούθησης μιας ομαδι-
κής συνομιλίας κατά τη διάρκεια της παράστασης. Οι 
θεατές θα παρακολουθούν την παράσταση εν μέρει 
από το κινητό τους (smartphone) μέσω της εφαρμο-
γής Whatsapp. Θέατρο Ριάλτο, Τρίτη 16 και Τετάρτη 
17 Μαρτίου, στις 7:00 μ.μ. Η παράσταση είναι στα αγ-
γλικά και On Stage. Πληροφορίες: 77 77 77 45. Εισιτή-

ρια: € 15 / 12 www.rialto.com.cy, Rialto App

Το Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης ∆ιάτοπος πα-
ρουσιάζει την έκθεση Duologue, μια εικαστι-
κή συνομιλία των Σπύρου Αγαθού και Αντώ-
νη Τζιαρρίδη. Ο Σπύρος Αγαθού, μέσα από 
τη δουλειά του εστιάζει στη μνήμη, τον χώρο 
δηλαδή όπου εναποτίθεται το συναίσθημα. 
Έτσι, δημιουργεί ένα ποικίλο νοητικό πεδίο, 
το οποίο, συνήθως  διαφοροποιείται χωρικά. 
∆ιατηρεί, ωστόσο, τη συνοχή και τη δυναμι-
κή του μέσα στον ιδιωτικό χρόνο. Ο Αντώνης 
Τζιαρρίδης, χρησιμοποιώντας κλασσικά ψυχρά 
πρόσωπα από διακοσμητικά άψυχα κεραμικά 
επιδιώκει να αποδώσει το επίκαιρο συναίσθη-
μα του περιορισμού. Μέσω της συσσώρευσης 
διαφορετικών υλικών δημιουργεί μνημειακές 
«στήλες». Τα έργα των δυο εικαστικών δημι-
ουργούν ένα δόκιμο διάλογο , υπογραμμίζο-
ντας τη διαχρονικότητα της ανάμνησης, της 
ιστορικότητας και της άμεσης συσχέτισης της 

ταυτότητας και της μνήμης.  Της μνήμης και 
της ταυτότητας που αποτελούν το πιο πολύτιμο 
περιουσιακό μας στοιχείο. ∆ιάρκεια έκθεσης 
από 19 Μαρτίου μέχρι και το Σάββατο 24 Απρι-
λίου. Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης ΔΙΑΤΟΠΟΣ 

οδός Κρήτης 11, τηλ. 22-766117, email: info@

diatopos.com, website: www.diatopos.com

ΕΚΘΕΣΗ

Duologue: Σπύρος Αγαθού και Αντώνης Τζιαρρίδης

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Picture Perfect / SRSLYyours Ensemble

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

«Le Grand Soir»
του Francis Reusser
Στο πλαίσιο του προγράμματος Γαλλο-
φωνία 2021, η πρεσβεία της Ελβετί-
ας στην Κύπρο σε συνεργασία με την 
Alliance Française de Limassol, τιμάει 
έναν από τους σπουδαιότερους σκηνο-
θέτες της Ελβετίας, τον Francis Reusser 
(1942-2020). Παρουσιάζει μια πρό-
σφατη επανέκδοση από την Ταινιοθήκη 
της Ελβετίας της κλασικής ταινίας του 
Reusser Le Grand Soir που απέσπασε 
τη Χρυσή Λεοπάρδαλη στο Φεστιβάλ 
του Λοκάρνο το 1976. Θέατρο Ριάλ-
το, Παρασκευή 19 Μαρτίου, στις 7:00 
μ.μ. Πληροφορίες: 77 77 77 45. Είσοδος 

ελεύθερη με απαραίτητη κράτηση θέσε-

ων www.rialto.com.cy, Rialto App

14.3 - 20.3.2021

ΣΙΝΕΜΑ

Ταινίες μικρού 
μήκους στο Άρτος 
Το Κυπριακό Κέντρο Σύγχρονου 
Κινηματογράφου παρουσιάζει στο 
Ίδρυμα Άρτος 7 ταινίες μικρού μή-
κους από την κινηματογραφική 
κοινότητα του Kinoklub Zagreb. To 
Kinoklub Zagreb είναι μια μη κερ-
δοσκοπική ερασιτεχνική κινηματο-
γραφική λέσχη που ιδρύθηκε στο 
Ζάγκρεπ της Κροατίας το 1928. 
Στις αρχές της δεκαετίας του ’60, 
η λέσχη έγινε ένα κεντρικό ση-
μείο του Γιουγκοσλαβικού πρω-
τοποριακού κινηματογραφικού 
κινήματος, που σημαδεύτηκε από 
το «anti-film» και το Genre Film 
Festival (1963 έως 1970). Σήμε-
ρα, το Kinoklub Zagreb παραμένει 
ο μεγαλύτερος παραγωγός, δια-
νομέας και αρχειοθέτης ανεξάρ-
τητων ταινιών μικρού μήκους της 
Κροατίας, με ιδιαίτερη έμφαση 
στην εναλλακτική παραγωγή ται-
νιών. Παρασκευή 19 Μαρτίου στις 
7:00 μ.μ. Πολιτιστικό και Ερευ-
νητικό Ίδρυμα ARTos, λεωφόρος 
Αγίων Ομολογητών 64, Λευκω-
σία, 1080. Πληροφορίες στο 99 

457170. Οι προβολές είναι κατάλ-

ληλες για άτομα άνω των 15 ετών.

ΕΚΘΕΣΗ  

« Όψεις εναλλασσόμενων χώρων»

Η γκαλερί Αποκάλυψη παρουσιάζει πέντε καλλιτέχνιδες, τις Χαρά Ευ-
σταθίου, Ανθή Χαραλάμπους, Μαρία Κουδουνά, ∆έσποινα Χρίστου και 
Χρυσή Κούμνα, σε μια εικαστική συνάντηση μετά από είκοσι χρόνια που 

είχαν ξανασυναντηθεί σε παρόμοιο γεγονός 
στον ίδιο χώρο. Η ωριμότητα και η επανατο-
ποθέτηση της θεματικής και τεχνοτροπίας 
είναι φανερή μετά και από την παρέλευση 
τόσου χρόνου και ζώντας σε μια εποχή πλου-
ραλισμού και πολυφωνίας. Οι πέντε εικαστι-
κοί με κοινά σημεία αναφοράς και βάση των 
σημερινών τους ανησυχιών παρουσιάζουν 
μία εικόνα που είναι ενδεικτική της εποχής 

των εμπειριών των προσωπικών συναισθημάτων και προσδιορίζουν 
ένα ορίζοντα υποδοχής πραγμάτων. Πέντε γυναίκες εικαστικοί με κοινή 
αφετηρία την έναρξη του καλλιτεχνικού τους ταξιδιού και με παράλληλα 
βιώματα, συναντιούνται σε μια κοινή έκθεση. Γκαλερί Αποκάλυψη, Χυ-

τρών 30, Λευκωσία. Διάρκεια από 17 Μαρτίου έως 10 Απριλίου.

Σ
τα «ταξίδια» δύσκολα το κατατάσσεις. 
Τουλάχιστον κυριολεκτώντας. Καμία 
μετακίνηση, καμία περιπλάνηση. Η 

κάμερα είναι στημένη πίσω από γρίλιες, 
παρακολουθείς δυο-τρεις αχνές φιγούρες 
στα απέναντι μπαλκόνια, σε δραστηριότη-
τες ρουτίνας. Πίνουν καφέ, ποτίζουν, μιλά-
νε από απόσταση μεταξύ τους. Ακούγονται 
ήχοι και η φωνή της σκηνοθέτιδος που αφη-
γείται. Οχι κάτι συγκεκριμένο. Σαν αποσπά-
σματα από σελίδες ημερολογίου ή, για την 
ακρίβεια, σκόρπιες σημειώσεις. Σπάνια ο 
φακός αποτυπώνει μια διαφορετική άποψη 
της ίδιας θέας ή, ακόμη σπανιότερα, κινη-
ματογραφεί την παραλία του Τελ Αβίβ. Γιατί 
η Σαντάλ Ακερμάν γύρισε το «Εκεί κάτω» 
το 2006, σε ένα παραθαλάσσιο διαμέρισμα, 
χωρίς επαφή με άλλους ανθρώπους, μέσα 
στους τέσσερις τοίχους ενός διαμερίσμα-
τος. Το 78λεπτο ντοκιμαντέρ προβάλλεται 
στην ενότητα «Ταξίδι» του 23ου Φεστιβάλ 
Θεσσαλονίκης, που διεξάγεται online και 
ολοκληρώνεται σήμερα. 

Η σημαντική αυτή Βελγίδα σκηνοθέτις 
(1950-2015), με γονείς Πολωνοεβραίους, επι-
ζήσαντες του Ολοκαυτώματος, επισκέφτηκε 
το Τελ Αβίβ αναζητώντας την εβραϊκή της 
ταυτότητα. Αυτή είναι η επίσημη εκδοχή 
και εν μέρει πραγματική. Ομως η Ακερμαν 
υπέφερε και η ίδια από το τραύμα της μητέ-
ρας της, η οποία ενώ δεν μιλούσε ποτέ για 
το στρατόπεδο συγκέντρωσης «μπορούσε 
κανείς να αισθανθεί τον πόνο της». Ως παι-
δί, όπως έχει εκμυστηρευθεί σε συνέντευξή 
της, έμενε για ώρες πίσω από το παράθυ-
ρο, μόνη της, κοιτώντας τι συνέβαινε στον 
δρόμο, διότι η μητέρα της φοβόταν να την 
αφήσει να πάει να παίξει μαζί με τα άλλα παι-
διά. «Ημουν ένα γερασμένο παιδί», έχει πει. 

Αν ξεχωρίζουμε αυτό το ντοκιμαντέρ 
ανάμεσα στα όσα –εξαιρετικά– είδαμε στο 
10ήμερο του Φεστιβάλ, είναι γιατί αυτή η γυ-
ναίκα που έδωσε τέλος στη ζωή της στα 65 
της χρόνια, είναι σαν να βιώνει τη συνθήκη 
απομόνωσης και «κοινωνικής αποστασιο-
ποίησης» σε μια εποχή που τίποτα δεν την 
προμήνυε. Πριν από 14 χρόνια περιγράφει 
ένα βίωμα, το οποίο αν αποδεσμευθεί από τα 
δεδομένα της δικής της ζωής, είναι σαν να 
γυρίστηκε τον τελευταίο χρόνο. Η Σαντάλ 
Ακερμάν απέκτησε τον τίτλο της «πρωτο-
πόρου» με μεγάλο εσωτερικό βάσανο, με-
τασχηματίζοντας βαθιά τραύματα, κάποια 
κληρονομημένα, σε ένα σινεμά που πειρα-
ματιζόταν με τον χρόνο, την επανάληψη 
και τη διάρκεια των πραγμάτων. 

«∆εν νιώθω ότι ανήκω κάπου», ακούγεται 
μια βραχνή, αισθαντική φωνή στα αγγλικά 
με έντονη γαλλική προφορά. Ενα γοητευ-
τικό μείγμα, μέσα από το οποίο κάθε λέξη 
εκστομίζεται με καθαρότητα και σαφήνεια. 
«Και το λέω χωρίς πραγματικό πόνο, χωρίς 
υπερηφάνεια. Η υπερηφάνεια προκύπτει. 
Οχι, απλώς, είμαι αποκομμένη. Είμαι απο-
συνδεδεμένη απ’ όλα. Εχω μερικές άγκυρες 
και μερικές φορές τις αφήνω ή με αφήνουν 
αυτές και παρασύρομαι. Μερικές φορές κρα-
τιέμαι πάνω τους. Για μερικές ημέρες, λεπτά, 
δευτερόλεπτα. Μετά, τις αφήνω ξανά... Με-
τά βίας βλέπω. Μετά βίας ακούω. Ημίτυφλη, 
ημίκωφη. Επιπλέω. Μερικές φορές βυθίζο-
μαι, αλλά όχι εντελώς. Κάτι, μια λεπτομέ-
ρεια, με φέρνει πίσω στην επιφάνεια... και 
αρχίζω και πάλι να επιπλέω». 

Τη γυναίκα που περνάει αυτήν την ιδιό-
τυπη «καραντίνα» το 2006 δεν τη βλέπου-
με ποτέ. ∆εν έχει πρόσωπο. Μόνο φωνή, 
πίσω από την κάμερα, προφέροντας φρά-
σεις - σπαράγματα σκέψεων και αισθήσεων. 

«Επιπλέει» κι εκείνη όπως κι εμείς, μέσα 
σε διαμερίσματα, με θέα τους απέναντι. Ή 
ό,τι διαλέγει ο καθένας να έχει «απέναντί» 
του. Μπορεί να μην είναι γείτονες αλλά σελί-
δες, εικόνες, οθόνες, περιηγήσεις, αντικείμε-
να και, κάποτε, το κενό.  Ο προορισμός της 
Ακερμάν δεν είναι το «ταξίδι». Εζησε στην 
Ευρώπη και στην Αμερική, γύρισε περίπου 
40 ταινίες, μικρού και μεγάλου μήκους (με 
κορυφαία τη «Jeanne Dielman») και στις 
περισσότερες η παρατήρηση μπορεί να 
είναι η ίδια: μήπως τα πλάνα έχουν πολύ 
μεγάλη διάρκεια; Είναι στατικά και, κυρίως, 
επαναλαμβανόμενα; Οι ίδιες κινήσεις, μια 
ρουτίνα, μέσα στην οποία, με μια πρώτη 
ματιά, τίποτα ιδιαίτερο δεν συμβαίνει. Και 
όμως: από τη στιγμή που τις έχει παρακο-
λουθήσει, σε ακολουθούν. Ζουν μαζί σου. 

Το «Εκεί κάτω» θα μπορούσε να είναι και 
το ημερολόγιο της καραντίνας. Η θολή και 
μονότονη εξωτερική θέα, που είναι απλώς 
το φόντο για εσωτερικές διαδρομές. ∆αιδα-
λώδεις, αδιέξοδες, κυκλικές, ποτέ όμως οι 
ίδιες, ακόμη κι αν έχει κανείς την εντύπω-
ση ότι έχει ξαναπεράσει από το ίδιο μέρος. 
Αυτό που ξεδιπλώνεται μπροστά μας είναι 
ο ψυχικός χάρτης.
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Συνέντευξη στη ΛΟΥΙΖΑ ΛΟΥΗ

Η έκθεση «Αναζητώντας Ρίζες», που 
επιμελείται η Ιουλίτα Τουμαζή στο 
∆ημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευκω-
σίας (NiMAC) βάζει τον θεατή να 
σκεφτεί για τις ρίζες του, για την 
ταυτότητά του και κατά πόσο αυ-
τή η ταυτότητα μπορεί να προκα-
λέσει διαχωρισμό. Επισκεπτόμενη 
την έκθεση στο NiMAC σκέφτηκα 
αμέσως πώς με τις «ρίζες» που επι-
καλούμαστε ότι έχουμε ή με κάποιες 
«ταμπέλες» που βάζουμε μπορούμε 
τελικά να έρθουμε πιο κοντά, δια-
τηρώντας –αν θέλετε– τον χαρα-
κτηρισμό «αγέλης». Μπορεί όμως 
οι ρίζες να προκαλέσουν προβλή-
ματα και διαχωρισμό σε σχέση με 
τον υπόλοιπο κόσμο, από διαφο-
ρετικές κοινότητες και φυλές. Θα 
μπορούσαν οι ρίζες που θεωρούμε 
τώρα σαν ταυτότητα με το πέρασμα 
του χρόνου να αντικατασταθούν με 
αυτά που δημιουργούμε εμείς για 
τη μεταγενέστερη γενιά και ακολού-
θως να θεωρηθούν ως ταυτότητα; 
Η έκθεση «Αναζητώντας Ρίζες» βά-
ζει τον θεατή χωρίς πίεση μέσα στα 
έργα και στην συλλογικότητα των 
καλλιτεχνών πίσω από τα έργα. Η 
Ιουλίτα Τουμαζή μίλησε στην «Κ» 
για την έκθεση.

 
–Τι είναι αυτό που σε έκανε να 

ασχοληθείς με τη συγκεκριμέ-

νη θεματική;

–Η ανάγκη, η οποία θεωρώ, ότι 
υπάρχει στην Κύπρο να εξερευνή-
σουμε την ταυτότητά μας, αφού 
φαίνεται να περνάμε ακόμη, μια 
μετααποικιακή κρίση ταυτότητας, 
αναζητώντας νέους τρόπους αυτο-
προσδιορισμού, πέρα από στείρα 
και μονοδιάστατα αφηγήματα του 
παρελθόντος. Αυτή η ανησυχία εί-

ναι ακόμη πιο έντονη στη νέα γε-
νιά που προβληματίζεται διαρκώς 
και αναθεωρεί στοιχεία του παρελ-
θόντος. Έτσι, η έκθεση μπορεί να 
γίνει αντιληπτή ως μια πλατφόρμα 
όπου αναδιπλώνεται το θέμα δια-
μόρφωσής της ταυτότητας, μέσα 
από φρέσκες και καινούργιες ει-
καστικές φωνές, που θέτουν καί-
ρια και ουσιαστικά ερωτήματα, τα 
οποία στη συνέχεια επιχειρούν να 
διερευνήσουν αφ’ ενός μέσα από 
αναζητήσεις της εξατομικευμένης 
υπόστασης και αφ’ ετέρου μέσα από 
διεισδύσεις στη συλλογική μνήμη 
του τόπου, σε μια μεταμοντέρνα 
πάλη αναμέτρησης με όλα τα κυρί-
αρχα στοιχεία που συνιστούν αυτή 
την ατομική και συλλογική συνείδη-
ση. Αυτά κάποτε έχουν να κάνουν 
με τη γλώσσα, με το αρχαιολογικό 
παρελθόν του νησιού, την ιστορία 
του ή τα σχετικά διαφιλονικούμενα 
αφηγήματα. ∆ιανοίγουν, έτσι, νέες 
προοπτικές θέασης των ριζών, οι 
οποίες επιφέρουν συχνά διαφορετι-
κές προσλήψεις της προσωπικής και 
της ευρύτερης έννοιας της κυπρια-
κής ταυτότητας και του «ανήκειν». 

–Μέσα από την έκθεση και τη 

διερεύνηση της ταυτότητας 

μπορεί το κοινό να λάβει απα-

ντήσεις για τα ερωτήματα που 

θέτονται στην έκθεση; 

–Η έκθεση δεν έχει σκοπό να 
δώσει καθοριστικές και καταλη-
κτικές απαντήσεις, αφού αυτό που 
πραγματεύεται είναι ότι οι ταυτό-
τητες είναι ρευστές, πολυδιάστατες 
και διαρκώς μεταβαλλόμενες, όπως 
και η σχέση τους με τα πολιτιστικά 
στοιχεία ενός τόπου, από την πλη-
θώρα των οποίων γίνεται και η επι-
λεκτική προβολή και τοποθέτηση 
κάποιων σε πιο κυρίαρχη θέση ένα-
ντι άλλων. Ο κάθε καλλιτέχνης ίσως 
έμμεσα προτείνει κάποιες απαντή-
σεις για το πως ο ίδιος προσεγγίζει ή 
και συχνά απορρίπτει τις ρίζες του, 
χωρίς αυτές να είναι απόλυτες και 
αδιαμφισβήτητες. Συνεπώς και πά-
λι εναπόκειται στον θεατή να απα-
ντήσει στα ερωτήματα όπως ο ίδιος 
προσλαμβάνει και αξιολογεί τις δι-

ασυνδέσεις των ριζών σε σχέση με 
την οριοθέτηση της ταυτότητας. 

–Τι περιμένεις να λάβει το κοι-

νό από αυτή την έκθεση;

–Είναι πολύ υποκειμενικό τι λαμ-
βάνει η καθεμιά ή ο καθένας μας 
από μια έκθεση. Νομίζω ότι αν κά-
ποια ή κάποιος προβληματίζεται 
ήδη για την ταυτότητα είτε σε ατο-
μικό επίπεδο, είτε συγκεκριμένα σε 
σχέση με την κυπριακή ταυτότητα, 
στην έκθεση αυτή θα δει διάφο-
ρες προσεγγίσεις, εικαστικές και 
θεωρητικές, που θα προσφέρουν 
εναλλακτικά μονοπάτια εξερεύνη-
σης. Αν κάποιος από την άλλη πι-
στεύει ότι ξέρει τι είναι η κυπρια-
κή ταυτότητα και ότι αυτή μπορεί 
να συρρικνωθεί και να χωρέσει σε 
μονοσήμαντους, προκαθορισμέ-
νους ορισμούς, ίσως αυτή η έκθε-

ση τον οδηγήσει να αναστοχαστεί 
και να επαναθεωρήσει στοιχεία που 
εκλάμβανε ως δεδομένα και ομοι-
ογενή όσον αφορά την πρόσληψη 
της ταυτότητας από τον κάθε Κύ-
πριο. Επίσης, ελπίζω πως η έκθεση 
θα στείλει, για ακόμη μία φορά το 
μήνυμα, ότι η νέα γενιά είναι δημι-
ουργική και ενεργή, έχει απόψεις, 
αμφισβητεί άγονα στοιχεία και κα-
θηλωτικές δομές του παρελθόντος 
και εξελίσσεται. Γι’ αυτό και πρέπει 
να της δίνονται οι κατάλληλες ευ-
καιρίες για να ακουστεί, διαχέοντας 
μία αναζωογονητική ενέργεια κινη-
τικότητας σε παγιωμένες κι επικίν-
δυνα αδιέξοδες καταστάσεις. 

–Ως μια νεαρή επιμελήτρια τέ-

χνης στη Κύπρο τι είναι αυτό 

που πιστεύεις για τις ρίζες/ταυ-

τότητα; 

–Όσο περισσότερο εμβαθύνεις 
στο θέμα, τόσο περισσότερο ανα-
καλύπτεις πως ο πολιτιστικός πλού-
τος της Κύπρου είναι ακριβώς το 
αμάλ γαμα επιδράσεων και πολυ-
συλλεκτικών στοιχείων μέσα από 
τους αιώνες, μια διαδικασία η οποία 
συνεχίζεται. Μόνο όταν εγκαταλεί-
ψουμε τα εθνικιστικά, άτεγκτα αφη-
γήματα για την ταυτότητά μας και 
σταματήσουμε να χωρίζουμε τον 
κόσμο σε «εμείς» και «οι άλλοι», θα 
μπορέσουμε να αγκαλιάσουμε τις 
ρίζες μας για τη ρευστότητα που 
τους αρμόζει.

–Ποια είναι άποψή σας για τους 

όρους ή τις «ταμπέλες» που οι 

άνθρωποι βάζουν για να περι-

γράψουν την ταυτότητά τους, 

τις ρίζες τους ή την πολιτιστική 

τους κληρονομιά; Μπορεί αυτό 

να οδηγήσει σε ηγεμονικές δο-

μές εξουσίας; 

–Νομίζω ότι το πρόβλημα αρ-
χίζει από τις ίδιες τις ηγεμονικές 
δομές εξουσίας, οι οποίες για να 
εδραιώσουν τη συνέχισή τους, ταυ-
τίζουν τις πολιτιστικές ταυτότητες 
ενός τόπου με εθνικές ταυτότητες, 
ανάγοντας έμμεσα ή άμεσα τη δική 
τους ταυτότητα σε θέση ανωτερό-
τητας, συχνά σε μια άτοπη διπολι-
κή αντίθεση του «πολιτισμένος» 
vs «απολίτιστος». Τέτοιοι ορισμοί 
και «ταμπέλες» που φέρουν ρατσι-
στικές υποδηλώσεις δημιουργούν 
έναν φαύλο κύκλο, από τις οποίες 
οι ηγεμονικές δομές εξουσίας προ-
ωθούνται και τις οποίες προωθούν.

Πληροφορίες: ∆ημοτικό 
Κέντρο Τεχνών Λευκωσίας, 

Συνεργασία: Ίδρυμα Πιερίδη από 2 
μέχρι 27 Μαρτίου. Παλιά Ηλεκτρική, 
Λευκωσία. Τηλέφωνο 22797400.

Περνάμε μετααποικιακή κρίση ταυτότητας
Η Ιουλίτα Τουμαζή μίλησε στην «Κ» για την έκθεση «Αναζητώντας Ρίζες» στο Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευκωσίας

«Ελπίζω πως η έκθεση θα στείλει, για ακόμα μλια φορά, το μήνυμα ότι η νέα γενιά είναι δημιουργική και ενεργή, 
έχει απόψεις, αμφισβητεί άγονα στοιχεία και καθηλωτικές δομές του παρελθόντος» λέει στην «Κ» η Ιουλίτα Τουμαζή.

«Η έκθεση μπορεί να 
γίνει αντιληπτή ως 
μια πλατφόρμα όπου 
αναδιπλώνεται το θέ-
μα διαμόρφωσής της 
ταυτότητας» τόνισε η 
επιμελήτρια της έκθε-
σης Ιουλίτα Τουμαζή.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο ΘΟΚ ανεβάζει το αριστούργημα 
του Άρθουρ Μίλερ «Ο θάνατος του 
εμποράκου», σε σκηνοθεσία Νεο-
κλή Νεοκλέους, ενός σκηνοθέτη 
που διακατέχεται από μια σπάνια 
ευαισθησία, η οποία του επιτρέπει 
να βλέπει σκηνοθετικά λίγο περισ-
σότερο πίσω από τις λέξεις του κάθε 
κειμένου που καλείται να δουλέψει. 
Ο Νεοκλής Νεοκλέους, μιλώντας 
στην «Κ» για την παράσταση που 
σκηνοθετεί, λέει ότι το έργο του Μί-
λερ εκπροσωπεί κάθε κοινωνία που 
έχει βυθιστεί στις ψευδαισθήσεις 
και παλεύει να τη λυτρώσει. Εκπρο-
σωπεί ακόμη κάθε άνθρωπο που 
έχει χάσει τον εαυτό του μέσα στο 
χρήμα, την καταξίωση, τη φήμη και 
καθετί παροδικό και φευγαλέο και 
τονίζει «Ο Εμποράκος παρασύρεται 
από μία πλάνη βασισμένη σε υλικά 
αγαθά και εντυπωσιασμούς, και σας 
ρωτώ, δεν είναι αυτό που ταλανί-
ζει τους ανθρώπους της πατρίδας 
μας;». Ο Νεοκλής κλείνει την κου-
βέντα μας με τα λόγια του ίδιου του 
Μίλερ: «Η τρομοκρατία σήμερα δεν 
άλλαξε και πολύ. Το έργο μου είναι 
επίκαιρο όσο άλλοτε». Η παράστα-

ση ανεβαίνει με μία πολύ δυνατή 
διανομή και γερούς συνεργάτες. 

–Εξακολουθεί να είναι επίκαιρος ο 
εμποράκος… τι δεν έμαθε η ανθρω-
πότητα;

–Τα έργα του Άρθουρ Μίλερ δι-
ακρίνονται από μια αξιοθαύμαστη 
κοινωνική ευαισθησία. Ακόμη κι 
από ένα είδος πικρής συμπόνιας 
προς τον άνθρωπο που καταπιέζε-
ται και μοχθεί στη θέα ενός άπια-
στου ονείρου, «του αμερικανικού 
ονείρου». Ενός ονείρου για το οποίο 
φυσικά καμία κυβέρνηση και καμία 
εξουσία δεν θα μπορούσε ποτέ να 
εγγυηθεί. Ενός ονείρου που έχει τη 
βάση του στο ψέμα και στην πλά-
νη, οδηγώντας τους ανθρώπους σε 
λάθος αξίες. Χάρη στην ειλικρινή 
προσέγγιση του Μίλερ, ο θεατής 

αναγνωρίζει διαχρονικά πάνω στη 
σκηνή δικές του σκέψεις που τον 
έχουν τυραννήσει, βλέπει τη ζωή 
του πάνω στη σκηνή και τρομάζει 
με αυτά που δεν τολμούσε να πα-
ραδεχτεί για τον εαυτό του. Καλεί-
ται, λοιπόν, μαζί με τους ήρωες να 
κρίνει το κατά πόσο αυτές οι σκέ-
ψεις, αυτός ο τρόπος ζωής, πατούν 
στη γη και να ζυγίσει τις συνέπειες 
όταν η φούσκα του ονείρου θα έχει 
πια εξαφανιστεί. Καλείται να αντι-
κρύσει τον εαυτό του ως θύμα ενός 
βάναυσου καπιταλιστικού συστή-
ματος. Αυτό είναι που μετατρέπει 
και τον Μίλερ σε κάτι περισσότερο 
από δραματουργό μιας μόνο επο-
χής. Με το έργο του εκπροσωπεί κά-
θε κοινωνία που έχει βυθιστεί στις 
ψευδαισθήσεις και παλεύει να τη 
λυτρώσει. Εκπροσωπεί ακόμη κάθε 
άνθρωπο που έχει χάσει τον εαυτό 
του μέσα στο χρήμα, την καταξίω-
ση, τη φήμη και καθετί παροδικό 
και φευγαλέο. Αυτό είναι που δεν 
έμαθε η ανθρωπότητα, να σταμα-
τήσει επιτέλους να χειραγωγείται 
από τα μεγάλα ψέματα των εκμε-
ταλλευτών της.

–Η σημερινή μεσαία τάξη, όση απέμει-
νε, είναι ο Ουίλλυ Λόμαν του Μίλλερ;

–Στον «θάνατο του εμποράκου» 
δημιουργούνται σταδιακά οι τρα-
γικές συνέπειες των χωρίς ελπί-
δα προσπαθειών ενός μεσόκοπου 
πλασιέ να καταξιωθεί και να αι-
σθανθεί σπουδαίος. Ο Ουίλλυ Λό-
μαν, ήταν ένας βιοπαλαιστής, ένας 
μεροκαματιάρης, δυστυχισμένος 
έμπορος που πάλευε να μαζέψει 
χρήματα για να μεγαλώσει την 
οικογένειά του. Ήταν ο άνθρω-
πος που θα βρισκόταν πάντα στην 
τελευταία θέση, καταδικασμένος 
να παρακολουθεί εγκλωβισμένος 
στην αποτυχία του, και την επιτυ-
χία των αφεντικών του. Ο Ουίλλυ 
Λόμαν, βεβαίως και είναι η σημε-
ρινή μεσαία τάξη, η οποία κυνηγά 
το χρήμα, την επιτυχία με τη από-
κτηση υλικών αγαθών και αποξε-
νώνεται από την ανθρώπινη ουσία 
του, από τον ίδιο του τον εαυτό κα-
ταστρέφοντας τη ζωή του και τη 
ζωή αυτών που είναι γύρω του. Ο 
Εμποράκος παρασύρεται από μία 
πλάνη βασισμένη σε υλικά αγαθά 
και εντυπωσιασμούς, και σας ρω-
τώ, δεν είναι αυτό που ταλανίζει 
τους ανθρώπους της πατρίδας μας; 

–Δεν είναι μοιρολατρία να μιλάμε για 
το ατελέσφορο κυνήγι της ευτυχίας;

–Όταν οι επιθυμίες μας είναι να 
πετύχουμε την πολυπόθητη κοινω-
νική αναγνώριση μέσα από επαγ-
γελματική ανέλιξη και οικονομική 
ευμάρεια, όταν καταντήσει να εί-
ναι αυτός ο σκοπός της ζωής μας 
και να μας προσδιορίζει ως ανθρώ-
πους επιτυχημένους, με μαθημα-
τική ακρίβεια αυτή η θεώρηση θα 
φέρει την απόλυτη αποτυχία και 
καταστροφή.

–Μήπως η βίωση της τραγωδίας είναι 
τελικά η κάθαρση, άρα η αρχή μιας 
ευτυχίας;

–Μόνο αν έχεις το θάρρος να 
αντικρίσεις τα πραγματικά αίτια 
της τραγωδίας, να αναθεωρήσεις 
τη ζωή σου και να πορευτείς μέσα 
στον κόσμο με φάρο την αλήθεια 
και την ελευθερία σου, τότε μόνο 
η κάθαρση μπορεί να γίνει η αρχή 
της ευτυχίας σου. 

–Κατακτιέται η ελευθερία, πόσο είναι 
υψηλό το τίμημά της;

–Όχι, η απόλυτη ελευθερία δεν 
κατακτιέται ποτέ, όμως έχουμε χρέ-
ος συλλογικό και ατομικό να χαρά-
ξουμε και να πορευτούμε τον δρό-
μο προς την ελευθερία, όποιο και 
αν είναι το τίμημα. 

«Δεν θέλησα να έχω ήρωες αλλά αντιήρωες. Ανθρώπους δηλαδή το χθες και του σήμερα, που συνθλίβονται μέσα από τις ψευδαισθήσεις και τις αυταπάτες του «αμερικανικού ονείρου» λέει ο Νεοκλής Νεοκλέους για την παράσταση «Ο 
θάνατος του εμποράκου», που ανεβαίνει στον ΘΟΚ

Ενα έργο που εκπροσωπεί κάθε κοινωνία
Ο σκηνοθέτης Νεοκλής Νεοκλέους μιλάει στην «Κ» για την παράσταση «Ο θάνατος του εμποράκου» που ανεβαίνει στον ΘΟΚ

Ο Εμποράκος παρασύρε-
ται από μία πλάνη βασι-
σμένη σε υλικά αγαθά και 
εντυπωσιασμούς, και σας 
ρωτώ, δεν είναι αυτό που 
ταλανίζει τους ανθρώ-
πους της πατρίδας μας; 

–Θα έλεγες πως το έργο του Μίλλερ 
είναι πολιτικό ή απλώς μια επίφαση 
για να πάει σε ένα δεύτερο επίπε-
δο, πιο ανθρώπινο, πιο ψυχολογικό;

–Ο Άρθουρ Μίλλερ μέσα από 
τα έργα του (ειδικά στον «Θάνα-
το του Εμποράκου») την αρθρο-
γραφία και τις δημόσιες τοποθε-
τήσεις του ασκούσε κριτική στις 
εκάστοτε κυβερνήσεις και στη 
ματαιότητα του «Αμερικανικού 
ονείρου». Κατέκρινε απροκάλυ-
πτα την αμερικανική κοινωνία 
σε θέματα όπως ο ρατσισμός, η 
κερδοσκοπία, η μισαλλοδοξία, η 
έλλειψη δικαιοσύνης. Στα έργα 
του ανάδειξε αξίες για την ανθρώ-
πινη ύπαρξη και την εξάρτηση 
του ατόμου από τον κοινωνικό 
του περίγυρο, δίνοντας ιδιαίτερη 
έμφαση στην ηθική, την οικογέ-
νεια και στην ατομική υπευθυνό-
τητα. Όμως έχουμε και μια άλλη 
πτυχή του έργου, όπου ο Ουίλλυ 
Λόμαν φέρει την ιδιότητα του αρ-
χέτυπου, εκπροσωπώντας όλα τα 
άτομα που αισθάνονται το ίδιο 
αδικημένα σε μία κοινωνία που 
οδηγείται από ένα καπιταλιστικό 
σύστημα, το οποίο έχει για Θεό το 
χρήμα, προωθώντας λάθος αξίες. 
Αποζητά την αγάπη και το θαυ-
μασμό των δύο υιών του, αλλά το 
κάνει με λάθος τρόπο. Από την 
αρχή του έργου, γίνεται φανερό 
ότι ο Ουίλλυ συνδέει όλη του την 
προσωπική αξία με μια πλασμα-

τικά επιτυχία και ευτυχία, υπο-
βαθμίζοντας την αγάπη και την 
υποστήριξη της οικογένειάς του. 
Η πορεία της ζωής του δεν είναι 
προς την αυτογνωσία και για τον 
λόγο αυτό, το έργο είναι βαθιά αν-
θρώπινο και αληθινό. 

–Τι ήρωες θέλησες να έχεις στη σκη-
νή; Τον Αμερικανό της δεκαετίας του 
’40 ή τον σημερινό μεσοαστό;

–∆εν θέλησα να έχω ήρωες αλ-
λά αντιήρωες. Ανθρώπους δηλα-
δή το χθες και του σήμερα, που 
συνθλίβονται μέσα από τις ψευ-
δαισθήσεις και τις αυταπάτες του 
«αμερικανικού ονείρου». Αντιήρω-
ες που οδεύουν προς την κατα-
στροφή αφού έχουν γίνει θύματα 
της υλιστικής κοινωνίας και της 
βάναυσης, χωρίς ηθικές αναστο-
λές, λειτουργίες του καπιταλιστι-
κού συστήματος.

–Ποια είναι τα κυριότερα ερωτήμα-
τα που θέτει το έργο του Μίλλερ;

–Γιατί ο άνθρωπος να αρνείται 
να δει ποιος αληθινά είναι και να 
αποδεχτεί τον εαυτό του. Γιατί να 
αφήνεται ο άνθρωπος να μετατρέ-
πεται σε υποχείριο των αφεντικών 
και του συστήματος. Γιατί να αφή-
νουμε την πλάνη και το ψεύδος 
να ορίζουν τις ζωές μας

–Η κατάσταση που βιώνει σήμερα ο 
κόσμος λόγω πανδημίας σε βοήθη-

σε στη σκηνοθετική σου θεώρηση;
–Θα απαντήσω στο ερώτημα 

με μια ουσιαστική και βιωματική 
τοποθέτηση ως προς τον εγκλει-
σμό και τους περιορισμούς κατά 
την περίοδο της πανδημίας. Θε-
ωρώ πως η ελευθερία έκφρασης 
του ανθρώπου όσο και αν κάποιοι 
θέλουν να την πολεμήσουν πρέπει 
να είναι δεδομένη και να παραμεί-
νει δεδομένη ως φυσικό, πολιτι-
κό και κοινωνικό δικαίωμα του. 
Ούτε πανδημίες, ούτε ακροδεξιές 
και (παρά)θρησκευτικές οργανώ-
σεις, ούτε κανείς δεν έχει το δι-
καίωμα να εμποδίζει την πηγαία 
ανάγκη της ανθρώπινης ύπαρξης 
για ελεύθερη έκφραση. Το θέατρο 
και συγκεκριμένα οι θεατρικές πα-
ραστάσεις έχουν ως θεμέλιο λίθο 
τους την ελευθερία της σκέψης, 
των συναισθημάτων και της έκ-
φρασης αυτών, μέσω του σώμα-
τος και της φωνής, με άμεσο δέ-
κτη το κοινό. Αυτήν τη ζωντανή, 
ουσιαστική τελετουργία, ελεύθε-
ρης επικοινωνίας των ανθρώπων 
μέσα από τα θεατρικά έργα των 
μεγάλων συγγραφέων, το κράτος 
οφείλει να την προστατεύει, να 
την προωθεί με κάθε τρόπο και 
όχι να τη φιμώνει.

Οι απαιτήσεις, οι περιορισμοί 
και τα συνεχόμενα ανεξέλεγκτα 
διατάγματα, που βιώνουμε τον 
τελευταίο καιρό λόγο πανδημί-
ας, έχουν στερήσει πολλά από 

τον άνθρωπο. Του έχουν στερή-
σει την ελευθερία να εκφράζεται, 
να ονειρεύεται, να δημιουργεί, να 
γελά, να υπάρχει ως ενεργός πο-
λίτης, να έχει γνώμη και άποψη 
για ότι του συμβαίνει, να μπορεί 
να αποφασίζει ο ίδιος για το πώς 
θα πορευθεί στη ζωή του. Μέσα 
από το θέατρο, ο άνθρωπος μπο-
ρεί να βρει αυτή την ελευθερία 
και την ψυχική ισορροπία του, 
μπορεί να αντλήσει δύναμη έτσι 
ώστε να αντέξει δυσκολίες και 

αντιξοότητες. Το θέατρο μπορεί 
να γίνει μια υπαρξιακή, υπερβα-
τική εμπειρία.

–Κατά τη γνώμη σου τι κάνει τον 
«Θάνατο του εμποράκου» ένα θε-
ατρικό αριστούργημα;

–Θα απαντήσω με κάτι που εί-
πε ο ίδιος ο συγγραφέας το 1999, 
ακριβώς πενήντα χρόνια μετά τη 
συγγραφή του έργου- με αφορμή 
ένα νέο ανέβασμα που μάλιστα 
απέσπασε το Βραβείο Τόνι Καλύ-

τερης Αναβίωσης Έργου «Η τρο-
μοκρατία σήμερα δεν άλλαξε και 
πολύ. Το έργο μου είναι επίκαιρο 
όσο άλλοτε. Ο Εμποράκος είναι η 
τραγωδία ενός ανθρώπου που πί-
στεψε πως μόνο εκείνος δεν μπό-
ρεσε να ικανοποιήσει τα κριτήρια 
που έθεσαν, για όλη την ανθρωπό-
τητα, κάποιοι φρεσκοξυρισμένοι, 
άκαμπτοι κύριοι που παροικούν 
σήμερα την κορυφή των τηλεο-
πτικών επιχειρήσεων και των δι-
αφημιστικών γραφείων».

 Δεν θέλησα να έχω ήρωες αλλά αντιήρωες 

Μέσα από το θέατρο, ο άνθρωπος μπορεί να βρει αυτή την ελευθερία και την ψυχική ισορροπία του, μπορεί να 
αντλήσει δύναμη έτσι ώστε να αντέξει δυσκολίες και αντιξοότητες. 

«Ο Θάνατος του Εμποράκου» 
του Άρθουρ Μίλλερ, σε σκη-
νοθεσία: Νεοκλής Νεοκλέους. 
Θέατρο ΘΟΚ, Κεντρική Σκη-
νή, κάθε Παρασκευή, Σάββα-
το και Κυριακή, ώρα 6:00 μ.μ. 
Παίζουν οι: ∆έσποινα Βιολάρη, 
Νίκη ∆ραγούμη, Αντρέας Κου-
τσόφτας, Πάνος Λουκαΐδης, Λέα 
Μαλένη, Αλέξανδρος Μαρτίδης, 
Βασίλης Μιχαήλ, Μαρία Μιχα-
ήλ, Γιώργος Μουαΐμης, Νεοκλής 
Νεοκλέους, Φώτης Φωτίου, Βα-
σίλης Χαραλάμπους. Εισιτήρια 
στο Ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ, τηλ. 
77772717, www.thoc.org.cy



Π Ρ Ο Σ Ω Π Ο

Κυριακή 14 Μαρτίου 2021 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο καλλιτεχνικός διευθυντής της Συμ-
φωνικής Ορχήστρας Νέων Κύπρου 
και αριστίνδην υποψήφιος με το ∆Η-
ΚΟ Γιώργος Κουντούρης μιλάει στην 
«Κ» για την Ορχήστρα και λέει: «Ο 
θεσμός αυτός, κατά τη γνώμη μου, 
εκπροσωπεί την ελπίδα στη χώρα 
μας. ∆ιδάσκει κάτι περισσότερο από 
μουσική, διδάσκει ήθος, συνέπεια, 
πειθαρχία, αγάπη και καλοσύνη». 
Ο κ. Κουντούρης λέει ότι ένα από 
τα μεγαλύτερα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει η Ορχήστρα Νέων 
σήμερα, πέραν των προβλημάτων 
που δημιουργεί η υγειονομική κα-
τάσταση, είναι η στέγη. Θεωρεί ότι 
η εμπλοκή του με την πολιτική δεν 
θα επηρεάσει την Ορχήστρα: «Είναι 
αναφαίρετο δικαίωμα οποιουδήποτε 
πολίτη τόσο να εργάζεται όσο και 
να επιλέξει την εμπλοκή του με τα 
κοινά. ∆εν πρόκειται να υπάρξει 
καμία σύγχυση».

–Συμφωνική Ορχήστρα Νέων… 

από τις καλύτερες παγκοσμί-

ως λέτε…

–H Συμφωνική Ορχήστρα Νέων 
Κύπρου υπάρχει εδώ και 35 χρόνια. 
Ως έφηβος, ήμουν κι εγώ μέλος της. 
Εκεί είχα την πρώτη μουσική μου 
κοινωνικοποίηση. Όταν ανέλαβα 
την Ορχήστρα το 2013, πρότεινα 
στο τότε ∆ιοικητικό Συμβούλιο να 
μετατοπισθούν εσωτερικά κονδύλια, 
ώστε ο προϋπολογισμός και εν συνε-
χεία ο στρατηγικός σχεδιασμός να 
γίνει επενδυτικός και να λειτουργεί 
αφήνοντας παρακαταθήκες. Σήμε-
ρα, η Συμφωνική Ορχήστρα Νέων 
Κύπρου είναι η μοναδική ορχήστρα 
νέων ανά το παγκόσμιο, η οποία εμ-

φανίζεται θεσμικά κάθε χρόνο στο 
Μέγαρο Φίλων Μουσικής της Βιέν-
νης (Musikverein). Ο θεσμός αυτός, 
κατά τη γνώμη μου, εκπροσωπεί την 
ελπίδα στη χώρα μας. ∆ιδάσκει κάτι 
περισσότερο από μουσική, διδάσκει 
ήθος, συνέπεια, πειθαρχία, αγάπη 
και καλοσύνη.

–Τι εννοείτε «επενδυτικός»;

–Στο παρελθόν, η ορχήστρα 
απαρτιζόταν από μία ποσόστωση 
από Κύπριους και για κάθε συναυ-
λία προσκαλούντο παιδιά και ενι-
σχύσεις από το εξωτερικό. Αυτό 
απαιτούσε τεράστια ποσά, μια ορ-
χηστρική παράσταση κόστιζε μέχρι 
και 100.000 ευρώ. Με τη νέα στρα-
τηγική, το ποσό που δαπανούνταν 
για να προσκληθούν ξένοι μουσικοί, 
επενδύθηκε στην Ακαδημία, ώστε 
να εκπαιδευτεί το εγχώριο δυναμικό, 
να επιλυθεί το πρόβλημα της υπο-
στελέχωσης και να δημιουργηθεί 
μια συνέπεια στη μουσική εκπαί-
δευση και μια παρακαταθήκη μέσω 
της Ακαδημίας της Ορχήστρας. Σή-
μερα, οι απόφοιτοι της Ακαδημίας 
γίνονται δεκτοί στα καλύτερα τρι-
τοβάθμια ιδρύματα μουσικής εκ-
παίδευσης.

–Ποιες άλλες ενέργειες έγιναν 

ή γίνονται;

–Αναβαθμίστηκε το πρόγραμμα 
σπουδών και συστηματοποιήθηκε. 
Το δε επίπεδο του καθηγητικού προ-
σωπικού, είναι εξαιρετικό. Η πρό-
σληψη γίνεται από διεθνή επιτροπή, 
και σήμερα έχουμε περίπου 40 κα-
θηγητές, οι οποίοι προσλαμβάνονται 
μετά από ανοικτούς, διεθνείς διαγω-
νισμούς. Η Ακαδημία, έχει πλέον 100 
φοιτητές. Ταυτόχρονα, η Ορχήστρα 
έχει ανοικτές τις πόρτες της για όλα 

τα παιδιά, από όλη την Κύπρο, από 
οποιονδήποτε πρωτογενή μουσικό 
εκπαιδευτικό θεσμό της Κύπρου. 
Το δε ΣymphoΠedia, ένα πρωτότυ-
πο μαθησιακό σύστημα, διευκολύ-
νει την ένταξη από την πρωτογενή 
(ατομική) μουσική εκπαίδευση στην 
ορχήστρα και ταυτόχρονα μεγιστο-
ποιεί την απόδοση των επενδύσεων 
και των πόρων που διατίθενται για 
τον θεσμό αυτό.

–Υπάρχει εγχώριο ταλέντο που 

πιο πριν πήγαινε χαμένο; Σήμε-

ρα αξιοποιείται αυτό το ταλέντο;

–Στη διαμόρφωση ενός επιτυχη-
μένου μουσικού, πολύ μικρό ρόλο 
παίζει το ταλέντο, το παν είναι η 
εργασία, η πειθαρχία και η συστη-
ματικότητα. Ως λαός, βέβαια, μπορώ 
να σας διαβεβαιώσω ότι το έχουμε. 
Ποτέ, όμως, δεν δέχθηκα ότι υπάρ-
χει παιδί ατάλαντο. Το πρόβλημα 
βρισκόταν στη συστηματοποίηση 
των προσπαθειών. Η Κύπρος είναι 
η μοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, η οποία δεν έχει ακόμη δι-
αμορφώσει εθνικές σχολές, είτε στη 
μουσική, είτε σε οποιαδήποτε άλλη 

τέχνη (οι υπόλοιπες χώρες το έχουν 
κάνει πριν από περίπου 150 χρόνια). 
Η εργασία που γίνεται στη Συμφω-
νική Ορχήστρα Νέων Κύπρου αμ-
βλύνει αυτό το πρόβλημα.

–Θεωρείται από μερίδα της κοι-

νωνίας ότι ο θεσμός της Συμ-

φωνικής Ορχήστρας είναι ελι-

τίστικος…

–Να μου επιτρέψετε να διαφω-
νήσω. Είμαστε ίσως ο μόνος πολιτι-
στικός θεσμός στην Κύπρο, ο οποίος 
απολαμβάνει πληρότητα θεάτρων 
σε οποιαδήποτε συναυλία. Προ-
σπαθούμε, πάντως, σε κάθε σεζόν 
να εντάξουμε ένα ευρύ ρεπερτό-
ριο: όπερα, μπαλέτο, συμφωνικό 
ρεπερτόριο, συναυλίες με καλλιτέ-
χνες όπως η Άλκηστις Πρωτοψάλ-
τη, ο Μάριος Φραγκούλης, ο Αλκί-
νοος Ιωαννίδης. Οι πόρτες για τον 
όμορφο κόσμο της μουσικής είναι 
ανοικτές για όλους.

–Ποια είναι τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζει σήμερα η Συμ-

φωνική Ορχήστρα Νέων της 

Κύπρου;

–Πέραν των προβλημάτων που 
δημιουργεί η υγειονομική κατάστα-
ση, αυτό που χρειαζόμαστε είναι 
στέγη. Αυτό εντάσσεται στο τρί-
πτυχο ανάπτυξης μιας πολιτιστικής 
πολιτικής, η οποία περιλαμβάνει, 
πέραν της στέγασης, και τη δημι-
ουργία ενός καλλιτεχνικού επιμε-
λητήριου, το οποίο να αξιολογεί και 
να προστατεύει το επάγγελμα του 
καλλιτέχνη, ενώ φαίνεται ότι το θέ-
μα δημιουργίας μιας εθνικής σχολής 
έχει σχεδόν επιλυθεί. 

Γιατί στην πολιτική
–Αριστίνδην υποψήφιος με το 

ΔΗΚΟ, μήπως βάζετε τον θεσμό 

σε κομματικές περιπέτειες και 

τον χρωματίζετε; 

–Σε μια Πολιτεία, η οποία σέβε-
ται τα συνταγματικά δικαιώματα 
των πολιτών της και λειτουργεί με 
τρόπο ευνομούμενο, δεν θα είχαμε 
τέτοια διλήμματα. Θα ακολουθηθεί 
κάθε έννομη διαδικασία. Είναι ανα-
φαίρετο δικαίωμα οποιουδήποτε πο-
λίτη τόσο να εργάζεται όσο και να 
επιλέξει την εμπλοκή του με τα κοι-
νά. ∆εν πρόκειται να υπάρξει καμία 
σύγχυση. Αν άλλοι θέλουν να την 
προκαλέσουν, αυτό είναι κάτι που 
δεν μπορώ να το ελέγξω.

–Γιατί αποφασίσατε να ασχολη-

θείτε με την πολιτική; Δεν σας 

φοβίζει ότι οι όποιες επιθέσεις 

γίνουν προς το πρόσωπό σας 

θα αντανακλούν και στην Ορ-

χήστρα;

–Αντιθέτως, αν αυτές οι προσπά-
θειες βοηθήσουν τη μουσική και τον 
Πολιτισμό, θα είμαι ευτυχισμένος. 
Είναι πεποίθησή μου ότι η κυπρι-
ακή Πολιτεία από τη γέννησή της 
έχει διαπράξει ένα μεγάλο σφάλμα: 
θεώρησε ότι μπορεί να επιτύχει οι-
κονομική ανάπτυξη και κοινωνι-
κή ευημερία χωρίς να έχει πρώτα 
επενδύσει στην παιδεία και στον 
πολιτισμό. Θεωρώ ότι όλα πρέπει 
να ρυθμιστούν και να προκύψουν 
από την παιδεία και τον πολιτισμό. 
Αυτός ακριβώς είναι και ο νεοτερι-
σμός που φέρνει η δική μου υπο-
ψηφιότητα, γιατί, αν δεν είχα κάτι 
καινούργιο να προσφέρω, δεν θα 
προσπαθούσα καν, θα σιωπούσα. 

Διαβάστε ολόκληρη
τη συνέντευξη στο
www.kathimerini.com.cy

Ανοικτές πόρτες για όλα τα παιδιά
Ο καλλιτεχνικός διευθυντής της ΣΟΚ Νέων Κύπρου και αριστίνδην υποψήφιος με το ΔΗΚΟ Γιώργος Κουντούρης μιλάει στην «Κ»

«Το επίπεδο του καθη-
γητικού προσωπικού, 
είναι εξαιρετικό. Η πρό-
σληψη γίνεται από διε-
θνή επιτροπή, και σή-
μερα έχουμε περίπου 
40 καθηγητές, οι οποίοι 
προσλαμβάνονται μετά 
από ανοικτούς, διεθνείς 
διαγωνισμούς».

«Είναι πεποίθησή μου ότι η κυπρια-
κή Πολιτεία από τη γέννησή της έχει 
διαπράξει ένα μεγάλο σφάλμα: θεώ-
ρησε ότι μπορεί να επιτύχει οικονο-
μική ανάπτυξη και κοινωνική ευημε-
ρία χωρίς να έχει πρώτα επενδύσει 
στην παιδεία και στον πολιτισμό».
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Σ
τις 8 Μαρτίου κάθε χρόνο, μαζί 
με την επέτειο των γενεθλίων 
μου και τη Γιορτή της Γυναί-

κας, θυμάμαι και πάλι την ημέρα 
που ετοιμαζόμουν να ξεκινήσω το 
αξέχαστο ταξίδι μου ως διευθυντής 
του Ευγενιδείου Πλανηταρίου πίσω 
στο 1973. Το γεγονός αυτό οφεί-
λεται σε μιαν αξέχαστη γυναίκα 
και μια τελείως τυχαία συνάντηση 
που είχα το καλοκαίρι του 1972 με 
την αδελφή του Ευγένιου Ευγενί-
δη, την αείμνηστη Μαριάνθη Σί-
μου, τη διοικήτρια και «ψυχή» του 
ιδρύματος, από την ίδρυσή του το 
1956 και μέχρι την ασθένεια που 
την απομάκρυνε απ’ αυτό το φθι-
νόπωρο του 1977. 

Ως διευθυντής (από το φθινόπω-
ρο του 1969) στο Πλανητάριο του 
Κέντρου Τεχνών και Επιστημών 
της Λουιζιάνας (ένα από τα δέκα 
μεγαλύτερα πλανητάρια της Αμερι-
κής), την επισκέφθηκα εθιμοτυπι-
κά την τελευταία ημέρα των καλο-
καιρινών διακοπών μας του 1972. 
Επειδή η συζήτησή μας στράφηκε 
κυρίως στο μέλλον «του παιδιού 
της», όπως αποκαλούσε το Πλα-
νητάριο, τη διαβεβαίωσα ότι όσο 
περνούσε από το χέρι μου και από 
τη θέση που είχα στην Αμερική, 
θα μπορούσα ευχαρίστως να συνει-
σφέρω σε ό,τι χρειάζονταν, αφού 
βρισκόμουν τόσο μακριά όσο και 
το τηλέφωνό της. Κι έτσι, δύο μή-
νες αργότερα, με προσκάλεσε να 
επισκεφθώ και πάλι την Ελλάδα 
για να συζητήσουμε για μια πιθα-
νή συνεργασία μας. 

Η δεύτερη αυτή συνάντηση έγι-
νε παραμονές Χριστουγέννων του 
1972 και διήρκεσε περίπου δύο 
ώρες. Η συμφωνία για τη συνερ-
γασία μας, όμως, είχε ολοκληρω-
θεί μέσα στα πρώτα πέντε λεπτά. 

Φυσικά, η απόφαση που έπρεπε 
να πάρω το 1973 για την επιστρο-
φή στην Ελλάδα δεν ήταν μια εύκο-
λη υπόθεση, γιατί τότε θεωρούσα 
ότι δεν ήμουν έτοιμος για την επι-
στροφή. Η πρόταση όμως της Σί-
μου ήταν τόσο δελεαστική, που θα 
ήταν αδιανόητο για οποιονδήποτε 
να αρνηθεί αυτή την προσφορά. 
Κι έτσι αποφάσισα να επιστρέψω 
στην Ελλάδα.

Οπως μου είπε τότε και o καθη-
γητής μου: «Αφού έχεις ήδη επιλέ-
ξει τον δρόμο της εκλαΐκευσης, η 
περαιτέρω παραμονή σου εδώ δεν 
πρόκειται να σου προσφέρει κάτι 
περισσότερο, ενώ αντίθετα σου 
δίνεται η ευκαιρία να επιστρέψεις 

στη χώρα σου τώρα και με ιδιαί-
τερα ευνοϊκούς όρους. Οπότε τι 
περιμένεις;» 

Πρέπει να ομολογήσω ότι ο 
καθηγητής μου με είχε οδηγήσει 
όλα εκείνα τα χρόνια στον σω-
στό δρόμο όχι μόνο στη διάρκεια 
των σπουδών μου, αλλά και με τη 
συμβουλή του να επιστρέψω. Για-
τί ομολογουμένως το αμερικανικό 
πανεπιστήμιο δίνει την αναγκαία 
και συνήθως την ευρύτερη γνώ-
ση σπουδών για κάθε αντικείμενο 
που επιλέγει ένας φοιτητής χωρίς 
να περιορίζει τον ορίζοντα των 
σπουδών. 

Αποτέλεσμα όλων αυτών ήταν 
ότι η εξειδίκευσή μου επί μισό αι-

ώνα στα θέματα των πλανηταρίων 
και της διάχυσης της επιστήμης να 
έχει αναγνωριστεί όχι μόνο στη 
χώρα μας, αλλά και διεθνώς από 
τους συναδέλφους μου στα πλα-
νητάρια όλου του κόσμου. 

Πρέπει να ομολογήσω ότι προ-
σωπικά δεν πιστεύω στη μοίρα 
(την ειμαρμένη των αρχαίων), αν 
και πολλές φορές θεωρώ πως η τύ-
χη παίζει σημαντικό ρόλο στη ζωή 
μας. Η Αμερική, για παράδειγμα, 
μου άνοιξε την πόρτα σε δρόμους 
που θα ήταν σχεδόν αδύνατον να 
περπατήσω αν είχα παραμείνει 
εδώ, αφού εκεί είχα την ευκαιρία 
να αναλάβω σε μικρή ηλικία τη δι-
εύθυνση ενός από τα μεγαλύτερα 
πλανητάρια της Αμερικής. 

Ετυχε επίσης να είμαι στην κα-
τάλληλη θέση την κατάλληλη στιγ-
μή και να γνωρίσω τους κατάλλη-
λους ανθρώπους που χρειάζονταν 
κάποιον με τη δική μου εμπειρία. 
Φυσικά, πρέπει κι εσύ να σιγοντά-
ρεις λίγο την τύχη σου, με συνεχή 
προσπάθεια κάθε δεδομένη στιγ-
μή, ενώ θέλω να πιστεύω επίσης 
πως, για να παραμείνεις σε μια πα-
ρόμοια θέση επί τόσες δεκαετίες, 
πρέπει να διαθέτεις και κάποιες 
αρετές που μάλλον πρέπει να ανα-
γνωρίστηκαν και από τη Σίμου αλ-

λά και από τους μετέπειτα προέ-
δρους του Ιδρύματος Ευγενίδου.

Φυσικά, όπως έμαθα αργότερα, 
η Σίμου δεν είχε βασιστεί μόνο 
στην πρώτη μας γνωριμία, αλλά, 
αντίθετα, στους δύο μήνες μετά 
την καλοκαιρινή συνάντησή μας 
με είχε περάσει από 40 κόσκινα κι 
έμαθε σχεδόν τα πάντα για εμένα 
και το τι είχα επιτύχει στην Αμε-
ρική. Γεγονότα και δραστηριότη-
τες που κι εγώ ακόμα είχα ξεχά-
σει. Εκείνο πάντως που θυμάμαι 
πιο έντονα απ’ όλα ήταν η φράση-
κλειδί της τελικής μας συζήτησης: 
«Κύριε Σιμόπουλε, θέλω να έλθετε 
στην Ελλάδα, αλλά θα μου υποσχε-
θείτε ότι θα ασχοληθείτε αποκλει-
στικά και μόνο με το Πλανητάριο 
κι όχι με οτιδήποτε άλλο», κι εγώ 
όχι μόνο της το υποσχέθηκα, αλ-
λά και το τήρησα. 

Γιατί η γυναίκα αυτή μου έδειξε 
περισσότερη εμπιστοσύνη απ’ ό,τι 
είχα δείξει εγώ στον ίδιο μου τον 
εαυτό. Με τίμησε, κι ελπίζω ότι κι 
εγώ την τίμησα. Και πιστεύω ότι 
και οι δυο μας μείναμε ευχαριστη-
μένοι από την επιλογή που κάναμε. 

 
* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Η Μάχη Τζαβέλλα γεννήθηκε στο 
Μαντείο Δωδώνης και ζει στην 
Αθήνα. Εχει εκδώσει τα βιβλία 
«Κόκκινος Αύγουστος» (2015, εκδ. 
Γραφομηχανή), «Φτερά παγωνιού» 
(2017, εκδ. Γκοβόστη). Εχει συμμε-
τάσχει σε δύο συλλογικές εκδό-
σεις διηγημάτων, ενώ διηγήματά 
της δημοσιεύονται σε ηλεκτρονικά 
λογοτεχνικά μέσα. Το «Ηρεμα φεύ-
γω», το τρίτο βιβλίο της, κυκλοφό-
ρησε από τις εκδόσεις Γκοβόστη 
τον Νοέμβριο του 2020. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Το μίσος για τη λογοτεχνία» του 
Μαρξ, τον «Λοιμό» του Φραγκιά για 
να το ξαναδιαβάσω, το «Μπερξονι-
σμός» του Ντελέζ. Σταθερά βρίσκο-
νται συλλογές διηγημάτων Κάρβερ 
και Τσέχωφ, μια και συχνά αισθά-
νομαι την ανάγκη να ανατρέξω σε 
αυτά. 
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
∆εν θα ήθελα να είμαι κάποιος/α 
συγκεκριμένα. Με αγγίζει πολύ η 
περίπτωση της Εμμα, μαντάμ Μπο-
βαρύ, και μπορώ να πω ότι συναι-
σθάνομαι αρκετά τον Μερσώ στον 
«Ξένο» του Καμύ.  
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;
Οπωσδήποτε τον Στέφαν Τσβάιχ, 
τον Τσέχωφ, τον Κάρβερ και, αν 
μου επιτρέπετε να μιλήσω για έναν 

σπέσιαλ γκεστ, αυτός θα ήταν ο 
Ρεμπώ. Τιμή μεγάλη θα αποτελού-
σε και η παρουσία του Γεωργίου 
Βιζυηνού. 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Στο βιβλίο του καθηγητή Ιμβριώτη 
«Η φιλοσοφία του Μπερξόν», όπου 
επιγραμματικά θα έλεγα επισημαί-
νεται η απλότητα του φαινομενι-
κά πολύπλοκου κόσμου, ξεχώρισα 
μια έκφραση με έντονη ποιητική, 
εκτός από φιλοσοφική χροιά, την 
οποία παραθέτω ατόφια: «Το πνεύ-
μα είναι το κυριότερο μνήμη και η 
ύλη συνείδηση ανέκφραστη που 
δεν κρατά καμιά προσωπική ανά-
μνηση».
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Ντρέπομαι λιγάκι που το λέω... εί-
ναι το «Μαγικό βουνό» του Τόμας 
Μαν.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Ο «Ξένος» του Καμύ.
 
«Ηρεμα φεύγει» εντέλει ο κε-
ντρικός ήρωας του μυθιστορή-
ματός σας;
Νομίζω ηρεμότερος, παίρνει μια 
βαθιά ανάσα, μια ανακούφιση με-
τά το ξέσπασμά του. Τώρα, αν αυτό 
αρκεί, αν θα αντεπεξέλθει με ηρε-
μία στα πολλά και απαιτητικά ζητή-
ματα, φοβάμαι ότι δεν θα αποφύγω 
το κλισέ ότι το ενδιαφέρον έγκειται 
στο πώς αυτό το προσλαμβάνει - 
αντιλαμβάνεται ο αναγνώστης. 
 
Τι είναι αυτό που κατά βάθος με-
τατοπίζει βίαια τον ψυχισμό του 
ήρωά σας; 
Το αιφνίδιο, η απώλεια, κίνδυνοι 
υπαρκτοί για όλους, ανά πάσα ώρα 
και στιγμή. 
 
Ποιος ο ρόλος της γυναίκας στην 

πορεία που ακολουθεί ο ήρω-
ας του βιβλίου; 
Μιας συγκεκριμένης γυναί-
κας ο ρόλος είναι βαρυσή-
μαντος και καθοριστικός 
στη διαμόρφωση του ψυ-
χισμού του, της γυναίκας 
που τον γέννησε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΑΔΗΣ
Ανοιχτό μικρόφωνο
εκδ. Μελάνι, σελ. 104

 

Μ
ε πόσες άραγε λέξεις μπορεί 
κανείς να ζήσει; Το ερώτημα 
απασχολεί το τρίτο πεζό του 

βιβλίου και η απάντηση του αφη-
γητή είναι καθηλωτική: μόνο με 
μία, τον θάνατο. «Τώρα που την 
είπα, σκέφτομαι πως και μόνο μ’ 
αυτήν τη λέξη θα μπορούσα να ζή-
σω». Η «ενική παρουσία» του δεν 
χρειαζόταν περισσότερες λέξεις για 
να ονοματίσει την απόγνωση. Eνας 
άλλος, ωστόσο, ηχογραφεί μια επι-
στολή διαμαρτυρίας ζητώντας από 
κάποιον διευθυντή περισσότερες 
λέξεις. ∆εν τον αποκαλεί αρχισυ-
ντάκτη. «Αρχισυντάκτης είναι πά-
ντα ο χρόνος». Συνεπώς το αίτημα 
για περισσότερες λέξεις ήταν στην 
ουσία μια κεκαλυμμένη ικεσία για 
περισσότερο χρόνο. «Θέλω χρόνο... 
∆ώστε μου κι άλλο χρόνο...» Με αυ-
τές τις λέξεις κλείνει το βιβλίο του 
ο Γιάννης Ευσταθιάδης. Ο τίτλος 
«Ανοιχτό μικρόφωνο», ακολουθού-
μενος από τον υπότιτλο «Μονόλο-
γοι και ομολογίες», προϊδεάζει για 
πηγαίες εκμυστηρεύσεις, για λόγια 
«ενός ακουστικού ενεστώτος που 
δεν γίνεται ποτέ παρακείμενος» 
και ηχογραφούνται για να φυλα-
χθεί η θνησιγενής αμεσότητά τους, 

η ταυτόχρονη εκφορά και εκπνοή 
τους. Oμως, ο λόγος του Ευσταθι-
άδη είναι το αποκύημα μαεστρι-
κών γλωσσοπλασιών. Μουσικά δι-
απαιδαγωγημένος και δεξιοτεχνικά 
κατεργασμένος, μνημειώνει την 
οδύνη του τέλους και συνυφαίνε-
ται με τις συνηχήσεις της σιωπής. 
Ο θάνατος είναι ο 
μείζων αρωγός της 
γραφής του Ευ-
σταθιάδη. «Κανέ-
να μαύρο δεν είναι 
το ίδιο. Εξαρτά-
ται με πόση απελ-
πισία το κοιτάς». 
Κοιτάζοντας κατά-
ματα το βαθύ μαύ-
ρο του θανάτου, ο 
Ευσταθιάδης φιλο-
τεχνεί υπέροχες 
μινιατούρες, μικρά 
γλωσσικά θαυμα-
τουργήματα. 

Eνας ιδεαλι-
στής συνθέτης οραματίζεται τον 
θάνατο σαν το μεγαλειωδέστερο 
έργο τέχνης του Εωσφόρου. Ο αφη-
γητής, ωστόσο, αμφισβητεί το με-
γαλείο αυτής της διαβολικής δη-
μιουργίας, καθώς σκέφτεται πως 
ο θάνατος ήταν «ένα ασήμαντο, 
καθημερινό έργο ρουτίνας του Εω-
σφόρου». Eνας πιανίστας ονειρεύε-
ται το δεξί του χέρι που έχασε στον 

πόλεμο να ενορχηστρώνει κον-
σέρτα στα πεδία των μαχών, σκε-
πάζοντας με θρηνητικές συγχορ-
δίες την επικράτεια του θανάτου. 
Eνας σεφ αυτοπυροβολείται στο 
στόμα μετατρέποντας τον θύλακο 
της γαστρονομίας σε «οδό του θα-
νάτου», συναρμόζοντας έτσι «την 

εφήμερη ευτυχία 
με τη μελαγχολία 
της διάρκειας». Τα 
πεζά του Ευστα-
θιάδη εκδιπλώνο-
νται στον ρυθμό 
των δύο βασικών 
τονικοτήτων της 
γραφής του, της 
μουσικής και της 
μνήμης. Οι μνημο-
νικές αναδρομές 
μεταμορφώνονται 
σε μελωδία, που 
χαρακώνεται από 
την απελπισία, μια 
θεσπέσια θρηνω-

δία. Eνας άνδρας ρίχνει στον σκου-
πιδοφάγο κάθε απειροελάχιστο εν-
θύμιο του χαμένου χρόνου. Ο ήχος 
του αλέσματος των απορριμμάτων 
της ύπαρξής του, ένας παρατετα-
μένος ενεστώτας, μελωδούσε την 
άρνηση του τετελεσμένου. Η πα-
ντέρημη φωνή που θρηνεί σε έναν 
αυτόματο τηλεφωνητή παρακαλού-
σε τους καλούντες να επικοινωνή-

σουν με τον απόντα «αβοήτως, με 
μια τρυφερή αγλωσσία». «Γι’ αυτό, 
παρακαλώ, μετά τον ήχο από την 
κραυγή της απόγνωσης, αφήστε 
το μήνυμά σας». Σε ένα δωμάτιο 
ενικής παρουσίας το βουητό μιας 
μύγας ακούγεται σαν «αυτοσχέδια 
άρια του κάτι προς το τίποτα». Στο 
καταληκτικό πεζό, η ηχώ αποσπά 
από το όνομα του συγγραφέα μια 
μακάβρια αντήχηση, «άδη». Εκτός 
κι αν ο Aδης άδει.

Στο βιβλίο παρεισδύει και ο 
κορωνοϊός, που έχει οπωσδήπο-
τε μπροστά του λαμπρή καλλιτε-
χνική πορεία. Ο θάνατος αφηγείται 
στα παιδιά το τελευταίο παραμύ-
θι. Eνας κακός, ανίκητος ήρωας 
περιδιαβαίνει τον κόσμο, σκοτώ-
νοντας τα πλάσματα των παραμυ-
θιών. Θέλει «να πεθάνει η γλώσ-
σα», να «εξαφανιστούν οι φράσεις, 
οι λέξεις...», να «χαθούν τα γράμ-
ματα...», να «μείνουν μόνο κάποια 
φωνήεντα της απόγνωσης». Με 
παραμύθια της απόγνωσης μοιά-
ζουν τα γραπτά του Ευσταθιάδη. Η 
γλωσσική ομορφιά καταλύει τα ανι-
στορούμενα δεινά, ο πόνος γίνεται 
λόγος. Οι λέξεις ενορχηστρώνονται 
σε υποβλητικά μουσικά σύνολα, 
συνθέτοντας ονειρώδεις νυκτω-
δίες, διαχέοντας μια απόκοσμη, 
ερεβώδη αρμονία, εξαίσιους αρ-
πισμούς μες στο σκοτάδι.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Οι εκλεκτές αρμονίες του μαύρου

Η επίδραση μιας γυναίκας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Κύριε Σιμόπουλε,
θέλω να έλθετε
στην Ελλάδα, αλλά 
θα μου υποσχεθείτε 
ότι θα ασχοληθείτε 
αποκλειστικά
και μόνο με το 
Πλανητάριο κι όχι
με οτιδήποτε άλλο».

H Mαριάνθη Σίμου (1895-1981), αδελφή του Ευγένιου Ευγενίδη, ήταν διοικήτρια και «ψυχή» του ομώνυμου Πλα-
νηταρίου, από την ίδρυσή του το 1956 και μέχρι την ασθένεια που την απομάκρυνε απ’ αυτό, το φθινόπωρο του 1977.

«Η Ελλάδα των ονείρων» του Στέλιου 
Ράμφου (Αρμός) 

«Σκέψου όπως ο Αριστοτέλης» του 
Μόρτιμερ Τζ. Άντλερ (Πατάκης) 

«Πώς να μη χάσουμε το μυαλό μας σε 

μια εποχή κρίσης» της Ελίφ Σαφάκ 
(Ψυχογιός)

«Περπατώντας με τους φιλοσόφους» 

του Roger-Pol Droit (Πατάκης)

«Οδηγός για την καλή ζωή» του William 
B. Irvine (Ίκαρος) 

«Λογοτεχνικά στέκια, καφενεία και 

γειτονιές της Αθήνας» επιμ. Άγγελου 
Γέροντα (Ενάλιος)

«Αγαπημένοι και Κεχαριτωμένοι» της 
Πίτσας Γαλάζη (Αρμός) 

« Άνθρωποι, πλίνθοι και χελιδόνια» του 
Ανδρέα Νικάνδρου (Στοχαστής) 

«Το ταξίδι» του Ευάγγελου Μαυρουδή 
(Κέδρος) 

 «30+1 Εγκλεισμού μικρές ιστορίες» της 
Έλενας Στασή-Κυπριανού (Λευκωσία)

ΦΙΛΟΣΟΦΙΑ

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

• Τα στοιχεία προέρχονται από το Σολώνειον Κέντρον Βιβλίου (Βυζαντίου 24, Στρόβολος)

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΜΑΧΗ ΤΖΑΒΕΛΛΑ

μου επιτρέπετε να μιλήσω για έναν ματα, φο
το κλισέ
στο πώς 
αντιλαμβ

Τι είναι
τατοπίζ
ήρωά σ
Το αιφν
υπαρκτ
και στιγ

Ποιος ο
πορ

α

π
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η Βενετία 
στην κόψη 
του χρόνου

Φόρεμα από αλεξίπτωτο

Η πανδημία της εποχής μας θα μείνει 
πιθανόν στην ιστορία της Βενετίας 
ως η αφορμή για μια νέα –πολυπό-
θητη– κατεύθυνση της πόλης. Χω-
ρίς ορδές τουριστών, οι οποίοι έως 
το 2020 κατέκλυζαν κάθε γωνιά ξε-
περνώντας προ πολλού το σημείο 
κορεσμού, η Βενετία αναστοχάζε-
ται το μέλλον της προκειμένου να 
χαράξει εκ νέου μια διαφορετική 
τουριστική πολιτική και να κερδίσει 
σε μόνιμους κατοίκους. Ενα σχετικά 
πρόσφατο δημοσίευμα στους «Φα-
ϊνάνσιαλ Τάιμς» μάς δίνει εντυπω-
σιακούς αριθμούς. Την εποχή πριν 
από την πανδημία (2018), σε κάθε 

μόνιμο κάτοικο αντιστοιχούσαν 74 
τουρίστες. Σήμερα, με τη δραματι-
κή αλλαγή του σκηνικού, οι τιμές 
ακινήτων έχουν πλέον πέσει κατά 
12%-16% ανάλογα με την περιοχή 
και ο αριθμός των Airbnb καταλυμά-
των διαμορφώνεται σε επίπεδα κατά 
23% χαμηλότερα. Η Βενετία απελευ-
θερώνει ζωτικό χώρο σε χαμηλότε-
ρες τιμές, συνθήκη που μπορεί να 
είναι ελκυστική για νέους μόνιμους 
κατοίκους, που τα τελευταία χρό-
νια είχαν εγκαταλείψει την πόλη. 
Είναι ενδεικτικό ότι ο μόνιμος πλη-
θυσμός στον ιστορικό πυρήνα, που 
συμπίπτει με τον ∆ήμο Βενετίας, 

είναι λιγότερο από το ένα τρίτο σε 
σύγκριση με τη δεκαετία του 1950 
και προσδιορίζεται περί τις 50.000. 
Ιστορικά, η Βενετία στην ακμή της 
είχε περίπου 170.000 κατοίκους, αλ-
λά ο πληθυσμός μειώθηκε δραματι-
κά όταν ο Ναπολέων κατέλαβε την 
πόλη, το 1797. To καρναβάλι της 
Βενετίας πέρασε φέτος απαρατή-
ρητο, η ατμόσφαιρα όπως παντού 
έχει αλλάξει και η πόλη, παρά την 
οικονομική κρίση, δείχνει ήρεμη και 
καθαρή. Νέοι κάτοικοι σχεδιάζουν 
να επιστρέψουν εκμεταλλευόμενοι 
τη νέα κατάσταση στην αγορά ακι-
νήτων, καθώς πολλά διαμερίσμα-

τα που είχαν μετατραπεί σε του-
ριστικά καταλύματα ζητούν τώρα 
μόνιμους κατοίκους. Η προσφορά 
προς το παρόν είναι ανώτερη της 
ζήτησης, γι’ αυτό και οι τιμές είναι 
προς το παρόν σχετικά ελκυστικές. 
Εως ότου ανακτηθεί η εμπιστοσύνη 
για την ποιότητα ζωής που μπορεί 
να προσφέρει η Βενετία ως τόπος 
μόνιμης διαμονής ακόμη και στον 
ιστορικό πυρήνα, η πόλη θα παρα-
μένει σε ένα μεταίχμιο και με μια 
αμφίρροπη ισορροπία. Πάντως, και 
στη Βενετία, όπως και στους μεγά-
λους, παραδοσιακούς προορισμούς, 
η σκέψη είναι προσανατολισμένη 

σε μια νέα φιλοσοφία τουρισμού, 
που θα δίνει χαρά στον επισκέπτη 
και περηφάνια στον κάτοικο. Ισως 
η πανδημία επιταχύνει τη ζύμωση 
ιδεών για έναν ποιοτικότερο του-
ρισμό, που θα ενισχύει την οικο-
νομία, αλλά θα προσδίδει και αξία 
στις πόλεις με έναν τρόπο διαφο-
ρετικό από αυτόν που είχε επιλε-
γεί ώς τώρα. Η ποιότητα, η άνετη 
κυκλοφορία, η τοπική οικονομία, 
η προστιθέμενη αξία θα είναι πλέ-
ον σε άλλη κλίμακα προτεραιοτή-
των. Μια κληρονομιά της πανδημί-
ας, ίσως, στην πόλη με τον πρώτο 
σταθμό καραντίνας στην Ιστορία...

«Η μαμά μου λέει: “Αγοράσαμε το 
φόρεμα από το κατάστημα “Μέ-
λισσα” στην Ερμού. Το φόρεμα 
ήταν από αλεξίπτωτο. ∆εν είχα-
με υφάσματα τότε, ήταν Κατοχή. 
Τα κουμπιά έχουν μέλισσες. Η Ευ-
τυχία έφτιαχνε από αλεξίπτωτο 
“καρέ” και τα κεντούσε”. Η μαμά 
μου πήγε μαζί της στην αγορά του 
φορέματος και έτσι το θυμάται».

Η ιστορία μιας φωτογραφίας ή 
η ιστορία μιας γυναίκας; Η Μαρία 
διηγείται και τα δύο ταυτόχρονα: 
μέσα από τη γυναίκα βγαίνει η φω-
τογραφία, μέσα από τη φωτογραφία 
αναδύεται η γυναίκα: η Ευτυχία. 

Γεννημένη το 1920 στη Σάντα 
(ποντιακά «Σαντά») του ορεινού 
Πόντου, στην ενορία Κοζλαρά-
ντων, στα 1.600 υψόμετρο. «Οι 
λεγόμενες Ποντιακές Αλπεις, νό-
τια της Τραπεζούντας», εξηγεί η 
Μαρία. «Τα χωριά της Παναγίας 
Σουμελά. Στην άλλη πλευρά των 

βουνών πηγάζουν ο Τίγρης και ο 
Ευφράτης. Λίγο πιο ανατολικά ξε-
κινά το Κουρδιστάν». 

Τον Σεπτέμβριο του 1921, η Σά-
ντα πυρπολείται από τους Τούρ-
κους. Οι άνδρες στέλνονται στα 
τάγματα αναγκαστικής εργασίας, τα 
γυναικόπαιδα εξορία στο Ερζερούμ 
και στο Χούνουζ του Κουρδιστάν. 

Πορεία εξόντωσης: η μάνα της 
Ευτυχίας σέρνει δύο μωρά, τη μό-
λις ενός έτους Ευτυχία και ένα νε-
ογέννητο. Αυτό θα χαθεί, η Ευτυ-
χία θα αντέξει. 

Ο πατέρας της, Νικόλαος, θα λι-
ποτακτήσει διασχίζοντας τα βουνά 

ντυμένος με ένα τσουβάλι, για να 
ενωθεί ξανά με τη Μαρία, τη μαμά 
της Ευτυχίας.

Επειτα από μια θητεία στην πε-
ριπλάνηση και στην κακουχία, η 
οικογένεια θα καταλήξει στο Αετο-
χώρι της Αλεξανδρούπολης. 

Εκεί, ο Νικόλαος, δάσκαλος το 
επάγγελμα, με γνώσεις γαλλικής 
και προχωρημένος μελισσοκόμος, 
διέδωσε τη μελισσοκομία σε όλη 
τη Βόρεια Ελλάδα και, μετά τη συ-
νταξιοδότησή του, τη δεκαετία του 
’50, ξεκίνησε την έκδοση μηνιαί-
ου μελισσοκομικού περιοδικού, 
πανελλαδικής κυκλοφορίας. «Με-
γάλωσα σε σπίτι με μέλισσες στην 
ταράτσα και με το περιοδικό να 
εκδίδεται κάθε μήνα. Η αποστολή 
του ήταν οικογενειακή υπόθεση», 
διηγείται η Μαρία.

Η Ευτυχία είναι 21 χρόνων, 
στην κατοχική Θεσσαλονίκη όπου 
και τραβήχτηκε η φωτογραφία. 

Νεαρή δασκάλα υπό διορισμόν, 
στη Νεάπολη της δυτικής Θεσσα-
λονίκης, θα γνωρίσει τον επίσης 
δάσκαλο και μέλλοντα σύζυγό της, 
τον εκ Χανίων Κρη Κωνσταντίνο 
Ξεπαπαδάκη. 

Η Μαρία θυμάται την κοπέλα 
με το φόρεμα από αλεξίπτωτο να 
κυκλοφορεί μέσα στο σπίτι με τα-
γέρ, καλσόν, γόβες και το μαλλί 
«πάντοτε άψογο». Μελαψή, πολύ 
μελαχρινή, έκανε δυο κόρες. 

Η Ευτυχία δεν υπάρχει πια, δι-
ασώζεται όμως η μνήμη της, και, 
βέβαια, η φωτογραφία. Η τελευταία 
ανάμνηση χαρακτηρίζεται από μια 
τρυφερότητα που πάντοτε νικάει 
τον χρόνο: «Οι μεγάλες αδερφές 
έπαιρναν την Ευτυχία μαζί τους στα 
“ραντεβού”, για ξεκάρφωμα. Ενα 
τέτοιο “ραντεβού” ήταν και η φω-
τογράφιση με το φόρεμα. Η μαμά 
μου», λέει η Μαρία, «θυμάται το χέρι 
του Κώστα στη μέση της Ευτυχίας».

ΠΑΡΙΣΙ
Ξανασχεδιάζοντας την πόλη
Ενα νέο παιχνίδι για υπολογιστές δί-
νει τη δυνατότητα στους παίκτες να 
κάνουν τον πολεοδομικό ανασχεδι-
ασμό της αρεσκείας τους σε μια πό-
λη όπως το Παρίσι. Το παιχνίδι έχει 
τίτλο «The Architect» και δεν έχει 
κανόνες ούτε στρατηγική. Απλώς 
απελευθερώνει τη φαντασία και 
καλλιεργεί το αρχιτεκτονικό βλέμ-
μα. Ο παίκτης έχει τη δυνατότητα 
να κατεδαφίσει οικοδομικά τετρά-
γωνα και να χτίσει νέα κτίρια ή να 
φυτέψει δέντρα, οργανώνοντας τη 
δική του ιδανική, ουτοπική πόλη.

ΗΠΑ
Νόρμαν Ρόκγουελ
Ο ιστορικός οργανισμός του προ-
σκοπικού κινήματος στις ΗΠΑ 
αντιμετωπίζει θύελλα καταγγε-
λιών από περίπου 85.000 πρώην 
μέλη, παλαιούς προσκόπους, που 
καταγγέλλουν περιπτώσεις σεξου-
αλικής κακοποίησης. Πολλές υπο-
θέσεις είναι στα δικαστήρια και 
τα έξοδα δυσβάσταχτα. Ο οργανι-
σμός, που έχει ιστορία 111 ετών, 
αποφάσισε να πουλήσει τα 50 έρ-
γα του Νόρμαν Ρόκγουελ προκει-
μένου να αντιμετωπίσει τις υψη-
λές δαπάνες που έχουν προκύψει.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Η Βασιλική Ακαδημία
Με νέο σχεδιασμό για τη εποχή 
μετά την καραντίνα, η Βασιλική 
Ακαδημία των Τεχνών στο Λονδίνο 
ανακοίνωσε το πρόγραμμά της. Το 
μουσείο θα ανοίξει στις 18 Μαΐου 
και είναι έτοιμες οι εκθέσεις που 
θα συμβαδίσουν με την επαναλει-
τουργία. Αναμένουμε εκθέσεις με 
έργα της Τρέισι Εμιν (18-30/5), του 
Μάικλ Αρμιτάζ (22/5-19/9) και του 
Ντέιβιντ Χόκνεϊ (φωτ., 23/5-1/8). 
Στις 30 Οκτωβρίου θα εγκαινιαστεί 
έκθεση με έργα της τελευταίας πε-
ριόδου του Τζον Κόνσταμπλ.

ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ
Κύκλοι για έναν Πισαρό
Στις 25 Μαρτίου θα δημοπρατηθεί 
στο Παρίσι από τον οίκο Sotheby’s 
ένα έργο του Καμίγ Πισαρό, χρονο-
λογημένο από το 1887 και με θέμα 
μια αγροτική σκηνή. Το έργο είχε 
κλαπεί από τους ναζί και τα τελευ-
ταία χρόνια αποτελούσε αντικεί-
μενο διαμάχης καθώς είχε διεκ-
δικηθεί από τους απογόνους των 
παλαιών κατόχων, οι οποίοι ήταν 
Γάλλοι Εβραίοι στο θρήσκευμα. 
Τώρα, νομίμως πήρε τον δρόμο της 
δημοπρασίας. Το έργο ενδέχεται 
να ξεπεράσει τα 2 εκατ. δολάρια. 

ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ
Αϊ Ουέι Ουέι και Γκορμπατσόφ
Εγκατεστημένος στην Πορτογαλία, 
όπου απολαμβάνει τη διαμονή του, 
ο Αϊ Ουέι Ουέι είναι αφοσιωμένος 
στη δημιουργία ενός μνημειακού 
έργου αφιερωμένου στον Ρώσο 
ηγέτη Μιχαήλ Γκορμπατσόφ. Εναν 
ηγέτη που δεν εμφανίστηκε στην 
Κίνα, όπως λέει, καθώς χαίρεται 
τη διαβίωσή του σε μια έπαυλη 
με πισίνα στα περίχωρα της Λισ-
σαβώνας. ∆ιατηρεί καλλιτεχνικό 
στούντιο στο Βερολίνο, αλλά η βά-
ση του είναι στο Κέμπριτζ όπου ο 
γιος του πηγαίνει σχολείο.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Ευτυχία, με το φόρεμα από αλεξίπτωτο, φωτογραφίζεται στην κατοχική 
Θεσσαλονίκη το 1941, νεαρή δασκάλα υπό διορισμόν, στη Νεάπολη.

Το Μεγάλο Κανάλι και το κωδωνοστάσιο της Σάντα Μαρία ντέλα Καριτά στο βάθος. Εργο του Καναλέτο (1697-1768), του κατεξοχήν ζωγράφου του ενετικού αστικού τοπίου. 

«Οι μεγάλες αδερφές 
έπαιρναν την Ευτυχία 
μαζί τους στα “ραντεβού”, 
για ξεκάρφωμα».
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Το πρώτο reset ξεκίνησε μετά τη 
Συνθήκη του Βουκουρεστίου, με 
την οποία έληξε ο Ρωσοτουρκικός 
Πόλεμος του 1806-1812. Κατά τα 
προηγούμενα εκατό πενήντα χρό-
νια, το οθωμανικό κράτος είχε κατα-
φέρει να συνεχίσει την ύπαρξή του 
κάνοντας όλο και μεγαλύτερες πα-
ραχωρήσεις στους Γενίτσαρους (στο 
κέντρο) και στους αγιάνηδες (στην 
επαρχία) – ή, αν το δούμε από την 
αντίστροφη οπτική, αναγνωρίζο-
ντάς τους πεδία ελευθερίας και συμ-
βιβαζόμενο με αυτές τις δυνάμεις. 

Από την εποχή του Ρωσοτουρ-
κικού Πολέμου του 1768-1774, το 
κράτος ήταν ολότελα στο έλεος των 
αγιάνηδων για τη συγκέντρωση 
φόρων και στρατιωτών· σε αδρές 
γραμμές, οι αγιάνηδες μοιάζουν με 
τους λόρδους και τους βαρώνους 
της Αγγλίας: πρόκειται για οικο-
γένειες που έχουν γίνει «οίκοι» και 
κρατάνε στα χέρια τους τη στρα-
τιωτική, πολιτική και οικονομική 
δύναμη της επαρχίας. 

Τον Φεβρουάριο του 1813, λόγω 
και των εγγυήσεων του καγκελαρί-
ου της Αυστρίας Μέτερνιχ ότι στη 
νέα μετα-ναπολεόντεια ευρωπαϊκή 
τάξη πραγμάτων δεν θα υπάρχουν 
πια παρεμβάσεις από το εξωτερικό 
προς την Οθωμανική Αυτοκρατορία, 
τέθηκε επισήμως σε εφαρμογή το 
σχέδιο της εξουδετέρωσης των αγιά-
νηδων, με την αντικατάστασή τους 
με βεζίρηδες της Υψηλής Πύλης. 

Τα επόμενα δέκα χρόνια εκτυλί-
χθηκε ένας πραγματικός εμφύλιος 
πόλεμος. Ξέσπασαν δεκάδες εξε-
γέρσεις στις τέσσερις γωνιές της 
αυτοκρατορίας, συγκρούστηκαν 
στρατοί που αριθμούσαν χιλιάδες 
στρατιώτες, και οι βεζίρηδες της Πύ-
λης μπόρεσαν να θέσουν υπό τον 
έλεγχό τους μεγάλες πόλεις όπως 
το Ντιγιαρμπακίρ, το Χαλέπι, τα 
Γιάννενα, μόνο ύστερα από πολιορ-
κία μηνών. Οι Ελληνες, που ήθελαν 
πια να καθορίσουν μόνοι τους το 
μέλλον τους, ξεκίνησαν τον αγώνα 
της ανεξαρτησίας τους εν τω μέσω 
μιας τέτοιας εποχής εκ θεμελίων κα-
ταστροφής και μετασχηματισμού, 
κατά την οποία το παλιό είχε γκρε-
μιστεί αλλά δεν είχε ακόμη αντικα-
τασταθεί από το καινούργιο. 

Οσο για τους Γενίτσαρους, τη 
δεύτερη εστία δύναμης που περι-
όριζε σημαντικά την κρατική εξου-
σία, γι’ αυτούς η αρχή του τέλους 
υπήρξε η Ελληνική Επανάσταση. 
Στη δεκαετία του 1820, οι Γενίτσα-
ροι είχαν πια προ πολλού χάσει την 
ιδιότητα των επίλεκτων πολεμι-
στών του σουλτάνου. Είχαν ανε-
ξαρτητοποιηθεί και δεν δέχονταν 
να επεμβαίνει το κράτος στην αυ-
τονομία τους. Ο θεσμός των Γενι-
τσάρων δεν είναι εύκολο να κατα-
νοηθεί με τα σημερινά δεδομένα. 
Συν τω χρόνω, οι Γενίτσαροι είχαν 
αναμειχθεί με τους μικρέμπορους 
και τους τεχνίτες, καθώς και με τα 
κατώτερα στρώματα. Επειδή προ-
στάτευαν αυτά τα στρώματα από 
κρατικές παρεμβάσεις, μπορούσαν 
εύκολα και να κινητοποιούν κι έτσι 
να θέτουν όρια στο κράτος.

Ο Μαχμούτ Β΄, ο οποίος από την 
αρχή της βασιλείας του βρισκόταν 

υπό την κηδεμονία μιας συμμαχί-
ας Γενιτσάρων, γραφειοκρατών και 
ουλεμάδων, κατάφερε να κόψει τον 
δεσμό των Γενιτσάρων με τα λαϊκά 
στρώματα μέσα σε κοινωνικο-οι-
κονομικές συνθήκες αποκαλυπτι-
κές, που είχαν δημιουργηθεί εξαι-
τίας της Ελληνικής Επανάστασης. 
Σ’ ένα περιβάλλον όπου οι άνθρω-
ποι, απελπισμένοι, περίμεναν τον 
Μαχντί (τον μουσουλμάνο Μεσσία), 
το κράτος ήταν σε θέση να πει στην 
κοινωνία ότι τα αιτήματα των γενι-
τσάρων, που ούτε έστελναν στρα-
τιώτες εναντίον των Ελλήνων επα-
ναστατών ούτε και επέτρεπαν να 
δημιουργηθεί ένας πειθαρχημένος 

στρατός που θα γυμναζόταν «φρά-
γκικα», «βοηθούσαν τον εχθρό». Και 
η κοινωνία, στο ηθικό περιβάλλον 
που είχε δημιουργήσει η Ελληνική 
Επανάσταση, δεν αντιδρούσε που 
το κράτος φίμωνε τους Γενίτσαρους. 

Τον ∆εκέμβριο του 1822, ο Μαχ-
μούτ Β΄ προέβη σε εκκαθαρίσεις 
της κλίκας την οποία θεωρούσε 
υπεύθυνη για το κατάντημα της 
χώρας και πήρε στα χέρια του τη 
διακυβέρνηση του κράτους, στα-
ματώντας να είναι απλώς παρατη-
ρητής και ρυθμιστής. Τα επόμενα 
χρόνια, η διευθέτηση ακόμα και 
των πιο απλών υποθέσεων απαι-
τούσε την έγκριση του σουλτάνου.  

Οταν φτάνουμε στο 1826, καθώς 
από τη μία έχουν αρχίσει να ηχούν 
οι καμπάνες του πολέμου με τη Ρω-
σία και από την άλλη ο σύγχρονος 
αιγυπτιακός στρατός του Ιμπραήμ 
πασά, εκπαιδευμένος από Γάλλους 
αξιωματικούς, έχει ξεκινήσει να κα-
ταπνίγει επιτυχημένα την ελληνική 
εξέγερση, πρέπει πια να μην έχει 
μείνει καμία αμφιβολία στο μυαλό 
του Μαχμούτ Β΄ ότι έχει έρθει η 
ώρα να διαλυθεί το σώμα των Γενι-
τσάρων και να δημιουργηθεί ένας 
υπάκουος, πειθαρχημένος στρατός 
που θα πολεμάει με τις σύγχρονες 
πολεμικές τακτικές. 

Στις 26 Μαΐου του 1826, το κρά-
τος «πρότεινε» στους Γενίτσαρους 
να κάνουν στρατιωτικά γυμνάσια, 
και αυτοί εκόντες άκοντες δέχτη-
καν να γυμναστεί ένας ορισμένος 
αριθμός αυτών από κάποια τάγματα 
φορώντας ευρωπαϊκού τύπου στο-
λές. Η υπομονή των Γενιτσάρων, 
που τα γυμνάσιά τους ξεκίνησαν 
στις 12 Ιουνίου, εξαντλήθηκε σε 
τρεις ημέρες και στις 15 Ιουνίου ξέ-
σπασε εξέγερση. Ενα πλήθος «από 
αυτούς που ονομάστηκαν οι πραγ-
ματικοί πιστοί», κατά την έκφρα-
ση του επιτετραμμένου της γαλλι-
κής πρεσβείας Ντεσάζ (Désages), 
συσπειρώθηκε γύρω από τη ση-
μαία-κειμήλιο του Μωάμεθ, η οποία 
υψώθηκε ενάντια στους Γενίτσα-
ρους και έτσι με μια μεγάλη σφαγή 
καταργήθηκε ένας θεσμός σχεδόν 

πεντακοσίων ετών που είχε γίνει 
ένα με την κοινωνία. 

Το οθωμανικό παλαιό καθεστώς 
έληξε με την κατάργηση του σώμα-
τος των Γενιτσάρων. Στα επόμενα 
περίπου είκοσι χρόνια, ο Μαχμούτ 
Β΄ ασχολήθηκε με το να οικοδομή-
σει γρήγορα το κράτος και τη χώρα 
που είχε στο μυαλό του, ώστε να 
σώσει την αυτοκρατορία. Παίρνο-
ντας ως παράδειγμα τις ευρωπα-
ϊκές χώρες, εφάρμοσε μια σειρά 
από στρατιωτικές, γραφειοκρατι-
κές, οικονομικές και νομικές με-
ταρρυθμίσεις υπό ένα καθεστώς 
εκτάκτου ανάγκης και έθεσε τέρ-
μα στο παλαιό καθεστώς μαζί με 
τους θεσμούς του και την κουλ-
τούρα του. Αφού δεν είχε μείνει 
πια καμία δύναμη που να μπορεί 
να εναντιωθεί στο κράτος, αυτό 
όριζε πια μόνο του τα δικαιώμα-
τα, τις ελευθερίες, ακόμη και την 
ενδυμασία. Τα ευρωπαϊκού στυλ 
σακάκι και παντελόνι, το φέσι και 
το κοντό μούσι έγιναν υποχρεωτι-
κά στις κρατικές υπηρεσίες, ενώ οι 
νέοι που στρατολογούνταν με το 
ζόρι από την επαρχία για τον σύγ-
χρονο στρατό που είχε αρχίσει να 
δημιουργείται, στέλνονταν στην 
Κωνσταντινούπολη αλυσοδεμένοι 
από τα πόδια για να μην το σκά-
σουν στον δρόμο.

Ο θάνατος του Αλέξανδρου
Εν τω μεταξύ, στα τέλη του 1825 

πέθανε ο τσάρος της Ρωσίας Αλέ-
ξανδρος, ο οποίος είχε από την αρ-
χή εναντιωθεί στον Αγώνα της Ελ-
ληνικής Ανεξαρτησίας για να μη 
θιγεί η εγκαθιδρυμένη μετά τον 
Ναπολέοντα συντηρητική ευρωπα-
ϊκή τάξη πραγμάτων, και τον θρόνο 
ανέλαβε ο αδελφός του, του οποίου 
η οπτική σε αυτό το ζήτημα ήταν 
τελείως διαφορετική. 

Ο Μαχμούτ Β΄ είχε αποξενωθεί 
από όλους τους ηγέτες και τα κρά-
τη της Ευρώπης, εκτός από την 
Αυστρία. Το τίμημα ήταν ότι δεν 
μπορούσε πια να ακολουθεί μια 
πολιτική εξισορρόπησης της Ρω-
σίας με την Αγγλία. Ειδικά μετά τη 

σφαγή του Μεσολογγίου τον Απρί-
λιο του 1826, είχε δημιουργηθεί μια 
διεθνής κοινή γνώμη που έντονα 
ζητούσε να τιμωρηθεί το οθωμανι-
κό κράτος. Η πρώτη δόση αυτής της 
τιμωρίας υπήρξε η σχεδόν ολοσχε-
ρής καταστροφή των στόλων της 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας και της 
Αιγύπτου στο Ναυαρίνο.

Η διάλυση του σώματος των Γε-
νιτσάρων και οι στρατιωτικές και 
γραφειοκρατικές μεταρρυθμίσεις 
που ακολούθησαν δεν είχαν προ-
λάβει να αποδώσουν καρπούς όταν 
ξέσπασε ο Ρωσοτουρκικός Πόλεμος, 
μέσα σε λιγότερο από δύο χρόνια. 
Το κράτος, καθώς τα τελευταία δέ-
κα χρόνια είχε βγάλει από τη μέση 
όσους αγιάνηδες μπορούσε, χωρίς 
όμως να δημιουργήσει στη θέση 
τους κάτι άλλο αποτελεσματικό, και 
είχε προκαλέσει μεγάλη καταστρο-
φή, δεν κατάφερνε να συγκεντρώ-
σει ένα στρατό που να μπορεί να 
καταπνίξει την ελληνική εξέγερση. 
Γι’ αυτό, από τη μία, γελοιοποιήθη-
κε από τους Αλβανούς πολεμάρχους 
και μισθοφόρους, που δεν είχαν 
διάθεση να πολεμήσουν εναντίον 
των Ελλήνων επαναστατών, και 
από την άλλη βρισκόταν στο έλεος 
του διοικητή της Αιγύπτου. 

Ενώ είχαν έτσι τα πράγματα, 
το να μπει το 1828 σε πόλεμο με 
τη Ρωσία το οθωμανικό κράτος, το 
οποίο στο Ναυαρίνο απώλεσε τον 
στόλο του και την υποστήριξη του 
διοικητή της Αιγύπτου, δεν ήταν 
παρά αυτοκτονία. Ωστόσο, όπως 
βλέπουμε στα αυτοκρατορικά δια-
τάγματα που έγραψε με το ίδιο του 
το χέρι, ο Μαχμούτ Β΄ προτιμούσε 
έναν πόλεμο με τη Ρωσία από το να 
παραχωρήσει την ανεξαρτησία σε 
υπηκόους του.

Οσο και αν οι Ελληνες πάλεψαν 
με νύχια και με δόντια για την ανε-
ξαρτησία τους, το 1828 η εξέγερση 
έχει σε μεγάλο βαθμό καταπνιγεί, 
τα πιο σημαντικά κέντρα αντίστα-
σης –όπως το Μεσολόγγι και η Αθή-
να– έχουν περάσει υπό τον έλεγχο 
των οθωμανικών δυνάμεων, και 
σε πολλές περιοχές οι εξεγερμένοι 
έχουν ζητήσει έλεος από το κρά-
τος. Αν το 1828 δεν είχε ξεσπάσει 
ο πόλεμος, και αν τον Αύγουστο 
του 1829 οι Ρώσοι δεν είχαν κατα-
λάβει την Αδριανούπολη απειλώ-
ντας άμεσα τον οθωμανικό θρόνο, 
ο Μαχμούτ Β΄, ο οποίος είχε αντι-
σταθεί μέχρι τέλους στις υπέρ των 
Ελλήνων παρεμβάσεις των Μεγά-
λων ∆υνάμεων, δεν θα αποδεχόταν 
με τίποτα την ίδρυση ανεξάρτητου 
ελληνικού κράτους και οι συγκρού-
σεις θα είχαν με κάποιον τρόπο 
συνεχιστεί. 

Σήμερα, η συμβολή της Ρωσίας 
στην ελληνική ανεξαρτησία δεν 
είναι κάτι που τονίζεται στην κυ-
ρίαρχη ελληνική ιστοριογραφία. 
Βέβαια, θα μπορούσε να ισχυρι-
στεί κάποιος ότι ακόμη και χωρίς 
τον Ρωσοτουρκικό Πόλεμο, αργά ή 
γρήγορα οι Ελληνες, όπως και όλα 
τα άλλα έθνη που αποσχίστηκαν 
από την αυτοκρατορία, θα είχαν 
ιδρύσει το δικό τους έθνος-κράτος, 
απλώς όχι εκείνη τη συγκεκριμένη 
χρονική στιγμή.

Λιμποβίσι Αρκαδίας. Το σπίτι του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη. Οι Ελληνες ξεκίνησαν τον αγώνα της ανεξαρτησίας τους 
εν τω μέσω μιας εποχής εκ θεμελίων καταστροφής και μετασχηματισμού της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας.
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Ο θεσμός
των Γενιτσάρων
δεν είναι εύκολο
να κατανοηθεί
με τα σημερινά 
δεδομένα.
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Η Συνθήκη του Βουκουρεστίου και ο Μαχμούτ Β΄

Ο Ενβέρ Πασά (αριστερά), ηγετική 
φυσιογνωμία των Νεότουρκων, και 
ο Κεμάλ (δεξιά) στην Ιερουσαλήμ το 
1916. Η ενέργεια των Νεότουρκων 
να βάλουν με το ζόρι τη χώρα στον 
Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, ακολουθώ-
ντας τη Γερμανία, ήταν κυριολεκτικά 
αυτοκτονία. 

Του ΣΟΥΚΡΟΥ ΙΛΙΤΖΑΚ*

Χρησιμοποιώντας μια έκφραση 
που τους τελευταίους μήνες εί-
ναι στη μόδα, θα μπορούσαμε 
να πούμε ότι στην Οθωμανική 
Αυτοκρατορία/Τουρκία, από τις 
αρχές του 19ου αιώνα, γίνεται 
κάθε εκατό χρόνια κι από ένα 
μεγάλο «reset». Σε αυτές τις φο-
βερές περιόδους αναταραχής και 
μετασχηματισμού, τις οποίες θα 
εξετάσουμε ως διαδικασίες ει-
κοσαετούς διάρκειας, αλλάζει 
με τρόπο ουσιαστικό η πολιτι-
κή δομή της χώρας· το εκάστο-
τε παλαιό καθεστώς εξαφανίζε-
ται μαζί με τον πολιτισμό του 
και γεννιέται με ωδίνες το νέο 
καθεστώς.

Η μερίδα που ιδιοποιείται τη 
διαχείριση του κράτους, κάτω 
από διαρκείς συνθήκες εκτά-
κτου ανάγκης, εξουδετερώνο-
ντας όποια εστία δύναμης περι-
ορίζει την κρατική εξουσία και 
καταπνίγοντας τα πλουραλιστι-
κά στοιχεία της κοινωνίας, υπο-
νομεύει και τελικά χαράσσει εκ 
νέου τα όρια του κράτους έναντι 
της κοινωνίας· εγκαθιδρύεται 
έτσι ένα ακραία συγκεντρωτι-
κό, προσωποπαγές καθεστώς. 

Το ενδιαφέρον είναι ότι μια 
παρόμοια διαδικασία εκτυλίσ-
σεται και στις μέρες μας, για 
τρίτη φορά. ∆εν είναι ακόμα 
σαφές αν οι Eλληνες –ή η Ελ-
λάδα– και η Ρωσία, που έπαι-
ξαν κεντρικό ρόλο στα «reset» 
του 1810-1830 και του 1910-
1930, θα παίξουν κάποιο ρόλο 
και στο τρίτο μεγάλο «reset», 
που ξεκίνησε στη δεκαετία του 
2010· ωστόσο, η παρούσα τε-
ταμένη κατάσταση προκαλεί 
το ερώτημα: «Μήπως η Ιστο-
ρία κάνει ρίμες;» (παραπέμπω 
εδώ σ’ ένα μότο που το βρίσκω 
πολύ εύγλωττο και το οποίο 
αποδίδεται στον Μαρκ Τουέ-
ιν, αν και η προέλευσή του δεν 
είναι γνωστή με βεβαιότητα: 
«Ηistory doesn’t repeat itself, 
but it often rhymes», δηλαδή 
«η Ιστορία δεν επαναλαμβάνε-
ται, αλλά κάνει συχνά ρίμες»).

O Τούρκος ιστορικός Σουκρού Ιλι-
τζάκ («Η Τουρκία έκανε τα πάντα 
για να φύγω», «Κ», 9.6.20) ζει τα 
τελευταία χρόνια στην Ελλάδα. 
Ο γιος του είχε παίξει τον ρόλο 
του Κολοκοτρώνη στη θεατρι-
κή παράσταση του νηπιαγωγεί-
ου του(!), ενδιαφέρον στοιχείο, 
λαμβάνοντας υπόψη το θέμα της 
διατριβής του Ιλιτζάκ: «Η Ελλη-
νική Επανάσταση ως οθωμανική 
εμπειρία». Στο άρθρο που ακο-
λουθεί εξετάζει τρεις κρίσιμες 
ιστορικές περιόδους της Τουρκί-
ας, οι οποίες όμως αφορούν και 
την Ελλάδα, αρχής γενομένης 
από την Επανάσταση του 1821.

Η. Μ. 

(Μετάφραση από τα τουρκικά:
Ιλεάνα Μορώνη)

* Ο κ. Σουκρού Ιλιτζάκ είναι διδάκτωρ 
Ιστορίας από το Πανεπιστήμιο 
Χάρβαρντ. Η διατριβή του εξετάζει 
την Ελληνική Επανάσταση ως μια 
οθωμανική εμπειρία.

Τα τρία μεγάλα «reset»
της Τουρκίας και 
η Ελλάδα
«Mήπως η Ιστορία

κάνει ρίμες;»
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Το δεύτερο «reset» ξεκίνησε με την 
επανάσταση των Νεότουρκων το 
1908 και κατέληξε σε μια από τις 
μεγαλύτερες καταστροφές και μετα-
σχηματισμούς που έχουν δει ποτέ 
αυτά τα χώματα. Επειτα από τρεις 
μεγάλους πολέμους, μια σειρά από 
σφαγές και μαζικές μετακινήσεις 
πληθυσμών, η πολύγλωσση, πολυ-
θρησκευτική, πολυεθνοτική Οθω-
μανική Αυτοκρατορία έγινε παρελ-
θόν και στα χώματα της Ανατολίας 
ιδρύθηκε το τουρκικό έθνος-κράτος 
υπό την ηγεσία του Μουσταφά Κε-
μάλ Ατατούρκ, του «ενός ανδρός» 
του δεύτερου «reset».

Το συνταγματικό καθεστώς, που 
ξεκίνησε με μεγάλες ελπίδες τον 
βίο του μετά το 1908, κατέληξε σε 
αποτυχία, ως αποτέλεσμα της αφρο-
σύνης που έδειξαν όχι μόνο η ηγε-
σία των Νεότουρκων αλλά και οι 
ηγεσίες όλων των κοινοτήτων της 
Αυτοκρατορίας, λόγω επίσης των 
επεμβάσεων των βαλκανικών κρα-
τών –που πρόσφατα είχαν κερδίσει 
την ανεξαρτησία τους από την Αυ-
τοκρατορία– για να διευρύνουν τα 
εδάφη τους και των ιμπεριαλιστικών 
παιχνιδιών της Αγγλίας. 

Το οθωμανικό κράτος είχε βγει 
από τους Βαλκανικούς Πολέμους 
σε άθλια κατάσταση· έχοντας με 
δυσκολία ξανακερδίσει από τους 
Βουλγάρους την Αδριανούπολη κι 
έχοντας χάσει το μεγαλύτερο μέρος 
των ευρωπαϊκών εδαφών του, είχε 
περιοριστεί στην Ανατολία. Ενώ εί-
χαν έτσι τα πράγματα, η ενέργεια 
των Νεότουρκων, που θεώρησαν ως 
λύση για την κατάρρευση της Αυτο-
κρατορίας το να βάλουν με το ζόρι 
τη χώρα στον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, 
ακολουθώντας τη Γερμανία, ήταν 
κυριολεκτικά αυτοκτονία. Από την 
άλλη, ο πόλεμος αυτός εξασφάλισε 
και τις κατάλληλες συνθήκες για να 

απαλλαγεί το κράτος από τον χρι-
στιανικό πληθυσμό της Ανατολίας, 
την πολυπληθέστερη ομάδα που 
περιόριζε το πεδίο κυριαρχίας του.

Οι Νεότουρκοι δεν κατάφεραν να 
ολοκληρώσουν το «reset» που είχαν 
ξεκινήσει. Τον Νοέμβριο του 1918, 
τα υψηλόβαθμα στελέχη του Κομι-
τάτου Ενωσης και Προόδου εγκατέ-
λειψαν κακήν κακώς τη χώρα, που 
εξαιτίας τους είχε γίνει ερείπια. Με-
τά την κατάληψη από τις δυνάμεις 
της Αντάντ της πρωτεύουσας, της 

Κωνσταντινούπολης, και διαφόρων 
περιοχών της Ανατολίας, οι Τούρκοι 
εθνικιστές ξεκίνησαν στην Ανατολία 
ένα κίνημα εθνικής απελευθέρωσης. 
Η Ελλάδα, που κατέλαβε τη Σμύρνη 
και την περιοχή της, ήταν μόνο ένας 
από τους εχθρούς, αλλά σε αυτό τον 
αγώνα, που στην τουρκική ιστορι-
ογραφία ονομάζεται Πόλεμος της 
Απελευθέρωσης, οι μεγαλύτερες και 
αποφασιστικότερες μάχες δόθηκαν 
εναντίον του ελληνικού στρατού.

Κι ενώ ακριβώς εκατό χρόνια 
αργότερα Τούρκοι και Ελληνες έρ-
χονταν πάλι αντιμέτωποι σ’ έναν 
αγώνα ζωής και θανάτου, η Ρωσία 
αυτή τη φορά πήρε το μέρος των 
Τούρκων. Στη Ρωσία, λίγα χρόνια 
νωρίτερα είχαν πάρει την εξουσία 
οι κομμουνιστές, οι οποίοι θεώρη-

σαν και στρατηγικά και ηθικά σω-
στό να υποστηρίξουν την Τουρκία, 
που στα μάτια τους βρισκόταν υπό 
ιμπεριαλιστική κατοχή. 

Η σοβιετική Ρωσία, η οποία δι-

καίως έβλεπε την Αγγλία πίσω από 
τον ελληνικό στρατό που προέλαυ-
νε προς το εσωτερικό της Ανατολί-
ας, υποστηρίζοντας τους Τούρκους 
εθνικιστές κράτησε μακριά από τα 
νοτιοανατολικά σύνορά της την Αγ-
γλία, αποτρέποντας έτσι το άνοιγμα 
ενός επιπλέον μετώπου εναντίον 
της κομμουνιστικής επανάστασης. 

Σύμφωνα με τα επίσημα σοβι-
ετικά στοιχεία, κατά τη διάρκεια 
του πολέμου η Ρωσία δώρισε στο 
τουρκικό εθνικό κίνημα εκατοντά-
δες κιλά χρυσό, δεκάδες χιλιάδες 
τουφέκια, εκατοντάδες πολυβόλα, 
εκατομμύρια σφαίρες και βλήματα. 
Πρώτος απ’ όλους ο ηγέτης του κι-
νήματος, ο Μουσταφά Κεμάλ, τόνι-
σε με τα παρακάτω λόγια ότι χωρίς 
τη ρωσική υποστήριξη ο πόλεμος 

δεν θα είχε στεφθεί με επιτυχία: 
«Αν δεν υπήρχε η υποστήριξη της 
Ρωσίας, η νίκη της νέας Τουρκίας 
επί των εισβολέων θα είχε μπορέ-
σει να επιτευχθεί μόνο με ασύγκρι-
τα μεγαλύτερες απώλειες ή ίσως 
και να μην είχε καταστεί δυνατή. 
Η Ρωσία πρόσφερε στην Τουρκία 
και ηθική και υλική βοήθεια, και θα 
είναι έγκλημα να ξεχάσει το έθνος 
μας αυτή τη βοήθεια». ∆εν μπόρεσα 
να βρω την πηγή αυτού του απο-
σπάσματος, που βρίσκεται στην 
ιστοσελίδα της πρεσβείας της Ρω-
σικής Ομοσπονδίας στην Τουρκία, 
αλλά το Μνημείο της ∆ημοκρατίας 
στην πλατεία Ταξίμ δεν αφήνει κα-
νένα λόγο να αμφιβάλλουμε για την 
ακρίβεια αυτών των φράσεων. Το 
ότι στο μνημείο που τοποθετήθηκε 

στο Ταξίμ, την πιο κεντρική πλατεία 
της Κωνσταντινούπολης, το 1928, 
ενώ ο Ατατούρκ ήταν ακόμα εν ζωή, 
ακριβώς πίσω από το άγαλμα του 
Ατατούρκ βρίσκονται τα αγάλμα-
τα των μπολσεβίκων στρατηγών 
Βοροσίλοφ και Φρούνζε, που κατά 
τη διάρκεια του πολέμου έφεραν 
βοήθεια στην Ανατολία, δεν είναι 
τίποτε άλλο παρά έκφραση της προ-
σωπικής ευγνωμοσύνης του ηγέτη 
του εθνικού αγώνα για τη ρωσική 
υποστήριξη.

Ετσι, Ελληνες και Τούρκοι βιώ-
νουν την ιδιορρυθμία να έχουν δι-
εξαγάγει τους πολέμους απελευθέ-
ρωσής τους –δηλαδή τα ιδρυτικά 
γεγονότα της σύγχρονης ιστορίας 
τους– οι μεν εναντίον των δε και 
αντιστρόφως, με διαφορά εκατό 
ετών και, επιπλέον, και τα δύο αυ-
τά ιδρυτικά γεγονότα να έχουν ευ-
οδωθεί χάρη στην επέμβαση της 
Ρωσίας.

Στα επόμενα περίπου δεκαπέ-
ντε χρόνια, ο Ατατούρκ υλοποίησε 
μια σειρά από μεταρρυθμίσεις για 
να δημιουργήσει την Τουρκία που 
είχε στο μυαλό του, κάτω από διαρ-
κείς συνθήκες εκτάκτου ανάγκης 
και εξοντώνοντας βήμα προς βήμα 
την εναντίον του αντιπολίτευση. 

Η οθωμανική δυναστεία εξορί-
στηκε και εγκαθιδρύθηκε δημοκρα-
τία, ο θεσμός του χαλιφάτου καταρ-
γήθηκε, οι γυναίκες μπόρεσαν να 
συμμετάσχουν σε όλους τους το-
μείς της ζωής και μάλιστα χωρίς 
να καλύπτονται όπως επιτάσσει το 
Ισλάμ, το αραβικό αλφάβητο αντι-
καταστάθηκε από το λατινικό κ.λπ.· 
ο Ατατούρκ έκανε όλες αυτές τις με-
ταρρυθμίσεις, που προκάλεσαν κυ-
ριολεκτικά μια αλλαγή πολιτισμού, 
ξεριζώνοντας το παλιό με τη βία, 
και όχι επειδή το ζητούσε η κοινω-
νική βάση.

Το τρίτο μεγάλο «reset» ξεκίνησε με 
την προσπάθεια, από το δεύτερο 
μισό της δεκαετίας του 2010, του 
ΑΚΡ (Κόμμα ∆ικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης), που πήρε την εξουσία με 
τις εκλογές του 2002, και του ηγέ-
τη του, Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, να 
καταργήσουν τη δημοκρατία. Αυτή 
τη στιγμή βρισκόμαστε στη φάση 
της κατεδάφισης, κατά την οποία, 
υπό συνθήκες εκτάκτου ανάγκης, 
καταργούνται οι θεσμοί και οι συμ-
βάσεις του παλαιού καθεστώτος. 

∆εν είναι ακόμα σαφές αν το 
ΑΚΡ θα μπορέσει να τελειώσει το 
«reset» που ξεκίνησε ή όχι, και τι 
είδους Τουρκία θα έχει διαμορ-
φωθεί ως αποτέλεσμα αυτού. Αυ-
τή τη στιγμή, το αυταρχικό καθε-
στώς, στο οποίο τα δικαιώματα 
και οι ελευθερίες ορίζονται κατά 
το δοκούν από έναν μόνο άνθρω-
πο, σπρώχνει τη χώρα προς ένα 
δυστοπικό μέλλον. Το ότι ούτε στο 
κράτος ούτε στην πολιτική υπάρ-
χει μια αξιοσημείωτη δύναμη που 
να μπορεί να σταματήσει ή να εξι-
σορροπήσει αυτή την πορεία καθι-

στά δυνατή την εξέλιξη αυτού του 
καθεστώτος σε ολοκληρωτικό. Το 
αν το ΑΚΡ θα το καταφέρει τελικά 
αυτό ή όχι, θα το δούμε τα επόμε-
να χρόνια.

Την απώλεια της αυτοδυναμίας 
από το ΑΚΡ στις εκλογές του Ιουνί-
ου 2015 ακολούθησε μια περίοδος 
τρομοκρατίας με βομβιστικές και 
ένοπλες επιθέσεις. Ηταν μια πε-
ρίοδος «δόγματος του σοκ», που 
κράτησε έως την εξασφάλιση της 
αυτοδυναμίας από το ΑΚΡ και την 
εμπέδωση της εξουσίας του Ερντο-
γάν και που είχε ως αποτέλεσμα να 
εξουδετερωθεί η κοινωνική αντιπο-
λίτευση. Στη συνέχεια, με τα γεγο-
νότα της 15ης-16ης Ιουλίου 2016, 
ο Ερντογάν έκανε εκκαθαρίσεις σε 
όλες τις βαθμίδες του κράτους από 
τις εστίες δύναμης που απειλούσαν 
άμεσα την εξουσία του και κυρίως 
από τους γκιουλενιστές. Επιπλέον, 
με το προεδρικό σύστημα που τέ-
θηκε σε εφαρμογή το 2018, η Βου-
λή κατέστη μη λειτουργική και ο 
Ερντογάν άρχισε να κυβερνάει τη 
χώρα με διατάγματα, ανεξέλεγκτος 

και χωρίς να λογοδοτεί πουθενά. 
Το συμβολικό γεγονός της αλ-

λαγής πολιτισμικού παραδείγμα-
τος που επιβάλλει βήμα βήμα ο Ερ-
ντογάν υπήρξε η επαναλειτουργία 
της Αγίας Σοφίας ως τζαμιού. Με 
αυτή την επιθετική πρωτοβουλία, 
ο Ερντογάν θέλησε, ακυρώνοντας 
την προσωπική απόφαση του Ατα-
τούρκ, δηλαδή του ημίθεου ιδρυτή 
της Παλιάς Τουρκίας, να μετατρέψει 
σε σύμβολο, με τον πιο πομπώδη 
τρόπο, τη ρήξη με το παρελθόν. 

Και οι τρεις αλλαγές πολιτισμι-
κού παραδείγματος έγιναν, γίνο-
νται, όχι λόγω ενός σοβαρού αιτή-
ματος της κοινωνικής βάσης, αλλά 
από τα πάνω, με την επιβολή από 
έναν αποφασισμένο άνδρα, βίαια. 
Η κοινωνία εξαναγκάζεται να ζήσει 
το όνειρο αυτών των αποφασισμέ-
νων ανδρών, αλλά αυτά τα όνειρα 
γίνονται εφιάλτες για κάποια κομ-
μάτια της κοινωνίας. 

∆ιαβάζουμε στα ΜΜΕ ότι και 
τα πιο μικρά ζητήματα απαιτούν 
πλέον την έγκριση του Ερντογάν 
και ότι οι προς υπογραφή φάκελοι 

στο γραφείο του φτάνουν στο ύψος 
δεν ξέρω πόσων ανθρώπων. Είδαμε 
όμως στις τοπικές εκλογές του 2019 
ότι, ακόμα κι έτσι, ο Ερντογάν δεν 
μπορεί να πει «εγώ είμαι το κρά-
τος». Το ότι το ΑΚΡ δεν κατάφερε 
να κερδίσει τις εκλογές στην Κων-
σταντινούπολη, παρ’ όλες τις ανεν-
δοίαστες επεμβάσεις, έδειξε ότι ο 
Ερντογάν δεν μπορεί να προχωρή-
σει πέρα από ένα ορισμένο σημείο.

Σενάρια πολέμου
Γράφτηκε εκτενώς το καλοκαίρι 

του 2020, από ανθρώπους που πα-
ρακολουθούν στενά την τουρκική 
πολιτική, ότι ο Ερντογάν, που στις 
συνθήκες της πανδημίας πιεζόταν 
πολύ και η εκλογική του βάση φυλ-
λορροούσε, ήθελε να ξεπεράσει αυ-
τά τα εμπόδια με μια ελεγχόμενη 
ελληνοτουρκική σύγκρουση κι ότι 
ακόμα κι ένας πόλεμος μιας ημέρας 
θα αρκούσε για να εγκαθιδρύσει μια 
κανονικότατη δικτατορία. ∆ηλαδή, 
σύμφωνα με αυτά τα σενάρια, τα 
δυνητικά (καθώς δεν είναι γνωστό 
αν υπάρχουν ή όχι, πόσα είναι, πό-

τε θα μπορέσουν να εξαχθούν κι 
αν συμφέρει οικονομικά να γίνει 
αυτό) ενεργειακά κοιτάσματα της 
Ανατολικής Μεσογείου, το θέμα της 
υφαλοκρηπίδας ή η Κύπρος δεν θα 
ήταν ο πραγματικός λόγος μιας πι-
θανής σύγκρουσης, αλλά μόνο μια 
πρόφαση.

Παρότι αυτή τη στιγμή ο Ερ-
ντογάν δείχνει να ψάχνει στις 
κουρδικές περιοχές το «Μεγάλο 
Πρόσχημα» που χρειάζεται, δεν 
μπορούμε να προβλέψουμε τι θα 
γίνει από εδώ και στο εξής στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις και αν 
η Ελλάδα θα παίξει ή όχι ρόλο και 
στο τρίτο «reset». Ωστόσο, αν ένα 
όφελος της ενασχόλησης με την 
Ιστορία είναι το να αντιλαμβάνε-
σαι τα μοτίβα που κάνουν ρίμες, 
το να κοιτάξουμε την Ιστορία μπο-
ρεί να είναι μια ωφέλιμη άσκηση. 
Για παράδειγμα, ένα από αυτά τα 
μοτίβα είναι πως η ανθρωπότητα 
μπαίνει διαρκώς σε κύκλους αυτο-
καταστροφής. Ακριβώς όπως είχε 
γίνει και πριν από τους δύο παγκο-
σμίους πολέμους, έχει αρχίσει να 

συσσωρεύεται υπερβολικά πολλή 
ενέργεια πάνω στα ρήγματα της 
παγκόσμιας πολιτικής. 

Οι απογοητεύσεις που γεννάει ο 
καπιταλισμός δίνουν πάλι ώθηση σε 
ακραίους πολιτικούς και πολιτικές 
στις τέσσερις γωνιές του κόσμου. 
Η παγκόσμια πολιτική αλλάζει πιο 
γρήγορα απ’ ό,τι σε οποιαδήποτε 
άλλη περίοδο της Ιστορίας. Η Τουρ-
κία του Ερντογάν, που εν μέσω του 
τρίτου «reset» κατάφερε με «πολύ 
κόπο» να αποξενώσει και τους γεί-
τονές της και ένα σημαντικό μέρος 
της ∆ύσης, ψάχνει τη θέση της σε 
αυτόν τον γρήγορα μεταβαλλόμε-
νο κόσμο. Ομως αυτό δεν το κάνει 
έχοντας από πίσω μια στρατηγική 
ή μια σοβαρή σκέψη· το κάνει ψη-
λαφιστά και με σπασμωδικές κινή-
σεις. Πόσες φορές τυφλωμένοι και 
άφρονες κυβερνήτες δεν έφεραν 
την Τουρκία στο χείλος της κατα-
στροφής! Το μοτίβο της αυτοκτο-
νίας υπάρχει στην ιστορία αυτού 
του κράτους· ας ελπίσουμε, για το 
καλό όλων των λαών της περιοχής, 
ότι δεν θα είναι η μοίρα του.

1919. Ελληνικά στρατιωτικά τμήματα στην προκυμαία της Σμύρνης. Οι Τούρκοι εθνικιστές είχαν πολλούς εχθρούς, τις 
μεγαλύτερες μάχες όμως τις έδωσαν κατά του Ελληνικού Στρατού.
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Η επανάσταση των Νεότουρκων και ο Κεμάλ Ατατούρκ

Η κατεδάφιση της δημοκρατίας από τον Ταγίπ Ερντογάν

1914. Ο Σεΐχης-ουλ Ισλάμ κηρύσσει 
την τζιχάντ κατά των απίστων, συμ-
βάλλοντας, μεταξύ άλλων, και στο 
πνεύμα των γενοκτονικών πολιτικών 
που ακολούθησαν οι Νεότουρκοι.

Εκατό χρόνια αργότερα 
από το 1821, Τούρκοι και 
Ελληνες έρχονταν πάλι 
αντιμέτωποι σε αγώνα 
ζωής και θανάτου.
Η Ρωσία αυτή τη φορά 
πήρε το μέρος
των Τούρκων.
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
12.00 Xωρίς αποσκευές (E)
 «Eυρύχου».
12.30 Βrand News
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή. 
15.00 Αποτυπώματα - (Ε)
 Ιστορικές στιγμές. 
16.00 Η €¥Ρω$τία
 Oικονομική εκπομπή. 
16.30 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Γλωσσική παιδεία.
17.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ
  Στιγμές από την Κύπρο.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων.
18.55 Μουσικό ραντεβού
  Μουσική εκπομπή με την 

Αγγελική Νικηφόρου.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά, με τους
 Μαριλένη Σταύρου,  
 Μαρίνο Χατζηβασιλείου. 
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Άντρη Καραντώνη.
23.15 EIΔHΣEIΣ
23.20 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.25 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.15 Brand News (E)

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.15 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
 ε. Σπίριτ, το άγριο άλογο
 στ. Τα τρενάκια ρομπότ
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
16.00 Expedition with 
 Steve Backshall - (Ε)
 Ταξιδιωτικό ντοκιμαντέρ,
 με τoν Steve Backshall.
16.45 Baywatch, IX
 Περιπετειώδης σειρά.
17.30 Προσωπογραφίες - (E)
  Κοινωνική εκπομπή με τη 

Μαρία Αγγελίδου.
18.15 Mαζί / Birlikte, II
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
19.00 Art of Space - (E)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
19.30 Γυναίκα
  Κοινωνική εκπομπή
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε) 
 Tαξιδιωτικές ταινίες.
21.30 Έρωτας στον πάγο
 Love on ice
  Αισθηματική τηλεταινία, 

με τους Τζούλι Μπέρμαν, 
Άντριου Γουόλκερ, κ.ά.

23.15 ArtCafe, IV - (E)
00.20 EIΔHΣEIΣ
00.40 Επαναλήψεις
02.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
14.30 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00   Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου
 Κωμική σειρά
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου
 (Συνέχεια)
18.20 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
19.20 ∆ώσε Βάση 
 Κωμικό show. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Παράδοση κατ’ οίκον
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βασιλική Χατζηαδάμου.   
22.30 Κάρμα
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.30 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ στον Alpha (Ε)
00.30 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (Ε)  
01.15 The Chase Celebrity - (Ε)
02.00 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
02.45 10η εντολή - (Ε)
03.30 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

06.30 Daddy cool - (E)
 Κωμική σειρά.
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
  Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Εκπομπή με το Νίκο Χα-

τζηνικολάου.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
 Εκπομπή μαγειρικής, με
 τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.  
16.15 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή, με
 τον Μιχάλη Σοφοκλέους.
17.40 Παρουσιάστε - (E)
 Κωμική σειρά. 
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Παρουσιάστε
 (Συνέχεια)
18.40 Το καφέ της Χαράς - (Ε)
 Κωμική σειρά.
19.30 Τaxi
 Τηλεπαιχνίδι.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Your Face Sounds 
 Familiar - All Star
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Μαρία Μπεκατώρου.
00.50 Βest Friend’s Fear  - (Ε)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σάββα Πούμπουρα.
00.50 Αquarius - (E)
01.40 Blackout - (E)  
02.30 Πλάκα μου κάνεις - (E)  

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης - (E)
  Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
17.10 My Greece - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 ΜasterChef-MasterClass
 ∆ιαγωνισμός μαγειρικής,
 με τους Σωτήρη Κοντιζά,
 Πάνο Ιωαννίδη,
 Λεωνίδα Κουτσόπουλο.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 True Crime
  Θρίλερ, με τους Κλιντ 

Ίστγουντ, Αϊζέια Ουάσιν-
γκτον, κ.ά.

23.15 Shot Caller
 ∆ραματικό θρίλερ, 
 με τους Νικολάι Κόστερ,  
 ΒαλντάουΤζον, κ.ά.      
00.30 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
04.30 Τhe Booth - (E)
05.30 Ο άντρας των ονείρων

06.30 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Love it - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
09.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
10.15 Dot. - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές - (E)
 Με τον Γιάννη Καρεκλά.
13.10 Ώρα για φαγητό - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής,
 με την Αργυρώ
 Μπαρμπαρίγου.
13.40 Βουράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Super Makeover - (E)
 Με τη ∆ούκισσα Νομικού.
15.30 Σου Κου Family
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τους Χάρη και Αντελίνα 
Βαρθακούρη.

17.30 Στα παρά πέντε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Στο παρά πένε - (E)
 Κωμική σειρά.
18.40 Πενήντα - Πενήντα
 Κωμική σειρά.
19.40 Η πεθερά - (Ε)
 Κωμική σειρά.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 House of Fame - (E)
03.40 Dot - (Ε)
04.40 Παντρεμένοι κι οι δυο (Ε)

07.20 Ο φαντασμένος
09.00 Ο τσαρλατάνος
10.30 Πρόσωπα λησμονημένα
12.00 Ο ψεύτης
13.30 Η κόρη του ήλιου
15.10 Οι θαλασσιές, οι χάντρες
16.45 Στουρνάρα 288
18.15 Ζητείται επειγόντως
 γαμπρός
20.00 Ο κατεργάρης
21.30 Ο γαμπρός μου
 ο δικηγόρος
23.20 Οι σφαίρες
 δεν γυρίζουν πίσω 
00.40 Αυτή που δεν λύγισε
02.05 Η βαλίτσα του παπά

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 Love on ice 21.20 Παράδοση κατ’ οίκον 21.00 YFSF - All Star 21.15 True Crime 21.15 Survivor 21.00 Allagash

20.00 Ο κατεργάρης

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Παιδική ταινία
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Ελληνική ταινία
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Ελληνική ταινία
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η πλατφόρμα της Apple TV δεν μας 
φέρνει φυσικά τον ορυμαγδό ται-
νιών και σειρών που έχουμε συ-
νηθίσει στο Netflix, ωστόσο σχε-
δόν όλες της οι κυκλοφορίες είναι 
άνω του μετρίου, με προσεγμένη 
κινηματογράφηση και έμφαση σε 
κοινωνικά φορτισμένη θεματολο-
γία, έστω και μέσα στα «ασφαλή» 
στεγανά της πολιτικής ορθότη-
τας. Αυτό πάνω-κάτω συμβαίνει 
και στο «Palmer», φιλμ ομώνυμο 
του πρωταγωνιστή του, τον οποίο 
ενσαρκώνει (απροσδόκητα) άρτια 
ο Τζάστιν Τίμπερλεϊκ.

Ο δημοφιλής μουσικός και ηθο-
ποιός υποδύεται έναν νέο άνδρα, 
ο οποίος αποφυλακίζεται έπειτα 
από δώδεκα χρόνια και επιστρέ-
φει στο σπίτι της γιαγιάς του που 
τον μεγάλωσε. Εκεί θα γνωρίσει 
τον μικρό Σαμ, ένα ιδιαίτερο αγό-
ρι που ζει στο γειτονικό τρέιλερ, 
παραμελημένο από την εξαρτη-
μένη μητέρα του (Τζούνο Τεμπλ) 
και κακοποιημένο από τον πατριό 
του. Οι δυο τους θα αναπτύξουν 
τον ενστικτώδη δεσμό των «απο-
βλήτων» και μαζί θα προσπαθή-
σουν να φτιάξουν μια καινούργια 
ζωή κόντρα στα εμπόδια και στις 
προκαταλήψεις.

Τη δική του σημασία έχει και 
το σκηνικό όπου εκτυλίσσεται η 
ιστορία. Στην «ξεχασμένη» επαρ-
χιακή Αμερική, εκεί όπου οι δεύτε-
ρες ευκαιρίες και ο σεβασμός στη 
διαφορετικότητα δεν είναι ακρι-
βώς είδος εν αφθονία, η κοινωνική 
ζωή των ανθρώπων κινείται κυρί-
ως γύρω από την τοπική ενορία 
και το φούτμπολ, που αναδεικνύει 

τους δικούς του ήρωες. Ενας τέ-
τοιος ήταν παλιά και ο Πάλμερ, ο 
οποίος ωστόσο έκανε μια λάθος 
επιλογή που λίγο έλειψε να κα-
ταδικάσει το μέλλον του. Από την 
άλλη, η συνάντηση με τον μικρό 
Σαμ θα τον κάνει να αναλάβει –
έστω κάπως τυχαία– για πρώτη 
φορά τον ρόλο του ενηλίκου και 
να φανεί υπεύθυνος για κάποιον 
πέρα από τον εαυτό του.

Το αγόρι από την πλευρά του, 
που προτιμά τις κούκλες από την 
μπάλα του φούτμπολ (και προφα-
νώς δέχεται το σχετικό μπούλινγκ 
γι’ αυτό στο σχολείο και αλλού), 
βρίσκει απροσδόκητο υπερασπι-
στή στο πρόσωπο του πρώην κα-
ταδίκου. Εκείνος ωστόσο έχει και 
τους ενδοιασμούς του: αξίζει να 
ορθώσει κανείς ανάστημα απένα-
ντι στην αδικία ή μήπως έτσι μπο-
ρεί να μπλέξει σε χειρότερους μπε-
λάδες; Τελικά θα αποφασίσει πως 
και η δική του λύτρωση περνάει 
μέσα από την αθωότητα και τα 
αγνά συναισθήματα του παιδιού, 
τα οποία κι εκείνος δεν πρόλαβε 
ίσως να χαρεί αρκετά στην ώρα 
τους. Η ταινία του σχετικά άγνω-
στου Φίσερ Στίβενς, σε σενάριο 
της Σέριλ Γκερίερο, δεν κρύβει 
ιδιαίτερες εκπλήξεις ούτε πρωτο-
τυπεί· αντιθέτως, τη συγκεκριμένη 
ιστορία την έχουμε δει στις παραλ-
λαγές της αρκετές φορές από το 
αμερικανικό σινεμά, δίχως αυτό 
να σημαίνει πως δεν είναι καλο-
δεχούμενη. Ισα ίσα, αποδεικνύει 
πως, αν και οι εποχές προχωρούν, 
κάποια ζητήματα παραμένουν επί-
καιρα και κρίσιμα ακόμη και όταν 
(συχνά) κρύβονται κάτω από την 
επιφάνεια.

Εγκλημα στο Δελχί
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ (2020)
Δημιουργός: Ρίτσι Μέχτα
Ερμηνείες: Σέφαλι Σαχ,
Ρατζές Ταϊλάνγκ, Ράσικα Ντουγκάλ

Μετά τον κινηματογραφικό «Λευ-
κό τίγρη», το Netflix μας φέρνει 
μια τηλεοπτική σειρά αυτή τη φο-
ρά από την πολυπληθή ασιατική 
χώρα. Βασισμένο σε αληθινά γε-
γονότα, το σόου επτά επεισοδίων 
εξιστορεί την πυρετώδη έρευνα 
της αστυνομίας για την εξιχνίαση 
ενός ειδεχθούς εγκλήματος ομα-
δικού βιασμού που είχε συγκλονί-
σει το ∆ελχί στις αρχές της περα-
σμένης δεκαετίας. Η φρικιαστική 
πράξη ταρακουνάει και την τοπι-
κή αστυνομική διευθύντρια (εξαι-
ρετική η Σέφαλι Σαχ στον ρόλο), η 
οποία αναλαμβάνει προσωπικά την 
υπόθεση μαζί με μια μικρή ομάδα 
έμπιστων υφισταμένων, κινώντας 
γη και ουρανό προκειμένου να μη 
χαθούν τα ίχνη των δραστών μέσα 
στα πρώτα κρίσιμα 24ωρα.

Το «γη και ουρανό» φυσικά εί-
ναι σχετικό, σε μια χώρα που τα 
πάντα κινούνται στους δικούς τους 
ρυθμούς, η εγκληματικότητα οργι-
άζει και οι Αρχές προσπαθούν να 

κάνουν τη δουλειά τους συχνά με 
πενιχρά μέσα. Εδώ μην περιμένε-
τε εφετζίδικα εικονικά μοντέλα, 
drones και αψεγάδιαστες ομάδες 
σήμανσης και ανάλυσης στοιχεί-
ων τύπου CSI· αντιθέτως, αυτό που 
κυριαρχεί και απεικονίζεται ανά-
γλυφα είναι ο σκληρός ρεαλισμός 
βαριεστημένων –και κακοπληρω-
μένων– υπαλλήλων και οι αστοχί-
ες στα όρια του κωμικού. Από την 
άλλη, είναι τόσο συγκλονιστική η 
ίδια η δύναμη της ιστορίας, που 
καταφέρνει να βάλει εμπρός έναν 
ελαττωματικό μηχανισμό, σε ένα 
κυνήγι με τον χρόνο και τον εφι-
άλτη που στοιχειώνει μια ολόκλη-
ρη κοινωνία.

 
Loro «««
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Πάολο Σορεντίνο
Ερμηνείες: Τόνι Σερβίλο, Ελενα
Σ. Ρίτσι, Ρικάρντο Σκαμάρτσιο
 
Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε την προσέγγιση του 
σπουδαιότερου σύγχρονου Ιταλού 
σκηνοθέτη, Πάολο Σορεντίνο, στη 
φιγούρα του Σίλβιο Μπερλουσκό-
νι. Το φιλμ φέρνει στο προσκήνιο 
την περίοδο 2006-2010, οπότε ο 

«Καβαλιέρε» διανύει την τελευταία 
θητεία του, αποχωρώντας εν μέ-
σω οικονομικών και σεξουαλικών 
σκανδάλων. Ο Σορεντίνο συνεχίζει 
από εκεί όπου σταμάτησε με την 
«Τέλεια ομορφιά», εικονογραφώ-
ντας ένα σκηνικό απόλυτης παρακ-
μής, διαφθοράς και ηδονισμού. Στο 
κέντρο του ο διάσημος πρωταγωνι-
στής (εξαιρετικός ξανά ο Τόνι Σερ-
βίλο), ως έκλυτος Πάπας, κινεί τα 
νήματα, αδυνατώντας όμως πια να 
επιβληθεί πραγματικά ακόμη και 
μέσα στο ίδιο το σπίτι του.

Ο Σορεντίνο κάνει παραπάνω 
από μισή ώρα μέχρι να εμφανίσει 
τον πρωταγωνιστή του, στη διάρ-
κεια της οποίας οι πάντες αναφέ-
ρονται σε αυτόν ως «lui» (εκείνος), 
σαν να μην είναι άξιοι να προφέ-
ρουν το όνομά του. Αμα τη εμφα-
νίσει του, πάντως, ο Σερβίλο-Σίλβιο 
καταβροχθίζει την οθόνη με τον 
πληθωρικά ακαταμάχητο χαρα-
κτήρα του. Ο Ιταλός σκηνοθέτης 
συνθέτει το σκηνικό μιας ολόκλη-
ρης χώρας βουτηγμένης στη δια-
φθορά, στο ψέμα και στις εφήμε-
ρες απολαύσεις, χρησιμοποιώντας 
μεταξύ άλλων και αρκετά κάδρα 
που παραπέμπουν ευθέως σε ρω-
μαϊκά όργια. 

Πάνω, η Σέφαλι Σαχ, εξαιρετική 
ως αστυνομική διευθύντρια στη 
σειρά του Netflix «Εγκλημα στο 
∆ελχί». Κάτω, ο Τόνι Σερβίλο ως 
Σίλβιο Μπερλουσκόνι στο «Loro», 
που προβάλλεται από το Cinobo.

Ο εφιάλτης που στοιχειώνει την ινδική κοινωνία

«Απόβλητοι»
στην ξεχασμένη
επαρχιακή
Αμερική
Η επιστροφή του Τζάστιν Τίμπερλεϊκ

Ο Τζάστιν Τίμπερλεϊκ υποδύεται έναν πρώην κατάδικο, ο οποίος επιστρέφει στο σπίτι της γιαγιάς του που τον μεγάλωσε. Εκεί θα γνωρίσει ένα αγόρι που ζει 
στο γειτονικό τρέιλερ, παραμελημένο και κακοποιημένο. Οι δυο τους θα προσπαθήσουν να φτιάξουν μια καινούργια ζωή κόντρα σε εμπόδια και προκαταλήψεις.

HOME CINEMA

06.30 While You Were Sleeping
08.30 Treasure Planet
10.15 Backtrace
12.00 Project Blue Book 2
13.00 Above The Shadows
15.00 Pride
17.15 L’homme Fidele
19.00 Sweet Home Alabama
21.00 Allagash  
22.45 The Divorce Party
00.00 American Gods 2
01.00 Above The Shadows
03.00 Pride
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SUE DONALDSON - WILL KYMLICKA
Ζωόπολις. Μια πολιτική θεωρία
για τα δικαιώματα των ζώων
μτφρ.: Γρηγόρης Μολυβάς
εκδ. Πόλις, 2021, σελ. 512

 
Της ΣΤΑΜΑΤΙΝΑΣ ΣΤΑΜΑΤΑΚΟΥ

Τα θεμελιώδη δικαιώματα των ζώων 
όσο θεμελιώδη κι αν είναι, ακόμη και 
τον 21ο αιώνα, δεν είναι αυτονόητα. 
Και όμως, η «Ζωόπολις» ξεπερνά το 
τέλμα στο οποίο βρίσκεται η ηθική 
περί των δικαιωμάτων των ζώων, κά-
νει ένα βήμα –ή ίσως ένα άλμα– και 
πραγματεύεται την ανάπτυξη ενός 
νέου ηθικού πλαισίου, που άμεσα 
και άρρηκτα συνδέει τη μεταχείρι-
ση των ζώων με θεμελιώδεις αρχές 
μιας πραγματικά φιλελεύθερης δη-
μοκρατίας και τα ανθρώπινα δικαι-
ώματα. Χαρακτηριστικό είναι ότι 
αναγνωρίζει τα ζώα όχι απλώς ως 
ατομικά υποκείμενα που δικαιούνται 
τον σεβασμό, που απορρέει από τα 
θεμελιώδη ατομικά τους δικαιώμα-
τα, αλλά και ως μέλη κοινοτήτων· 
τόσο των δικών μας όσο και των δι-
κών τους. Συνυφασμένων πάντα σε 
σχέσεις αλληλεξάρτησης, ευθύνης 
και αμοιβαιότητας. ∆ηλαδή, ό,τι εί-
ναι καλό για τα ανθρώπινα ζώα θα 
είναι καλό και για τα μη ανθρώπινα.

Στη «Ζωόπολι» τα εξημερωμένα 
ζώα μπορούν να γίνουν πολίτες. Η 
αναλογία που επιλέγουν οι συγγρα-
φείς, συνήθης για όσους υπερασπί-
ζονται τα δικαιώματα των ζώων, εί-
ναι αυτή των ατόμων με αναπηρία 
που δεν μπορούν τα ίδια να ψηφί-
σουν και να εκφράσουν με λόγια 
όσα θέλουν αλλά εκπροσωπούνται 
στην κοινότητα. Εξάλλου, η λεκτική 
επικοινωνία είναι μόνο μία από τις 
πολλές μορφές επικοινωνίας και η 
ιδιότητα του πολίτη βρίσκεται στον 
πυρήνα της πολιτικής φιλοσοφίας 
και του ρόλου της στη διαμεσολά-
βηση και στην υπέρβαση της φι-
λελεύθερης-κοινοτιστικής αντιπα-
ράθεσης.

Ακόμη και η «Ζωόπολις» δεν κα-
θιστά ξεκάθαρο τον τρόπο διασφά-
λισης των πολιτικών δικαιωμάτων 
των ζώων-πολιτών, αλλά προτείνει 
νομικά και πολιτικά μοντέλα που θα 
βασίζονται στα συμφέροντά τους. 
Τα ζώα θα μπορούν να «χρησιμο-
ποιούνται» μόνον όταν δεν παραβι-
άζονται τα δικαιώματά τους. Στην 
περίπτωση, π.χ., μιας αγελάδας, το 
γάλα της αποτελεί συνήθως προϊ-
όν κακοποίησης καθώς προορίζε-
ται για το μοσχαράκι της, όμως το 
μαλλί των προβάτων το καλοκαίρι 
είναι χρήσιμο για τον άνθρωπο αλ-
λά και χρήσιμο να απαλλαχθεί από 
αυτό το ζώο.

Οσον αφορά τα κατοικίδια ζώα, 
οι συγγραφείς θέτουν το ερώτημα 
σχετικά με το κατά πόσον η στείρω-
σή τους λαμβάνει σοβαρά υπόψη τα 
δικαιώματά τους, συγκρίνοντας την 
πρακτική αυτή με το αν εφαρμοζό-
ταν στους ανθρώπους. Ωστόσο, κι 
εκείνοι εντέλει παραδέχονται πως 
αν τα οικόσιτα ζώα αυξάνουν τον 
πληθυσμό τους πολύ πέρα από αυ-
τό που μπορούν να διατηρήσουν η 
κοινότητα και το οικοσύστημα ή 
δεν μπορούν να φροντίσουν τους 
απογόνους τους, οι άνθρωποι πρέ-
πει να παρεμβαίνουν.

Σε κάθε περίπτωση, τα ζώα-πο-
λίτες πρέπει να λαμβάνονται πά-
ντα υπ’ όψιν, και στους χωροταξι-
κούς σχεδιασμούς των δήμων, στην 
υγεία, στην πολιτική προστασία, στο 
σύστημα απονομής δικαιοσύνης, 
στις κοινωνικές υπηρεσίες, γενικά 
σε κάθε έκφανση του δημοσίου βίου.

Εν αντιθέσει, για τα άγρια ζώα 
προστασία αποτελεί η μη παρέμ-
βαση του ανθρώπου. Είναι ζώα που 
έχουν την ικανότητα να ρυθμίζουν 
μόνα τους τον αριθμό των πληθυ-
σμών τους, διατηρώντας την ισορρο-
πία στο οικοσύστημα. Ο άνθρωπος 
οφείλει όμως να μην καταστρέφει 
τους οικοτόπους τους και να μην 
τα κυνηγά. Ως μέλη μιας κυρίαρχης 
κοινότητας, τα άγρια ζώα αποκτούν 
έναν «ασφαλή χώρο» για να προστα-
τεύσουν την αυτονομία τους και την 
εξέλιξή τους. Η κυριαρχία για εκείνα 
είναι «μια μορφή προστασίας από 
εξωτερικές απειλές εξόντωσης, εκ-
μετάλλευσης ή αφομοίωσης».

Εν μέσω πανδημίας, η συζήτη-

ση για την καταπάτηση του χώρου 
των άγριων ζώων είναι πιο επίκαι-
ρη από ποτέ, με τους συγγραφείς 
να επισημαίνουν πολύ νωρίτερα 
ότι θα έπρεπε η αναγνώριση κυρί-
αρχου ζωικού εδάφους να σημαίνει 
τουλάχιστον «ένα τέλος στην επέ-
κταση του ανθρώπινου οικισμού» 
και ενδεχομένως την υποχώρηση 
από «εδαφικές ζώνες στις οποίες θα 
μπορούσαμε να διαπραγματευτού-
με μια νέα σχέση με τα άγρια ζώα», 
όπως ζώνες που χρησιμοποιούνται 
σήμερα ως βοσκότοποι.

Αναφορά γίνεται ακόμη και στα 
ζώα «οριακής ταξινόμησης» – τα 
οποία είναι μεν άγρια, ζουν όμως 
μέσα σε ανθρώπινους οικισμούς, 
όπως τα κοράκια και τα ρακούν, και 
θα πρέπει να θεωρούνται «μέτοικοι», 
που κατοικούν στις κοινωνίες μας 
και απολαμβάνουν την ασφάλεια 
του κράτους δικαίου. Χωρίς όμως 
να διαθέτουν τα πλήρη δικαιώματα 
ούτε υπέχουν τις ευθύνες που απορ-
ρέουν από την ιδιότητα του πολίτη, 
με τους συγγραφείς να χρησιμοποι-
ούν μια εκτεταμένη ανάλυση της 
ανθρώπινης μετανάστευσης ως το 
θεμέλιο για ένα πλαίσιο εκπροσώ-
πησης των ζώων.

Τη χρονιά που η «Ζωόπολις» 
έφθασε μεταφρασμένη στα ελλη-
νικά στη χώρα μας από τις εκδόσεις 
Πόλις, καταφθάνει και ένα νομοσχέ-
διο που κατοχυρώνει ρητώς τις πέ-
ντε διεθνώς αναγνωρισμένες ελευ-
θερίες των ζώων: την ελευθερία από 
την πείνα και τη δίψα με πρόσβαση 
σε τροφή και νερό κατάλληλα σε 
ποιότητα και ποσότητα, την ελευ-
θερία από άσκοπη ταλαιπωρία και 
καταπόνηση με ασφαλές και καθαρό 

κατάλυμα στέγασης και ανάπαυσης 
που προστατεύει από αντίξοες και-
ρικές συνθήκες, την ελευθερία από 
πόνο, τραυματισμό και ασθένεια με 
κατάλληλη φροντίδα και κτηνιατρο-
φαρμακευτική περίθαλψη, την ελευ-
θερία από φόβο και αγωνία με την 
κατάλληλη συμπεριφορά και μετα-
χείριση και την ελευθερία έκφρασης 
μιας φυσιολογικής συμπεριφοράς. 
Μπορεί το εν λόγω νομοσχέδιο να 
αφορά τα ζώα συντροφιάς, αλλά με 
την κατοχύρωση των πέντε ελευθε-
ριών ανοίγει ο δρόμος για τα δικαι-
ώματα όλων των ζώων.

Στη χώρα μας, όπου τα εξημερω-
μένα ζώα δεν είναι πολίτες αλλά απο-
τελούν καθημερινά αντικείμενο κα-
κοποιήσεων, θεσπίζονται επιτέλους 
εθνικό μητρώο ζώων συντροφιάς, 
ψηφιακό βιβλιάριο υγείας, μητρώο 
παραβατών, κίνητρα για στείρωση 
και σήμανση δεσποζόμενων ζώων. 
Καθίσταται υποχρεωτική η στείρω-
ση αδέσποτων και δεσποζόμενων, 
πλην των εκτροφικών, για να σταμα-
τήσουμε να βλέπουμε εικόνες ντρο-
πής με πεταμένα κουταβάκια και γα-
τάκια σε κάδους σκουπιδιών, αλλά 
και σκυλιά να πεθαίνουν μαρτυρικά 
σε παράνομα δημοτικά κυνοκομεία. 
Βάζει τέλος στην ασυδοσία των δή-
μων για πρώτη φορά με τη θέσπιση 
ενός συνεκτικού και αντιπροσωπευ-
τικού πλαισίου εποπτείας ορίζοντας 
ειδική επιτροπή παρακολούθησης 
με τη συμμετοχή εκπροσώπων της 
ΚΕ∆Ε, του Συνηγόρου του Πολίτη 
και των φιλοζωικών οργανώσεων, 
αλλά και βασικούς δείκτες απόδο-
σης (KPIs) από τη ∆ιεύθυνση Ορ-
γάνωσης και Λειτουργίας Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης του ΥΠΕΣ. Κάθε δή-
μος θα είναι υποχρεωμένος να προ-
χωράει στη δημοσίευση σχετικής 
ετήσιας έκθεσης και το υπουργείο 
Εσωτερικών, κατόπιν εισήγησης 
της ειδικής επιτροπής παρακολού-
θησης, θα μπορεί να προχωρήσει 
στην παρακράτηση κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων ενός δήμου μέχρι 

και 6 μήνες ετησίως.
Επίσης, ο κ. Λιβάνιος, ο οποίος 

συνέταξε ως αρμόδιος υπουργός το 
νομοσχέδιο πριν από τον ανασχη-
ματισμό, αλλά και ο κ. Πέτσας, που 
το έφερε στο υπουργικό, επέλεξαν 
να μη δουν «δράκους» σε δήθεν κυ-
κλώματα εμπορίας αδέσποτων στο 
εξωτερικό προς πώληση σε οίκους 
ανοχής ζώων ή σε εργαστήρια πειρα-
μάτων ή σε εργοστάσια παραγωγής 
αλλαντικών, ούτε να μπλοκάρουν 
υιοθεσίες και να ποινικοποιήσουν 
τη φιλοζωία. Είναι ένα νομοσχέδιο 
που προωθεί την υιοθεσία και τη 
διάσωση, χωρίς να αποκλείει τους 
ανθρώπους που τόσα χρόνια με αυ-
ταπάρνηση μάχονται για την προ-
στασία τους. Εξάλλου, η μεταφορά 
της αρμοδιότητας για την προστα-
σία των ζώων συντροφιάς από το 
υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης 
στο υπουργείο Εσωτερικών αποτε-
λούσε ένα πάγιο αίτημα της φιλοζω-
ικής κοινότητας, όχι μόνο γιατί το 
ΥΠΑΑΤ απέτυχε παταγωδώς, αλλά 
και γιατί είναι ζήτημα συμβολισμού. 
∆είχνει ότι τα ζώα συντροφιάς ανή-
κουν στην κοινωνία μας, ότι δεν εί-
ναι πλέον είδη προς εκμετάλλευση 
–όπως, δυστυχώς, παραμένουν τα 
παραγωγικά ζώα– αλλά μέρος του 
δικού μας σύγχρονου πολιτισμού. 
Οι σκύλοι και οι γάτες, ζώα που ο 
άνθρωπος επέλεξε να εξημερώσει 
εδώ και χιλιάδες χρόνια, αποτελούν 
αναπόσπαστο μέρος της κοινωνίας 
μας, ένα κομμάτι του ψηφιδωτού 
μιας νέας κοινωνικής δομής, που 
δεν τα θέλει εξορισμένα σε κλου-
βιά και βουνά και δεν αντιμετωπί-
ζει την προστασία τους ως υγειο-
νομικό ζήτημα. Τα «άτυπα μέλη» 

των οικογενειών μας, όπως είπε ο 
πρωθυπουργός τηρώντας την προ-
εκλογική και μετεκλογική του δέ-
σμευση, και κάνοντας όλο και πιο 
προσφιλή, εν αγνοία του ίσως, μια 
μεικτή κοινωνία.

«Αυτή η πολιτική πρωτοβουλία 
της κυβέρνησης αποτυπώνει τη 
ραγδαία ενίσχυση της φιλοζωίας 
στην Ελλάδα. Το κατεστημένο πο-
λιτικό σύστημα χρειάζεται ωστόσο 
να αντιληφθεί πως η αναπτυσσό-
μενη φιλοζωία αφορά όλα τα ζώα. 
Είναι αντιφατικό με το ένα χέρι η 
Βουλή να είναι φιλόζωη για τα ζώα 
συντροφιάς και με το άλλο να εγκρί-
νει επιδοτήσεις σε σφαγεία και να 
θεωρεί τους κυνηγούς πυλώνα της 
πράσινης πολιτικής της χώρας», τό-
νισε στην ανακοίνωσή του το Κόμ-
μα για τα Ζώα.

Πράγματι, στον διάλογο για τα 
δικαιώματα των ζώων το αδιέξοδο 
του σπισισμού είναι η πρώτη αξιο-
λογική παραδοχή που πρέπει να κά-
νουμε για να προχωρήσουμε μπρο-
στά. Στην Κίνα οι σκύλοι και οι γάτες 
είναι βρώσιμοι, στην Ινδία οι αγε-
λάδες είναι ιερές και τελικά οι πε-
ποιθήσεις του ανθρώπου για τα ζώα 
καθορίζουν καθημερινά όχι μόνο τη 
νέα θέση τους στο νομικό σύστημα 
μιας προοδευτικής κοινωνίας αλλά 
και το μέλλον του πλανήτη, της υγεί-
ας μας και της βιωσιμότητάς μας σε 
κάθε επίπεδο.

Με αρχή λοιπόν τα ζώα συντρο-
φιάς, ας αρχίσουμε να προστατεύ-
ουμε κάθε μορφή ζωής σαν να είναι 
η δική μας. Γιατί τα ζώα δεν είναι 
«αντικείμενα», είναι μη ανθρώπινα 
πρόσωπα τα οποία έχουν εγγενή δι-
καιώματα που τα ανθρώπινα ζώα 
αρνούνται να τους αναγνωρίσουν. 
Γιατί είμαστε όλοι συνδεδεμένοι, 
άνθρωποι και ζώα, με αποστολή να 
μοιραστούμε αυτόν τον πλανήτη και 
να τον αφήσουμε καλύτερο για τις 
επόμενες γενιές. Η Γη δεν μας ανή-
κει και δεν γυρίζει αποκλειστικά για 
εμάς, αλλά με εμάς.

Τα ζώα-πολίτες πρέπει 
να λαμβάνονται 
πάντα υπ’ όψιν στην 
υγεία, στην πολιτική 
προστασία, στο σύστημα 
απονομής δικαιοσύνης, 
γενικά σε κάθε έκφανση 
του δημοσίου βίου.

Το νομοσχέδιο για
τα αδέσποτα και τα ζώα 
συντροφιάς, που παρου-
σιάστηκε στο υπουργικό 
συμβούλιο, κατοχυρώνει 
ρητώς τις πέντε διεθνώς 
αναγνωρισμένες 
ελευθερίες τους.

Η μεταφορά της αρμοδιότητας από το υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στο Εσωτερικών δείχνει ότι τα ζώα συντρο-
φιάς ανήκουν στην κοινωνία μας.

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Οι καλύτεροι φίλοι μας ως πολιτικά όντα
Μια ενδιαφέρουσα πρόταση που ορίζει τα δικαιώματα των εξημερωμένων ζώων, προστατεύοντας τα συμφέροντά τους

Το βιβλίο «Ζωόπολις» εξηγεί πώς 
τα εξημερωμένα ζώα μπορούν να γί-
νουν πολίτες.
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